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Αθήνα, σήµερα στις 27 Ιουλίου 2022, ηµέρα Τετάρτη και ώρα
9.17’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 26-7-2022
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΡΟΒ’ συνεδριάσεώς του, της Τρίτης 26
Ιουλίου 2022 σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο: α) της πρό-
τασης του Προέδρου της Βουλής «Για την τροποποίηση διατά-
ξεων του Κανονισµού της Βουλής» και β) του σχεδίου νόµου:
«Αναβάθµιση της αστυνοµικής εκπαίδευσης, αναµόρφωση του
πλαισίου οργάνωσης και λειτουργίας της Σχολής Αξιωµατικών
της Ελληνικής Αστυνοµίας και άλλες ρυθµίσεις».)

Εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα πως σήµερα δεν θα συ-
ζητηθούν κατόπιν συνεννόησης:

Η µε αριθµό 939/25-7-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Άδικη η εξαίρεση του
πρωτογενούς τοµέα από την προσαυξηµένη έκπτωση δαπανών
για ψηφιοποίηση, ενέργεια και πράσινη οικονοµία. 

Η µε αριθµό 930/22-7-2022 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
Λάρισας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Άννας
Βαγενά προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε
θέµα: «Σε κατάσταση επισφάλειας βρίσκονται το Γενικό Αρχείο
του Κράτους στη Λάρισα, καθώς και οι Υπηρεσίες των Γενικών
Αρχείων του Κράτους στο σύνολό τους, και η λειτουργία τους
διακυβεύεται» και: 

Η µε αριθµό 5519/31-5-2022 ερώτηση του Βουλευτή Ηρα-
κλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς
την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Εισαγωγή
και διδασκαλία του σχολικού εγχειριδίου "Ιστορία της Κρήτης"
στα σχολεία του νησιού». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αρχίζουµε τη συζήτηση µε την
πρώτη µε αριθµό 920/19-7-2022 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου κύ-
κλου του Βουλευτή Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών του Συνασπισµού
Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Κωνσταντίνου Ζαχαριάδη προς τον
Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Άµεσες απαντήσεις για την πε-
ρίπτωση της αµφιλεγόµενης και αδιαφανούς διαδικασίας της τι-
µητικής πολιτογράφησης του κ. Γιασάµ Αγιαβέφε». 

Ορίστε, κύριε Ζαχαριάδη, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, πίστευα ότι εσείς προσωπικά θα ήσασταν αρ-

κετά πιο προσεκτικός από τους άλλους συναδέλφους σας στην
Κυβέρνηση στο ποιος µπορεί να λέγεται και να προσδιορίζεται
ως Έλληνας πολίτης. Η υπόθεση της ελληνικής ιθαγένειας, η
υπόθεση της τιµητικής πολιτογράφησης είναι µια πάρα πολύ σο-
βαρή διαδικασία για την Ελληνική Δηµοκρατία. Είδαµε, λοιπόν,
κάτι το οποίο είναι πρωτοφανέρωτο στη σύγχρονη πολιτική ιστο-
ρία του τόπου. Ο κ. Αγιαβέφε, ο οποίος πριν γίνει Έλληνας πολί-
της µε δική σας εισήγηση είχε ιθαγένεια του ψευδοκράτους της
κατεχόµενης Κύπρου, µια αδιάφανη επιχειρηµατική δραστηριό-
τητα µε όσα διαβάζουµε στον Τύπο, έρχεται και παίρνει την ελ-
ληνική ιθαγένεια επειδή φαίνεται να έχει κάνει κάποιες δωρεές
µέσα στην πανδηµία. 

Διαβάζοντας τη διαδικασία, για να γίνει κάποιος Έλληνας πο-
λίτης, αναφέρεται συγκεκριµένα ότι πρέπει να ελεγχθεί το ποι-
νικό του µητρώο. Το ελέγξατε αυτό το πράγµα; Αναφέρει ότι
πρέπει να δείτε αν έχει πολλαπλές ιθαγένειες και µια σειρά άλλα
ζητήµατα. Και το βασικό κριτήριο, είναι ότι ποτέ δεν ήταν κριτή-
ριο για την απόκτηση της ελληνικής ιθαγένειας το πορτοφόλι.
Δεν είναι η ελληνική ιθαγένεια, κύριε Βορίδη, Golden Visa! 

Να σας θυµίσω µερικές εξέχουσες προσωπικότητες που και
σωστά τιµητικά πολιτογραφήθηκαν Έλληνες; Τοµ Χανκς, Ζιλ
Ντασέν, Αντετοκούνµπο, Βικτόρια Χίσλοπ. Ποιος είναι ο Αγια-
βέφε; Πώς κάνετε έναν πολίτη του ψευδοκράτους, των κατεχο-
µένων της βόρειας πλευράς της Κύπρου που έχει υποφέρει από
την τουρκική κατοχή, Έλληνα πολίτη; Πώς το κάνετε αυτό το
πράγµα; Ποιες είναι οι εισηγήσεις; Γιατί έγινε; Τα ψάξατε αυτά
τα ζητήµατα;

Αυτά για την αρχή και θα δούµε στη συνέχεια τα υπόλοιπα,
κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε.

Με ρωτάτε, κύριε Ζαχαριάδη, για ποιον λόγο το ελληνικό κρά-
τους παρέχει τιµητική πολιτογράφηση και αποδέχεται δωρεές
από πρόσωπα που συνδέονται µε τον έναν ή τον άλλον τρόπο µε
το ψευδοκράτος της κατεχόµενης Κύπρου.

Στον συγκεκριµένο τον Ιούλιο του 2016 πράγµατι χορηγήθηκε
η ιδιότητα του πολίτη του ψευδοκράτους. Μετά από τέσσερις
µήνες τον Νοέµβριο του 2016 του αφαιρέθηκε. Εποµένως τον
κρίσιµο χρόνο για τον οποίο συζητούµε, δηλαδή το 2022, προ-
φανώς δεν έχει αυτή την ιδιότητα. 

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Γ’
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Ποιοι είναι οι λόγοι κατά το ελληνικό Σύνταγµα -δεν ξέρω τι
ισχύει για το ψευδοκράτος- για τους οποίους επιτρέπεται η αφαί-
ρεση ιθαγένειας; Στο ελληνικό Σύνταγµα σύµφωνα µε το άρθρο
4, παράγραφος 3, εδάφιο β’ επιτρέπεται να αφαιρεθεί η ελληνική
ιθαγένεια µόνο σε περίπτωση που κάποιος απέκτησε εκούσια
άλλη ιθαγένεια ή -ακούστε λίγο το δεύτερο µε προσοχή- που ανέ-
λαβε σε ξένη χώρα υπηρεσία αντίθετη προς τα εθνικά συµφέ-
ροντα. Αυτοί είναι οι λόγοι για τους οποίους αφαιρούνται οι
ιθαγένειες. 

Δεν είχε ποτέ κατά τον κρίσιµο χρόνο τέτοιου τύπου ιθαγένεια
ο πολιτογραφηθείς. Του έχει αφαιρεθεί η ιθαγένεια του ψευδο-
κράτους από το 2016 προφανώς για συγκεκριµένους λόγους.

Λέτε «µε τον έναν ή µε τον άλλον τρόπο». Εγώ δεν ξέρω µέχρι
τώρα άλλον τρόπο και ούτε έχει περιέλθει σε µένα, σε γνώση
δική µου ή της υπηρεσίας µου, άλλος τρόπος διασυνδέσεώς του
µε το ψευδοκράτος. Έχω όµως µια αναφορά από τις αρµόδιες
υπηρεσίες πληροφοριών, οι οποίες µου λένε -επειδή κυκλοφο-
ρούν διάφορα στο διαδίκτυο- ότι οι πληροφορίες που τον αφο-
ρούν είναι µη επιβεβαιωµένες, όλες διαχεόµενες στον τουρκικό
Τύπο. Δεν συντρέχει δε κίνδυνος εθνικής ασφάλειας από τον
συγκεκριµένο.

Έχω όµως και κάτι άλλο, κύριε Ζαχαριάδη. Έχω µία απόφαση
του Αρείου Πάγου. Γιατί; Γιατί ο Άρειος Πάγος επελήφθη της
υποθέσεως του αιτήµατος εκδόσεως του συγκεκριµένου κατόπιν
ενός διεθνούς εντάλµατος σύλληψης που είχαν εκδώσει οι τουρ-
κικές δικαστικές αρχές. Ζητήθηκε, λοιπόν, η έκδοσή του από την
Ελλάδα και επελήφθη ο Άρειος Πάγος. Εξέδωσε το 5ο Τµήµα του
Αρείου Πάγου την 1568/2019 απόφασή του. Θα σας ενδιέφερε
ίσως να ακούσετε τι λέει για αυτόν, που περίπου λέτε αυτά που
λέτε για το ψευδοκράτους και για την Τουρκία. Αποδείχθηκε, λέει
το 5ο Τµήµα του Αρείου Πάγου, ότι ο εκζητούµενος είναι χριστια-
νός στο θρήσκευµα, µέλος οµάδας αντιφρονούντων προς το πο-
λιτικό καθεστώς της Τουρκίας. Εξαιτίας δε της αντιπολιτευτικής
δράσης του έχει δεχτεί τροµοκρατικές επιθέσεις στο σπίτι του
στην Κωνσταντινούπολη µε συνέπεια η οικογένειά του και οι γο-
νείς του, φοβούµενοι για τη ζωή τους, να έχουν καταφύγει και
να ζουν στην Ελλάδα. 

Ο ίδιος, επίσης, έχει στοχοποιηθεί από άτοµο φιλικά προσκεί-
µενο στην τουρκική κυβέρνηση µε διασυνδέσεις και επιρροή,
κατά τους ισχυρισµούς του, στον Πρόεδρό της. Ο ανωτέρω, γνω-
ρίζοντας την αντίθεση του εκζητουµένου προς την κυβερνητική
πολιτική της Τουρκίας, ασκεί σε βάρος του πιέσεις και απειλές,
προκειµένου να του αποσπά χρήµατα, για να µην κινδυνεύσει η
ζωή του και χάσει την περιουσία του, γεγονός το οποίο ο εκζη-
τούµενος έχει καταγγείλει στις δικαστικές αρχές της Τουρκίας.

Από τα παραπάνω συνάγεται ότι, αν επιτραπεί η έκδοση του
εκζητουµένου στην Τουρκία, είναι πιθανόν να διωχθεί για τα πο-
λιτικά του φρονήµατα και να υποβληθεί σε µεταχείριση αντίθετη
προς την ανθρώπινη αξιοπρέπεια, µε κίνδυνο να διακυβευθούν
τα ανθρώπινα δικαιώµατά του εξαιτίας των θρησκευτικών και πο-
λιτικών του πεποιθήσεων, τα οποία είναι αντίθετα προς το υπάρ-
χον πολιτικό και θρησκευτικό καθεστώς της Τουρκίας. Το ίδιο
έκρινε το Περιφερειακό Γραφείο Ασύλου Θεσσαλονίκης, το
οποίο µε την υπ’ αριθµ. 3309/22-8-2019 απόφασή του χορήγησε
καθεστώς πολιτικού πρόσφυγα στον συγκεκριµένο, γιατί υπάρχει
βάσιµος φόβος δίωξης στην Τουρκία λόγω των πολιτικών πεποι-
θήσεων. 

Αυτά, λοιπόν, ως προς το ζήτηµα της πρώτης απάντησης που
έχω να σας δώσω, καθώς λέτε ότι αυτός συνδέεται καθ’ οιονδή-
ποτε τρόπο µε το ψευδοκράτος. Όχι µόνο αυτό, αλλά περιγρά-
φεται από τις αρχές της χώρας ως πολιτικός πρόσφυγας. Η
αρµόδια αρχή τού χορήγησε το καθεστώς πολιτικού πρόσφυγα,
υπήρξε άρνηση από το ανώτατο δικαστήριο της εκδόσεώς του,
όπως σας περιέγραψα, και οι αρµόδιες υπηρεσίες λένε ότι τα
όσα δηµοσιεύονται στον τουρκικό Τύπο είναι µη επιβεβαιωµένες
πληροφορίες, ενώ αυτός δεν αποτελεί κίνδυνο για την εθνική
ασφάλεια. Αν αυτή είναι η κριτική σας, δεν έχω να σας απαντήσω
εγώ κάτι. Σας απαντά ο Άρειος Πάγος και σας απαντούν και οι
αρµόδιες υπηρεσίες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Ζαχαριάδη,
έχετε τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, ο Άρειος
Πάγος δεν είναι ο Υπουργός Εσωτερικών. Ο Υπουργός Εσωτε-
ρικών είναι ο Υπουργός Εσωτερικών. Εκτός αν νοµίζετε ότι είστε
εσείς ο Άρειος Πάγος ή θεωρείτε ότι υπάρχει εισπήδηση στα κα-
θήκοντα.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Τον ακούω
µε προσοχή.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Βλέπω ότι είστε πάρα πολύ
ευαίσθητος -θετικό- όταν ακούτε, ας πούµε, ότι κάποιος είναι
πρόσφυγας, ότι κάποιος κυνηγιέται για τα πολιτικά του φρονή-
µατα. Δακρύζετε εσείς προσωπικά στο Υπουργείο Εσωτερικών
και λέτε να ανοίξουµε την αγκαλιά µας σε αυτόν τον άνθρωπο
που φαίνεται να τον κυνηγάει ο αυταρχικός και βάρβαρος Ερν-
τογάν και να τον κάνουµε Έλληνα πολίτη. 

Ξέρετε πόσοι είναι αυτοί, κύριε Βορίδη; Νοµίζω ότι ξέρετε. Εν
πάση περιπτώσει, παρά τις πολιτικές µας διαφορές, είστε και
καλά µελετηµένος και ευφυής άνθρωπος. Ανοίγετε αυτό το θέµα
στη δηµόσια συζήτηση της χώρας, ότι όποιον κυνηγιέται ως αν-
τιπολιτευόµενος, όποιον του γίνονται επιθέσεις ή πράγµατα πα-
ρακρατικά -τα οποία είχαµε γνωρίσει εδώ στην Ελλάδα σε άλλες
δεκαετίες και είµαι σίγουρος ότι τα έχουµε αφήσει πίσω µας-,
τον κάνουµε Έλληνα πολίτη;

Εγώ σας ρώτησα δύο συγκεκριµένα πράγµατα. Θα κάνουµε,
δηλαδή, και τον πρόεδρο του HDP, τον Ντεµιρτάς, που είναι στη
φυλακή; Θα κάνουµε και από το CHP, που είναι και αυτοί στη φυ-
λακή; Ανοίγουµε αυτή την κουβέντα; 

Εγώ σας ρώτησα συγκεκριµένα πράγµατα: 
Πρώτον, αν ελέγξατε εσείς το ποινικό µητρώο και το βρήκατε

µια χαρά. Αλλιώς, δεν δίνεται η ιθαγένεια. Άρα το ελέγξατε και
το βρήκατε µια χαρά. Βρίθουν καταγγελίες στον Τύπο. Μέχρι και
στο Forbes έχουν γραφτεί πράγµατα. Δεν είναι του ΣΥΡΙΖΑ το
«FORBES». 

Δεύτερον, ποιο είναι το πραγµατικό κριτήριο. Αυτός ο άνθρω-
πος κυνηγιέται, δεν κυνηγιέται, έχει ποινικό µητρώο, δεν έχει,
χρησιµοποιεί τη διαδικασία δεν την χρησιµοποιεί, κάνει δουλειές
σε διάφορες εταιρείες από τα Βαλκάνια µέχρι την κατεχόµενη
Κύπρο και το Σίτι του Λονδίνου. Για ποιον λόγο γίνεται Έλληνας,
εγώ δεν έχω καταλάβει. Κατάλαβα, ας πούµε, γιατί ο Ζυλ Ντασέν
έγινε Έλληνας. Το κατάλαβα. Εύκολο. Κατάλαβα γιατί έγινε ο
Τοµ Χανκς Έλληνας. Εύκολο. Κατάλαβα γιατί έγινε ο Αντετο-
κούνµπο. Εύκολο. Επίσης, καταλαβαίνω τους λόγους που δεν θέ-
λετε να κάνετε δεκάδες χιλιάδες ανθρώπους που είναι εδώ και
δεν πληρούν τα αυστηρότερα κριτήρια τα οποία εσείς βάλατε
στραγγαλιστικά στο νόµο για την ιθαγένεια, αλλά µην το συζη-
τήσουµε αυτό εδώ. Ποιος είναι ο πραγµατικός λόγος; Και ρωτάω
ξανά: Έχει δοθεί ποτέ στη σύγχρονη ιστορία της χώρας η ιθαγέ-
νεια µε το πορτοφόλι; Δεν υπάρχει άλλο κριτήριο, µόνο το πορ-
τοφόλι. 

Και προσέξτε, κύριε Βορίδη, εσείς έχετε την ευθύνη της πολι-
τογράφησης. Μη σας φορτώνουν άλλοι φίλοι σας στην Κυβέρ-
νηση ή πιθανόν εκτός Κυβέρνησης -δεν ξέρω- πράγµατα που
αφορούν αυτούς. 

Επίσης, την έχετε κάνει την πολιτογράφηση; Τον έχετε ορκίσει;
Διάβαζα στον Τύπο αντικρουόµενα δηµοσιεύµατα. Κάποια γρά-
φουν ότι το ολοκληρώσατε, κάποια όχι. Αν δεν το έχετε κάνει,
επειδή υπάρχουν αµφιβολίες, ξαναψάξτε το, µην το κάνετε. Δεν
υπάρχει κανένας λόγος να ευτελίζετε τον λόγο, για να παίρνει
κάποιος την ιθαγένεια και να γίνεται Έλληνας πολίτης. Δεν είναι
η ιθαγένεια Golden Visa, κύριε Βορίδη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Κατ’
αρχάς χαίροµαι που στάθηκε η ερώτηση του κυρίου συναδέλφου
αφορµή να διευκρινιστεί το πρώτο κοµµάτι, γιατί το πρώτο κοµ-
µάτι ήταν η αντίρρηση και ο ισχυρισµός ότι δήθεν αυτός είναι κά-
ποιος που συνδέεται µε το ψευδοκράτος. Χαίροµαι που το
τελειώσαµε αυτό και χαίροµαι που έγινε κατανοητό αυτό το ζή-
τηµα. 

Έρχοµαι στο δεύτερο. Με ρωτάτε αν έχει ελεγχθεί το ποινικό
του µητρώο. Προσεκοµίσθη το υπ’ αριθµ. 154413/12-5-2022 αν-
τίγραφο ποινικού µητρώου, από το οποίο προκύπτει ότι ο συγ-
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κεκριµένος δεν έχει ποινική κατάσταση, ότι η ποινική του κατά-
σταση είναι λευκή. Άρα ως προς αυτή την προϋπόθεση η οποία
βρίσκεται στον νόµο, η συγκεκριµένη προϋπόθεση έχει εκπλη-
ρωθεί. 

Έρχεστε τώρα και µε ρωτάτε κάτι άλλο. Μου λέτε: Σε κάθε πο-
λιτικό πρόσφυγα που θα του δίνεις τιµητική πολιτογράφηση;
Είναι πολύ ενδιαφέρουσα αυτή η ερώτηση. Κρατήστε την για τη
συνέχεια. 

Τι είναι εκείνο το οποίο έλαβα υπ’ όψιν µου, προκειµένου να
καταλήξω στην τιµητική πολιτογράφηση; Την υπ’ αριθµ. πρωτο-
κόλλου 2146/16-10-2020 επιστολή του Υπουργού Ανάπτυξης, η
οποία προτείνει την πολιτογράφησή του, γιατί κάνει εκτίµηση ότι
ο συγκεκριµένος θα είναι χρήσιµος και κρίσιµος για µια σειρά
από επενδύσεις που έχει πραγµατοποιήσει και θα πραγµατοποι-
ήσει στη χώρα. Την υπ’ αριθ. πρωτοκόλλου 697/6-10-2020 επι-
στολή του Μητροπολίτη Πειραιώς, ο οποίος δηλώνει ότι έχει
βαφτίσει τον συγκεκριµένο χριστιανό ορθόδοξο στις 23-5-2020,
καθώς και ότι είναι µέγας χορηγός της Εκκλησίας. Το δελτίο
Τύπου της Ιεράς Συνόδου -το τονίζω, εδώ δεν είναι ο µητροπο-
λίτης είναι η Ιερά Σύνοδος-, η οποία µου λέει ότι ο συγκεκριµένος
προέβη σε δωρεά εξήντα χιλιάδων νοσοκοµειακών µασκών,
τριάντα οκτώ χιλιάδων επτακοσίων πενήντα ιατρικών µασκών
ΚΝ95, δεκαεξίµισι χιλιάδων τεστ γρήγορης ανίχνευσης κορω-
νοϊού και τριάντα αναπνευστήρων συνολικής αξίας 300.000
ευρώ, που η Διαρκής Ιερά Σύνοδος, ο πατήρ Νικόδηµος Φαρµά-
κης παρέδωσε στο Υπουργείο Υγείας. Έχει εκδοθεί σχετικό δελ-
τίο Τύπου. Αυτό δεν έγινε ιδιωτικώς ούτε έγινε στα κρυφά. Άρα,
λοιπόν, υπάρχει δηµοσιοποίηση του συγκεκριµένου. Για να µη
σας κουράζω µε την περαιτέρω απαρίθµηση, γιατί είναι µεγάλη,
επιστολές έχουν έρθει από τον Δήµαρχο Πειραιώς, από τον Δή-
µαρχο Αχαρνών, από τον Δήµαρχο Ραφήνας - Πικερµίου και από
την Ελληνική Αστυνοµία, η οποία αποδέχεται τη δωρεά του συγ-
κεκριµένου. 

Οι συνολικές δωρεές είναι ύψους άνω του ενός εκατοµµυρίου
ευρώ. Είναι αρκετό; Ο συγκεκριµένος έχει εισαγάγει κεφάλαια
αξίας 6.815.000 ευρώ. Έχει πραγµατοποιήσει επένδυση αξίας
10.000.000 ευρώ, όπως προκύπτει από την οριστική σύµβαση
πώλησης και µεταβίβασης εταιρικών µεριδίων στις 3-3-2022.
Έχει προβεί σε αγορά ακινήτου 1.650.000 ευρώ, όπως προκύπτει
από το υπ’ αριθµ. 8339/19-5-2021 συµβόλαιο αγοραπωλησίας. 

Άρα εδώ, κύριε Ζαχαριάδη, υπάρχει ένα ερώτηµα. Ένας άν-
θρωπος, ο οποίος έρχεται και κάνει αυτού του τύπου τις δωρεές
και αυτού του τύπου τις επενδύσεις και αυτού του τύπου τις το-
ποθετήσεις, κάνει κάτι σηµαντικό για τη χώρα;

Εσείς προφανώς λέτε «όχι». Καταλαβαίνω ότι έχετε αντίρρηση
σ’ αυτό. Εγώ λέω «ναι». Εγώ λέω ότι το κρίσιµο ζήτηµα για τη
χώρα είναι σήµερα το να προσελκύσουµε επενδυτές, να δηµι-
ουργήσουµε ένα φιλικό περιβάλλον και ότι όταν κάποιος έρχεται
και κάνει τέτοιου είδους µεγάλες τοποθετήσεις χρηµάτων στη
χώρα µας, κάνει κάτι σηµαντικό για τη χώρα.

Προσέξτε τώρα την αντίφασή σας. Με τον δικό σας νόµο, προ-
ϋφιστάµενο, στην τριετία ο πολιτικός πρόσφυγας δικαιούται να
πολιτογραφηθεί χωρίς καµµία δωρεά, χωρίς κανέναν έλεγχο,
χωρίς καµµία επένδυση. 

Τι έρχεστε, λοιπόν, και µου λέτε; Αυτός έχει πάρει καθεστώς
πολιτικού πρόσφυγα το 2019. Τον Αύγουστο του 2022, σε έναν
µήνα, θα αποκτούσε δικαίωµα πολιτογραφήσεως ως πολιτικός
πρόσφυγας. Εσάς δεν σας πειράζει αυτό. Λέτε ο συγκεκριµένος
να πάει µε το καθεστώς αυτό να πολιτογραφηθεί, όπως και τόσες
χιλιάδες άλλοι. Μάλιστα. Όταν, όµως, ακολουθούµε µια διαδικα-
σία…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Αφού θα γινόταν έτσι κι αλ-
λιώς. Γιατί τόση βιασύνη; Είστε υποµονετικός άνθρωπος, κύριε
Υπουργέ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ελάτε! Δείχνω µια
ανοχή, αλλά να τελειώνουµε. Έχουµε πολλές ερωτήσεις.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Διότι ακρι-
βώς, κύριε Ζαχαριάδη, το γεγονός ότι ένας άνθρωπος έρχεται,
επενδύει, φέρνει είκοσι εκατοµµύρια και κάνει δωρεές ενός εκα-
τοµµυρίου στην Ελληνική Αστυνοµία, στην Εκκλησία, σε Οργα-
νισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης, ναι, για εµένα είναι σηµαντική

πράξη και, ναι, θεωρώ ότι δικαιούται τιµητικής πολιτογραφή-
σεως.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Αν δεν «ξεπλένει µαύρα».
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Το ξέρετε

αυτό;
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Εσείς το ξέρετε καλύτερα από εµένα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ελάτε τώρα! Έχουµε

έντεκα ερωτήσεις σήµερα και µετά έχουµε νοµοθετική εργασία.
Ηρεµία καλοκαιριάτικα, να πάµε διακοπές ευχάριστα!

Θα συζητηθεί τώρα η δεύτερη µε αριθµό 927/22-7-2022 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Ε’ Αντιπροέδρου της Βου-
λής και Βουλευτή Αρκαδίας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Οδυσσέα
Κωνσταντινόπουλου προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα:
«Καµµία µέριµνα για την επικίνδυνη για θανατηφόρα ατυχήµατα
επαρχιακή οδό Άστρους - Λεωνιδίου».

Στην επίκαιρη ερώτηση του κυρίου συναδέλφου θα απαντήσει
ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών κ. Στυλιανός Πέτσας.

Κύριε Κωνσταντινόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πριν ξεκινήσω, κύριε Υπουργέ, θέλω να πιστεύω ότι η Κυβέρ-

νηση έχει κινητοποιηθεί µετά την καταγγελία του Προέδρου του
ΠΑΣΟΚ ότι ένα παράνοµο λογισµικό εισήλθε στο κινητό του -δεν
ξέρουµε από ποιον- από ένα σύστηµα πολύ ακριβό που αγορά-
ζουν κυρίως οι κυβερνήσεις και οι ολιγάρχες. Θέλουµε να πι-
στεύουµε ότι θέλετε να νιώθει ασφάλεια το πολιτικό σύστηµα, το
δικαστικό σύστηµα, το σύστηµα µέσων µαζικής ενηµέρωσης και
ότι σύντοµα θα έχετε απάντηση γι’ αυτό.

Περνάω στην επίκαιρη ερώτησή µου. Είναι µια ερώτηση την
οποία έχουµε καταθέσει και προς τον Υπουργό Υποδοµών, ο
οποίος δήλωσε αναρµοδιότητα και αφορά τα ατυχήµατα -και θα-
νατηφόρα ατυχήµατα- στην οδό Άστρους - Λεωνιδίου. Είναι ένας
δρόµος ο οποίος έχει µια µεγάλη επικινδυνότητα εδώ και πάρα
πολλά χρόνια. Οι κάτοικοι και ο δήµος έχουν στείλει πολλές
φορές επιστολές, αλλά έχουν γίνει στον δρόµο αυτόν και µεγά-
λες συναντήσεις πολιτών, έτσι ώστε να µπορέσει να σταµατήσει
αυτή η κατάσταση, να προχωρήσουν οι διαδικασίες που πρέπει,
ώστε στον δρόµο αυτόν να µη γίνονται ατυχήµατα. Ακούω συνέ-
χεια ότι θα λυθεί το πρόβληµα. Έχουν περάσει πάρα πολλά χρό-
νια. Τα θανατηφόρα ατυχήµατα συνεχίζονται.

Πριν από δύο χρόνια ο Δήµος Άστρους σε ψήφισµά του ζή-
τησε δέσµευση του ποσού για την υλοποίηση έργου κατασκευής
νησίδων ασφαλείας και βελτίωσης του ηλεκτροφωτισµού του
δρόµου.

Θέλω να σας ρωτήσω, κύριε Υπουργέ, πού βρισκόµαστε σή-
µερα. Υπάρχει πρωτοβουλία η οποία θα λύσει το πρόβληµα αυτό
και θα δηµιουργήσει ασφάλεια, ώστε να µπορέσει να λειτουργή-
σει ο δρόµος µε ασφάλεια και παράλληλα και οι επιχειρήσεις που
βρίσκονται εκεί να µπορούν να προστατευτούν;

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Πέτσα, έχετε

τον λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Θα πάρω και λίγο χρόνο
από τη δευτερολογία µου, αν επιτρέπετε.

Αναφορικά µε το πρώτο θέµα, το ευρύτερο πολιτικό θέµα το
οποίο θίξατε, κύριε Κωνσταντινόπουλε, φυσικά η ελληνική δικαιο-
σύνη επιλαµβάνεται άµεσα και η κάθε αρµόδια ελληνική αρχή
επιβάλλεται να συνδράµει µε την τεχνογνωσία της στην έρευνα
αυτή, γιατί πρέπει το δικαίωµα αυτό του να προστατεύεται, το
οποίο είναι αναφαίρετο, για κάθε Έλληνα πολίτη και φυσικά για
τον Αρχηγό του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής.

Όσον αφορά το θέµα που θίγετε, είναι ένα ευρύτερο θέµα οδι-
κής ασφάλειας. Έχω να πω ότι τα θέµατα οδικής ασφάλειας ως
µια βασική τους πτυχή έχουν φυσικά την ποιότητα του οδοστρώ-
µατος του εθνικού, του επαρχιακού, του δηµοτικού δικτύου µας
και φυσικά των αγροτικών µας δρόµων, αλλά αυτή είναι µία
πτυχή. 

Μία άλλη πολύ σηµαντική πτυχή είναι η οδική συµπεριφορά
όλων µας. Εποµένως εδώ έχει πολύ µεγάλη σηµασία το ζήτηµα
της εκπαίδευσης, φυσικά το ζήτηµα του Κώδικα Οδικής Κυκλο-
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φορίας, αλλά και των δράσεων που αναλαµβάνουµε πριν και
µετά σε συνδυασµό µε πολλούς φορείς της ελληνικής πολιτείας
για να µπορέσουµε να προαγάγουµε την οδική ασφάλεια στη
χώρα µας. Πραγµατικά, µε ιδιαίτερη χαρά συµµετέχω στη διυ-
πουργική επιτροπή, όπως και η κ. Γκάγκα, του Υπουργείου
Υγείας, που κάθεται δίπλα µου, προκειµένου να έχουµε έναν
οδικό χάρτη βελτίωσης της οδικής ασφάλειας πολύ χειροπιαστό.
Στη δευτερολογία µου ενδεχοµένως να σας πω κάποια παραδείγ-
µατα γι’ αυτό.

Όσον αφορά το θέµα της επίκαιρης ερώτησής σας, θα κατα-
θέσω στα Πρακτικά δύο απαντήσεις από την Περιφέρεια Πελο-
ποννήσου που δείχνουν µέσω της Διεύθυνσης Τεχνικών Έργων
της Περιφερειακής Ενότητας Αρκαδίας τα έργα τα οποία έχουν
γίνει µέχρι στιγµής. Κατ’ αρχάς να αναφέρω ότι έχουν γίνει ση-
µαντικές ενέργειες βελτίωσης του συγκεκριµένου οδικού τµήµα-
τος που θίγετε στην ερώτησή σας. Έχει τοποθετηθεί οριζόντια
και κατακόρυφη σήµανση σύµφωνα µε τις διατάξεις που ισχύουν
για τη σήµανση οδών υπεραστικής κυκλοφορίας. Έχουν τοπο-
θετηθεί εκ νέου πινακίδες για τη σωστή και έγκαιρη πληροφό-
ρηση των οδηγών, καθώς και ηλεκτρονικές πινακίδες LED µε
ραντάρ για την άµεση πληροφόρηση των οδηγών σχετικά µε την
ταχύτητα που κινούνται σε σύγκριση µε την επιτρεπόµενη. Επι-
πλέον, ανανεώθηκε η οριζόντια διαγράµµιση και τοποθετήθηκαν
µόνιµοι ανακλαστήρες οδοστρώµατος.

Όσον αφορά την απαλλοτρίωση της εδαφικής χλωρίδας, ανα-
φέρω ότι η Περιφέρεια Πελοποννήσου έχει προχωρήσει σε προ-
γραµµατική σύµβαση µε την αναπτυξιακή της εταιρεία «ΜΟΡΙΑΣ
Α.Ε.», στην οποία έχουν ανατεθεί οι τοπογραφικές µελέτες, ώστε
να προχωρήσουν σε διοικητική αποβολή όσων εγκαταστάσεων
κατασκευών υφίστανται εντός της απαλλοτριωµένης ζώνης.

Σχετικά µε την αποσυµφόρηση του δρόµου, η περιφέρεια µάς
ενηµέρωσε ότι έχει σταλεί σχετικό έγγραφο του Αντιπεριφερει-
άρχη Περιφερειακής Ενότητας Αρκαδίας προς την Αστυνοµική
Διεύθυνση Αρκαδίας και το Αστυνοµικό Τµήµα Τροχαίας Βόρειας
Κυνουρίας για να µεριµνήσουν για την αστυνόµευση και την εξα-
σφάλιση της τήρησης της υπάρχουσας σήµανσης από τους οδη-
γούς. Εποµένως, στο πλαίσιο της διοικητικής και οικονοµικής της
αυτοτέλειας, η περιφέρεια έχει προχωρήσει στις ενέργειες τις
οποίες σας περιέγραψα. 

Επικουρικά να σας πω -όσον αφορά το Υπουργείο Εσωτερι-
κών- ότι χρηµατοδοτούµε µε τους κεντρικούς αυτοτελείς πόρους
την Περιφέρεια Πελοποννήσου µε ποσό 6.580.000 ευρώ για την
κάλυψη επενδυτικών της δαπανών και δαπανών βελτίωσης, συν-
τήρησης και αποκατάστασης του οδικού δικτύου.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών κ.

Στυλιανός Πέτσας καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μιας και είστε εδώ,
κύριε Μπαγιώκο, µήπως να δει και η Βουλή ποιο σύστηµα είναι
αυτό που έχει το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και τσεκάρει, µήπως
µπορούµε να το πάρουµε κι εµείς ως Ελληνική Βουλή.

Κύριε Κωνσταντινόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω να πιστεύω ότι όταν γίνει µια αίτηση προς την Ελληνική

Βουλή για τα κινητά µας, θα µας δώσει η Ελληνική Βουλή το πού
θα πάνε να τα ψάξουν, γιατί οι Ευρωβουλευτές έχουν ειδικό
τµήµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εγώ δεν είπα αυτό.
Είπα όπως το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και η Ελληνική Βουλή. Δεν
είπα να τρέχουµε έξω.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Σωστά. Θέλω να πιστεύω ότι θα πάνε όλοι οι πολιτικοί
Αρχηγοί, να µη βρεθεί µόνο ο κ. Ανδρουλάκης να έχει πάει, µην
εµφανιστούµε στο τέλος να µη φοβούνται όλοι οι υπόλοιποι
εκτός του κ. Ανδρουλάκη.

Πάµε τώρα στην ουσία, κύριε Υπουργέ. Ακούστε. Κατανοώ ότι
δεν µπορείτε να γνωρίζετε εις βάθος όλα τα θέµατα. Αυτό είναι

ένα µικρό θέµα σε µια περιοχή ενός νοµού της χώρας. Αυτό το
ζήτηµα µάς ταλανίζει εδώ και πολλά χρόνια. Θα σας καταθέσω
και δηµοσιεύµατα. Πριν να έχουµε το επόµενο θανατηφόρο ατύ-
χηµα και έλθει ξανά ένας Κωνσταντινόπουλος και ξανακάνει µια
ερώτηση και ξαναπεί η περιφέρεια τα ίδια, πρέπει να γίνουν κά-
ποια πράγµατα. 

Παραδείγµατος χάριν, κατανοώ ότι κάνατε διαγράµµιση, αλλά
το ζητούµενο είναι ότι τα τροχαία ατυχήµατα γίνονται γιατί περ-
νάνε από τη µία λωρίδα στην άλλη απέναντι, σε σουπερµάρκετ
κ.λπ., και ειδικά όταν υπάρχουν µεγάλα σουπερµάρκετ επί του
δρόµου.

Άρα εδώ χρειάζεται ένα διάζωµα άµεσα. Χρειάζεται να γίνουν
στην περιοχή εκεί πέρα δύο κόµβοι. Αυτά, κύριε Υπουργέ -και
θέλω να το ξέρετε- δεν είναι ζητήµατα τα οποία θα καθυστερή-
σουν. Ας τα κάνουµε αυτά να λύσουµε άµεσα ένα πρόβληµα για
να µην έχουµε άλλα θανατηφόρα ατυχήµατα. Εγώ κατανοώ την
πρόθεση -εδώ θα είµαστε να το ξαναδούµε το θέµα- ότι όλα αυτά
θα γίνουν. Αλλά έχουν περάσει πολλά χρόνια και µέχρι στιγµής
όλα αυτά δεν έχουν γίνει πράξη.

Άρα για τις µελέτες που λέτε, για όλα αυτά που λέει η περιφέ-
ρεια ότι έχει δώσει στην εταιρεία «ΜΟΡΙΑΣ», ελπίζω να µην κλείσει
όπως η «ΠΕΛΟΠΟΝΝΗΣΟΣ», σας θυµίζω ότι η «ΠΕΛΟΠΟΝΝΗ-
ΣΟΣ», η προηγούµενη εταιρεία, έκλεισε για σκάνδαλα εκατοµµυ-
ρίων. Τώρα πάµε στον «ΜΟΡΙΑ», τέλος πάντων!

Άρα εδώ υπάρχει το θέµα διάζωµα, κυκλικοί κόµβοι, παράδρο-
µοι. Αυτό πρέπει να γίνει άµεσα. Δεν λέω κάτι παραπάνω για να
µη νοµίζετε ότι ήρθα εδώ πέρα για να µε ακούσουν οι Αρκάδες
και να πουν «αυτός είπε σκληρά λόγια στον Υπουργό για να δι-
καιωθεί» ή οτιδήποτε άλλο. Το ζητούµενο είναι να λύνουµε και
κανένα πρόβληµα. Καλή η αντιπαράθεση, καλά αυτά, καλές οι
ατάκες, αλλά στο τέλος της ηµέρας τι βγαίνει; Εδώ, κύριε
Υπουργέ, βγαίνει ότι στείλαµε ξανά µια µελέτη στον «ΜΟΡΙΑ»
που ο κ. Τατούλης την έλεγε «ΠΕΛΟΠΟΝΝΗΣΟ», την κλείσαµε,
τώρα τη λέει ο κ. Νίκας «ΜΟΡΙΑ» και ο θεός βοηθός! Το ζητού-
µενο είναι πολύ απλό και εσείς είστε Υπουργός, πρέπει να το κα-
τανοήσετε. Σας έστειλαν µια επιστολή. Χρειάζεται άµεσα ένα
διάζωµα για να µη γίνονται αυτά που γίνονται. Υπάρχουν στον
ευρωπαϊκό χάρτη και ευρωπαϊκές πρακτικές που να γίνει µε τέ-
τοιον τρόπο που να µη δηµιουργεί κανένα πρόβληµα. Χρειάζον-
ται δύο κόµβοι, απλά, κατανοητά και γρήγορα. Χρειάζονται
µερικοί παράδροµοι. Τα δύο πρώτα µπορούν να γίνουν άµεσα
και να διευκολύνουν τους ανθρώπους και να µην έχουµε θανα-
τηφόρα ατυχήµατα.

Ωραία, καλώς είναι και να φτιάξουµε κουλτούρα και εγώ το
θέλω και εσείς το θέλετε και όλος ο κόσµος το θέλει, αλλά πρέ-
πει να απαντήσουµε και στο συγκεκριµένο θέµα.

Σας ευχαριστώ, κύριε Υπουργέ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Πέτσα, έχετε

τον λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Κωνσταντινόπουλε, καταλαβαίνουµε όλοι ότι το Σύν-

ταγµα µάς έχει επιβάλει την αυτοτέλεια στα θέµατα της τοπικής
αυτοδιοίκησης πρώτου και δεύτερου βαθµού. Εµείς έχουµε προ-
χωρήσει διαχρονικά σαν οργανωµένη πολιτεία µε διαδοχικές κυ-
βερνήσεις στην ενίσχυση των αρµοδιοτήτων των ΟΤΑ Α’ και Β’
βαθµού.

Εφόσον λέµε ότι αυτό είναι ένα θέµα το οποίο µπορεί να τα
λύσει η περιφέρεια και εφόσον έχουµε ζητήµατα χρηµατοδοτή-
σεων σαν αυτά που είπα πριν, είναι θέµα προτεραιοτήτων και
θέµα δυνατότητας να εντάξει αυτές τις µικρές παρεµβάσεις -τις
οποίες αναφέρατε πριν- στον σχεδιασµό τους για να τις υλοποι-
ήσει. Δεν θα τις υλοποιήσει το Υπουργείο Εσωτερικών, έχει όµως
τους πόρους η περιφέρεια να τις υλοποιήσει.

Από εκεί και πέρα, λέτε να λύνουµε κάποιο πρόβληµα. Λύ-
νουµε τριακόσια τριάντα πέντε εκατοµµύρια προβλήµατα στα θέ-
µατα οδικής ασφάλειας µε την πρόσκληση η οποία είναι στον
αέρα και τρέχει µέχρι τις 29 Ιουλίου, όπου χρηµατοδοτούµε πε-
ριφέρειες και δήµους για να προχωρήσουν σε έργα οδοποιίας
µε έµφαση στην οδική ασφάλεια, δηλαδή από τα ζητήµατα σή-
µανσης, έξυπνων διαβάσεων, στηθαίων, κόµβων, ασφαλτοστρώ-
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σεων εκεί που υπάρχει επικινδυνότητα και παρακαλώ όλους
όσους δεν έχουν υποβάλει πρόσκληση µέχρι τώρα να το κάνουν.
Ευτυχώς υπάρχει µια πολύ ισχυρή ανταπόκριση και από τις πε-
ριφέρειες και από τους δήµους της χώρας και προσδοκούµε ότι
µέχρι τις 29 του µήνα που λήγει η πρόσκληση θα έχει εξαντληθεί
ο χρηµατοδοτικός µας φάκελος -επαναλαµβάνω- των τριακοσίων
τριάντα πέντε εκατοµµυρίων ευρώ.

Επίσης έχω να πω ότι µετά από µια υπερδεκαετή κρίση κατα-
λαβαίνουµε όλοι ότι χρειάζεται µια επιτάχυνση στα ζητήµατα
αυτά των υποδοµών. Θα χρηµατοδοτηθεί το έργο της οδικής
ασφάλειας µε επιπλέον 475 εκατοµµύρια ευρώ από το Υπουρ-
γείο Υποδοµών και Μεταφορών σε παρεµβάσεις σε άλλες δέκα
περιφερειακές ενότητες της χώρας.

Εποµένως γίνονται βήµατα σε αυτή την κατεύθυνση. Υπάρ-
χουν οι χρηµατοδοτικοί πόροι ευτυχώς µετά από πολλά-πολλά
χρόνια χάρη στον συνδυασµό των πόρων του ΕΣΠΑ, του Ταµείου
Ανάκαµψης και των εθνικών προγραµµάτων, όπως το πρό-
γραµµα «ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ» του Υπουργείου Εσωτερικών και
καλούµε όλους τους ενδιαφερόµενους να αξιοποιήσουν κάθε
ευρώ αυτής της χρηµατοδότησης προς όφελος και της οδικής
ασφάλειας και των πολιτών σε κάθε γωνιά της πατρίδας µας.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωρούµε στην

πρώτη µε αριθµό 918/19-7-2022 επίκαιρη ερώτηση του πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Χανίων του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής
Αριστεράς κ. Παύλου Πολάκη προς τον Υπουργό Υγείας, µε
θέµα: «Δραµατική η κατάσταση που επικρατεί στο Γενικό Νοσο-
κοµείο Χανίων».

Στην ερώτηση θα απαντήσει η Αναπληρώτρια Υπουργός
Υγείας κ. Μίνα Γκάγκα.

Κύριε Πολάκη, έχετε τον λόγο.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρία Γκάγκα, µην καταστρέφετε το Νοσοκο-

µείο Χανίων. Ξεκινάω έτσι, διότι περίµενα κατ’ αρχάς να έρθει ο
κ. Πλεύρης να απαντήσει σήµερα, τον οποίον προκάλεσα, αλλά
µετά την πατάτα που έκανε εχθές που θυµήθηκε τους όρους
ασφαλείας για τον Αλέξη Τσίπρα στη δεξίωση για το Προεδρικό,
δεν τόλµησε να έρθει σήµερα εδώ, γιατί ήξερε τι θα ακούσει.

Εσείς, κυρία Γκάγκα, είστε συνάδελφος και θέλω να σας το
ξαναπώ ότι το Νοσοκοµείο Χανίων αυτό που ζει το τελευταίο διά-
στηµα δεν το έχει ζήσει από τότε που φτιάχτηκε, επί εποχής αεί-
µνηστου Μανώλη Σκουλάκη και που σε αυτό το νοσοκοµείο
δώσαµε ένα πολύ µεγάλο κοµµάτι της ψυχής µας για να σταθεί
στα πόδια του την τετραετία 2015 - 2019, ανοίγοντας εν µέσω
µνηµονίων µια σειρά από καινούργια τµήµατα και υποδοµές. Το
ενισχύσαµε µε πάνω από τριακόσια πενήντα άτοµα προσωπικό
εκείνη την περίοδο. Ανοίξαµε εµείς αιµοδυναµικό που κάνει επτα-
κόσιες παρεµβάσεις κάθε χρόνο, σώζοντας ένα µεγάλο κοµµάτι
του πληθυσµού της Κρήτης από επείγοντα καρδιολογικά νοσή-
µατα. Ανοίξαµε τµήµα πυρηνικής ιατρικής που γίνονται πάρα
πολλά σπινθηρογραφήµατα. Ανοίξαµε θωρακοχειρουργική, παι-
δοχειρουργική κλινική. Ανακατασκευάστηκαν πράγµατα από
τους κλιβάνους του χειρουργείου και µπήκε εξοπλισµός.

Αυτή τη στιγµή, από την ηµέρα που κατέθεσα την ερώτηση,
που λέει ότι η ορθοπεδική κλινική είναι στα όρια, ότι το ΤΕΠ είναι
στα όρια, ότι η πνευµονολογική κλινική δύο χρόνια έχει γίνει µόνο
COVID και έχει καταργηθεί, από εκείνη τη µέρα που την κατέ-
θεσα, έχει παραιτηθεί ο διευθυντής του ΤΕΠ κ. Καστρινάκης, έχει
παραιτηθεί ο διευθυντής χειρουργός για είκοσι ένα χρόνια του
Νοσοκοµείου Χανίων ο κ. Τσιλιµιγκάκης, ετοιµάζονται κι άλλοι να
παραιτηθούν, ακόµα και στην ουρολογική κλινική, στην οποία πή-
γαµε λιθοτρίπτη και εκεί σκέφτονται να παραιτηθούν. Διότι ο κ.
Μπέας έχει αποφασίσει ότι ο τρόπος να διοικεί είναι το «εντέλ-
λεσθε». Έχει διαταράξει την όποια εργασιακή ειρήνη υπήρχε,
στέλνει διαρκώς «εντέλλεσθε» και έχει καταστρέψει ό,τι έχει
φτιαχτεί εκεί πέρα. Ουσιαστικά δηµιουργείται µια κατάσταση η
οποία υποβοηθείται και από αυτό το εντελώς παράλογο που κά-
νετε ακόµα, δηλαδή το ότι κρατάτε έξω εν µέσω του πέµπτου,
έκτου πανδηµικού κύµατος -που αποδείχτηκε όλη η ανεπάρκεια
του αφηγήµατος σας περί του µοναδικού όπλου του εµβολίου-
έναν µεγάλο αριθµό υγειονοµικών σε αναστολή, το οποίο κι αυτό

πυροδοτεί την ανεπάρκεια λειτουργίας του νοσοκοµείου.
Στο ΕΚΑΒ αυτή τη στιγµή το ξέρετε ότι από τα τριάντα έξι

άτοµα το καλοκαίρι θα είναι µόνο τα είκοσι; Έχει να κάνει και µε
τους υγειονοµικούς σε αναστολή και µε το ότι δεν έχετε δώσει
άδεια στο προσωπικό τους προηγούµενους µήνες και έχουν συσ-
σωρευτεί τα πάντα τώρα. Δηλαδή, θα βγαίνει ενάµισι ασθενο-
φόρο στον νοµό αυτή την περίοδο από 1ης Αυγούστου και µετά;

Έχω να πω και άλλα. Περιµένω να απαντήσετε σε αυτά. Αλλά
πάρτε άµεσα µέτρα και αναστρέψτε την κατάσταση στο Νοσο-
κοµείο Χανίων. Δεν πρόκειται να το αφήσουµε έτσι να περάσει.

Ο κ. Πλεύρης ήρθε πριν από δεκαπέντε µέρες, τα βρήκε όλα
καλά και τον συνόδευε µια διµοιρία ασφάλειας, επειδή ήξερε τι
θα ακούσει. Περιµένω να δω τι θα µου πείτε κατ’ αρχάς, γιατί
έχω και άλλα να σας πω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Απλά να αναφέρω
εγώ ότι η κ. Γκάγκα είναι απολύτως νοµότυπα εδώ, γιατί ως Ανα-
πληρώτρια Υπουργός, από ό,τι θυµάµαι από το ΦΕΚ, είναι υπεύ-
θυνη για τα νοσοκοµεία. Εποµένως ορθώς είναι η κ. Γκάγκα
σήµερα στη Βουλή.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Δεν είπα ότι είναι παράτυπα. Είπα ότι πε-
ρίµενα άλλον.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κυρία
Γκάγκα, έχετε τον λόγο.

ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Κα-
ληµέρα, κύριε Πρόεδρε, καληµέρα, κύριε Πολάκη.

Να σας πω ότι την ερώτηση την έχω εγώ από προχθές, οπότε
δεν νοµίζω ότι υπήρχε κάποιος λόγος που δεν είναι ο Υπουργός.
Εγώ την πήρα από την αρχή την ερώτηση για το Νοσοκοµείο Χα-
νίων. Ήρθα στο Νοσοκοµείο Χανίων πριν από λίγους µήνες, δεν
ήρθα τώρα τελευταία. Αυτό που µου έκανε τροµερή εντύπωση,
γιατί προσωπικό είδα, είδα πολλές αλλαγές που γίνονται µε τον
ψηφιακό φάκελο και ένα νοσοκοµείο που πηγαίνει µπροστά.

Πράγµατι έχουµε θέµα µε τον COVID και πράγµατι οι πνευµο-
νολόγοι είναι πολύ καιρό µέσα, όπως και στο δικό µου νοσοκο-
µείο, που δυόµισι χρόνια τώρα ουσιαστικά οι πνευµονολόγοι δεν
έχουµε τίποτα άλλο εκτός από COVID.

Είναι δύσκολες οι συνθήκες. Είναι αυτό που πρέπει να κάνουµε
για τους πολίτες της Ελλάδας και αυτό κάνουµε. 

Να ξεκινήσω από τα στοιχεία. Το Γενικό Νοσοκοµείο Χανίων
τον Ιούλιο του 2019, οπότε παραλάβαµε εµείς, είχε 1.073 άτοµα
προσωπικό -διορθώστε µε αν κάνω λάθος στα στοιχεία- και σή-
µερα τον Ιούλιο του 2022 έχει 1.268 άτοµα προσωπικό. Όσον
αφορά το µόνιµο ιατρικό προσωπικό τον Ιούλιο του 2019 είχε 144
άτοµα και 25 ιατρικό επικουρικό προσωπικό και σήµερα έχει 149
άτοµα µόνιµο προσωπικό και 24 επικουρικό προσωπικό, δηλαδή
είναι λίγο περισσότεροι. Έγιναν 41 προσλήψεις µόνιµων αυτό το
διάστηµα και 36 αποχωρήσεις. Το ΕΣΥ γερνάει και έχουµε µαζι-
κές αποχωρήσεις, όπως ξέρετε, γιατί φτάνουµε σε ηλικιακά όρια
από την οργάνωση του ΕΣΥ. 

Έχουµε ήδη δώσει µόνιµα αποτελέσµατα για όλες τις κατηγο-
ρίες και ολοκληρώνεται η διαδικασία πρόσληψης για την κάλυψη
23 θέσεων από την προκήρυξη του ΑΣΕΠ του 2020. Έχουν προ-
βλεφθεί 58 θέσεις νοσηλευτών ΠΕ, ΤΕ και ΔΕ, που είναι ήδη στον
ΑΣΕΠ και θα έχουµε την πλατφόρµα στο τέλος Αυγούστου και
προσωρινά αποτελέσµατα τον Δεκέµβριο. Έχουµε βάλει αρκετές
θέσεις γιατρών στο Νοσοκοµείο Χανίων. Η κλινική που έχει µε-
γαλύτερο πρόβληµα είναι η ορθοπεδική και δίνουµε δύο θέσεις
επικουρικών. Όσον αφορά τους χειρουργούς, στις 2 ειδικές πα-
θολογικές κλινικές έχουµε 13 ειδικούς και 4 επικουρικούς. Από
αυτούς τους ειδικούς, 4 είναι σε άλλα τµήµατα. Στις χειρουργι-
κές κλινικές έχουµε 11 µόνιµους και 3 επικουρικούς, από τους
οποίους 1 είναι σε άλλο τµήµα και έχουµε και 2 θωρακοχειρουρ-
γούς. Τα χειρουργεία που γίνονται τον χρόνο νοµίζω ότι είναι
γύρω στα 1.200 για τις δύο χειρουργικές κλινικές, 1.000 τακτικά
και 250 έκτακτα, σύµφωνα µε τα στοιχεία που έχω από το νοσο-
κοµείο. Άρα δεν είναι ότι υπάρχει πρόβληµα, ούτε πολύ µεγάλος
αριθµός χειρουργείων ανά χειρουργό -είστε χειρουργός, τα ξέ-
ρετε-, ούτε πραγµατικά πρόβληµα στελέχωσης των κλινικών.

Δίνουµε καινούργιες θέσεις στα Χάνια. Δίνουµε 2 θέσεις ορθο-
πεδικών γιατί πράγµατι οι ορθοπεδικοί είναι λίγοι. Γενικά όσον
αφορά το σύνολο των γιατρών που έχουν τα Χανιά και το σύνολο
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των επεµβάσεων και των εισαγωγών που κάνει, δεν είναι υποστε-
λεχωµένο το νοσοκοµείο. Έχει 11 αναισθησιολόγους -αν δεν έχει
περισσότερους- στο αναισθησιολογικό τµήµα, όταν άλλα νοσοκο-
µεία µε παρόµοια δυναµικότητα έχουν τους µισούς. Το θέµα των
αναισθησιολόγων βέβαια είναι ένα θέµα που κληρονοµήσαµε γιατί
όπως ξέρετε οι αναισθησιολόγοι για να γίνουν αναισθησιολόγοι
θέλουν ένα µίνιµουµ µιας πενταετίας και ενώ έχουµε αυτή τη
στιγµή περισσότερους ειδικευόµενους έχουµε πολύ χρόνο µπρο-
στά µας για να τους έχουµε. Να πω, τέλος, για το γαστρεντερο-
λογικό τµήµα ότι υπάρχουν 4 µόνιµοι γιατροί και 1 επικουρικός σε
3 προβλεπόµενες θέσεις, είχαµε περίπου 700 επεµβάσεις όταν
ήσασταν εσείς Υπουργός και έχουµε πάνω από 2.000 τώρα. Άρα
οπωσδήποτε δεν υπολειτουργεί το Νοσοκοµείο Χανίων. Μια χαρά
πηγαίνει. Ο δε προϋπολογισµός έχει επίσης αυξηθεί.

Σταµατώ εδώ και τα ξαναµιλάµε στη δευτερολογία για ό,τι
άλλο θέλετε.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Πολάκη, έχετε

τον λόγο.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Μάλλον ζούµε σε παράλληλα σύµπαντα,

κυρία συνάδελφε. 
Ακούστε µε, κυρία συνάδελφε, γιατί θα κάνουµε σύγκριση µε

βάση το τι είχε ο καθένας στα χέρια του, ποια περίοδο κυβέρ-
νησε, τι είχε από πίσω και τι έκανε.

Την τριετία 2017 - 2019 εµείς µε µνηµόνια, µε τον Σόιµπλε, που
δεν νιώθει τύψεις, πάνω από την κεφαλή µας, στο Νοσοκοµείο
Χανίων πήραµε 37 µόνιµους γιατρούς, 34 επικουρικούς, 81 νο-
σηλευτικό προσωπικό και 198 υπόλοιπο προσωπικό. Συνολικά,
αν βάλω και τους ειδικευόµενους, που εσείς τους βάζετε, 458 και
αν δεν τους βάλω, 357 άτοµα. Αυτά πήραµε και ανατάξαµε µια
κατάσταση σε σχέση µε αυτή που παραλάβαµε το 2015.

Και µου λέτε τώρα ότι εσείς µε τρία χρόνια πανδηµία, χωρίς
όριο σε σχέση µε τις δαπάνες, έχετε αυξήσει το προσωπικό κατά
200 άτοµα, στα οποία συνυπολογίζετε και τους ΣΟΧ, τις συµβά-
σεις ορισµένου χρόνου, την ανανέωση των θητειών αυτών που
βρήκατε από εµάς και την ίδια στιγµή -προσέξτε τώρα τι µου
λέτε- η ορθοπεδική λειτουργεί γιατί παρέµεινε µε την παράταση
υπηρεσίας που δώσατε σε αυτούς που συνταξιοδοτούνται. Στη
χειρουργική κλινική 2 έφυγαν, παραµένουν και λύνεται το πρό-
βληµα για άλλους έξι µήνες. Το ΤΕΠ αδειάζει. Η κλινική COVID -
οι τέσσερις γιατροί που υπάρχουν- σας έστειλε εξώδικο για να
ανοίξετε επιτέλους πάλι την πνευµονολογική. Δεν γίνεται και σε
αυτό το κύµα της πανδηµίας, που έχει άλλα χαρακτηριστικά, πάλι
όποιος βγαίνει θετικός στο PCR να πηγαίνει στην COVID. Αυτό
γίνεται. Χρειάζεται άλλος σχεδιασµός πλέον και όχι µόνο στα
Χανιά, αλλά και στο δικό σας νοσοκοµείο και σε άλλα νοσοκο-
µεία. Κάντε το. Έχουν κάψει «φλάντζα» οι άνθρωποι!

Και να µιλήσω και λίγο πιο συνολικά, επειδή βγαίνετε και λέτε
διάφορα πράγµατα σε σχέση µε το προσωπικό. Κοιτάξτε, κυρία
Γκάγκα, κάνετε -δεν ήσασταν εσείς από την αρχή, ήταν ο κ. Κικί-
λιας και ο κ. Κοντοζαµάνης- ένα έγκληµα. Βρήκατε προγραµµα-
τισµένες και έτοιµες 10.000 θέσεις µόνιµων γιατρών και
υπόλοιπο προσωπικό τον χρόνο. Το βρήκατε αυτό από εµάς εξα-
σφαλισµένο. Ήταν 1.000 γιατροί και 1.500 νοσηλευτικό προσω-
πικό κάθε χρόνο για τα έτη 2019, 2020, 2021 και 2022. Τις 1.000
θέσεις γιατρών του 2019 τις είχαµε προκηρύξει. Οι 1.500 του
προσωπικού που τις είχαµε ετοιµάσει, λόγω των ευρωεκλογών
δεν προκηρύχθηκαν. Η πρώτη δουλειά που έκανε, µόλις βγήκατε,
ο κ. Κικίλιας ήταν να ακυρώσει τους 1.000 γιατρούς και αρχίσατε
και τρέχατε τον Μάρτη του 2020, όταν υπήρχε η πανδηµία να
επαναπροκηρύξετε τις θέσεις. Από τις υπόλοιπες 7.500 µονίµων
έχετε προκηρύξει µόνο τους 500 για τα ΤΕΠ. Τίποτε άλλο όσον
αφορά το υπόλοιπο προσωπικό.

Αυτή τη στιγµή έχουµε φτάσει σύµφωνα µε τα πραγµατικά
νούµερα στην εξής κατάσταση: Εµείς σας παραδώσαµε τον Ιού-
νιο του 2019 79.350 µόνιµους υπαλλήλους στο ΕΣΥ και αυτή τη
στιγµή µε την τελευταία απογραφή του Μαΐου του 2022 είναι
73.255, δηλαδή 5.222 λιγότεροι. 

Και ξέρετε κάτι; Το παραπάνω επικουρικό προσωπικό που πή-
ρατε, πρακτικά δεν υπάρχει. Και ξέρετε γιατί δεν υπάρχει; Διότι
έχετε βγάλει έξω 6.000 ανθρώπους µε την αναστολή. Γυρίστε

τους πίσω. Πεθαίνει κόσµος. 
Είδατε χθες, κυρία Γκάγκα; Αν ήµουν εγώ εκεί και είχαµε τον

Ιούλη µήνα 39 νεκρούς τη µέρα από COVID, τι θα είχε γίνει; Είναι
δυνατόν; Φέρτε τα αντιικά σε επαρκείς ποσότητες. Κάθε µέρα
µε παίρνουν τηλέφωνο.

Μην γελάτε, κυρία Γκάγκα. Ξέρετε τι λέω. Εσείς είστε γιατρός.
Δεν είστε σαν τον Πλεύρη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει, µην κάνουµε
γενική ερώτηση. Για τα Χανιά δεν είναι η ερώτηση.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Είστε γιατρός, ξέρετε τι λέω. Είδατε και
τον Μπάιντεν. Δεν υπάρχουν σε επαρκείς ποσότητες. Υπάρχει
κόσµος που πεθαίνει, ενώ µπορούσε να σωθεί. Δώστε άµεσες
λύσεις και πείτε στον κ. Μπέα να κόψει τα «εντέλλεσθε». Δεν δι-
οικούµε µε «εντέλλεσθε». Σε λίγο καιρό δεν θα µείνει άνθρωπος
γεννηµένος στα Χανιά. Να είστε σίγουροι όµως ότι εµείς δεν θα
το αφήσουµε να γίνει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Γκάγκα, έχετε
τον λόγο. Παρακαλώ επί του θέµατος της ερώτησης, γιατί ο συ-
νάδελφος το γενίκευσε.

ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Εν-
τάξει, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Πολάκη, ελέγξτε τα στοιχεία σας. Προκηρύξαµε 2.935
θέσεις µόνιµων γιατρών και από αυτές έχουν ήδη ολοκληρωθεί
οι 2.457. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Όχι, κυρία Γκάγκα. Λέτε ψέµατα!
ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Όχι,

δεν λέω ψέµατα. Δεν λέω ποτέ ψέµατα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Πολάκη, σας

άκουσε χωρίς να σας διακόψει.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Δεν µπορεί να λέει ψέµατα. Είναι η ολο-

κλήρωση προηγούµενων διορισµών που είχαµε κάνει εµείς. Δεν
είναι καινούργιος διαγωνισµός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν θα της πείτε τι θα
απαντήσει. Η κ. Γκάγκα αναφέρει στοιχεία που της έδωσαν οι
υπηρεσίες του Υπουργείου. Μεταξύ δύο συναδέλφων όχι τέτοια
πράγµατα, ένας γιατρός σε άλλον γιατρό να µιλάει έτσι.

Συνεχίστε, κυρία Υπουργέ.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Ο

προϋπολογισµός του Νοσοκοµείου Χανίων το 2018 ήταν 25 εκα-
τοµµύρια και κατέληξε στα 27. Το 2021 ξεκινήσαµε από τα 31,9
και φτάσαµε στα 39,5. Άρα και χρήµατα δόθηκαν.

Εγώ αυτό που είδα και θεωρώ ότι χρειάζεται άµεσα ανανέωση
στο κτήριο του Νοσοκοµείου Χανίων, εκτός από τα ΤΕΠ, που θέ-
λουµε να τα φτιάξουµε παντού, είναι σαφώς τα πατώµατα τα
οποία έχουν χαλάσει πάρα πολύ.

Όσον αφορά το πνευµονολογικό…
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Εµείς τα χρηµατοδοτήσαµε. Είχατε

λεφτά εκεί.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Θα

µε αφήσετε να µιλήσω, κύριε Πολάκη; Σας άφησα...
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Πολάκη, αυτά

που λέτε δεν καταγράφονται ούτως η άλλως.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Η Δι-

ευθύντρια του Πνευµονολογικού είναι φίλη και συνάδελφος.
Πράγµατι έχουν κουραστεί, δεν είναι όµως θέµα του κ. Μπέα,
είναι θέµα της συναδέλφου που είναι πρόεδρος της Επιτροπής
Λοιµώξεων. Εκείνη κανονίζει ποιοι βλέπουν τα COVID και ποιοι
δεν βλέπουν τα COVID και πιθανώς µαζί της πρέπει να συνεννοη-
θούµε. Να τελειώσουµε, λοιπόν, µε το θέµα του COVID. Άρα το
νοσοκοµείο αυτή τη στιγµή έχει τη στήριξή µας και οικονοµικά
και από άποψη προκηρύξεων. 

Δίνονται καινούργιες θέσεις νοσηλευτών; Δίνονται καινούργιες
θέσεις γιατρών εκεί που το νοσοκοµείο πονάει και γίνονται και
πάρα πολλά άλλα πράγµατα τα οποία είναι εξαιρετικά για το νο-
σοκοµείο. Δίνονται ήδη απαντήσεις ηλεκτρονικά. Έχει γίνει µια
επανάσταση στο ψηφιακό κοµµάτι, είναι όλα συνδεδεµένα. Είναι
το ΚΕΤΕΚΝΥ κάτω και βλέπει τον τρόπο που γίνονται τα οικονο-
µικά των νοσοκοµείων. Θεωρώ ότι το Νοσοκοµείο Χανίων είναι
από τα καλύτερα στη χώρα. Πραγµατικά δουλεύουν πάρα πολύ
καλά όλοι οι συνάδελφοι και το κλίµα είναι καλό.
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Αυτά µπορώ να σας απαντήσω για το Νοσοκοµείο Χανίων και
σας λέω και πάλι ότι και άλλες θέσεις είναι για προκήρυξη και εί-
µαστε εδώ για οτιδήποτε χρειάζεται το Νοσοκοµείο Χανίων.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωρούµε τώρα

στη δεύτερη ερώτηση που είναι για το Υπουργείο Υγείας. Πρό-
κειται για την έβδοµη µε αριθµό 929/22-7-2022 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου της συναδέλφου Βουλευτού Β’ Θεσσαλονίκης
του ΣΥΡΙΖΑ κ. Θεοδώρας Αυγέρη µε θέµα: «Πλήρης κατάρρευση
του Γενικού Νοσοκοµείου Θεσσαλονίκης «Ιπποκράτειο». 

Στην ερώτηση θα απαντήσει η Υπουργός κ. Γκάγκα.
Ορίστε, κυρία Αυγέρη, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΑ (ΔΩΡΑ) ΑΥΓΕΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρία Γκάγκα, αυτή η επίκαιρη ερώτηση στην

πραγµατικότητα δεν αφορά µόνο στην περίπτωση του Ιπποκρά-
τειου Νοσοκοµείου Θεσσαλονίκης αλλά αποτυπώνει την εικόνα
της πλήρους κατάρρευσης, όπως περιέγραψε στην προηγηθείσα
ερώτηση και ο συνάδελφος κ. Πολάκης. Αποτυπώνει αυτόν τον
θάνατο στον οποίο έχετε καταδικάσει όλα τα δηµόσια νοσοκο-
µεία της χώρας. 

Ωστόσο, η περίπτωση του Ιπποκράτειου Νοσοκοµείου Θεσσα-
λονίκης αποτελεί το πιο τραγικό παράδειγµα των συνεπειών των
πολιτικών επιλογών σας, εξαιτίας των οποίων το µεγαλύτερο µε-
ταµοσχευτικό κέντρο ήπατος δεν κατάφερε να κάνει µεταµό-
σχευση σε λήπτη, γιατί δεν υπήρχε αναισθησιολόγος, µε
αποτέλεσµα το µόσχευµα να καταλήξει σε άλλον ασθενή στην
Αθήνα. 

Αυτό, δυστυχώς, τα λέει όλα, όπως όλα τα λένε και οι ερωτή-
σεις που κατά καιρούς σας έχουµε καταθέσει, αλλά δεν µπήκατε
στον κόπο να τις απαντήσετε -δυστυχώς ούτε εσείς, κυρία
Υπουργέ, αλλά ούτε και οι προκάτοχοί σας. Αναπάντητη ερώ-
τηση που καταθέσαµε στις 31 Ιουλίου του 2020. Χωρίς απάντηση
η ερώτηση που καταθέσαµε στις 26 του Ιουνίου του 2022, ελάχι-
στα εικοσιτετράωρα πριν συµβεί το τραγικό περιστατικό µε την
αδυναµία µεταµόσχευσης εξαιτίας της έλλειψης αναισθησιολό-
γου. Στην ουσία προειδοποιούσαµε για τα όσα τελικά επιβεβαι-
ώθηκαν λίγες µέρες µετά από αυτή την ερώτηση. Ο αργός
θάνατος στο Ιπποκράτειο Νοσοκοµείο Θεσσαλονίκης γίνεται επι-
κίνδυνος για τη ζωή των ίδιων των ασθενών του, ακόµα και µι-
κρών παιδιών. 

Τι απαντά το Υπουργείο στις κραυγές αγωνίας των εργαζοµέ-
νων και των ασθενών; Τίποτα δεν απαντήσατε. Λίγες ηµέρες µετά
την ερώτηση και ύστερα από το τραγικό συµβάν µε την αδυναµία
µεταµόσχευσης, στις 8 Ιουλίου ξανακαταθέσαµε ερώτηση, κυρία
Υπουργέ, µε θέµα: «Το Υπουργείο Υγείας θα συνεχίζει να αδια-
φορεί για την τραγική κατάσταση στο Ιπποκράτειο Γενικό Νοσο-
κοµείο Θεσσαλονίκης, ακόµη και µετά από το περιστατικό
αδυναµίας µεταµόσχευσης ήπατος σε ασθενή, εξαιτίας της έλ-
λειψης αναισθησιολόγου; Ποιος θα έχει την ευθύνη εάν χαθούν
ανθρώπινες ζωές;». Ούτε σε αυτή την ερώτηση µας απαντήσατε,
κυρία Υπουργέ.

Η πιο πρόσφατη δυσµενής εξέλιξη είναι η είδηση της παραί-
τησης του διευθυντή του Αναισθησιολογικού Τµήµατος του Ιπ-
ποκράτειου. Ως εκ τούτου, αποµένουν µόλις οκτώ γιατροί της εν
λόγω ειδικότητας, οι οποίοι καλούνται να αντιµετωπίσουν µια
ατελείωτη λίστα επειγόντων και προγραµµατισµένων περιστατι-
κών, ενώ είναι ορατός ο κίνδυνος της αποχώρησης και αρκετών
εκ των ειδικευόµενων που υπηρετούν στην κλινική του αποχω-
ρήσαντα διευθυντή. 

Παρακαλώ να απαντήσετε τι µέτρα προτίθεστε να λάβετε για
την άµεση αντιµετώπιση της έλλειψης αναισθησιολόγων στο Ιπ-
ποκράτειο και την ενίσχυσή του µε µόνιµες προσλήψεις. Έχετε
προβεί σε ενέργειες µετά και την γνωστοποίηση του προβλήµα-
τος; Σε ποιο στάδιο βρίσκεται η διαδικασία προσλήψεων µόνιµων
ειδικευµένων γιατρών αναισθησιολόγων και νοσηλευτικού προ-
σωπικού αναισθησιολογίας; Πόσες µεταµοσχεύσεις δεν έγιναν
στο Ιπποκράτειο καθ’ όλη την περίοδο της πανδηµίας και ποιο
είναι το σχέδιο για τις µεταµοσχεύσεις µετά την 30η Ιουνίου, δη-
λαδή, µετά το τραγικό συµβάν;

Επίσης -και αυτό είναι εκτός της επίκαιρης ερώτησης, κυρία
Υπουργέ- γιατί δεν απαντάτε στις κοινοβουλευτικές ερωτήσεις

που σας καταθέτουµε;
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αυτό είναι, βέβαια,

µια επερώτηση, αλλά εν πάση περιπτώσει!
Ορίστε, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Κατ’

αρχάς είναι σαν να γίνατε Αντιπολίτευση από παρθενογένεση και
να µην είχατε υπάρξει κυβέρνηση για πέντε χρόνια. Και µου κάνει
εντύπωση γιατί εσείς, κυρία Αυγέρη, δεν είστε γιατρός, όµως ο
κ. Πολάκης είναι. Και στο Υπουργείο επί κ. Πολάκη και επί κ. Ξαν-
θού είχαµε δύο γιατρούς. 

Οι αναισθησιολόγοι -θα το ξαναπώ- θέλουν πέντε χρόνια για
να γίνουν αναισθησιολόγοι. Και για να µην έχουµε την έλλειψη
αναισθησιολόγων που βλέπουµε και που, βέβαια, δεν είναι µόνο
ελληνική, είναι παγκόσµια και σίγουρα είναι πανευρωπαϊκή,
έπρεπε να έχουµε φροντίσει ως κράτος να κάνουµε αναισθησιο-
λόγους.

Από τότε που ανέλαβε η Νέα Δηµοκρατία δόθηκαν κίνητρα
στους αναισθησιολόγους και τώρα έχουµε περισσότερους ειδι-
κευόµενους. Θα τελειώσουν, όµως -επειδή αυτό ξεκίνησε πριν
τρία χρόνια- θέλουν, τουλάχιστον, άλλα δύο χρόνια για να τελει-
ώσουν. Άρα το πρόβληµα των αναισθησιολόγων είναι ένα υπαρ-
κτό πρόβληµα, το οποίο δηµιουργήθηκε επί των ηµερών σας και
εµείς βλέπουµε τα αποτελέσµατά του. Για να προειδοποιείτε, συ-
νεπώς, έπρεπε να έχετε φροντίσει, κυρία Αυγέρη, να έχουµε
αναισθησιολόγους. 

Τι κάνουµε τώρα για το Ιπποκράτειο; Έχουµε προκηρύξει
πάρα πολλές θέσεις που κρίθηκαν άγονες. Την τελευταία φορά,
πριν από λίγες ηµέρες, τέσσερις θέσεις που δεν κρίθηκαν άγο-
νες, πληρώθηκαν εκ των έσω. Δηλαδή, άνθρωποι που ήταν στο
Ιπποκράτειο υπέβαλαν για να πάρουν υψηλότερη θέση. 

Τι κάνουµε τώρα; Έχουµε κάνει τουλάχιστον δέκα συναντή-
σεις µε όλη την Αναισθησιολογική Εταιρεία και την Αναισθησιο-
λογική Εταιρεία Βορείου Ελλάδος. Έχουµε ζητήσει τη συνδροµή
και του ιδιωτικού τοµέα, όπου υπάρχουν περισσότεροι αναισθη-
σιολόγοι. 

Για το Ιπποκράτειο ξαναπροκηρύσσουµε θέσεις, παρ’ όλο που
δεν προκηρύσσουµε τώρα θέσεις για τα κεντρικά νοσοκοµεία,
γιατί θέλουµε πρώτα να στελεχωθούν τα περιφερειακά νοσοκο-
µεία. Θεωρούµε ότι είναι πάρα πολύ σηµαντικό να έχουν οι άν-
θρωποι στα νησιά τους γιατρούς που χρειάζονται και τα
νοσοκοµεία που χρειάζονται, όπως και στα περιφερειακά νοσο-
κοµεία. 

Παρ’ όλα αυτά, επειδή εδώ υπάρχει πρόβληµα -όπως κάναµε
και για το Καραµανδάνειο που είναι σε κεντρική πόλη- προκη-
ρύσσουµε θέσεις αναισθησιολόγων και θα ξαναπροκηρύξουµε
και έχουµε βρει ενδιαφερόµενους.

Επίσης, όπως ξέρετε, έχουµε τη συµφωνία µε το «Νιάρχος»
για το Πανεπιστηµιακό Παιδιατρικό Νοσοκοµείο στη Θεσσαλο-
νίκη. Έχουµε συνεννοηθεί µε τον πρόεδρο της σχολής και µε τον
κ. Συρίγο στο Υπουργείο Παιδείας να δώσουµε πέντε θέσεις από
το ΕΣΥ -που είναι και υποχρέωσή µας- για το «Νιάρχος», για το
Πανεπιστηµιακό - Παιδιατρικό σε Παίδων Αναισθησιολογία, που
θα υπηρετήσουν στο Ιπποκράτειο µέχρι το 2025, που θα γίνει το
νοσοκοµείο.

Άρα εµείς κάνουµε ό,τι µπορούµε και το λύνουµε το θέµα. Και
θα το λύσουµε το θέµα µε συνδροµή από άλλα νοσοκοµεία, όπου
µετακινούµε γιατρούς, µε συνδροµή από ιδιώτες αναισθησιολό-
γους. Και θα αλλάξουµε πάρα πολύ και τις επαγγελµατικές σχέ-
σεις των γιατρών, ακριβώς για να είναι το ΕΣΥ ευχάριστο και
ελκυστικό για τους γιατρούς και να είναι ασφαλές για τους πολί-
τες και το προσωπικό. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κυρία Αυ-

γέρη, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΑ (ΔΩΡΑ) ΑΥΓΕΡΗ: Κυρία Γκάγκα, όχι δεν είµαι για-

τρός, είµαι νοµικός, οι σπουδές µου είναι νοµικές, αλλά αυτή την
επισήµανση που κάνατε, να την κάνετε και στον προϊστάµενό
σας, τον Υπουργό Υγείας, ο οποίος δεν είναι γιατρός. Φαντάζο-
µαι γι’ αυτό υπάρχει αυτή η πλήρως αποτυχηµένη πολιτική που
ακολουθείται στο Υπουργείο Υγείας; 
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ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): …
(Δεν ακούστηκε)

ΘΕΟΔΩΡΑ (ΔΩΡΑ) ΑΥΓΕΡΗ: Σας παρακαλώ, µη µε διακό-
πτετε, σας άκουσα µε µεγάλη προσοχή. 

Είναι κυνικό εκ µέρους σας, ακριβώς επειδή είστε γιατρός, από
αυτό εδώ το Βήµα να µην απαντάτε στις αγωνίες και τις επιση-
µάνσεις όχι µόνο της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης αλλά εγώ σας
λέω του ίδιου του ιατρικού και νοσηλευτικού προσωπικού του Ιπ-
ποκράτειου Νοσοκοµείου Θεσσαλονίκης, της ίδιας της διοίκησης
που είµαι σε θέση να γνωρίζω και παρακαλώ να µε διαψεύσετε
εάν είναι έτσι, σας έχουν στείλει δεκάδες επιστολές απόγνωσης
για την κατάσταση που επικρατεί στο Ιπποκράτειο Γενικό Νοσο-
κοµείο Θεσσαλονίκης. 

Θα σας έλεγα, όµως, να απαντήσετε στην αγωνία και στον
προβληµατισµό των ίδιων των ασθενών, των συγγενών τους, των
πολιτών της Θεσσαλονίκης και όλης της βόρειας Ελλάδας.

Και να σας πω και κάτι άλλο. Θα σας µεταφέρω -όχι δικά µου
λόγια- την αγωνία αυτή όπως περιγράφεται στην τοπική ειδησεο-
γραφία, σε τοπικά site της Θεσσαλονίκης, στο voria.gr, ακριβώς
γιατί είχατε το θράσος να λέτε ότι σας αφήσαµε το πρόγραµµα
µε τους αναισθησιολόγους. Όπως περιέγραψε προηγουµένως και
ο κ. Πολάκης, δεν φροντίσατε να κάνετε ούτε µία πρόσληψη µόνι-
µου προσωπικού και να δηµιουργήσετε τους όρους, τις προϋπο-
θέσεις και τα κίνητρα γι’ αυτή την άγονη ειδικότητα, όπως κι εσείς
η ίδια παραδέχεστε, για να µείνουν στο δηµόσιο Εθνικό Σύστηµα
Υγείας, τουναντίον δηµιουργείτε αντικίνητρα για να φύγει αυτός
ο κόσµος και να µη µείνει, να αποψιλωθεί το δηµόσιο νοσοκοµείο. 

Σας µεταφέρω την εξής απόγνωση των εργαζοµένων µέσα στο
νοσοκοµείο που λένε ότι ακόµα και εάν προσληφθούν τέσσερις
αναισθησιολόγοι, δηλαδή, από οκτώ γίνουν δώδεκα, στην ουσία
θα καλύπτουν άλλους δεκαπέντε, γιατί το οργανόγραµµα προβλέ-
πει ότι πρέπει να είναι είκοσι επτά οι αναισθησιολόγοι και στην
ουσία πρέπει να είναι σαράντα, για να µπορούν να ανταποκριθούν
πλήρως στις αυξηµένες ανάγκες…

Παρακαλώ µη γελάτε. Ακούστε λίγο την αγωνία της Θεσσαλο-
νίκης στην οποία δεν απαντάτε εδώ και τόσους µήνες. 

Έχετε σχέση µήπως, κύριε Σκυλακάκη, και εσείς µε τα θέµατα
της υγείας;

Μπορώ να µιλήσω για το ΙΦΕΤ αν θέλετε, γιατί είναι ένα θέµα
µε το οποίο έχω ασχοληθεί πάρα πολύ σοβαρά. 

Να απαντήσετε τι θα γίνει µε το µεταµοσχευτικό πρόγραµµα και
τι θα γίνει, επίσης, µετά µε τα «παγωµένα» χειρουργεία. Αυτή τη
στιγµή µπορούν να γίνουν χειρουργεία µόνο για πολύ έκτακτα ογ-
κολογικά περιστατικά. Εκτός κι αν θέλετε να κατευθύνονται όλα
στον ιδιωτικό τοµέα και να εισπράττουν καθαρό και ζεστό χρήµα,
κυρία Υπουργέ. 

Αν µου επιτρέπεται, θα ήθελα να κλείσω µε την επισήµανση των
ίδιων των εργαζοµένων που λένε ότι: «Είναι διαφορετικά να πάω
να εργαστώ σε έναν χώρο µε τριάντα αναισθησιολόγους και δια-
φορετικά σε έναν χώρο µε δέκα και µε ανάγκες για σαράντα. Είναι
κρίµα γιατί έχει γίνει ανακαίνιση χειρουργείων, έχουµε νέες αίθου-
σες καινούργιες, υπάρχει το προσωπικό, έστω και λίγο, για να δου-
λέψει εκεί. Στέλνουµε έµµεσα και άµεσα τον Έλληνα πολίτη στα
ιδιωτικά θεραπευτήρια και µάλιστα µε µεγαλύτερο κόστος». 

Αυτό το λέει ο Πρόεδρος του Σωµατείου των εργαζοµένων στο
Ιπποκράτειο, κυρία Γκάγκα, και ζητάω να απαντήσετε. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Θεοδώρα (Δώρα) Αυγέρη κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Γκάγκα, έχετε
τον λόγο. 

ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Θα
σας απαντήσω. Κατ’ αρχάς εµείς ανακαινίσαµε τα χειρουργεία.
Επί των ηµερών µας έγινε η ανακαίνιση των χειρουργείων και βε-
βαίως θέλουµε να βοηθήσουµε το σύστηµα. Είχατε ποτέ σα-
ράντα αναισθησιολόγους επί των ηµερών σας, κυρία Αυγέρη;
Γιατί αν το είχατε, πείτε τό µου να το ξέρω. Σίγουρα δεν τους εί-
χατε. 

ΘΕΟΔΩΡΑ (ΔΩΡΑ) ΑΥΓΕΡΗ: Είχαµε όσους προβλέπει το ορ-
γανόγραµµα.

ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Ούτε
τόσοι ήταν. Ποτέ δεν ήταν επί των ηµερών σας. 

ΘΕΟΔΩΡΑ (ΔΩΡΑ) ΑΥΓΕΡΗ: …(Δεν ακούστηκε)
ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Σας

παρακαλώ! Μιλάω εγώ τώρα!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Αυγέρη, σας

παρακαλώ!
Παρακαλώ να µη γράφεται τίποτα στα Πρακτικά από αυτά που

λέει η κ. Αυγέρη!
ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Θα

έπρεπε να έχετε λύσει εσείς το θέµα της αναισθησιολογίας και
όχι να µας κάνετε τους έξυπνους τώρα!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Υπουργέ, ένα
λεπτό! 

Τι είναι αυτό το πράγµα από δύο κυρίες πρωί-πρωί καλοκαι-
ριάτικα; Εγώ τι ρόλο παίζω εδώ; Επειδή είµαι ευγενής απέναντί
σας; Παρακαλώ πολύ! 

Ορίστε, κυρία Υπουργέ. 
ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Το

2020 προκηρύχθηκαν δύο θέσεις που καλύφθηκαν. Ξανά το 2020
τρεις θέσεις που ήταν και οι τρεις άγονες. Ξανά το 2021 τέσσερις
θέσεις που ήταν και οι τέσσερις άγονες. Το 2021 άλλες δύο θέ-
σεις και οι δύο άγονες. Αυτή τη στιγµή έχουµε µία θέση διευ-
θυντή και τρεις επιµελητών που καλύπτονται, αλλά καλύπτονται
εκ των έσω και σας είπα τα υπόλοιπα πράγµατα που πρέπει να
κάνουµε. 

Να σας πω, επίσης, ότι τα νέα στη Θεσσαλονίκη που διαβάζετε
τον Τύπο είπαν ότι το Ιπποκράτειο, που θεωρείται υποστελεχω-
µένο, πήρε µέσα στην πανδηµία και έκανε µεταµόσχευση που
δεν µπορούσε να την κάνει η Βουλγαρία. Άρα τα θέµατα δεν είναι
ακριβώς όπως τα λέτε. 

Και, ναι, υπάρχει θέµα µε την αναισθησιολογία γι’ αυτό και
έδωσαν ήδη ο κ. Κικίλιας µε τον κ. Κοντοζαµάνη κίνητρα οικονο-
µικά για τους ειδικευµένους αναισθησιολόγους και κίνητρα οικο-
νοµικά για τους ειδικευόµενους αναισθησιολόγους. Δώσαµε το
δικαίωµα να κάνουν δεύτερη ειδικότητα και να την πληρώνονται,
που δεν υπήρχε µέχρι τώρα, και έχουµε αρκετούς νέους ειδι-
κευόµενους και κάποια στιγµή το θέµα θα λυθεί. 

Θα αλλάξουµε και τον τρόπο που γίνεται η επιλογή των ειδι-
κοτήτων κάθε φορά, γιατί πρέπει µε κάποιον τρόπο οι θέσεις που
προκηρύσσονται να αντιστοιχούν στις ανάγκες των Ελλήνων πο-
λιτών και στη δυνατότητα των γιατρών να έχουν δουλειά. 

Άρα αυτά τα κάνουµε και τα κάνουµε µε έναν σχεδιασµό και
µιλάµε πάντα µε το προσωπικό. Πράγµατι υπάρχει θέµα στο Ιπ-
ποκράτειο. Το λύνουµε µε τον καλύτερο τρόπο που µπορούµε.
Και το θέµα -σας λέω και πάλι- το κληρονοµήσαµε γιατί οι αναι-
σθησιολόγοι δεν υπάρχουν εκεί. Και αν θέλετε, το µεγαλύτερο
πράγµα που θα κάνουµε είναι ότι θα αλλάξουµε την πλήρη και
αποκλειστική απασχόληση στο ΕΣΥ που είναι στείρα και δεν φέρ-
νει κανέναν γιατρό µέσα στο σύστηµα, ώστε να έχουµε κίνητρα
για να έρχονται οι γιατροί.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Περνάµε στην επό-

µενη, που είναι η τέταρτη µε αριθµό 934/25-7-2022 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών
του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον Υπουργό Οικο-
νοµικών, µε θέµα: «Η Κυβέρνηση οµολογεί το έγκληµα των τρα-
πεζών αλλά αρνείται τη λύτρωση για τους πενήντα χιλιάδες
τσιγγάνους».

Θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Θεόδωρος Σκυλα-
κάκης. 

Ορίστε, κύριε Αρσένη. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς να σας ευχαριστήσω για την αµοι-

βαία αναβολή της ερώτησης µετά από αίτηµά µου προκειµένου
να µπορέσω να είµαι παρών. 

Κύριε Υπουργέ, συνεχίζουµε από το σηµείο που είχαµε µείνει
στην προηγούµενη συζήτηση. σχετικά µε τα εννιά χιλιάδες δά-
νεια που αυτή τη στιγµή διεκδικούν οι τράπεζες την αποπληρωµή
τους για τους Έλληνες τσιγγάνους. Είναι δάνεια που -θα θυµίσω-
είχαν δοθεί µέσα από την ΚΥΑ 33/165 του 2006 σε συνέχεια της
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ΚΥΑ 13/576 του 2003 και αφορούσαν στεγαστικά δάνεια σε Έλ-
ληνες τσιγγάνους που διαβιούν σε καταυλισµούς της χώρας,
µέσα σε σκηνές, παράγκες και άλλες κατασκευές που δεν πλη-
ρούν τις ελάχιστες προϋποθέσεις µόνιµης κατοικίας. 

Σε εφαρµογή των πολιτικών του εθνικού σχεδίου για την αντι-
µετώπιση των προβληµάτων των τσιγγάνων στην Ελλάδα και κυ-
ρίως του στεγαστικού, ήταν στεγαστική πολιτική. Τα έχουµε
συζητήσει αυτά ξανά. 

Εσείς είπατε, λοιπόν, ότι όπου δεν είχε καταπέσει η εγγύηση
του ελληνικού δηµοσίου, τότε έχει γίνει λάθος από τις τράπεζες.
Εδώ πέρα βλέπουµε ότι έχουν γίνει χιλιάδες λάθη από τις τρά-
πεζες. Τι ακριβώς συµβαίνει; Να θυµίσουµε ότι αυτά είναι δάνεια
τα οποία δόθηκαν σε ανθρώπους που δεν θα µπορούσαν να τα
αποπληρώσουν, µονογονεϊκές οικογένειες, µε κριτήρια ευαλω-
τότητας, µε 3.000 ευρώ εισόδηµα. Άρα αν είσαι ανάπηρος, έχεις
µεγαλύτερη προτεραιότητα να το πάρεις. Οι άνθρωποι κατέθε-
σαν τα χαρτιά τους στους ΟΤΑ µε απλή γνωµοδότηση στην
ουσία του ΟΤΑ ότι όντως είναι άστεγοι. Αυτά ήταν τα κριτήρια. 

Θέλω να µας πείτε πολύ απλά: Τι γίνεται µε τις τράπεζες σή-
µερα; Ποιο είναι το λάθος που κάνουν και δεν καταπίπτει η εγ-
γύηση; Ποια είναι η επίπτωση για το λάθος; Γιατί καταλαβαίνετε
ότι αυτοί που πληρώνουν το λάθος των τραπεζών είναι οι Έλλη-
νες τσιγγάνοι. Θα βρεθούν εννιά χιλιάδες δανειολήπτες µαζί µε
τις οικογένειές τους -πάνω από πενήντα χιλιάδες κόσµος δηλαδή
ένας στους επτά τσιγγάνους στη χώρα µας- από τα σπίτια αυτά
τα µικρά των τριάντα, σαράντα ή εξήντα τετραγωνικών µέτρων
πίσω στους καταυλισµούς µε τους αρουραίους και την ηπατίτιδα.
Είναι η πρωτοφανέστερη και µοναδικότερη πολιτική απένταξης
των Ελλήνων τσιγγάνων στην ιστορία αυτής της χώρας. 

Είναι λάθος των τραπεζών, κύριε Υπουργέ; Και ποια είναι η κύ-
ρωση για τις τράπεζες για το λάθος σε αυτό; Και ποια είναι η λύ-
τρωση για τους τσιγγάνους που κινδυνεύουν να βρεθούν
πραγµατικά έξω τα παιδιά τους τα σχολεία, σε πρόχειρους κα-
ταυλισµούς µε τους αρουραίους και την ηπατίτιδα, από τα δια-
µερίσµατα έστω αυτά τα υποτυπώδη των τριάντα, σαράντα και
εξήντα τετραγωνικών;

Θέλουµε µια απάντηση, γιατί τα λάθη σε οποιαδήποτε άλλη
κατηγορία πολιτών πληρώνονται. Οι τράπεζες πώς θα πληρώ-
σουν το λάθος τους; Πάλι οι τσιγγάνοι θα την πληρώσουν;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Το έχουµε συζητήσει, κύριε Πρόεδρε και αξιότιµε
κύριε Βουλευτή της Αντιπολίτευσης, το θέµα. Η εγγύηση του δη-
µοσίου δίνεται για να δοθεί το τραπεζικό δάνειο, δεν δίδεται για
να µην πληρωθεί το τραπεζικό δάνειο. Αυτό πρέπει να είναι
σαφές προς όλους όσους λαµβάνουν εγγυήσεις του δηµοσίου.

Η εγγύηση όταν δοθεί δεν αίρει τις διαδικασίες που η τράπεζα
πρέπει να κάνει για να πληρωθεί το δάνειο. Απλώς όταν οι διαδι-
κασίες αυτές αποτύχουν και το δάνειο καταπέσει, τότε οι τράπεζες
έχουν τη δυνατότητα και το κάνουν να προσφύγουν προς το δη-
µόσιο και να απαιτήσουν την πληρωµή από το δηµόσιο, η οποία
και γίνεται αυτή είναι η τελική κατάληξη, εφόσον οι τράπεζες και
οι δανειολήπτες έχουν τηρήσει τους όρους τις εγγυήσεις. 

Από την ώρα που το δηµόσιο γίνει τελικά ο αποδέκτης, αν θέ-
λετε, της υποχρέωσης που δηµιουργήθηκε µε το δάνειο, έχουµε
φροντίσει ώστε να υπάρχει µία δεκαετία, οι περίφηµες εκατόν εί-
κοσι δόσεις, µε εξαιρετικά ευνοϊκούς όρους όπου µπορεί να γίνει
η αποπληρωµή αυτού του ποσού. Εάν τώρα, για κάποιον λόγο
δεν έχει καταπέσει η εγγύηση ή δεν µπορεί να καταπέσει η εγ-
γύηση, τότε ο ενδιαφερόµενος δανειολήπτης που δεν έχει την
οικονοµική δυνατότητα να πληρώσει, έχει πλέον τη δυνατότητα
της πλατφόρµας του εξωδικαστικού µηχανισµού µε την οποία δί-
δεται η δυνατότητα και να αποµειωθεί πάρα πολύ το δάνειο και
οι άλλες επιβαρύνσεις και να µπορέσει να προστατευθεί από
όλες τις αναγκαστικές εκτελέσεις κ.λπ.. 

Υπάρχει και η δυνατότητα ακόµη και να βοηθηθεί στη συνέ-
χεια. Ποια είναι η διαφορά από αυτό που εσείς λέτε. Η διαφορά
είναι η εξατοµίκευση. Ότι δηλαδή κάθε δάνειο είναι µια ατοµική
πράξη και αντιµετωπίζεται ατοµικά. Δεν αντιµετωπίζεται «ξέρετε,
ανήκω σε αυτή την κατηγορία ή την άλλη, χαρίστε µου τα δά-

νεια». Αυτό δεν υπάρχει πια και ούτε θα υπάρξει ξανά. Δεν χαρί-
ζονται τα δάνεια σε κατηγορίες, για να κάνουµε πολιτικές αξιο-
ποίησης του θέµατος. Τα δάνεια αξιολογούνται καθένα χωριστά.
Αξιολογείται η πραγµατική οικονοµική θέση, η κοινωνική κατά-
σταση, η ευαλωτότητα. Αξιολογούνται ατοµικά και ατοµικά προ-
στατεύονται οι άνθρωποι, όχι ως οµάδες, µέσα από πολιτικές
διαδικασίες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Αρ-
σένη, έχετε τον λόγο.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, το ΜέΡΑ25 έχει καταθέσει προτάσεις για το

σχέδιο «ΟΔΥΣΣΕΑΣ» που λύνει όλο το θέµα των κόκκινων δα-
νείων, ανεξαρτήτως για ποιον λόγο πήρε κανείς το δάνειο. 

Εδώ πέρα, όπως έχουµε συζητήσει ξανά, δεν πρόκειται για δα-
νειολήπτες στην πράξη. Είναι άνθρωποι που όταν δόθηκαν τα δά-
νεια, δόθηκαν στα πλαίσια κοινωνικής πολιτικής. Το δηµόσιο,
προφανώς, και ήξερε ότι σε µονογονεϊκή οικογένεια, µε ανάπηρα
άτοµα, µε εισόδηµα 3.000 ευρώ, αυτό το δάνειο αποκλειόταν
ποτέ να αποπληρωθεί. 

Ήταν γνωστό, ήταν στα πλαίσια κοινωνικής πολιτικής. Με
ντουντούκες βγαίναν οι δήµαρχοι και καλούσαν στους καταυλι-
σµούς τους ανθρώπους να πάρουν το δάνειο και γι’ αυτό δεν πέ-
ρασε καν από τις τράπεζες. Οι άνθρωποι κατέθεταν τις αιτήσεις
τους στους δήµους. 

Θέλω, δηλαδή, να δούµε εδώ πέρα τι ακριβώς γίνεται. Εσείς
λέτε ότι υπάρχει εξατοµίκευση σε σχέση µε τα κριτήρια τι µπορεί
να πληρώσει ο καθένας. Ε, αυτοί οι άνθρωποι δεν µπορούν να
πληρώσουν.  Μας λέτε ότι όταν θα πέσει η εγγύηση -θα αποπλη-
ρωθεί  η εγγύηση από το δηµόσιο- θα έρθει στο δηµόσιο το δά-
νειο. Γιατί δεν γίνεται αυτό;  

Μας µιλάτε για εξατοµικευµένες περιπτώσεις. Μα, εµείς ξέ-
ρουµε όλες τις περιπτώσεις που τους έρχονται εντολές πληρω-
µών. Έχει πέσει η εγγύηση για κάποιον; Έχετε τέτοια στοιχεία;
Γιατί εµείς δεν έχουµε κανένα τέτοιο στοιχείο. Το δηµόσιο δεν
δίνει την εγγύηση των δανείων αυτών. Δεν έχουν έρθει στο δη-
µόσιο αυτά τα δάνεια. Έχουµε εντολές πληρωµών από τις τρά-
πεζες και τα fund στους πολίτες, στους τσιγγάνους, σε µονο-
γονεϊκές οικογένειες που έχουν ανάπηρους µέσα.  

Θέλω να καταλάβω, το εξής: Εσείς λέτε ότι όταν πέσει η εγ-
γύηση, θα έρθουν τα δάνεια στο δηµόσιο. Δηλαδή, οι εισπρακτι-
κές που κυνηγάνε αυτούς τους τσιγγάνους σήµερα, τους
κυνηγάνε µέχρι να περάσουν τα είκοσι δύο χρόνια και να έρθει
το δάνειο στο δηµόσιο; Να είµαστε λίγο σαφείς. Τους κυνηγάει
για να τους πάρουν τα σπίτια; Υπάρχει περίπτωση να τους πά-
ρουν τα σπίτια µέχρι να έρθει το δάνειο στο δηµόσιο, ναι ή όχι; 

Είναι διαδικασία µέχρι να έρθει -είναι εντολή είσπραξης πλη-
ρωµής- το δάνειο στο δηµόσιο, ναι ή όχι; Προσπαθούµε να κα-
ταλάβουµε εδώ τι γίνεται, γιατί δεν είναι καθόλου σαφές. Αυτή
τη στιγµή φτάνουν τα ραβασάκια εντολών πληρωµής σε αναλ-
φάβητους ανθρώπους, που δεν ξέρουν καν να τα διαβάσουν και
κρατάνε έναν κλειστό φάκελο κάπου στο σπίτι τους. 

Μιλάµε για το µέρος αυτό της κοινωνίας µας το οποίο είναι
κοινωνικά πιο περιθωριοποιηµένο. Με αυτά τα σπίτια που πήραν,
πήγαν τα παιδιά τους στο σχολείο. Μπήκαν µέσα στην κοινωνία
και, ναι, αυτή η νέα γενιά έµαθε γράµµατα και πήγε στο πανεπι-
στήµιο. Αυτή τη διαδικασία ανατρέπετε και αναστρέφετε.

Είναι δυνατόν να στείλουµε πενήντα χιλιάδες ανθρώπους Έλ-
ληνες τσιγγάνους πίσω στους καταυλισµούς και την ηπατίτιδα;
Είναι καθαρά πολιτικό το ζήτηµα, δεν έχει καµµία σχέση µε δά-
νεια και τράπεζες. Αυτό που θέλουµε να µας πείτε είναι αν οι εν-
τολές πληρωµής αυτή τη στιγµή είναι ένα θέατρο που παίζεται
και θα έρθουν τα δάνεια στο δηµόσιο και θα πέσει η εγγύηση ή
αν αυτοί οι άνθρωποι κινδυνεύουν από τις τράπεζες να χάσουν
τα σπίτια τους και εσείς το επιτρέπετε να χαθούν αυτά τα σπίτια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο κύριος Υπουργός
έχει τον λόγο.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Ναι, υπάρχει µια δυσκολία επικοινωνίας µε τον αξιό-
τιµο συνάδελφο της Αντιπολίτευσης…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ούτε ασυµφωνία, δεν
είναι µεµπτό!
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ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Ασυµφωνία υπάρχει σίγουρα. Υπάρχει, όµως, µια δυ-
σκολία επικοινωνίας, διότι εγώ εξακολουθώ να λέω το εξής πολύ
απλό. Δεν είναι όλοι οι άνθρωποι ίδιοι. Άλλοι πήγαν καλύτερα,
άλλοι πήγαν χειρότερα. Άλλοι έχουν καταθέσεις κι έχουν δηµι-
ουργήσει περιουσία, άλλοι όχι. Άλλοι παραµένουν κοινωνικά ευά-
λωτοι, άλλοι προχώρησαν παραπέρα. Έχουµε µία διαδικασία ως
κράτος και ως πολιτεία, µε την οποία πηγαίνεις και εξετάζεται
εξατοµικευµένα η περίπτωση. 

Τώρα, σε σχέση µε την τράπεζα. Η τράπεζα για να µπορεί να
διεκδικήσει τα χρήµατά της, κάνει αυτά που πρέπει να κάνει από
τον δανειολήπτη -τράπεζα είναι, αυτή είναι η δουλειά της- και
ταυτόχρονα έρχεται και ζητά, εφόσον ο δανειολήπτης δεν µπορεί
να ανταποκριθεί, κατάπτωση της εγγύησης. 

Εµείς έχουµε βάλει ένα πολύ µεγάλο συνεργείο, γιατί υπήρχε
µία αδιαφορία για το τι θα γινόταν, είναι κοµµάτι της συµφωνίας
µας και µε τους θεσµούς και εξετάζουµε µε πολύ µεγάλη ταχύ-
τητα αυτές τις εγγυήσεις. Όπου έχουν καταπέσει, αναλαµβάνει
το κράτος την οφειλή και οι τράπεζες παύουν να ασχολούνται.
Αυτό, λοιπόν, θα συµβεί µέσα στο επόµενο διάστηµα.

Ενδιαµέσως, αν δεν µπορείς να πληρώσεις, αν δεν µπορείς να
πας στις εκατόν είκοσι δόσεις που σου δίνουµε, θα πρέπει να
πας στον εξωδικαστικό συµβιβασµό. Ο εξωδικαστικός συµβιβα-
σµός, όµως, θα εξετάσει την περιουσία που έχεις, θα εξετάσει
τις τυχόν καταθέσεις, θα εξετάσει όλες τις λεπτοµέρειες µε
πλήρη διαφάνεια του συγκεκριµένου δανειολήπτη και εφόσον ο
δανειολήπτης είναι ευάλωτος, έχει εξαιρετικές δυνατότητες προ-
στασίας. Έχει για οφειλές προς ΑΑΔΕ έως και διακόσιες σα-
ράντα δόσεις -δηλαδή, είκοσι χρόνια περίπου- και για τράπεζες
έως τετρακόσιες σαράντα δόσεις, περισσότερο από το αρχικό
δάνειο, µε διαγραφή έως 80% της βασικής οφειλής και έως 100%
επί των τόκων.

Ταυτόχρονα, υπάρχει και για µία πενταετία κρατική επιδότηση
της δόσης των δανείων, µε υποθήκη προσηµείωσης την πρώτη
κατοικία έως 210 ευρώ µηνιαίως, ανάλογα µε το πλήθος των
µελών της οικογένειας του οφειλέτη, που σηµαίνει ότι υπάρχει
ένα πλήρες δίκτυο προστασίας και πρέπει αυτοί οι άνθρωποι να
το αξιοποιήσουν, αλλά αυτό απαιτεί να δώσουν όλα τα στοιχεία
µε διαφάνεια για το ποια είναι η πραγµατική περιουσιακή τους
δυνατότητα και η οικονοµική τους θέση αυτή τη στιγµή.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα συζητηθεί τώρα

η τέταρτη µε αριθµό 923/20-7-2022 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου της Βουλευτού Πιερίας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής
Αριστεράς κ. Ελισσάβετ Σκούφα προς τον Υπουργό Ναυτιλίας
και Νησιωτικής Πολιτικής, µε θέµα: «Μετάταξη σε Λιµεναρχείο
του Γ’ Λιµενικού Τµήµατος Σκάλας Κατερίνης». 

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολι-
τικής κ. Κατσαφάδος.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Κύριε Υπουργέ, στην Ελλάδα του 2022

µε µία Κυβέρνηση η οποία έχει εκλεγεί πριν τρία χρόνια µε ση-
µαία της την ανάπτυξη, ανάπτυξη ακούµε και ανάπτυξη δεν βλέ-
πουµε! 

Το θέµα που θέτω στο δεύτερο κοινοβουλευτικό µέσο ελέγ-
χου, στην επίκαιρη ερώτηση και που το έχω ξαναθέσει ήδη τον
Δεκέµβριο του ’20 µε αναφορά, στην οποία αναφορά µου, η
απάντηση του Υπουργείου ήταν από τις κλασικές φορµαλιστικές
απαντήσεις που ουσία πολλά λένε και στην ουσία δεν λένε τί-
ποτα.

Το αίτηµα, λοιπόν, για τη µετάταξη σε λιµεναρχείο του Γ’ Λιµε-
νικού Τµήµατος Σκάλας Κατερίνης είναι πάνδηµο. Δεν αφορά φυ-
σικά µόνο τους λιµενικούς, αφορά όλη την τοπική κοινωνία, αφορά
τους λουόµενους και τους τουρίστες, αφορά τις επιχειρήσεις,
αφορά τους εκατό πενήντα χιλιάδες κατοίκους στην Πιερία. 

Το ερώτηµα είναι σε ποια φάση βρίσκεται ακριβώς η διαδικα-
σία απόφασης από το Συµβούλιο Επιτελικού Σχεδιασµού σε
σχέση µε τη µετάταξη του Λιµενικού Τµήµατος Σκάλας σε λιµε-
ναρχείο και βεβαίως εάν υπάρχει κατ’ ουσίαν η προϋπόθεση, δη-
λαδή η πολιτική βούληση, για να αναβαθµιστεί επιτέλους το
Λιµενικό Τµήµα Σκάλας Κατερίνης σε λιµεναρχείο. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κατσαφάδο,

έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ (Υφυπουργός Ναυτιλίας και

Νησιωτικής Πολιτικής): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Επιτρέψτε µου να ενηµερώσω το Σώµα, κυρία συνάδελφε, ότι

η ίδρυση ή µετάταξη µιας λιµενικής αρχής ανά την επικράτεια
εξετάζεται από το Συµβούλιο Επιτελικού Σχεδιασµού του Λιµενι-
κού Σώµατος λαµβάνοντας υπ’ όψιν ένα πλέγµα παραµέτρων,
όπως τη δυνατότητα στελέχωσής της µε προσωπικό και ενίσχυ-
σής της µε επιχειρησιακά µέσα, την ύπαρξη κτηριακών υποδο-
µών, τη δραστηριότητα στη συγκεκριµένη περιοχή µε βάση τα
στατιστικά στοιχεία τα οποία τηρούµε, την απόσταση από όµο-
ρες λιµενικές αρχές, τον επιχειρησιακό σχεδιασµό στην ευρύ-
τερη περιοχή αρµοδιότητας και την ύπαρξη τυχόν συναρµόδιων
και λοιπών τοπικών περιφερειακών υπηρεσιών. 

Όπως πολύ σωστά είπατε στην αναφορά σας, έχετε την απάν-
τηση του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, στην
οποία αναφέρει ότι θα θέσει το θέµα στο συγκεκριµένο Συµβού-
λιο Επιτελικού Σχεδιασµού. 

Στις 14-9-2021, λοιπόν, συνεδρίασε το Συµβούλιο Επιτελικού
Σχεδιασµού και το αίτηµα µετάταξης του εν λόγω λιµενικού τµή-
µατος σε λιµεναρχείο δεν υλοποιήθηκε κατόπιν εξέτασης του συ-
νόλου όλων αυτών των παραγόντων και παραµέτρων που
προανέφερα. 

Εδώ οφείλουµε να σηµειώσουµε, κυρία συνάδελφε, κύριε
Πρόεδρε, ότι τα λιµενικά τµήµατα αναβαθµίστηκαν σε λιµενικές
αρχές και διευρύνθηκαν οι αρµοδιότητές τους. Ειδικότερα, η
καθ’ ύλην αρµοδιότητα των λιµενικών τµηµάτων περιλαµβάνει
πλέον όλες εκείνες τις αρµοδιότητες οι οποίες προβλέπονται
τόσο για τα λιµεναρχεία όσο και για τα κεντρικά λιµεναρχεία,
εξαιρουµένων κάποιων συγκεκριµένων αρµοδιοτήτων. 

Όπως πολύ καυστικά έχετε αναφέρει στην ερώτησή σας, µας
κατηγορείτε γιατί εφαρµόσαµε τον λιµενικό «Καλλικράτη» το
2014 και από το 2014 υπάρχει το Γ’ Λιµενικό Τµήµα Σκάλας Κα-
τερίνης. 

Εγώ αυτό το οποίο δεν µπορώ να καταλάβω, κυρία συνά-
δελφε, είναι γιατί µας κατηγορείτε γι’ αυτό το πράγµα. Από το
2015 µέχρι το 2019, όταν είχατε εντοπίσει αυτό το πρόβληµα,
όταν ήταν οµόθυµο το αίτηµα να γίνει λιµεναρχείο, τι έκαναν οι
προκάτοχοί µας και συνάδελφοί σας στην Κοινοβουλευτική
Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ; Γιατί δεν µπορεί να είµαστε και µε τον αστυ-
φύλακα και µε τον χωροφύλακα. 

Μας κατηγορείτε, λοιπόν, για τον λιµενικό «Καλλικράτη», κάτι
το οποίο πιστεύουµε ότι βοήθησε στον εξορθολογισµό και την
εύρυθµη λειτουργία του Λιµενικού Σώµατος, αλλά αυτές τις απο-
φάσεις τις οποίες πήραµε συγκεκριµένα για το Λιµενικό Τµήµα
Κατερίνης δεν τις αλλάξατε πέντε χρόνια που ήσασταν κυβέρ-
νηση. Έρχεστε, λοιπόν, και µας λέτε σήµερα, µετά από πέντε
χρόνια που ήσασταν στην εξουσία και όταν δεν έγινε καµµία αλ-
λαγή, ότι καθυστερούµε και ότι είναι λάθος ο τρόπος µε τον
οποίον λειτουργεί το Λιµενικό Τµήµα Σκάλας Κατερίνης. 

Θέλω, λοιπόν, να σας πω, κυρία συνάδελφε, ότι καλό είναι να
ασκούµε αντιπολίτευση, καλό είναι να προσπαθούµε να λύνουµε
προβλήµατα, αλλά να µη µένουµε µόνο στο επικοινωνιακό κοµ-
µάτι αυτών των προβληµάτων. Τεσσεράµισι χρόνια δεν αλλάξατε
τίποτα προφανώς γιατί θεωρούσατε ότι ήταν σωστό. Έρχεστε
τώρα και ζητάτε από εµάς να το αλλάξουµε. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Σκούφα, έχετε

τον λόγο. 
ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Επειδή, κύριε Υπουργέ, δεν θέλω να

επεκταθώ στη σηµερινή συζήτηση στο γεγονός ότι από το 2015
µέχρι το 2018 πάλευε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ να βγάλει τη
χώρα από τη λάσπη της χρεοκοπίας στην οποία την είχατε βου-
λιάξει, το κλείνω αυτό το θέµα και έρχοµαι στο προκείµενο. 

Αναφέρατε ότι πρέπει να συνεξετάζονται στοιχεία από το Συµ-
βούλιο Επιτελικού Σχεδιασµού και ότι στις 14-9-2021 που συνε-
δρίασε το Συµβούλιο δεν ενέκρινε το συγκεκριµένο αίτηµα. 

Εγώ θέλω να θέσω το εξής ερώτηµα. Για ποιον λόγο τότε η
αντίστοιχη απάντηση από το Υπουργείο που αφορά το Β’ Λιµε-
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νικό Τµήµα στα Νέα Μουδανιά αναφέρει συγκεκριµένα ότι απο-
φασίζει την επανεξέταση του αιτήµατος αναβάθµισης; Για ποιον
λόγο αυτή η διακριτή µεταχείριση µεταξύ των Νέων Μουδανιών
και της Σκάλας Κατερίνης; 

Επί της ουσίας, επαναλάβατε και εσείς ότι δεν υπάρχουν στοι-
χεία και το ερώτηµα που τίθεται είναι το εξής. Πώς να υπάρξουν
στοιχεία σε σχέση µε την υπηρεσιακή παραγωγικότητα του Γ’ Λι-
µενικού Τµήµατος Σκάλας Κατερίνης από τη στιγµή που ακριβώς
το πρόβληµα είναι ότι στο Γ’ Λιµενικό Τµήµα ο υπεύθυνος δεν
µπορεί να υπογράψει καµµία απόφαση; 

Αυτό είναι το πρόβληµα, κύριε Υπουργέ. Η ατελείωτη γραφει-
οκρατία, ότι δεν µπορούν να γίνουν αναγκαία έργα αναβάθµισης
των πέντε τοπικών λιµένων, ότι δεν έχει κατασκευαστεί ακόµη -
ένα διαχρονικό επίσης αίτηµα- ο όροφος για την αναγκαία µετα-
στέγαση, ότι χαρτιά πηγαίνουν Θεσσαλονίκη για να ξανάρθουν
πίσω στη Σκάλα Κατερίνης για να δώσει γνώµη το Γ’ Λιµενικό
Τµήµα για να ξαναπάνε Θεσσαλονίκη, ότι οι πολίτες ταλαιπω-
ρούνται, ότι έχουµε χιλιάδες επιχειρήσεις, ότι έχουµε εβδοµήντα
δύο χιλιόµετρα ακτογραµµής, ότι έχουµε περί τις τριάντα θέσεις
ναυαγοσωστών στην Πιερία και άλλα. Και κυριότερα, το ότι
έχουµε τη µεγαλύτερη µυδοδιατροφική µονάδα συν το γεγονός
ότι το λιµενικό τµήµα…

Άκουσον άκουσον! «Το τµήµα»! Λες και είµαστε ακόµη στην
Ψωροκώσταινα και το αποπαίδι της Θεσσαλονίκης. Ποια λογική;
Γι’ αυτό µίλησα αρχικά για την Ελλάδα του 2022. Αυτή είναι η
αποκέντρωση; Αυτή είναι η ανάπτυξη; Αυτά είναι τα υδατοδρό-
µια; Ποια υδατοδρόµια; Ποια νοµοσχέδια περί υδατοδροµίων;
Με το λιµενικό τµήµα, το κουτσουρεµένο σε στελεχικό δυναµικό,
µε το ότι υπάρχει ένα σφακίδιο µόνο για να γίνονται οι αναγκαίοι
έλεγχοι -ποιοι έλεγχοι;- στη θάλασσα για τη ρύπανση, για την πα-
ράνοµη ενδεχοµένως αλιεία; Όταν έχουµε ατελείωτη γραφει-
οκρατία και όταν θα πρέπει οι λιµενικοί του Γ’ Λιµενικού
Τµήµατος να ζητάνε την έγκριση από τη Θεσσαλονίκη; Αυτό το
κράτος θέλετε να συνεχίσετε να λειτουργείτε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υφυπουργέ,
έχετε τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ (Υφυπουργός Ναυτιλίας και
Νησιωτικής Πολιτικής): Κυρία συνάδελφε, αντιπαρέρχοµαι ότι
παλεύατε να σώσετε την Ελλάδα και δεν µπορούσατε να αλλά-
ξετε ένα λιµενικό τµήµα και να το κάνετε λιµεναρχείο επί πέντε
χρόνια που ήσασταν στην κυβέρνηση, αφού, όπως λέτε, ήταν
τόσο σοβαρά τα προβλήµατα. Θα µπορούσε όµως ο τότε Υπουρ-
γός Ναυτιλίας να βρει λίγο χρόνο για να µπορέσει να βάλει µια
υπογραφή. 

Δεν µπορείτε, όµως, να καταλάβετε πόσο σηµαντική είναι η
λειτουργία του Συµβουλίου Επιτελικού Σχεδιασµού. Δεν αποφα-
σίζουµε εµείς για το τι γίνεται µε τις λιµενικές αρχές. Δεν έχουµε
τη λογική και τη νοοτροπία σε κάθε χωριό να φτιάξουµε ένα
στρατόπεδο ή ένα πανεπιστήµιο. Δεν έχουµε αυτή τη νοοτροπία.
Υπάρχουν οι αρµόδιοι, υπάρχουν οι αξιωµατικοί οι οποίοι είναι
επιφορτισµένοι µε αυτό το έργο και αυτές τις εισηγήσεις εγκρί-
νουν. 

Σε ό,τι έχει να κάνει µε το Λιµενικό Τµήµα Σκάλας Κατερίνης,
θα ξανατεθεί στο συµβούλιο. Εγώ δεν µπορώ να σας πω, όµως,
κυρία συνάδελφε, ποια θα είναι η απόφαση του συµβουλίου.
Γιατί την απόφαση του συµβουλίου θα την πάρουν οι αξιωµατικοί
που είναι επιφορτισµένοι µε αυτό το έργο. Θα ξαναµελετηθούν,
λοιπόν, όλα τα δεδοµένα και τότε θα αποφανθούν, τον Σεπτέµ-
βρη, που θα συγκληθεί το νέο Συµβούλιο Επιτελικού Σχεδιασµού. 

Μην παρουσιάζετε, λοιπόν, µια τελείως διαφορετική κατά-
σταση από την πραγµατική. Εµείς δεν λέµε ότι όλα γίνονται
σωστά και ότι όλα πηγαίνουν έτσι όπως θα έπρεπε να πηγαίνουν,
αλλά µην παρουσιάζετε αυτή την εικόνα κατάρρευσης. Είναι
άδικο πρώτα και κύρια για τα στελέχη του Λιµενικού Σώµατος
που είναι εκεί. 

Είπατε ότι είναι υποστελεχωµένο. Είκοσι έξι άτοµα έχει οργα-
νική δύναµη, κυρία συνάδελφε, το Λιµενικό Τµήµα Κατερίνης και
υπηρετούν τριάντα πέντε. Είκοσι έξι άτοµα οργανική δύναµη και
υπηρετούν τριάντα πέντε άτοµα! Μα, πώς είναι υποστελεχωµένο
όταν έχει εννέα άτοµα περισσότερα από τις οργανικές θέσεις; 

Δεν µπορεί να απαξιώνετε έτσι, όταν το σκάφος του Λιµενικού

Σώµατος µόλις έπαθε βλάβη αντικαταστάθηκε άµεσα. 
Βεβαίως, έχει ένα λιµενικό περιπολικό και έχει και ένα σκάφος

του λιµενικού σώµατος. Πώς το απαξιώνετε; Δεν µπορείτε να το
απαξιώνετε και να λέτε ότι δεν γίνονται έλεγχοι. Πώς δε γίνονται
έλεγχοι; Από το 2021 µέχρι τώρα, για να ενηµερώσω και το Σώµα
και εσάς, επιτρέψτε µου να σας πω ότι έχουν γίνει χίλιοι πεντα-
κόσιοι σαράντα έξι έλεγχοι, χίλιες πεντακόσιες σαράντα έξι αλι-
ευτικές επιθεωρήσεις τόσο στο πλαίσιο της επαγγελµατικής όσο
και στο πλαίσιο της ερασιτεχνικής αλιείας. 

ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Δεν είπα ότι δεν γίνονται έλεγχοι. Είπα
ότι πρέπει να λειτουργεί αρτιότερα…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ (Υφυπουργός Ναυτιλίας και
Νησιωτικής Πολιτικής): Αφήστε µε να τελειώσω! Σας άκουσα!
Τώρα απαντάω. Και θα πρέπει να καταλάβετε, κυρία συνάδελφε,
ότι µπροστά στις λάσπες και στα ψέµατα θα υπάρχει απάντηση,
θα υπάρχει η πραγµατικότητα, θα υπάρχει η αλήθεια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ήρεµα, ήρεµα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ (Υφυπουργός Ναυτιλίας και

Νησιωτικής Πολιτικής): Επίσης, να ενηµερώσω ότι σύµφωνα µε
το Κέντρο Παρακολούθησης Αλιείας προς την προαναφερόµενη
λιµενική αρχή, έχει σταλεί υλικό τεκµηρίωσης αλιευτικών παρα-
βάσεων από αλιευτικά σκάφη µέσης αλιείας σε σαράντα δύο πε-
ριπτώσεις από το 2021 µέχρι σήµερα. Οπότε τα στελέχη εκεί του
Λιµενικού Σώµατος επιτελούν ένα σηµαντικό έργο και για την κα-
ταπολέµηση της παράνοµης αλιείας, αλλά και σε ό,τι έχει να
κάνει µε τις λιµενικές τους αρµοδιότητες. 

Αυτό, λοιπόν, το οποίο θέλω να πω, κλείνοντας, κύριε Πρό-
εδρε, είναι ότι το ζήτηµα της αναβάθµισης του Λιµενικού Τµήµα-
τος Σκάλας Κατερίνης θα ξανασυζητηθεί στο επιτελικό
συµβούλιο, όπου εκεί οι αρµόδιοι θα κρίνουν, θα συγκρίνουν, θα
λάβουν όλα τα δεδοµένα και αυτοί θα αποφασίσουν τι θα γίνει.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωράµε στην

τρίτη µε αριθµό 938/25-7-2022 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύ-
κλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Αποκλεισµός ψαράδων από
τις ενισχύσεις για τον κορωνοϊό».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός κ. Συµεών Κεδίκογλου. 
Ορίστε, κύριε Συντυχάκη.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, σε απόγνωση βρίσκονται χιλιάδες παράκτιοι

αλιείς σε όλη τη χώρα και στον Νοµό Ηρακλείου, οι οποίοι, τε-
λικά, δεν έλαβαν οικονοµική στήριξη για την αναπλήρωση του
χαµένου εισοδήµατός τους λόγω της πανδηµίας, παρά τις υπο-
σχέσεις από την Κυβέρνησή σας ότι θα στηριχτούν. 

Την ίδια στιγµή, µεγάλες αλιευτικές επιχειρήσεις και ιχθυοκαλ-
λιέργειες είναι σε ευνοϊκό καθεστώς. Πολλοί από τους συγκεκρι-
µένους ψαράδες δεν µπόρεσαν να ανταποκριθούν στα προαπαι-
τούµενα που έθετε η πρόσκληση και αποκλείστηκαν, παρά το γε-
γονός ότι αντιµετώπισαν την ασφυκτική οικονοµική κατάσταση
που δηµιούργησαν οι περιορισµοί, καθώς και η αντιλαϊκή διαχεί-
ριση της πανδηµίας. 

Οι προϋποθέσεις που έθετε το επιχειρησιακό πρόγραµµα συ-
νιστούσαν πλήθος εγγράφων και απίστευτη γραφειοκρατία,
καθώς και το ηµερολόγιο γέφυρας που καταγράφει την καθηµε-
ρινή δραστηριότητα του σκάφους. Οι αλιείς που δεν είχαν ηµε-
ρολόγιο γέφυρας απορρίφθηκαν από την οικονοµική στήριξη
σαν να µην αντιµετώπισαν την ασφυκτική οικονοµική κατάσταση
που δηµιούργησαν οι περιορισµοί και τα σοβαρά προβλήµατα
που προκάλεσε η διαχείριση της πανδηµίας, πάνω στα ήδη οξυ-
µένα προβλήµατα. 

Ένα δεύτερο ζήτηµα. Οι αιτήσεις αρκετών που δικαιούνταν
την επιδότηση απορρίφθηκαν λόγω λαθών στη διαδικασία. Λάθη
για τα οποία δεν ευθύνονται οι ίδιοι διότι λόγω της πολυπλοκό-
τητας των αιτήσεων πολλοί κατέφυγαν σε λογιστές και τελικά,
δεν απέφυγαν τις παγίδες και τα λάθη, µε αποτέλεσµα η πλατ-
φόρµα να απορρίψει τις αιτήσεις τους και να τους αποκλείσει
από το πρόγραµµα επιδότησης. 

Εν τω µεταξύ το Υπουργείο σας, δηλαδή εσείς κύριε Υπουργέ,
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παρά τις υποσχέσεις που δώσατε για αποκατάσταση της αδικίας,
τελικά τους αφήσατε ξεκρέµαστους, λέγοντάς τους ότι δεν µπο-
ρείτε να παρέµβετε στο σύστηµα, άρα χάνουν και την επιδότηση. 

Οι ψαράδες, λοιπόν, βρίσκονται στο φάσµα της χρεοκοπίας,
όπως και όλοι οι εργαζόµενοι. Οι υποχρεώσεις που έχουν συσ-
σωρευτεί σε εφορία, ασφαλιστικά ταµεία, τράπεζες, η κατακό-
ρυφη αύξηση των αλιευτικών εργαλείων και της τιµής του
πετρελαίου µαζί µε τον περιορισµό του εισοδήµατος, λόγω της
περιβαλλοντικής υποβάθµισης των θαλασσών, φέρνουν τους βιο-
παλαιστές ψαράδες απέναντι στο πρόβληµα της επιβίωσης και
της ύπαρξής τους. Παρά τις κυβερνητικές υποσχέσεις, τελικά,
τα προβλήµατα δεν αντιµετωπίζονται. 

Σας ρωτάµε, κύριε Υπουργέ -και να κλείνω την πρωτολογία
µου µε αυτό- σε ποιες κατεπείγουσες ενέργειες θα προβεί η Κυ-
βέρνηση, ώστε να αρθεί η αδικία σε βάρος των αλιέων και να εν-
ταχθούν στο πρόγραµµα ενισχύσεων για τον κορωνοϊό και οι
συγκεκριµένοι αλιείς που ανέφερα και δεύτερον, αν η Κυβέρ-
νηση προτίθεται να ενισχύσει τους αλιείς που λόγω λαθών το σύ-
στηµα τους απέρριψε, µε κρατική επιχορήγηση στο ύψος του
ποσού που θα έπαιρναν αν διαφορετικά έµπαιναν στο πρό-
γραµµα. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κεδίκογλου,

έχετε τον λόγο.
ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, σας ευχαριστώ και εσάς που µου

δίνετε ξανά τη δυνατότητα να παρουσιάσω επιγραµµατικά ένα
µέρος του έργου που επιτελεί το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης, το οποίο όχι µόνο ανταποκρίνεται στις ανάγκες των επαγ-
γελµατιών αλιέων µας, αλλά και λαµβάνει άµεσα κάθε αναγκαίο
µέτρο για τη βελτίωση της δραστηριότητας και τη διασφάλιση
της βιωσιµότητάς τους. 

Και χαίροµαι που και στην ερώτησή σας αναγνωρίζετε και µας
επικροτείτε για την υλοποίηση των προγραµµάτων οικονοµικής
στήριξης και την τεράστια συµβολή τους στην έµπρακτη στήριξη
των επαγγελµατιών ψαράδων µας και στην αναπλήρωση του ει-
σοδήµατός τους λόγω των συνεπειών της πανδηµίας του COVID-
19, προγράµµατα τα οποία εφαρµόστηκαν οριζόντια για όλους
τους ψαράδες µας, χωρίς αποκλεισµούς και διακρίσεις, γι’ αυτό
και ανακούφισαν πραγµατικά το σύνολο σχεδόν των αλιέων µας. 

Όλες οι αιτήσεις των αλιέων µας για οικονοµική στήριξη λόγω
της πανδηµίας εξετάστηκαν στην ίδια βάση, µε τα ίδια κριτήρια.
Η δε εξέτασή τους κατ’ αυτόν τον τρόπο είχε ως αποτέλεσµα την
υπαγωγή στα οικεία προγράµµατα ενισχύσεων της συντριπτικής
πλειονότητας των αιτήσεων, οι οποίες πληρούσαν τα κριτήρια
επιλογής. Το ποσοστό αυτό ανέρχεται στο 97% περίπου των αι-
τηθέντων αλιέων. 

Συνεπώς, η σηµερινή ερώτησή σας εικάζω ότι αναφέρεται στο
περίπου 3% των αιτηθέντων που δεν πληρούσαν τις προϋποθέ-
σεις υπαγωγής και στη βάση αυτή να σας αναφέρω τα εξής.

Σε αριθµητικά στοιχεία, οι αιτήσεις ενίσχυσης που απορρίφθη-
καν ανέρχονται µόλις σε διακόσιες εβδοµήντα τέσσερις σε ένα
σύνολο έξι χιλιάδων εκατόν τριάντα µίας αιτήσεων. Εποµένως,
για να βάζουµε τα πράγµατα στην πραγµατική τους διάσταση,
σε καµµία περίπτωση δεν πρόκειται για χιλιάδες αλιείς που δεν
έλαβαν οικονοµική στήριξη, αλλά µόλις για το 3% περίπου, τη
στιγµή που σχεδόν το 97% υπάχθηκε στις ευνοϊκές διατάξεις.

Να θυµηθούµε λίγο αυτά τα µέτρα ποια ήταν και ποιους αφο-
ρούσαν. Όπως γνωρίζετε, λόγω των συνεπειών της πανδηµίας,
η Ευρωπαϊκή Ένωση, µε την τροποποίηση του άρθρου 33 του
κανονισµού 508/2014 για την παύση των αλιευτικών δραστηριο-
τήτων, έδωσε τη δυνατότητα στα κράτη-µέλη να αντισταθµίσουν
τις απώλειες εισοδήµατος των αλιέων για την περίοδο από 1η

Μαρτίου του 2020 µέχρι 31 Δεκεµβρίου του 2020 µέσω του επι-
χειρησιακού προγράµµατος αλιείας. 

Το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων ανταποκρί-
θηκε άµεσα και σε εφαρµογή της ανωτέρω τροποποίησης, δηµι-
ούργησε το αντίστοιχο θεσµικό πλαίσιο και εξέδωσε δύο
προσκλήσεις για αιτήσεις χρηµατοδότησης. 

Η πρώτη πρόσκληση, η 1990 της 23ης Σεπτεµβρίου 2020, αφο-

ρούσε στα σκάφη µέσης αλιείας, µηχανότρατες και κρι-κρι. Υπο-
βλήθηκαν επτακόσιες ενενήντα δύο αιτήσεις, αξιολογήθηκαν και
εντάχθηκαν εξακόσια ογδόντα εννέα σκάφη, µε µια συνολική δα-
πάνη 19 εκατοµµυρίων ευρώ. Εκατόν τρεις αιτήσεις απορρίφθη-
καν -ενώ σχεδόν επτακόσιες εγκρίθηκαν- καθώς δεν πληρούσαν
τα κριτήρια, τους όρους και τις προϋποθέσεις υπαγωγής στην
ενίσχυση. 

Στη συνέχεια, εκδόθηκε η δεύτερη πρόσκληση, η 1470 της 9ης

Ιουλίου 2021, που αφορούσε σε όλα τα αλιευτικά εργαλεία, κυ-
ρίως παράκτιους αλιείς. Υποβλήθηκαν έξι χιλιάδες τετρακόσιες
πέντε αιτήσεις, αξιολογήθηκαν βάσει των απαιτήσεων, των όρων
και των προϋποθέσεων που θέτει ο κοινοτικός κανονισµός και εν-
τάχθηκαν έξι χιλιάδες εκατόν τριάντα ένα σκάφη µε συνολική δα-
πάνη 21,5 εκατοµµύρια ευρώ, ενώ διακόσιες εβδοµήντα
τέσσερις αιτήσεις απορρίφθηκαν, καθώς δεν πληρούσαν τα κρι-
τήρια... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τα υπόλοιπα στη δευ-
τερολογία.

ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Δυο λόγια ακόµη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συµπληρώστε.
ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Θέλω να σας πω ότι η αξιολόγηση είχε δύο στά-
δια: το στάδιο πληρότητας της αίτησης και το στάδιο της κύριας
αξιολόγησης. Περίπου το 70% των αιτήσεων ήταν ελλιπές και
λανθασµένο και κανονικά θα έπρεπε µε την προβλεπόµενη δια-
δικασία να απορριφθεί. Έτσι δεν υπήρχαν λάθη στη διαδικασία.
Ήταν ελλιπής και εσφαλµένη η υποβολή των αιτήσεων. 

Επειδή θέλαµε να µπορέσουν να τα καρπωθούν όσο γίνεται
περισσότεροι, µε τη µέριµνα και την καθοδήγηση της πολιτικής
ηγεσίας, αντί να απορρίψουµε, ζητήσαµε συµπληρωµατικά στοι-
χεία και διευκρινίσεις από τους αιτούντες. Θέλω να ξέρετε,
όµως, ότι για να µπορέσει να ζητήσει η υπηρεσία συµπληρωµα-
τικά στοιχεία, προϋπόθεση είναι η κατ’ αρχάς ορθή υποβολής
της αίτησης ένταξης στο πρόγραµµα. 

Περισσότερα στη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ελάτε, κύριε συνά-

δελφε.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, δεν έχω κανέ-

ναν λόγο να αµφισβητήσω τα στοιχεία τα οποία παραθέτετε. Σε
κάθε περίπτωση, όµως, επειδή είπατε ότι το 97% των αιτούντων
πήραν επιδότηση, να ξεκαθαρίσουµε κατ’ αρχάς πόσοι είναι οι
παράκτιοι αλιείς της χώρας και πόσοι από εκείνους πληρούσαν
τις προϋποθέσεις για να κάνουν την αίτηση -προϋποθέσεις δυ-
σβάσταχτες όπως σας είπα στην πρωτολογία µου- και τελικά
πόσοι είναι αυτοί που δεν πήραν την επιδότηση είτε έκαναν είτε
δεν έκαναν την αίτηση. Αλλά σε κάθε περίπτωση είναι πολύ µε-
γαλύτερο το ποσοστό και θα σας πω παρακάτω. 

Σε κάθε περίπτωση αυτά που παίρνουν οι αλιείς, αυτά που
τους δίνετε δηλαδή, είναι ψίχουλα. Και αν τα πάρουν όλα αυτά
τους βγάζετε την ψυχή, στην κυριολεξία την ψυχή. Πρέπει να
υποβληθεί από την αρχή διαχείρισης το αίτηµα της πληρωµής,
να εξασφαλιστεί το ποσό, να υποβληθεί αίτηµα για τη χορήγηση
των πιστώσεων, να χορηγηθούν οι πιστώσεις, εάν υπάρχουν και
πότε θα βρεθούν, και εν συνεχεία να πληρωθούν οι ψαράδες. Δη-
λαδή, ένα ολόκληρο σύστηµα αδικίας, που αποκλείει τη συντρι-
πτική πλειοψηφία των ψαράδων.

Όταν ξεκίνησε η προσωρινή παύση των αλιευτικών δραστη-
ριοτήτων η Ευρωπαϊκή Ένωση τους υποχρέωνε να διαθέτουν δο-
ρυφορικό σύστηµα καταγραφής στίγµατος αλιευτικών σκαφών.
Με αυτόν τον τρόπο απορρίφθηκαν όλα τα σκάφη που δεν είχαν
δορυφορικό σύστηµα, δηλαδή το 95% των σκαφών της χώρας.
Και οι παράκτιοι, που αποτελούν τη ραχοκοκαλιά της αλιείας της
χώρας µας, µε το τεράστιο εργατικό προσωπικό και µε τα πολι-
τισµικά στοιχεία που συγκροτούν στις απόµακρες περιοχές, δεν
πήραν απολύτως τίποτα. Αυτοί που παίρνουν την οικονοµική στή-
ριξη είναι οι ψαράδες που είχαν ηµερολόγιο γέφυρας στα
σκάφη, δηλαδή το σκάφος ήταν λίγο µεγαλύτερο από µία βάρκα
πέντε έως έξι µέτρων. Καλώς. Δεν θα πούµε ότι κακώς τα πήραν
οι άνθρωποι, επειδή δεν τα πήραν οι υπόλοιποι. Εξηγούµαστε για
να µην παρανοηθούν αυτά τα οποία λέµε. 
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Οι υπόλοιποι που δεν είχαν ηµερολόγιο γέφυρας δεν παίρνουν
χρήµατα λες και δεν είχαν πληγεί όλοι αυτοί από τον κορωνοϊό
και είναι κάτι χιλιάδες σκάφη. Λέτε ότι δεν µπορούµε να το χρη-
µατοδοτήσουµε διότι δεσµευόµαστε από τον κανονισµό 508/14
της Ευρωπαϊκής Ένωσης για το Ευρωπαϊκό Ταµείο Θάλασσας
και Αλιείας. Ακριβώς αυτό. Βεβαίως, ο κανονισµός προβλέπει επι-
λεκτική µεταχείριση µε στόχο να εκτοπίσει από την αλιεία σηµαν-
τικό αριθµό µικρών αλιευτικών σκαφών, αλλά και τις
δυσβάσταχτες πανάκριβες προϋποθέσεις που θέτει για κατα-
σκευή και εκσυγχρονισµό των υπαρχόντων σκαφών. 

Και είναι ενδεικτικό ότι πολλοί µικροµεσαίοι ψαράδες δεν είναι
διατεθειµένοι να επενδύσουν σε έναν κλάδο που δέχεται ανελέ-
ητη επίθεση. Ακόµη κι αν πάρουν κάποια επιδότηση σε καµµία
περίπτωση δεν αντισταθµίζει τα τρέχοντα έξοδα και τα χαµένα
έσοδα τους σε αντίθεση, βέβαια, µε τις επιχειρήσεις του συγκε-
κριµένου κλάδου, µεγάλες επιχειρήσεις όπως οι ιχθυοκαλλιέρ-
γειες, που µετά από τις επιπτώσεις της πανδηµίας εξασφάλισαν
από την Κυβέρνηση και την Ευρωπαϊκή Ένωση εκατοµµύρια
ευρώ. 

Οι βιοπαλαιστές ψαράδες οδηγούνται σε καταστροφή, κύριε
Υπουργέ, τη στιγµή που οι ίδιοι οι κανονισµοί της Ευρωπαϊκής
Ένωσης εξασφαλίζουν γη και ύδωρ σε µεγάλες καπιταλιστικές
επιχειρήσεις.

Τέλος, θεωρούµε ότι πρέπει να σταµατήσει ο εµπαιγµός για
όσους δικαιούνται την επιδότηση και αποκλείστηκαν από το πρό-
γραµµα λόγω λαθών. Έχουµε στον Νοµό Ηρακλείου τέτοιες πε-
ριπτώσεις ανθρώπων, ψαράδων. Παρ’ όλο που έχουν δικαίωµα
ένστασης, τους πάτε από τον Άννα στον Καϊάφα και µάλιστα και
µε δόσεις ρουσφετιού απ’ ότι έχω µάθει, δηλαδή από τον Γεωρ-
γαντά στον Περιφερειάρχη Κρήτης, από τον Περιφερειάρχη
στους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, από τους Βουλευτές
στον Κεδίκογλου, στον γενικό γραµµατέα που γνωρίζει πάρα
πολύ καλά το θέµα. Και τελικά, δεν έχει δροµολογηθεί το θέµα.
Και τους ανακοινώσατε ότι δυστυχώς, δεν µπορείτε να κάνετε
απολύτως τίποτα, αλλά θα βρούµε έναν τρόπο µέσω του De min-
imis να ενταχθείτε, αλλά και σε αυτή την περίπτωση θα είναι πολύ
λιγότερα τα χρήµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Συντυχάκη,
κλείστε. Το τι θα κάνει η Κυβέρνηση θα σας το πει ο κ. Κεδίκο-
γλου.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κλείνω. 
Σε κάθε περίπτωση είναι πολλά τα µέτρα ανακούφισης που

έπρεπε η Κυβέρνηση να δώσει στους ψαράδες όπως και στους
επαγγελµατίες συνολικότερα. Δεν το έκανε. Δώστε, τουλάχιστον,
αυτά τα ψίχουλα και διευκολύνετε αυτούς τους ανθρώπους. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ. Κε-

δίκογλου.
ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Αγαπητέ συνάδελφε, ειλικρινά και νοµίζω ότι θα
σας το πούνε και οι ίδιοι οι ψαράδες, είµαστε σε ανοικτή γραµµή
απευθείας µαζί τους. Δεν είναι θέµα ενδιάµεσων, περιφερειαρ-
χών, Βουλευτών. Η πόρτα µου στο Υπουργείο είναι ανοιχτή.
Έχουν έρθει εκπρόσωποι των ψαράδων από όλη την Ελλάδα και
έχουµε συζητήσει τα προβλήµατα και τους έχουµε στηρίξει µε
κάθε δυνατό τρόπο.

Οι προϋποθέσεις για την ενίσχυση λόγω απωλειών εισοδήµα-
τος εξαιτίας της πανδηµίας µε κοινοτικά κονδύλια καθορίζονται
ρητά από τον ευρωπαϊκό κανονισµό. Η ειδική υπηρεσία διαχείρι-
σης του ΕΠΑΛΘ όχι µόνο εξάντλησε όλα τα µέσα που είχε για να
βοηθήσει να διορθωθούν τα λάθη, αλλά και καλούσε προσωπικά
τους αιτούντες, τους επεσήµαινε που είναι τα λάθη, τι να διορ-
θώσουν για να διευκολυνθεί η αξιολόγησή τους. 

Υπάρχει µια έλλειψη τεχνογνωσίας από πλευράς των αλιέων
και αυτό είναι κάτι που µας απασχολεί και σύντοµα πιστεύω ότι
θα είµαστε σε θέση να ανακοινώσουµε και όλοι µαζί εδώ να ψη-
φίσουµε ένα σχέδιο δράσης για προγράµµατα επιµόρφωσης των
παραγωγών και αλιέων µας, έτσι ώστε να είναι οι ίδιοι σε θέση
αν όχι να προετοιµάζουν, τουλάχιστον να ελέγχουν την ορθότητα
των αιτήσεων που υποβάλλουν. 

Θέλουµε ενηµερωµένους σωστά νέους αλιείς. Με απόλυτο σε-

βασµό και ευγνωµοσύνης στις άοκνες προσπάθειες στις δύσκο-
λες καθηµερινές συνθήκες, στον µόχθο των ανθρώπων του πρω-
τογενούς τοµέα, στους αλιείς µας εν προκειµένω, δεν θα
επιτρέψουµε ξανά ένας Έλληνας αλιέας να χάνει την επιδότησή
του, προφανώς γιατί κάποιος στον οποίο απευθύνθηκε δεν έκανε
σωστά τη δουλειά του και ο αλιέας δεν γνώριζε και δεν µπο-
ρούσε να γνωρίζει. 

Δεν µπορώ να σας αναφέρω ονόµατα, αλλά γι’ αυτό το 3% που
δεν µπορούσε να ενταχθεί µε κανέναν τρόπο –έχω εδώ το χαρτί
από την υπηρεσία, είναι προσωπικά δεδοµένα, δεν µπορώ να σας
αναφέρω τα ονόµατα- µπορώ να σας αναφέρω την αιτιολογία,
γιατί είναι η ίδια σε όλες αυτές τις περιπτώσεις. Είναι διπλή αί-
τηση αποζηµίωσης, δύο φορές αίτηση για το ίδιο σκάφος. Ένα
τέτοιο λάθος δεν διορθώνεται. Σε πετάει το σύστηµα έξω. Προ-
σπαθήσαµε τα πάντα. Δεν µπορέσαµε να κάνουµε, δυστυχώς,
κάτι.

Όµως, επειδή ξέρω ότι και η δική σας µέριµνα είναι να δούµε
µε ποιον τρόπο µπορούµε να ενισχύσουµε αυτούς που βρέθηκαν
απέξω για λάθος που δεν ήταν δικό τους, αλλά δεν ήταν και της
υπηρεσίας. Σας λέω ότι δύο φορές αίτηση αποζηµίωσης για το
ίδιο σκάφος απεντάσσεται από το σύστηµα η αίτηση για το συγ-
κεκριµένο σκάφος και δεν µπορεί να υπάρξει καµµία ανθρώπινη
παρέµβαση. 

Εξετάζουµε κάθε πιθανή δυνατότητα στήριξης του κλάδου γε-
νικότερα και προετοιµάζουµε νέα µέτρα ενίσχυσης των αλιέων,
γιατί και τώρα οι συνέπειες από τον πόλεµο στην Ουκρανία είναι
σοβαρές στους αλιείς µας. Και πιστεύω ότι σύντοµα θα είµαστε
σε θέση να ανακοινώσουµε επιπλέον µέτρα στήριξης. Αλλά και
ειδικότερα για όσους δεν έτυχαν ένταξης στο προηγούµενο πρό-
γραµµα αναζητούµε τρόπους ενίσχυσής τους. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωράµε. Είναι

δύο ερωτήσεις στις οποίες θα απαντήσει ο Υφυπουργός Υποδο-
µών κ. Γεώργιος Καραγιάννης.

Είναι η δεύτερη µε αριθµό 922/19-7-2022 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου της Βουλευτού Δράµας του Κινήµατος Αλλαγής
κ. Χαρούλας (Χαράς) Κεφαλίδου προς τον Υπουργό Υποδοµών
και Μεταφορών, µε θέµα: «Αδιαφορία του Υπουργείου και παρα-
ποµπή στις καλένδες του έργου της ανέγερσης του νέου δωδε-
καθέσιου Δηµοτικού Σχολείου στο ξεχασµένο από την
Κυβέρνηση Κάτω Νευροκόπι Νοµού Δράµας». 

Ορίστε, κυρία Κεφαλίδου, έχετε τον λόγο.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Καληµέρα και ευχαριστώ

κύριε Πρόεδρε. Νοµίζω, η ερώτηση έχει εξαιρετικό ενδιαφέρον. 
Ξέρετε, κύριε Υφυπουργέ, έχουν εξαντληθεί όλα τα µέσα κοι-

νοβουλευτικού ελέγχου και θα σας έλεγα από το σύνολο των συ-
ναδέλφων Βουλευτών. Έχουµε καταθέσει ερωτήσεις, αναφορές.
Σήµερα επανέρχοµαι µε επίκαιρη ερώτηση, γιατί όλοι ζητάµε το
ίδιο πράγµα. Θέλουµε να παρθούν εκείνες οι πολιτικές αποφά-
σεις και οι δικές σας οι πρωτοβουλίες για να επιταχυνθούν οι
γραφειοκρατικές διαδικασίες που ουσιαστικά κρατούν ένα έργο
δέκα χρόνια τώρα στο πουθενά.

Έχει ξεκινήσει το 2016. Το 2016 ήταν η αρχική ένταξη στο
ΕΣΠΑ και υπάρχουν συνεχώς προβλήµατα µε την ανέγερση του
σχολείου. Και θέλω να σας πω ότι αυτό που ζούµε -και τα τελευ-
ταία χρόνια επί δικής σας Κυβέρνησης- είναι µια παντελής αδια-
φορία. 

Ξέρετε ότι γι’ αυτό το έργο, για να µπορέσει να βρεθεί η χρη-
µατοδότησή του χρειάστηκε -και αν δεν το ξέρετε, σας το λέω-
και η παρέµβαση του τότε Προέδρου της Δηµοκρατίας. Βρέθη-
καν, λοιπόν, 4.398.000 ευρώ. Η ηµεροµηνία περαίωσης του
έργου ήταν ο Σεπτέµβριος του 2020. 

Στη συνέχεια ξεκίνησε το έργο. Το παράτησε ο εργολάβος.
Δώσαµε παράταση έναν χρόνο. Είχε εγκαταλείψει προ πολλού.
Και φυσικά, τι άφησε πίσω του; Ένα τεράστιο σκάµµα σε µέγε-
θος πισίνας –µη σας πω γηπέδου- όπου ακόµη και η όποια περί-
φραξη είναι πληµµελής. Και εκεί κυκλοφορούν παιδιά του
δηµοτικού. 

Δεύτερη απάντηση από την «Κτιριακές Υποδοµές»: Προσπα-
θούµε να βρούµε καινούργιο ανάδοχο. Ιούνιος του 2021. Και πριν
από έξι µήνες επαναδηµοπρατείται το έργο, για να µπορέσει να
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προχωρήσει και ζητούµε τη σύµφωνη γνώµη της διαχειριστικής
αρχής. Αυτό µέχρι 7-12-2021.

Εγώ αυτό που θέλω να παρακαλέσω είναι, επειδή γνωρίζω ότι
πραγµατικά προσπαθεί να βρει η «Κτιριακές Υποδοµές» µια
λύση, αλλά αυτό δεν φαίνεται αυτή τη στιγµή να είναι εφικτό και
επειδή κινδυνεύουν και τα κονδύλια του ΕΣΠΑ και κινδυνεύει και
το έργο να µη γίνει ποτέ, θέλω να ακούσω από εσάς, σήµερα,
µια σαφή απάντηση. Προχωράµε; Με ποιον τρόπο; Με ποιο χρο-
νοδιάγραµµα;

Και για να καταλάβουµε για τι µιλάµε, θα σας καταθέσω και
µία φωτογραφία που δεν χρειάζεται να πω εγώ τίποτα για το πού
βρίσκεται αυτή τη στιγµή το έργο. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής Χαρούλα (Χαρά) Κεφαλίδου κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα φωτογραφία, η
οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Καραγιάννη,

έχετε τον λόγο, µε τον γνωστό δωρικό τρόπο σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Κύριε Πρόεδρε, κυρία Κεφαλίδου, ειλικρινά αναγνω-
ρίζω το πραγµατικό σας ενδιαφέρον και το ζωηρό σας
ενδιαφέρον και για τα θέµατα της εκλογικής σας περιφέρειας
και για το συγκεκριµένο ζήτηµα, για το οποίο η αλήθεια είναι ότι
και εσείς, αλλά και οι συνάδελφοί σας από την εκλογική περιφέ-
ρεια της Δράµας ενδιαφέρονται. Πριν από λίγες ηµέρες ήµουν
µε τον κ. Μπλούχο και µε τον Υπουργό κ. Κώστα Καραµανλή και
ένα από τα ζητήµατα µε τα οποία ασχοληθήκαµε ήταν και το πώς
θα επιλυθεί αυτό το ζήτηµα. 

Θα ήθελα να επισηµάνω, αν και το περιγράψατε ουσιαστικά,
ποια είναι η πηγή αυτού του προβλήµατος. Γιατί στην πραγµατι-
κότητα πρέπει να δούµε και ποια είναι η πηγή αυτού του προβλή-
µατος. Αυτό είναι µια αµαρτία του παρελθόντος, γιατί, όπως
πολύ σωστά λέτε, είναι µια χρηµατοδότηση και µια εξασφάλιση
που έγινε από το ΕΣΠΑ το 2016. Το 2017 βγήκε διαγωνισµός και
το 2018 είχαµε, πλέον, ανάδοχο και έπρεπε να κατασκευαστεί
ένα σχολείο. Αυτή τη στιγµή τα παιδιά που είναι στο ακριτικό
Νευροκόπι –και ξέρετε ότι και εγώ και ο Κώστας Καραµανλής
έχουµε µια ιδιαίτερη αδυναµία στη βόρεια Ελλάδα και σε όλες
αυτές τις ακριτικές περιοχές- θα έπρεπε να είναι στην αυλή του
σχολείου να παίζουν αυτές τις ηµέρες του καλοκαιριού. 

Πραγµατικά, όµως, εκεί τι συνέβη; Συνέβη ότι ο νόµος των δη-
µοσίων συµβάσεων, που έκανε δυστυχώς η κυβέρνηση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, είχε κάποια κενά. Αυτά τα κενά τα εκµεταλλεύτηκαν οι
ανάδοχοι και δόθηκε µια πολύ µεγάλη έκπτωση. Ξέρετε ότι η έκ-
πτωση είναι της τάξεως του 56%. 

Ξέρετε ότι, όταν αναλάβαµε, δώσαµε απευθείας εντολή να
προχωρήσουµε και στον δεύτερο και στον τρίτο, οι οποίοι και οι
ίδιοι να αναλάβουν την υποχρέωση να κάνουν αυτό το έργο. Και
ξέρετε πολύ καλά ότι µέχρι και πριν από λίγους µήνες -και είµα-
στε σε µια επαφή µε τη διαχειριστική- τους προτείναµε έναν άλλο
τρόπο δηµοπράτησης µε την διαδικασία του κατεπείγοντος. Πε-
ριµένουµε την απάντηση από τη διαχειριστική, ώστε να προχω-
ρήσουµε. 

Οφείλω να αναγνωρίσω από αυτό το Βήµα και από τη θέση
µου ως Υφυπουργός Υποδοµών ότι δεν µας τιµά ως πολιτεία
αυτό το γεγονός. Και αυτό είναι διαχρονικό. Τέτοιου είδους ζη-
τήµατα θα πρέπει να λύνονται πολύ πιο γρήγορα. Από την άλλη,
όµως, έχετε απέναντί σας µια πολιτική ηγεσία, η οποία δείχνει
ένα ιδιαίτερο ενδιαφέρον, ώστε να λυθεί αυτό το θέµα. Αλλάξαµε
τον νόµο των δηµοσίων συµβάσεων, τον ν.4412, µε τον ν.4782.
Όπως βλέπετε σε όλες τις δεκάδες δηµοπρατήσεις που γίνονται
το τελευταίο διάστηµα, δεν έχουµε αυτές τις µεγάλες εκπτώσεις
και αυτό είναι µια µεγάλη κατάκτηση. Λυπάµαι που ένα κοµµάτι
του πολιτικού συστήµατος δεν αναγνωρίζει ότι έγινε µια παρέµ-
βαση νοµοθετική. Γιατί, ξέρετε, οι νόµοι που γίνονται στο Κοινο-
βούλιο δεν αφορούν στους τριακόσιους ή εµάς που καθόµαστε
σε αυτά τα έδρανα, αφορούν στους εκατοντάδες, στα εκατοµ-
µύρια των πολιτών όπου εφαρµόζονται. 

Αυτό, λοιπόν, το ζήτηµα, το λύσαµε θεσµικά και να είστε σί-
γουροι ότι µέσα στο επόµενο διάστηµα θα λυθεί και ουσιαστικά,

ώστε το Νευροκόπι να έχει αυτό το δωδεκαθέσιο σχολείο που
του αξίζει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Κεφαλίδου,
έχετε τον λόγο.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ήσασταν ειλικρινής, κύριε Υφυπουργέ, και είναι αλήθεια ότι

δεν τιµά κανέναν µας. Και θα σας πω και µια πολύ µικρή ιστορία.
Αυτό το σχολείο είναι η επιθυµία και το όραµα ενός ανθρώπου
που δεν είναι πια µαζί µας. Είναι ο πρώην Δήµαρχος Νευροκο-
πίου, ο οποίος δεν είχε την τύχη, όπως και όλη του η γενιά, να
βρεθεί σε σχολεία που είχαν υποδοµή, για να ανοίξουν αυτοί οι
άνθρωποι τα φτερά τους. Σκέφτηκε, λοιπόν, ότι αυτό χρειάζεται
σε µια περιοχή, όπου το δηµογραφικό -και το λέµε όλοι- είναι το
µέγιστο εθνικό µας πρόβληµα. Θέλω να σας πω ότι ειδικά στο
Νευροκόπι, τώρα στην τελευταία απογραφή, ενώ το 2011 είχαµε
επτά χιλιάδες οκτακόσιους εξήντα κατοίκους, τώρα φτάνουν στο
νούµερο των πέντε χιλιάδων τριακοσίων, ένα νούµερο το οποίο
είναι απολύτως ανησυχητικό και δηµιουργεί και πάρα πολύ µε-
γάλο προβληµατισµό για όλες αυτές τις ακριτικές περιοχές. 

Ξέρετε ότι το οικόπεδο ανήκει στον Δήµο Νευροκοπίου. Ξέ-
ρετε, επίσης, πάρα πολύ καλά ότι υπάρχει µια ανησυχία για το
αν θα µπορέσουν να παραµείνουν αυτά τα χρήµατα της χρηµα-
τοδότησης, να µην απενταχθεί το έργο. Επίσης, γνωρίζετε ότι η
τοπική κοινωνία είναι απογοητευµένη και δεν πιστεύει ότι κά-
ποιος ενδιαφέρεται. Το Υπουργείο, µέχρι σήµερα, σαφή απάν-
τηση δεν έχει δώσει. 

Το σχολείο, µε αυτή την πολυετή καθυστέρηση, πραγµατικά,
θα γίνει το σύµβολο της ανεπάρκειάς µας. Και επειδή οι λύσεις
είναι περιορισµένες, εγώ θα σας πρότεινα να διαλέξετε όποια
επιλογή -πραγµατικά το λέω- πιστεύετε ότι µπορεί να εξασφαλί-
σει έναν εργολάβο που θα έρθει, θα το αναλάβει, θα το διεκπε-
ραιώσει και όλο αυτό θα προχωρήσει µε διαφάνεια. Εγώ θέλω
σήµερα να µας πείτε ότι έχει παρθεί απόφαση και ότι τότε, αυτή
τη συγκεκριµένη ηµεροµηνία ξεκινάει.

Και θα σας πω και κάτι άλλο, επειδή έχω ζήσει σε αυτήν την
Αίθουσα τι σηµαίνει να παίρνεις πολιτική πρωτοβουλία. Σας θυ-
µίζω, λοιπόν, τι ψηφίσαµε όλοι, για να µπορέσει να υπάρξει στην
περίοδο της πανδηµίας η κατασκευή της νέας πτέρυγας µε τις
πενήντα κλίνες ΜΕΘ στο Νοσοκοµείο «Σωτηρία». Ήταν µία από-
φαση που έγινε µε δωρεά της Βουλής τα 8 εκατοµµύρια ευρώ,
αν θυµάστε. Σε δυόµισι µήνες το έργο παραδόθηκε. Γιατί να µη
γίνει κάτι αντίστοιχο και για το σχολείο του Κάτω Νευροκοπίου;
Θα το επικροτήσει όλη η κοινωνία. Θα το επικροτήσουµε και
εµείς. Και νοµίζω ότι θα συµφωνήσετε και εσείς ότι σε αυτά τα
παιδιά στο Κάτω Νευροκόπι δεν αξίζει να ζουν δέκα χρόνια µε
ένα σκάµµα µέσα στην αυλή τους, παρ’ όλο που η φυσική οµορ-
φιά του τόπου είναι ανεξάντλητη.

Και θα σας πω και κάτι το οποίο το χρωστάω στη Βουλή και
στον νυν Πρόεδρο. Ήταν πολύ µεγάλη τιµή για τα παιδιά του Γε-
νικού Λυκείου του Κάτω Νευροκοπίου η βράβευσή τους πριν από
λίγες ηµέρες από τον Πρόεδρο της Βουλής, τον κ. Τασούλα, για
µια πρωτοβουλία που πήραν, να δηµιουργήσουν µια ιστοσελίδα
ζητώντας από όλους τους µαθητές να υπογράψουν για την επι-
στροφή των Γλυπτών του Παρθενώνα. Ήταν µια άλλη εικόνα που
τιµά τη Βουλή. Περιµένω από εσάς σήµερα να µας δώσετε µια
αντίστοιχη αισιόδοξη εικόνα ότι το έργο προχωράει. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): To the point τώρα,

κύριε Καραγιάννη. Είπαµε τι φταίει. Πάµε τώρα να δούµε τι κά-
νουµε.

Είναι φίλη µου η Χαρά. Γι’ αυτό τα λέω αυτά. Κατάλαβες;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Το αντιλαµβάνοµαι. Αντιλαµβάνοµαι τη συµπάθειά
σας. 

Και πραγµατικά, είναι ένα ζήτηµα όπου ήµουν απόλυτα ειλικρι-
νής στην πρωτολογία µου και δεν έχω να προσθέσω και πολλά
πράγµατα. Το µόνο που έχω να προσθέσω είναι τη βούληση της
πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου Υποδοµών, του Κώστα Καρα-
µανλή και τη δική µου από τη θέση Υφυπουργού ότι η περιφέρεια
εντός σύντοµου διαστήµατος -γιατί το χρηµατοδοτεί η Περιφέ-
ρεια Ανατολικής Μακεδονίας - Θράκης- θα µας δώσει µια απάν-
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τηση. Μόλις λάβουµε αυτή την απάντηση, να είστε σίγουροι ότι
το αµέσως επόµενο διάστηµα θα έχει λυθεί το ζήτηµα της δηµο-
πράτησης. Να είστε σίγουροι γι’ αυτό. Αυτή η εκκρεµότητα δεν
θα µείνει πλέον στις καλένδες. Δεν έχουµε αφήσει στο Υπουρ-
γείο Υποδοµών καµµία εκκρεµότητα στις καλένδες. Έχουµε
λύσει τα ζητήµατα. Ξέρετε, πολλές φορές ένα δηµοτικό σχολείο
στο Κάτω Νευροκόπι µπορεί να έχει µεγαλύτερη σηµασία για τη
χώρα µας απ’ ό,τι ένα µεγάλο δηµόσιο έργο. Και αυτή την εκκρε-
µότητα, σας διαβεβαιώ από το Βήµα του Κοινοβουλίου αυτήν τη
στιγµή ότι δεν πρόκειται να την αφήσουµε. Θα το κάνουµε το
σχολείο. Θα το δηµοπρατήσουµε το σχολείο και µαζί θα πάµε να
το επισκεφτούµε. Να είστε σίγουρη γι’ αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Είµαι στο Βήµα και
τα κατέγραψα κι εγώ όλα αυτά.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Περιµένω την επόµενη φορά
ηµεροµηνίες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα συζητηθεί η έκτη
µε αριθµό 924/20-7-2022 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου
του Βουλευτή Ηρακλείου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αρι-
στεράς κ. Σωκράτη Βαρδάκη προς τον Υπουργό Υποδοµών και
Μεταφορών, µε θέµα: «Χρηµατοδότηση του έργου ανισόπεδος
κόµβος Καρτερού επί του Βόρειου Οδικού Άξονα Κρήτης
(ΒΟΑΚ)».

Στην επίκαιρη ερώτηση του κυρίου συναδέλφου θα απαντήσει
ο Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ. Καραγιάννης.

Κύριε Βαρδάκη, έχετε τον λόγο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, όλο το προηγούµενο διάστηµα κάνατε σλόγ-

καν ότι ο ΣΥΡΙΖΑ σας παρέδωσε µόνο γονατογραφήµατα για τον
ΒΟΑΚ, όταν µετά από τρία χρόνια παρουσιάσατε χθες σχεδόν
την ίδια µεθοδολογία που είχε προτείνει και µελετήσει η προ-
ηγούµενη κυβέρνηση, µε µια διαφορά: Διπλασιασµό του κόστους
Νεάπολη-Άγιος Νικόλαος µε έκπτωση µόλις 7,1 –αν θυµάµαι
καλά- και διόδια. 

Εγώ δεν θα σας πω να ζητήσετε συγγνώµη για όσα είχατε πει
και όσα λέγατε µέχρι προχθές για το θέµα του ΒΟΑΚ για την
προηγούµενη κυβέρνηση. Θα σας ζητήσω, όµως, να µε ακούσετε
προσεκτικά, για να καταλάβετε πραγµατικά πόσο αναξιόπιστοι
είστε.

Ο ανισόπεδος κόµβος Καρτερού αναµένεται να εξυπηρετήσει
περίπου σαράντα χιλιάδες πολίτες, κατοίκους που θα γίνουν
εκατό µε την κατασκευή του αεροδροµίου στο Καστέλλι. Είναι οι
πολίτες, είναι οι κάτοικοι της ευρύτερης περιοχής, είναι οι του-
ρίστες, είναι οι επαγγελµατίες κ.λπ.. Η κατασκευή του έργου θα
βελτιώσει αδιαµφισβήτητα και την οδική ασφάλεια των επισκε-
πτών και των κατοίκων. Ενώ οι µελέτες του έργου έχουν ολοκλη-
ρωθεί και υπάρχει η ανάλογη ωριµότητά του, εδώ και τρία χρόνια
φωνή βοώντος!

Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου µια µικρή αναδροµή, γιατί νο-
µίζω ότι αυτό το κράτος πραγµατικά δεν θα διορθωθεί ποτέ. Η
συγκεκριµένη µελέτη, αν θυµάµαι καλά, κύριε Υπουργέ, είχε ξε-
κινήσει το 2013. Αξίζει να σηµειώσετε τις ηµεροµηνίες. Το 2016
ενεργοποίησαν µια επιτροπή των φορέων, του δηµάρχου, της
δηµοτικής αρχής Χερσονήσου, φορείς της περιοχής, την περι-
φέρεια, τον ΟΑΚ. Δική σας υπηρεσία είναι. Σηµειώστε και κρα-
τήστε το ότι τα ίδια πρόσωπα ήταν τότε στον ΟΑΚ, τα ίδια είναι
και σήµερα. Έκαναν µια συνάντηση παρουσία του τότε Υπουρ-
γού, του γενικού γραµµατέα του Υπουργείου Υποδοµών και όλων
των εµπλεκοµένων φορέων. Η διεύθυνση οδικών υποδοµών είχε
κάποιες αντιρρήσεις, απ’ ό,τι θυµάµαι σοβαρές, για µια προ-
ϋπάρχουσα µελέτη. Διορθώθηκε η µελέτη βάσει των αντιρρή-
σεων της διεύθυνσης µελετών. 

Στις 26-7-2017 το Κεντρικό Συµβούλιο Περιβαλλοντικής Αδει-
οδότησης διατυπώνει σύµφωνη γνώµη για την ανανέωση της πε-
ριβαλλοντικής αδειοδότησης του έργου µε την επισήµανση «για
θέµατα της τροποποίησης της ΑΕΠΟ, να γνωµοδοτήσει η αρµόδια
διεύθυνση οδικών υποδοµών του Υπουργείου». Στις 11-9-2017 η
διεύθυνση περιβαλλοντικής αδειοδότησης του Υπουργείου Περι-
βάλλοντος αποστέλλει στη διεύθυνση οδικών υποδοµών µε κοινο-
ποίηση στον ΟΑΚ µε πρωτόκολλο 3752 στην πράξη του ΚΕΣΠΑ
και ζητάει την άµεση γνωµοδότηση επί του θέµατος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τα ξέρει αυτά ο Υφυ-
πουργός. Πάµε στο ερώτηµα.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Είναι σοβαρό, κύριε Πρόεδρε. Θα
µου κόψετε ένα λεπτό από τη δευτερολογία µου, ειλικρινά σας
το λέω.

Στις 26-9-2017 η διεύθυνση οδικών υποδοµών αποστέλλει στη
ΔΥΠΑ έγγραφο στο οποίο δηλώνει ότι η µελέτη Α/Κ Καρτερού,
θέµατα της ΑΕΠΟ, προϊσταµένη αρχή και διευθύνουσα υπηρε-
σία, είναι ΟΑΚ. Στις 1-12-2017 ο ΟΑΚ στέλνει τις απόψεις του ως
προϊσταµένη αρχή και διευθύνουσα υπηρεσία, τις θέσεις του για
την ασφάλεια και τα πλεονεκτήµατα της τεχνικής λύσης που προ-
τείνει η διεύθυνση …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τελειώνετε, παρα-
καλώ.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Είναι σοβαρό θέµα, κύριε Πρόεδρε.
Όλα αυτά πρέπει να τα πούµε. Αν θέλετε, δεν κάνω καν δευτε-
ρολογία.

Η διεύθυνση οδικών υποδοµών ήρε τις επιφυλάξεις επί της τε-
χνικής λύσης, έδωσε την απαιτούµενη άδεια, όπως επίσης έδωσε
την άδεια και η διεύθυνση περιβαλλοντικής αδειοδότησης, ενώ
έχει εγκριθεί η µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων ήδη από το
2016, κύριε Πρόεδρε.

Το 2020 –και είναι ουσιαστικό αυτό- …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν µπορώ να σας

αφήσω άλλο. Τελειώνετε.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Κάτι τελευταίο.
Το 2020 είχε γίνει συγκεκριµένη πρόταση ένταξης του έργου

στο πρόγραµµα οδικής ασφάλειας, 2 συν 3 εκατοµµύρια µε ει-
σήγηση της διεύθυνσης προϋπολογισµού του Υπουργείου και
µάλιστα, κύριε Πρόεδρε, µε δέσµευση της περιφέρειας για χρη-
µατοδότηση του έργου, εάν υπήρχε σύµφωνη γνώµη του Υπουρ-
γείου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Το ερώτηµα βάλτε
τώρα. Τα ξέρει αυτά ο Υπουργός.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Αυτά είναι µολυβιές στον χάρτη;
Τµήµα του ΒΟΑΚ είναι. Γονατογράφηµα ήταν η Αγία Πελαγία,
κύριε Υπουργέ, µε δεκάδες θύµατα, νεκρούς, που ξεκίνησε στην
τετραετία και τελείωσε στην τετραετία της προηγούµενης κυβέρ-
νησης;

Ερώτηµα: Γιατί εδώ και τρία χρόνια δεν δηµοπρατείτε το έργο,
γιατί δεν προωθείτε τώρα τη συγκεκριµένη µελέτη, αλλά προτεί-
νετε άλλες λύσεις, οι οποίες δεν λύνουν το πρόβληµα; 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παραλίγο να µας

πάτε ποδαρόδροµο από την Αθήνα στο Ηράκλειο Κρήτης.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Θα µου δώσετε λίγο περισσότερο χρόνο, όµως.
Κύριε Πρόεδρε, ήθελα να πάµε σ’ ένα διαφορετικό κλίµα, γιατί

πραγµατικά αυτή η εβδοµάδα, οι τελευταίες επτά-οκτώ µέρες
για την Κρήτη είναι πάρα πολύ σηµαντικές. Αντί και οι Βουλευτές
του ΣΥΡΙΖΑ, όπως και το σύνολο του πολιτικού κόσµου, να λένε
µπράβο γιατί προχωρούν τα ζητήµατα, γιατί έχουµε διαγωνι-
σµούς, γιατί θα ξεκινήσουν εργοτάξια, γιατί γίνεται κάτι στον
ΒΟΑΚ µετά από τόσα χρόνια που δεν είχε γίνει απολύτως τίποτα
… 

Δεν παραλάβαµε γονατογράφηµα. Ουσιαστικά παραλάβαµε
µια έκθεση ιδεών. Αν είστε υπερήφανοι για τους Κρητικούς ότι
παραδώσατε µετά από τόσα χρόνια µια έκθεση ιδεών, θα σας
κρίνουν οι Κρητικοί και οι ψηφοφόροι σας. Μακάρι να παραλαµ-
βάναµε µελέτες, µακάρι να ήµασταν έτοιµοι να δηµοπρατού-
σαµε. Δεν είχατε χρηµατοδοτήσεις σε κανένα έργο. Δεν είχατε
εξασφαλίσει χρηµατοδότηση στον ΒΟΑΚ σε κανένα έργο ούτε
στη µεγάλη παραχώρηση του 1,5 δισεκατοµµυρίου …

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Αυτά που σας είπα τώρα τι είναι;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Μα, τώρα µου λέτε για τα 2 εκατοµµύρια για τον
κόµβο στο Καρτερό; Φυσικά το είχατε, δεν διαφώνησα. Για τον
ΒΟΑΚ σας µιλάω και σας λέω ότι δεν είχατε εξασφαλισµένη χρη-
µατοδότηση, δεν είχατε για το δηµόσιο έργο, δεν είχατε για το
ΣΔΙΤ. Αυτή είναι η πραγµατικότητα και θα πρέπει να απολογη-
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θείτε. Στα δυόµισι αυτά χρόνια έγινε µια δουλειά που σε άλλες
περιπτώσεις θα χρειαζόταν πέντε και δέκα χρόνια για να γίνει. 

Ήταν πρώτη πολιτική προτεραιότητα για εµάς να προχωρή-
σουµε τον Βόρειο Οδικό Άξονα της Κρήτης. Ο ίδιος ο Πρωθυ-
πουργός έβλεπε την πρόοδο των µελετών και το πως προχωρούν
όλα τα ζητήµατα και αυτή τη στιγµή έχουµε ανάδοχο, θα έχουµε
εργοτάξια και στο δηµόσιο έργο, κύριε Βαρδάκη, και στη σύµ-
πραξη δηµοσίου και ιδιωτικού τοµέα. Έχουµε περιβαλλοντική
αδειοδότηση για το κοµµάτι της παραχώρησης, το Χανιά - Ηρά-
κλειο. Θα καταθέσουµε τις µελέτες για περιβαλλοντική αδειοδό-
τηση για το Χανιά - Κίσαµος που δεν το είχατε εντάξει στην
παραχώρηση και ψευδώς αναφέρθηκε και χθες ότι το είχατε εν-
τάξει. 

Ξαφνικά έρχεστε και µας εγκαλείτε εσείς, οι οποίοι τι λέτε;
«Μα, αυξήθηκε ο προϋπολογισµός και δεν έγιναν ενστάσεις».
Χθες αυτά έλεγαν οι συνάδελφοί σας. Αντί να πουν «µπράβο, έχει
γίνει µια σοβαρή προσπάθεια, προχωράνε, θα ξεκινήσουν τα ερ-
γοτάξια, δεν θα θρηνούµε θύµατα», έρχεστε και µας εγκαλείτε
γιατί βγάλαµε έναν άρτιο προϋπολογισµό. Μα, πώς θα βγάζατε
προϋπολογισµό, αφού δεν είχατε µελέτες; Χωρίς µελέτες δεν
υπάρχουν προϋπολογισµοί. Προϋπολογισµοί υπάρχουν όταν
έχεις µελέτες, όταν ξέρεις ένα έργο πόσο κοστίζει. 

Για το δηµόσιο έργο, λοιπόν, που λέτε κάτι νούµερα «στον
αέρα» –όχι εσείς προσωπικά, αλλά οι συνάδελφοί σας από την
Κρήτη-, ας µας καταθέσουν τα χαρτιά από πού προκύπτουν, γιατί
αυτά που σας λέµε εµείς τα λένε οι µελετητές. Όλα τα έγγραφά
µας είναι αναρτηµένα, «στον αέρα».

Τώρα, για το κοµµάτι τού τι ακριβώς έχουµε κάνει στην Κρήτη,
µπορώ να σας απαριθµήσω το τι έργα γίνονται αυτή τη στιγµή,
που επί των ηµερών σας δεν έγινε απολύτως τίποτα. Ούτε αντιο-
λισθητικά έργα κάνατε ούτε έργα οδικής ασφάλειας κάνατε και
για το έργο που µας αναφέρατε πριν, επί της κυβερνήσεως της
Νέας Δηµοκρατίας ξεκίνησε. «Σκούπα» κάνατε. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα και σ’ αυτό έχετε ευθύνες για τη σηµερινή κα-
τάσταση και πρέπει να τις αναγνωρίσετε.

Κύριε Πρόεδρε, πραγµατικά θεωρώ ότι αυτές είναι πολύ ση-
µαντικές ηµέρες για την Κρήτη. Δεν πρέπει να µπαίνουµε σε µια
τέτοια πολιτική αντιπαράθεση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αφού είναι σηµαντι-
κές, ειρήνη υµίν.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-
ταφορών): Όµως, δεν πρέπει σε καµµία περίπτωση να δηλητη-
ριάζουµε τους Κρητικούς µε πράγµατα τα οποία δεν
ανταποκρίνονται στην πραγµατικότητα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Βαρδάκη,
έχετε τον λόγο.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ο κύριος Υπουργός
αναλώθηκε σ’ αυτά που είπε και χθες. Να κάνω µια δευτερολογία
χωρίς να ξέρω την απάντηση του Υπουργού για το θέµα; Απλά
θα τα επαναλάβω.

Κύριε Υπουργέ, κοιτάξτε να δείτε. Δεν είστε σωστά ενηµερω-
µένος. Εγώ δεν ήλθα ποτέ εδώ να κάνω µια επίκαιρη ερώτηση
για λόγους εντυπωσιασµού. Όταν έρχοµαι εδώ, παίρνω τον λόγο
γιατί θέλω να λύνουµε προβλήµατα, γιατί ο ελληνικός λαός γι’
αυτό µας έχει φέρει στη Βουλή, για να του λύνουµε και όχι να
του επιδεινώνουµε τα προβλήµατα. 

Σας ανέφερα συγκεκριµένες ηµεροµηνίες που αποδεικνύουν
την ωριµότητα ενός έργου που έπρεπε να έχει δηµοπρατηθεί
εδώ και τρία χρόνια. Απάντηση δεν πήρα. Εύχοµαι και πιστεύω
και ελπίζω στη δευτερολογία σας να µου απαντήσετε τι ακριβώς
προτείνετε. 

Για να σας προλάβω, θα σας πω το εξής: Επειδή ξέρω τι θα
µου απαντήσετε, γιατί διάβασα προσεκτικά τη µελέτη, οι δύο λύ-
σεις που προτείνετε για τον κόµβο Καρτερό - Επισκοπή δεν λύ-
νουν το πρόβληµα.

Θέλω να σας παρακαλέσω από αυτό το Βήµα, δείτε προσε-
κτικά την ωριµότητα, τη µελέτη. Μπορεί να χρηµατοδοτήσει
ακόµα και η περιφέρεια Κρήτης. Να προλάβουµε τα χειρότερα.
Η κοινωνία δεν θα σας επιτρέψει τα ίδια λάθη.

Και µην µου λέτε εµένα για έργα της Κρήτης και κλείνω µε
αυτό, αφού σας υποσχέθηκα, κύριε Πρόεδρε, περιµένοντας την

απάντηση του κυρίου Υπουργού. Ακούστε να δείτε, τέσσερα χρό-
νια, κύριε Υπουργέ, κάτω από ασφυκτικό δηµοσιονοµικό κλοιό,
κάτω από δύσκολες δηµοσιονοµικές συνθήκες κατάφερε η προ-
ηγούµενη κυβέρνηση να ξεκινήσει και να υλοποιήσει -εάν είχα
τον χρόνο να σας τα απαριθµήσω, αλλά δεσµεύοµαι να σας τα
στείλω αύριο- δεκάδες έργα υποδοµής στην Κρήτη που βάλτω-
ναν δεκαετίες, δρόµο Μεσσαρά, την αντικατάσταση δικτύων
ύδρευσης, γιατί είπατε προηγουµένως τρία χρόνια τι κάναµε. Σο-
βαρά έργα υποδοµής. Τρία χρόνια δεν έχετε βάλει µια πέτρα
πάνω στην άλλη.

Εγώ θα σας πω µπράβο για τον ΒΟΑΚ, εάν δούµε ότι υπάρ-
χουν πραγµατικά προοπτικές υλοποίησης αυτού του έργου.
Αλλά µπορείτε να µας απαντήσετε, κύριε Υπουργέ, όταν εσείς
είπατε χθες ότι είναι το µεγαλύτερο έργο που θα εκτελείται σε
λίγο καιρό -όπως είπατε- στην Ευρώπη;

Δίνετε διαβούλευση, κύριε Πρόεδρε –και αυτό είναι το δεύ-
τερο ερώτηµά µου- µέχρι 25 Αυγούστου εν µέσω θέρους, εν
µέσω διακοπών; Βάλατε διαβούλευση για ένα τέτοιο έργο στους
φορείς µέχρι 25 Αυγούστου; Ποιον δουλεύετε; Τι φοβάστε; Γιατί
δεν το βάζετε µέχρι τέλος Σεπτεµβρίου;

Άρα, για να µην αθετήσω την υπόσχεσή µου στον κύριο Πρό-
εδρο –και τον ευχαριστώ πολύ- δύο ερωτήµατα είναι. Θα λάβετε
υπ’ όψιν την άποψη της κοινωνίας της περιφέρειάς του ΟΑΚ -
δική σας υπηρεσία είναι- των φορέων της Κρήτης, όσον αφορά
στην ήδη ώριµη µελέτη του κόµβου Καρτερού - Επισκοπή; Θα
εξυπηρετήσετε άλλα συµφέροντα; Θα επιµείνετε στις λύσεις που
προτείνετε στον καινούργιο σχεδιασµό, που αντιδρά σύσσωµη η
κοινωνία και δεν λύνει το πρόβληµα;

Και το δεύτερο ερώτηµα και κλείνω µε αυτό, προτίθεστε η δια-
βούλευση να παραταθεί; Δεν λύνεται το πρόβληµα της διαβού-
λευσης. Δεν θα λύσει το πρόβληµα µέχρι τέλους Αυγούστου.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Καραγιάννη,

έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Κύριε Πρόεδρε, κύριε Βαρδάκη πάµε τώρα στο ζή-
τηµα του κόµβου του Καρτερού. Εσείς τι µας λέτε αυτή τη
στιγµή; Να κάνετε έναν κόµβο στον Καρτερό, ενώ είµαστε εν
όψει δεσµευτικών προσφορών για τη σύµβαση παραχώρησης,
ενώ τον κόµβο θα τον φτιάξει ο παραχωρησιούχος, ενώ ξέρετε
ότι οι παρακάµψεις των πόλεων είναι στο πρώτο στάδιο να φτια-
χτεί το µεγάλο έργο και εκεί να πάµε να βάλουµε σφήνα έναν
άλλον εργολάβο για 2 εκατοµµύρια ευρώ έργο, ο οποίος µέχρι
να το δηµοπρατήσουµε θα υπάρχουν δύο εργολαβίες µαζί, ου-
σιαστικά να τινάξουµε ή να βάλουµε µια νάρκη στο µεγάλο έργο
της παραχώρησης για τον κόµβο Καρτερού. Δεν θα το κάνουµε,
Βαρδάκη, όχι. Είµαστε ξεκάθαροι.

Η παραχώρηση θα προχωρήσει. Το µεγάλο έργο της παραχώ-
ρησης του 1,5 δισεκατοµµυρίου ευρώ θα προχωρήσει. Θα είναι
συµβατική υποχρέωση του παραχωρησιούχου πρώτα από όλα
να γίνουν οι παρακάµψεις των µεγάλων πόλεων και του Ηρα-
κλείου και του Ρεθύµνου και των Χανίων. Άρα, εκεί θα γίνει και ο
κόµβος Καρτερού. Αυτό είναι µια συνετή διοίκηση. Οτιδήποτε
άλλο κάναµε, ουσιαστικά θα δηµιουργούσαµε πρόβληµα και
στον παραχωρησιούχο, αλλά πάνω απ’ όλα στους Κρητικούς.

Μια χρηµατοδότηση πιστεύετε 2 εκατοµµυρίων ευρώ θα ήταν
πρόβληµα; Αφού τα λεφτά είναι εξασφαλισµένα. Δεν είναι αυτό
το πρόβληµα. Το πρόβληµα είναι ότι αυτή η πρακτική δηµιουργεί
προβλήµατα στα µεγάλα έργα. Στα µεγάλα έργα ο παραχωρη-
σιούχος χρειάζεται τον χώρο για να δουλέψει. Και επειδή το έργο
πάει πάρα πολύ καλά, µου κάνει εντύπωση ότι θέλετε περισσό-
τερο χρόνο για τη διαβούλευση. Μα ξέρετε το πόσο σηµαντικό
είναι να τελειώσει η διαβούλευση και πόσο σηµαντικό είναι να
πάρουµε τις περιβαλλοντικές αδειοδοτήσεις για να προχωρή-
σουµε στις δεσµευτικές προσφορές, για να προχωρήσουµε στην
κατασκευή του έργου. Αυτό πρέπει να µας ενδιαφέρει όλους
µας. Όπως αυτό που ενδιαφέρει και εσάς είναι αυτά τα έργα οδι-
κής ασφάλειας που γίνονται στο Ηράκλειο, στο Ρέθυµνο, στα
Χανιά να τελειώσουν όσο πιο γρήγορα γίνεται.

Επικαλείστε ότι είχατε ασφυκτικά δηµοσιονοµικά. Να το δεχτώ
ότι είχατε ασφυκτικά δηµοσιονοµικά. Θα πρέπει, όµως, να είστε
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ειλικρινείς και να είστε ειλικρινείς και να λέτε ότι αυτή τη στιγµή
γίνονται έργα οδικής ασφάλειας, γίνονται αντικατολισθητικά
έργα στον ΒΟΑΚ και λύνονται ζητήµατα. Το έργο του Μπραµια-
νού ήταν µια υποχρέωση ετών. Δηµοπρατείται εντός των επόµε-
νων ηµερών από το Ταµείο Ανάκαµψης. Το φράγµα του
Ταυρωνίτη που λύνουµε ουσιαστικά όλο το πρόβληµα και το αν-
τιπληµµυρικό και το ύδρευσης σε περιοχές των Χανίων που είναι
τροµερά επιβαρυµένες ήταν ζητούµενο για τους Χανιώτες για
πάρα πολλά χρόνια. Η σύνδεση του αεροδροµίου Σούδα - Χανιά
ήταν ζητούµενο ετών, όπως και το Κίσαµος - Χανιά. Για όλα αυτά
δεν έχετε να πείτε απολύτως τίποτα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει, ο κ. Βαρδά-
κης είναι Ηράκλειο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-
ταφορών): Και δεν µιλάω προσωπικά, προς Θεού. Μιλάω για την
παράταξη σας. Λέω ότι αυτή τη στιγµή, κ. Βαρδάκη, προχωρούν
όλα τα έργα στην Κρήτη. Προχωρά ένας σχεδιασµός που πραγ-
µατικά -ένας τόπος ευλογηµένος- τα επόµενα χρόνια θα έχει τέ-
τοιες προοπτικές που κανείς µας δεν µπορεί να τις αντιληφθεί.
Αυτή είναι µια πραγµατικότητα. Προχωρά το Καστέλι, προχω-
ρούν µεγάλα έργα υποδοµής που για χρόνια είχε να δει η Κρήτη
και σε αυτό θα πρέπει να είµαστε µαζί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Καραγιάννη,
όχι το κυβερνητικό πρόγραµµα Κρήτης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-
ταφορών): Είναι µεγάλο, κύριε Πρόεδρε, γι’ αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει, γι’ αυτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωράµε στην τε-

λευταία, την τρίτη µε αριθµό 937/25-7-2022 επίκαιρη ερώτηση
του πρώτου κύκλου του Βουλευτή  Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Δελή προς την
Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Τη σίτιση των
φοιτητών που διαµένουν στη φοιτητική εστία Αθηνών, τη φοιτη-
τική εστία Πανεπιστηµίου Αθηνών, τη φοιτητική εστία του Εθνι-
κού Μετσόβιου Πολυτεχνείου (ΕΜΠ) και τις νέες φοιτητικές
εστίες του Εθνικού Μετσόβιου Πολυτεχνείου (ΕΜΠ) τους καλο-
καιρινούς µήνες».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός κ. Συρίγος.
Κύριε Δελή, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Σε όλες λίγο πολύ τις φοιτητικές εστίες και φυσικά και στις

τέσσερις φοιτητικές πανεπιστηµιακές εστίες της Αθήνας παρα-
µένουν, κύριε Υπουργέ, εκατοντάδες φοιτητές και τους καλοκαι-
ρινούς µήνες. Πρόκειται για φοιτητές και φοιτήτριες που είτε
εργάζονται είτε κάνουν την πρακτική τους άσκηση είτε δεν έχουν
την οικονοµική δυνατότητα είτε δεν επιθυµούν να επιστρέψουν
στον τόπο τους. Η σίτιση, λοιπόν, αυτών των φοιτητών, των εκα-
τοντάδων φοιτητών στις φοιτητικές εστίες της Αθήνας, τα τελευ-
ταία χρόνια για τους καλοκαιρινούς µήνες δεν είναι
εξασφαλισµένη.

Συγκεκριµένα, τα εστιατόρια της φοιτητικής εστίας Αθηνών,
της φοιτητικής εστίας του Πολυτεχνείου και των νέων φοιτητικών
εστιών του Πολυτεχνείου κλείσανε στις 14 Ιουλίου, πριν από
λίγες ηµέρες και θα παραµείνουν κλειστά µέχρι και τα τέλη Αυ-
γούστου, ενώ το εστιατόριο της φοιτητικής εστίας του Πανεπι-
στηµίου Αθηνών πρόκειται να κλείσει στα τέλη αυτού του µήνα,
σε λίγες ηµέρες δηλαδή, µέχρι τα τέλη Αυγούστου και αυτή.

Τις πταίει για όλα αυτά, κύριε Πρόεδρε; Μα φυσικά όλες οι
προηγούµενες κυβερνήσεις, οι οποίες παρέδωσαν µια τόσο βα-
σική λειτουργία, τη λειτουργία της φοιτητικής µέριµνας, στην
οποία συγκαταλέγεται, βεβαίως, και το φαγητό, η σίτιση, την πα-
ρέδωσαν σε εργολαβίες µε πολύ-πολύ εξαιρετικά δυσάρεστα
αποτελέσµατα για τους φοιτητές. Είναι γνωστές οι πολλές κα-
ταγγελίες φοιτητικών συλλόγων για την ποσότητα και κυρίως για
την ποιότητα του φαγητού στη λέσχη της Καλαµάτας, στη λέσχη
της Θεσσαλονίκης. Οι περισσότεροι από τους φοιτητές της Λα-
µίας δεν έχουν πρόσβαση στη δωρεάν σίτιση. Αναφέρω τα προ-
βλήµατα τώρα που υπάρχουν. Και όλα αυτά γιατί; Λόγω της
διακοπής των συµβάσεων -ανάµεσα τους και η διακοπή της σίτι-

σης για τους φοιτητές που παραµένουν στις εστίες τους το κα-
λοκαίρι- που έχουν υπογραφεί µε αυτούς τους εργολάβους και
αφήνουν, βεβαίως, αυτά τα παιδιά, τους φοιτητές, χωρίς δωρεάν
φαγητό.

Σας ρωτάµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ τι µέτρα σκοπεύετε να πά-
ρετε ως Κυβέρνηση, έτσι ώστε να συνεχίσουν τη λειτουργία τους
τα εστιατόρια, για να έχουν τουλάχιστον αυτοί οι άνθρωποι, αυτά
τα παιδιά, πρόσβαση στο φαγητό, να αναβαθµιστεί η ποιότητα
του φαγητού, να σταµατήσει τέλος πάντων αυτή η παράδοση
των λειτουργιών της φοιτητικής µέριµνας στους εργολάβους και
βεβαίως, να προχωρήσει αυτή η εκκρεµούσα επισκευή και ανα-
καίνιση σε πρώτη φάση των υπαρχουσών εστιών που έχουν
πραγµατικά τα κακά τους χάλια;

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υφυπουργέ,

έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, το θέµα των φοιτητικών εστιών και της φοι-

τητικής µέριµνας το οποίο θέτετε είναι εξαιρετικά σηµαντικό,
διότι ένα µεγάλο ποσοστό οικογενειών που έχουν σοβαρό οικο-
νοµικό πρόβληµα βασίζονται αποκλειστικώς σε αυτό για να µπο-
ρέσουν οι φοιτητές και οι φοιτήτριες να παρακολουθήσουν και
να ολοκληρώσουν τις σπουδές τους. Εποµένως όλα αυτά τα ζη-
τήµατα πρέπει να τα προσεγγίζουµε µε εξαιρετικά µεγάλη προ-
σοχή, διότι οι κακές πρακτικές µπορούν να τινάξουν στον αέρα
ολόκληρα συστήµατα όπως λειτουργούν εδώ και χρόνια. 

Μία πρακτική η οποία ακολουθείται εδώ και αρκετά χρόνια από
τις περισσότερες φοιτητικές εστίες είναι ότι οι φοιτητικές εστίες
κλείνουν για ένα χρονικό διάστηµα µέσα στο καλοκαίρι, προκει-
µένου να επισκευαστούν για να µπορέσουν να είναι έτοιµες, µε
µία στοιχειωδώς καλή ποιότητα εγκαταστάσεων, για τους επό-
µενους φοιτητές. Το να έχεις ανθρώπους οι οποίοι διαµένουν
διαρκώς σε όλα τα δωµάτια, σε όλες τις εστίες όλο τον χρόνο,
απλώς κατεβάζει το επίπεδο. Να το έχουµε αυτό υπ’ όψιν µας. 

Έρχοµαι τώρα στο θέµα του συσσιτίου. Το συσσίτιο σύµφωνα
µε µία κοινή υπουργική απόφαση από το 2012, η οποία, όµως,
κατ’ ουσίαν επαναλαµβάνει και προηγούµενες, λέει ότι παρέχεται
όλες τις ηµέρες της εβδοµάδος από 1η Σεπτεµβρίου κάθε ηµε-
ρολογιακού έτους έως την περάτωση των εξετάσεων του εαρι-
νού εξαµήνου και διακόπτεται µόνο κατά τις ηµέρες των
Χριστουγέννων και του Πάσχα. Το συσσίτιο, δηλαδή, πρέπει να
παρέχεται από την 1η Σεπτεµβρίου µέχρι τότε που τελειώνουν οι
εξετάσεις του εαρινού εξαµήνου. Στα δύο πανεπιστήµια µε βάση
τα έγγραφα που µας έστειλαν, οι εξετάσεις περατώθηκαν µέσα
στον Ιούλιο και γι’ αυτόν τον λόγο διεκόπη βάσει και της συγκε-
κριµένης ΚΥΑ η παροχή συσσιτίου.

Ως προς το θέµα της ποιότητας του φαγητού στο οποίο ανα-
φερθήκατε, έχω µπροστά µου έγγραφο του ΙΝΕΔΙΒΙΜ ότι δεν
υπάρχει καµµία σχετική ενηµέρωση ή καταγγελία για χαµηλής
ποιότητας σίτιση στη φοιτητική εστία του Πανεπιστηµίου Αθηνών
και στη φοιτητική εστία του Εθνικού Μετσόβιου Πολυτεχνείου,
καθώς και στις νέες εστίες του Μετσόβιου Πολυτεχνείου. 

Τα λέω αυτά, διότι είναι ωραίο να λέµε γενικώς και αορίστως
ότι είναι κακής ποιότητας, αλλά υπάρχουν συγκεκριµένες διαδι-
κασίες βάσει των οποίων ελέγχεται η κακή ποιότητα, για τις
οποίες θα επανέλθω στη δευτερολογία µου για να µην ξεπεράσω
και τον χρόνο οµιλίας µου και να µην έχει πρόβληµα ο κύριος
Πρόεδρος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Δελή, έχετε τον
λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αν και δεν ήταν το κύριο κοµµάτι της ερώτησης µου η ποι-

ότητα του φαγητού, αναφέρθηκα σε πολύ συγκεκριµένα παρα-
δείγµατα: στην Καλαµάτα και στη Θεσσαλονίκη και στο γεγονός
ότι οι περισσότεροι από τους φοιτητές της Λαµίας δεν έχουν
πρόσβαση στη δωρεάν σίτιση. Το κλείνω αυτό.

Μιλήσατε για κακές πρακτικές. 
Δεν είναι κακές πρακτικές, κύριε Υπουργέ, µε συγχωρείτε, οι

φοιτητές να παραµείνουν στις εστίες τους, εφόσον υπάρχει
ανάγκη. Και ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι δεν είναι όλα τα δωµάτια
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κλειστά. Δεν µένουν όλοι οι φοιτητές. Μένουν αυτοί οι οποίοι
έχουν ανάγκη να µείνουν. Και έχουν ανάγκη είτε γιατί εργάζονται
είτε γιατί κάνουν πρακτική είτε γιατί δεν µπορούν να πάνε στον
τόπο τους, όπως σας είπα. Αυτοί είναι κάποιες εκατοντάδες και
στις τέσσερις φοιτητικές εστίες της Αθήνας και µια χαρά µπο-
ρούν να προγραµµατιστούν και να γίνουν οι εργασίες ανακαίνι-
σης και επισκευής. Μη µου πείτε ότι αυτό φταίει που δεν
ανακαινίζονται και δεν επισκευάζονται οι φοιτητικές εστίες. Μπο-
ρεί να προγραµµατιστούν αυτές οι εργασίες και να γίνουν µια
χαρά.

Όπως, και εσείς, βεβαίως, αναγνωρίσατε, οι φοιτητές των
εστιών είναι κατά τεκµήριο παιδιά φτωχών, λαϊκών οικογενειών,
που έχουν πολύ χαµηλό εισόδηµα και έχουν πάρει τα δωµάτια
στις εστίες µε κοινωνικά, µε εισοδηµατικά κριτήρια. Γι’ αυτό,
κύριε Υπουργέ, γίνεται η ερώτησή µας ειδικά τώρα, που η ακρί-
βεια τσακίζει τα φτωχά, τα λαϊκά νοικοκυριά, ειδικά τώρα που οι
σπουδές πια σε µια άλλη πόλη για µια τέτοια οικογένεια είναι
άπιαστο όνειρο, έχει πολύ µεγάλο βαθµό δυσκολίας. Γι’ αυτό
είναι απαράδεκτο, είναι εξωφρενικό να σταµατάει η δωρεάν σί-
τιση αυτών των εκατοντάδων φοιτητών το καλοκαίρι. Δεν θα
πέσει έξω ο προϋπολογισµός του Υπουργείου ή του ΙΝΕΔΙΒΙΜ
αν δίνουµε ένα πιάτο φαγητό σε αυτά τα παιδιά που δουλεύουν.
Δεν µπορούµε να κάνουµε εδώ συζητήσεις για την κοινωνική πο-
λιτική και να µιλάµε για κοινωνική ευαισθησία και αυτά τα παιδιά
να τα εγκαταλείπουµε στο έλεός τους. 

Γνωρίζετε -το λένε και οι δικές σας οι επίσηµες έρευνες- ότι
το 40% περίπου των φοιτητών, τέσσερις στους δέκα φοιτητές,
δουλεύουν προκειµένου να ανταποκριθούν στις υποχρεώσεις
των σπουδών τους. 

Και να σας πω και κάτι ακόµα. Μέχρι το 2019, κύριε Πρόεδρε,
εξασφαλιζόταν το δωρεάν φαγητό γι’ αυτούς τους φοιτητές. Από
εκεί και πέρα έχει ανακύψει ένα πρόβληµα -ήταν και η πανδηµία-
και φέτος ξαφνικά τους λένε ότι δεν θα έχουν δωρεάν φαγητό.

Νοµίζουµε ότι δεν µπορεί να αντιµετωπίζονται εν πάση περι-
πτώσει οι φοιτητικές λέσχες σαν να είναι airbnb, να ανοιγοκλεί-
νουν, δηλαδή. Θα πρέπει να βρεθεί ένας τρόπος να εξασφαλιστεί
η δωρεάν σίτιση αυτών των φοιτητών. Τα χρήµατα που κυκλο-
φορούν είναι πάρα πολλά. Πρόσφατα, µε τον νόµο σας, ψηφί-
σατε να παίρνουν οι µάνατζερ που θα διοικούν τα πανεπιστήµια
25 εκατοµµύρια ευρώ, 20 εκατοµµύρια ευρώ για τα ξενόγλωσσα
τµήµατα, 35 εκατοµµύρια ευρώ για τα βιοµηχανικά διδακτορικά.
Τα θυµόµαστε, εδώ ήµασταν πριν από λίγες ηµέρες. Ε, δώστε
λίγες χιλιάδες ευρώ ώστε να εξασφαλιστεί το φαγητό σε αυτά
τα παιδιά για τις επόµενες εβδοµάδες µέσα στο καλοκαίρι!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υφυπουργέ,
έχετε τον λόγο.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων): Κύριε συνάδελφε, αναφέρθηκα στην ποι-
ότητα του φαγητού, επειδή στην ερώτησή σας λέτε επί λέξει «να
αναβαθµιστεί η ποιότητα του φαγητού που παραµένει σύµφωνα
µε τις καταγγελίες των ίδιων των φοιτητών απαράδεκτη». Επειδή

γυρίζω ανά την Ελλάδα, όποτε πηγαίνω να επισκεφθώ πανεπι-
στήµια ανά την Ελλάδα, πάντοτε το µεσηµέρι περνάω για να δω
πως είναι η ποιότητα του φαγητού στις φοιτητικές λέσχες.
Μπορώ να σας πω ότι σε όλα όσα έχω πάει, στην επαρχία του-
λάχιστον, η ποιότητα είναι από καλή έως -σε µερικά- πάρα πολύ
καλή. Πρέπει να σας το οµολογήσω αυτό το πράγµα. Δεν τα έχω
επισκεφθεί όλα. Δεν έχω πλήρη εικόνα. Αναφερθήκατε στην Κα-
λαµάτα. Δεν ξέρω εκεί τι γίνεται, δεν έχω πάει, αλλά σε εκείνα
που έχω πάει έχω δει ότι η ποιότητα είναι καλή έως πάρα πολύ
καλή.

Έρχοµαι τώρα στο θέµα των εστιών σε σχέση µε τους φοιτη-
τές. Δυστυχώς έχουµε διάφορες κακές πρακτικές, οι οποίες συ-
νεχίζονται πολλές φορές από το παρελθόν. Ποιες είναι αυτές;
Κάποιος παίρνει το δωµάτιο και το κρατάει για πολλά χρόνια. Εί-
χαµε το πρόσφατο παράδειγµα της Πάτρας. Το πανεπιστήµιο
έβγαλε από µέσα ανθρώπους που ήταν εκεί για χρόνια. Όταν ο
άλλος το θεωρεί οιονεί δικό του, δεν το παραδίδει για το χρονικό
διάστηµα που χρειάζεται η ανακαίνιση. Σου λέει «αυτό είναι δικό
µου». Αυτές τις πρακτικές δεν τις θέλουµε. 

Σαφώς να µείνουν µέσα οι φοιτητές που έχουν ανάγκη, αλλά
να έχουµε στο µυαλό µας ότι πρέπει να γίνεται ανακαίνιση όλων
των δωµατίων. Γίνεται µια πολύ µεγάλη προσπάθεια από το ΕΝΕ-
ΔΙΒΙΜ τα τελευταία δυόµισι χρόνια για να βελτιωθεί η ποιότητα
στις εστίες. Φτιάχνουµε πολλές εστίες ανά τη χώρα µε διάφορα
ευρωπαϊκά προγράµµατα.

Ως προς το θέµα τού πώς λειτουργούν οι ίδιες οι εστίες, υπεν-
θυµίζω ότι την αρµοδιότητα, βεβαίως, την έχουν τα ίδια τα πανε-
πιστηµιακά ιδρύµατα.

Όσον αφορά στην κάλυψη δαπανών σίτισης των φοιτητών για
το φετινό έτος να πω ότι αυτές ανέρχονται στο ποσό των 50 εκα-
τοµµυρίων ευρώ. 

Εκτός από όλα αυτά, έχουµε βάλει έργα για τη βελτίωση των
εγκαταστάσεων των φοιτητικών εστιών, για προµήθεια εξοπλι-
σµού, επί παραδείγµατι σήµερα πολλές εστίες δεν έχουν ούτε
καν πρόσβαση στο ίντερνετ. Αυτό επιχειρούµε να το κάνουµε όλο
αυτό τον καιρό βάζοντας wifi δυνατό, που να µπορεί να καλύπτει
όλους τους ορόφους. Βελτιώνουµε τα συγκροτήµατα. Η µεγάλη
φοιτητική εστία του Πολυτεχνείου, δίπλα στην Πολυτεχνειού-
πολη, η οποία έχει να ανακαινιστεί, αν δεν κάνω λάθος, από το
1983 ή από το 1984, θα ανακαινιστεί τους αµέσως επόµενους
µήνες. Είναι έργα τα οποία γίνονται. Αρκούν; Όχι, θέλουµε πολλή
δουλειά ακόµη, αλλά θεωρούµε ότι η φοιτητική µέριµνα είναι κάτι
που πρέπει να προσεγγίζουµε µε τη µέγιστη δυνατή προσοχή. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ.
Αγαπητοί συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επίκαι-

ρων ερωτήσεων. 
Στο σηµείο αυτό θα διακόψουµε για λίγα λεπτά και κατόπιν θα

συνεχίσουµε µε το προγραµµατισµένο προς συζήτηση νοµοσχέ-
διο. 

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
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(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι,

συνεχίζεται η συνεδρίαση. 
Εισερχόµαστε στη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης: «Σύ-
σταση Δικαστικής Αστυνοµίας και λοιπές επείγουσες διατάξεις
του Υπουργείου Δικαιοσύνης».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 21 Ιουλίου τρέχοντος έτους τη συζήτηση του νοµοσχεδίου
σε µία συνεδρίαση εν συνόλω επί της αρχής, επί των άρθρων και
της τροπολογίας.

Συµφωνεί το Σώµα;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Το Σώµα συµφώ-

νησε.
Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ανδρέας

Πάτσης για δεκαπέντε λεπτά.
Παρακαλώ, να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγρα-

φής.
Εν όψει του ότι υπάρχουν και συνεδριάσεις στις επιτροπές,

αλλά και η Διάσκεψη των Προέδρων συνεδριάζει για τις επιλογές
των Αντιπροέδρων των ανωτάτων δικαστηρίων, παρακαλώ να τη-
ρείται ο χρόνος κατά το δυνατόν. 

Ορίστε, κύριε Πάτση, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για εµένα που υπηρετώ ως δι-

κηγόρος τη δικαιοσύνη πλέον των τριάντα ετών, αποτελεί ιδιαί-
τερη τιµή να είµαι εισηγητής σε ένα ακόµη νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Δικαιοσύνης και να συµµετέχω µε την εµπειρία και
τη γνώση µου στη διαµόρφωσή του. 

Διότι ο νόµος, η νοµική επιστήµη, είναι η κορωνίδα των επιστη-
µών στην οποία οφείλουµε την οργάνωση της κοινωνίας µας.
Χωρίς το δίκαιο, χωρίς τον νόµο, χωρίς τους κανόνες δεν υπάρ-
χει κοινωνική οργάνωση, λειτουργία και εξέλιξη, δεν υπάρχει πο-
λιτεία. Όπως όλα, έτσι και οι κανόνες δικαίου πρέπει να εξελίσ-
σονται, να έχουν συµβατότητα και να καλύπτουν τις ανάγκες µίας
κοινωνίας στη σύγχρονη εποχή. Μία τέτοια ανάγκη, αλλά και
απαίτηση του συνόλου του νοµικού κόσµου µας, είναι η σύσταση
του Σώµατος της Δικαστικής Αστυνοµίας. 

Και θα µου επιτρέψετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο ση-
µείο αυτό να κάνουµε µια µικρή παρένθεση και να συγχαρούµε
τον Υπουργό Δικαιοσύνης, όπως και τον κύριο Υφυπουργό, για
το τόσο πλούσιο νοµοθετικό έργο µέσα σε αυτή την τριετία, µε
το οποίο επιλύονται θέµατα που απασχολούσαν επί πολλά έτη
τον χώρο της δικαιοσύνης. Ένα πλούσιο µεταρρυθµιστικό έργο
που είµαι σίγουρος ότι θα έχει και συνέχεια. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στους λόγους µας, αλλά και
στις δηµόσιες τοποθετήσεις µας πολλές φορές υπερασπιζόµα-
στε το κύρος της ανεξάρτητης δικαιοσύνης, αλλά την ίδια στιγµή
έχουµε γίνει µάρτυρες εργαλειοποίησης του δικαστικού µας συ-
στήµατος ανάλογα µε τις πολιτικές σκοπιµότητες που εξυπηρε-
τούνται -κατά την κρίση κάποιων, βέβαια- σε συγκεκριµένη
χρονική στιγµή.

Εργαλειοποίηση που επιχειρεί να χρεώσει πολιτικές σκοπιµό-
τητες ή ενδεχοµένως και υπόγειες διαδροµές και συναλλαγές
και φτάνει -κάποιες φορές- στα όρια της προσωπικής στοχοποί-
ησης και ανθρωποφαγίας, αδιαφορώντας για τις όποιες ενδεχό-
µενες επιπτώσεις και συνέπειες, ακόµη και σε προσωπικό
επίπεδο. Επικρατεί, δυστυχώς, πολλές φορές, η τυχοδιωκτική
λογική ότι ο σκοπός αγιάζει τα µέσα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε µία οργανωµένη πολιτεία οι
κρατικές λειτουργίες διακρίνονται σε νοµοθετική, εκτελεστική
και δικαστική. Η δικαστική εξουσία δεν είναι η δικαιοσύνη, αλλά
σε αυτήν ανατίθεται η απονοµή του δικαίου. Η δικαστική εξουσία
οφείλει να εγγυάται την τήρηση της νοµιµότητας και την προ-
στασία των πολιτών έναντι ενδεχόµενης καταχρηστικής άσκησης
οποιασδήποτε δηµόσιας ή ιδιωτικής εξουσίας, καθώς και προ-

σβολής των ατοµικών, κοινωνικών και πολιτικών δικαιωµάτων. 
Οι δικαστές, κατά τη δικαιοδοτική τους κρίση, δεσµεύονται

από το Σύνταγµα, τους σύµφωνους µε το Σύνταγµα νόµους, τους
κανόνες του διεθνούς δικαίου και τις κυρωµένες µε νόµο διεθνείς
συνθήκες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πηγή όλων των εξουσιών είναι
ο λαός, όπως ορίζεται από το Σύνταγµά µας. Στο µέτρο αυτό
καµµία κρατική εξουσία δεν είναι ανέλεγκτη στην άσκησή της και
κανένας φορέας αυτής δεν βρίσκεται και δεν είναι υπεράνω οποι-
ασδήποτε κρίσης και κριτικής. Με το δεδοµένο αυτό και η δικα-
στική εξουσία υπόκειται στον έλεγχο των πολιτών. 

Μέσα σε αυτό το πλαίσιο η κριτική των δικαστικών αποφάσεων
είναι όχι µόνο επιτρεπτή, αλλά και επιβεβληµένη, υπό την αυτο-
νόητη προϋπόθεση, βέβαια, ότι αυτό δεν αποτελεί επέµβαση στο
έργο του δικαστή και δεν επιχειρείται κατ’ αυτόν τον τρόπο ο
επηρεασµός της δικαιοδοτικής του κρίσης. 

Η δικαστική εξουσία, ως θεσµός, συµβολίζει τη δικαιοσύνη και
για να είναι αποτελεσµατική και σεβαστή πρέπει να στηρίζεται
πάνω απ’ όλα και πρώτα απ’ όλα στην εµπιστοσύνη των πολιτών.
Μια εµπιστοσύνη που δεν κατακτιέται µε τη θωράκιση του δικα-
στή στη σφαίρα του ανέλεγκτου και του αλάθητου. Με την κρι-
τική γίνεται αποδεκτή η δεσµευτικότητα των δικαστικών
αποφάσεων, αλλά αµφισβητείται η ορθότητά τους. 

Αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι και νόµιµο και επι-
θυµητό. Εξάλλου, γι’ αυτό υπάρχει στο δικονοµικό µας σύστηµα
το πρωτοδικείο, το εφετείο, ο Άρειος Πάγος, όπως αντίστοιχα
και στα διοικητικά δικαστήρια και όπως επίσης και στην ποινική
διαδικασία η έφεση, η αναίρεση υπέρ του νόµου, που έχει δι-
καίωµα να ασκήσει ο καθ’ ύλην αρµόδιος εισαγγελέας. 

Η δικαστική εξουσία υπάρχει και λειτουργεί µέσα σε ένα δε-
δοµένο κοινωνικό πλαίσιο και εκφράζει -και πρέπει να εκφράζει-
την κοινωνία και όχι το µεµονωµένο άτοµο, δηλαδή, τις απόψεις
και τις προσωπικές αντιλήψεις ενός εκάστου των δικαστών. 

Κι εδώ προφανώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τίθεται το µε-
γάλο ερώτηµα: Ποιο είναι το δεδοµένο κοινωνικό πλαίσιο µέσα
στο οποίο είναι ενταγµένο το αξιακό σύστηµα της δικαιοσύνης,
είναι ο λόγος του καθένα όπως εκφράζεται στα κοινωνικά δίκτυα
και oi διάσπαρτες ψιθυρολογίες του πληκτρολογίου; Ο δικαστής
επιτελεί το συνταγµατικό, αλλά και το κοινωνικό του έργο µε το
να εφαρµόζει νόµους και να είναι συνεπής προς την αρχή της
νοµιµότητας. Η κριτική των δικαστικών αποφάσεων δεν είναι η
έκφραση συναισθηµάτων, θετικών ή αρνητικών, διότι είναι δεδο-
µένο και αναπόφευκτο ότι σε κάθε περίπτωση το δικαστικό απο-
τέλεσµα άλλους τους ικανοποιεί και άλλους όχι. 

Η κριτική του έργου των δικαστών θα πρέπει να είναι σε σχέση
µε αυτό το έργο τους, δηλαδή σε συνάρτηση µε τι λέει ο νόµος
και πώς εφαρµόστηκε στη συγκεκριµένη περίπτωση υπό συγκε-
κριµένα πραγµατικά δεδοµένα. Ιδιαίτερη προσοχή απαιτείται
στην κριτική των δικαστικών αποφάσεων από όργανα της νοµο-
θετικής και της εκτελεστικής εξουσίας, η οποία και προφανώς
δεν µπορεί να απαγορευθεί, αλλά πρέπει να ασκείται µε φειδώ
και βέβαια, να αποφεύγεται όταν η σχετική υπόθεση εκκρεµεί δι-
καστικά. Δεν πρέπει να ξεχνάµε µία αξία του δηµοκρατικού µας
πολιτεύµατος που είναι το τεκµήριο της αθωότητας. 

Η εµπιστοσύνη στη δικαιοσύνη µπορεί να υπάρξει µόνο όσο
αυτή δεν εµπλέκεται σε ένα πολιτικοποιηµένο περιβάλλον που
εξυπηρετεί συγκεκριµένες σκοπιµότητες. Διαφορετικά ο πολίτης
δύσκολα µπορεί να διακρίνει ξεκάθαρα µεταξύ της σκοπιµότητας
και της αυτοτελούς δικαστικής κρίσης. Οι δικαστές οφείλουν να
είναι ανεξάρτητοι και αµερόληπτοι και να κρίνονται για τις απο-
φάσεις τους, όχι, όµως, µέσα από ένα διχαστικό λόγο µε αφορµή
την έκδοση µιας απόφασης να επιχειρείται η πίεση του φρονή-
µατος του δικαστή και να οδηγεί όλο αυτό σε µία ανεπίτρεπτη
παρέµβαση στη δικαστική λειτουργία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι τρεις εξουσίες λειτουργίας
του πολιτεύµατος της πολιτείας είναι άρρηκτα συνδεδεµένες µε-
ταξύ τους. Ενδεχόµενο ρήγµα σε µία από αυτές µπορεί να φέρει
κινδύνους και στις άλλες. Κι αυτό πρέπει όλοι να το λάβουµε υπ’
όψιν µας και να είµαστε ιδιαίτερα προσεκτικοί στις τοποθετήσεις
µας στον δηµόσιο διάλογο στον οποίο πολλές φορές απευθυνό-
µαστε στη δικαιοσύνη µε τρόπο απρεπή και στοχοποιώντας πρό-
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σωπα και ανθρώπους. Διότι οφείλουµε πάνω από όλα να διασφα-
λίσουµε όχι την ανεξαρτησία της δικαιοσύνης, αλλά την εµπιστο-
σύνη των πολιτών στο σύστηµα δικαιοσύνης της χώρας µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε
συνάδελφε, ειδικά και για την τήρηση του χρόνου. 

Ο κ. Αλέξανδρος Αυλωνίτης, εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ, έχει τον
λόγο για δεκαπέντε λεπτά.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευ-
χαριστώ πολύ. 

Κύριε Υπουργέ, θα µου επιτρέψετε, πριν µιλήσω για το νοµο-
σχέδιο, να κάνω κάποιες αναγκαίες εισαγωγικές αναφορές. Πριν
υπεισέλθω επί της ουσίας του νοµοσχεδίου, θα πρέπει κι εγώ να
επισηµάνω -και το λέω µε ιδιαίτερη έµφαση- ότι οφείλει απαντή-
σεις ο κ. Μητσοτάκης σε όλους µας και πρωτίστως στον λαό και
σε εσάς τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας. 

Έχει εγερθεί πλέον µείζον πολιτικό ζήτηµα από τη χθεσινή
προσφυγή στη δικαιοσύνη του Προέδρου του ΠΑΣΟΚ – Κινήµα-
τος Αλλαγής Νίκου Ανδρουλάκη για την προσπάθεια, την από-
πειρα παρακολούθησης του κινητού του όπως πιστοποιήθηκε
από αρµόδια υπηρεσία του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου. 

Η Κυβέρνηση πρέπει άµεσα και χωρίς υπεκφυγές να δώσει
εξηγήσεις για όσα τους τελευταίους µήνες βλέπουν το φως της
δηµοσιότητας. Από τον Μάιο η «GOOGLE» επισήµως επιβεβαί-
ωσε ότι κρατικοί φορείς στην Ελλάδα προµηθεύτηκαν το σύ-
στηµα παρακολούθησης Predator. Το ίδιο διάστηµα δηµοσιο-
γράφοι κατήγγειλαν την παρακολούθησή τους. Και στις 9 Ιουνίου
να θυµίσω ότι ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος, ο κ. Ραγ-
κούσης, κατέθεσε ερώτηση στη Βουλή για να πληροφορηθούµε
αν η ελληνική Κυβέρνηση έχει προµηθευτεί λογισµικό παρακο-
λούθησης και αν υπάρχει σχέση µε το πρωθυπουργικό γραφείο. 

Πλέον και µε δεδοµένο ότι η ΕΥΠ ανήκει κατ’ αρµοδιότητα
στον Πρωθυπουργό, οφείλει να απαντήσει ο ίδιος ο κ. Μητσοτά-
κης και µάλιστα τώρα σε ερωτήµατα όπως: Ποιος έχει προµη-
θευτεί το λογισµικό παρακολούθησης; Ποια υπηρεσία υπάρχει
για να προφυλάξει όλους εµάς που δεν έχουµε δυνατότητα προ-
σφυγής στις υπηρεσίες του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου; Και ποια
η σχέση της Κυβέρνησης; 

Είναι εξαιρετικά σοβαρό το θέµα. Είναι θέµα δηµοκρατίας,
προσπάθειας ευθείας κατάλυσης των ατοµικών ελευθεριών και
των θεµελιωδών αρχών του Συντάγµατος. Είναι ένα θέµα, εν
τέλει, από το οποίο αναδύεται οσµή σκανδάλου που όσο και να
προσπαθεί η Κυβέρνηση δεν µπορεί να κρύψει. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα πράγµατα δεν πάνε καθόλου
καλά για τη χώρα µας. Σαφώς υφίστανται δυσµενείς διεθνείς εξε-
λίξεις, όµως, για την πλειονότητα των προβληµάτων µας δεν µας
φταίει κανένας ξένος. Όλο αυτό το διάστηµα από την άνοιξη
µέχρι και σήµερα έχει κινηθεί η Κυβέρνηση εκ διαµέτρου αντί-
θετα µε όσα εξυπηρετούν το εθνικό συµφέρον και θα εξηγηθώ.
Πιθανόν να µε πείτε υπερβολικό, αλλά θα σας πω ότι ποτέ µου
δεν υπήρξα βερµπαλιστής ούτε θέλουµε, όµως, να κοροϊ-
δεύουµε τους εαυτούς µας και όσους µας βλέπουν ή µας ακούν.
Γι’ αυτό και τώρα που τα αποτελέσµατα δείχνουν πως οι κυβερ-
νητικές αποτυχίες συνεχίζονται µε αµείωτους ρυθµούς, θα ήταν
αντιπολιτική η στάση µας αν δεν θέταµε τον δάκτυλο εις τον
τύπον των ήλων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να µην τονίσουµε για µία ακόµη
φορά ότι εργαζόµενοι και ελεύθεροι επαγγελµατίες, αγρότες και
κτηνοτρόφοι, συνταξιούχοι και άνεργοι, όλοι υποφέρουν κάτω
από το κύµα των τεράστιων ανατιµήσεων στο ηλεκτρικό ρεύµα
και στην ενέργεια και στα βασικά είδη διατροφής, στα καύσιµα,
στα ενοίκια, στις υπηρεσίες συνολικά. Η µικροµεσαία επιχειρη-
µατικότητα καθηµερινά συνθλίβεται καθώς η αγοραστική κίνηση
έχει µειωθεί κατακόρυφα και τα συσσωρευµένα χρέη στραγγα-
λίζουν τον κόσµο της αγοράς. 

Όλα τα περιµένει η Κυβέρνηση -έτσι πιστεύω τουλάχιστον- και
το κυβερνητικό επιτελείο από τον τουρισµό. Θαρρείς και εκεί
υπάρχει κάποιο µαγικό ραβδάκι που έχει εξοµαλύνει όλες τις πα-
θογένειες των τουριστικών µας υποδοµών, όλα τα προβλήµατα
που απωθούν τον κόσµο της εργασίας να απασχοληθεί στον του-

ρισµό και τον επισιτισµό. Έχουµε να µεριµνήσουµε για χάσµατα,
πραγµατικά, µέχρι να γίνουµε χώρα µε σύγχρονες πράσινες του-
ριστικές υπηρεσίες και υποδοµές, µε σχέδια βιώσιµης περιφε-
ρειακής ανάπτυξης µιας τουριστικής περιόδου µε τη µεγαλύτερη
δυνατή επιµήκυνση. Κι αυτό δεν θα γίνει ούτε µε τους αναπτυ-
ξιακούς νόµους που ισοπεδώνουν κάθε έννοια ισορροπηµένης
εξέλιξης ούτε µε νόµους που καταπατούν και µπαζώνουν δάση
και αιγιαλούς ούτε και µε προγράµµατα εσωτερικού κοινωνικού
τουρισµού -που κι αυτά χρήσιµα είναι, αλλά δεν είναι πανάκεια-
που αφήνουν την πλειονότητα των Ελλήνων εκτός της κατηγο-
ρίας των δικαιούχων. 

Αφήνετε έναν ολόκληρο λαό να ζει στο έλεος της κοροϊδίας
των ψευτοενισχύσεων και των υποσχέσεών σας. Προσπαθείτε να
δηµιουργήσετε έναν λαό που ζητά την ελεηµοσύνη σας και τα
επιδόµατα σας. Εγώ το θεωρώ πάρα πολύ παρακµιακό αυτό το
φαινόµενο που έχει ενσκήψει µε την Κυβέρνηση στην Ελλάδα.
Και το κάνουµε σε έναν περήφανο λαό, τον ελληνικό λαό. Θεωρώ
ότι ο λαός περιµένει την κατάλληλη στιγµή και θα σας αποδείξει
και θα πει την πικρή του κουβέντα για την Κυβέρνησή σας. Οψό-
µεθα. Ο καιρός έρχεται.

Κύριε Υπουργέ, η ίδια άσχηµη κατάσταση -το είπα και στην
επιτροπή- επικρατεί και στη δικαιοσύνη. Έχουν δοθεί αρκετές
αφορµές για να αντιδρά ο λαός µε τον τρόπο που βλέπουµε κάθε
ηµέρα απέναντι στις αποφάσεις της. 

Η δικαιοσύνη µας, κύριε Πάτση, δεν πρέπει να λειτουργεί αλά
καρτ. Πρέπει να λειτουργεί για όλους το ίδιο. Σήµερα εσείς φω-
νάζετε για την Πρόεδρο του κακουργιοδικείου στην υπόθεση Λι-
γνάδη. Προχθές, όµως, εσείς, το κόµµα σας, πρώην Πρωθυ-
πουργοί, κάνατε µηνύσεις κατά δικαστικών στην υπόθεση «NO-
VARTIS». Να µιλάµε γενικά και αόριστα για τη δικαιοσύνη, ωραίες
κουβέντες λέµε. Η πραγµατικότητα βοά, όµως. 

Πλήθος υποθέσεων που αφήνουν µια παρασκηνιακή εικόνα
λειτουργίας της δικαιοσύνης, δηµόσιες διαµάχες δικαστικών λει-
τουργών, επιθέσεις κατά δηµοσιογράφων, φτάσαµε, όπως ανέ-
φερε και πιο πάνω, και στις τηλεφωνικές παρακολουθήσεις που
ανέφερα κάπως αναλυτικότερα. Είναι εικόνα αυτή κράτους δι-
καίου, κύριε Υπουργέ; 

Επί του νοµοσχεδίου. Στην επιτροπή αναλύσαµε τις θέσεις
µας.  Όλοι αναγνωρίζουν την κρισιµότητα της σύστασης της δι-
καστικής αστυνοµίας.  Είναι, όµως, αυτό που σχεδιάζεται ότι έχει
ανάγκη η δικαιοσύνη µας;  Έχετε απορίες µήπως υπάρχουν ελ-
λείψεις; Νοµίζω ότι φάνηκαν πολλές ελλείψεις στο νοµοσχέδιο
σας. Γι’ αυτό είπα αρκετές φορές τη λέξη προχειρότητα. Μήπως
υπάρχει και βιασύνη; Θα λειτουργήσει υπέρ της γρήγορης και
δίκαιης απονοµής της δικαιοσύνης  η Δικαστική Αστυνοµία; Είναι
βασικά ερωτήµατα.

Θα έχουµε ένα συµπαγές όργανο λειτουργίας της δικαιοσύνης
ή θα έχουµε ένα ακόµα ανεπαρκές όργανο για τη συνδροµή που
προορίζεται να προσφέρει; Φοβάµαι πως, έτσι όπως δοµείται το
όργανο, χάνεται η βασική ιδέα δηµιουργίας ενός Σώµατος, του
οποίου η ψυχή, ο πυρήνας, θα ανήκει στην ανεξάρτητη δικαιο-
σύνη. 

Πρακτικά, λοιπόν, υπάρχει µια αναγκαιότητα που πρέπει να κα-
λυφθεί.  Που δεν πρέπει, όµως, να γίνει µε την προχειρότητα που
παρακολουθούµε και τη χαµηλή στάθµη των προσδοκιών που
φαίνεται να καλλιεργείται µέσα από τις διατάξεις του νοµοσχε-
δίου.

Κύριε Υπουργέ, σας το είπα και χθες ότι προσπαθήσαµε, ως
υπεύθυνη Αντιπολίτευση, να αποφύγουµε την ξεπερασµένη και
φθηνή επιχειρηµατολογία, τη στείρα αντιπολίτευση. Αλλά, να
έχουµε µια ουσιαστική παρεµβατική συµπεριφορά, µε τεκµηριω-
µένες απόψεις για την καλύτερη δυνατή λειτουργία που θέλουν
οι δικαστικοί λειτουργοί και οι πολίτες. 

Επαναλαµβάνω πως, το βασικό ζητούµενο του νοµοσχεδίου
βρίσκεται σε σύµπνοια µε όλη τη δικαστική κοινότητα και αυτό
πρέπει να το σεβαστούµε. Το δικαστικό σώµα, οι δικαστικοί υπάλ-
ληλοι και το δικηγορικό σώµα, όπως προέκυψε και από την ακρό-
αση φορέων, κρίνουν ως απαραίτητη, για τη διευκόλυνση των
διαδικασιών και την αποτελεσµατική απονοµή της δικαιοσύνης,
τη σύσταση της Δικαστικής Αστυνοµίας.

Το κάναµε, γιατί αναγνωρίζουµε πως κατά την κατάρτιση του,
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δεν υπηρετούνται όλες οι προϋποθέσεις µιας ισορροπηµένης
δοµής που θα υπηρετείται από τους δύο τοµείς δράσης της, τον
αστυνοµικό και τον πολιτικό τοµέα.

Φυσικά, το ζήτηµα του ποιος θα προΐσταται στη διεύθυνση και
ποιοι θα εποπτεύουν τις περιφερειακές διευθύνσεις, µας απα-
σχολεί ιδιαίτερα και µας απασχόλησε και στις τέσσερις συνε-
δριάσεις της επιτροπής µας.

Η βασικότερη ένσταση ακούστηκε, επανειληµµένα, και έχει να
κάνει µε τη θέση σας, ότι της διευθύνσεως της Δικαστικής Αστυ-
νοµίας θα προΐσταται ανώτατος ή ανώτερος συνταξιούχος δικα-
στικός λειτουργός.

Θεωρούµε πως υφίσταται, χωρίς πλήρη τεκµηρίωση, η γενική
σας αυτή επιλογή, την ώρα που οι εν ενεργεία δικαστές θα είχαν
περισσότερα κίνητρα -αλλά και άλλοι, γιατί όχι µόνο δικαστές-
και δεξιότητες να ασκήσουν την ηγεσία σε ένα απαιτητικό όρ-
γανο µε αστυνοµικό σκέλος, αλλά και πολιτικό, γραµµατειακό,
θα λέγαµε, καλύτερα. 

Διαφωνούµε, λοιπόν, µε την άποψη που εκφράστηκε από δι-
καστικούς φορείς και από εσάς, ότι δεν µπορεί να προΐσταται
της υπηρεσίας αυτής δικαστικός λειτουργός. Μέχρι και προχθές
-σας το είπα και προχθές- στην ανεξάρτητη αρχή για το ξέπλυµα
µαύρου χρήµατος, προΐστατο ανώτατος εν ενεργεία δικαστικός
και εσείς τον κάνατε συνταξιούχο µε µια νοµοθετική ρύθµιση.  

Περιµένουµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, να ακούσουµε την τελική
σας τοποθέτηση. Αν και χθες στην επιτροπή αφήσατε να εννοη-
θεί πως θα πάτε σε µια λογική δηµόσιας, ας την πούµε, διαγωνι-
στικής πρόσκλησης για επιλογή του προϊσταµένου της
υπηρεσίας αυτής. Θα δούµε την τοποθέτησή σας, το πως αυτό
θα το µεθοδεύσετε και θα επιφυλαχτούµε στη συνέχεια. 

Συνοπτικά, όµως, να πούµε πως η Δικαστική Αστυνοµία θα
έπρεπε να δοµηθεί πάνω στην υφιστάµενη δοµή των γραµµα-
τειών των δικαστηρίων.  Εκείνες πρέπει να ενισχύσει η δικαστική
αστυνοµία, που επιχειρούν και το βαρύτερο έργο διεκπεραίωσης
όλων των υποθέσεων. Φτάνει µόνο να σκεφτούµε τα οφέλη από
τις αµέτρητες εκκρεµούσες υποθέσεις και µακροχρόνιες µετα-
θέσεις των συνεδριάσεων. 

Να το πω πιο απλά, το έργο της είναι έργο δικαστικών υπαλ-
λήλων και συνεπώς, υφίστανται, προκειµένου οι πρόνοιες του
Συντάγµατος, βάσει των οποίων δεν µπορεί να έχει χαρακτηρι-
στικά της κλασικής διοίκησης, αλλά µόνο ορισµένα από αυτά, σε
συνδυασµό µε πρόνοιες και εγγυήσεις για τη δικαστική εξουσία.
Δηλαδή, διεύθυνση από δικαστή και κατά πλειοψηφία δικαστές
στα υπηρεσιακά της συµβούλια.  

Οι άνθρωποι αυτοί θα διενεργούν τις σοβαρότερες προανα-
κρίσεις, που σήµερα κάνουν οι πταισµατοδίκες. Οι περιφερει-
ακές υπηρεσίες, λοιπόν, της δικαστικής αστυνοµίας θα έπρεπε
να ενταχθούν ως διεύθυνση ή τµήµα στη γραµµατεία του δικα-
στηρίου. Ταυτόχρονα, θα έπρεπε στο Υπουργείο µία υπηρεσιακή
µονάδα –γενική διεύθυνση, όπως είπα προηγούµενα ή τµήµα- να
διεκπεραιώνει κεντρικά τµήµατα των µονάδων του νέου θεσµού. 

Αυτό που ισχυριζόµαστε τελικά είναι, ειδικά για τον επικεφα-
λής, να είναι εν ενεργεία δικαστικός λειτουργός και να διορίζεται
από τον Υπουργό µετά από σύµφωνη γνώµη ανώτατου δικαστι-
κού συµβουλίου. Η άποψη του κ. Καστανίδη –η άποψή σας, την
οποία αναµένω- θα αποτελέσει κίνητρο να το κουβεντιάσουµε.

Παράλληλα, είναι ζωτική ανάγκη να υπάρχει ένας βασικός
προγραµµατισµός των δαπανών για το όλο έργο, καθώς και ένας
χρονικός προσδιορισµός των ενεργειών υλοποίησης. Δεν γνωρί-
ζουµε ποιες ανάγκες στέγασης και εκπαίδευσης θα καλυφθούν.
Δεν γνωρίζουµε το ύψος των οργανικών θέσεων. Πόσοι θα κα-
λυφθούν στον αστυνοµικό και πόσοι στον πολιτικό τοµέα. Επι-
πλέον, θα απαιτηθούν εξειδικευµένοι δικαστικοί υπάλληλοι και
προσωπικό και άλλων ειδικοτήτων.

Πρέπει να τονίσω ότι στο νοµοσχέδιο υπάρχει µία ασάφεια που
δεν αποµακρύνθηκε ούτε κατά τη διάρκεια της συνεδρίασης της
επιτροπής. Δεν µπορούν όλα να ρυθµιστούν µε ένα προεδρικό
διάταγµα, όπως προαναγγέλλεται. Γι’ αυτό προηγουµένως µί-
λησα για βιασύνη.

Από την άλλη, εσείς που αρέσκεστε στην αριστεία και την επαι-
νείτε, θέτετε ως κατώτατο όριο ηλικίας διορισµού του προσωπι-
κού της δικαστικής αστυνοµίας τα είκοσι ένα έτη. Κατά την

άποψή µου, είναι µικρό, χαµηλό το όριο και σας το ανέλυσα στην
επιτροπή. Όταν ζητάτε τόσα πολλά από αυτούς που θα στελε-
χώσουν τη Δικαστική Αστυνοµία, πρέπει αυτοί ουσιαστικά να
έχουν και µεταπτυχιακούς τίτλους και διδακτορικούς τίτλους.
Έτσι ανεβαίνει το κύρος ολόκληρης αυτής της υπηρεσίας. Και
ξένες γλώσσες επίσης. Θα πρέπει να επιλέγονται άνθρωποι, οι
οποίοι χειρίζονται στο µέγιστο βαθµό καλά µία γλώσσα. Αυτή την
αριστεία που λέµε τώρα νοµίζω ότι την περιφρονείτε. 

Ας µην πω αυτά που έχω γράψει να µην στενοχωρηθούµε,
κύριε Υπουργέ. Δεν είναι, κύριε Υπουργέ, η Δικαστική Αστυνοµία
που οραµατιζόµαστε όλοι ένα σύνηθες όργανο. Είναι κάτι πολύ
παραπάνω, που απαιτεί προσωπικό µε επιστηµοσύνη, δεξιότητες
και εµπειρίες. Τα χαµηλά τυπικά προσόντα προϊδεάζουν σε άλλα
όργανα, χωρίς σηµαντικές αρµοδιότητες. Είναι αδιευκρίνιστο, αν
αυτοί θα υπάγονται στις διατάξεις του κώδικα δικαστικών υπαλ-
λήλων και του κώδικα οργανισµού δικαστηρίων και της κατάστα-
σης δικαστικών λειτουργών ή αλλού, ώστε να εκλείπουν διπλές,
τριπλές αναγνώσεις και να υφίσταται η συνοχή των νόµων, όπως
λέω χαρακτηριστικά. 

Είναι δεδοµένο πως θα προκύψουν διοικητικής φύσεως προ-
βλήµατα. Φέρνω ως παράδειγµα το Εφετείο των Ιωαννίνων. Πώς
θα λειτουργεί εδώ η Δικαστική Αστυνοµία; Θα υφίσταται σε κάθε
δικαστική δοµή αυτόνοµο τµήµα της; Ποια δικαστική αρχή θα
είναι αυτή εκ µέρους της οποίας θα διορίζεται δικαστικός λει-
τουργός και µε ποιον τρόπο; Με την αρχαιότητα µήπως; 

Από όσα καταλαβαίνουµε, διαβάζοντας το νοµοσχέδιο, δεν
υπάρχει σκέψη για προσαρµογή υπηρεσίας σε κάθε δικαστική
αρχή. Αυτοί οι υπάλληλοι θα παρέχουν επιστηµονικές τεχνικές
γνώσεις, το σύστηµα διορισµού εµπειρογνωµόνων δεν διασφα-
λίζει την ασφάλεια των πορισµάτων, αλλά ούτε και τη δυνατό-
τητα να έχει και ο διάδικος λόγο.

Κύριε Υπουργέ, νοµίζω πως έγινε αντιληπτό ότι δεν συµφω-
νούµε στο θέµα της διοικητικής διάρθρωσης και την υπαγωγή
της Δικαστικής Αστυνοµίας στον γενικό γραµµατέα Δικαιοσύνης
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, έτσι όπως προβλέπεται στο άρθρο
3. Έτσι όπως πάτε να το κάνετε, είναι σαν να δηµιουργείτε δοµή
του ίδιου του Υπουργείου µε αυτοτέλεια από λειτουργικής από-
ψεως µε τις περιφερειακές υπηρεσίες να εποπτεύουν δικαστικοί
λειτουργοί. Αυτό δεν συµβαίνει µε καµµία άλλη υπηρεσία του
Υπουργείου και µάλιστα µε δικαστική. Είναι πραγµατική πρωτο-
τυπία!

Όµως, δεν µπορούµε να συναινέσουµε µε όσα απορρέουν από
το άρθρο 4, σε σχέση µε τους γενικούς ανακριτικούς υπαλλή-
λους και τα προσόντα τους, συνδυαστικά µε τις σχεδιαζόµενες
διευθύνσεις της Δικαστικής Αστυνοµίας, που θα παρέχουν επι-
στηµονική και τεχνική συνδροµή στις δικαστικές και εισαγγελικές
αρχές επί θεµάτων που απαιτούν ειδικές γνώσεις. 

Δεν είναι παράλογο, κύριε Υπουργέ, να ζητάµε να οριοθετη-
θούν αυτές οι σχέσεις αυτής της συνδροµής προς τον θεσµό της
πραγµατογνωµοσύνης.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΊΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Πού
θέλετε να υπάγονται;

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, να
ολοκληρώσω, γιατί ήδη πέρασε η ώρα. 

Αν και µέσα από τις εξειδικεύσεις έγιναν κατανοητές –θεωρώ-
οι αντιρρήσεις µας, στη γενική κατεύθυνση δηλώνουµε πως έχει
ανάγκη η δικαιοσύνη µας από µία Αστυνοµία φορέα, υπηρεσία,
δηλαδή, βοηθητική της δικαιοσύνης και όχι δίπλα στη δικαιο-
σύνη.

Όπως αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, κατ’ αρχήν και στο σύνολο θα
είµαστε θετικοί. 

Ευκαιρίας δοθείσης, όµως, καθώς είµαι Βουλευτής της Κέρ-
κυρας, γνωρίζοντας οι συνάδελφοι δικηγόροι και ο δικηγορικός
σύλλογος ότι θα είµαι εισηγητής σε αυτό το νοµοσχέδιο, θέλουν
επίσηµα να σας µεταφέρω κάποια αιτήµατα εντελώς επιγραµµα-
τικά, τα οποία έχουµε κουβεντιάσει και κατ’ ιδίαν, και τα οποία
θεωρώ πολύ σηµαντικά. 

Υπάρχει ένα Κτηµοτολόγιο στο οποίο δεν έχει οριστεί χρόνια
τώρα ο προϊστάµενος. Δεν είστε εσείς υπεύθυνος, αρµόδιος
είναι ο Υπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνησης. Όµως, πρέπει να
απαιτήσετε. Θέλουµε παράταση τουλάχιστον ενός έτους για
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τους δασικούς χάρτες υποβολής αντιρρήσεων. 
Έχετε αντιληφθεί ότι µιλάµε για την Κέρκυρα, που είναι νησί

του Ιονίου Πελάγους, στην Επτάνησο Πολιτεία, µε ιδιαίτερο νο-
µικό καθεστώς. Και σας αναφέρω, όπως σας είπα και παλαι-
ότερα, το τεκµήριο κυριότητας. Μιλάµε για την παράταση των
κτηµατολογικών διορθώσεων. Από 31 Δεκεµβρίου, που λήγει, να
πάει µέχρι 31-12-2024. Όπως σας είπα, αφορά τον πυρήνα του
δικαστικού και δικηγορικού σώµατος. 

Υπάρχει πρόβληµα µε την ανάκληση των αναπληρώσεων από
τον παλαιό διαγωνισµό. Επίσης, ζητάµε άµεση κατάργηση της
τακτικής διαδικασίας. Αυτό δεν χρειάζεται να το πούµε. Παροχή
δυνατότητας στους δικηγόρους να συντάσσουν πληρεξούσια και
συναινετικά διαζύγια. Αύξηση του αριθµού των εφετών που έχετε
υποσχεθεί κατά έναν. Ίδρυση στην Κέρκυρα διοικητικού εφε-
τείου. Αυτά τα γνωρίζετε. 

Επίσης, να αποσπαστεί ρητά η σύµφωνη γνώµη του Υπουρ-
γείου Δικαιοσύνης στη δηµιουργία νέου, σύγχρονου και µεγαλύ-
τερου σωφρονιστικού καταστήµατος. Μένουµε ακόµα σε ένα
σωφρονιστικό κατάστηµα το οποίο είναι των προηγούµενων αι-
ώνων, µε σοβαρή ιστορική φόρτιση και µε χιλιάδες αρνητικά πα-
ραδείγµατα εφαρµογής του Σωφρονιστικού Κώδικα. 

Εν πάση περιπτώσει, τα καταγράφω σε ένα χαρτί και θα το κα-
ταθέσω στη Γραµµατεία για να τα έχετε υπόψη σας. 

Περιµένουµε πάντως, κύριε Υπουργέ, τις απόψεις σας πάνω
στα άρθρα 3 και 4 του νοµοσχεδίου και στη δευτεροµιλία θα
πούµε και την τελική µας θέση. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος - Χρήστος Αυ-
λωνίτης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ, κύριε Αυλωνίτη. 

Παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής
των οµιλητών.

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του Κινήµατος Αλλαγής κ.
Χαράλαµπος Καστανίδης. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
χθες προέκυψε ένα µείζον πολιτικό και ηθικό θέµα. Ο Πρόεδρος
του ΠΑΣΟΚ, µε µηνυτήρια αναφορά του στην Εισαγγελία του
Αρείου Πάγου απεκάλυψε ότι προ µηνών επιχειρήθηκε απόπειρα
παγίδευσης του κινητού του τηλεφώνου ή µε ένα από τα πιο σύγ-
χρονα λογισµικά, το Predator. 

Είναι µείζον ηθικό και πολιτικό θέµα, διότι δεν είναι ένα µεµο-
νωµένο περιστατικό, δεν είναι ένα τυχαίο περιστατικό. Φοβάµαι
ότι αποτελεί την κορυφή του παγόβουνου. Τους τελευταίους
µήνες έχουµε και άλλες αποκαλύψεις, για τις οποίες µέχρι στιγ-
µής δεν έχει δοθεί καµµία απάντηση από κανέναν αρµόδιο κυ-
βερνητικό, δικαστικό ή άλλο φορέα. 

Προηγήθηκαν οι αποκαλύψεις για την παγίδευση µε το ίδιο λο-
γισµικό του κινητού τηλεφώνου του κ. Κουκάκη, γνωστού δηµο-
σιογράφου. Ακολούθησαν καταγγελίες του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος της Ελλάδας ότι έχει παγιδευτεί το τηλεφωνικό κέντρο
των κεντρικών του γραφείων. Ούτε επ’ αυτής της καταγγελίας
έχει παρασχεθεί οποιαδήποτε εξήγηση. 

Χθες είχαµε την αποκάλυψη περί απόπειρας παγίδευσης του
κινητού τηλεφώνου του Προέδρου του ΠΑΣΟΚ. Και, µάλιστα, η
απόπειρα παγίδευσης πιστοποιείται από την ειδική υπηρεσία που
ίδρυσε το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο για να ελέγχει από απειλές τα
κινητά των Ευρωβουλευτών. Προσθέτω, δε, ότι από τα διακόσια-
διακόσια πενήντα περίπου κινητά τηλέφωνα Ευρωβουλευτών
που ελέγχθηκαν µόνο στο κινητό τηλέφωνο του Προέδρου του
ΠΑΣΟΚ υπήρχε ίχνος από το συγκεκριµένο λογισµικό, προκειµέ-
νου να παγιδευτεί. 

Ανησυχούµε πάρα πολύ. Όσα ισχυριζόµαστε δεν τα ισχυριζό-
µαστε µε αφορµή την υπόθεση Ανδρουλάκη. Μιλούµε στο όνοµα
της δηµοκρατικής και πολιτικής οµαλότητας. Μιλούµε στο όνοµα
της διαφάνειας και της ανάγκης το σύνολο του πολιτικού κόσµου
να υπερασπιστεί τους δηµοκρατικούς θεσµούς, τη συνταγµατική
τάξη, τη νοµιµότητα και την πολιτική ζωή του τόπου. Δεν επιτρέ-

πεται να ξαναγυρίσουµε σε εποχές του παρελθόντος, τις οποίες
µάλιστα βίωσε και το ΠΑΣΟΚ µε εξαιρετικά οδυνηρό τρόπο. Πρέ-
πει να δοθούν εξηγήσεις και πρέπει να αναληφθούν τώρα θεσµι-
κές πρωτοβουλίες για την προστασία των δηµοκρατικών θεσµών
και του κύρους της πολιτικής ζωής. Είναι ανάγκη να προστατεύ-
σουµε τα ατοµικά δικαιώµατα. 

Γι’ αυτό ακριβώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή την ώρα
σύσσωµη η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής καταθέτει αίτηµα στον Πρόεδρο της Επιτροπής Θεσµών
και Διαφάνειας για άµεση σύγκληση της Επιτροπής Θεσµών και
Διαφάνειας, προκειµένου να κληθούν σε ακρόαση ο επικεφαλής
της Εθνικής Υπηρεσίας Πληροφοριών και ο Πρόεδρος της Ανε-
ξάρτητης Αρχής Διασφάλισης του Απορρήτου των Επικοινωνιών,
για να απαντήσουν σε κρίσιµα ερωτήµατα που εγείρονται. Ζη-
τάµε την άµεση σύγκληση της Επιτροπής Θεσµών και Διαφά-
νειας, όχι µετά τη διακοπή των εργασιών της Βουλής. 

Απευθύνω πρόταση στο σύνολο των κοµµάτων -και πάντως
στο σύνολο των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης- να στηρίξουν µε
δική τους πρωτοβουλία την πρόταση του ΠΑΣΟΚ για άµεση σύγ-
κληση της Επιτροπής Θεσµών και Διαφάνειας και πρόσκληση σε
αυτούς τους δύο παράγοντες που είπα, δηλαδή, τον επικεφαλής
της Εθνικής Υπηρεσίας Πληροφοριών και τον Πρόεδρο της
Αρχής Διασφάλισης Απορρήτου των Επικοινωνιών, προκειµένου
να δώσουν απαντήσεις σε εγειρόµενα κρίσιµα ερωτήµατα. 

Δεν θα είναι µόνο αυτή η πρωτοβουλία µας. Και επαναλαµ-
βάνω, είναι µια πρωτοβουλία στο όνοµα –επαναλαµβάνω- της δη-
µοκρατίας και της συνταγµατικής τάξης και µας αφορά όλους.
Είναι όλων µας πολιτική υποχρέωση να κάνουµε το καλύτερο δυ-
νατό. 

Κύριε Υπουργέ, θα αναλάβουµε, µετά τη διακοπή των εργα-
σιών της Βουλής και αφού -θέλουµε να πιστεύουµε- θα συνε-
δριάσει άµεσα η Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας, πρωτοβουλία
να συζητήσουµε στην κοινοβουλευτική Επιτροπή Δηµόσιας Διοί-
κησης, Δικαιοσύνης και Τάξης θέµατα που αφορούν πιθανές αλ-
λαγές- τροποποιήσεις στα άρθρα του Ποινικού µας Κώδικα που
αφορούν στην παραβίαση του απορρήτου των επικοινωνιών,
όπως και να αναστοχαστούµε –όλοι µας να αναστοχαστούµε- για
την τροπολογία που αιφνιδίως εισηγήθηκε η Κυβέρνηση και δίνει
τη δυνατότητα, για λόγους εθνικής ασφαλείας, στα αρµόδια όρ-
γανα να µην ενηµερώνουν ούτε καν αυτόν που υπέστη το καθε-
στώς της παρακολούθησης. 

Πάντως, πρέπει να γνωρίζει ο ελληνικός λαός ότι για τόσο
υψηλής προτεραιότητας για τη δηµοκρατική οµαλότητα θέµατα
οι πρωτοβουλίες του κόµµατός µας θα είναι συνεχείς, ακόµη και
αν τα ελεγχόµενα µέσα µαζικής ενηµέρωσης επιθυµούν να εξα-
φανίσουν από τη δηµοσιότητα το θέµα. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τώρα περνώ
στο νοµοσχέδιο. 

Η ίδρυση Δικαστικής Αστυνοµίας είναι πολύ παλαιό αίτηµα.
Υποστηρίχθηκε κατά καιρούς από περισσότερες πολιτικές δυνά-
µεις. 

Δεν κατέστη δυνατή η ίδρυση της, παρά τις κατά καιρούς αγα-
θές προθέσεις των κυβερνήσεων. 

Η τελευταία απόπειρα να δηµιουργηθεί Δικαστική Αστυνοµία
ήταν την περίοδο 2009 - 2011 -είχα τότε την ευθύνη της διοίκη-
σης του Υπουργείου Δικαιοσύνης- αλλά δεν κατέστη δυνατό, για
λόγους δραµατικών περικοπών των κονδυλίων του προϋπολογι-
σµού στο πλαίσιο της πολιτικής εσωτερικής υποτίµησης που επέ-
βαλαν οι δανειστές. Ήταν η εποχή της µνηµονιακής επιτήρησης. 

Τώρα υπάρχουν οι δυνατότητες. Και ορθά, κατά την άποψή
µου, ο Υπουργός Δικαιοσύνης αναλαµβάνει την πρωτοβουλία να
εισηγηθεί την ίδρυση της Δικαστικής Αστυνοµίας. Θα στηρίξουµε
επί της αρχής το νοµοσχέδιο, κύριε Υπουργέ. 

Η Δικαστική Αστυνοµία µε την ίδρυσή της θα βοηθήσει σηµαν-
τικά στο έργο των δικαστικών λειτουργών. Άνθρωποι µε υψηλά
προσόντα και εξειδικευµένη επιστηµονική γνώση µπορούν να διε-
νεργούν, κατόπιν εντολών του εισαγγελέα ή του ανακριτή, ανα-
κριτικές πράξεις, προανακριτικές πράξεις, προκαταρκτικές
εξετάσεις, οι οποίες θα έχουν τις προϋποθέσεις µεγαλύτερης
επιστηµονικής σοβαρότητας απ’ ό,τι µέχρι τώρα και θα διευκο-
λύνουν επίσης το έργο των δικαστικών λειτουργών, γιατί θα είναι
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σε θέση να παρέχουν τεχνική και επιστηµονική συνδροµή στους
δικαστικούς λειτουργούς όλων των κλάδων της δικαιοσύνης για
θέµατα σύνθετα και για τα οποία συνήθως οι δικαστικοί λειτουρ-
γοί προστρέχουν στη συµβολή ιδιωτών ή άλλων υπηρεσιών του
δηµοσίου. 

Άρα η Δικαστική Αστυνοµία είναι µια απαίτηση επίκαιρη και
τώρα. Έχουµε, όµως, διαφωνίες µε πολύ συγκεκριµένες ρυθµί-
σεις που περιλαµβάνονται στο προτεινόµενο νοµοσχέδιο. 

Άκουσα µε ενδιαφέρον τον Υπουργό Δικαιοσύνης να διαβεβαι-
ώνει ότι θα υιοθετήσει προτάσεις που υποβάλαµε και θα διατυ-
πώσει κείµενο µε νοµοτεχνικές βελτιώσεις. Θα περιµένω να τις
δω. Μέχρι τότε, όµως, είµαι υποχρεωµένος να επαναλάβω τις βα-
σικές διαφωνίες µας. 

Η Δικαστική Αστυνοµία θα αποτελείται, σύµφωνα µε τις πρό-
νοιες του νοµοσχεδίου, από έναν πολιτικό τοµέα και έναν αστυ-
νοµικό τοµέα. 

Ο αστυνοµικός τοµέας που θα συγκροτηθεί, ουσιαστικά, θα
προσφέρει τις υπηρεσίες που σήµερα προσφέρουν τα στελέχη
της Ελληνικής Αστυνοµίας δηλαδή επίδοση δικογράφων, εκτέ-
λεση αποφάσεων, τήρηση της ευταξίας στις δικαστικές αίθουσες
και συνολικά στα δικαστικά µέγαρα. Το πολιτικό τµήµα, θα συγ-
κροτείται από ειδικευµένους επιστήµονες που είτε θα διενεργούν
τις ανακριτικές πράξεις είτε θα παρέχουν την τεχνική και επιστη-
µονική συνδροµή. 

Παρά το γεγονός ότι εστιάζετε στο πλαίσιο της θεωρητικής
και επιστηµονικής συζήτησης αν ο αστυνοµικός τοµέας µπορεί
να υπάγεται στην ευθύνη δικαστικού οργάνου ή οπωσδήποτε στο
Υπουργείο Δηµόσιας Τάξης, µπορεί να δοθεί και η µία και η άλλη
απάντηση. 

Ο αείµνηστος καθηγητής Ανδρουλάκης υποστήριξε ότι οπωσ-
δήποτε θα πρέπει ο αστυνοµικός τοµέας της Δικαστικής Αστυ-
νοµίας να τελεί υπό την ευθύνη εισαγγελέως. Άλλοι
υποστηρίζουν ότι όργανο δικαστικό δεν µπορεί να έχει την ευ-
θύνη και την εποπτεία ενός τέτοιου τοµέα και ότι θα πρέπει να
υπάγεται στην εκτελεστική εξουσία.

Υπερβαίνω τη θεωρητική αυτή συζήτηση -πρέπει να κάνουµε
µια τοµή- και αποδέχοµαι το µοντέλο ότι η Δικαστική Αστυνοµία
και στα δύο τµήµατά της, ουσιαστικά, θα εποπτεύεται από δικα-
στικούς λειτουργούς. Κι έτσι πρέπει να είναι. Θα εποπτεύεται
από δικαστικούς λειτουργούς για το ενιαίο του έργου και για την
αποτελεσµατικότητα και ταχύτητα της διαδικασίας. 

Όµως έχουµε ιδιαίτερες επιφυλάξεις, αν κάτω από τις σηµε-
ρινές δηµοσιονοµικές συνθήκες, µπορεί να ιδρυθεί τοµέας αστυ-
νοµικός της Δικαστικής Αστυνοµίας µε νεοπροσλαµβανόµενους,
τον αριθµό των οποίων δεν γνωρίζουµε, θα το µάθουµε αργό-
τερα µε προεδρικό διάταγµα. Έχουµε ισχυρές επιφυλάξεις γιατί
είµαστε υπεύθυνο κόµµα. 

Θα µπορούσε η Ελληνική Αστυνοµία να συνεχίσει να παρέχει
τις δικαστικές τις υπηρεσίες ή εάν διατηρηθεί, τελικά, ο αστυνο-
µικός τοµέας της Δικαστικής Αστυνοµίας, να στελεχωθεί µε απο-
σπάσεις και µεταθέσεις από το υπάρχον προσωπικό της
Ελληνικής Αστυνοµίας και σε βάθος χρόνου να εκτιµηθεί αν χρει-
άζονται νέες προσλήψεις.

Διότι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εκτός από την παγκόσµια
ύφεση την οποία ανακοινώνει ήδη το Διεθνές Νοµισµατικό Τα-
µείο, να ετοιµαζόµαστε ότι από το τέλος του έτους µε αρχές του
επόµενου έτους η Ευρωπαϊκή Επιτροπή θα πιέσει τις χώρες-µέλη
της που έχουν υψηλό δηµόσιο χρέος να πάρουν µέτρα περικο-
πής των δαπανών. 

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση
του κ. Μητσοτάκη κατάφερε να εκτοξεύσει το δηµόσιο χρέος στο
ύψος των 357 δισεκατοµµυρίων ευρώ υπό ειδικές κοινωνικές και
οικονοµικές συνθήκες, αλλά θα µπορούσε να µην το πράξει. Το
έπραξε. 

Ταυτόχρονα, υπάρχουν ανισορροπίες στα κλασικά µεγέθη του
προϋπολογισµού. Η σύσταση του Συµβουλίου Κορυφής όταν ψη-
φιζόταν το Ταµείο Ανάκαµψης, αλλά και η επιµονή της Ευρωπαϊ-
κής Επιτροπής για τα οικονοµικά της χώρας, µε την αυστηρή
σύσταση δραστικών περικοπών στις δαπάνες, οδηγεί στο ερώ-
τηµα, εάν µε νέες προσλήψεις θα καταφέρετε να ανταποκριθείτε. 

Μου θυµίζουν όλα αυτά την περίοδο 2004 - 2009, όταν µέσα

σε µια πενταετία εκτοξεύθηκε το δηµόσιο χρέος στο 130% και
εκλήθησαν άλλοι να σώσουν την πατρίδα, ενώ αυτοί οι οποίοι δη-
µιούργησαν το πρόβληµα γύριζαν στα «Ζάππεια». 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα µου δώσετε λίγο χρόνο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Καστανίδη,

συνεχίστε.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Συνεπώς η πρότασή µας είναι

άλλη: Ορθή ίδρυση του πολιτικού τοµέα της Δικαστικής Αστυνο-
µίας και να κρατηθεί επιφύλαξη για το αν θα υπάρξει ο αστυνο-
µικός τοµέας. 

Αν, παρ’ όλα αυτά, η Κυβέρνηση επιµείνει τότε να στελεχωθεί
µε µετατάξεις και αποσπάσεις από την Ελληνική Αστυνοµία και
εάν κάποτε στο µέλλον αποφασιστεί πρόσληψη νέων υπαλλή-
λων, τότε η πρόσληψη δεν θα γίνεται µε κατ’ εξαίρεση διαδικα-
σίες, όπως προβλέπονται στο νοµοσχέδιο, αλλά µε την κλασική,
αξιοκρατική διαδικασία των εισαγωγικών εξετάσεων, είτε στην
Αστυνοµική Ακαδηµία είτε στις σχολές αξιωµατικών της Ελληνι-
κής Αστυνοµίας, αφού προηγουµένως οριστεί ειδικός κλάδος Δι-
καστικής Αστυνοµίας εντός των σχολών. Γιατί ειδικές διαδικα-
σίες; Γιατί κατ’ εξαίρεση διαδικασίες; 

Δεύτερη παρατήρηση. Ο επικεφαλής της Διεύθυνσης Δικαστι-
κής Αστυνοµίας του Υπουργείου Δικαιοσύνης δεν µπορεί να είναι
µόνο ανώτερος ή ανώτατος συνταξιούχος δικαστικός λειτουρ-
γός. Πρέπει να ανοίξει το εύρος των πιθανών υποψηφιοτήτων.
Μπορεί να είναι και άλλοι εκπρόσωποι νοµικών κλάδων από τη
δικηγορία µέχρι τους οµότιµους καθηγητές πανεπιστηµίου.

Θα πρέπει να υπάρξει προκήρυξη της θέσης µε πρόσκληση
δηµοσίου ενδιαφέροντος, να προσέλθει ένας ικανός αριθµός
υποψηφίων µε υψηλά προσόντα που θα ορίζει η προκήρυξη και
η αξιολόγηση των υποψηφίων να γίνεται από επιτροπή που πα-
ρέχει υψηλές εγγυήσεις αξιοκρατικής και διαφανούς κρίσης.

Αυτή η ειδική επιτροπή που θα αξιολογήσει τους υποψηφίους
µπορεί να κάνει µια σύντοµη λίστα, µια short list, τριών ατόµων,
των καλύτερων σε προσόντα, προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης και
από εκεί να επιλέγει ο Υπουργός Δικαιοσύνης. Μια τέτοια επι-
τροπή αξιολόγησης θα µπορούσε να συνίσταται από έναν εκπρό-
σωπο του ΑΣΕΠ, από έναν εκπρόσωπο της ολοµέλειας των
προέδρων των δικηγορικών συλλόγων, από ένα µέλος ΔΕΠ των
ποινικών επιστηµών, από έναν αφυπηρετήσαντα αντεισαγγελέα
του Αρείου Πάγου ή εκπρόσωπο ανώτατου δικαστηρίου της
χώρας. Ενδεικτική είναι η απαρίθµηση και όχι αποκλειστική. 

Τρίτον, σε ό,τι αφορά την συγκρότηση των εξεταστικών επι-
τροπών. Στο νοµοσχέδιο ορίζεται ότι µε απόφαση του Υπουργού
Δικαιοσύνης συγκροτούνται οι εξεταστικές επιτροπές, η επταµε-
λής κεντρική εξεταστική επιτροπή και οι τριµελείς επιτροπές δια-
γωνισµού. Δεν µπορεί να είναι αυτοκρατορική η επιλογή από
οποιονδήποτε Υπουργό Δικαιοσύνης. Θα πρέπει να στηρίζεται
σε προηγούµενη αντικειµενική διαδικασία. Και ενώ τα µέλη ΔΕΠ
προβλέπεται ότι θα επιλέγονται µε δηµόσια κλήρωση στο Υπουρ-
γείο Δικαιοσύνης, δεν υπάρχει καµµία πρόνοια ούτε για τους δι-
καστικούς λειτουργούς που θα συµµετέχουν στις εξεταστικές
επιτροπές, ούτε για το αστυνοµικό προσωπικό ούτε για το ια-
τρικό προσωπικό. 

Εάν θα γίνεται κατά τους ορισµούς του Κώδικα Οργανισµού
Δικαστηρίων και Κατάστασης Δικαστικών Λειτουργών πρέπει να
το ορίσουµε µε σαφήνεια ή αλλιώς το Ανώτατο Δικαστικό Συµ-
βούλιο, γιατί θα συµµετέχουν και ανώτατοι δικαστικοί λειτουργοί
στη συγκρότηση των εξεταστικών επιτροπών. Δεν µπορεί να είναι
όµως µόνη και απροϋπόθετη η επιλογή από τον Υπουργό Δικαιο-
σύνης. 

Τέλος, υπάρχει ένα θέµα το οποίο µου έχει προξενήσει πολύ
µεγάλη εντύπωση. Δεν ανήκει στις ρυθµίσεις για τη Δικαστική
Αστυνοµία, αλλά τις πρόσθετες ρυθµίσεις του Υπουργείου Δι-
καιοσύνης.

Κύριε Υπουργέ, δεν έχω καταλάβει ποια ήταν η ανάγκη που
σας ώθησε στο άρθρο 48. Με το άρθρο 48 τροποποιείτε τον δι-
κονοµικό κανονισµό του Ελεγκτικού Συνεδρίου. Από την αρµο-
διότητα προσυµβατικού ελέγχου του Ελεγκτικού Συνεδρίου
εξαιρείτε νοµικά πρόσωπα και οργανισµούς του δηµοσίου στους
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οποίους απώλεσε την πλειοψηφία των µετοχών ή τη δυνατότητα
διορισµού της πλειοψηφίας των µελών της διοίκησης το δηµόσιο.
Ποιους οργανισµούς, δηµόσιες επιχειρήσεις ή νοµικά πρόσωπα
έχετε υπ’ όψιν σας; Ποιες επιχειρήσεις του δηµοσίου έχετε υπ’
όψιν σας, όπου απωλέσθηκε ο έλεγχος της πλειοψηφίας του µε-
τοχικού κεφαλαίου από το ελληνικό δηµόσιο και ζητάτε να µην
υπάγονται στον προσυµβατικό έλεγχο του Ελεγκτικού Συνε-
δρίου; 

Διότι η ολοµέλεια του Ελεγκτικού Συνεδρίου έχει άλλη άποψη
από εσάς. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ολοµέλεια του Ελεγ-
κτικού Συνεδρίου έχει αποφανθεί ότι µε ευέλικτα κριτήρια του
Σώµατος, δηλαδή του Ελεγκτικού Συνεδρίου, πρέπει εξατοµικευ-
µένα κάθε φορά να αποφασίζεται εάν κάτι υπάγεται στον προ-
συµβατικό έλεγχο του Ελεγκτικού Συνεδρίου ή όχι. Αυτά τα
κριτήρια δεν αφορούν την πλειοψηφία του µετοχικού κεφαλαίου
ή τον έλεγχο της πλειοψηφίας του διοικητικού συµβουλίου του
συγκεκριµένου οργανισµού ή νοµικού προσώπου, αλλά τον δη-
µόσιο σκοπό υπέρ του οποίου δρα ένα νοµικό πρόσωπο. 

Αν από τη σύσταση και λειτουργία του νοµικού προσώπου
προκύπτει εξυπηρέτηση δηµοσίου συµφέροντος ή δηµόσιου
σκοπού, θα έπρεπε να προβλέπεται και πάλι ο προσυµβατικός
έλεγχος του Ελεγκτικού Συνεδρίου.

Και µε την εισήγηση αυτή της ολοµέλειας του Ελεγκτικού Συ-
νεδρίου πάτε κόντρα; Για ποιον λόγο εξαιρείτε κρίσιµους οργα-
νισµούς που θα προβούν σε συµβάσεις προµηθειών, έργων και
υπηρεσιών για πολύ υψηλά ποσά; Θα σας συνιστούσα το άρθρο
48 να το αποσύρετε, πολύ περισσότερο που το Ελεγκτικό Συνέ-
δριο σας λέει «αφήστε εγώ να αποφασίσω µε σειρά κριτηρίων
που παρέχει η νοµολογία αλλά και η επιστήµη». 

Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ για την ανοχή σας. Είχα να πω
πολύ περισσότερα. Ελπίζω να µου δοθεί η ευκαιρία στη δευτε-
ρολογία και ελπίζω ότι ο Υπουργός Δικαιοσύνης θα ανταποκριθεί
στις παρατηρήσεις µας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-

χαριστώ. 
Θεωρητικά µόνο αν µου επιτρέπετε να πω ότι όπου ορίζεται

δικαστικός λειτουργός και δεν αναφέρεται ειδικά ότι ορίζεται
από το Ανώτατο Δικαστικό Συµβούλιο -σωστή παρατήρηση- δεν
χρειάζεται αυτό να το πει ο κοινός νοµοθέτης, γιατί προβλέπεται
και από το άρθρο 90 του Συντάγµατος παράγραφος 1 αλλά και
από τον οργανισµό δικαστηρίων. Σωστή όµως η παρατήρηση.
Εκτός διαδικασίας το λέµε.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Ερµηνευτικά µπορείτε να το
πείτε αυτό που λέτε, κύριε Πρόεδρε. Αλλά στη νοµοθετική πρω-
τοβουλία τίποτε δεν νοείται οίκοθεν, πρέπει να ορίζεται ρητά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σωστή άποψη, σε-
βαστά όλα. Απλώς είπα ότι εξυπακούονται αυτά.

Τον λόγο έχει τώρα η κ. Μαρία Κοµνηνάκα, ειδική αγορήτρια
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας.

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ξεκινώντας την επεξεργασία του νοµοσχεδίου στην αρχική

µας τοποθέτηση στην επιτροπή µιλούσαµε τότε για τις µεγάλες
καταστροφές από την πυρκαγιά της Πεντέλης στην ανατολική
Αττική. Μέχρι να έρθει το νοµοσχέδιο στην ολοµέλεια σε λιγό-
τερο από µια βδοµάδα ακολούθησε Δαδιά, Λέσβος, Ηλεία και η
µαύρη λίστα συνεχώς πολλαπλασιάζεται. Δεκάδες χιλιάδες
στρέµµατα δάσος, φυσικός πλούτος, σπίτια, καλλιέργειες, λαϊκή
περιουσία έγιναν στάχτη. Όπως στάχτη και αποκαΐδια έγιναν και
τα επιχειρήµατα της Κυβέρνησης για τη γνωστή ετοιµότητα που
αναµασάτε κάθε χρόνο.

Όµως κάθε χρόνο µε τον πλέον τραγικό τρόπο αναδεικνύεται
η παντελής έλλειψη της πρόληψης, λέξη διαχρονικά άγνωστη για
όλες τις κυβερνήσεις, όπως και οι τραγικές ελλείψεις σε µέσα
και ανθρώπινο δυναµικό που ξεπερνούν, πραγµατικά, µε αυτο-
θυσία κάθε όριο ανθρώπινης αντοχής, χωρίς όµως να µπορούν
να αποτρέψουν αυτά τα καταστροφικά αποτελέσµατα. Και, βέ-
βαια, θέτουν σε κίνδυνο και τη δική τους ζωή και ασφάλεια. Τους
περισσότερους από αυτούς µετά,, βέβαια ούτε καν αποδέχεστε
να τους µονιµοποιήσετε, τους εποχικούς, πενταετούς, επταετούς
θητείας, το οποίο κατ’ επανάληψη ζητάµε και µε πρόσφατη τρο-

πολογία που καταθέσαµε και παλιότερα. Αλλά τους επιφυλάσ-
σετε και κάποιες φορές άλλου είδους υποδοχή.

Και παρουσιάζεται το οξύµωρο, να πλεονάζουν τελικά στην
ώρα της µάχης τα περιπολικά έναντι των πυροσβεστικών. Για
αυτό και ως µόνο αντίδοτο στην πυρκαγιά έρχεται το µήνυµα του
«112» για την εκκένωση των περιοχών και κατά τα άλλα ας πα-
λεύει ο λαός µόνος του και αβοήθητος να σώσει το σπίτι του,
όπως άλλο τόσο µόνος του και αβοήθητος παλεύει µετά να επου-
λώσει τις πληγές του µε τις τεράστιες καθυστερήσεις και τις ανε-
παρκείς συνήθως αποζηµιώσεις που τους δίνετε. 

Γιατί όλες οι κυβερνήσεις διαχρονικά δείχνετε µεγαλύτερη
σπουδή να ενισχύσετε και να εκσυγχρονίσετε την κατασταλτική
λειτουργία και τους αντίστοιχους µηχανισµούς του κράτους σε
αντίθεση µε τις πραγµατικές ανάγκες των εργαζοµένων και του
λαού για τις οποίες συνειδητά αδιαφορείτε. 

Μετά, λοιπόν, την ίδρυση της Πανεπιστηµιακής Αστυνοµίας
τώρα προχωράτε στη σύσταση και ένταξη ενός νέου αστυνοµι-
κού σώµατος αυτή τη φορά στο χώρο της δικαιοσύνης και µάλι-
στα µε αυξηµένες και σύνθετες αρµοδιότητες. Η όλη επιχειρη-
µατολογία που το συνοδεύει είναι και αντιφατική και σαθρή κατά
τη γνώµη µας. Είναι µια από τις πολλές ρυθµίσεις που έρχονται
στο όνοµα της πολύπαθης επιτάχυνσης της δικαιοσύνης. Τι κι αν
παρά τις τόσες µεταρρυθµίσεις οι λαϊκές υποθέσεις συνεχίζουν
να χρονίζουν; Αντίθετα αυτές που βρίσκουν πιο γρήγορο δρόµο
είναι οι επενδυτικές υποθέσεις. Για αυτές, µάλιστα, πήρατε τα
κατάλληλα µέτρα µε ίδρυση πολυτελών τµηµάτων, µε επαρκές
και εξειδικευµένο προσωπικό και δικαστές. 

Αντίθετα, στην αιτιολογική έκθεση αναφέρεται µε προκλητικό
τρόπο ότι τα προβλήµατα στα δικαστήρια, που αναγκαστήκατε
κι εσείς να οµολογήσετε ότι υπάρχουν, δεν µπορούν να επιλυ-
θούν από τους υπηρετούντες σε αυτά υπάλληλους εξαιτίας των
µεγάλων κενών. Επικαλείστε, δηλαδή, τα υπαρκτά προβλήµατα
που έχει δηµιουργήσει η δική σας πολιτική, όπως και όλων των
προκατόχων σας, για να δικαιολογήσετε την ίδρυση της Δικαστι-
κής Αστυνοµίας, ενώ αυτό που θα έπρεπε να έχετε κάνει ήδη
είναι η πρόσληψη ικανού αριθµού δικαστικών υπαλλήλων, η δη-
µιουργία υποδοµών κ.λπ.. 

Και τώρα βρήκατε τη µαγική λύση της Σχολής των Δικαστικών
Υπαλλήλων. Και ως τότε, κύριε Υπουργέ, τι θα γίνει µε τα κενά,
που όχι απλά παραµένουν, αλλά πολλαπλασιάζονται λόγω των
συνταξιοδοτήσεων, αφού σε όλο αυτό το διάστηµα έχετε παγώ-
σει τις τοποθετήσεις και τους διαγωνισµούς, αλλά δεν βελτιώ-
νετε και τις συνθήκες, τους µισθούς και λοιπά, για να υπάρξει και
µεγαλύτερο ενδιαφέρον διορισµού και να µην το επικαλείστε συ-
νεχώς ως δικαιολογία; 

Παρουσιάζετε, µάλιστα, τη Δικαστική Αστυνοµία ως φάρµακο
διά πάσαν νόσον, σε τέτοιο βαθµό που έφτασε µάλιστα ο ειση-
γητής της Πλειοψηφίας στην επιτροπή -ευτυχώς δεν το επικαλέ-
στηκε και εδώ- να επικαλεστεί µέχρι ότι θα επιτρέψει την ίδρυση
και λειτουργία ιατρείων εντός των δικαστικών µεγάρων στελεχω-
µένων από ιατρικό και νοσηλευτικό προσωπικό, που θα υπηρετεί
στη Δικαστική Αστυνοµία. Αλήθεια, αυτά που τα βρήκατε γραµ-
µένα, κύριε εισηγητά; Εδώ δεν βρέθηκε ούτε ένας γιατρός σε
πρόσφατο σοβαρό περιστατικό λιποθυµίας µιας υπαλλήλου στο
Εφετείο της Αθήνας, αν δεν κάνω λάθος. Φυσικά, τέτοιου είδους
λειτουργίες δεν προβλέπονται ούτε θα µπορούσαν, βέβαια, να
προβλεφθούν. Όµως, αυτό που επιδιώκετε ακόµα και µέσα από
τέτοιες εξόφθαλµες –θα µου επιτρέψετε- φαντασιώσεις είναι να
κρυφτεί ότι η εισαγωγή ενός αστυνοµικού κατασταλτικού µηχα-
νισµού στη λειτουργία της δικαιοσύνης χειροτερεύει στην πραγ-
µατικότητα για τον λαό και τους εργαζόµενους σ’ αυτή, αντί να
βελτιώνει την ίδια τη λειτουργία και απονοµή της. 

Ακόµα και τις δικές σας τις αστικές εγγυήσεις για ανεξαρτησία
και αυτοτέλεια της δικαιοσύνης, τις κάνετε κουρελόχαρτο, όταν
σε αυτή εντάσσονται µηχανισµοί που προσιδιάζουν περισσότερο
στην εκτελεστική λειτουργία του κράτους µε εξουσιαστικές αν-
τιλήψεις και ανάλογη δοµή και ιεραρχία. Εξάλλου, είναι γνωστό
ότι το δικονοµικό µας σύστηµα είναι εντελώς διαφορετικό από
το αµερικάνικο, από το οποίο προφανώς δανείστηκαν οι συντά-
κτες του νοµοσχεδίου τις συγκεκριµένες ιδέες. Στη χώρα µας οι
εισαγγελικές αρχές είναι δικαστικές αρχές, δεν έχουν σχέση µε
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τη δοµή και λειτουργία των εισαγγελικών υπηρεσιών στις ΗΠΑ.
Το Σώµα αυτό θα λειτουργεί όχι ανεξάρτητα αλλά σε συντονισµό
και συµπληρωµατικά µε την Ελληνική Αστυνοµία, όπως ρητά ανα-
φέρει το ίδιο το νοµοσχέδιο, που λέει ότι οι αρµοδιότητες της δι-
εύθυνσης και των περιφερειακών υπηρεσιών αυτής δεν
καταργούν τις διατάξεις που αναθέτουν όµοιες ή αντίστοιχες αρ-
µοδιότητες στην ΕΛΑΣ και τα λοιπά δηµόσια όργανα. 

Στόχος, λοιπόν, της ίδρυσής του είναι η πιο αποτελεσµατική
λειτουργία και απονοµή της δικαιοσύνης, όχι όµως για τα συµ-
φέροντα των εργαζοµένων και των λαϊκών στρωµάτων. Γι’ αυ-
τούς η δικαιοσύνη γίνεται συνεχώς όλο και πιο εχθρική και
απρόσιτη µε αλλεπάλληλες αντιδραστικές µεταρρυθµίσεις, όπως
έγινε πρόσφατα µε τον νέο Κώδικα Δικαστηρίων. Ο πραγµατικός
στόχος είναι η επιβολή της αντιλαϊκής νοµοθεσίας σε όφελος
των επιχειρηµατικών οµίλων και των διαφόρων µεγαλοσχηµόνων
και η ποινικοποίηση εργατικών λαϊκών αγώνων κ.λπ.. Ο προσα-
νατολισµός αυτός προδίδεται ακόµη και από τα επιχειρήµατα
που χρησιµοποιήσατε, για να πείσετε στη συζήτηση που προηγή-
θηκε στις επιτροπές. Είναι πολύ χαρακτηριστικό το παράδειγµα
που επικαλέστηκε στην επιτροπή εισηγητής της Πλειοψηφίας για
έναν µεγαλοεπιχειρηµατία, τεράστιας λιβεριανής επιχείρησης,
που παρέµεινε προφυλακισµένος επί µακρόν, γιατί, λέει, οι δικα-
στικές αρχές δεν µπορούσαν να αντιληφθούν τη λειτουργία των
offshore επιχειρήσεων, τις οποίες µάλιστα χαρακτήρισε ως ένα
χρήσιµο εργαλείο της σύγχρονης παγκόσµιας οικονοµίας. Σε
αυτά θα έρθουν να διαφωτίσουν οι ειδικοί της Δικαστικής Αστυ-
νοµίας τις δικαστικές αρχές; Δεν µπορείτε, πραγµατικά, µε τί-
ποτα να κρύψετε τον καηµό σας. 

Υπάρχει, πράγµατι, σήµερα η ανάγκη για συγκροτηµένη και
θεσµοθετηµένη παροχή επιστηµονικής και τεχνικής συνδροµής
σε δικαστικούς και εισαγγελικούς λειτουργούς. Η υπάρχουσα
κατάσταση µε τους κάθε φορά διορισθέντες πραγµατογνώµονες
είναι όντως προβληµατική, και το αναγνωρίζουµε. Ωστόσο, τέ-
τοιου είδους υπηρεσίες µπορεί και πρέπει να ανατεθούν σε ένα
πιο ανεξάρτητο, εξειδικευµένο επιστηµονικό προσωπικό, το
οποίο ταυτόχρονα δεν θα υφίσταται τις εξαρτήσεις, τις υποχρε-
ώσεις και τις πιέσεις που απορρέουν από την ως άνω αστυνοµική
του ιδιότητα και την ιεραρχική δοµή του αστυνοµικού θεσµού. 

Ακόµα όπως εύστοχα παρατηρεί και η µειοψηφία του διοικητι-
κού συµβουλίου της Ένωσης Δικαστών και Εισαγγελέων, οι εκ-
θέσεις αυτές θα αποτελούν κατά κάποιον τρόπο οιονεί εκθέσεις
πραγµατογνωµοσύνης, χωρίς ωστόσο να τηρούνται οι ελάχιστες
εγγυήσεις τόσο του Κώδικα Ποινικής όσο και Πολιτικής Δικονο-
µίας, όπως, για παράδειγµα, είναι η δυνατότητα των διαδίκων να
ορίζουν τεχνικό σύµβουλο ο οποίος θα έχει το δικαίωµα να πα-
ρίσταται κατά τις εργασίες των πραγµατογνωµόνων, να ζητά
πληροφορίες, καθώς και να εξετάζει το αντικείµενο της πραγµα-
τογνωµοσύνης και, τελικά, να υποβάλλει έκθεση µε τις παρατη-
ρήσεις του, ή όπως είναι το δικαίωµα των διαδίκων να υπο-
βάλλουν αίτηση εξαίρεσης του πραγµατογνώµονα ή αίτηµα για
διεύρυνση ή εξειδίκευση των θεµάτων στα οποία αφορά, και
άλλα. Η πρόβλεψη, λοιπόν, αυτή είναι αντίθετη µε τον διακηρυγ-
µένο κύριο στόχο λειτουργίας της νέας υπηρεσίας, που υποτί-
θεται ότι είναι η συµβολή της σε επιστηµονικά ή τεχνικά θέµατα
και η ανάθεση πραγµατογνωµοσύνης στο προσωπικό της µε
όλες τις εγγυήσεις, όµως, των εύλογων και δικαιολογηµένων
συµφερόντων των διαδίκων.

Αντίστοιχα, δεν µας βρίσκει σύµφωνους η αποκλειστική ανά-
θεση των προκαταρκτικών εξετάσεων, προκαταρκτικών και ανα-
κριτικών, στην υπό συγκρότηση Δικαστική Αστυνοµία. Ήδη
σήµερα ένα µέρος αυτών των πράξεων που διενεργούνται στα
πλαίσια τους -συνήθως οι πιο σοβαρές περιπτώσεις- ανατίθενται
τόσο σε αστυνοµικές αρχές όσο και σε πταισµατοδίκες. Με το
παρόν νοµοσχέδιο αυτές ανατίθενται αποκλειστικά στους αστυ-
νοµικούς υπαλλήλους της Δικαστικής Αστυνοµίας. Όµως, ποια
εχέγγυα, αλήθεια, υπάρχουν πέρα από το πτυχίο Νοµικής Σχο-
λής πως οι υπάλληλοι του πολιτικού τοµέα της Δικαστικής Αστυ-
νοµίας θα ανταποκριθούν θετικότερα στα ανακριτικά καθήκοντα,
προκειµένου όπως λέτε, να αντιµετωπιστούν τα υπάρχοντα προ-
βλήµατα που επιβάλλουν τη σύσταση αυτής της υπηρεσίας, όταν
µάλιστα αυτοί οι υπάλληλοι είναι δεδοµένο ότι υπόκεινται στην

ιεραρχική δοµή και υποταγή ενός µηχανισµού µε στρατιωτικά µε
στρατιωτική δοµή και διέπονται από τους αντίστοιχους κανόνες
του; 

Οι ανακριτικές πράξεις µε την αυξηµένη ενδεχοµένως τυπική
νοµιµοποίηση που αυτές θα αποκτούν µέσα από αυτή τη διαδι-
κασία σε «αποστειρωµένο» περιβάλλον δεν συνεπάγονται και επι-
τάχυνση των διαδικασιών ούτε την καλύτερη απονοµή της
δικαιοσύνης. Αντίθετα, συνεπάγονται κινδύνους για τη διασφά-
λιση των δικαιωµάτων του κατηγορουµένου από περιπτώσεις αυ-
θαιρεσιών. 

Ακόµα ενώ ως κύριος σκοπός της σύστασης Δικαστικής Αστυ-
νοµίας προβλέπεται η υποβοήθηση του έργου των δικαστικών
και εισαγγελικών αρχών, όµως ήδη από τις διατάξεις του νοµο-
σχεδίου ο σκοπός αυτός υπερακοντίζεται και επεκτείνεται στα
αµιγώς αστυνοµικά έργα της ευταξίας και φύλαξης των δικαστη-
ρίων, της φύλαξης δικαστικών και εισαγγελικών λειτουργών, που
κατά τη γνώµη µας απαιτούν και πιο σύνθετα -αν θέλετε- καθή-
κοντα, µε κίνδυνο µάλιστα οι αρµοδιότητες αυτές να διευρυν-
θούν υπέρµετρα µε τα αναµενόµενα προεδρικά διατάγµατα που
εξήγγειλε ο κύριος Υπουργός, αφού η απαρίθµηση των αρµοδιο-
τήτων στο νόµο είναι ενδεικτική µόνο και όχι περιοριστική. Έτσι,
µέσα από τη σύσταση αυτού του νέου σώµατος είναι δυνατόν
συνεχώς να επεκτείνεται η πιο σφιχτή σύµπλευση των λειτουρ-
γιών της εκτελεστικής µε τη δικαστική εξουσία για τη θωράκιση
του αστικού κράτους. 

Εποµένως, η σύσταση της Δικαστικής Αστυνοµίας, όπως εισά-
γεται µε το συζητούµενο νοµοσχέδιο, ουσιαστικά δεν εξυπηρετεί
την ανάγκη για επιτάχυνση και βελτίωση της λειτουργίας και απο-
νοµής της δικαιοσύνης προς όφελος των εργαζοµένων και των
λαϊκών στρωµάτων, αλλά αντίθετα δηµιουργεί νέους κινδύνους
για τα δικαιώµατα και τις ελευθερίες. Γι’ αυτόν τον λόγο κατα-
ψηφίζουµε τα σχετικά άρθρα που αποτελούν και τον κύριο όγκο
του νοµοσχεδίου. 

Τέλος, σχετικά µε κάποια από τα υπόλοιπα άρθρα του νοµο-
σχεδίου, επισηµάναµε και στην επιτροπή ότι δηµιουργεί σοβα-
ρούς κινδύνους για τα δικαιώµατα των διαδίκων η εισαγωγή του
θεσµού των τηλεδικών στη διαδικασία του Ελεγκτικού Συνεδρίου
µε το άρθρο 49. 

Κατά την προσφιλή, βέβαια, τακτική της Κυβέρνησης, όπως
έκαναν και οι προκάτοχοί της πολλές φορές, ξεκινάτε από µια
διαδικασία που προφανώς θεωρείτε ότι θα προκαλέσει µικρότε-
ρες αντιδράσεις, ώστε στη συνέχεια και µε βάση αυτή την εµπει-
ρία να επεκταθεί σταδιακά και σε άλλες διαδικασίες, γιατί,
ακριβώς, γνωρίζετε τη δικαιολογηµένη και σφοδρή αντίθεση της
πλειοψηφίας του νοµικού κόσµου στον θεσµό των τηλεδικών, η
οποία εκφράστηκε και κατά την πρόσφατη ψήφιση του Κώδικα
Δικαστηρίων.

Όσο για τα άρθρα 50 και 51, σωστά φέρνετε τη ρύθµιση και
ελπίζουµε οι αλλαγές που εξήγγειλε χθες ο κύριος Υπουργός για
το ότι κάνει δεκτές τις παρατηρήσεις της Ολοµέλειας για κάλυψη
και των λοιπών περιπτώσεων και του δεύτερου διαστήµατος του
lockdown, να ενσωµατωθούν. Πράγµατι δεν τις έχουµε δει
ακόµα. Πιστεύουµε ότι θα ενσωµατωθούν στην πορεία.

Όµως, αν θέλετε, είναι κι αυτό ενδεικτικό των προβληµάτων
που φέρνει για µια ακόµα φορά η πρόχειρη νοµοθέτησή σας.
Είναι ενδεικτικό των προβληµάτων της ερµηνείας αλλά και των
αδικαιολόγητων παραλείψεων. Ακόµα και την τωρινή ρύθµιση,
πάλι «κολοβή» τη φέρατε και αυτή, µέχρι να γίνουν οι παρούσες
επισηµάνσεις που, τελικά, προκαλούν και µεγάλη ανασφάλεια
αλλά και αναστάτωση στους διαδίκους και στους δικηγόρους για
τον κίνδυνο απώλειας σηµαντικών δικονοµικών δικαιωµάτων,
όπως ήταν αυτό της έφεσης και της αναίρεσης, τα οποία εκ των
υστέρων, βέβαια, κάθε φορά τρέχετε να «µπαλώσετε».

Θα πω τώρα δυο λόγια για την τροπολογία, αφού έτσι κι αλ-
λιώς λάβαµε γνώση αυτής χθες το βράδυ. Κατ’ αρχάς, µια επι-
σήµανση, κύριε Υπουργέ, ως προς τη διαδικασία. Η Κυβέρνηση
είναι, πραγµατικά, αδιόρθωτη, παρά τις γνωστές διακηρύξεις για
την ορθή νοµοθέτηση κ.λπ.. Για πολλοστή φορά εισάγεται ένα
σοβαρό ζήτηµα όπως αυτό του ορισµού του εκπροσώπου τύπου
των δικαστηρίων µε µια τροπολογία της τελευταίας στιγµής. Πριν
από λίγο καιρό συζητήθηκε και ψηφίστηκε ο Κώδικας Δικαστη-
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ρίων. Γιατί δεν το φέρατε εκεί, κύριε Υπουργέ, ή έστω και στο
σώµα του νοµοσχεδίου, προκειµένου να µπορέσουν να εκφρα-
στούν απόψεις; Δεν έγινε από λάθος. Είναι συνειδητή επιλογή
σας, γιατί θεωρείτε προφανώς ότι µ’ αυτόν τον αιφνιδιαστικό και
ύπουλο τρόπο νοµοθέτησης, θα αποφεύγεται κάθε φορά η ου-
σιαστική συζήτηση και θα προλαβαίνετε, αν θέλετε, και τις αντι-
δράσεις.

Ως προς την ουσία της τροπολογίας, ποια πραγµατικά ανάγκη
-και µάλιστα επείγουσα, για να έλθει µ’ αυτόν τον τρόπο- υπαγο-
ρεύει τον ορισµό εκπροσώπου τύπου των δικαστηρίων και των
εισαγγελιών της χώρας, όπως εισάγετε µε τα δύο πρώτα άρθρα
της τροπολογίας; Μήπως, τελικά, για να διασκεδαστούν οι αρ-
νητικές εντυπώσεις στον λαό και να καταπνιγεί η δικαιολογηµένη
δυσφορία που νιώθει από προκλητικές πολλές φορές αποφάσεις
των δικαστηρίων, όπως για το άγριο «πετσόκοµµα» των αναδρο-
µικών των συνταξιούχων για τους γνωστούς λόγους δηµοσίου
συµφέροντος που επικαλούνται κάθε φορά, όπως έκανε και πριν
από λίγες εβδοµάδες το Σ.τ.Ε. ή, βέβαια, και για την αποφυλά-
κιση πολύ πρόσφατα από το µικτό ορκωτό δικαστήριο του γνω-
στού κατηγορούµενου στην υπόθεση του βιασµού ανηλίκων;
Είναι αποφάσεις που σε κάθε περίπτωση αναδεικνύουν την τα-
ξική µεροληψία της δικαιοσύνης σε όλο της το µεγαλείο.

Ο στόχος, όµως, είναι και βαθύτερος απ’ αυτό και ευρύτερος.
Εντάσσεται, πραγµατικά, στη λογική των δικαστηρίων τα οποία
λειτουργούν µε όρους κόστους-οφέλους, µε managers, σα να
πρόκειται για επιχειρήσεις, όπως αποτυπώθηκε και στον Κώδικα
Δικαστηρίων. Τέτοια δικαστήρια έχουν ανάγκη και από έναν εκ-
πρόσωπο τύπου για να πλασάρει καλύτερα στον λαό το παρεχό-
µενο δικαστικό «προϊόν», όσο κακής ποιότητας και όσο επιζήµιο
και αν είναι για τις υλικές και πνευµατικές ανάγκες αυτού και, µά-
λιστα, να το επιβάλλει µ’ έναν τέτοιο τρόπο που δεν θα µπορεί
να επιδέχεται αµφισβητήσεις. Αυτό εννοεί η αιτιολογική έκθεση
της τροπολογίας όταν αναφέρει ως στόχο των εισαγόµενων δια-
τάξεων την ενίσχυση της εµπιστοσύνης των πολιτών στη δικαιο-
σύνη.

Κατά τα άλλα, µε το άρθρο 4 της τροπολογίας εισάγεται ένας
νέος πίνακας µεταφραστών του Υπουργείου Δικαιοσύνης, ενώ
ακόµα, κύριε Υπουργέ, παραµένει άλυτο και µε σοβαρή ευθύνη
της Κυβέρνησης το πρόβληµα της κατοχύρωσης των εργασια-
κών και ασφαλιστικών δικαιωµάτων των δικαστικών διερµηνέων
και µεταφραστών στα ποινικά δικαστήρια, όπως βέβαια και της
τεράστιας καθυστέρησης στην πληρωµή τους.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): … (Δεν
ακούστηκε)

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Ναι, όµως δεν λύνετε αυτό το ζήτηµα
των δικαστικών διερµηνέων.

Αλλά και στο γνωστό και πολύπαθο κατά τη γνώµη µας ζήτηµα
της εκκαθάρισης και της ενταλµατοποίησης των αµοιβών των δι-
κηγόρων της νοµικής βοήθειας, το οποίο µέχρι σήµερα παραµέ-
νει άλυτο µε βαριά πολιτική ευθύνη της Κυβέρνησης και παρά
τις αντίθετες κάθε φορά υποσχέσεις, µε αποτέλεσµα σήµερα να
παραµένουν µέχρι και για τέσσερα σχεδόν χρόνια απλήρωτοι
εκατοντάδες δικηγόροι του θεσµού, ποια είναι η νέα θεσπιζόµενη
λύση που προκρίνει η Κυβέρνηση; Αφού τους ενέπαιξε επί τόσα
χρόνια µε τις υποτιθέµενες λύσεις, όπως τελευταία µε τον
ν.4842/2021 και την περιβόητη υπουργική απόφαση που περιµέ-
ναµε, αλλά ποτέ δεν την είδαµε, καταφεύγετε πάλι στη γνωστή
συνταγή. Αντί να επιλύσετε το πρόβληµα προσλαµβάνοντας το
αναγκαίο προσωπικό, όπως οφείλατε να είχατε κάνει τόσα χρό-
νια και δεν το κάνατε όχι, βέβαια, από ανικανότητα αλλά από συ-
νειδητή πολιτική επιλογή, µεταφέρετε τώρα την υποχρέωση µε
απαράδεκτο τρόπο στους δικηγορικούς συλλόγους και τους δι-
κηγόρους για να το αντιµετωπίσουν µε τα δικά τους µέσα, µόνο
και µόνο για να φύγει αυτή η ευθύνη από πάνω σας. 

Γι’ αυτόν τον λόγο, λοιπόν, και θα καταψηφίσουµε και την τρο-
πολογία στο σύνολό της.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και για την ανοχή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας ευχαριστώ κι

εγώ, κυρία Κοµνηνάκα.
Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής της Ελληνικής Λύσης

κ. Κωνσταντίνος Χήτας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Σηκώνοντας το γάντι που έριξε το ΠΑΣΟΚ και το Κίνηµα Αλλα-

γής, κύριε Καστανίδη, εµείς συµφωνούµε αύριο κιόλας, που είναι
η τελευταία µέρα λειτουργίας της Βουλής, να συνεδριάσει η Επι-
τροπή Θεσµών και Διαφάνειας. Συµφωνούµε γιατί αυτό προστά-
ζει η λογική και έχουµε αποδείξει κάτι παραπάνω από τρία χρόνια
που βρισκόµαστε στο ελληνικό Κοινοβούλιο ότι υπηρετούµε τη
λογική έξω από κοµµατικές αγκυλώσεις ή οτιδήποτε άλλο. Ό,τι
είναι λογικό µάς βρίσκει σύµφωνους. Δεν συµβαίνει το ίδιο,
όµως, όταν κάτι λογικό ζητάει η Ελληνική Λύση. Εκεί εγείρονται
θέµατα πολιτικής σύµπλευσης ή ό,τι άλλο. Δεν ξέρω τι φοβάται
ο καθένας. 

Όταν πριν από ένα χρόνο έκανε τις ίδιες καταγγελίες ο Πρό-
εδρος της Ελληνικής Λύσης Κυριάκος Βελόπουλος, αδιαφόρησε
όλο το Κοινοβούλιο. Τώρα που το κακό ήλθε σε εσάς, ευαισθη-
τοποιηθήκατε και φέρνετε το θέµα στην επιφάνεια. Δεν πειράζει.
Εµείς είµαστε µαζί σας. Εννοείται ότι πρέπει να συνεδριάσει
αύριο, τάχιστα, άµεσα η Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας. 

Θα επαναλάβω τη χθεσινή δήλωση του Προέδρου µας µετά
την αποκάλυψη από πλευράς Νίκου Ανδρουλάκη ότι εδώ πλέον,
κύριε Υπουργέ, τίθεται θέµα λειτουργίας της δηµοκρατίας και τα
πράγµατα είναι πάρα πολύ σοβαρά. Η Κυβέρνηση θα πρέπει να
απαντήσει, γιατί η Κυβέρνηση διαθέτει µυστικές υπηρεσίες.

Προσέξτε να δείτε, κύριε Υπουργέ: Αν την καταγγελία αυτή
την κάνει ο Βελόπουλος, δεν ασχολείται κανείς. Την κάνει ο
Νίκος Ανδρουλάκης και δείτε λίγο: Για κανένα τέταρτο «έπαιξε»
το θέµα. Μετά «θάφτηκε». Είναι απίστευτο. Έµπαινες χθες στα
ενηµερωτικά sites και δεν έβλεπες πουθενά τίποτα. Δεν είναι απί-
στευτο; Αν την καταγγελία αυτή την έκανε ο κ. Μητσοτάκης, θα
είχε ξεσηκωθεί το σύµπαν όλο; Πείτε µου λίγο. Θα είχαµε όλη
µέρα ζωντανές συνδέσεις για το θέµα αυτό. Βλέπετε πώς παίζε-
ται το παιχνίδι της επικοινωνίας, πώς ελέγχονται τα µέσα; Λυπά-
µαι που το λέω αυτό, γιατί είµαι δηµοσιογράφος τα τελευταία
τριάντα χρόνια.

Δεν είναι ωραία πράγµατα αυτά, κύριε Υπουργέ. Δεν ευθύνε-
στε εσείς προσωπικά για την κατάντια της δηµοσιογραφίας, αλλά
η Κυβέρνησή σας έχει µεγάλο µερίδιο ευθύνης γι’ αυτό που βιώ-
νουµε σήµερα.

Η υπόθεση αυτή, κύριε Τσιάρα, αφορά το κράτος, αφορά στην
Κυβέρνηση, αφορά και σε ιδιώτες; Γιατί έτσι ακούγεται, ότι
αφορά και σε ιδιώτες. Το ότι η Ελλάδα είναι ένα τεράστιο ξέ-
φραγο αµπέλι το ξέρουµε όλοι. Παρακολουθούνται τηλεφωνικές
συσκευές Προέδρων κοµµάτων και όχι µόνο. Απίστευτα πράγ-
µατα! Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας θα πρέπει να πει ονό-
µατα και να δώσει στοιχεία, κύριε Υπουργέ. Γιατί εδώ δεν τίθεται
θέµα πλέον «όλα στο φως». Ποιο «όλα στο φως»; Εδώ τίθεται
θέµα λειτουργίας της δηµοκρατίας και τα πράγµατα είναι πάρα
πολύ σοβαρά.

Άρα, λοιπόν, συνοψίζω και κλείνω, ναι, κύριε Καστανίδη, άµεση
σύγκληση της επιτροπής αύριο, να συνεδριάσει και να έρθει εδώ
ο µη πτυχιούχος επικεφαλής της ΕΥΠ και ο πρόεδρος της σχετι-
κής επιτροπής, να µας πουν τι γίνεται.

Κύριε Υπουργέ, άλλο ένα νοµοσχέδιο µας φέρνετε για το
οποίο µιλάτε για µια ακόµη µεγάλη µεταρρύθµιση στον χώρο της
δικαιοσύνης. Έχω την τιµή ως µέλος της επιτροπής να συµµε-
τέχω σχεδόν σε όλα από αυτά τα τρία χρόνια που πέρασαν. Δεν
θέλω να κουράσω το ακροατήριο, ούτε τις Ελληνίδες και τους
Έλληνες. Τα έχουµε πει πάρα πολλές φορές, για την πολύπαθη
δικαιοσύνη µε τις µεγάλες ταυτόχρονα µεταρρυθµίσεις. Τι να
πούµε για την κατάσταση που επικρατεί στη χώρα; Τι να πούµε
για τις ταχύτητες στην απονοµή δικαιοσύνης; Δεν φταίτε εσείς
µόνο. Είναι µια χρόνια πάθηση.

Η αλήθεια είναι ότι στη χώρα µας η δικαιοσύνη νοσεί. Η αλή-
θεια είναι ότι η απονοµή της δικαιοσύνης στη χώρα µας -και εδώ
είναι το πολύ σηµαντικό σηµείο- κινδυνεύει να χάσει την αξία και
τη σηµασία της. Αντιλαµβάνεστε γιατί µιλάµε; Και προσέξτε, στα
ποινικά δικαστήρια, κυρίως, οι δυσλειτουργίες, οι καθυστερήσεις
στην απονοµή δικαιοσύνης είναι ακόµη πιο έντονες. Εκεί –ξέρετε-
έχουν και άµεσο αντίκτυπο σε κάθε επίπεδο, οι υποθέσεις που
φτάνουν στα όρια της παραγραφής, που έχουν πολύ µεγάλο
χρόνο αναµονής, φορτωµένα πινάκια, κίνδυνος συµπλήρωσης
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ανώτατου ορίου προσωρινής κράτησης χωρίς προσδιορισµό
δίκης. Δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι η ποινική δικαιοσύνη έχει να
κάνει, κύριε Υπουργέ, µε εγκλήµατα, µε εξιχνίαση εγκληµάτων,
µε εντοπισµό δραστών, µε τιµωρία των ενόχων αλλά και µε τη δι-
καίωση των θυµάτων. Άρα είναι πολύ σηµαντικό.

Στην ποινική, λοιπόν, δικαιοσύνη η γρήγορη εκδίκαση των υπο-
θέσεων είναι ακόµα πιο σηµαντική, γιατί µε αυτόν τον τρόπο ο
εγκληµατίας, µε την άµεση δηλαδή επιβολή της ποινής και την
πραγµατική έκτιση της ποινής –και εδώ θα επιµείνω, µε την πραγ-
µατική έκτιση της ποινής- συνδέει άµεσα το έγκληµα, το κακό
που έχει κάνει, µε την τιµωρία του. Έκανε το έγκληµα, τιµωρή-
θηκε αµέσως. Το συνδέει και είναι πολύ σηµαντικό αυτό. Φυσικά
πολύ σηµαντικό είναι και η αποκατάσταση του αισθήµατος δι-
καίου στους πολίτες.

Εδώ θα διαφωνήσουµε µε την κ. Σακελλαροπούλου, η οποία
κάνει ωµή παρέµβαση, όπως έκανε προχθές. Βεβαίως, το κοινό
περί δικαίου αίσθηµα, αξιότιµη Πρόεδρε της Δηµοκρατίας, κυρία.
Σακελλαροπούλου. Καθένας έχει τις ευαισθησίες του και κρίνε-
ται από τις Ελληνίδες και τους Έλληνες.

Σε όλα τα νοµοσχέδια, κύριε Υπουργέ, λέτε ότι βάζετε κουκί-
δες, λιθαράκι, ότι κάνετε µεταρρυθµίσεις που θα ενισχύσουν το
δικαστικό σύστηµα, θα εκσυγχρονίσουν τις δικαστικές αρχές, τις
υπηρεσίες, θα προωθούν την ορθή απονοµή δικαιοσύνης κ.λπ..
Τώρα εισάγετε τη Δικαστική Αστυνοµία. Σκοπός –λέτε- του νο-
µοσχεδίου είναι η υποβοήθηση του έργου των δικαστικών και ει-
σαγγελικών αρχών, η διασφάλιση της εύρυθµης λειτουργίας των
δικαστικών υπηρεσιών.

Είναι αλήθεια ότι η Δικαστική Αστυνοµία, κύριε Τσιάρα και
κύριε Κώτσηρα, υπήρξε στο παρελθόν αντικείµενο νοµοθετικής
ρύθµισης, είτε ως αναφορά είτε ως δυνατότητα ίδρυσης µε προ-
εδρικό διάταγµα. Βήµατα έγιναν, νοµοπαρασκευαστικές επιτρο-
πές συγκροτήθηκαν, διαβουλεύσεις έγιναν, Δικαστική Αστυνοµία
δεν έγινε.

Τώρα, λοιπόν, εν έτει 2022 η Κυβέρνησή σας µε αυτό το σχέ-
διο νόµου και τις διατάξεις έρχεται να ιδρύσει τη Δικαστική Αστυ-
νοµία. Παρουσιάζετε, κύριε Υπουργέ, τον θεσµό της Δικαστικής
Αστυνοµίας ως µια µεταρρύθµιση, µια µεγάλη αλλαγή στον χώρο
της δικαιοσύνης.

Να πούµε το εξής, οι νόµοι, οι όποιες µεταρρυθµίσεις πρέπει
να αφουγκράζονται τις ανάγκες της χώρας, των πολιτών και φυ-
σικά της κοινωνίας. Στο πλαίσιο γενικότερα της κυβερνητικής πο-
λιτικής πρέπει οι νοµοθετικές πρωτοβουλίες να αποτυπώνουν
τον προγραµµατισµό, τις προτεραιότητες της πολιτείας, να διορ-
θώνει τα κακώς κείµενα, να λύσει προβλήµατα και να θεραπεύσει
ατέλειες και δυσλειτουργίες. Στη συζήτηση της αρµόδιας επι-
τροπής που είχαµε, επισήµανα ότι για να υλοποιηθεί η δικαστική
αστυνοµία, κύριε Υπουργέ, πρέπει να εκδοθούν έξι προεδρικά
διατάγµατα µετά από προτάσεις Υπουργών και τέσσερις κοινές
υπουργικές αποφάσεις. Σπεύσατε να µου πείτε ότι θα έχουν εκ-
δοθεί µέχρι τα τέλη Σεπτέµβρη. Γιατί δεν συµβαίνει κάτι αντί-
στοιχο και σε άλλα νοµοσχέδια που φέρνει η Κυβέρνησή σας; Το
επείγον τώρα στον χώρο της δικαιοσύνης είναι η Δικαστική Αστυ-
νοµία; Προφανώς όχι. Εσείς ο ίδιος είπατε ότι φέρνετε τώρα το
νοµοσχέδιο αυτό για τις δόσεις του περιβόητου Ταµείου Ανάκαµ-
ψης, για το ότι έχει δεσµευτεί η χώρα έναντι και πρέπει να το εκ-
πληρώσει εν πάση περιπτώσει.

Έχει, λοιπόν, δεσµευτεί για δέσµη µέτρων εκσυγχρονισµού και
ψηφιακής ανάπτυξης στα δικαστήρια. Άρα πρέπει να πάρουµε
τα λεφτά. άρα πρέπει µέχρι τις 30 Σεπτεµβρίου να τα έχουµε νο-
µοθετήσει όλα αυτά. Γι’ αυτό άλλωστε και το Υπουργείο Προστα-
σίας του Πολίτη έφερε τις προηγούµενες µέρες νοµοσχέδιο για
την ηλεκτρονική επίδοση δικαστικών εγγράφων, για να φανείτε
συνεπείς στις δεσµεύσεις σας ως Κυβέρνηση και κάνετε και αυτό
τώρα.

Η απονοµή της δικαιοσύνης, όµως, κύριε Υπουργέ δεν είναι
µια διοικητική διαδικασία, µια εκκρεµότητα που πρέπει να λυθεί
για να είµαστε εντός ορίου. Η δικαιοσύνη αποτελεί µέγιστη αξία.
Αποτελεί το έσχατο καταφύγιο του πολίτη και αν θέλετε αποτελεί
και τον θεµατοφύλακα του Συντάγµατος και της δηµοκρατίας
µας. Έχετε λύσει, λοιπόν, τα µεγάλα και άµεσα προβλήµατα που
αντιµετωπίζουν τα δικαστήρια της χώρας; Όχι. Ερώτηση: Μπο-

ρείτε να το κάνετε εσείς σε τρία χρόνια; Όχι, ούτε παράλογοι εί-
µαστε, ούτε άδικοι µαζί σας. Έχετε λύσει το µεγάλο πρόβληµα
υποστελέχωσης των δικαστηρίων, πριν προχωρήσετε στη Δικα-
στική Αστυνοµία; Όχι. Εσείς έχετε πει «όχι, δεν τα έχουµε λύσει».
Δεν πρέπει, όµως, αυτό το πρόβληµα να το αντιµετωπίσετε κατά
προτεραιότητα τουλάχιστον;

Για να λειτουργήσουν τα δικαστήρια πρέπει να υπάρχει ο απα-
ραίτητος αριθµός δικαστικών υπαλλήλων. Ξέρω, θα µου πείτε ότι
µε το που άνοιξε η Βουλή θα νοµοθετήσετε για τη Σχολή Δικα-
στικών Υπαλλήλων κ.λπ.. Η υποστελέχωση -και το ξέρετε πάρα
πολύ καλά- αποτελεί βασική αδυναµία των δικαστηρίων και έχει
παντού αρνητικό αντίκτυπο στον αριθµό των υποθέσεων, στην
εκδίκαση των υποθέσεων, στην αναβολή λόγω ωραρίου, τον µε-
γάλο φόρτο εργασίας των υπηρετούντων δικαστικών υπαλλή-
λων, παράγοντες που εξ ορισµού, κύριε Υπουργέ, επιβραδύνουν
τη διαδικασία. Και εδώ δεν µιλάµε για µερικές δεκάδες θέσεις.
Εδώ µιλάµε για χιλιάδες θέσεις.

Άρα, το πρόβληµα είναι πολύ µεγάλο και θα πρέπει αυτό το
πρόβληµα να αντιµετωπιστεί κατά προτεραιότητα. Γιατί οι ελλεί-
ψεις αυτές συνδέονται µε βασικές λειτουργίες του δικαστηρίου,
βασικές λειτουργίες που δεν έχουν να κάνουν µόνο µε τη δικα-
στική προστασία, αλλά έχουν να κάνουν –ξέρετε- µε την επικοι-
νωνία και την εξυπηρέτηση του πολίτη µε τη δικαστική προστα-
σία του.

Γι’ αυτό και το νοµοσχέδιο που φέρνετε δεν ρυθµίζει αλλά πε-
ρισσότερο, κύριε Υπουργέ, διακηρύττει. Γι’ αυτό και το νοµοσχέ-
διο που φέρνετε παραπέµπει σε προεδρικά διατάγµατα και
υπουργικές αποφάσεις ακόµη και για καθορισµό αρµοδιοτήτων.
Γι’ αυτό και το νοµοσχέδιο που φέρνετε δεν προβλέπει συγκε-
κριµένο αριθµό οργανικών θέσεων για τους δηµοσίους υπαλλή-
λους που θα στελεχώσουν τη δικαστική αστυνοµία. Γι’ αυτό και
στην έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του κράτους δεν προσδιο-
ρίζεται καµµία δαπάνη. Δεν ξέρουµε τίποτα, γιατί δεν ξέρετε
ούτε πώς θα λειτουργήσει η Δικαστική Αστυνοµία, ούτε πότε θα
λειτουργήσει η Δικαστική Αστυνοµία, τι θα κοστίσει η Δικαστική
Αστυνοµία και πώς θα αποδώσει η Δικαστική Αστυνοµία. Σε αυτά
τα τέσσερα, λοιπόν, που είναι το πρώτο µάθηµα στα εργαστήρια
δηµοσιογραφίας, το πώς, το πότε, το τι κ.λπ., δεν έχετε απαντή-
σεις.

Κοιτάξτε, θα µου πείτε µετά όταν θα ανέβετε στο Βήµα: «Είναι
άδικος ο τρόπος που ρωτάτε συνήθως. Δηλαδή, φέρνουµε τη Δι-
καστική Αστυνοµία µετά από χρόνια και υπάρχουν εδώ κόµµατα
τα οποία δεν το ψηφίζουν»; Είναι άδικο το ερώτηµα, γιατί δεν
είναι αυτή ακριβώς η ερώτηση. Προφανώς και το δικαστικό σύ-
στηµα έχει ανάγκη τη Δικαστική Αστυνοµία.

Κύριε Υπουργέ, παρά τις επισηµάνσεις που κάναµε, τις παρα-
τηρήσεις και τις ενστάσεις που έχουµε και τις οποίες µεταφέ-
ραµε και στις επιτροπές και τις αναφέρουµε σήµερα εδώ, δεν
είµαστε αρνητικοί στη Δικαστική Αστυνοµία. Δεν είναι όµως και
καλώς καµωµένα µέσα στο νοµοσχέδιο. Έχουµε ενστάσεις ως
προς την υλοποίηση του σχεδίου αυτού.

Θα τα πω εν τάχει για να προχωρήσω. 
Η ίδρυση της Δικαστικής Αστυνοµίας δεν είναι κάτι απλό. Δεν

είναι κάτι διαδικαστικό στον χώρο της δικαιοσύνης. Ακούσαµε
τους εκπροσώπους των δικαστών και εισαγγελέων. Ήταν ένα
πάγιο αίτηµά τους. Είναι χαρακτηριστικό και µας προβληµάτισε
και πριν την έναρξη της διαδικασίας σήµερα -το είπα και εχθές-
ότι, τόσο η Ένωση Δικαστών και Εισαγγελέων, όσο και η Ένωση
Εισαγγελέων, πέρα από το αίτηµά τους, διατύπωσαν επιφυλάξεις
και προβληµατισµούς για τη λειτουργία του θεσµού σύµφωνα µε
το νοµοσχέδιο όπως το φέρνετε εσείς. Το θέλουν µεν, αλλά
έχουν επιφυλάξεις ως προς τον τρόπο που το φέρνετε εσείς. 

Η Ένωση Εισαγγελέων επισήµανε πόσο σηµαντικό είναι η Δι-
καστική Αστυνοµία να υποστηρίξει τους εισαγγελείς στο έργο
τους και γι’ αυτό και θα πρέπει οι υπάλληλοι της Δικαστικής
Αστυνοµίας να τελούν υπό την άµεση διεύθυνση και εποπτεία ει-
σαγγελέα. Από την άλλη πλευρά, η Ένωση Δικαστών και Εισαγ-
γελέων έκανε λόγο για υποστήριξη γενικότερα των δικαστικών
αρχών, αναφέροντας ότι είναι σκόπιµο η εποπτεία της Δικαστι-
κής Αστυνοµίας να ανατεθεί στον διευθύνοντα τον δικαστικό
σχηµατισµό της πολιτικής και ποινικής δικαιοσύνης. 
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Από τα παραπάνω, λοιπόν, είναι προφανές ότι δεν αρκεί να ει-
σάγεται στο δικαστικό σύστηµα ο θεσµός της Δικαστικής Αστυ-
νοµίας. Το πώς θα εισαχθεί, το πώς θα λειτουργήσει, υπό ποιες
προϋποθέσεις είναι εξίσου σηµαντικό. Ο νόµος πρέπει να βάζει
τις βάσεις και να καθορίζει τα βασικά και τα σηµαντικά. Αλλιώς,
Τσιάρα, φοβόµαστε ότι η Δικαστική Αστυνοµία δεν θα λειτουρ-
γήσει και δεν θα λειτουργήσει αποτελεσµατικά. 

Το κρίσιµο εδώ, λοιπόν, δεν είναι µόνο αν η Δικαστική Αστυνο-
µία µε τις υποδιαιρέσεις που κάνετε µε το νοµοσχέδιο είναι σε
θέση να διασφαλίσει την οµαλή λειτουργία των δικαστηρίων,
αλλά και αν τα δικαστήρια -και αυτό σας το είπαµε εχθές- είναι
σε θέση να συµπεριλάβουν στη λειτουργία τους τη Δικαστική
Αστυνοµία. Είναι αµφίδροµη αυτή η σχέση. Εδώ προέκυψαν ζη-
τήµατα όχι µόνο εποπτείας και διεύθυνσης αλλά ακόµη και στέ-
γασης αυτών των υπαλλήλων, γιατί, πέρα από τον πολιτικό
τοµέα, προβλέπεται και ο αστυνοµικός τοµέας, που έχει ως
σκοπό την ασφάλεια, την τάξη στα δικαστήρια. Εδώ µιλάµε για
δηµοσίους υπαλλήλους που θα έχουν αστυνοµικά καθήκοντα.
Δεν χρειάζεται να επισηµάνω, λοιπόν, πόσο απαραίτητη είναι η
κατάλληλη εκπαίδευσή τους.

Επίσης, σε ό,τι αφορά τον πολιτικό τοµέα δεν µιλάµε µόνο για
σύνταξη επιστηµονικών, τεχνικών εκθέσεων, αλλά και για διενέρ-
γεια προκαταρκτικής εξέτασης και προανάκρισης, που και αυτό
είναι πάρα πολύ σηµαντικό. Το νοµοσχέδιο λέει ότι οι υπάλληλοι
που θα στελεχώνουν τη Δικαστική Αστυνοµία δεν είναι δικαστικοί
υπάλληλοι αλλά δηµόσιοι υπάλληλοι. Θα πρέπει το ρυθµιστικό
πλαίσιο τώρα να διασφαλίζει όχι µόνο τις απαιτούµενες γνώσεις,
αλλά τη συνεχή επιµόρφωση και εκπαίδευση, γιατί ,πραγµατικά,
κύριε Υπουργέ, η πρόοδος της δίκης αλλά και η έκβασή της, συν-
δέεται µε το έργο αυτών των δηµοσίων υπαλλήλων που περιγρά-
ψαµε πριν από λίγο.

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, να πω το εξής: Ανέφερα χθες την
παρατήρηση της Ελληνικής Λύσης στον κύριο Υπουργό στην επι-
τροπή και είχε την καλοσύνη να απαντήσει. Άκουσα µε ενδιαφέ-
ρον και τον κ. Καστανίδη να θέτει το θέµα αυτό. Επειδή µιλάµε
για κυβερνητικές πολιτικές, κύριε Υπουργέ, αλλά και για δηµό-
σιες συµβάσεις και χρήµατα των Ελλήνων φορολογουµένων, θα
κλείσω µε το άρθρο 48 του νοµοσχεδίου. Σας το είπα και χθες
ότι δεν µας κάλυψε η απάντησή σας. Ευχαριστούµε, βεβαίως,
που µπήκατε στον κόπο να απαντήσετε. 

Για το άρθρο 48, λοιπόν, σας  ζητήσαµε χθες διευκρινίσεις ως
Ελληνική Λύση και µου απαντήσατε ότι νοµοθετηθείτε το αυτο-
νόητο, ότι το ξεκαθαρίζετε. Είπατε χαρακτηριστικά ότι είναι αυ-
τονόητο αυτό που κάνετε. Ποιο είναι το αυτονόητο για εσάς,
αλλά παρ’ όλα αυτά σπεύδετε να νοµοθετήσετε; Ότι εξαιρούνται
του πεδίου εφαρµογής του προσυµβατικού ελέγχου του Ελεγ-
κτικού Συνεδρίου οι συµβάσεις που συνάπτουν τα νοµικά πρό-
σωπα «στα οποία το ελληνικό δηµόσιο έπαψε να ελέγχει άµεσα
ή έµµεσα την πλειοψηφία του µετοχικού κεφαλαίου, και δεν ορί-
ζει ούτε ελέγχει άµεσα ή έµµεσα την πλειοψηφία των µελών της
διοίκησής τους». Με άλλα λόγια, κανένας έλεγχος, καµµία λογο-
δοσία και καµµία διαφάνεια στις συµβάσεις που συνάπτουν αυτά
τα νοµικά πρόσωπα. 

Η Επιστηµονική, όµως, Υπηρεσία της Βουλής, κύριε Υπουργέ,
στην έκθεσή της που κατατέθηκε χθες το βράδυ µετά την επι-
τροπή µας, δεν συµµερίζεται τα δικά σας «αυτονόητα», όπως τα
περιγράψατε. Θα το είδατε, φαντάζοµαι, κύριε Υπουργέ. Αναρ-
τήθηκε χθες το βράδυ η έκθεση. 

Για το συγκεκριµένο άρθρο τι επισηµαίνει η Επιστηµονική Επι-
τροπή της Βουλής; Ότι η υπαγωγή ή µη στον προσυµβατικό
έλεγχο του Ελεγκτικού Συνεδρίου των συµβάσεων που συνά-
πτουν τα παραπάνω νοµικά πρόσωπα εξαρτάται από τη συνεκτί-
µηση νοµολογιακών κριτηρίων κατόπιν εξατοµικευµένης κρίσης
κάθε φορέα στο πλαίσιο της εφαρµογής του άρθρου 98 παρά-
γραφος 1 του Συντάγµατος. Με απλά λόγια, δηλαδή, νοµικά πρό-
σωπα ανεξάρτητα αν υπάγονται επίσηµα στον δηµόσιο τοµέα,
εφόσον έχουν νοµική προσωπικότητα συνιστώνται για την εξυ-
πηρέτηση δηµοσίου σκοπού και τελούν σε σχέση άµεσης ή έµ-
µεσης εξάρτησης του ειδικού ελέγχου από το δηµόσιο ή άλλο
δηµόσιο φορέα, εξοµοιώνονται µε το δηµόσιο. Άρα υπόκεινται
σε έλεγχο οι δηµόσιες συµβάσεις που συνάπτουν. Πρέπει να µας

εξηγήσετε και πάλι γιατί φέρνετε το άρθρο αυτό ως κατεπείγον
κιόλας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας ευχαριστώ,
κύριε Χήτα.

Τον λόγο έχει η κ. Μαρία Απατζίδη, ειδική αγορήτρια του
ΜέΡΑ25.

ΜΑΡΙΑ ΑΠΑΤΖΙΔΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ και τον κύριο που µου έφερε νερό.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εννοείται ότι και το ΜέΡΑ25

συντάσσεται στην πρόταση του ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ, του κ. Καστα-
νίδη, σε αυτό που ανέφερε για την Επιτροπή Θεσµών και Διαφά-
νειας. Εµείς ως ΜέΡΑ25, έχουµε καταθέσει και σχετική
τροπολογία την οποία θα πρέπει να την δουν όλα τα κόµµατα,
ακόµη και η κυβερνώσα παράταξη µε µια πάρα πολύ σοβαρή αν-
τιµετώπιση και οπτική. Αντίστοιχα, όµως, έχουµε δει τέτοια φαι-
νόµενα να συµβαίνουν και παλαιότερα, αν θυµόµαστε καλά, σε
βάρος του ΚΚΕ. Αναφέρθηκε σε αυτό και ο κ. Παφίλης χθες, αν
θυµάµαι καλά. Οπότε θα πρέπει να έχουµε την ίδια αντιµετώπιση
για οποιονδήποτε πολιτικό Αρχηγό κοινοβουλευτικού κόµµατος
είτε αφορά το 3%, είτε αφορά το 5%, είτε αφορά και µια µελλον-
τική συνεργασία που µπορεί να προσδοκά η Νέα Δηµοκρατία
αυτή τη στιγµή. 

Τώρα όµως επειδή θέλω να καταχραστώ, κύριε Πρόεδρε, τον
χρόνο, γιατί είναι πάρα πολύ σηµαντικό όλοι, πραγµατικά, εδώ
να δούµε λίγο σοβαρά τι συµβαίνει µε αυτό το νοµοσχέδιο µας,
να πω για ποιον λόγο ως ΜέΡΑ25 εµείς είµαστε επιφυλακτικοί
απέναντι αυτό. Είµαστε επιφυλακτικοί διότι αυτή η κυβερνώσα
παράταξη µονίµως φέρνει και όλο και προσθέτει κάποιο σώµα
ασφαλείας, εν προκειµένω δικαστικό σώµα. Μπορούµε όµως να
θυµηθούµε και παλαιότερα επί κυβερνήσεως Κωνσταντίνου Μη-
τσοτάκη το 1993 ότι είχε γίνει κάτι αντίστοιχο. Τότε δεν προχώ-
ρησε. Έγιναν όλες οι προηγούµενες διαδικασίες οι οποίες…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Και ο κ.
Καστανίδης προσπάθησε.

ΜΑΡΙΑ ΑΠΑΤΖΙΔΗ: Ναι, και ο κ. Καστανίδης. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Και

προηγούµενες κυβερνήσεις προσπάθησαν.
ΜΑΡΙΑ ΑΠΑΤΖΙΔΗ: Μιλάω για παλαιότερα, που να έχει σχέση

και µε εσάς. Δεν µιλάω για κάποιο άλλο κόµµα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Από το

1832, από τον Καποδίστρια, για να ξέρετε.
ΜΑΡΙΑ ΑΠΑΤΖΙΔΗ: Εγώ µίλησα συγκεκριµένα για τη Νέα Δη-

µοκρατία, ότι η Νέα Δηµοκρατία προσπάθησε και τότε επί κυβέρ-
νησης Κωνσταντίνου Μητσοτάκη να κάνει κάτι τέτοιο, αλλά
τελικά δεν προχώρησε. Το γιατί δεν προχώρησε τότε, δεν µπο-
ρούµε να το γνωρίζουµε.

Τώρα όµως επανέρχεται πάλι µε Κυβέρνηση Μητσοτάκη, η σύ-
σταση Δικαστικής Αστυνοµίας. Όµως δεν σας περνάει ποτέ από
το µυαλό ότι θα ήταν σηµαντικό να επιµείνουµε σε περισσότε-
ρους δικαστικούς λειτουργούς, αφού αυτό που συµβαίνει είναι
ότι δεν έχουµε αυτά που θα έπρεπε να έχουµε σε αυτό το σύ-
στηµα το δικαστικό και θέλουµε να προσθέσουµε και άλλα «προ-
βλήµατα». 

Δεν έχετε κάνει καµµία πρόταση για οικογενειακά δικαστήρια,
δεν έχετε ενισχύσει τις υποδοµές και άλλα αντίστοιχα. Τίποτα
από όλα αυτά δεν έχει συµβεί. Απλά θέλετε να προσθέσετε ένα
σώµα ασφαλείας, συγκεκριµένα ένα σώµα αστυνοµίας στα δικα-
στήρια, δηλαδή η Δικαστική Αστυνοµία θα είναι σύµφωνα µε το
νοµοσχέδιό σας ένα νέο αυτοτελές σώµα που θα υπάγεται στο
Υπουργείο Δικαιοσύνης, θα στελεχώνεται, τόσο από ένστολο,
όσο και από πολιτικό και επιστηµονικό προσωπικό. 

Το νέο όµως αυτό σώµα σύµφωνα µε το Υπουργείο θα κληθεί
να παίξει ρόλο στην ταχεία και αποτελεσµατική απονοµή της δι-
καιοσύνης, καθώς θα περιλαµβάνει επιστήµονες ειδικευµένους
σε κρίσιµους, νευραλγικούς τοµείς, οι οποίοι θα παρέχουν γρή-
γορα και µε υπευθυνότητα τις εξειδικευµένες επιστηµονικές γνώ-
σεις τους σε ζητήµατα επί εκκρεµών δικών. Θα επικουρούν
ουσιαστικά τους εισαγγελείς και τους δικαστές στο έργο τους.

Παράλληλα, όµως, αυτή η Δικαστική Αστυνοµία θα αναλάβει
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χρέη φύλαξης για τα µέγαρα -δικαστικών µέγαρα- και την εκτέ-
λεση των εκκρεµών ποινικών καταδικαστικών αποφάσεων. 

Η Δικαστική Αστυνοµία θα είναι ένα χωριστό σώµα από τους
δικαστικούς υπαλλήλους. Το ένστολο τµήµα της θα αναλάβει την
εκτέλεση εκκρεµών ποινικών καταδικαστικών αποφάσεων υπό
την άµεση επίβλεψη και έλεγχο των αρµόδιων εισαγγελικών λει-
τουργών και παράλληλα, θα συνδράµει στην ασφαλή λειτουργία
των δικαστηρίων. Αυτό, υποτίθεται, θα εξασφαλίσει τη στοχευ-
µένη χρήση του ανθρώπινου δυναµικού που δεν προσφέρεται µε
το υπάρχον σύστηµα φύλαξης των δικαστηρίων από στελέχη της
ΕΛΑΣ. Γίνονται, δηλαδή, συγκρίσεις -και καλώς γίνονται- µε ανα-
πτυγµένες θεσµικά χώρες της Δυτικής Ευρώπης και της βόρειας
Αµερικής. Αυτές είναι οι Ηνωµένες Πολιτείες, είναι η Γαλλία, είναι
η Γερµανία, είναι το Βέλγιο. 

Να δούµε, όµως, τι γίνεται στο Βέλγιο, λόγου χάρη. Εκεί η Δι-
καστική Αστυνοµία υπάγεται στην οµοσπονδιακή αστυνοµία και
αυτό είναι διακριτό. Δηλαδή, διεξάγει έρευνες οι οποίες αφο-
ρούν, κυρίως, ένα οργανωµένο έγκληµα που συµβαίνει στην επι-
κράτειά τους, προβαίνει σε όλες τις απαραίτητες ενέργειες
προκειµένου να παρουσιαστεί κάθε περίσταση στον αρµόδιο
προς χρήση εισαγγελέα. 

Δεν είναι ακριβώς όµως, άρα, η ίδια κατάσταση στο Βέλγιο και
αυτό που πάτε να κάνετε στην Ελλάδα. Στις Ηνωµένες Πολιτείες,
αντίστοιχα, κατ’ εξοχήν µε το οµοσπονδιακό σύστηµα, η κατά-
σταση πάλι είναι διαφορετική. 

Οπότε εµείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαστε µε τον
λαό, γιατί η δυσπιστία αυτή τη στιγµή του λαού προς τη δικαιο-
σύνη -το γεγονός, δηλαδή, ότι υπάρχει ένα χάσµα ανάµεσα στην
κοινωνία, σε αυτά που λέµε, σε αυτά που λένε προς τη δικαιο-
σύνη- είναι και πολιτικό γεγονός, διότι οφείλετε να το αφουγκρα-
στείτε, εφόσον το αφουγκράζονται και οι δικοί σας Βουλευτές
της δική σας κυβερνώσας παράταξης. 

Φανταστείτε ότι είναι τόσο κραυγαλέο που το παραδέχονται
και οι ίδιοι. Ο λαός αυτή τη στιγµή τι κάνει; Νιώθει απροστάτευ-
τος από τη δικαιοσύνη. Βράζει και εξεγείρεται. Το είδαµε σε όλες
τις πρόσφατες διαδηλώσεις, στις οποίες η Κυβέρνηση απάντησε
µε κρεσέντο καταστολής, αστυνοµικής βίας και προσαγωγών. Το
είδαµε στα Εξάρχεια. Χρειάζεται προσοχή σε αυτό το ζήτηµα. 

Στο µεταξύ, όµως, τα ίδια δικαστήρια έχουν τεράστια κενά στις
οργανικές θέσεις και θα µιλήσουµε συγκεκριµένα µε αυτά που
καταγράψαµε από τους φορείς.

Έχουν πάρα πολλές καθυστερήσεις -και τις ξέρουµε όλοι- και
εσείς ως Υπουργός, στο Υπουργείο σας τις ξέρετε καλύτερα.

Γιατί να µην πάρετε δικαστικούς υπαλλήλους που χρειάζεται;
Ή γιατί να µην υπάρχει περαιτέρω προώθηση των ψηφιακών
υποδοµών; Ακολουθείτε παντού την ίδια τακτική. Τι κάνετε; Αφή-
νετε τις δηµόσιες υπηρεσίες να παρακµάζουν και εσείς από την
πλευρά σας τις απαξιώνετε. Μετά τις χωρίζετε πάλι σε δύο κα-
τηγορίες, εν προκειµένω, για τους επενδυτές και για τον απλό
λαό, για τους φτωχούς, και κοτσάρετε έτσι παντού ένα αστυνο-
µικό τµήµα.

Με τα πρόσφατα νοµοθετήµατά σας έχουµε µία δικαιοσύνη
δύο ταχυτήτων, δύο µέτρα και δύο σταθµά. Η απλούστατη λο-
γική λέει να αυξηθούν οι δικαστικοί υπάλληλοι και εσείς δεν λέτε
να το διανοηθείτε, γιατί, εξ άλλου, χρειάζεται να υπάρχουν αυτές
οι αδυναµίες, έτσι ώστε να υπάρχει ένα πρόσχηµα για να κάνετε
τις δικές σας διευθετήσεις. 

Το νέο σώµα θα συνεργάζεται µε την ΕΛΑΣ, που οι αρµοδιό-
τητές του θα παραµείνουν. Αυτό δηµιουργεί πρόβληµα, καθώς
θα υπάρχουν µη λειτουργικές αλληλοεπικαλύψεις.

Πρέπει, όµως, να δούµε, µε αυτό το νοµοσχέδιο ως συνέχεια
του νέου κώδικα εργαστηρίων, που προσδίδει ένα ταξικό, δυστυ-
χώς, χαρακτήρα στη δικαιοσύνη, µε υποβοήθηση των µεγάλων
επιχειρηµατικών οµίλων. Τώρα θα έχουµε ακόµη µεγαλύτερη τα-
ξικότητα, γιατί –πολύ απλά- αυτοί οι υπάλληλοι ενός Σώµατος
Αστυνοµίας θα είναι λιγότερο ανεξάρτητοι από τους δικαστικούς
υπαλλήλους, οι οποίοι είναι υπόλογοι σε έναν πολύ πιο ακριβή
και αυστηρό υπαλληλικό κώδικα. 

Την παροχή επιστηµονικής βοήθειας πρέπει να την προσφέ-
ρουν οι υπάλληλοι µε εχέγγυα ανεξαρτησίας. Μάλιστα, στις εξε-
τάσεις βάζετε πάλι, για άλλη µια φορά, αυτό που βλέπουµε σε

κάθε, σχεδόν, νοµοσχέδιο που αφορά νέες προσλήψεις: Μεγάλη
σηµασία στην προφορικότητα, καθόλου στο γραπτό. Αυτό ανοί-
γει τον δρόµο σε διάφορες συναλλαγές κοµµατικού τύπου που
µας έχετε συνηθίσει –µη γελιόµαστε εδώ µέσα- και αυτό θα ση-
µαίνει συνεντεύξεις.

Εµείς ως ΜέΡΑ25 από την άλλη, όµως θεωρούµε ότι είναι
απολύτως σηµαντικό το σώµα της Δικαστικής Αστυνοµίας να µη
λειτουργήσει εις βάρος των δικαστικών λειτουργών, οι οποίοι θα
έχουν δραµατικά προβλήµατα υποστελέχωσης. Γι’ αυτό θα πρέ-
πει παράλληλα να καλύψετε τα κενά. 

Πάµε να δούµε ποια είναι τα κενά. Αυτή τη στιγµή θα πάρουν
εξακόσια µε επτακόσια άτοµα. Οι φορείς µας είπαν ότι ενώ υπάρ-
χουν σε κάθε υπηρεσία δύο έως τρία άτοµα, τα οργανικά κενά
είναι τρεις χιλιάδες διακόσιες και θα αυξηθούν µέχρι τέλος του
χρόνου που περιµένουµε το νοµοσχέδιο από Σεπτέµβριο –όπως
άκουσα που είπατε- για να δούµε τι µέλλει γενέσθαι. 

Οπότε, δεν υπάρχει µέριµνα από εσάς πού θα στεγαστούν
αυτοί οι άνθρωποι που θα πάρετε. Η Δικαστική Αστυνοµία θα
πρέπει να λειτουργήσει συµπληρωµατικά -πρώτα φτιάχνουµε το
ένα και µετά πάµε στο επόµενο- στα τµήµατα επιµελητών δικα-
στηρίων, που κατά κύριον λόγο έχουν την επίδοση µαζί µε τα
αστυνοµικά τµήµατα µέχρι τώρα.

Στο άρθρο 3 του νοµοσχεδίου, ορίζεται ανώτατος ή ανώτερος
συνταξιούχος δικαστικός λειτουργός –τα είπαµε και χθες, κύριε
Τσιάρα- ότι στη θητεία των τριών ετών αυτός ο ανώτατος λει-
τουργός θα µπορεί να ανανεωθεί από εσάς ή από τον εκάστοτε
Υπουργό Δικαιοσύνης. Δηλαδή, θα φτάσει στα εβδοµήντα τρία
έτη και νοµίζω ότι όλοι καταλαβαίνουµε ότι είναι κάπως υπερβο-
λικό, χωρίς να είναι «ηλικισµός» προς την ηλικία του εκάστοτε
εδώ πέρα δικαστικού λειτουργού, κ.λπ.. 

Επίσης, ουσιαστικά ιδιωτικοποιείται, για άλλη µία φορά, η δη-
µόσια διοίκηση, όπως µας έχει άλλωστε συνηθίσει αυτή η Κυβέρ-
νηση. Θα έχουµε διευθυντή Υπουργείου που θα είναι µετακλητός
µε πράξη του Υπουργού Δικαιοσύνης. Αυτό εντάσσεται στο λε-
γόµενο «επιτελικό κράτος» της Νέας Δηµοκρατίας που περιλαµ-
βάνει στρατιές –όµως- µετακλητών. 

Δηµιουργείτε, δηλαδή, ένα κάθετο και συγκεντρωτικό σχήµα,
όπου ο Υπουργός έχει τον έλεγχο στα πάντα. Τα ίδια, ακριβώς,
είχατε κάνει και σε άλλα Υπουργεία όπως είδαµε την προηγού-
µενη εβδοµάδα στο Υπουργείο Μετανάστευσης. Υπάρχει ένα γε-
νικό ζήτηµα µε τα συγκεντρωτικά σχήµατα που προωθεί αυτή η
Κυβέρνηση.

Στη συγκεκριµένη περίπτωση, γιατί υπάρχουν άνθρωποι ελεγ-
χόµενοι από την Κυβέρνηση που θα έχουν πρόσβαση σε ευαί-
σθητα δεδοµένα και στις ανακριτικές διαδικασίες; Γιατί µε αυτό
το άρθρο δίνετε υπερβολικά µεγάλες εξουσίες στον Υπουργό Δι-
καιοσύνης, αφαιρώντας κάθε πρόσχηµα αντικειµενικής κρίσης
και εκτίµησης της ικανότητας που θα έχουν υποψήφιο. Η επιλογή
περιορίζεται σε µία πολύ, µα πάρα πολύ στενή δεξαµενή. 

Στο άρθρο 4, αναφέρεται ότι στα καθήκοντα του προσωπικού
του νέου σώµατος εµπίπτει η παροχή επιστηµονικής και τεχνικής
συνδροµής στους δικαστικούς και εισαγγελικούς λειτουργούς
επί θεµάτων των οποίων η µελέτη και ανάλυση απαιτεί ειδικές
γνώσεις. Η συνδροµή αυτή µπορεί να παρέχεται κατά τις σχετι-
κές προβλέψεις του νοµοσχεδίου µε τη σύνταξη εκθέσεων οι
οποίες αναγνωρίζονται ως αποδεικτικά µέσα µε τα άρθρα 178
του Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας και του άρθρου 339 του Κώδικα
Πολιτικής Δικονοµίας. 

Στην πραγµατικότητα, όµως, αυτές οι εκθέσεις αποτελούν εκ-
θέσεις πραγµατογνωµοσύνης, χωρίς, ωστόσο, να τηρούνται οι
ελάχιστες εγγυήσεις, τόσο του Κώδικα Ποινικής δικονοµίας, όσο
και του Κώδικα Πολιτικής, για τη διενέργειά της. 

Πρώτον, η δυνατότητα των διαδίκων να ορίζουν τεχνικό σύµ-
βουλο ο οποίος έχει δικαίωµα να παρίσταται κατά τις εργασίες
των ερευνών και να ζητάει πληροφορίες, καθώς και να εξετάζει
το αντικείµενο της έρευνας και, τελικά, να υποβάλλει γραπτή έκ-
θεση µε τις παρατηρήσεις του. 

Δεύτερον, το δικαίωµα να υποβάλλουν αίτηση εξαίρεσης. 
Τρίτον, το δικαίωµα να υποβάλλουν αιτήµατα για διερεύνηση

και εξειδίκευση θεµάτων στα οποία αφορά το θέµα αυτό. 
Παράλληλα, όµως, στο σχέδιο νόµου προβλέπεται ότι για τα
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θέµατα στα οποία αφορά η έκθεση πολιτικού προσωπικού της
Δικαστικής Αστυνοµίας, οι δικαστικές και οι εισαγγελικές αρχές
µπορούν να διατάξουν έρευνα.

Εποµένως, τι έχουµε ως αποτέλεσµα; Αφ’ ενός ότι οι εκθέσεις
υπηρεσιών της Δικαστικής Αστυνοµίας δεν έχουν χαρακτήρα
έρευνας της πραγµατογνωµοσύνης, αφ’ ετέρου ότι η πραγµατο-
γνωµοσύνη, είτε αρχικά είτε µετά τη σύνταξή της στις πιο πάνω
εκθέσεις της Δικαστικής Αστυνοµίας, δεν µπορεί να ανατεθεί
στις περιφερειακές υπηρεσίες της Δικαστικής Αστυνοµίας. 

Άρα, αυτή η πρόβλεψη είναι εσφαλµένη, καθώς κύριος στόχος
της λειτουργίας της νέας υπηρεσίας πρέπει να είναι η συµβολή
σε επιστηµονικά ή τεχνικά θέµατα και η ανάθεση πραγµατογνω-
µοσύνης στο προσωπικό µε όλες τις εγγυήσεις του Κώδικα Ποι-
νικής Δικονοµίας και του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας.

Με την προτεινόµενη, όµως, διαµόρφωση των αρµοδιοτήτων
του πολιτικού προσωπικού της Δικαστικής Αστυνοµίας υπάρχει
ορατός κίνδυνος αδικαιολόγητης συρρίκνωσης της πραγµατικής
αποστολής που πρέπει να έχει αυτό το σώµα, καθώς επίσης και
επικείµενης αποκατάστασης από εκθέσεις που συντάσσονται
κατά το άρθρο 4, χωρίς καµµία, πάλι, εγγύηση για την προστασία
των ένδικων συµφερόντων των διαδίκων. 

Σε σχέση µε άλλες επιµέρους διατάξεις του σχεδίου νόµου,
ας δούµε και κάποια άλλα πράγµατα. Η εποπτεία της περιφερει-
ακής υπηρεσίας της Δικαστικής Αστυνοµίας ανατίθεται στον δι-
ευθύνοντα της εισαγγελίας. Αν, όµως, η περιφερειακή υπηρεσία
εδρεύει σε δικαστικό µέγαρο όπου δεν λειτουργεί εισαγγελία,
την εποπτεία την ασκεί ο αρχαιότερος από τους διευθύνοντες
δικαστικούς λειτουργούς. Η επιλογή αυτή στο σχέδιο νόµου είναι
εσφαλµένη, αφού το σύνολο των υπηρεσιών αυτής της Δικαστι-
κής Αστυνοµίας αφορά στη λειτουργία των δικαστηρίων και µά-
λιστα τόσο των ποινικών όσο και των πολιτικών. 

Συνεπώς, η εποπτεία των υπηρεσιών αυτών πρέπει να ανατεθεί
αποκλειστικά και µόνο στους δικαστές που διευθύνουν. Η επι-
λογή στο σχέδιο νόµου να καθορίζει το αρµόδιο όργανο για την
εποπτεία της περιφερειακής υπηρεσίας µε µοναδικό κριτήριο το
κτήριο το οποίο θα εδρεύει η υπηρεσία, νοµίζω ότι είναι αδικαιο-
λόγητη. Το καταλαβαίνετε όλοι. Στην πράξη αναµένεται να προ-
καλέσει περισσότερα προβλήµατα παρά λύσεις. 

Επίσης, στο άρθρο 33 του σχεδίου νόµου που αφορά στους
φορείς εκπαίδευσης και επιµόρφωσης του προσωπικού της Δι-
καστικής Αστυνοµίας πρέπει να προστεθεί και η Εθνική Σχολή Δι-
καστικών Λειτουργών, ιδίως για το προσωπικό, όπως ακούσαµε
και χθες. 

Τέλος, παρατηρείται ότι τα περιγραφόµενα αστυνοµικά καθή-
κοντα φύλαξης των δικαστικών κτηρίων, τα οποία µέχρι σήµερα
είχαν ανατεθεί στην Ελληνική Αστυνοµία, καταλαµβάνουν δυσα-
νάλογα µεγάλο τµήµα σε σχέση µε αυτό που εισάγει τις καινο-
τοµίες του νέου θεσµού για την ενίσχυση του δικαστικού έργου.
Το σηµαντικό αυτό έργο της ουσιαστικής φύλαξης των δικαστη-
ρίων θεωρούµε ότι αποτελεί ζήτηµα ουσιαστικής πολιτικής βού-
λησης της οργανωµένης πολιτείας. Δεν σχετίζεται µε τον
σχεδιασµό και τη θέσπιση ενός σύγχρονου µηχανισµού τεχνικής
υποβοήθησης της δικαιοδοτικής διαδικασίας. 

Επιπλέον, οι χαµηλές απαιτήσεις που έχετε για τους νέους
ανακριτικούς υπαλλήλους φαίνονται στο άρθρο 7, που ορίζει ότι
µέχρι τα είκοσι ένα χρόνια το πολύ να έχει βγάλει κάποιος τη Νο-
µική, δεν µπορεί να έχει κάνει κάτι άλλο µέχρι αυτή την ηλικία και
ότι υπάρχει ένα κατώτατο όριο στο προσωπικό. Αυτό σηµαίνει
ότι δεν θα είναι καθόλου απαραίτητο να είναι κάτοχοι µεταπτυ-
χιακού ή διδακτορικού τίτλου κ.λπ.. 

Την ίδια ελαχιστοποίηση βλέπουµε και στο άρθρο 19, όπου δεν
ορίζεται ιδιαίτερη ειδίκευση στην πανεπιστηµιακή και τεχνική εκ-
παίδευση. Γενικότερα σε όλα τα επίπεδα αυτού του νοµοσχεδίου
υπάρχει παντού µια ελαχιστοποίηση. 

Στο άρθρο 44, έχουµε µια υποτίµηση των δικαστικών υπαλλή-
λων, καθώς υποβαθµίζεται η ισχύς του κώδικα. 

Εµείς, ως ΜέΡΑ25, φοβόµαστε ότι εισάγετε µε στρεβλό τρόπο
τον θεσµό της Δικαστικής Αστυνοµίας, γι’ αυτόν τον λόγο δεν
έχουµε παρά να καταψηφίσουµε το νοµοσχέδιο. 

Ευχαριστώ πολύ, Κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ.

Εισερχόµαστε τώρα στον κύκλο των οµιλητών µε πρώτο τον
κ. Αθανάσιο Λιούπη από τη Νέα Δηµοκρατία. Αµέσως µετά τον
λόγο θα πάρει ο κ. Γεώργιος Παπαηλιού. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΠΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι σηµερινές

ρυθµίσεις βελτιώνουν πρακτικά και καθηµερινά ζητήµατα στη
λειτουργία των δικαστηρίων, διότι αλλάζει ο τρόπος φύλαξης και
ασφάλειας των δικαστικών µεγάρων, αναδιαρθρώνεται η διαδι-
κασία εκτέλεσης των ποινικών αποφάσεων και δηµιουργείται σύ-
στηµα υποστήριξης των δικαστικών και εισαγγελικών λειτουργών
στο έργο τους.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ)

Οι αλλαγές ανταποκρίνονται σε εύλογα αιτήµατα πολλών δε-
καετιών δικαστών, εισαγγελέων αλλά και του νοµικού σώµατος.
Θα αλλάξουν προς το καλύτερο τις συνθήκες φύλαξης των δι-
καστηρίων της χώρας αλλά και τις λειτουργίες των εισαγγελικών
γραφείων. 

Συζητάµε ένα νοµοσχέδιο που κάνει µια σηµαντική µεταρρύθ-
µιση στον χώρο της δικαιοσύνης που θα συµβάλει στην πιο απο-
τελεσµατική, γρήγορη και συνολικά αποτελεσµατικότερη
λειτουργία του δικαστικού συστήµατος. Συστήνεται για πρώτη
φορά Δικαστική Αστυνοµία, ένα διακριτό σώµα του Υπουργείου
Δικαιοσύνης επιφορτισµένο µε αρµοδιότητες που άπτονται απο-
κλειστικά της δικαιοσύνης και το οποίο διαιρείται σε πολιτικό και
αστυνοµικό τοµέα. 

Το πολιτικό σκέλος θα είναι απόλυτα καταρτισµένο στελεχω-
µένο µε υπαλλήλους που θα έχουν, κατά κύριον λόγο, προανακρι-
τικά καθήκοντα και αρµοδιότητες για την τέλεση προκαταρκτικής
εξέτασης. Επίσης, αναλαµβάνουν την επιστηµονική και τεχνική
συνδροµή των δικαστικών και εισαγγελικών λειτουργών σε εξειδι-
κευµένα θέµατα που απαιτούν ειδικές γνώσεις. 

Πολύ συχνά οι ανακριτές και γενικώς οι δικαστές και οι εισαγ-
γελείς χρειάζονται υποστήριξη σε ζητήµατα, όπως: ιατρικά θέ-
µατα, πολύπλοκα οικονοµικά θέµατα ή λογιστικά προβλήµατα.
Εποµένως, η νέα αυτή υπηρεσία θα είναι πολύ χρήσιµη για το Δι-
καστικό Σώµα και γι’ αυτό ειδικά αυτή η αρµοδιότητα της νέας Δι-
καστικής Αστυνοµίας κρίθηκε ιδιαίτερα σηµαντική από την Ένωση
Δικαστών και Εισαγγελέων. 

Καταγράφηκαν από την πλευρά της Αντιπολίτευσης αντιρρή-
σεις αλλά και ανησυχίες, για το εάν παρακάµπτεται ο ρόλος των
εµπειρογνωµόνων που µέχρι σήµερα συντάσσουν εκθέσεις και κα-
ταθέτουν τις εξειδικευµένες γνώσεις τους. Ωστόσο, µε τον ορισµό
πραγµατογνώµονα που χρησιµοποιείται αποκλειστικά σήµερα, πα-
ρατηρούνται συχνά καθυστερήσεις στις διαδικασίες. Η νέα υπη-
ρεσία αναµένουµε να λειτουργεί ταχύτερα και περισσότερο
αποδοτικά. 

Ο αστυνοµικός τοµέας είναι ο αποκλειστικά αρµόδιος για την
τήρηση της τάξης και την ασφάλεια των δικαστηρίων. Ταυτό-
χρονα, επιφορτίζεται µε τις επιδόσεις δικογράφων και την εκτέ-
λεση των ποινικών αποφάσεων. Εποµένως, αποδεσµεύεται η
Ελληνική Αστυνοµία από το να διαθέτει στελέχη της για τη φύλαξη
των δικαστηρίων και για την επίδοση των δικογραφιών. Βεβαίως,
µε τη θέσπιση της ηλεκτρονικής επίδοσης, ένας µεγάλος όγκος
γραφειοκρατίας και απασχόλησης των αστυνοµικών έχει παύσει
να υπάρχει. Παραµένουν, όµως, περιπτώσεις ανθρώπων όπως τα
άτοµα µεγαλύτερης ηλικίας που δεν έχουν πάντα καλή σχέση µε
την τεχνολογία, όπου θα γίνονται φυσικές επιδόσεις πλέον από τη
Δικαστική Αστυνοµία.

Τα άτοµα που θα προσληφθούν για την κάλυψη των θέσεων στη
Δικαστική Αστυνοµία οφείλουν να έχουν συµπληρώσει το εικοστό
πρώτο έτος της ηλικίας τους, ενώ όσοι θα υπηρετήσουν στο αστυ-
νοµικό τοµέα έχουν ανώτατο ηλικιακό όριο το τριακοστό έτος. 

Η συζήτηση για τη Δικαστική Αστυνοµία παραµένει ανοικτή
εδώ και δεκαετίες. Προβλέφθηκε για πρώτη φορά µε εντελώς
διαφορετικό προσανατολισµό και φιλοσοφία το 1993 αλλά δεν
εφαρµόστηκε ποτέ. Είναι ένα σύστηµα που έχει δοκιµαστεί σε
πολλές ευρωπαϊκές χώρες µε µεγάλη επιτυχία, όπως στη Γαλλία,
στη Γερµανία, στο Βέλγιο. 
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Όπως τόνισε και ο Πρόεδρος του Δικηγορικού Συλλόγου Αθη-
νών, η Δικαστική Αστυνοµία έρχεται να αποδεσµεύσει την Ελλη-
νική Αστυνοµία αλλά και να διευκολύνει τους αστυνοµικούς
υπαλλήλους από έναν µεγάλο φόρτο εργασίας. Υπάρχει πρό-
βλεψη να προΐσταται της Διεύθυνσης Δικαστικής Αστυνοµίας
ανώτατος ή ανώτερος συνταξιούχος δικαστικός λειτουργός ακρι-
βώς λόγω της εµπειρίας του αλλά και γιατί εξασφαλίζει εχέγγυα
αξιοπιστίας. Στις περιφερειακές υπηρεσίες της Δικαστικής Αστυ-
νοµίας προΐσταται, επίσης, δικαστικός λειτουργός. 

Συνολικά οι σηµερινές διατάξεις συγκέντρωσαν θετικά σχόλια
σχεδόν από όλες τις πλευρές και, κυρίως, από όσους ζουν στην
καθηµερινότητά τους τη δικαστική ζωή, δικαστές, εισαγγελείς,
δικηγόρους. Είναι ένα νοµοσχέδιο που µαζί µε όλα όσα έχουν
προηγηθεί τα τρία τελευταία χρόνια, µας φέρνει πιο κοντά σε πε-
ρισσότερο ποιοτικές, αποτελεσµατικές, γρήγορες και φιλικές
προς τον πολίτη δικαστηριακές πρακτικές. 

Μέχρι σήµερα έχουµε ψηφίσει τις αλλαγές στην Εθνική Σχολή
Δικαστών, στον Κώδικα του Οργανισµού Δικαστηρίων, στον Κώ-
δικα Δικαστικών Υπαλλήλων. Μάλιστα, ο κύριος Υπουργός έχει
ήδη εξαγγείλει ότι το επόµενο βήµα είναι η νέα Σχολή Δικαστικών
Υπαλλήλων σε µια προσπάθεια να αντιµετωπίσουµε το χρόνιο και
επιβαρυντικό για τα δικαστήρια πρόβληµα της υποστελέχωσης.
Γιατί, πράγµατι, όσες προσπάθειες και να κάνουµε σε επίπεδο
οργάνωσης, ψηφιοποίησης, ακόµα και στέγασης των δικαστικών
υπηρεσιών, όσο συνεχίζουµε να έχουµε ελλείψεις δικαστικών
υπαλλήλων, παραµένει µια ανοιχτή πληγή στους ρυθµούς απο-
νοµής δικαιοσύνης. 

Το σηµερινό νοµοσχέδιο φέρνει µια σηµαντική αλλαγή στον
τρόπο λειτουργίας και συνολικά στη δικαστηριακή καθηµερινό-
τητα. Απαντάει στις ανάγκες, στις εκκλήσεις και τα αιτήµατα των
δικαστών, των εισαγγελέων, των δικηγόρων και των δικαστικών
υπαλλήλων. Η Δικαστική Αστυνοµία είναι µια υπηρεσία που θα
βελτιώσει τους ρυθµούς στη δικαιοσύνη και θα βοηθήσει αι-
σθητά στην ασφάλεια και στην απονοµή της δικαιοσύνης από
τους δικαστές. Σηµαντική και η τροπολογία σας, κύριε Υπουργέ,
τόσο µε τη θέσπιση θέσης εκπροσώπου Τύπου στα δικαστήρια,
όσο και για το χρόνιο µεγάλο πρόβληµα που τόσες φορές κοι-
νοβουλευτικά σας έχουµε κάνει ερωτήσεις, για τις καθυστερή-
σεις πληρωµής των δικηγόρων από τη νοµική βοήθεια.

Η νέα ρύθµιση, ευελπιστούµε ότι θα επιταχύνει τις διαδικασίες. 
Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε. 

Tον λόγο τώρα έχει ο κ. Παπαηλιού, εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, η σύσταση και λειτουργία της Δικαστικής Αστυνο-
µίας αποτελεί ανάγκη, αλλά και πάγιο αίτηµα στο χώρο της δι-
καιοσύνης. 

Στο παρελθόν έγιναν απόπειρες που, όµως, δεν ολοκληρώθη-
καν. Επί διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, είχε κατατεθεί σε δηµόσια δια-
βούλευση σχετικό νοµοσχέδιο το οποίο ελήφθη υπ’ όψιν και από
την υπό κρίση νοµοθετική πρωτοβουλία, όπως ανέφερε και ο
ίδιος ο Υπουργός. Η θεσµοθέτηση και λειτουργία Δικαστικής
Αστυνοµίας µπορεί να αποτελέσει ουσιαστικό εργαλείο για τη
βελτίωση και τον εκσυγχρονισµό της απονοµής της δικαιοσύνης
τόσο για τους δικαστικούς λειτουργούς και για τους δικαστικούς
υπαλλήλους, τους δικηγόρους όσο και τους πολίτες. Αυτό συµ-
βαίνει στα περισσότερα ευρωπαϊκά κράτη που εδώ και χρόνια
έχουν καθιερώσει, αυτόν τον θεσµό. 

Υπάρχει πλήθος ανεκτέλεστων δικαστικών αποφάσεων, στην
εκτέλεση των οποίων η Δικαστική Αστυνοµία µπορεί να συµβάλ-
λει, απαλλασσόµενων των άλλων υπηρετούντων στα δικαστήρια
αστυνοµικών υπαλλήλων, ούτως ώστε, να µπορούν να ασκούν
απερίσπαστοι τα καθήκοντά τους.  

Με την ενεργοποίηση του πολιτικού τοµέα της Δικαστικής
Αστυνοµίας, η Δικαστική Αστυνοµία θα κληθεί να επιλύσει προ-
βλήµατα εξεύρεσης και εξειδίκευσης επιστηµονικής τεκµηρίω-
σης σε υποθέσεις που είτε εκκρεµούν είτε θα εµφανιστούν στο
µέλλον.  Η πρόσληψη, λοιπόν, νοµικών και άλλων επιστηµόνων,
µε αντικείµενο τη διενέργεια προανακρίσεων και προκαταρκτι-

κών εξετάσεων, µπορεί να επιταχύνει την ποινική δίκη, τόσο κατά
την προδικασία όσο και συνολικά.  

Όµως, λόγω της φύσης των δικαστικών αστυνοµικών και βάσει
της νοµοθετικής πρωτοβουλίας υπαγωγής τους στην εκτελε-
στική εξουσία, τίθενται ερωτήµατα αν αυτή η ρύθµιση µπορεί να
οδηγήσει σε ουσιαστική απονοµή της δικαιοσύνης. 

Η Δικαστική Αστυνοµία πρέπει να συγκροτηθεί και να λειτουρ-
γήσει αποτελεσµατικά, εξυπηρετώντας τον σκοπό ίδρυσης της.
Είναι κρίσιµο για την αποτελεσµατική λειτουργία του θεσµού, να
προβλεφθεί συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα αλλά και συγκεκρι-
µένη δαπάνη για τη σύσταση του φορέα και την κάλυψη των
αναγκών που θα προκύψουν σε υποδοµές και προσλήψεις προ-
σωπικού, οι οποίες θα αφορούν και το ένστολο τµήµα, αλλά και
τους εξειδικευµένους δικαστικούς υπαλλήλους του πολιτικού
τµήµατος.

Πάντως, η στελέχωση της Δικαστικής Αστυνοµίας δεν πρέπει
να γίνει εις βάρος των ήδη υφιστάµενων και πάγιων αναγκών στε-
λέχωσης των δικαστηρίων, που έχουν αναδείξει οι συλλογικοί εκ-
πρόσωποι των δικαστών και των δικαστικών υπαλλήλων. Είναι
γνωστά τα πολλά κενά και των δικαστών και των δικαστικών
υπαλλήλων, που δεν επιτρέπουν στα δικαστήρια να λειτουργούν
µε ταχύτητα και αποτελεσµατικά.

Και, βέβαια, εν προκειµένω, το Υπουργείο Δικαιοσύνης, κύριε
Υπουργέ δεν πράττει κάτι προς αυτή την κατεύθυνση. Προβλη-
µατική είναι και η διοικητική διάρθρωση της υπηρεσίας και η υπα-
γωγή της Δικαστικής Αστυνοµίας στο Γενικό Γραµµατέα του
Υπουργείου Δικαιοσύνης, διότι, ενώ συστήνεται αυτοτελής υπη-
ρεσία του Υπουργείου Δικαιοσύνης, αυτή, εν τέλει, υπάγεται
στον γενικό γραµµατέα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Όχι στο
γενικό γραµµατέα, στη γενική γραµµατεία.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Σύµφωνα µε το νοµοσχέδιο ορίζεται
ότι στη διεύθυνση της Δικαστικής Αστυνοµίας προΐσταται ανώ-
τατος ή ανώτερος συνταξιούχος δικαστικός λειτουργός, ο
οποίος ορίζεται για θητεία τριών ετών, που µπορεί να ανανεωθεί
για άλλα τρία χρόνια από τον Υπουργό Δικαιοσύνης.

Πρόκειται, θα έλεγα, για µία πρακτική ιδιωτικοποίησης δηµο-
σίας υπηρεσίας. Όπως, επίσης, σύγχυση προκαλείται και στο
θέµα των καθηκόντων των ειδικών και γενικών ανακριτικών υπαλ-
λήλων. Δεν ρυθµίζεται η σχέση τους µε τους ήδη ασκούντες κα-
θήκοντα ανακριτικού υπαλλήλου πταισµατοδίκες.

Επίσης, προβλέπεται ότι οι διευθύνσεις της Δικαστικής Αστυ-
νοµίας θα παρέχουν επιστηµονική και τεχνική συνδροµή στις δι-
καστικές και εισαγγελικές αρχές επί θεµάτων που απαιτούν
ειδικές γνώσεις. Εν προκειµένω, πρέπει να οριοθετηθούν οι σχέ-
σεις αυτής της συνδροµής προς τον θεσµό της πραγµατογνω-
µοσύνης µε ξεκάθαρο τρόπο. Δεν είναι δυνατόν οι υπάλληλοι της
Δικαστικής Αστυνοµίας, ακόµα και αυτοί που έχουν εξειδικευµέ-
νες γνώσεις, να αντικαταστήσουν τις υπηρεσίες που παρέχονται,
λόγω χάριν, από καθηγητές ανωτάτων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων,
που είναι εγγεγραµένοι στους καταλόγους πραγµατογνωµόνων
των δικαστηρίων. 

Τέλος, θα έλεγα, ότι στη νοµοθετική πρόταση του Υπουργείου
υφίσταται προχειρότητα αφού δεν προβλέπει καν τον ελάχιστο
αριθµό οργανικών θέσεων, που συστήνονται για τη νέα υπηρε-
σία. Αυτό αφήνεται για το µέλλον µε προεδρικό διάταγµα, που
υποτίθεται ότι θα εκδοθεί γι’ αυτόν τον σκοπό. 

Τρεις τελευταίες παρατηρήσεις που συνδέονται άµεσα ή έµ-
µεσα µε το Υπουργείο Δικαιοσύνης και απευθύνονται στον κύριο
Υπουργό.

Πρώτον, η εργαλειοποίηση της δικαιοσύνης δεν πρέπει να
συνδέεται µε την κριτική δικαστικών αποφάσεων, βάσει της
αρχής ότι και οι κρίνοντες, κρίνονται. Συµβαίνει το αντίθετο. Η
εργαλειοποίηση γίνεται από την ίδια την Κυβέρνηση πρώτον, µε
την εκµετάλλευση δικαστικών πράξεων και αποφάσεων που απο-
πνέουν παρέµβαση ή έντονη ταξική νοοτροπία, που έρχεται σε
αντίθεση µε το κοινό περί δικαίου αίσθηµα και επίσης µε την ευ-
θεία παρέµβαση προς συγκεκριµένες κατευθύνσεις και δεύτε-
ρον, µε δηλώσεις-αναφορές κυβερνητικών στελεχών και
παραγόντων. 

Η δεύτερη παρατήρηση αφορά στο κράτος δικαίου, που συνι-
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στά τον πυρήνα του δηµοκρατικού πολιτεύµατος. Κύριε
Υπουργέ, το κράτος δικαίου βρίσκεται σε υποχώρηση ή ακόµη
και σε δίωξη. Αυτό αποτυπώνεται σε πλείστες εκθέσεις διεθνών
και ευρωπαϊκών οργανισµών. Επ’ αυτού το Υπουργείο Δικαιοσύ-
νης σιωπά, αγνοώντας ή υποβαθµίζοντας το θέµα. 

Εκδήλωση παραβίασης, προσβολής του κράτους δικαίου είναι
και η απόπειρα παγίδευσης του κινητού του Προέδρου του
ΠΑΣΟΚ. Συνιστά µείζον θέµα δηµοκρατίας και ατοµικών ελευθε-
ριών και δικαιωµάτων. Απαντήσεις στο θέµα θα δώσει βεβαίως
και η δικαιοσύνη, αλλά κυρίως η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας του συστήµατος Μητσοτάκη, η οποία και αυτό, όπως και
πολλά άλλα ζητήµατα, επιχειρεί να θάψει, βοηθούντων των συ-
στηµικών µέσων µαζικής ενηµέρωσης ή µάλλον παραπληροφό-
ρησης και προπαγάνδας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο τώρα έχει εκ µέρους του Κινήµατος Αλλαγής ο κ. Κα-

µίνης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΜΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Θα µου επιτρέψετε να αρχίσω αναφερόµενος και πάλι στο

θέµα της απόπειρας παγίδευσης του κινητού τηλεφώνου του
Προέδρου του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ. Ανδρουλάκη. 

Πρόκειται για µία πάρα πολύ σοβαρή προσβολή, όχι πια µόνο
ενός ατοµικού δικαιώµατος, όπως είναι το απόρρητο της αντα-
πόκρισης και επικοινωνίας, αλλά για µία προσβολή που πηγαίνει
πολύ πιο βαθιά. Όπως είπε και ο κ. Καστανίδης προηγουµένως,
βάλει κατά της καρδιάς του πολιτεύµατος!

Γιατί; Γιατί ο κ. Ανδρουλάκης είναι Πρόεδρος του τρίτου σε
δύναµη κοινοβουλευτικού κόµµατος και µία τέτοια προσβολή ου-
σιαστικά προσβάλει και την ελεύθερη λειτουργία, όπως επιβάλλει
το Σύνταγµα, των πολιτικών κοµµάτων, άρα και του δηµοκρατι-
κού πολιτεύµατος, κατ’ επέκταση. 

Γι’ αυτόν, λοιπόν, επιβάλλεται να συγκληθεί η Επιτροπή Θε-
σµών και Διαφάνειας, µε αντικείµενο να ρίξει φως στην υπόθεση
και, πρώτα απ’ όλα, να καλέσει για ακρόαση τον διοικητή της
Εθνικής Υπηρεσίας Πληροφοριών και τον επικεφαλής της Αρχής
Διασφάλισης του Απορρήτου της Επικοινωνίας. 

Πρέπει να συνειδητοποιήσουµε ότι η προσβολή αυτή, είτε
απευθύνεται είτε έχει ως θύµα τον επικεφαλής ενός κόµµατος
είτε έναν απλό πολίτη, είναι πολύ σοβαρή, γιατί τελείται µυστικά,
τελείται κρυφά. Σε µια σειρά άλλων δικαιωµάτων, σε όλα τα
άλλα, ουσιαστικά η προσβολή είναι φανερή. Το θύµα της προ-
σβολής γνωρίζει τι συνέβη και µπορεί να ζητήσει ακόµα και δι-
καστική προστασία. Εδώ η προσβολή είναι κρυφή. Μπορεί ποτέ
να µην µάθεις ότι παρακολουθήθηκε το τηλέφωνό σου. Και γι’
αυτό ακριβώς πρέπει η έννοµη τάξη να παρέχει πλήρη προστα-
σία. Δεν είναι τυχαίο ότι κατά πλεονασµό ίσως το Σύνταγµά µας
λέει στο άρθρο 19 ότι το δικαίωµα είναι απολύτως απαραβίαστο.
Το «απολύτως» είναι πλεονασµός. 

Ως προς το σχέδιο νόµου, θα είµαι πάρα πολύ σύντοµος και
θα επιµείνω σε δύο σηµεία. 

Το πρώτο είναι ως προς την ιδιότητα του επικεφαλής της Δι-
καστικής Αστυνοµίας, όπου καταλήγει το Υπουργείο ότι θα πρέ-
πει να είναι συνταξιούχος δικαστής.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): …(Δεν
ακούστηκε). 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΜΙΝΗΣ: Θα το αλλάξετε; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Έχουµε

πει ότι θα γίνουν κάποιες αλλαγές. Για τον τρόπο επιλογής θα
αλλάξει. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΜΙΝΗΣ: Κύριε Υπουργέ, χαίροµαι που το ακούω.
Με µεγάλο σεβασµό προς τη δικαστική εξουσία, πρέπει να πούµε
ότι δεν είναι µόνο ένας συνταξιούχος δικαστής εκείνος ο οποίος
διασφαλίζει εχέγγυα αµεροληψίας και αντικειµενικότητας. Εφό-
σον υπάρξει µια ανοικτή και αξιοκρατική διαδικασία -επιµένω- επι-
τέλους να βάλουµε και νέους ανθρώπους. Υπάρχουν και καλοί
δικηγόροι και πάρα πολύ καλοί νοµικοί σύµβουλοι του κράτους,
οι οποίοι µπορεί για ένα διάστηµα να τελέσουν σε αναστολή των
άλλων καθηκόντων τους και να αναλάβουν. Ένας σωρός κόσµος
υπάρχει ο οποίος µπορεί να κάνει αυτή τη δουλειά.

Αυτή η µανία, η οποία δεν προέρχεται µόνο από αυτή την Κυ-
βέρνηση, να τοποθετούµε πάντοτε επικεφαλής των ανεξάρτητων
αρχών συνταξιούχους δικαστές νοµίζω ότι είναι λάθος. Είναι
λάθος από πολλές απόψεις, αλλά τουλάχιστον από µία. Δεν πρέ-
πει ένας δικαστής όταν πλησιάζει να συνταξιοδοτηθεί να έχει την
παραµικρή δυνατότητα να προσβλέπει σε διορισµό σε µια θέση.
Και αυτό για λόγους ευνόητους, πιστεύω. Ένας δικαστής θα πρέ-
πει όταν συνταξιοδοτείται, να συνταξιοδοτείται και να έχει µια
πολύ καλή σύνταξη. Πέραν τούτου, κατά τη γνώµη µου, ουδέν. 

Και το δεύτερο είναι ότι τα καθήκοντα τα αµιγώς αστυνοµικά
αυτής της υπηρεσίας, κυρίως η τήρηση της ευταξίας στα δικα-
στήρια, οι επιδόσεις εγγράφων κ.λπ., ήδη γίνονται από την ίδια
την ΕΛ.ΑΣ.. Υπάρχει ένας σοβαρός λόγος δηµοσιονοµικής µέρι-
µνας πια να σκεφτούµε πάρα πολύ καλά κατά πόσον επιβάλλεται
για καθήκοντα που ήδη ασκεί η ΕΛ.ΑΣ. -και υπάρχουν αστυνοµι-
κοί πάρα πολύ έµπειροι σ’ αυτό- σε αυτούς τους δύσκολους και-
ρούς που µας περιµένουν, σε αυτές τις πολύ δύσκολες µέρες
από την άποψη των δηµοσιονοµικών της χώρας µας, να προ-
βούµε σε νέες προσλήψεις. 

Κατά τα λοιπά, το νοµοσχέδιο, όπως είπε και ο ειδικός αγορη-
τής µας, θα το υπερψηφίσουµε, γιατί χαιρετίζουµε τη δηµιουργία
της Δικαστικής Αστυνοµίας, κάτι το οποίο εκκρεµούσε εδώ και
πάρα πολλά χρόνια. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε. 

Τον λόγο τώρα εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας έχει η κ.
Σκόνδρα. 

ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο του Υπουργείου Δικαιοσύνης
για την ίδρυση της Δικαστικής Αστυνοµίας απαντά σε µια ανάγκη
που χρονολογείται από την ίδρυση του νεότερου ελληνικού κρά-
τους. Γίνεται έτσι αντιληπτό το ειδικό βάρος που η Κυβέρνηση
του Κυριάκου Μητσοτάκη αναγνωρίζει στη δικαιοσύνη και τη δια-
φύλαξη των αρχών και των διαδικασιών της εν γένει. 

Αν και, όπως ήδη αναφέρθηκε, έχουν γίνει αρκετές προσπά-
θειες σύστασης της Δικαστικής Αστυνοµίας, καµµία δεν ευοδώ-
θηκε µέχρι τώρα για διαφορετικούς λόγους κάθε φορά. Σήµερα,
όµως, υπάρχει και κάθετη πολιτική βούληση και άρτιος σχεδια-
σµός. Γι’ αυτό και προχωράµε µε το παρόν νοµοσχέδιο διττής
κατεύθυνσης, που προβλέπει τη στελέχωση της Δικαστικής
Αστυνοµίας µε ένοπλο, αλλά και πολιτικό προσωπικό. 

Οι πρώτοι θα είναι επιφορτισµένοι µε τη φύλαξη των δικαστη-
ρίων, την επίδοση εγγράφων, όπου δεν είναι δυνατή η ηλεκτρο-
νική διαδικασία, και την εκτέλεση εκκρεµών ποινικών απο-
φάσεων. Το πολιτικό προσωπικό θα αποτελείται από εξειδικευ-
µένα στελέχη που θα εξασφαλίσουν την αυτονοµία των διαδικα-
σιών προανάκρισης και θα συνδράµουν τους δικαστές µε επιστη-
µονική γνώση επί περίπλοκων τεχνικών ζητηµάτων. 

Πραγµατοποιείται δηλαδή µια σηµαντική εξέλιξη που αποτε-
λούσε πάγιο αίτηµα δικαστών, εισαγγελέων και δικηγόρων και
θα λειτουργήσει καταλυτικά στην επιτάχυνση των διαδικασιών
και στην περάτωση των χιλιάδων εκκρεµουσών υποθέσεων. 

Η Ελλάδα αποκτά από σήµερα Δικαστική Αστυνοµία, έναν
θεσµό που επιτυχώς λειτουργεί σε πολλές ευρωπαϊκές χώρες
και πλέον είναι απαραίτητος και στον τόπο µας, αφού το τελευ-
ταίο διάστηµα παρατηρείται στοχοποίηση, όχι µόνο υποδοµών,
αλλά και δικαστικών προσώπων. 

Αντιλαµβάνεστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η παρούσα
νοµοθέτηση λύνει πλείστα προβλήµατα που απασχολούν τους
δικαστικούς λειτουργούς και την ΕΛ.ΑΣ., αλλά και τους πολίτες,
που ταλαιπωρούνται επί µακρόν περιµένοντας αποφάσεις που
φρενάρουν, είτε λόγω έλλειψης εξειδίκευσης των δικαστικών λει-
τουργών είτε λόγω διαφόρων αδυναµιών του συστήµατος. 

Στη συζήτηση που διεξάγεται βλέπουµε µια επί µέρους απο-
δοχή κάποιων διατάξεων από κόµµατα της Αντιπολίτευσης. Αυτό
είναι παρήγορο, γιατί δείχνει ότι, έστω κάποιοι, έστω και σε µικρό
βαθµό, αντιλαµβάνονται την ανάγκη αυτού του σηµαντικού βή-
µατος.

18458 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Άλλωστε, στον ΣΥΡΙΖΑ ισχυρίζονται ότι ήταν στις προθέσεις
τους να περάσουν παρόµοιο νόµο, αλλά µάλλον δεν πρόλαβαν.
Εκτός εάν τους ήταν πολύ δύσκολο να νοµοθετήσουν για τη δι-
ευκόλυνση και την αναβάθµιση της δικαιοσύνης την ίδια στιγµή
που επιχειρούσαν να αλλοιώσουν, αν όχι να καταργήσουν επί της
ουσίας, τη διάκριση των εξουσιών. 

Εσείς που µας κατηγορείτε για έλλειµµα δηµοκρατίας στο νο-
µοθετικό έργο, την ελευθερία του Τύπου, που κόπτεστε για την
ελεύθερη διακίνηση των ιδεών, λες και επιχείρησε κανείς να σας
φιµώσει, είστε οι ίδιοι που αποπειραθήκατε να χειραγωγήσετε
και να περιορίσετε στα µέτρα σας και τη δικαιοσύνη και τα µέσα
µαζικής ενηµέρωσης. Αν αυτό δεν είναι θράσος, τότε τι είναι; 

Ως κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ επιχειρήσατε, είτε µε πράξεις
είτε µε σκόπιµες παραλείψεις, την υπονόµευση της διάκρισης
των εξουσιών, αλλά και την υπονόµευση της ίδιας της δικαιοσύ-
νης, φτάνοντας σε αµφισβήτηση των θεσµών και σε ανοικτή σύγ-
κρουση µε το δικαστικό σώµα και την κοινωνία. 

Αν δεν µε απατά η µνήµη µου, ο κ. Τσίπρας ήταν που το 2017
χαρακτήρισε τις αποφάσεις της δικαιοσύνης ως θεσµικό εµπό-
διο. Σε οµιλία του στη Βουλή δήλωνε ότι υπάρχουν και άλλα «µο-
νοπάτια» για να ξεπεραστούν αυτά τα εµπόδια. Αλλά, µάλλον του
φάνηκαν δύσβατα αυτά τα άλλα «µονοπάτια» και ξεκίνησε να νο-
µοθετεί κατά το δοκούν και αντισυνταγµατικά βεβαίως, όπως
στην περίπτωση του νόµου Παππά για τις τηλεοπτικές άδειες,
αλλά και να αµφισβητεί από δηµόσιο βήµα τις αποφάσεις του
Συµβουλίου της Επικρατείας. 

Την ίδια περίοδο η Ένωση Δικαστών και Εισαγγελέων διαµαρ-
τυρήθηκε δηµοσίως λέγοντας χαρακτηριστικά ότι επιχειρείται
απαξίωση της δικαιοσύνης και των λειτουργών της και, µάλιστα,
σε τέτοιο βαθµό που να αµφισβητείται γενικώς και αορίστως η
αµεροληψία και η αξιοπιστία της. 

Μάλιστα οι δικαστές και οι ενώσεις τους τότε αναγκάστηκαν
να αποκρούσουν επανειληµµένως τις επιθέσεις εκ µέρους της
κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ και να τις καταγγείλουν στα αρµόδια
ευρωπαϊκά όργανα.

Κατά τη διακυβέρνησή σας, πέραν του λαϊκισµού, του εκχυ-
δαϊσµού της πολιτικής και τα ψεύδη, επιδοθήκατε και σε µια ολο-
µέτωπη επίθεση κατά των θεσµών, της δικαιοσύνης, του Τύπου
και των πολιτικών σας αντιπάλων. 

Με παραβιάσεις και συγκεκριµένες τακτικές, προσπαθήσατε
να επηρεάσετε δικαστικούς λειτουργούς στις αποφάσεις σοβα-
ρών υποθέσεων µε τις οποίες ήταν επιφορτισµένοι. Μέσω δηµο-
σιευµάτων στον Τύπο, τα κοινωνικά δίκτυα και την τηλεόραση,
προσπαθήσατε να ασκήσετε πίεση σε δικαστές και εισαγγελείς
και παράλληλα, να αποπροσανατολίσετε την κοινή γνώµη. 

Οι παρεµβάσεις αυτές της κυβέρνησής σας έγειραν όχι µόνον
µείζον ζήτηµα οµαλής λειτουργίας των θεσµών, αλλά και σηµαν-
τικά ερωτήµατα για την ποιότητα της δηµοκρατίας που σίγουρα
δεν την προασπίσατε.

Με πλήρη απαξίωση των δικαιωµάτων των πολιτών στη δίκαιη
απονοµή δικαιοσύνης, την ισονοµία και την εφαρµογή των αρχών
του δηµοκρατικού πολιτεύµατος, προκαλέσατε κλυδωνισµούς
και κλίµα εκφοβισµού, αµφισβήτησης, σύγκρουσης, απαξίωσης
και νοσηρότητας στον χώρο της δικαιοσύνης. Θέσατε σε κίνδυνο
την ύψιστη αποστολή της να ασκεί έλεγχο σε κάθε άλλη εξουσία. 

Και σήµερα µας εγκαλείτε για έλλειµµα δηµοκρατίας και για
υπέρ ολίγων νοµοθέτηση. Μας απειλείτε ότι θα κριθούµε. Να ξε-
καθαρίσουµε, όµως, ότι για εµάς αυτό δεν είναι απειλή. Να θυ-
µόµαστε επίσης ότι θα κριθούµε όλοι. Ο καιρός γαρ εγγύς. 

Ξέρετε, τα πεπραγµένα, σας θυµίζω επίσης, δεν διαγράφονται,
αντιθέτως υπολογίζονται, µετρώνται και ζυγίζονται στη ζυγαριά
της σωστής κρίσης των πολιτών και της δικαιοσύνης. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να συγχαρώ τον συντοπίτη µου Καρδι-
τσιώτη Υπουργό Δικαιοσύνης Κώστα Τσιάρα και τον Υφυπουργό
µας Γιώργο Κώτσηρα για το συνεχές και ποιοτικό έργο που πα-
ράγουν τα τελευταία τρία χρόνια. Έχουν εισαγάγει σειρά νοµο-
σχεδίων µε ουσιαστικές µεταρρυθµίσεις που οδηγούν στη
σύσταση ενός συνεκτικού πλαισίου αναβάθµισης της δικαιοσύ-
νης, των διαδικασιών και των λειτουργιών της σε όλα τα επίπεδα. 

Με αυτόν τον τρόπο, η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη,
διορθώνοντας τα κακώς κείµενα όχι µόνο των τελευταίων ετών,

αλλά των τελευταίων δεκαετιών, επαναφέρει τον θεσµό της δι-
καιοσύνης στη θέση που του αρµόζει και αποκαθιστά την εµπι-
στοσύνη των πολιτών σε αυτή, εκσυγχρονίζει και ενισχύει το
θεσµικό πλαίσιο, το ανθρώπινο δυναµικό και τις υποδοµές του
συστήµατος απονοµής δικαιοσύνης, όπως πρέπει στην Ελλάδα
ως σύγχρονη ευρωπαϊκή χώρα. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κυρία συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει κ. Νικολακόπουλος από τη Νέα Δηµοκρα-
τία.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, σίγουρα µέχρι σήµερα υπήρχαν αρκετές στιγµές που
έχουµε αισθανθεί ικανοποίηση κατά την ψήφιση σηµαντικών νο-
µοσχεδίων σε µια σειρά από κρίσιµα θέµατα κατά την υλοποίηση
προεκλογικών µας δεσµεύσεων και κατά την ψήφιση µεγάλων
µεταρρυθµίσεων. 

Θα µου επιτρέψετε, όµως, να πω ότι σήµερα αισθάνοµαι µια
ξεχωριστή ικανοποίηση, διότι το παρόν σχέδιο νόµου αφορά
έναν χώρο τον οποίον υπηρετώ περισσότερο από είκοσι χρόνια
και θεωρώ ότι γνωρίζω αρκετά καλά. 

Η σηµερινή µέρα, λοιπόν, είναι µια ξεχωριστή µέρα για όσους
υπηρετούν τη δικαιοσύνη, για τους δικαστές, τους δικηγόρους,
τους δικαστικούς υπαλλήλους, αλλά, θα έλεγα, και για τους
αστυνοµικούς που µέχρι σήµερα απασχολούνταν σε µια σειρά
από αρµοδιότητες που πλέον περνούν στον νέο θεσµό, τη Δικα-
στική Αστυνοµία, αλλά και βέβαια και για τους πολίτες. 

Πλέον µια διεθνής καλή πρακτική γίνεται πράξη και στη χώρα
µας, ένα πάγιο αίτηµα όλου του νοµικού κόσµου, όλων των συλ-
λειτουργών της δικαιοσύνης, όλων των υπηρετούντων τον χώρο,
ένα αίτηµα από τα λίγα στα οποία υπήρχε ανέκαθεν ταύτιση από-
ψεων ως προς την αναγκαιότητά του, ένας θεσµός που ενώ θα
έπρεπε να είναι αυτονόητη η πραγµατοποίησή του, δεν είχε νο-
µοθετηθεί µέχρι σήµερα. Αυτή τη σηµαντική µεταρρύθµιση µε
µεγάλη σπουδαιότητα και σηµασία έρχεται να κάνει πράξη η Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας του Κυριάκου Μητσοτάκη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να αναφερθώ σε ορι-
σµένες από τις θετικές επιπτώσεις που θα έχει στη διαδικασία
απονοµής της δικαιοσύνης η ίδρυση της Δικαστικής Αστυνοµίας
που γίνεται µε το παρόν σχέδιο νόµου για πρώτη φορά στην ιστο-
ρία του ελληνικού κράτους, αν και ο θεσµός αυτός εφαρµόζεται
σε πολλές άλλες χώρες. Είναι άλλωστε µια πρόταση που είχε
διατυπώσει πρώτος ο αείµνηστος Κωνσταντίνος Μητσοτάκης. 

Μάλιστα ο θεσµός αυτός της Δικαστικής Αστυνοµίας, που
ιδρύεται ως αυτοτελές σώµα υπαγόµενο στο Υπουργείο Δικαιο-
σύνης, θα έχει δύο κατευθύνσεις, περιλαµβάνοντας το ένστολο
και το πολιτικό - επιστηµονικό τµήµα. 

Το πρώτο, λοιπόν, µεγάλο πλεονέκτηµα του ένστολου τµήµα-
τος της Δικαστικής Αστυνοµίας είναι η συµβολή του στην εµπέ-
δωση του αισθήµατος ασφάλειας κατά τη διάρκεια απονοµής
της δικαιοσύνης και η συµβολή στη διασφάλιση της εύρυθµης
λειτουργίας των συνεδριάσεων, καθώς και στη διατήρηση της
τάξης σε αυτές.

Η ασφάλεια είναι ουσιαστικός παράγοντας για την ορθή απο-
νοµή της δικαιοσύνης, διότι µέσα σε συνθήκες ασφάλειας εξα-
σφαλίζεται η ελεύθερη και ανεµπόδιστη λειτουργία και κρίση σε
όλες τις διαδικασίες δικαστών, δικηγόρων, διαδίκων, µαρτύρων,
δικαστικών υπαλλήλων και όλων των συµµετεχόντων στην απο-
νοµή της δικαιοσύνης. 

Και µπορεί να πει κανείς ότι µέχρι σήµερα υπήρχε παρουσία
της Αστυνοµίας στις ποινικές δίκες, δεν υπήρχε, όµως, στις αστι-
κές δίκες και δεν είναι λίγες οι φορές που έχουν προκληθεί είτε
κατά τη διάρκειά τους είτε πριν είτε µετά επεισόδια µε διαδίκους
ή µάρτυρες που έχουν δεχθεί βίαιες επιθέσεις είτε λεκτικές είτε
ακόµη και σωµατικές. Δεν υπήρχε επίσης αστυνοµική παρουσία
σε µη αυτόφωρες ανακριτικές ή προανακριτικές διαδικασίες ή
και γενικώς, µόνιµη παρουσία στα δικαστήρια κατά τον χρόνο
λειτουργίας τους. 

Και βέβαια είναι αδιαµφισβήτητη η συνεισφορά της διάταξης
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αυτής στην ασφάλεια του συνόλου των πολιτών, αφού οι αστυ-
νοµικοί µας θα αφήσουν καθήκοντα φύλαξης δικαστικών διαδι-
κασιών ή επίδοσης δικαστικών εγγράφων τα οποία θα αναλάβει
πλέον η Δικαστική Αστυνοµία και θα επικεντρωθούν στην αντιµε-
τώπιση της εγκληµατικότητας και της παραβατικότητας. Απελευ-
θερώνονται έτσι δυνάµεις της Αστυνοµίας και µε τον τρόπο αυτό
ενισχύεται το σώµα. 

Στο ίδιο αποτέλεσµα καταλήγει και η ανάθεση στο ένστολο
τµήµα της Δικαστικής Αστυνοµίας των καθηκόντων στην εκτέ-
λεση δικαστικών αποφάσεων, ένα δύσκολο έργο που συχνά απα-
σχολούσε µέχρι σήµερα έναν µεγάλο αριθµό υπαλλήλων της
Αστυνοµίας, ενώ δεν έλειψαν και σηµαντικές καθυστερήσεις στις
εκτελέσεις, καθώς και συσσώρευση όγκου ανεκτέλεστων απο-
φάσεων. 

Θα ήθελα επίσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να αναφερθώ
στη συµβολή του νέου θεσµού της Δικαστικής Αστυνοµίας στην
επιτάχυνση της απονοµής της δικαιοσύνης που είναι και το µε-
γάλο ζητούµενο. Και αναφέροµαι κυρίως ως προς το δεύτερο
τµήµα της, το πολιτικό - επιστηµονικό, το οποίο θεωρώ ιδιαίτερα
σηµαντικό και σε αυτό, νοµίζω, θα συµφωνήσουν όλοι όσοι συµ-
µετέχουν στην απονοµή της δικαιοσύνης. 

Αρκεί µόνο να αναφερθώ στα καθήκοντα του επιστηµονικού -
πολιτικού προσωπικού: διενέργεια προανακρίσεων και προκα-
ταρκτικών εξετάσεων, σύνταξη επιστηµονικών - τεχνικών εκθέ-
σεων επί ζητηµάτων εκκρεµών υποθέσεων, όταν αυτό κρίνεται
αναγκαίο από τις δικαστικές και εισαγγελικές αρχές, µετάφραση
και διερµηνεία από και προς την ελληνική γλώσσα διαφόρων εγ-
γραφών και δικογράφων ή και στο πλαίσιο ακόµα της προφορι-
κής διαδικασίας. 

Και αυτά θα γίνουν µε την πρόσληψη επιστηµονικού προσωπι-
κού το οποίο θα παρέχει εξειδικευµένες επιστηµονικές γνώσεις
σε κρίσιµους τοµείς και σε ζητήµατα εκκρεµών δικών, επικου-
ρώντας ουσιαστικά τους δικαστές και εισαγγελείς στο έργο
τους. 

Πόσες φορές δεν έχουµε διαπιστώσει ότι ένας ανακριτής ή
ένας δικαστής χρειάζεται εξειδικευµένες γνώσεις -για παρά-
δειγµα, οικονοµικών, λογιστικής- για να διαπιστώσει το µέγεθος
µιας υπεξαίρεσης; 

Εδώ, λοιπόν, όλοι καταλαβαίνουµε ότι η ρύθµιση δεν έχει ως
συνέπεια µόνο την εξοικονόµηση οικονοµικών πόρων, αλλά και
την εξειδίκευση και άρα, είναι και θέµα ουσιαστικό για την ορθό-
τητα απονοµής της δικαιοσύνης: αντικειµενικότητα, επιστηµο-
νική, εξειδίκευση και ταχύτητα. 

Γνωρίζουµε πόσος χρόνος ξοδεύετε πολλές φορές για τη διε-
νέργεια µιας πραγµατογνωµοσύνης ή µιας τεχνικής έκθεσης είτε
στην πολιτική είτε στην αστική δικαιοσύνη, ενώ πολλές φορές
αυτές που γίνονται δεν είναι επαρκείς, χρειάζονται συµπλήρωση
για την ορθή δικαστική κρίση και τελικώς, αµφισβητούνται και
καταλήγουν σε περαιτέρω δικαστική εµπλοκή και άρα, σε ακόµα
µεγαλύτερες καθυστερήσεις. 

Με το παρόν σχέδιο νόµου καλύπτεται επίσης και ένα µεγάλο
µέρος του προβλήµατος των κενών οργανικών θέσεων δικαστι-
κών υπαλλήλων που αφορά βέβαια σε όλα τα δικαστήρια της
χώρας. Σε καµµία περίπτωση, όµως, δεν λύνει συνολικά το πρό-
βληµα και είναι βέβαιο ότι θα πρέπει να ενισχυθούν τα δικαστή-
ρια µε προσωπικό, παρά το γεγονός ότι οι εξωγενείς κρίσεις που
έπληξαν τη χώρα µας έφεραν άλλες προτεραιότητες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το εύκολο είναι να µιλάς για την
επιτάχυνση απονοµής δικαιοσύνης, για την αναβάθµιση της ποι-
ότητάς της, για την εξασφάλιση καλύτερων συνθηκών για τους
λειτουργούς.

Και το δύσκολο είναι να κάνεις πράξεις, να υλοποιείς όσα
άλλες κυβερνήσεις θα ήθελαν αλλά δεν τόλµησαν, όσα φαίνον-
ταν σωστά αλλά δεν γινόταν, όσα ζητούσε χρόνια ο νοµικός κό-
σµος αλλά δεν πραγµατοποιούνταν. Η Αντιπολίτευση θα πρέπει
να αρθεί στο ύψος των περιστάσεων, να πάψει να λέει όχι σε όλα,
να πάψει να ανακαλύπτει παντού προβλήµατα και επιφυλάξεις.

Με το παρόν σχέδιο νόµου ιδρύουµε τη Δικαστική Αστυνοµία
και κάνουµε ένα ακόµα βήµα για την αναβάθµιση της δικαιοσύ-
νης στη χώρα µας. Σίγουρα δεν αρκεί. Σίγουρα δεν είναι το µόνο
που έχουµε κάνει. Αλλά σίγουρα θα κάνουµε ακόµα περισσό-

τερα, γιατί αποδεικνύουµε συνεχώς ότι κάνουµε πράξη όσα υπο-
σχόµαστε, ότι κάνουµε πράξη όσα σωστά θα έπρεπε να έχουν
γίνει στο παρελθόν και δεν έχουν γίνει µέχρι σήµερα. 

Σας καλώ, λοιπόν να υπερψηφίσουµε το παρόν σχέδιο νόµου. 
Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο έχει ο κ. Κούβελας από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Σας ευχαριστώ κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητούµε σή-

µερα ακόµη ένα σχέδιο νόµου που αφορά τον πολύπαθο χώρο
της δικαιοσύνης. Ο θεσµός της Δικαστικής Αστυνοµίας δεν απο-
τελεί κάποια πρωτοτυπία. Είναι όµως ιδιαίτερης βαρύτητας και
σηµασίας για τη λειτουργία των δικαστηρίων και της δικαιοσύνης
µας. Και επιτέλους το Υπουργείο Δικαιοσύνης τον εισηγείται στο
πλαίσιο του µπαράζ των νοµοθετικών πρωτοβουλιών που έχει
αναλάβει τα τελευταία τρία χρόνια. 

Αξίζουν θερµά συγχαρητήρια στην πολιτική ηγεσία του Υπουρ-
γείου, τους συνεργάτες σας, κύριε Υπουργέ, µε τη σηµερινή ευ-
καιρία. Μάλιστα είναι ιδιαίτερα θετικό το γεγονός ότι η πλειοψηφία
των συναδέλφων που τοποθετήθηκαν στις επιτροπές εκφράστη-
καν θετικά για τη συγκεκριµένη νοµοθετική πρωτοβουλία. Επιτέ-
λους, θα έλεγε κανείς, σε αυτά που είναι σηµαντικά οφείλουµε να
συµφωνήσουµε, όπως ζητούν από εµάς οι πολίτες. Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, ειδικά σε θέµατα επιτάχυνσης της δικαιοσύνης
και ποιοτικότερης απονοµής της δεν χωρούν ανούσιες κοµµατι-
κές, µικροκοµµατικές διαφωνίες. Εµείς ξέρουµε, πιστεύουµε ότι
µε την εφαρµογή αυτού του νόµου θα συµβάλ- λουµε σηµαντικά
στη βελτίωση της καθηµερινότητας των πολιτών, πόσω µάλλον
όταν αφορά τον ευαίσθητο χώρο της δικαιοσύνης. 

Η Κυβέρνηση και το Υπουργείο εδώ και τρία χρόνια έχουν
θέσει τις βάσεις προκειµένου να κερδίσουµε αυτό το διπλό στοί-
χηµα, στο οποίο έχουµε αναφερθεί πάρα πολλές φορές σε αυτή
την Αίθουσα. Από τη µια να περιφρουρηθεί και να ενισχυθεί η
ασφάλεια του δικαίου και από την άλλη να βελτιωθεί η ποιότητα
και να εξασφαλιστεί η επιτάχυνση στην απονοµή της δικαιοσύ-
νης. Είναι αλήθεια ότι η πανδηµία επηρέασε την ορθή, την εύ-
ρυθµη λειτουργία των δικαστηρίων της χώρας, όσο καµµία άλλη
δηµόσια λειτουργία. Παρ’ όλα αυτά η Ελλάδα παύει να είναι ου-
ραγός της Ευρώπης µε δεκάδες καταδικαστικές αποφάσεις σε
βάρος της για την καθυστέρηση έκδοσης δικαστικών αποφά-
σεων, αλλά και ως προς την ποιότητα απονοµής του δικαίου.
Αυτό το τοπίο έχει αλλάξει.

Για τους λόγους αυτούς καταβάλλουµε σηµαντικές προσπά-
θειες, διαρκείς προσπάθειες µέσα από στοχευµένες νοµοθετικές
παρεµβάσεις να βελτιώσουµε τη θέση της εικόνας της χώρας
µας. Και αυτό το έχει πετύχει η ηγεσία του Υπουργείου Δικαιο-
σύνης τα τελευταία τρία χρόνια. Κανείς δεν µπορεί να αµφισβη-
τήσει τις σηµαντικές παρεµβάσεις που έγιναν προς αυτή την
κατεύθυνση. Θυµίζω επιγραµµατικά: Διαµεσολάβηση, Κώδικας
για το Ελεγκτικό Συνέδριο, ο νέος Κώδικας Πολιτικής Δικονοµίας,
Ποινικού Δικαίου, Κώδικας Δικαστηρίων, Δικαστικών Υπαλλήλων,
ο Οργανισµός των Δικαστηρίων, η αξιολόγηση του έργου των δι-
καστών. Αυτά είναι ανάµεσα στα πολλά νοµοθετήµατα τα οποία
αποδεικνύουν την πολύ σοβαρή δουλειά που γίνεται αυτά τα τρία
χρόνια. 

Και αν αναρωτηθεί κανείς, τα προβλήµατα λύθηκαν, εξανεµί-
στηκαν; Όχι βέβαια έχουµε ακόµη δουλειά να κάνουµε σε επί-
πεδο ακόµη καλύτερης και µεγαλύτερης στελέχωσης σε
προσωπικό των δικαστηρίων της χώρας, προκειµένου να συµβά-
λουµε ακόµη περισσότερο στο σπουδαίο έργο που έχουν να φέ-
ρουν σε πέρας τους οι δικαστές µας, οι δικαστικοί υπάλληλοι,
όλοι όσοι υπηρετούµε τον χώρο της δικαιοσύνης. 

Η Δικαστική Αστυνοµία ως ιδέα προβλέπεται εδώ και δεκαετίες
στην Ελλάδα, αλλά ποτέ δεν εφαρµόστηκε στην πράξη. Το ση-
µερινό νοµοσχέδιο για πρώτη φορά την εισάγει στην έννοµη τάξη
µας, αυτόν τον σπουδαίο θεσµό που ήδη λειτουργεί µε µεγάλη
επιτυχία και αποτελεσµατικότητα σε πολλά ευρωπαϊκά κράτη. Η
Γαλλία ίσως ήταν αυτή που άνοιξε τον δρόµο αλλά και η Γερµα-
νία, το Βέλγιο, η Ολλανδία, η Ισπανία. 
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Οι ίδιοι οι φορείς στην ακρόαση τους στάθηκαν στη σπουδαι-
ότητα της σηµερινής πρωτοβουλίας και παρουσίασαν τους λό-
γους για τους οποίους είναι επιβεβληµένη. Συµφώνησαν δηλαδή
µε αυτή. Αναφέρθηκαν στα προβλήµατα που υπάρχουν διαχρο-
νικά, τα οποία εµφανίζουν το δικαιικό σύστηµα της Ελλάδας ως
ένα σύστηµα που υπολείπεται των άλλων σύγχρονων της Ευρω-
παϊκής Ένωσης αλλά και στο πλήθος των ποινικών αποφάσεων
που αποµένουν ανεκτέλεστες. Είναι, λοιπόν, και αυτό το σχέδιο
νόµου ένα πολύ σηµαντικό βήµα προς αυτή την κατεύθυνση. Οι
εµπλεκόµενοι µόνο θετικά σχόλια έχουµε για το συγκεκριµένο
νοµοθέτηµα. Ικανοποιεί µάλιστα το πάγιο αίτηµα των δικαστικών
λειτουργών, των δικαστικών υπαλλήλων αλλά και των δικηγόρων. 

Με τον θεσµό της Δικαστικής Αστυνοµίας, αυτής της εξειδι-
κευµένης υπηρεσίας του Υπουργείου Δικαιοσύνης επιδιώκεται η
ταχύτερη εκτέλεση δικαστικών αποφάσεων, η ευταξία και η
εφαρµογή των κανόνων εντός των δικαστικών αιθουσών, αλλά
και των δικαστικών µεγάρων κατά τη διάρκεια των συνεδριά-
σεων, η αποτελεσµατική φύλαξη σε επιµέρους χώρους φύλαξης
στα δικαστήρια, η υποστήριξη των δικαστικών και εισαγγελικών
λειτουργών κατά τη διενέργεια ανακριτικών πράξεων, καθώς και
η παροχή προς αυτούς απαραίτητης συνδροµής για την επίλυση
ιδιαίτερων νοµικών αλλά και πραγµατικών ζητηµάτων τα οποία
απαιτούν ειδικές επιστηµονικές ή τεχνικές γνώσεις. 

Έχουµε όλοι αντιληφθεί ότι ο σύγχρονος δικαστής έχει πραγ-
µατικά µεγάλη ανάγκη συνδροµής στο σπουδαίο έργο του. Και
ως δικηγόρος βρισκόµενος µαζί µε τους άλλους συναδέλφους
σε διαρκή επαφή µε τους δικαστικούς λειτουργούς µπορούµε να
αντιληφθούµε την κρισιµότητα των διατάξεων αυτών που θα απο-
τελέσουν άλλο ένα εργαλείο στη δυνατότητα µαζί µε το υπό-
λοιπο πολιτικό προσωπικό της Δικαστικής Αστυνοµίας, ένστολοι
και πολιτικό προσωπικό, για την πιο εύρυθµη λειτουργία των δι-
καστηρίων. Ένστολο από τη µία πολιτικό, επιστηµονικό προσω-
πικό από την άλλη θα συµµετέχει στη Δικαστική Αστυνοµία. 

Αποτέλεσµα της λειτουργίας του πολιτικού - επιστηµονικού
κλάδου είναι µε την πρόσληψη εξειδικευµένου επιστηµονικού
προσωπικού να παρέχονται εξειδικευµένες υπηρεσίες σε ζητή-
µατα επί εκκρεµών δικών, συνεπικουρώντας ουσιαστικά δικαστές
και εισαγγελείς σε ζητήµατα τα οποία κατά τη διενέργεια των
προανακριτικών πράξεων προκύπτουν και εκεί χρειάζεται ανα-
γκαία υποστήριξη στο έργο το οποίο επιτελείται µε αυτή τη νο-
µοθετική παρέµβαση. 

Με αυτή τη νοµοθετική παρέµβαση ελπίζουµε ότι θα πετύ-
χουµε την αλλαγή της κουλτούρας του δικαστικού περιβάλλον-
τος εργασίας µέσα από την εφαρµογή αυτού του σύγχρονου
θεσµού, έτσι ώστε να θωρακίσουµε ακόµη περισσότερο την ποι-
ότητα της δικαιοσύνης που απονέµεται αλλά τελικά και την τα-
χύτητα. Ας µην ξεχνάµε ότι ο σεβασµός προς τους θεσµούς
ξεκινά πρώτα από όλα από την εικόνα που έχουµε για αυτούς.
Και όλοι µας έχουµε ανάγκη να νιώσουµε τη δικαιοσύνη ως πραγ-
µατικό καταφύγιο όπου τελικά θα βρούµε το δίκιο µας. 

Οφείλουµε πάντα να έχουµε στις σκέψεις µας ότι ένας πλήρως
καταρτισµένος δικαστής ο οποίος προετοιµάζεται καλά, ο οποίος
είναι επαρκής, αλλά έχει και την απαραίτητη τη συνδροµή από
τους συλλειτουργούς της δικαιοσύνης είναι αυτός ο οποίος θα
δώσει τελικά τη σωστή λύση στα σοβαρά θέµατα επί των οποίων
καλείται να κριθεί. Αυτός θα διαµορφώσει τη σύγχρονη νοµολο-
γία συµβαδίζοντας µε το κλίµα της εποχής και όχι µε τον καιρό
της ίδιας µέρας που δικάζει.

Αδήριτη ανάγκη -κλείνοντας κυρία Πρόεδρε- να αντιληφθούµε
ότι ο εκσυγχρονισµός του χώρου της δικαιοσύνης µέσα από σύγ-
χρονες κτηριακές εγκαταστάσεις θα οδηγήσει και το ανάλογο
προσωπικό στο ζητούµενο, στην ταχύτερη και ποιοτικότερη δι-
καιοσύνη. 

Και εδώ βέβαια είναι πάντα επίκαιρα τα λόγια του Σωκράτη τα
οποία θυµίζουν τη σηµασία και την αξία να έχουµε καλούς δικα-
στές και να τους δίνουµε τα µέσα για να µπορέσουν αυτοί να
αποδώσουν. Θέλουµε δικαστές εκείνους που ακούν ευγενικά,
εκείνους που απαντούν µε συνέπεια, σκέφτονται ορθά και τελικά
αποφασίζουν αµερόληπτα. 

Σας καλώ να υπερψηφίσουµε το παρόν σχέδιο νόµου. 
Σας ευχαριστώ πολύ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥ-

ΡΙΖΑ κ. Ραγκούσης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάτι σάπιο υπάρχει σήµερα

στην Ελλάδα του Κυριάκου Μητσοτάκη. Κάτι σάπιο υπάρχει στη
Γ’ Ελληνική Δηµοκρατία, που δυστυχώς, µε τον χειρότερο τρόπο
καθηµερινά υπονοµεύει τους βασικούς πυλώνες λειτουργίας του
δηµοκρατικού πολιτεύµατος. Και αυτό, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, πια δεν είναι ένας ισχυρισµός του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία. Δεν είναι µια σειρά από τεκµηριωµένες καταγγελίες
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και της ευρύτερης Αντιπολίτευ-
σης. Είναι πια και µία πανθοµολογούµενη αλήθεια που αφορά και
εκφωνείται από τη συντριπτική πλειοψηφία των Ελληνίδων και
των Ελλήνων. 

Κύριε Τσιάρα, σύµφωνα µε το Ευρωβαρόµετρο, αν είναι δυνα-
τόν, 98% των Ελληνίδων και των Ελλήνων πιστεύουν ότι υπάρχει
στη χώρα µια εκτεταµένη κατάσταση διαφθοράς επί Κυβέρνησης
Κυριάκου Μητσοτάκη, όταν ο αντίστοιχος µέσος όρος των ΗΠΑ
είναι αυτή τη στιγµή στην Ευρωπαϊκή Ένωση 68%.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Επί ΣΥ-
ΡΙΖΑ;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Και επειδή βιάζεστε, κύριε Τσιάρα,
αλλά η βιασύνη δεν κάνει καλό, το 51% των Ελληνίδων και των
Ελλήνων πιστεύουν ότι τα τρία τελευταία χρόνια η διαφθορά
στην Ελλάδα έχει ξεπεράσει κάθε προηγούµενο όριο, όταν πάλι
αντίστοιχα, σύµφωνα µε το Ευρωβαρόµετρο, το 41% συναντά
κανείς ως µέσο όρο στις υπόλοιπες χώρες της Ευρώπης. 

Πλέον, λοιπόν, δεν είµαστε οι µόνοι που καταγγέλλουµε ότι
στο όνοµα του δήθεν επιτελικού κράτους αυτό το οποίο έχετε
κάνει είναι να έχετε στήσει ένα επιτελικό παρακράτος διαφθοράς
και υποκλοπών, ναι υποκλοπών! Προχτές ήταν δηµοσιογράφος.
Χθες ήταν πολιτικός αρχηγός. Αύριο ποιος ξέρει ποιος θα απο-
καλυφθεί ότι έχει πέσει θύµα αυτής της έκνοµης, οργανωµένα
παρακρατικής δραστηριότητας που έχετε επιτρέψει και έχετε εν
πολλοίς προσπαθήσει και να νοµιµοποιήσετε τα τελευταία χρό-
νια. Και θα αναφέρω συγκεκριµένα πώς τεκµηριώνονται αυτά στη
συνέχεια.

Και βεβαίως, είµαστε όχι απλώς ανοιχτοί, αλλά θετικοί στο να
συνεδριάσει και η Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας, αλλά δεν
έχουµε και καµµία ψευδαίσθηση την ίδια στιγµή ότι θα επιτρέ-
ψετε µε την πλειοψηφία που έχετε σήµερα να έρθει η αλήθεια
στο φως. 

Όµως, κύριε Τσιάρα, και µέσα από εσάς αυτό το µήνυµα να
πάει σε όλη την Κυβέρνηση: Σταµατήστε να πλανάσθε πλάνην
οικτρά, που λέει και το γνωστό γνωµικό. Όταν ο ελληνικός λαός
µάς δώσει την εντολή να κυβερνήσουµε τη χώρα -και αυτό θα
γίνει στις επόµενες εκλογές- µην έχετε καµµία αµφιβολία ότι,
όπως επιτάσσει το Σύνταγµα, όπως επιβάλλουν οι νόµοι και πάνω
απ’ όλα όπως επιβάλλει το κοινωνικό συµφέρον, τίποτα από όλα
αυτά που αφορούν στις έκνοµες ενέργειες, τις παρακρατικές,
που υπάρχουν αυτή τη στιγµή και εξελίσσονται στη χώρα µε ή
χωρίς τη δική σας συνδροµή, δεν θα µείνει στο απυρόβλητο και
στο σκοτάδι. Όλα θα έρθουν στο φως και όλα όσα γίνονται τώρα
θα µπουν στη δοκιµασία της ποινικής αξιολόγησης, κύριε
Τσιάρα. 

Ο κ. Κουκάκης, ο δηµοσιογράφος, τις προάλλες κατήγγειλε
την υποκλοπή των τηλεφωνικών των συνοµιλιών. Ποια ήταν η αν-
τίδραση της Κυβέρνησης Μητσοτάκη και του Υπουργού Τσιάρα;
Να φέρει στη Βουλή τροπολογία µε βάση την οποία απαγόρευε
στην ΕΥΠ πια, κάτι που επιβαλλόταν στην ΕΥΠ από το 1994 και
µετά και εφάρµοζαν όλες οι κυβερνήσεις, να δώσει στοιχεία για
όποιον υποτίθεται ότι παρακολουθείται για λόγους εθνικού συµ-
φέροντος. Ήταν τροπολογία του 2021 που δυστυχώς ψηφίστηκε
και από το Κίνηµα Αλλαγής. Δεκτή, βέβαια, η αναφορά περί ενός
αναστοχασµού, αλλά ο αναστοχασµός, αγαπητέ κύριε Καστα-
νίδη, πρέπει να πάει και ένα βήµα παρακάτω. Διότι αυτή η τρο-
πολογία έχει ψηφιστεί µε τις ψήφους του Κινήµατος Αλλαγής,
ισχύει αυτή τη στιγµή, εφαρµόζεται και ορίστε τα αποτελέσµατά
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της. Τα αποτελέσµατα αυτή τη στιγµή τα βλέπουµε στην περί-
πτωση του κ. Ανδρουλάκη και στις καταγγελίες του, τα είδαµε
προχθές στην περίπτωση του κ. Κουκάκη και -επαναλαµβάνω-
ποιος ξέρει στις περιπτώσεις ποιων ακόµα θα δούµε πολιτικών
σας αντιπάλων, πολιτικών, πολιτών και επιχειρηµατιών.

Και πότε ξεκίνησαν όλα αυτά βεβαίως; Ξεκίνησαν από την
αρχή διακυβέρνησης αυτής της Κυβέρνησης; Τι ήταν το καλο-
καίρι του 2019 το πρώτο πράγµα που έκανε ο Κυριάκος Μητσο-
τάκης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Να σας βάλει να ψηφίσετε
την τροποποίηση του νόµου για τα προσόντα που έπρεπε να έχει
ο διοικητής της ΕΥΠ, προκειµένου να βάλει το σηµερινό διοικητή
της ΕΥΠ, που ούτε πτυχίο δεν είχε. Και σας επέβαλε να ψηφίσετε
ένα νοµοσχέδιο και να λερώσετε υπό αυτή την έννοια την προ-
σωπική σας κοινοβουλευτική διαδροµή. Γιατί, βεβαίως, τι άλλο
από ντροπή µπορεί να είναι να κουβαλάει κανείς ότι ψήφισε να
µπορεί στην Ελλάδα να είναι διοικητής της ΕΥΠ κάποιος που δεν
έχει ούτε καν πτυχίο. Αλλά επειδή ήταν κολλητός του κ. Μητσο-
τάκη, εσείς το ψηφίσατε αυτό. Και όταν ήρθαν και τα υπόλοιπα,
ψηφίσατε και τα υπόλοιπα, όπως και την τροπολογία που φέρατε
εσείς, κύριε Τσιάρα, µε δική σας πρωτοβουλία στο ελληνικό Κοι-
νοβούλιο. Κι αν δεν υπήρχε η ερευνητική δηµοσιογραφία στην
Ελλάδα, πραγµατικά αναρωτιέται κανείς πού θα ζούσαµε, τι θα
κάναµε.

Σήµερα πάλι το Inside Story, που έχει προβεί σε µια σειρά από
αποκαλύψεις σχετικά µε αυτό το θέµα, προχωράει πάλι σε νέες
ειδήσεις, δυσάρεστες. Στην ΕΥΠ µέσα έχει βρεθεί και ΕΤΑΚ µε
δεύτερο ΑΦΜ. Στην Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών υπάρχει
αυτή τη στιγµή κέντρο µε δεύτερο ΑΦΜ, άλλο από το ΑΦΜ της
ΕΥΠ, το οποίο κάνει αγορές, κάνει προµήθειες νόµιµων και πα-
ράνοµων συστηµάτων παρακολουθήσεων ή όχι.

Η ΕΑΔ έλεγξε τις καταγγελίες του κ. Κουκάκη µε προγραµµατι-
σµένα ραντεβού. Έδινε ραντεβού σε αυτούς που έπρεπε να πάει
να ελέγξει και τους έλεγε «την τάδε µέρα και τάδε ώρα θα έρ-
θουµε να σας ελέγξουµε»! Μα δεν ντρεπόµαστε λίγο; Έτσι γίνον-
ται αυτού του τύπου οι έλεγχοι; Όταν ήρθε η ώρα να αποκα-
λυφθούν σκάνδαλα ή να γίνουν συγκρούσεις για να αποκαλυ-
φθούν σκάνδαλα, έτσι γίνονταν οι έλεγχοι; Ειδοποιούσε η εισαγ-
γελία, ειδοποιούσαν οι ελεγκτικές αρχές τον όποιο ελεγχόµενο και
του έλεγαν «να µας περιµένεις τη Δευτέρα, έξι η ώρα που θα έρ-
θουµε, για να σε ελέγξουµε»; 

Στον κ. Γεραπετρίτη, τον συνάδελφό σας υποβάλαµε ερώτηση
για όλα αυτά τα θέµατα, για το Predator και όλο το παράνοµο
λογισµικό και ήρθε εδώ και είπε ψέµατα, όπως αποδεικνύεται
πάλι από τις αποκαλύψεις του Inside Story. Ήρθε εδώ και είπε
ότι η εταιρεία «KRIKEL» -µια εταιρεία στο τρίγωνο των παράνο-
µων αυτών κινήσεων που έχουν εντοπιστεί, που εικάζεται ότι έχει
παίξει ρόλο, για να συµβαίνουν όλα αυτά που συµβαίνουν- είναι
µια εταιρεία που έχει κάνει, λέει, µόνο µια σύµβαση µε το Υπουρ-
γείο Προστασίας του Πολίτη. Έξι συµβάσεις είναι! Ψευδέστατο,
λοιπόν, και αυτό. Και κατά τα άλλα, λέει, υπάρχει απόρρητο και
δεν δίνονται στοιχεία. 

Μα, πραγµατικά, πιστεύετε ότι είναι ποτέ δυνατόν να αποφύ-
γετε την αποκάλυψη της αλήθειας; Πιστεύετε ότι είναι δυνατόν
να έχετε λερώσει τα χέρια σας µε έκνοµες παρακολουθήσεις που
προσβάλλουν, υπονοµεύουν το δηµοκρατικό πολίτευµα της
χώρας, τους πολιτικούς θεσµούς και να µείνετε στο απυρόβλητο;
Πιστεύετε ότι αργά η γρήγορα θα αποφύγετε την υποχρέωση
και την ανάγκη να λογοδοτήσετε, όπως το Σύνταγµα -επαναλαµ-
βάνω- και οι νόµοι επιβάλλουν, µπροστά στην ελληνική δικαιο-
σύνη; Μη γελιέστε. Κάτι τέτοιο δεν θα το πετύχετε. Αργά ή
γρήγορα όλα αυτά θα κριθούν όσες προσπάθειες και να κάνετε,
είτε να µη συγκληθεί τώρα η Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας
είτε να συγκληθεί µε την πλειοψηφία σας αλλά να µην οδηγηθεί
στα συµπεράσµατα που πρέπει να οδηγηθεί και ούτω καθεξής.
Νοµίζουµε πια ότι µετράµε αντίστροφα, µε τις εκλογές να πραγ-
µατοποιούνται, αν δεχτούµε αυτά που είπε ο κ. Μητσοτάκης,
ακόµη και την άνοιξη του 2023. Μετράει, λοιπόν, αντίστροφα η
αποκάλυψη της αλήθειας για όλα αυτά και βεβαίως, και ο κατα-
λογισµός των ευθυνών.

Θα τελειώσω, κυρία Πρόεδρε, απλώς λέγοντας ότι ο συνάδελ-
φος, ο εισηγητής µας, ο κ. Αυλωνίτης τοποθετήθηκε µε απόλυτη

πληρότητα επί του νοµοσχεδίου. Νοµίζω ότι έχει καταστήσει
σαφές τι είναι αυτό το οποίο πιστεύουµε, τι είναι αυτό το οποίο
περιµένουµε, κύριε Τσιάρα, να δούµε αν θα αλλάξετε στα συγ-
κεκριµένα άρθρα που έχουν εντοπιστεί, για να καθορίσουµε και
την τελική µας στάση για ένα νοµοσχέδιο που θα θέλαµε να ελ-
πίζουµε ότι θα ξέφευγε από τον κανόνα, δηλαδή να είναι κι αυτό
ένα νοµοσχέδιο που θα µείνει στα χαρτιά, δεδοµένου ότι, όπως
είπε και ο συνάδελφος κ. Αυλωνίτης, ούτε πόροι έχουν διασφα-
λιστεί ούτε ένα σχέδιο δράσης ούτε ένα επιχειρησιακό σχέδιο
για την υλοποίηση, αλλά για όλα αυτά οψόµεθα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ κι εγώ,
κύριε συνάδελφε.

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Καστανίδη. Νοµίζω ότι θέλετε
τον λόγο επί προσωπικού. Ορίστε.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, στην οµιλία
του ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ αναφέρθηκε
στην τοποθέτησή µου µε αφορµή την παρατήρηση που έκανα ότι
χρειάζεται να ξανασκεφτούµε και να αλλάξουµε την τροπολογία
που εισηγήθηκε αιφνιδίως η Κυβέρνηση για τη µη ενηµέρωση
αυτών που υφίστανται την παρακολούθηση για λόγους εθνικής
ασφαλείας. Υπενθύµισε ότι µε την ψήφο του ΠΑΣΟΚ εγκρίθηκε
αυτή η τροπολογία και µου απέδωσε καλές µεν προθέσεις, αλλά
χρειάζεται να πάµε παρακάτω. 

Θα ήθελα να υπογραµµίσω τα ακόλουθα: Παρά το γεγονός ότι
θα µπορούσα προσωπικά να διαχωρίσω τη θέση µου απ’ όσους
υπό συνθήκες έκτακτες πήραν την απόφαση να ψηφιστεί η τρο-
πολογία, δεν το κάνω ως µέλος κόµµατος που αναλαµβάνει τις
ευθύνες και των άλλων. 

Θέλω να υπενθυµίσω ότι έχει πολύ µεγάλη σηµασία ότι η διά-
ταξη ψηφίστηκε σε κάποια στιγµή που δεν γνώριζε κανείς τα
στοιχεία της υπόθεσης Κουκάκη. Νεότερα στοιχεία από τις κα-
ταγγελίες του ΚΚΕ µάς οδηγούν στην απόφαση να εισηγηθούµε
την κατάργηση της σχετικής διάταξης και αυτό είναι η ηθική της
ευθύνης ενός κόµµατος που τολµά να αναγνωρίσει ότι σε στιγµή
που δεν µπορούσε να προδικάσει τέτοιου είδους εξελίξεις, ψή-
φισε κατά την άποψή µου ίσως άστοχα µια τέτοια ρύθµιση. Έχει
σηµασία ότι αναλαµβάνουµε την πρωτοβουλία να συγκαλέσουµε
λίγο αργότερα την Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας
Τάξης και Δικαιοσύνης για να συζητήσουµε και να εισηγηθούµε,
µεταξύ άλλων, και την κατάργηση της συγκεκριµένης τροπολο-
γίας.

Κλείνω µε µια παρατήρηση. Πριν από πολύ λίγο καιρό συµπλη-
ρώθηκαν αρκετές θέσεις µελών του ΑΣΕΠ µε συµφωνία Κυβέρ-
νησης και Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και διορίστηκαν δύο µέλη,
δύο άνθρωποι προερχόµενοι από τον ΣΥΡΙΖΑ. Δεν αναλάβαµε
την πρωτοβουλία να καταδικάσουµε µια συζήτηση στο περιθώριο
των διαβουλεύσεων µεταξύ Κυβέρνησης και Αντιπολίτευσης. Ση-
µασία έχει να έχουµε πάντα την αίσθηση καθήκοντος να διορθώ-
σουµε, αν κάτι ήταν ηµαρτηµένο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Τον λόγο έχει ο κ. Ραγκούσης για ένα λεπτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Η ανακοίνωση που µόλις έκανε ο κ. Καστανίδης, η οποία δεν

είχε γίνει κατά τη διάρκεια της εισήγησής του, νοµίζω ότι είναι
µια απολύτως θετική εξέλιξη. Εµείς την υποδεχόµαστε µε απο-
λύτως θετικό τρόπο. Έχει δίκιο ο κ. Καστανίδης ότι πολλές
φορές, ιδίως εξαιτίας του τρόπου µε τον οποίο νοµοθετεί η Κυ-
βέρνηση, Βουλευτές και κόµµατα βρισκόµαστε αντιµέτωποι µε
αιφνιδιαστικές εξελίξεις που πράγµατι δεν είσαι 100% βέβαιος
εκείνη την ώρα ότι είσαι σε θέση να «διαστασιολογήσεις» σωστά
αυτό που εισηγούνται, αν πρέπει να το ψηφίσεις κ.λπ.. 

Σε κάθε περίπτωση, αυτό που έχει σηµασία είναι ότι αυτό που
είπε ο κ. Καστανίδης για εµάς είναι πολύ θετικό και προφανώς
προστίθεται και στην πρωτοβουλία για τη σύγκληση της Επιτρο-
πής Θεσµών και Διαφάνειας και ναι, µπορεί κανείς πια να πει ότι
υπάρχει µια αισιοδοξία ότι µπορεί να υπάρξει ένα σύνολο πολι-
τικών δυνάµεων στη χώρα που να αντισταθεί πια ενωµένο απέ-
ναντι σ’ όλες αυτές τις έκνοµες παρακρατικές πρακτικές που
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εξελίσσονται από την Κυβέρνηση και που µπορούν να δώσουν
ένα αίσθηµα ελπίδας και αισιοδοξίας στον ελληνικό λαό ότι και
µπορεί και οφείλει να αλλάξει κάτι σ’ αυτόν τον τόπο.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ κι εγώ.
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δη-

µοκρατίας κ. Θεοχάρης.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-

εδρε.
Ακούσαµε και στην οµιλία του, αλλά και τώρα, τον Κοινοβου-

λευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ να µιλάει για παρακρατικές πρα-
κτικές, για λερωµένα χέρια. Είναι πολύ σοβαρές κατηγορίες οι
οποίες δεν στηρίζονται σε συγκεκριµένα στοιχεία. Η µηνυτήρια
αναφορά του κ. Ανδρουλάκη, αλλά και όλα όσα έχει πει σχετικά
µε την απόπειρα «µόλυνσης» του κινητού του τηλεφώνου τον Σε-
πτέµβριο του 2021, είναι προφανώς ένα πολύ σηµαντικό θέµα
και ένα ζήτηµα δηµοκρατίας. 

Σε κάθε περίπτωση, η Κυβέρνηση ήταν από την πρώτη στιγµή
και είναι κατηγορηµατική. Καλεί κάθε υπηρεσία να συνδράµει
στον έλεγχο της δικαιοσύνης. Πρέπει να ελεγχθούν όλα τα γε-
γονότα και όλα τα δεδοµένα για να δούµε από πού προέρχεται
και τι συµβαίνει για τη διαλεύκανση της µηνυτήριας αναφοράς
του κ. Ανδρουλάκη. Η Κυβέρνηση, λοιπόν, θα στηρίξει κάθε προ-
σπάθεια για να υπάρξει άπλετο φως και σ’ αυτές τις κατηγορίες.

Συνεπώς, δεν υπάρχει καµµία θέση για «σκιά» στη θέση της
ελληνικής Κυβέρνησης, κανένα ερωτηµατικό, καµµία «γκρίζα
ζώνη», διότι στα ζητήµατα της δηµοκρατίας η θέση της Κυβέρ-
νησης είναι συγκεκριµένη και δεν χωρούν αµφισηµίες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Μουλκιώτης εκ µέρους του Κινήµατος
Αλλαγής.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η εδραίωση του κράτους δι-

καίου και της κοινωνικής ειρήνης, αλλά και η οικονοµική ανά-
πτυξη µιας χώρας σ’ ένα δηµοκρατικό πολίτευµα δεν µπορεί να
νοηθούν κατ’ ουδένα άλλον τρόπο χωρίς ορθή και αποτελεσµα-
τική λειτουργία της δικαιοσύνης. Η ελληνική δικαιοσύνη εµφανί-
ζει βεβαίως αισθητά προβλήµατα λειτουργικότητας και αποτε-
λεσµατικότητας που δεν επιτρέπουν κανέναν εφησυχασµό,
καθώς επιδρούν σοβαρά στην εµπιστοσύνη των πολιτών στην
απονοµή της δικαιοσύνης και στην εν γένει δικαιοδοτική λειτουρ-
γία. Τα µέτρα που οφείλουµε όλοι να λάβουµε είναι σύνθετα,
διότι τα προβλήµατα τα οποία έρχεται να αντιµετωπίσει η δικαιο-
σύνη είναι πολύπλευρα. 

Η καταγγελία προς τον εισαγγελέα του Αρείου Πάγου, επικα-
λούµενος συγκεκριµένα περιστατικά και έγγραφα στοιχεία για
επίθεση στο προσωπικό τηλέφωνο του Προέδρου του ΠΑΣΟΚ -
Κινήµατος Αλλαγής Νίκου Ανδρουλάκη µε το εξελιγµένο λογι-
σµικό Predator είναι λίαν αποκαλυπτική. Η απόπειρα διαπιστώ-
θηκε µετά από επίσηµους ελέγχους υπηρεσιών του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου, το οποίο συνέταξε και τη σχετική έκθεση. Είναι
αυτονόητο ότι η εν λόγω υπόθεση είναι σκοτεινή και δυσώδης,
διότι όπως αναφέρεται σε επίσηµη ανάρτηση της «GOOGLE», η
εφαρµογή Predator πουλήθηκε σε διαφορετικούς κυβερνητικούς
φορείς σε συγκεκριµένες χώρες, ανάµεσα στις οποίες είναι και
η χώρα µας. 

Επειδή η Ελλάδα δεν αντέχει τίποτα λιγότερο από την απόλυτη
διαφάνεια στη λειτουργία των θεσµών, η διερεύνηση σε βάθος
της µηνυτήριας αναφοράς του Νίκου Ανδρουλάκη αποτελεί αί-
τηµα κάθε δηµοκρατικού πολίτη και µάλιστα διερεύνηση αµελ-
λητί. Οι περί τα νοµικά τυρβάζοντες γνωρίζουν. 

Καλούµε, λοιπόν, την ελληνική δικαιοσύνη να επιληφθεί επει-
γόντως, ώστε να πληροφορηθεί ο ελληνικός λαός ποιος και γιατί
βρίσκεται πίσω απ’ αυτή την απαράδεκτη κατάσταση και απ’
αυτή την απαράδεκτη απόπειρα. Ζητάµε από την ελληνική Κυ-
βέρνηση και τη δικαιοσύνη για κάθε τέτοια περίπτωση, αλλά και
για όλους τους Έλληνες, να υπάρχει προστασία από παρόµοιες
µεθοδεύσεις. 

Αυτό το θέµα, κύριοι Υπουργοί, µας αφορά όλους. Αφορά τον
απλό πολίτη, αλλά και την εξ ολοκλήρου ανεξαρτησία του πολι-

τικού συστήµατος, γιατί οι πολίτες πρέπει να είναι σίγουροι ότι η
ελληνική Κυβέρνηση διασφαλίζει την προστασία των προσωπι-
κών τους δεδοµένων και γι’ αυτό χρειαζόµαστε τώρα περισσό-
τερο από ποτέ µια σαφή διαβεβαίωση ότι η Κυβέρνηση κάνει ό,τι
έχει ως θεσµική ευθύνη, ώστε κανένας φορέας, δηµόσιος ή ιδιω-
τικός, να µην µπορεί να διενεργεί τέτοιες ή παρόµοιες παρακο-
λουθήσεις.

Μια τέτοια διαβεβαίωση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µπορεί
να προκύψει µόνο µέσα από µια ενδελεχή και ανεξάρτητη
έρευνα, η οποία θα γίνει και για λογαριασµό της ελληνικής Βου-
λής. Μάλιστα ως πολιτικός προϊστάµενος της Εθνικής Υπηρεσίας
Πληροφοριών από το 2019 ο ίδιος ο Πρωθυπουργός έχει υπο-
χρέωση να θέσει σε κίνηση µια τέτοια διαδικασία. Όσο κι αν το
ζήτηµα το οποίο έχει ανακύψει από προχθές επιδιώκεται να υπο-
βαθµιστεί επικοινωνιακά από τα γνωστά µέσα, τα υπηρετούντα
την Κυβέρνηση, ενώ το µείζον ζήτηµα αφορά το τρίτο κόµµα της
Βουλής, δεν το ξεχνάει κανένας και είµαστε εδώ και περιµέ-
νουµε. Αλλά η όλη διαδικασία απαιτείται να γίνει αµελλητί και
επαναλαµβάνω την έκφραση.

Βεβαίως σήµερα καταθέσαµε ως Κοινοβουλευτική Οµάδα και
αίτηµα για σύγκληση της Επιτροπής Θεσµών και Διαφάνειας µε
ακρόαση του διοικητή της Εθνικής Υπηρεσίας Πληροφοριών,
αλλά και του προέδρου της Αρχής Διασφάλισης του Απορρήτου
των Επικοινωνιών και αναµένεται η απάντηση και αναµένεται επί
των έργων να ληφθούν συγκεκριµένες αποφάσεις, αλλά προ-
εχόντως ενηµέρωση.

Ως προς το νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συγ-
κρότηση του σώµατος της Δικαστικής Αστυνοµίας δεν αποτελεί
µόνο ένα διαχρονικό αίτηµα, το οποίο µάλιστα έχει υποστηριχθεί
από διαφορετικές πολιτικές δυνάµεις, αλλά και µια αναγκαιότητα
αντιµετώπισης της σηµερινής πραγµατικότητας στον χώρο της
δικαιοσύνης. Διότι ο χώρος της δικαιοσύνης χρειάζεται αδιαµφι-
σβήτητα τον χώρο της Δικαστικής Αστυνοµίας για την αποτελε-
σµατική υποβοήθηση του έργου των δικαστικών και των
εισαγγελικών αρχών, αλλά επίσης είναι µείζον ζήτηµα για τη δια-
σφάλιση της εύρυθµης λειτουργίας των δικαστικών υπηρεσιών,
οι οποίες σήµερα δεν είµαστε τόσο υπερήφανοι ότι είναι εύ-
ρυθµη η λειτουργία.

Πέραν της θετικής µας στάσης αναλύθηκε ιδιαίτερα, διεξο-
δικά, µε ειδική και εµπεριστατωµένη αιτιολογία από τον εισηγητή
µας κ. Καστανίδη. Ως προς το γενικό εγχείρηµα, όπως κάθε άλλη
φορά, το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής µε αίσθηµα ευθύνης διατυ-
πώνει τις θέσεις του ξεκάθαρα, αλλά διατυπώνουµε παράλληλα
και στάση για πολύ ειδικά και συγκεκριµένα ζητήµατα.

Πρώτον, ειπώθηκε, ως προς τον επικεφαλής της Διεύθυνσης
της Δικαστικής Αστυνοµίας. Επαναλαµβάνουµε τη θέση πως πρέ-
πει να είναι µεταξύ των υποψηφίων που ανήκουν σε περισσότε-
ρους νοµικούς κλάδους, να υπάρχει ευρύτητα δυνατότητας
επιλογής για το βέλτιστο αποτέλεσµα. Είναι ένα ζήτηµα το οποίο
είναι πρόκληση προς την πλειοψηφία.

Δεύτερον, η διεύρυνση των υποψηφιοτήτων συνάδει και µε την
πρότασή µας να προηγηθεί µια κατά το δυνατόν αντικειµενική
και αξιοκρατική διαδικασία που οδηγεί στην τελική απόφαση του
Υπουργού Δικαιοσύνης.

Για τις αρµοδιότητες αλλά και για την εποπτεία των περιφε-
ρειακών υπηρεσιών θα πρέπει να υπάρξει µια ισχυρή διατύπωση
ενός γενικού κανόνα ότι την ευθύνη για τη λειτουργία και την
εποπτεία των περιφερειακών υπηρεσιών της Δικαστικής Αστυνο-
µίας έχει αυτός ο εισαγγελέας που διευθύνει το δικαστήριο στο
εσωτερικό του οποίου διεξάγονται οι ανακριτικές πράξεις.

Τρίτον, ως προς τη συγκρότηση του αστυνοµικού τοµέα, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι και οι έχοντες σχέση µε τη νοµική, έντονα
µας προβληµατίζει πέραν του λειτουργικού και το δηµοσιονοµικό
κόστος. Αντιλαµβάνεστε οι πάντες τι εννοούµε. Πέραν τούτου, ο
κ. Καστανίδης το είπε εξαιρετικά εύστοχα και πρόδηλα. Υπάρχουν
σοβαρές προειδοποιήσεις από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή ως προς
την αναγκαιότητα επιβολής δραµατικών περικοπών, όσον αφορά
τις δαπάνες για τις χώρες µε υψηλό δηµόσιο χρέος από τις αρχές
του 2023. Τι γίνεται, λοιπόν; Έχουµε κατά συνέπεια υπαρκτό κίν-
δυνο να βρεθούµε µπροστά στην αδυναµία καταβολής σχετικών
ποσών πολύ περισσότερο που είναι σαφής και η τοποθέτηση του
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Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους, γιατί το Γενικό Λογιστήριο του
Κράτους εν προκειµένω -και αυτό είναι προς προβληµατισµό µας-
δεν µπορεί να προσδιορίσει τη σχετική δαπάνη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σύσταση της Δικαστικής Αστυ-
νοµίας πράγµατι είναι µια θετικότατη πρωτοβουλία. Ωστόσο, όσοι
είµαστε και δικηγόροι στην πράξη γνωρίζουµε ότι η δικαιοσύνη
χρειάζεται πολύ περισσότερα. Χρειάζεται, κύριε Υπουργέ, συστη-
µατικές και συντονισµένες προσπάθειες. Χρειάζεται αναβάθµιση
του τρωθέντος κύρους της από τις καθηµερινές επιθέσεις που δέ-
χεται και αυτό είναι καθήκον όλων και προεχόντως της ίδιας της
δικαιοσύνης.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαριστώ
πολύ.

Τον λόγο τώρα ο κ. Σπανάκης εκ µέρους της Νέας Δηµοκρα-
τίας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, το σηµερινό νοµοσχέδιο που συζητάµε σκοπό έχει να υπο-
βοηθήσει το έργο των δικαστικών και εισαγγελικών αρχών µε την
ανάθεση σε εξειδικευµένο προσωπικό του Υπουργείου Δικαιοσύ-
νης φυσικά αστυνοµικών καθηκόντων, καθώς και άλλων καθηκόν-
των που ασκούνται σήµερα από το προσωπικό της Ελληνικής
Αστυνοµίας, µε αποτέλεσµα την εµφάνιση δυσλειτουργιών και την
καθυστέρηση στην απονοµή δικαιοσύνης.

Η Δικαστική Αστυνοµία ήταν ένα ζητούµενο πολλών ετών για το
δικαστικό µας σύστηµα και η αλήθεια είναι ότι πολλές κυβερνήσεις
στο παρελθόν επιχείρησαν να νοµοθετήσουν τη Δικαστική Αστυ-
νοµία. Άλλωστε και κατά την ακρόαση των φορέων ανεξάρτητα
και µε κάποιες ενστάσεις που διατυπώθηκαν στις επιτροπές όλοι
συµφώνησαν ότι η ίδρυση της Δικαστικής Αστυνοµίας είναι ένα
µεγάλο ζητούµενο. Η ίδρυση της Δικαστικής Αστυνοµίας αποτε-
λούσε και αποτελεί πάγιο αίτηµα δικαστών, εισαγγελέων, δικαστι-
κών υπαλλήλων και κυρίως δικηγόρων, διότι είναι ένα πολύτιµο
εργαλείο που θα συµβάλει στην επιτάχυνση και στη µεγαλύτερη
αξιοπιστία της απονοµής της δικαιοσύνης, ενώ παράλληλα θα
αποσυµφορήσει υπερφορτωµένα πινάκια.

Και φυσικά δεν είναι κάποια δική µας πρωτοτυπία. Η Δικαστική
Αστυνοµία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αποτελεί παγκόσµια
πρακτική και είναι ενεργή σε πολλές ευρωπαϊκές χώρες. Δείτε τι
συµβαίνει στη Γαλλία, στη Γερµανία, στην Ισπανία, στην Ολλανδία,
στο Βέλγιο.

Με το σχέδιο νόµου υιοθετούνται στο εθνικό δικαστικό σύστηµα
οι βέλτιστες πρακτικές για τη στελέχωση των δικαστηρίων που
εφαρµόζονται σε προηγµένα δικαστικά συστήµατα. Η Δικαστική
Αστυνοµία έρχεται, λοιπόν, ως αποτέλεσµα σηµερινών πραγµατι-
κών αναγκών και για να ενισχύσει αρµοδιότητες που έπρεπε να
ανήκουν καθαρά στον χώρο της δικαιοσύνης, αλλά υποστηρίζον-
ταν επί σειρά ετών από το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη.

Σύµφωνα µε το σχέδιο νόµου η Δικαστική Αστυνοµία ιδρύεται
ως αυτοτελές σώµα που θα υπάγεται στο Υπουργείο Δικαιοσύνης
και θα στελεχώνεται τόσο από ένστολο όσο και από πολιτικό και
επιστηµονικό προσωπικό. Το ένστολο τµήµα αφορά τους ανθρώ-
πους που φυλάσσουν τους χώρους των δικαστηρίων, που είναι
υπεύθυνοι για την εκτέλεση των δικαστικών αποφάσεων. Στα βα-
σικά καθήκοντα του ένστολου τµήµατος περιλαµβάνονται η φύ-
λαξη των δικαστικών µεγάρων, των αιθουσών όπου συνεδριάζουν
δικαστήρια, την εκτέλεση ποινικών αποφάσεων και επιδόσεων δι-
κογράφων. Το πολιτικό - επιστηµονικό προσωπικό θα έχει τη δυ-
νατότητα να συµβάλλει στην προανακριτική διαδικασία, να
βοηθάει µε τις ειδικές επιστηµονικές του γνώσεις όλους τους δι-
καστές, όλους τους εισαγγελείς προκειµένου να καταλήγουµε µε
µεγαλύτερη ταχύτητα στην έκδοση των δικαστικών αποφάσεων.
Στα βασικά καθήκοντα του πολιτικού - επιστηµονικού προσωπικού
της Δικαστικής Αστυνοµίας περιλαµβάνεται η διενέργεια προανα-
κρίσεων, προκαταρκτικών εξετάσεων, η σύνταξη επιστηµονικών
τεχνικών εκθέσεων επί ζητηµάτων εκκρεµών υποθέσεων, όταν κρί-
νεται αναγκαίο φυσικά από τις δικαστικές και εισαγγελικές αρχές,
η µετάφραση και διερµηνεία από και προς την ελληνική γλώσσα
εγγράφων, δικογράφων ή στο πλαίσιο της προφορικής διαδικα-
σίας των δικών.

Με τη δηµιουργία του πολιτικού - επιστηµονικού προσωπικού
προβλέπεται η πρόσληψη επιστηµονικού προσωπικού υψηλού επι-
πέδου το οποίο θα παρέχει γνώσεις σε κρίσιµους τοµείς και σε ζη-
τήµατα επί εκκρεµών δικών, επικουρώντας ουσιαστικά τους
δικαστές και τους εισαγγελείς στο έργο τους.

Μια πολύ σηµαντική συνέπεια του εν λόγω σχεδίου νόµου, η
οποία αφορά το κοινωνικό σύνολο και θα πρέπει να σηµειώσουµε
είναι η αποδέσµευση εκατοντάδων αστυνοµικών, οι οποίοι άµεσα
θα διατεθούν στη φύλαξη των πολιτών και στη δίωξη του κοινού
εγκλήµατος. Είναι κάτι που το απαιτεί από όλους εµάς η ελληνική
κοινωνία, οι γειτονιές µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας µε το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα έχει στόχο, έχει
σκοπό να ενισχύσει το έργο της δικαιοσύνης και να επιταχύνει τη
λήψη δικαστικών αποφάσεων. Με αυτόν τον τρόπο θα ενισχυθεί
και η εµπιστοσύνη των πολιτών απέναντι στον θεσµό της δικαιο-
σύνης. 

Η Νέα Δηµοκρατία άλλωστε έχει αποδείξει διαχρονικά ότι είναι
ένα κόµµα µε τεράστια παράδοση σεβασµού των θεσµών και του
πολιτεύµατος. Σέβεται και έχει διασφαλίσει πλήρως την ανεξαρ-
τησία της δικαιοσύνης. Δεν παρεµβαίνει στο έργο της δικαιοσύ-
νης. Και επιτρέψτε µου εδώ να πω ότι αυτό είναι που δεν φαίνεται
εκ του αποτελέσµατος να το τηρούν δυστυχώς όλοι. 

Κλείνοντας, θέλω να πω ότι σήµερα το Σώµα καλείται να ψηφί-
σει και µία τροπολογία σηµαντική, µε λίγα, αλλά σηµαντικά άρθρα,
όπως τον ορισµό εκπροσώπου τύπου και για τα δικαστήρια και για
τις εισαγγελίες. 

Βλέπουµε, λοιπόν, ότι σήµερα καλούµαστε να ψηφίσουµε ένα
νοµοσχέδιο το οποίο καλύπτει ανάγκες του παρελθόντος, το
οποίο εναρµονίζει το σύστηµά µας µε αυτό που ισχύει στην υπό-
λοιπη Ευρώπη. Από εκεί και πέρα δυστυχώς δεν άκουσα από τους
εκπροσώπους των άλλων παρατάξεων να µιλούν συγκεκριµένα για
το εν λόγω νοµοσχέδιο. 

Αυτό, όµως, που έχει για εµάς σηµασία είναι να υλοποιούµε την
πολιτική για την οποία δεσµευτήκαµε πριν τις 7 Ιουλίου του 2019.
Ευτυχώς ο βαθµός αξιοπιστίας και εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας, στην Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσο-
τάκη καθηµερινά αυξάνεται, γιατί υλοποιούµε αυτά για τα οποία
δεσµευτήκαµε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαριστώ
πολύ, κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει ο Υφυπουργός Δικαιοσύνης, ο κ. Κώτσηρας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΗΡΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Ευχαρι-

στώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, µετά από τέσσερις συνε-

δριάσεις στην αρµόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή και διαρκούσης
της σηµερινής συνεδρίασης για το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Δικαιοσύνης, νοµίζω ότι αποδείχθηκε ότι όλο αυτό το
οποίο διαπιστώσαµε το προηγούµενο διάστηµα, δηλαδή η απαί-
τηση πράγµατι του νοµικού κόσµου για τη σύσταση της Δικαστι-
κής Αστυνοµίας, όπως επίσης και η πραγµατική ανάγκη που
διαπιστώνεται καθηµερινά στους χώρους όπου ασκείται και απο-
νέµεται η δικαιοσύνη, για τη σύστασή της, ήταν πραγµατικά ένα
ζητούµενο το οποίο έρχεται να γίνει πράξη µε το συγκεκριµένο νο-
µοσχέδιο.

Νοµίζω ότι ακούστηκε από την κ. Κοµνηνάκα ότι ήταν πρόχειρη
η νοµοθέτηση. Εγώ θεωρώ ότι όλο αυτό το διάστηµα αποδείχθηκε
ότι, όπως είπε και ο κύριος Υπουργός στις κοινοβουλευτικές επι-
τροπές, το σχέδιο νόµου βασίστηκε σε µία νοµοπαρασκευαστική
επιτροπή, η οποία ήταν διαρκής, συνέχισε τις εργασίες της για αρ-
κετό χρονικό διάστηµα και πάνω σε αυτή έγιναν συγκεκριµένες
αλλαγές και συγκεκριµένες προσθήκες, επεξεργασία από τα µέλη
της µέχρι να υπάρξει το τελικό πόρισµα. Θέλω να αναδείξω ότι η
νοµοθέτηση στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο ειδικά ήταν υποδειγ-
µατική.

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Δεν είπα αυτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Μην κουράζεστε, κύριε Υπουργέ. Για

την τροπολογία είπε για την καλή νοµοθέτηση. Να είµαστε σω-
στοί.

18464 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΗΡΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Ωραία.
Αναδεικνύω, λοιπόν, αυτοτελώς την ορθή νοµοθέτηση. 

Θεωρώ, λοιπόν, ότι από την όλη επεξεργασία του νοµοσχε-
δίου, όσο και την επεξεργασία που έγινε στις κοινοβουλευτικές
επιτροπές, όπου ακούστηκαν ζητήµατα και από τους φορείς οι
οποίοι εκλήθησαν, όσο και από τους συναδέλφους της Αντιπολί-
τευσης, αλλά και από τον κ. Πάτση, τον εισηγητή της Νέας Δη-
µοκρατίας, είδατε ότι έγιναν σηµαντικές προσπάθειες, ώστε να
ενσωµατωθούν στο νοµοσχέδιο από τον κύριο Υπουργό και να
φτάσουµε σε ένα σηµείο στο τέλος σηµερινής διαδικασίας, ώστε
να µπορέσουµε να επιτύχουµε το µέγιστο δυνατό της συναίνε-
σης. Και οφείλω να πω ότι αυτό είναι ενδεικτικό σε πάρα πολλά
νοµοσχέδια του Υπουργείου Δικαιοσύνης, διότι έχει τονιστεί επα-
νειληµµένα ότι ο χώρος της δικαιοσύνης είναι ένας χώρος ευαί-
σθητος, γι’ αυτό και οι νοµοθετικές πρωτοβουλίες που λαµβά-
νονται, πρέπει να είναι προσεκτικές και να αποτελούν µέρος µιας
σηµαντικής συζήτησης και µε τα κόµµατα και µε τους φορείς,
ώστε να µπορέσουµε να δηµιουργήσουµε ένα ασφαλέστερο πε-
ριβάλλον εργασίας για όλους τους συλλειτουργούς δικαιοσύνης,
αλλά κυρίως για τον Έλληνα πολίτη, που να ανταποκρίνεται στις
σύγχρονες ανάγκες και πραγµατικά να εκπέµπει σεβασµό στο
κράτος δικαίου, στους θεσµούς και κατ’ επέκταση να εκπέµπει
µια αξιοπιστία στην κοινωνία. 

Αν βάζαµε στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο έναν τίτλο, πέραν
της αυτονόητης προσπάθειας που θα γίνει ώστε να υπάρχει ένα
ειδικό σώµα το οποίο θα διευκολύνει την καθηµερινότητα των
συλλειτουργών της δικαιοσύνης, το οποίο θα εξοικονοµεί δυνά-
µεις από την Ελληνική Αστυνοµία, ώστε να επιτυγχάνει πραγµα-
τικά τους στόχους που της έχουν ανατεθεί στο κοµµάτι των
δικαστηρίων, αλλά και έξω από αυτά, θα ήταν το θέµα της ποι-
ότητας, η οποία µπορεί να επιτευχθεί µέσω του ειδικού σώµατος
του πολιτικού προσωπικού, το οποίο θα υπάρχει στη Δικαστική
Αστυνοµία, διότι αυτό το προσωπικό θα µπορεί να συµβάλει
µέσω των εκθέσεων που θα γίνονται, µέσω των ειδικών γνώσεων
που θα έχει σε µία ποιοτικότερη απονοµή δικαιοσύνης. 

Αυτό δεν είναι κάτι το οποίο γίνεται αποσπασµατικά µέσω
αυτού του νοµοσχεδίου. Είναι µια συνολική µεταρρυθµιστική
προσπάθεια που γίνεται τα τελευταία χρόνια στο Υπουργείο Δι-
καιοσύνης. Ενδεικτικά, αναφέρω τον ειδικό κλάδο δικαστικών
υπαλλήλων, ο οποίος έχει προβλεφθεί µε τον Κώδικα Δικαστικών
Υπαλλήλων και ο οποίος υποβοηθά το έργο των δικαστών στο
κοµµάτι του δικαιοδοτικού τους έργου. Είναι µία σηµαντική πρό-
βλεψη, όπως επίσης και η ρύθµιση που ήρθε µέσω της Εθνικής
Σχολής Δικαστών για ειδικά επιµορφωτικά σεµινάρια στους εν
ενεργεία δικαστικούς λειτουργούς και τους φοιτούντες, προκει-
µένου να υπάρξει µία ανανέωση, µία ευθυγράµµιση των γνώσεών
τους µε τα σύγχρονα νοµικά δεδοµένα γιατί µιλάµε συχνά για
την ταχύτητα η οποία είναι πράγµατι ένα πολύ σηµαντικό δεδο-
µένο για τον Έλληνα πολίτη -και πράγµατι είναι ένα κοµµάτι το
οποίο πρέπει συνεχώς να προσπαθούµε να βελτιώνουµε, οι χρό-
νοι της απονοµής δικαιοσύνης να γίνουν πιο σύντοµοι, είναι προ-
φανές- αλλά ταυτοχρόνως, οφείλουµε να διασφαλίζουµε την
ποιότητα της δικαιοσύνης η οποία είναι ο πυρήνας της απονοµής
της και αυτό για το οποίο πραγµατικά ο πολίτης πάει στα δικα-
στήρια, για να έχει µία ποιοτική απονοµή της δικαιοσύνης.

Τα τελευταία χρόνια η προσπάθεια που γίνεται, έχει ακριβώς
αυτή την στόχευση µέσω συγκεκριµένων πρωτοβουλιών, µέσω
ενός πάζλ το οποίο συνεχώς συµπληρώνεται, να έρθει ένα σύγ-
χρονο περιβάλλον απονοµής δικαιοσύνης, ένα περιβάλλον απο-
νοµής δικαιοσύνης το οποίο θα είναι ασφαλές, θα εκπέµπει
ασφάλεια δικαίου και προφανώς θα µπορεί ο Έλληνας πολίτης
να το εµπιστευτεί κατά το δυνατόν περισσότερο. Δεν είναι τυχαίο
ότι τη σύσταση Δικαστικής Αστυνοµίας την είχε διαπιστώσει ως
ανάγκη και η GRECO, η οποία ασχολείται µε το κοµµάτι της δια-
φθοράς, γιατί προφανώς από εκεί θα πηγάζει και µια µεγαλύτερη
δυνατότητα για το σύνολο του σώµατος της Δικαστικής Αστυνο-
µίας, ώστε να αντιµετωπίζει πιο γρήγορα φαινόµενα που αφο-
ρούν και το έγκληµα και τις εγκληµατικές δραστηριότητες. Γι’
αυτόν τον λόγο τόνισα ότι η πρόβλεψη του ειδικού επιστηµονικού
προσωπικού είναι πάρα πολύ σηµαντική.

Εκφράστηκε µία ανησυχία κατά πόσον θα µπορεί να συνδυά-

ζεται αυτό το επιστηµονικό προσωπικό µε την ήδη υπάρχουσα
πρόβλεψη για πραγµατογνώµονες στους οποίους ανατίθενται
εργασίες ειδικές από τα δικαστήρια. Στο νοµοσχέδιο υπάρχει
σαφής η πρόβλεψη για την παράλληλη ύπαρξη των καταλόγων,
όταν είτε υπάρχει αίτηµα των διαδίκων είτε ο εισαγγελικός λει-
τουργός, ο δικαστής κρίνει ότι πρέπει να πάει προς αυτή την κα-
τεύθυνση. 

Ως εκ τούτου νοµίζω ότι, επειδή αναλύθηκε πάρα πολύ το κοµ-
µάτι αυτό και νοµίζω ότι το τελικό σχέδιο που θα έρθει προς ψή-
φιση θα έχει πραγµατικά ένα πολύ ολοκληρωµένο πλαίσιο
λειτουργίας της Δικαστικής Αστυνοµίας, γίνεται ένα σηµαντικό
βήµα το οποίο θα έπρεπε να έχει γίνει εδώ και πολλά χρόνια. Και
είναι αυτή η Κυβέρνηση, η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη
η οποία το φέρνει σήµερα στο ελληνικό Κοινοβούλιο προς ψή-
φιση και ευελπιστούµε ότι αυτή η προσπάθεια θα τύχει της µέγι-
στης δυνατής και αποτελεσµατικής εφαρµογής από το νοµικό
περιβάλλον και τον νοµικό κόσµο.

Θα ήθελα, επίσης, να τονίσω ότι στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο
υπάρχουν διατάξεις οι οποίες αφορούν την επίλυση προβληµά-
των που είχαν δηµιουργηθεί κατά την περίοδο της πανδηµίας
στον δικηγορικό κόσµο σε σχέση µε τις προθεσµίες µε έναν πρα-
κτικό τρόπο, ώστε να µην χαθούν δικονοµικά δικαιώµατα των δια-
δίκων και κατ’ επέκταση να µην υπάρξει δυσχέρεια στην καθηµε-
ρινότητα άσκησης του δικηγορικού λειτουργήµατος.

Επίσης, θεωρώ ότι είναι άκρως σηµαντικό το άρθρο 5 της τρο-
πολογίας το οποίο δίνει λύση σε ένα ζήτηµα το οποίο αφορούσε
εδώ και πάρα πολλά χρόνια στο Υπουργείο Δικαιοσύνης. Το έχει
αναφέρει πολλές φορές ο κύριος Υπουργός και είναι τώρα η
στιγµή που έρχεται κοντά στην επίλυσή του, γιατί πραγµατικά
είναι ένα δύσκολο θέµα. Πρόκειται για το θέµα της νοµικής βοή-
θειας. Υπήρχε µια τεράστια εκκρεµότητα για πάρα πολλά χρόνια.
Με προηγούµενο νοµοσχέδιο προβλέφθηκε ότι το 50% των εξό-
δων θα προκαταβάλλεται προκειµένου να µην υπάρχει θέµα λει-
τουργίας του ίδιου του θεσµού.

Με το συγκεκριµένο άρθρο, πέραν των εξόδων τα οποία προ-
βλέπονται και θα καταβάλλονται στους δικηγόρους, υπάρχει
προγραµµατική σύµβαση µεταξύ του Υπουργείου Δικαιοσύνης,
του ΤΑΧΔΙΚ και της ολοµέλειας των προέδρων των δικηγορικών
συλλόγων, προκειµένου να µπορέσει να συνδράµει και ο νοµικός,
αλλά και ο δικηγορικός κόσµος σε αυτή την επί χρόνια εκκρεµό-
τητα η οποία είναι επ’ ωφελεία των πολιτών, ιδιαίτερα των πιο
αδύναµων. 

Νοµίζω, λοιπόν, ότι µε αυτές τις προβλέψεις γίνεται ένα ση-
µαντικό βήµα σύστασης ενός θεσµού ο οποίος είναι όχι καινοτό-
µος απαραιτήτως, αλλά πρακτικά καινοτόµος, διότι θα λύσει
πολλά προβλήµατα της καθηµερινότητας που αναπτύσσονται
στο δικαστικό και στο νοµικό περιβάλλον. 

Επίσης, όµως, επειδή ακούστηκε και ένα ζήτηµα από τον κ.
Ραγκούση για το θέµα της διαφθοράς. Φέτος η ίδια η έκθεση του
κράτους δικαίου για τη χώρα µας αναγνωρίζει την πρόοδο που
έχει υπάρξει σε αυτά τα θέµατα στη χώρα, όπως και στα θέµατα
δικαιοσύνης. Αναφέρεται στην έγκριση για το νέο εθνικό σχέδιο
δράσης κατά της διαφθοράς για την περίοδο 2022 - 2025, ανα-
φέρεται στις διατάξεις και τις ρυθµίσεις του lobbying, στη δεον-
τολογία των δηµοσίων υπαλλήλων, στον έλεγχο των οικονοµικών
και το ζήτηµα του πόθεν έσχες. Έχουν γίνει σηµαντικά βήµατα
προόδου, τα οποία αναγνωρίζονται από τους ίδιους τους θε-
σµούς οι οποίοι ελέγχουν τη χώρα µας και η χώρα µας παρακο-
λουθεί µε πάρα πολύ µεγάλη προσοχή όλες αυτές τις εκθέσεις
οι οποίες αναπτύσσονται κάθε χρόνο. 

Ως εκ τούτου, καλό είναι να µη δηλητηριάζουµε τον δηµόσιο
διάλογο µε ζητήµατα τα οποία δεν έχουν ανταπόκριση σε πρα-
κτικά στοιχεία και να προσπαθούµε, τουλάχιστον, όταν αναφε-
ρόµαστε σε θέµατα δικαιοσύνης να είµαστε προσεκτικοί, γιατί η
θεσµικότητα και η θεσµική αντιµετώπιση αυτών των ζητηµάτων
είναι ένας οδηγός για το µέλλον, αλλά είναι και ένας οδηγός για
τον Έλληνα πολίτη στο να µπορέσει πραγµατικά να εµπιστευτεί
τους θεσµούς και ειδικότερα τον θεσµό της δικαιοσύνης ο
οποίος είναι ο πιο ευαίσθητος.

Εµάς, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, στόχος µας είναι
να µπορούµε να βελτιώσουµε την καθηµερινότητα του Έλληνα
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πολίτη. Αυτός είναι το σηµείο αναφοράς µας και γι’ αυτόν τον
λόγο όλα τα νοµοσχέδια του Υπουργείου Δικαιοσύνης αυτής της
Κυβέρνησης έχουν πάντα ως στόχο τη βελτίωση του νοµικού πε-
ριβάλλοντος εντός του οποίου απονέµεται η δικαιοσύνη, µε µόνο
στόχο τη βελτίωση της καθηµερινότητας, την πρόσβαση του Έλ-
ληνα πολίτη στη δικαιοσύνη, το να µη χαθούν τα δικαιώµατά του
και να µπορέσουµε να φτάσουµε σε ένα ακόµα καλύτερο περι-
βάλλον εµπιστοσύνης στους θεσµούς και στη χώρα, γιατί, νο-
µίζω, ότι αυτά θα τα βρούµε µπροστά µας τα πολλά επόµενα
χρόνια. 

Είναι ένας δύσκολος χώρος, χρειάζεται εµπέδωση της νοµο-
θετικής πρωτοβουλίας και γι’ αυτόν τον λόγο είναι σηµαντικό ότι
σε αυτό το νοµοσχέδιο -απ’ ό,τι φαίνεται- θα υπάρξει µια σηµαν-
τική συναίνεση και από τα λοιπά κόµµατα της Αντιπολίτευσης.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Ακτύπης εκ µέρους της Νέας Δηµο-
κρατίας και αµέσως µετά θα πάρει τον λόγο ο κ. Θεοχάρης, Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΑΚΤΥΠΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση φέρνει σήµερα

στο ελληνικό Κοινοβούλιο ένα µεταρρυθµιστικό νοµοσχέδιο
προς ψήφιση που συµπληρώνει ένα ακόµη κοµµάτι του κύκλου
των τεράστιων αλλαγών στη δικαιοσύνη, τις οποίες έχει φέρει το
Υπουργείο Δικαιοσύνης, µε κύριους στόχους αφ’ ενός τη διευ-
θέτηση των εκκρεµών ζητηµάτων από το παρελθόν και αφ’ ετέ-
ρου την ικανοποίηση των αιτηµάτων τα οποία η ίδια η εξέλιξη της
κοινωνικής πραγµατικότητας επιβάλλει. 

Οφείλω να τονίσω πως µε πρωτοβουλία της πολιτικής ηγεσίας
του Υπουργείου Δικαιοσύνης τα τρία τελευταία χρόνια έχουν ψη-
φιστεί από το ελληνικό Κοινοβούλιο µια σειρά από νοµοσχέδια
τα οποία εισάγουν σηµαντικές τοµές στο πεδίο της δικαιοσύνης.
Δίνουν λύσεις σε µία σειρά χρονιζόντων προβληµάτων και εκσυγ-
χρονίζουν, ουσιαστικά, τις δοµές και τις λειτουργίες του συστή-
µατος απονοµής της δικαιοσύνης στη χώρα µας.

Μία συνοπτική αναφορά στο νοµοθετικό αυτό έργο περιλαµ-
βάνει τις αλλαγές στον Ποινικό Κώδικα -που αποτελούσε και προ-
εκλογική µας δέσµευση- και µεταξύ των οποίων προβλέφθηκε
και η ποινή της ισόβιας κάθειρξης για το αδίκηµα του βιασµού
ανηλίκων. 

Περιλαµβάνει, επίσης, σηµαντικές αλλαγές στον Κώδικα Πο-
λιτικής Δικονοµίας, την αλλαγή της δικονοµίας του Ελεγκτικού
Συνεδρίου, προκειµένου να προχωρήσει το Ελεγκτικό Συνέδριο
αντιµετωπίζοντας σύγχρονες προκλήσεις, όπως, επίσης, την αλ-
λαγή του Κώδικα των Δικαστικών Υπαλλήλων προκειµένου να
διασφαλιστεί το κύρος και οι δυνατότητες των δικαστικών υπαλ-
λήλων να υπηρετήσουν τον θεσµό της δικαιοσύνης. 

Περιλαµβάνει τις αλλαγές στην Εθνική Σχολή Δικαστών, που
ικανοποίησαν την υπαρκτή ανάγκη να αλλάξουν εκ θεµελίων ζη-
τήµατα τα οποία αφορούσαν στην αξιολόγηση και την εκπαί-
δευση των σπουδαστών, καθώς και ζητήµατα σχετικά µε το
πρόγραµµα σπουδών. Και, βεβαίως, τις εξαιρετικά σηµαντικές
αλλαγές του Κώδικα Οργανισµού Δικαστηρίων και Κατάστασης
Δικαστικών Λειτουργών, µέσω των οποίων τέθηκαν -για πρώτη
φορά- πραγµατικά κριτήρια επιθεώρησης και αξιολόγησης των
δικαστών, εισάγοντας µε αυτόν τον τρόπο ένα σύστηµα αξιολό-
γησης, η ανάγκη ύπαρξης του οποίου υφίσταται από καιρό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν σχέδιο νόµου συνεχί-
ζει τη µεταρρυθµιστική πορεία που ακολουθεί τα τρία τελευταία
χρόνια το Υπουργείο Δικαιοσύνης, εισάγοντας τον θεσµό της Δι-
καστικής Αστυνοµίας στο ελληνικό δικαστικό σύστηµα. Με αυτόν
τον τρόπο επιδιώκεται η ικανοποίηση της διαπιστωµένης ανάγ-
κης για παροχή υποστηρικτικών υπηρεσιών στη δικαιοσύνη. Πρό-
κειται για υπηρεσίες οι οποίες είτε δεν εντάσσονται στις
αρµοδιότητες των ήδη υπηρετούντων δικαστικών υπαλλήλων,
είτε δεν µπορούν να παρασχεθούν αποτελεσµατικά από άλλες
υπηρεσίες του κράτους ή από ιδιώτες. 

Μάλιστα, η Δικαστική Αστυνοµία αποτελεί πάγιο αίτηµα δικα-
στών, εισαγγελέων και, κυρίως, δικηγόρων. Είναι ένα αίτηµα ικα-

νοποίησης το οποίο επιδιώχθηκε αρκετές φορές από τις εκά-
στοτε κυβερνήσεις του παρελθόντος, πλην, όµως, καµµία από
αυτές δεν κατάφερε να φέρει ένα συγκεκριµένο αποτέλεσµα.

Έρχεται, συνεπώς, σήµερα η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας να νοµοθετήσει, ώστε να διευκολύνει και το έργο της δικαιο-
σύνης, δίνοντάς της ένα πολύτιµο εργαλείο που θα συµβάλει
στην επιτάχυνση και στη µεγαλύτερη αξιοπιστία της απονοµής
της δικαιοσύνης, ενώ παράλληλα θα αποσυµφορήσει τα υπερ-
φορτωµένα πινάκια των δικαστηρίων. 

Είναι σηµαντικό να υπογραµµιστεί πως ο θεσµός της Δικαστι-
κής Αστυνοµίας λειτουργεί µε µεγάλη αποτελεσµατικότητα στην
πλειονότητα των ευρωπαϊκών χωρών, µε εξαιρετικά, µάλιστα,
αποτελέσµατα. 

Επιπροσθέτως, µε τις ρυθµίσεις του παρόντος θα δοθεί ορι-
στική λύση στα ζητήµατα ασφαλείας εντός των δικαστηρίων,
καθώς η Δικαστική Αστυνοµία θα στελεχώνεται από µόνιµα στε-
λέχη τοποθετηµένα στα κατά τόπους δικαστήρια, ένστολα και
ένοπλα, τα οποία θα είναι σε θέση να καταστείλουν άµεσα και
αποτελεσµατικά φαινόµενα βίας ή παραβατικότητας εντός των
δικαστικών µεγάρων.

Με την ίδρυση της Δικαστικής Αστυνοµίας και τη δηµιουργία
του πολιτικού - επιστηµονικού κλάδου ενισχύεται σηµαντικά και
παρέχεται ουσιαστική συνδροµή στο έργο των δικαστικών και ει-
σαγγελικών λειτουργών από εξειδικευµένο επιστηµονικό προσω-
πικό το οποίο θα παρέχει πληροφορίες επί σύνθετων ζητηµάτων
οικονοµικής, ιατρικής ή οποιασδήποτε άλλης φύσης.

Έως τώρα αυτά τα ζητήµατα, όπως είναι γνωστό, επιλύονταν
µε τη βοήθεια των πραγµατογνωµόνων. Ωστόσο, αυτό το σύ-
στηµα έχει αποδειχθεί αναποτελεσµατικό και χρονοβόρο. Δεν
είναι λίγες, άλλωστε, οι φορές που για πλειάδα λόγων καθίσταται
εξαιρετικά δύσκολο να ανευρεθεί πραγµατογνώµονας, προκει-
µένου να γνωµατεύσει επί των πραγµατικών περιστατικών µίας
υπόθεσης που συζητάται στο ακροατήριο. 

Επίσης, είναι κοµβική η ρύθµιση την οποία εισάγει το νοµοσχέ-
διο που συζητούµε και η οποία αφορά στην πρόβλεψη τµήµατος
νοµικών επιστηµόνων µε αντικείµενο τη διενέργεια προανακρί-
σεων και προκαταρκτικών εξετάσεων. Μέσω αυτής της ρύθµισης
επιταχύνεται η ποινική δίκη, τόσο κατά την προδικασία όσο και
συνολικά, ενώ η ως άνω ρύθµιση θα συµβάλει και στην ποιοτικό-
τερη απονοµή της δικαιοσύνης. 

Μία πολύ σηµαντική καινοτοµία του νοµοσχεδίου αποτελεί και
η πρόβλεψη για ίδρυση και λειτουργία ιατρείων στελεχωµένων
από ιατρικό και νοσηλευτικό προσωπικό που θα υπηρετούν στη
Δικαστική Αστυνοµία και οι οποίοι θα παρέχουν τις αντίστοιχες
υπηρεσίες. 

Προχωρώντας παρακάτω δεν µπορώ παρά να αναφερθώ σε
µία σηµαντική συνέπεια του εν λόγω σχεδίου νόµου η οποία
φρονώ πως θα πρέπει να τονιστεί ιδιαίτερα. Μέσω της εφαρµο-
γής των παρόντων διατάξεων θα αποδεσµευτεί µεγάλος αριθµός
αστυνοµικών υπαλλήλων οι οποίοι έως τώρα διατίθενται στα δι-
καστικά κτήρια. Έτσι, αυτοί οι εκατοντάδες αστυνοµικοί θα επι-
στρέψουν στις υπηρεσίες τους, θα ενισχύσουν τα αστυνοµικά
τµήµατα -και σε πολλές περιπτώσεις εκεί που είναι υποστελεχω-
µένα- ενώ θα συµβάλλουν ουσιαστικά στην καταπολέµηση της
εγκληµατικότητας και της προστασίας των πολιτών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν σχέδιο νόµου η δι-
καιοσύνη εξοπλίζεται, θωρακίζεται και εκσυγχρονίζεται. Το πολι-
τικό διοικητικό προσωπικό µε τις ειδικές και εξειδικευµένες
γνώσεις του αφ’ ενός θα διευκολύνει το έργο των ανακριτικών
και των δικαστικών αρχών και αφ’ ετέρου θα ενισχύσει την εµπι-
στοσύνη των πολιτών στο κράτος δικαίου και θα ενισχύσει την
ποιότητα και την αποτελεσµατικότητα της απονοµής της δικαιο-
σύνης. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Θεοχάρης. 

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-
εδρε. 
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Είχα την ευκαιρία προηγουµένως να εκφράσω την αταλάν-
τευτη θέση της Κυβέρνησης στο ζήτηµα που έχει ανακύψει µε
τη µηνυτήρια αναφορά του κ. Ανδρουλάκη. Εξάλλου, ας µην ξε-
χνάµε πως η Νέα Δηµοκρατία είναι το κόµµα που µε Πρωθυ-
πουργό τον Κωνσταντίνο Καραµανλή είχε βρεθεί στην πλευρά
της παρακολούθησης. Συνεπώς, δεν χωράει καµµία αµφιβολία
ότι η θέση µας είναι αταλάντευτη, όπως είπα και προηγουµένως,
ώστε να ριχθεί άπλετο φως και όλες οι δικαστικές υπηρεσίες να
είναι ελεύθερες να κάνουν τη δουλειά τους. Εξάλλου, η δυνατό-
τητα στήριξης της δικαιοσύνης για να µπορεί να κάνει καλύτερα
το έργο της είναι και το θέµα του σηµερινού µας νοµοσχεδίου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζούµε µια πολύ πυκνή πολιτικά
εβδοµάδα. Από τη µία η Κυβέρνηση µε διεθνείς πρωτοβουλίες,
πέρα από τις εθνικές πρωτοβουλίες που παίρνει για τη στήριξη
του κόσµου, προωθεί λύσεις για τα ζητήµατα της ενέργειας. Η
Ελλάδα γίνεται θετικός πρωταγωνιστής σε πανευρωπαϊκό επί-
πεδο, γίνεται πόλος ορθολογισµού και δικαιοσύνης. Δεν υπάρχει
πιο πειστική απόδειξη για το πόσο έχει αναβαθµιστεί το κύρος
της χώρας µας εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης -και όχι µόνο-
από το γεγονός ότι οι ελληνικές προτάσεις για το µείζον ενερ-
γειακό ζήτηµα υιοθετήθηκαν ως κοινή πολιτική από όλα τα
κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Η ελληνική Κυβέρνηση ζήτησε και πέτυχε να συµπεριληφθεί
στο κείµενο της απόφασης στο οποίο κατέληξαν οι Υπουργοί
Ενέργειας, η πρόβλεψη που κατ’ εξαίρεση στα βασικά ανθρώ-
πινα του νέου κανονισµού επιτρέπει τον υπολογισµό της µείωσης
κατανάλωσης του φυσικού αερίου σε συνάρτηση µε τον µέσο
όρο της τελευταίας πενταετίας και όχι σε σύγκριση µε την προ-
ηγούµενη χρονιά. 

Αυτή είναι µια µεγάλη στρατηγική επιτυχία της Ελλάδας, τα
οφέλη της οποίας θα φανούν το επόµενο διάστηµα και έρχεται
σε συνέχεια της σηµαντικής της επιστολής του Κυριάκου Μητσο-
τάκη στην κ. Ούρσουλα Φον Ντερ Λάιεν, που τόνιζε τη σηµασία
της ευρωπαϊκής αλληλεγγύης, εξ ου και προέκυψε και ο εθελον-
τικός χαρακτήρας της µείωσης της κατανάλωσης του φυσικού
αερίου κατά 15%. 

Επιπλέον, όµως, η Ελλάδα έγινε η ψύχραιµη και δυναµική
φωνή ολόκληρου του Ευρωπαϊκού Νότου. Μαζί µε τους οµολό-
γους από την Ισπανία, Ιταλία, Πορτογαλία, πετύχαµε να συµπε-
ριληφθεί στο νέο κανονισµό ειδική διάταξη για τη χρήση φυσικού
αερίου σε περιπτώσεις έκτακτης ανάγκης. Τότε θα µπορούν να
εξαιρεθούν από την υποχρεωτική µείωση οι κρίσιµες υποδοµές
παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας, που είναι απαραίτητες για την
ευστάθεια του συστήµατος όταν αυτές παράγονται από φυσικό
αέριο. Αυτή, λοιπόν, είναι η σηµερινή Ελλάδα η οποία αναλαµ-
βάνει ηγετικό ρόλο στην Ευρώπη. Μια Ελλάδα που βρίσκεται όχι
µόνο στη σωστή πλευρά της ιστορίας, αλλά και που αποτελεί
µέρος των λύσεων και όχι των προβληµάτων.

Συγχρόνως, ενώ ασχολούµαστε φυσικά µε αυτά τα κρίσιµα
προβλήµατα, το µεταρρυθµιστικό έργο κόντρα στο αφήγηµα του
ΣΥΡΙΖΑ που καταρρέει συνεχώς, λέει ότι έχουν κατεβάσει οι
Υπουργοί τα µολύβια και δεν κάνουν τίποτα, συνεχίζεται αυτή τη
βδοµάδα µε πέντε σηµαντικά νοµοσχέδια και µε τις µηχανές
πρόσω ολοταχώς. Εξάλλου, το αφήγηµα του ΣΥΡΙΖΑ έχει καταρ-
ρεύσει διότι δεν υπάρχει κανένας που ζητάει τις εκλογές. Όλες
οι δηµοσκοπήσεις αυτό µας λένε, ότι η απόφαση του Πρωθυ-
πουργού να ολοκληρώσει τη θητεία η Κυβέρνηση όπως συνταγ-
µατικά πρέπει, είναι µια απόφαση που εγκρίνεται από την πλειο-
ψηφία του ελληνικού λαού. 

Συγχρόνως, λοιπόν, οι φιλοαναπτυξιακές µας µεταρρυθµίσεις
αποδίδουν ταχύτερη µείωση του χρέους ως ποσοστό του ΑΕΠ
σε όλη την Ευρώπη. Ακούσαµε προηγουµένως ο κ. Καστανίδη να
µας µιλάει για τους δηµοσιονοµικούς κινδύνους της Δικαστικής
Αστυνοµίας. Όµως, κύριε Καστανίδη, η χώρα µας µειώνει σε
όρους ποσοστού του ΑΕΠ το χρέος της πολύ πιο γρήγορα από
κάθε άλλη χώρα της Ευρώπης. 

Το ακαθάριστο διαθέσιµο εισόδηµα των νοικοκυριών το πρώτο
τρίµηνο του 2022 αυξήθηκε σύµφωνα µε την ΕΛΣΤΑΤ κατά 3,8%
σε σχέση µε το αντίστοιχο περσινό τρίµηνο και είναι πάρα πολύ
υψηλότερο από όλα τα αντίστοιχα πρώτα τρίµηνα της τελευταίας
δεκαετίας. 

Η οικονοµική µας πολιτική, µε κύριους άξονες τις µειώσεις
φόρων, των ασφαλιστικών εισφορών, την αύξηση της απασχό-
λησης, µε το πλέγµα των µέτρων στήριξης, συµβάλλει σηµαντικά
στη στήριξη του διαθέσιµου εισοδήµατος. Μια σειρά από έργα
που ήταν βαλτωµένα στα γρανάζια της γραφειοκρατίας ξεκινάνε
-πάρα πολύ σηµαντικό- έχοντας τελικά τα χαµηλότερα ποσοστά
ανεργίας που είχαµε εδώ και δώδεκα χρόνια. Πάνω από τέσσερα
εκατοµµύρια εκατό χιλιάδες εργαζόµενοι. Αυτό είναι το αποτέ-
λεσµα όλης αυτής της στήριξης το προηγούµενο διάστηµα των
θετικών δράσεων της Κυβέρνησης απέναντι στις αρνητικές προ-
κλήσεις. 

Αυτή είναι η Ελλάδα σήµερα, µια διαφορετική Ελλάδα, µε τη
µεγαλύτερη µείωση της ανεργίας στην Ευρώπη στις πρώτες
χώρες του ΟΟΣΑ στη µείωση φόρων. Τριάντα συγκεκριµένοι
φόροι µειώθηκαν και ούτω καθεξής. Τα αποτελέσµατα, λοιπόν,
είναι απτά και αντικατοπτρίζονται και στις διεθνείς συµφωνίες
που κάνει η χώρα µας, η οποία πια κοιτάει όλες τις χώρες µε
ψηλά το κεφάλι. 

Χθες και σήµερα είχαµε τη χαρά να φιλοξενήσουµε στην Ελ-
λάδα έναν πολύ υψηλό προσκεκληµένο, τον διάδοχο του θρόνου
της Σαουδικής Αραβίας, τον πρίγκιπα Μοχάµεντ Μπιν Σαλµάν Αλ
Σαούντ. Σε συνάντηση που είχε µαζί του ο Πρωθυπουργός επι-
βεβαιώθηκαν οι ισχυροί δεσµοί µεταξύ Ελλάδας και Σαουδικής
Αραβίας, ειδικά στον τοµέα των επενδύσεων. Η Κυβέρνηση έχει
ανοίξει προοπτικές για λόγους συνεργασίας ήδη από τον Οκτώ-
βριο του 2021 και τώρα πια αυτές γίνονται πολύ πιο απτές µε τη
σύσταση Ανώτατου Συµβουλίου Στρατηγικής Συνεργασίας Ελ-
λάδας και Σαουδικής Αραβίας. Το συµβούλιο αυτό θα συντονίζει
τις δράσεις για τις επιµέρους συµφωνίες για ενέργεια, στρατιω-
τική συνεργασία, διµερείς επενδύσεις, επιστηµονική και τεχνο-
λογική συνεργασία σε υγεία, έγκληµα, πολιτισµό, αθλητισµό,
τεχνική συνεργασία σε τυποποίηση κ.τ.λ.. Αυτή, λοιπόν, είναι η
εγγύηση της Ελλάδας που αλλάζει. Οι µεταρρυθµίσεις αυτές
έχουν απτό αποτέλεσµα για τον πολίτη. 

Σήµερα σειρά έχει η δικαιοσύνη την οποία σεβαστήκαµε από-
λυτα. Εδώ αυτός ο Υπουργός, ο Κώστας ο Τσιάρας, είναι ο άν-
θρωπος ο οποίος στις επιλογές των προσώπων σεβάστηκε
πλήρως την ιεραρχία της δικαιοσύνης. Όλες του οι εισηγήσεις
ήταν σύµφωνες και µε την Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας ή
τη Διάσκεψη των Προέδρων και επούλωσε τα τραύµατα που
άνοιξε η αλλοπρόσαλλη διακυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. 

Σήµερα, λοιπόν, οι µεταρρυθµίσεις στη δικαιοσύνη είναι πιο
αναγκαίες από ποτέ. Στην πραγµατικότητα στηρίζουµε µε τις αλ-
λαγές αυτές και τον κοινωνικό ρόλο της δικαιοσύνης που στηρί-
ζει τους αδύναµους πολίτες, αλλά και τον αναπτυξιακό ρόλο της
δικαιοσύνης, διότι όταν οι αποφάσεις γίνονται σεβαστές τότε
υπάρχει µεγαλύτερη επενδυτική εµπιστοσύνη. 

Η Δικαστική Αστυνοµία σήµερα θωρακίζει την ελληνική δικαιο-
σύνη. Η δηµιουργία αυτοτελούς σώµατος Δικαστικής Αστυνο-
µίας στα πρότυπα λειτουργίας άλλων ευρωπαϊκών χωρών, όπως
στη Γαλλία, στη Γερµανία, στην Ισπανία, στην Ολλανδία και στο
Βέλγιο, είναι ένα πάγιο και διαχρονικό αίτηµα από το 1842, έτσι
νοµίζω ότι µας είπε ο Υπουργός. Η ασφάλεια των υποδοµών και
των δικαστικών προσώπων είναι απολύτως σηµαντική, όπως επί-
σης η δηµιουργία του πολιτικού τµήµατος στη Δικαστική Αστυ-
νοµία που θα απαρτίζεται από εξειδικευµένο επιστηµονικό
προσωπικό για την επιτάχυνση της απονοµής της. 

Η Δικαστική Αστυνοµία είναι απαραίτητη γιατί πρέπει ο νόµος
να τηρείται για όλους. Πρέπει οι ποινές να εξασφαλίζονται ότι
υλοποιούνται. Αυτό είναι ένα πάγιο ζητούµενο. Αυτό είναι ένα µε-
γάλο ερώτηµα. Όταν πηγαίνουµε στις γειτονιές ο καθένας στον
τοµέα του -εγώ στον νότιο τοµέα- αυτό ρωτάνε οι πολίτες. Θέ-
λουν να νιώθουν σίγουροι ότι οι νόµοι τηρούνται. Ας µην ξεχνάµε,
λοιπόν, ότι και η ολοµέλεια του Αρείου Πάγου έχει τονίσει την
ανάγκη της λειτουργίας της Δικαστικής Αστυνοµίας. 

Να πούµε εδώ ότι στην πραγµατικότητα υπάρχει µια ευρεία
συναίνεση, τουλάχιστον επί της αρχής, και σίγουρα µία συναί-
νεση από όλους όσοι µίλησαν στην επιτροπή -από τους φορείς
εννοώ- για την διαδικασία αυτή και για τη σύσταση της Δικαστι-
κής Αστυνοµίας. 

Πάµε να πούµε δυο λόγια -είναι ουσιαστικά, νοµίζω- για τις αν-
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τιρρήσεις που ακούστηκαν. Ακούστηκαν αντιρρήσεις, µάλιστα
και από τον εισηγητή µας τον κ. Πάτση, σε σχέση µε τις µεταθέ-
σεις. Πράγµατι εδώ ο Υπουργός απέδειξε ότι είναι ένας Υπουρ-
γός που ακούει και εισακούστηκαν πολλές επιφυλάξεις.
Αποδέχτηκε, για παράδειγµα, να διαγραφούν οι περιπτώσεις µε-
τάθεσης για λόγους σπουδών ή άλλους σπουδαίους λόγους. Συ-
νεπώς έγινε ουσιαστική συζήτηση κατά τη διάρκεια της
επεξεργασίας του νοµοσχεδίου. 

Η δεύτερη ουσιαστική αντίρρηση ήταν σε σχέση µε το οργα-
νόγραµµα και τα άτοµα. Όταν ξεκινάει ένας νέος θεσµός, όταν
οι ανάγκες µένει να µετρηθούν και στην πράξη, αλλά και θεωρη-
τικά, κάνει πολύ καλά ο Υπουργός που µεταθέτει τις τελικές απο-
φάσεις σε προεδρικό διάταγµα. Εξάλλου, συνταγµατικά εκεί
πρέπει να κάθονται όλες οι αποφάσεις που έχουν σχέση µε ορ-
γανογράµµατα και µε οργανικές θέσεις. 

Συνεπώς η στελέχωση, είµαστε σίγουροι, ότι θα είναι ένας
διαρκής αγώνας. Είµαι σίγουρος, ότι και στην οµιλία του ο
Υπουργός, δεν θα µας πει ότι είναι όλα εξασφαλισµένα και από
την πρώτη µέρα θα είναι όλες οι θέσεις καλυµµένες.

Προφανώς, όµως, πρέπει να γίνουν και νέες προσλήψεις, ώστε
να απελευθερωθεί προσωπικό της Αστυνοµίας και να ξαναγυρί-
σει στον πολίτη, αλλά και ενδεχοµένως να γίνουν και κάποιες
αποσπάσεις. Γιατί, πάντοτε, όταν ξεκινάει ένα νέο εγχείρηµα, δεν
είναι δυνατόν, δηµοσιονοµικά, να γίνουν άµεσα όλες οι προσλή-
ψεις.

Υπάρχει το ζήτηµα –ή αν θέλετε, ένα υπόρρητο ζήτηµα που,
τουλάχιστον, εγώ µπορώ να διακρίνω- που έχει σχέση µε το ίδιο
το µοντέλο λειτουργίας. Αν θα είναι το αποκεντρωµένο µοντέλο,
που διάλεξε ο Υπουργός -που είναι στις κατά τόπους περιφέ-
ρειες, η Δικαστική Αστυνοµία κάτω από τις εκεί αρχές, δικαστικές
και εισαγγελικές- ή θα µπορούσε να ήταν ένα σώµα συγκεντρω-
τικό.

Είµαι σίγουρος, ότι µετά από πολλή σκέψη, το αρχικό µοντέλο
το οποίο επιλέγει είναι ένα µοντέλο αποκεντρωµένο και, συνε-
πώς, όλες οι διαδικασίες που έχουν σχέση µε την επιλογή του
Αρχηγού και µε την εκπαίδευση του προσωπικού που θα έρθει,
είναι διαδικασίες που είναι, ενδεχοµένως, αρχικές και έκτακτες,
µεταβατικές, ώστε να µπορέσει να ξεκινήσει αυτός ο πολύ ση-
µαντικός θεσµός.

Αργότερα, θα µπορούσε να σκεφτεί κάποιος µια πιο συγκεν-
τρωτική, ενδεχοµένως, διαδικασία µε επιλογές τύπου ΚΥΣΕΑ, µε
ένα σώµα το οποίο να έχει έναν αρχηγό από τις τάξεις του και
να µην επιλέγεται µε διαγωνισµούς ή οτιδήποτε άλλο. 

Σε κάθε περίπτωση, αυτά είναι ζητήµατα, αφού η ίδια η Δικα-
στική Αστυνοµία αποδείξει τη χρησιµότητά της, αφού ξεκινήσει
και µπει το νερό στο αυλάκι, σε δεύτερο χρόνο να εξετάσει κά-
ποιος πώς θα την προχωρήσει ένα βήµα πιο πέρα. 

Τώρα, ακούσαµε και τις θεωρητικές προσεγγίσεις, µας τις είπε
και ο κ. Καστανίδης, σε σχέση µε το αν θα πρέπει να υπάγεται σε
εισαγγελικές αρχές, αν θα πρέπει η Δικαστική Αστυνοµία να υπά-
γεται στην επίβλεψη της εκτελεστικής εξουσίας. Νοµίζω, ότι δεν
υπάρχουν στην πραγµατικότητα οριστικές λύσεις, δεν υπάρχουν
λύσεις οι οποίες εδράζονται σε ιδεολογικά ζητήµατα. Δεν είναι
ιδεολογικό το ζήτηµα. Ο Υπουργός έκανε µια ουσιαστική επιλογή.
Θα βελτιώσει τη διαδικασία της επιλογής του Αρχηγού -µας το
έχει προαναγγείλει- ώστε να γίνει µε όρους διαφάνειας και θα
δείτε ότι η Βουλή θα έχει ουσιαστικό ρόλο, είµαι σίγουρος.

Όµως, το κατά που υπάγεται και πώς θα λειτουργήσει η επο-
πτεία αυτή, νοµίζω ότι είναι ένα θέµα το οποίο θα το κρίνει η
πράξη και όχι η ιδεολογία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή.)

Κλείνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και κυρία Πρόεδρε και
ευχαριστώ για την ανοχή. 

Χτίζουµε το µέλλον της χώρας βήµα-βήµα, όλα σε όλους τους
τοµείς και γι’ αυτό θέλησα να κάνω µια σφαιρική παρουσίαση
µόνο των πραγµάτων που γίνονται αυτή την εβδοµάδα. Όχι, δεν
έφυγα παρά έξω. Η Ελλάδα, αλλάζει γρήγορα. Γίνεται µια σύγ-
χρονη ευρωπαϊκή χώρα µε µεγάλο αναπτυξιακό δυναµικό και µια
χώρα που µπορεί να ατενίζει το µέλλον µε αισιοδοξία.  

Η δικαιοσύνη σήµερα αναβαθµίζεται, ισχυροποιείται, δυναµώ-

νει και µπορεί να παίξει καταλυτικό ρόλο σ’ αυτή τη νέα Ελλάδα
που χτίζει η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη και της Νέας
Δηµοκρατίας. Γι’ αυτό πρέπει να στηριχθεί αυτό το νοµοσχέδιο
και αυτό θα επιβραβεύσει, τελικά, και ο ελληνικός λαός στις επό-
µενες εκλογές που -να είστε σίγουροι, µην έχετε αγωνία- θα είναι
στο τέλος της τετραετίας όπως ακριβώς, έχει υποσχεθεί ο Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει η κ. Λιακούλη, εκ µέρους του Κινήµατος
Αλλαγής. 

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και ευ-
χαριστώ και τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας που µας παραχώρησε τη σειρά του.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Μιλάτε για έναν εκ των ευγενέ-
στερων ανθρώπων!

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Συνοµολογώ απολύτως, ένας τζέντ-
λεµαν ο κ. Παφίλης πάντα. 

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Είναι ρουµελιώτης, γι’
αυτό!

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Χαίροµαι πάρα πολύ που τον γνωρίζω
και ευχαριστώ πάρα πολύ και πάλι. 

Κυρία Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, σήµερα συζητάµε για τη Δικαστική Αστυνοµία, συζητάµε ένα
νοµοσχέδιο στο οποίο εµείς κατ’ αρχήν µε όλες µας τις παρατη-
ρήσεις έχουµε ταχθεί υπέρ της συγκεκριµένης πρωτοβουλίας
της Κυβέρνησης, αλλά όπως καταλαβαίνετε επισκιάζει αυτή την
πρωτοβουλία η επικαιρότητα και το µεγάλο πολιτικό θέµα και
θέµα ηθικής τάξης πλέον που αφορά την απόπειρα παγίδευσης
κινητού τηλεφώνου του Προέδρου του ΠΑΣΟΚ Νίκου Ανδρου-
λάκη, που πιστοποιήθηκε από µία ειδική υπηρεσία του Ευρωπαϊ-
κού Κοινοβουλίου. Αποτελεί µείζον πολιτικό ζήτηµα. Υπάρχει
αυτή τη στιγµή ήδη αντίδραση από την Κοµισιόν, η οποία χαρα-
κτηρίζει απαράδεκτη την παγίδευση, τη διαδικασία. Βεβαίως,
αναφέρεται και στο πλαίσιο το οποίο θα έπρεπε να υπάρχει σε
ευρωπαϊκό επίπεδο, αλλά και σε επίπεδο εθνικό. Κάθε κράτος-
µέλος, λέει η Κοµισιόν, τι θα έπρεπε να κάνει γι’ αυτό και αυτό
τώρα έρχεται να προστεθεί σε µία σειρά γεγονότων, όπως για
παράδειγµα την καταγγελία για την παγίδευση του τηλεφώνου
γνωστού δηµοσιογράφου, την καταγγελία από το ΚΚΕ ότι τα κεν-
τρικά γραφεία του κόµµατος και οι τηλεφωνικές γραµµές ήταν
παγιδευµένες. Αυτά τώρα, κύριε Υπουργέ της Δικαιοσύνης; Στον
καθ’ ύλην αρµόδιο είµαστε σήµερα, εσείς και ο Υπουργός Προ-
στασίας του Πολίτη, εσείς οι δυο είστε. Και να λέµε τώρα ότι πα-
γιδεύτηκε το τηλέφωνο του Ανδρουλάκη µόνο; Το δικό σας; Το
δικό µου; Και επειδή είστε και ο Υπουργός της Δικαιοσύνης, να
σας πω και κάτι ακόµη που συζητούσαµε πριν από λίγη ώρα µε
κάποιους συναδέλφους νοµικούς.

Όπως γνωρίζετε η άρση του απορρήτου γίνεται µε µία διαδι-
κασία µέσω της εισαγγελίας, προκειµένου να εξιχνιαστούν διά-
φορα εγκλήµατα, κακουργήµατα, συµµορίες που διακινούν
ναρκωτικά και άλλα εγκλήµατα. Η παραβατικότητα να αντιµετω-
πισθεί. Αυτή είναι η νόµιµη διαδικασία. Δεν υπάρχει άλλος τρό-
πος.

Σκεφθήκατε ποτέ µήπως η γάτα κυνηγάει την ουρά της; Εσείς,
δηλαδή, µε τις άρσεις των απορρήτων παρακολουθείτε κάποιους
και αυτοί οι κάποιοι παρακολουθούν εσάς που τους παρακολου-
θείτε; Μπορείτε να µας το πείτε αυτό; Εσείς δεν µπορείτε να µας
πείτε εάν το Predator το έχουµε. Το έχουµε ή δεν το έχουµε; 

Από χθες το πρωί συζητάµε στη Βουλή –ήµουν εισηγήτρια στο
νοµοσχέδιο- για τις αλλαγές στον Κανονισµό της Βουλής και φέ-
ραµε εδώ σωρεία δηµοσιευµάτων, κύριε Υπουργέ, που δεν γί-
νονται από blogs κ.λπ.. Είναι σοβαρό το θέµα. Φέρνουµε
δηµοσιεύµατα εδώ, που έγιναν σε σοβαρές εφηµερίδες -είναι
εφηµερίδες, δεν είναι ο ανώνυµος- πρωτοσέλιδα που λένε ότι µία
από τις επτά χώρες που προµηθεύτηκε το Predator είναι η Ελ-
λάδα. Είναι ή δεν είναι; 

Μεσηµέριασε σήµερα, έχουµε δύο ηµέρες και δεν έχουµε
ακόµη απαντήσει το ερώτηµα στο ελληνικό Κοινοβούλιο µε πειθώ

18468 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



αν αυτό υπάρχει ή δεν υπάρχει. Το έχετε, το γνωρίζετε; Έχουµε
προµηθευτεί αυτό το σύστηµα; Είστε απόλυτα σίγουροι όταν µας
λέτε ότι δεν το έχουµε προµηθευτεί; Το θέµα αυτό, δηλαδή, το
έχετε ψάξει σε τόσο βάθος; Εγώ θέλω µία απάντηση από εσάς,
κύριε Υπουργέ της Δικαιοσύνης, να µας πείτε εάν το σύστηµα
αυτό το έχει προµηθευτεί η χώρα; 

Πώς απαντάτε στην επίσηµη ανάρτηση της «GOOGLE» ότι
αυτό το σύστηµα υπάρχει σε µας εδώ και µήνες και τα ερωτή-
µατα βεβαίως που τίθενται τα πολιτικά είναι τα πιο σοβαρά.
Εκτός από το ότι πλέον πασιφανώς δεν πρόκειται για ένα τυχαίο
περιστατικό, δεν αφορά µόνο το πολιτικό προσωπικό, αλλά επε-
κτείνεται και σε άλλα ζητήµατα, όπως είπα πριν, δηµοσιογρά-
φους, γραφεία κοµµάτων κ. ο. κ., εξαντλείται αλήθεια στη
δικαστική διερεύνηση το θέµα; Ποιες είναι οι πολιτικές πρωτο-
βουλίες της Κυβέρνησής σας; 

Ο Υπουργός µας και µέλος της Κοινοβουλευτικής µας Οµάδας
ο Χάρης Καστανίδης, εισηγητής σε αυτό το νοµοσχέδιο, ανέ-
πτυξε µε κάθε λεπτοµέρεια ποιο είναι το περιεχόµενο του αιτή-
µατός µας προς τον Πρόεδρο της Επιτροπής Θεσµών και
Διαφάνειας της Βουλής των Ελλήνων, τον κ. Μπούρα, για τη σύγ-
κληση της επιτροπής, προκειµένου να κληθεί εκεί και η ΕΥΠ και
όλες οι αρµόδιες αρχές να µας µιλήσουν για το θέµα. Δεν πρέπει
να µιλήσουµε για το θέµα αυτό; 

Αλήθεια, δεν έχετε αγωνία εσείς; Δεν θα έπρεπε να πάρετε κά-
ποιες επείγοντος χαρακτήρα πρωτοβουλίες, κύριοι Υπουργοί.
Δεν άκουσα και τον Κοινοβουλευτικό σας Εκπρόσωπο σήµερα.
Δεν σας άκουσα, κύριε συνάδελφε, να απαντάτε στο αίτηµά µας. 

Τι σηµαίνει «η Κυβέρνηση θα κάνει ό,τι πρέπει και θα πάρουµε
όλες τις πρωτοβουλίες για το θέµα». Τι σηµαίνει αυτό; Ποιες
όλες; Εµείς ζητήσαµε συγκεκριµένα πράγµατα να κάνετε. Θα τα
κάνετε αυτά; Θα αποδεχτείτε το αίτηµα της σύγκλησης της Επι-
τροπής Θεσµών και Διαφάνειας. Μη σας πω ότι θα έπρεπε εσείς
για λόγους ηθικής τάξεως να πάρετε την πρωτοβουλία και όχι
εµείς. Μην το πω αυτό. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ)

Τελικά, τι λέει η Κυβέρνηση για όλα αυτά που ρώτησα; Λέει,
ναι θα πάρουµε γενικώς πρωτοβουλίες ή θα πάρουµε συγκεκρι-
µένες πρωτοβουλίες; Τι λέτε εσείς, κύριε Υπουργέ; Η ΕΥΠ πρέπει
να έρθει στο Κοινοβούλιο, στην Επιτροπή Θεσµών και Διαφά-
νειας να µιλήσει; Ποιος θα µας ενηµερώσει για το Predator και
για όλους αυτούς τους τρόπους που πρέπει εµείς να επιστρα-
τεύσουµε για να προστατευτούµε; Τι µας λέτε, λοιπόν, σήµερα;
Πώς µας απαντάτε σε αυτά τα ερωτήµατα που γεννήθηκαν σε
αυτό το επίπεδο;

Και βεβαίως, το µεγάλο πολιτικό ζήτηµα είναι το ζήτηµα που
αφορά το πρόσωπο του Προέδρου µιας παράταξης που είναι το
τρίτο κόµµα στο ελληνικό Κοινοβούλιο, ποιοι, πότε και γιατί πα-
γίδευσαν το τηλέφωνο του Προέδρου του ΠΑΣΟΚ; Δεν πρέπει
να απαντήσετε και εσείς σε αυτό το ερώτηµα; Δεν σας αφορά;
Σας αφορά απολύτως. Δεν πρέπει να κάνετε έρευνα; Δεν πρέπει
να διατάξετε τις αρµόδιες αρχές να κάνουν όλα όσα πρέπει; Δεν
πρέπει να κοινοποιήσετε ποιες είναι οι πολιτικές πρωτοβουλίες
τις οποίες παίρνετε στο ελληνικό Κοινοβούλιο; Πώς θα αισθάνε-
ται ένας Βουλευτής ασφαλής; Πώς θα αισθάνεται ένας Πολιτικός
Αρχηγός ασφαλής; Πώς θα αισθάνεται η δηµοκρατία µας ασφα-
λής; Πώς θωρακίζετε τη δηµοκρατία; Και περαιτέρω, πώς θωρα-
κίζετε κάθε πολίτη; Αυτά είναι τα µείζονα πολιτικά ζητήµατα που
τίθενται σήµερα. 

Έκανε παρατηρήσεις σηµαντικές για το νοµοσχέδιο ο κ. Κα-
στανίδης, ο εισηγητής µας, όπως και οι υπόλοιποι συνάδελφοι,
ο κ. Μουλκιώτης, για τα ζητήµατα που τίθενται στο συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο που επί της αρχής εµείς το υπερψηφίζουµε. Όµως,
κύριε Υπουργέ, αυτό ειδικά είπατε ότι θα το βελτιώσετε. Τον συν-
ταξιούχο διευθυντή, ο οποίος επιλέγεται µάλιστα από τον
Υπουργό και έχει και συγκεκριµένα χαρακτηριστικά, είναι δικα-
στικός και ούτω καθεξής, αλλάξτε το αυτό. Δεν κάνει, δεν ται-
ριάζει µε το 2022, δεν ταιριάζει µε το σύγχρονο Υπουργείο
Δικαιοσύνης. Δεν ταιριάζει και µε εσάς, κύριε Τσιάρα, ούτε µε το
δικό σας προφίλ, ούτε µε τις δικές σας αντιλήψεις. Αλλάξτε το
αυτό. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε και εµείς,
κυρία Λιακούλη.

Τον λόγο είχε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος Ελλάδας, ο κ. Παφίλης.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Για το θέµα της απόπειρας, ξαναλέω
απόπειρας, παρακολούθησης του τηλεφώνου του Προέδρου του
ΠΑΣΟΚ, έχουµε τοποθετηθεί χθες δύο φορές, αλλά θα συνεχί-
σουµε. Απόπειρα -και έχει σηµασία αυτό που θα πω- παρακολού-
θησης από το λογισµικό Predator της ισραηλινής εταιρείας, των
στρατηγικών συµµάχων σας. 

Εµείς έχουµε εµπειρία. Έτσι δεν είναι, κύριε Καστανίδη; Από
τη Θεσσαλονίκη ακόµα, το 1975-1976, το λέω γιατί ήµασταν και
συµφοιτητές. Αλλά έχουµε και πρόσφατη συνακρόαση µε τη Νέα
Δηµοκρατία, µε το ΠΑΣΟΚ, δεν θυµάµαι και µε ποιο άλλο κόµµα,
καταγγελία, έρευνα επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ παρακαλώ. Δεν φω-
τογραφίζουµε τον ΣΥΡΙΖΑ, λέω ότι τότε έγιναν. 

Φτάσαµε και στα τηλέφωνα. Λονδίνο αρκετά και σε κάποιες
άλλες χώρες, δεν θέλω να τις ονοµάσω. Η ΑΔΑΕ; Τίνος είναι τα
τηλέφωνα; Ρωτήσαµε. Αυτά τα τηλέφωνα µπλοκάρουν, γιατί
υπάρχει τώρα η τεχνολογία. Τεχνική όλοι έχουµε και όλοι έχουν
να βρουν την άκρη. Ψηλά τα χέρια! Δεν µπορούµε να µάθουµε.
Γιατί; Η Βρετανία ήταν στην Ευρωπαϊκή Ένωση τότε, γιατί δεν
µάθατε; Τι απάντηση έδωσε η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ; Τίποτα. Τι
απάντηση έδωσε η ΑΔΑΕ; Τίποτα. Νέα Δηµοκρατία σήµερα, συ-
νεχίζεται ο χαβάς. Το ξανακαταγγείλαµε και πρέπει να κάνουµε
µια διόρθωση. Όντως, η Γεννηµατά είχε τοποθετηθεί τότε. Εµένα
η αναφορά µου, κακώς βέβαια, ήταν για το τελευταίο διάστηµα.
Καµµιά φορά συνηθίζεις, όπως έχουµε συνηθίσει. Βρέθηκε καµ-
µία άκρη; Σας ρωτάω, είστε Κυβέρνηση. Σας λέµε ότι µπλοκά-
ρονται, να το πω έτσι, τα κεντρικά γραφεία ενός κόµµατος που
είναι στη Βουλή και δεν απαντάει κανένας. Δεν µπορείτε να
βρείτε την άκρη; Πείτε µας, έστω, δεν µπορούµε να βρούµε την
άκρη. Μας µπλοκάρει η MI6 παραδείγµατος χάριν ή η MOSAD ή
CIA.

Γι’ αυτό, λοιπόν, εµείς όντως συµφωνούµε να κληθούν άµεσα
στην Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας. Αλλά σας το λέω εκ των
προτέρων, µάταια. Θα σας κάνω µία απλή ερώτηση. Αν ρωτήσετε
τον διοικητή της ΕΥΠ, έχετε πάρει το Predator; Τι θα µας πει, αλή-
θεια ή ψέµατα; Δεν θα πει και θα επικαλεστεί λόγους εθνικής
ασφάλειας. 

Και τώρα, για να κάνουµε κι ένα λογαριασµό. Καλά τα λέτε και
καταγγέλλετε, αλλά γιατί δεν βγάζετε κουβέντα γι’ αυτή την εται-
ρεία, η οποία πουλάει αυτό στην ελεύθερη αγορά, πέρα από µυ-
στικές υπηρεσίες και σε ιδιώτες µπορεί. Τα ξέρουµε µε τα
βαλιτσάκια ποιος τα είχε, µεγάλοι επιχειρηµατικοί όµιλοι που πέ-
φτουν κατά τη Συγγρού. Γιατί δεν βάζετε ζήτηµα; Αυτή η περι-
βόητη επιτροπή του Ευρωκοινοβουλίου που το ανακάλυψε, γιατί
δεν βάζει θέµα κυρώσεων; Γιατί δεν βάζει θέµα προστίµων; Γιατί
δεν βάζει θέµα να κλείσει άµεσα το λογισµικό, για να ελεγχθεί;
Γιατί ακριβώς όλα είναι στον τζόγο της αγοράς, όλα επιτρέπονται
και δεν έχουµε καµµία αυταπάτη ότι δεν παρακολουθούνται. Και
όχι µόνο από το Predator, είναι και πιο µεγάλες που είναι απευ-
θείας µέσα στα κινητά και ξέρουν ανά πάσα στιγµή το τι λες και
το τι βρίσκεται. Εποµένως, θα κάνουµε τις προσπάθειες, αλλά το
θέµα είναι γενικότερο. 

Πάµε τώρα στο νοµοσχέδιο. Μπαίνω στον πειρασµό να κάνω
ένα σχόλιο, κύριε Υπουργέ, το οποίο δεν έχει να κάνει µε σας,
έχει να κάνει µε την Κυβέρνηση συνολικά. Τελικά ο µόνος ανα-
πτυσσόµενος τοµέας στο δηµόσιο είναι η Αστυνοµία, µε διάφορα
ονόµατα: Πανεπιστηµιακή, Δικαστική, ειδικοί φρουροί κ.λπ.. Αντί
για προσλήψεις καθηγητών και άλλου προσωπικού στα πανεπι-
στήµια όπου υπάρχουν τεράστια κενά, υπάρχει Πανεπιστηµιακή
Αστυνοµία. Αντί, λοιπόν, για γιατρούς, νοσηλευτές, προσωπικό
στα δικαστήρια µε τα µεγάλα κενά που υπάρχουν, τώρα έχουµε
Δικαστική Αστυνοµία. Παραγωγικός κλάδος. Αντί για πυροσβέ-
στες και υπαλλήλους του δασαρχείου που λείπουν χίλιοι πεντα-
κόσιοι, έχουµε ειδικούς φρουρούς και µάλιστα µε τρίµηνη,
εξάµηνη εκπαίδευση που κάνουν όργια πολλοί. Είναι θέµα κα-
τεύθυνσης, αλλά είναι και θέµα του τι είναι. Τα είπα και χθες, δε-
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καπεντάχρονα παιδιά, µε ψηλά τα χέρια στον τοίχο, επειδή φο-
ράνε ένα µπλουζάκι και µια φόρµα. Λες και είναι δεν ξέρω τι.
Αυτή, λοιπόν, είναι η κατεύθυνση.

Για να πάµε τώρα στη Δικαστική Αστυνοµία και µε όλους τους
υπόλοιπους, θα υπηρετήσει την επιτάχυνση και βελτίωση της
απονοµής της δικαιοσύνης. Αυτό είναι το ουσιαστικό επιχείρηµα,
το σοβαρό, πέρα από τα δευτερεύοντα. 

Και ρωτάµε εµείς, λοιπόν, τώρα: Γιατί δεν υλοποιείτε τις ορ-
γανικές θέσεις που λείπουν από τα δικαστήρια, που είναι ένας
λόγος µακροχρόνιας καθυστέρησης για την απονοµή της δικαιο-
σύνης; Φταίει η έλλειψη επειδή δεν είχαν Δικαστική Αστυνοµία
µέχρι τώρα; Θα τα πω και µετά καλύτερα. Γιατί δεν βελτιώνετε
το κτηριακό; Γιατί δεν βελτιώνετε µε σύγχρονα ηλεκτρονικά
µέσα; Πήγα περιοδεία στους δικαστικούς υπαλλήλους και νόµιζα
ότι βρισκόµουν στη δεκαετία -επειδή δεν µπορούσαµε να τη ζή-
σουµε- του 1970 και του 1980. Φάκελοι απέραντοι γύρω-γύρω.
Πού είναι τα ηλεκτρονικά σας συστήµατα; Γιατί δεν τα προχω-
ράτε όλα αυτά; Γιατί, δηλαδή, δεν βελτιώνετε την υλικοτεχνική
υποδοµή. 

Βέβαια, επειδή λέτε ότι «είναι αναγκαίο και κοινωνικό θέµα» –
λέω και για τον κύριο Υφυπουργό- και ότι «υπηρετούµε τον λαό»,
τον υπηρετείτε στα λόγια. Για να δούµε στην πράξη τι συµβαίνει.
Τι συµβαίνει; Είναι ισότιµη η απονοµή της δικαιοσύνης για όλα
τα κοινωνικά στρώµατα στην Ελλάδα; Φτιάξατε πολυτελή δικα-
στήρια. Πάω εγώ κάνω επένδυση, σε µια βδοµάδα εγκρίνεται.
Ναι ή όχι; Εγκρίνεται διότι θα συµβάλει στην ανάπτυξη, που λέει
ο κ. Θεοχάρης κ.λπ.. Ναι, αλλά χωρίς εργαζόµενους τι θα κάνει;
Θα δουλέψει όλα τα µηχανήµατα; Τι θα φτιάξει; Πάει, λοιπόν, ο
εργαζόµενος τον οποίον τον έχουν απολύσει, παραδείγµατος
χάριν. Εδώ υπάρχει ο νόµος-έκτρωµα της Κυβέρνησής σας. Ο
νόµος Χατζηδάκη ξέρετε τι λέει; Λέει ότι είναι υποχρεωµένος ο
εργαζόµενος να αποδείξει ότι είναι υγιής η επιχείρηση. Δηλαδή,
να πάρει δικηγόρο, να πάρει οικονοµολόγο, να αναλύσει τα στα-
τιστικά στοιχεία, τους ισολογισµούς, για να αποδείξει ότι είναι
υγιής και κακώς τον απέλυσε. Τόσο σκληρό, ταξικό και βάρβαρο
είναι το κράτος που δηµιουργείτε! Ενώ ο επιχειρηµατίας ωραίος,
σε µια βδοµάδα τελειώνει. Για ποια ισότιµη για τον λαό απονοµή
δικαιοσύνης µιλάµε; Αυτός που παράγει τον πλούτο περιµένει
δύο χρόνια. Μπορεί να είναι απλήρωτος έξι µήνες, δώδεκα
µήνες, έναν χρόνο και περιµένει να εκδικαστεί η υπόθεση. Και
σας ρωτάω έτσι απλά, ανθρώπινα: Πώς θα ζήσει αυτός ο άνθρω-
πος; Πάει καταθέτει τα χαρτιά για τη σύνταξη και την παίρνει σε
δύο χρόνια. Εσείς, πώς σκέφτεστε αλήθεια, το κράτος σας το
καπιταλιστικό, ότι αυτός ο άνθρωπος θα ζήσει; Αγρόν αγορά-
ζατε. Τα άλλα, όµως, τα διεκπεραιώνετε χθες, ούτε αύριο. Εµείς
διαφωνούµε. 

Και να πω κάτι επειδή φεύγει ο κ. Καστανίδης. Διαφωνούµε για
τη Δικαστική Αστυνοµία και θα σας πω ότι διαφωνούµε επί της
αρχής. Γιατί Αστυνοµία; Εδώ είναι το ερώτηµα. Γιατί ο όρος
Αστυνοµία; Γιατί η σύνδεση µε την ΕΛΑΣ; Κάνατε µια τοποθέτηση
σ’ αυτό. Δεν αλλάζει τίποτα όµως. Γιατί Αστυνοµία; Κι εκεί Αστυ-
νοµία; Δεν υπάρχει ανεξάρτητη δικαιοσύνη; Δεν πρέπει να υπάρ-
χουν άνθρωποι οι οποίοι θα προσληφθούν εκεί κ.λπ.. Δεν είναι
αυτό το θέµα. Θα πω παρακάτω εµείς τι λέµε. Οι οποίοι δεν θα
έχουν καµµία εξάρτηση από αυτό που λέγεται Αστυνοµία. Γιατί
η Αστυνοµία και η δικαιοσύνη ακόµα και στον καπιταλισµό δεν
είναι το ίδιο. Είναι; Όχι. Είναι κατασταλτικός ο ρόλος. Των άλλων
είναι υποτίθεται να απονέµει δικαιοσύνη. Έτσι δεν είναι ή κάνω
λάθος και δε θυµάµαι καλά τα νοµικά της Θεσσαλονίκης; Έτσι
είναι. Γιατί, λοιπόν, Δικαστική Αστυνοµία; Πείτε την αλλιώς. Λέω
ένα παράδειγµα. Εµείς δεν συµφωνούµε, λοιπόν, να αναλάβουν
οι αστυνοµικοί υπάλληλοι λειτουργίες που θα έπρεπε να ανατί-
θενται σε όσο γίνεται ανεξάρτητες αρχές. 

Μα, θα µου πείτε ότι είναι ανεξάρτητη. Πού είναι ανεξάρτητη,
αφού υπάγονται και στην ΕΛΑΣ. Στον Υπαλληλικό Κώδικα δεν
υπάγονται; Δεν έχουν δεσµεύσεις; Δεν υπάρχει αντίληψη και νο-
οτροπία διαφορετική; Θα είναι αυτοί ανεξάρτητοι για να αποδώ-
σουν δικαιοσύνη, έστω όσο µπορεί να είναι ανεξάρτητη; Όχι
βέβαια. Αυτή είναι η κοινή λογική, κατά τη γνώµη µας. Δεν είναι
µόνο πολιτική και ιδεολογική. 

Θα µας πείτε, καλά δεν υπάρχει ανάγκη στήριξης, παροχής

επιστηµονικής και τεχνικής συνδροµής στους δικαστικούς και ει-
σαγγελικούς λειτουργούς; Βεβαίως και υπάρχει. Πρώτα απ’ όλα
προσλάβετε αυτούς που πρέπει να έχετε σύµφωνα µε το δικό
σας οργανόγραµµα. Δεν τους προσλαµβάνετε. 

Κι ένα δεύτερο. Τι σας λέµε; Βεβαίως, να γίνουν οι προσλήψεις
τέτοιων ανθρώπων µε υψηλό επιστηµονικό κριτήριο, όσο το δυ-
νατόν -που είναι δύσκολο, βέβαια- πιο ανεξάρτητοι, χωρίς εξαρ-
τήσεις από αστυνοµική ιδιότητα. Γιατί θα πρέπει πραγµατικά
αυτό που λέτε Πολιτική Αστυνοµία να λέγεται Πολιτική Αστυνο-
µία; Γιατί θα πρέπει να συνδέεται µε την ΕΛΑΣ; Για ποιον λόγο;
Εµείς λέµε για να µπορεί να εφαρµόζει καλύτερα και πιο
άγαρµπα και άγρια και χωρίς υποχωρήσεις, ανεξάρτητα από το
τι θα κάνουν οι άνθρωποι. 

Γιατί, λοιπόν, θα πρέπει να αναθέτει σε αστυνοµικούς υπαλλή-
λους προκαταρκτικές εξετάσεις, προανάκριση και άλλες, που σε
τελευταία ανάλυση θα βάλουν σε κίνδυνο τα δικαιώµατα των κα-
τηγορουµένων. Γιατί δε µπορεί να είναι ανεξάρτητο -παίζουµε
στο δικό σας γήπεδο- από την Αστυνοµία; Τι πάει να πει Αστυνο-
µία; Είναι το ίδιο για τα δικαστήρια. Το ξαναείπα πριν. Δεν θέλω
να το επαναλάβω. Γιατί δεν το κάνετε αυτό;

Και τέλος, για να µην σπαταλώ όλον τον χρόνο, η καραµέλα
είναι ανεξαρτησία της δικαιοσύνης. Έτσι δεν είναι; Είναι ανεξάρ-
τητη η δικαιοσύνη. Μάλιστα. Ερώτηµα: Τι καλείται να εφαρµόσει
η δικαιοσύνη; Τους αντιλαϊκούς νόµους που ψηφίζει η εκάστοτε
κυβέρνηση. Γιατί φιλολαϊκοί δεν είναι. Μπορεί να χρησιµοποιείτε
διάφορα επιχειρήµατα, αλλά αν νοµίζετε ότι είναι φιλολαϊκοί
είστε εκτός πραγµατικότητας. Άρα, δεν είναι ανεξάρτητη. Είναι
εξαρτηµένη από την εκάστοτε κυβέρνηση στο τι καλείται να
εφαρµόσει ο δικαστικός. 

Πώς γίνεται το 99% των απεργιών να βγαίνουν παράνοµες; Θα
µας τρελάνετε; Καµµία δεν είναι νόµιµη; Χίλιοι εργάτες από τους
χίλιους εκατό, στην «COSCO» για παράδειγµα, µε τα χέρια έτσι
ψηφίζουν απεργία. Την άλλη µέρα το δικαστήριο την κρίνει πα-
ράνοµη. Βέβαια, δεν τόλµησαν να κάνουν τίποτα γιατί θα έκλεινε
το λιµάνι. Και δεν είναι κοµµουνιστές όλοι αυτοί που θα το έκλει-
ναν. Είναι οι εργάτες που βλέπουν τους συναδέλφους τους να
σκοτώνονται, που δεν είναι στα βαρέα και ανθυγιεινά. Είπα ένα
παράδειγµα. Αλλού υπάρχουν και χειρότερα. Άρα, ποια ανεξαρ-
τησία; 

Δεύτερον. Αφού θέλετε ανεξαρτησία, γιατί τη διορίζετε εσείς
την ηγεσία; Όταν λέω εσείς, η εκάστοτε κυβέρνηση. Εσείς που
κόπτεστε για την ανεξαρτησία και έπρεπε η δικαιοσύνη να µην
είναι υποχείριο της κυβέρνησης κ.λπ., τι κάνατε; Ακριβώς τα ίδια
που έκανε και η Νέα Δηµοκρατία. Μην µιλάµε, λοιπόν, για ανε-
ξαρτησία µε βάση όλα αυτά.

Υπάρχουν δύο µέτρα και δύο σταθµά; Τι κοινωνική; Το ίδιο
είναι η µεταχείριση των ζάµπλουτων και των επώνυµων από διά-
φορους τρόπους µε έναν απλό άνθρωπο; Και αυτό το λέω από
δύο πλευρές. Η µία είναι η δυνατότητα υπεράσπισης που έχει
ένας απλός άνθρωπος κι αυτό σχετίζεται µε το χρήµα. Δεν µπο-
ρεί να βάλει τα µεγάλα δικηγορικά γραφεία. Έτσι δεν είναι, κύριε
Πάτση; Μπορεί ένας συνεργάτης να έρθει στα γραφεία σας;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΤΣΗΣ: Βεβαίως.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ναι, αλλά πόσα θα πληρώσει; Αφού

υπάρχει «κουστούµι» µε την ώρα στα µεγάλα. Να µιλάµε τώρα
ειλικρινά, όχι να µιλάµε υποθετικά. Ίδια δυνατότητα θα έχει ένας
επιχειρηµατίας µεγάλος που έκανε το οτιδήποτε και που µπορεί
να κατεβάσει τους καλύτερους νοµικούς; Όχι, δεν είναι το ίδιο.
Εκτός αν µας πείτε ότι έχουµε αταξική κοινωνία.

Εδώ να πω και κάτι ακόµα. Εδώ στις φυλακές, κύριε Υπουργέ,
έχουν σουίτες οι ζάµπλουτοι και οι άλλοι είναι δεκαοκτώ και εί-
κοσι άτοµα µέσα σε έναν θάλαµο. Βάλτους κι αυτούς εκεί ντε.
Εµείς λέµε όχι, πρέπει να είναι ανθρώπινες φυλακές κ.λπ.. Άλλο
η τιµωρία και άλλο το τσάκισµα του ανθρώπου συνολικά. Γιατί,
όµως, ο ένας ο οποίος µπορεί να έχει κάνει κοµπίνα 10 εκατοµ-
µυρίων κι ο άλλος να έχει κλέψει ένα χιλιάρικο κι ο πρώτος να
είναι στη σουίτα. Είναι ψέµατα αυτά; Μήπως είναι συκοφαντίες
του ΚΚΕ ή η ίδια η πραγµατικότητα; 

Τα αλλάξατε εσείς του ΣΥΡΙΖΑ; Τα αλλάξατε πολύ, τι να σας
πω. Τους µετακίνησε σε καλύτερη σουίτα. Έτσι δεν είναι; Γι’ αυτό
λέµε, για να τελειώνουµε, ότι αυτό δηλαδή ότι ο νόµος πρέπει
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να τηρείται για όλους, είναι το µεγαλύτερο παραµύθι που λέτε.
Δεν τηρείται για όλους και δεν τηρείται το ίδιο για όλους. Η δι-
καιοσύνη είναι ταξική. Αντικειµενικά είναι ταξική. Όµως, τουλά-
χιστον εδώ να µη µας λέτε πράγµατα τα οποία είναι έξω από την
ίδια την πραγµατικότητα. 

Και ξαναρωτώ -και απευθύνοµαι και σε κάποιους που εκτιµώ
ιδιαίτερα, παρ’ όλο που µπορεί να διαφωνούµε- γιατί η Αστυνο-
µία; Απαντήστε το.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο έχει ο Υπουρ-
γός Δικαιοσύνης κ. Κωνσταντίνος Τσιάρας και µετά θα µιλήσει ο
κ. Ευστάθιος Κωνσταντινίδης.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Για λίγο

χρόνο και µέχρι να έρθει ο κ. Κωνσταντινίδης, να καταθέσουµε
τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις. Εκκρεµούν µόνο αυτές που αφο-
ρούν στο άρθρο 3, το οποίο θα το έχετε εγκαίρως. Όλα τα άλλα
είναι οι παρατηρήσεις που κάνατε, κύριε Αυλωνίτη, κύριε Καστα-
νίδη, κύριε Χήτα. Είναι ουσιαστικά στο κείµενο των νοµοτεχνικών
βελτιώσεων. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Δικαιοσύνης κ. Κωνσταντίνος
Τσιάρας καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµο-
τεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής: 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Να βοηθήσουµε και για
το άρθρο 3, ώστε να πάρουν και ολόκληρο το σώµα οι συνάδελ-
φοι.

Ο κ. Ευστάθιος Κωνσταντινίδης έχει τον λόγο. Θα ακολουθή-
σει ο κ. Βιλιάρδος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνι-
κής Λύσης. 

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε
Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε
ένα νοµοσχέδιο για την δικαιοσύνη, την οποία υπηρέτησε από
πολλά επίπεδα ως τακτικός καθηγητής της Νοµικής, ως νοµοπα-
ρασκευαστής σηµαντικών νοµοθετηµάτων και ως υπερασπιστής,
µαχόµενος δικηγόρος, νιώθω την ανάγκη να αποχαιρετίσω µε
οδύνη τον συµπατριώτη σας, κύριε Υπουργέ, δάσκαλο του Ποι-
νικού Δικαίου, Στέφανο Παύλου. 

Η αδόκητη εκδηµία του φτωχαίνει την ποινική κοινότητα.
Έφυγε πρόωρα, είχε πολλά να προσφέρει στην επιστήµη, την
κοινωνία και την οικογένειά του. Αιωνία του η µνήµη. 

Εισερχόµενος τώρα στο νοµοθετικό έργο, σε συνέχεια της συ-
στηµατικής και εργώδους προσπάθειας που καταβάλλεται από
το Υπουργείο Δικαιοσύνης για την αναβάθµιση του θεσµού για
τη βελτίωση των όρων και των συνθηκών, την ταχύτητα και την
ποιότητα της απονεµόµενης δικαιοσύνης στη χώρα µας, φτά-
σαµε αισίως στη σύσταση του προαναγγελθέντος από την πολι-
τική ηγεσία θεσµού της Δικαστικής Αστυνοµίας, µιας υπηρεσίας
που υφίσταται εδώ και χρόνια στα δικαιικά συστήµατα άλλων ευ-
ρωπαϊκών χωρών µε πολύ θετικά αποτελέσµατα και η οποία απο-
τέλεσε διαχρονικό αίτηµα και για τους εµπλεκόµενους µε την
απονοµή της δικαιοσύνης φορείς στην Ελλάδα.

Είχε δε επιχειρηθεί και στο παρελθόν η θεσµοθέτησή της,
χωρίς όµως επιτυχή κατάληξη. Το συζητούµενο σχέδιο νόµου
διαρθρώνεται σε πέντε µέρη και πενήντα έξι άρθρα. Στο εισαγω-
γικό πρώτο µέρος αναπτύσσονται ο σκοπός και το αντικείµενο
του σχεδίου νόµου, καθώς και οι αρµοδιότητες αυτής της νέας
υπηρεσίας. 

Στο δεύτερο και µεγαλύτερο µέρος του ορίζονται τα ζητήµατα
της στελέχωσης των δύο τοµέων του πολιτικού και του αστυνο-
µικού, τα προσόντα και κωλύµατα διορισµού, καθορίζονται έτσι
ως απαραίτητα προσόντα για τον διορισµό υπαλλήλων στην υπη-
ρεσία, η ελληνική ιθαγένεια µε τις προβλεπόµενες εξαιρέσεις, το
κατώτατο και ανώτατο όριο διορισµού των είκοσι ένα και τριάντα
ετών αντιστοίχως, πρόβλεψη η οποία δικαιολογείται από τις αυ-
ξηµένες υποχρεώσεις µε τις οποίες θα επιφορτιστούν οι νεο-
προσλαµβανόµενοι, Η εκπλήρωση, βεβαίως, των στρατιωτικών
υποχρεώσεων, η υγεία και η σωµατική τους διάπλαση. Ενώ στη
συνέχεια τίθενται τα προβλεπόµενα κωλύµατα, η καταδίκη και η
υποδικία, η θέση σε καθεστώς δικαστικής συµπαράστασης και η
τυχόν απόλυση από άλλη θέση του δηµόσιου τοµέα για πειθαρ-
χικούς λόγους. 

Ακολούθως ρυθµίζεται η διαδικασία πλήρωσης των θέσεων και
προβλέπονται η σύσταση οργανικών θέσεων για τη στελέχωσή
της, οι βαθµοί των υπαλλήλων και των δύο τοµέων του πολιτικού
και αστυνοµικού, και ορίζονται τα τυπικά προσόντα για την κα-
τάληψη των τριών βαθµίδων ΠΕ, ΤΕ και ΔΕ. 

Περαιτέρω αναπτύσσονται οι διατάξεις για την προκήρυξη του
διαγωνισµού για την κάλυψη των οργανικών θέσεων, την διενέρ-
γεια του διαγωνισµού και την βαθµολόγηση των υποψηφίων στη
γραπτή και την προφορική διαδικασία, µε το ποσοστό που προ-
βλέπεται του 75% και 25% αντίστοιχα. 

Στα επόµενα άρθρα ρυθµίζονται τα θέµατα του διορισµού, της
ανάληψης των καθηκόντων, της γνωστής δόκιµης διετούς περιό-
δου και της ειδικής εισαγωγικής εκπαίδευσης τετράµηνης διάρ-
κειας, ενώ στην συνέχεια εκείνα της υπηρεσιακής εξέλιξης και
της κατανοµής των υπαλλήλων της Δικαστικής Αστυνοµίας σε
θέσεις οργανικής µονάδας, αλλά και τα ζητήµατα της κινητικό-
τητας. Προβλέπονται εξάλλου τα συλλογικά όργανα και η συγ-
κρότηση των υπηρεσιακών συµβουλίων και ορίζεται ότι η
υπηρεσία αυτή θα λειτουργεί σύµφωνα µε τον οικείο κανονισµό,
ενώ στα αρρύθµιστα πεδία θα εφαρµόζεται αναλογικά ο κώδικας
κατάστασης δηµοσίων πολιτικών διοικητικών υπαλλήλων και
υπαλλήλων νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου. 

Στο τρίτο διακριτό µέρος διευθετούνται άλλες επείγουσες δια-

τάξεις του Υπουργείου Δικαιοσύνης ενώ τέλος διαλαµβάνονται
και οι απαραίτητες εξουσιοδοτικές διατάξεις. 

Εντελώς συνοπτικά αυτή είναι η δοµή και η ύλη του συζητού-
µενου σχεδίου νόµου και από αυτήν αλλά και από την εκτενή
ανάλυση των επιµέρους διατάξεων, που εξελίχθηκε κατά τη δια-
δικασία στην αρµόδια επιτροπή, προκύπτει ότι πρόκειται για µία
ολοκληρωµένη και συγκροτηµένη νοµοθετική πρωτοβουλία που
απαντάει στη διττή στόχευση, αφ’ ενός της τήρησης της ευτα-
ξίας και της ασφάλειας στους χώρους των δικαστικών µεγάρων
για τους λειτουργούς, τους εργαζόµενους και εκείνους που βρί-
σκονται για κάποια υπόθεσή τους στους χώρους αυτούς, αλλά
και στην υποβοήθηση του δικαστικού έργου σε νευραλγικές εκ-
φάνσεις και λειτουργίες του. 

Βεβαίως, µέχρι σήµερα δεν υπήρχε αντίστοιχο σώµα. Τα κα-
θήκοντα αυτά ασκούνταν από τους ανακριτικούς υπαλλήλους,
γενικούς και ειδικούς, σύµφωνα µε τον Κώδικα Ποινικής Δικονο-
µίας, τα αστυνοµικά και τα όργανα του Λιµενικού Σώµατος, τους
δασικούς, τελωνειακούς και άλλους υπαλλήλους επιθεωρητές,
υπαλλήλους του Πυροσβεστικού Σώµατος κ.λπ.. 

Νοµίζω, λοιπόν, κύριε Υπουργέ ότι µε την ολοκλήρωση των
δευτερογενών αποφάσεων και την έναρξη εφαρµογής της, ο θε-
σµός της Δικαστικής Αστυνοµίας θα εισφέρει σηµαντικά σε εξει-
δίκευση και ταχύτητα, αφού αυτή θα στελεχωθεί µε ανθρώπινο
δυναµικό που θα έχει ειδικές γνώσεις και που θα ασκεί τα συγ-
κεκριµένα καθήκοντα, χωρίς να επιβαρύνεται µε άλλες παράλ-
ληλες υποχρεώσεις. 

Έτσι το συζητούµενο σχέδιο νόµου έρχεται να καλύψει το ανα-
γνωρισµένο αυτό κενό. Το πολιτικό και επιστηµονικό προσωπικό
θα είναι µεταξύ άλλων επιφορτισµένο µε τη διενέργεια προανα-
κριτικών πράξεων και της προκαταρκτικής εξέτασης, τη σύνταξη
επιστηµονικών τεχνικών εκθέσεων για εκκρεµείς υποθέσεις, όταν
αυτό κρίνεται επιβεβληµένο από τις δικαστικές και τις εισαγγε-
λικές αρχές, την µετάφραση και διερµηνεία δικογράφων αλλά
και στο ακροατήριο.

Ο αστυνοµικός τοµέας από την άλλη, θα επιφορτιστεί µε τη
διασφάλιση της τάξης στα δικαστήρια, την επίδοση δικογράφων
και την εκτέλεση των αποφάσεων, την επίδοση βεβαίως, όπου
αυτό είναι ακόµα αναγκαίο, µετά την εισαγωγή του θεσµού της
ηλεκτρονικής επίδοσης. 

Με τη σύσταση της Δικαστικής Αστυνοµίας ως αυτόνοµης και
ειδικής υπηρεσίας του Υπουργείου Δικαιοσύνης, θα επιτευχθεί
η αναβάθµιση του δικαστικού έργου, δεδοµένου ότι µάλιστα
εφαρµόζεται αυτή στα πρότυπα των βέλτιστων πρακτικών των
άλλων δικαστικών συστηµάτων. 

Επιπλέον, µε την σύστασή της, αναµένεται να αποδεσµευθούν
ικανές αστυνοµικές δυνάµεις που είναι επιφορτισµένες τώρα µε
αυτά, προκειµένου να ασχοληθούν µε τα αµιγώς αστυνοµικά
τους καθήκοντα. Γι’ αυτό λοιπόν και στη συντριπτική τους πλει-
ονότητα, οι φορείς που κλήθηκαν να καταθέσουν τις απόψεις
τους κατά την επεξεργασία του νοµοσχεδίου στην επιτροπή, τάχ-
θηκαν θετικά απέναντι στο σχέδιο νόµου. Αυτό κάνουµε κι εµείς
σήµερα κι αυτό καλούµε να πράξουν και οι συνάδελφοι των
άλλων κοµµάτων, όσοι τουλάχιστον συντάσσονται επί της αρχής
µε την χρησιµότητα της σύστασης της συγκεκριµένης υπηρε-
σίας, εγκαταλείποντας τις αιτιάσεις εκείνες που απορρέουν µόνο
από την ανάγκη µιας αντιπολιτευτικής έκφρασης. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε κι εµείς,
κύριε Κωνσταντινίδη. 

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνική
Λύσης κ. Βιλιάρδος και θα ακολουθήσει ο κ. Υψηλάντης από τη
Νέα Δηµοκρατία. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Επιγραµµατικά στο σχέδιο νόµου, αφού αναλύθηκε επαρκώς

από τον εισηγητή µας η σύσταση Δικαστικής Αστυνοµίας, ως ει-
δικού σώµατος εµπειρογνωµόνων, που θα συνεπικουρούν δικα-
στές και εισαγγελείς ανταποκρίνεται σε ένα πάγιο αίτηµα των
δικαστικών ενώσεων, σηµειώνοντας πως έχει καθυστερήσει
υπερβολικά η εισαγωγή νέων τεχνολογιών στη µηχανοργάνωση
της γραµµατείας των δικαστηρίων. 
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Προφανώς, είναι απαραίτητη η εισαγωγική εκπαίδευση, η επι-
µόρφωση και η δοκιµαστική υπηρεσία του προσωπικού της Δι-
καστικής Αστυνοµίας, ενώ είναι εύλογες οι αναφορές στη
βαθµολογική εξέλιξη του προσωπικού του πολιτικού και αστυνο-
µικού τοµέα, στην διαδικασία προαγωγών τους, στην επιλογή
των προϊσταµένων των αντίστοιχων οργανικών µονάδων, στην
αναπλήρωση και στην παύση τους, καθώς επίσης, στην διαδικα-
σία µετακίνησης, µετάθεσης, απόσπασης των εν λόγω υπαλλή-
λων. 

Εν τούτοις, θεωρούµε πως υπάρχουν αφ’ ενός µεν, φωτογρα-
φικές διατάξεις όπως το άρθρο 16 και αφ’ ετέρου, υπερβολικές
νοµοθετικές εξουσιοδότησης στο Υπηρεσιακό Συµβούλιο, το
οποίο διορίζεται µε απόφαση του οικείου Υπουργού, όπως και
στον διευθυντή της Δικαστικής Αστυνοµίας και στον επο-
πτεύοντα την αντίστοιχη περιφερειακή υπηρεσία για να καθορί-
σουν σηµαντικά ζητήµατα. Εκτός αυτού, υπάρχει πρόβληµα όσον
αφορά την σαφή οριοθέτηση αρµοδιοτήτων και οικονοµικών
πόρων για την σωστή οργάνωση και λειτουργία του εν λόγω σώ-
µατος. 

Τέλος, υπάρχουν διατάξεις που διορθώνουν νοµικές πληµµέ-
λειες προηγούµενων άρθρων, ειδικά σε θέµατα προθεσµιών κατά
τον Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας. Αρκετές από τις διατάξεις
αυτές είναι προς την θετική κατεύθυνση, όπως το άρθρο που
προβλέπει την δυνατότητα εξ αποστάσεως στις δίκες των τµη-
µάτων Ελεγκτικού Συνεδρίου, καθώς επίσης και το άρθρο που
αναφέρει πως το χρονικό διάστηµα από 1ης έως 31ης Αυγούστου
δεν υπολογίζεται στις προθεσµίες των άρθρων για τις αντικρού-
σεις, τις παρεµβάσεις και τις ανταγωγές. Βέβαια, ο Αύγουστος
ήταν ανέκαθεν νεκρός µήνας στην Πολιτική Δικονοµία και εξαι-
ρείται πάντοτε από τις δικαστικές προθεσµίες, τις αναγκαστικές
εκτελέσεις και λοιπά, οπότε η ωφέλεια είναι θεωρητική. 

Το µεγάλο πρόβληµα, βέβαια, που διαπιστώνεται σε όλα τα
σχέδια νόµου της Κυβέρνησης είναι οι εξουσιοδοτικές διατάξεις,
οι οποίες δίνουν τη δυνατότητα στους Υπουργούς να αποφασί-
ζουν όπως επιθυµούν και κατά την κρίση τους για σηµαντικά θέ-
µατα. 

Σε σχέση µε τα υπόλοιπα θέµατα της χώρας µας τώρα, ο χει-
ρισµός τους εκ µέρους της Κυβέρνησης µας ανησυχεί σε µεγάλο
βαθµό. Ειδικά, όσον αφορά στα εθνικά σε σχέση µε την Τουρκία,
όπου, ενώ απαιτείται σύµπνοια όλων των πολιτικών κοµµάτων, ο
Πρωθυπουργός αρνείται σταθερά την ενηµέρωση των επικεφα-
λής, των Προέδρων τους. Πώς είναι δυνατόν, λοιπόν, κάτω από
αυτές τις προϋποθέσεις να υπάρξει η απαιτούµενη οµοψυχία
απέναντι σε µια χώρα, που βάλλει συνεχώς εναντίον µας µε τη
µία παράνοµη και παράλογη διεκδίκησή της να ακολουθεί την
άλλη; Μια χώρα που δεν σέβεται καν την εθνική µας κυριαρχία
παραβιάζοντας διαρκώς τα χωρικά ύδατα και τον εναέριο χώρο
µας; Χωρίς οµοψυχία, όµως, και σε συνθήκες διχόνοιας η Ελ-
λάδα κινδυνεύει πολύ σοβαρά. Ακόµη, ανησυχούµε επειδή η Κυ-
βέρνηση υποβαθµίζει τους κινδύνους και δεν καταλαβαίνει πως
σε περίπτωση σύγκρουσης θα είµαστε µόνοι µας. 

Ανησυχούµε, επίσης, για τα θέµατα της υγείας, µεταξύ άλλων,
όσον αφορά στην πανδηµία, διαπιστώνοντας, πως η Κυβέρνηση
υποβαθµίζει και εδώ τους κινδύνους. Εκτός αυτού, υπάρχει έλ-
λειµµα στην ενηµέρωσή µας, εάν όχι ολόκληρης της κοινωνίας
και ειδικά, όταν µαθαίνουµε από διεθνείς πηγές ότι η Ελλάδα
είναι σήµερα πρωταθλήτρια κόσµου -πρωταθλήτρια κόσµου, το
επαναλαµβάνω- σε σχέση µε τα κρούσµατα COVID. Αυτό τουλά-
χιστον συµπεραίνεται από ένα πρόσφατο άρθρο των «New York
Times» που θα καταθέσουµε στα Πρακτικά. 

Δεν πρέπει να ξεχνάµε πως έχουµε ήδη τριάντα χιλιάδες πεν-
τακόσιους θανάτους, περίπου, όταν χώρες που δεν επέβαλαν αυ-
στηρά lockdowns και που δεν κατέστρεψαν χωρίς λόγο τις
οικονοµίες τους είχαν πολύ λιγότερα. Παράδειγµα, η Σουηδία µε
δεκαεννιά χιλιάδες διακόσιους θανάτους και η Ελβετία µε δεκα-
τρείς χιλιάδες οκτακόσιους θανάτους, χώρες πολύ πιο πλούσιες
από την Ελλάδα που, όµως, συµπεριφέρθηκαν µε σύνεση σε αν-
τίθεση µε την ελληνική Κυβέρνηση που κυριολεκτικά σπατάλησε
43 δισεκατοµµύρια µε δανεικά, όπως έχουµε τεκµηριώσει πολλές
φορές. Δεν υπήρχε κανένας λόγος. 

Ανησυχούµε ακόµη περισσότερο για την οικονοµία, διαπιστώ-

νοντας από πάρα πολλές πλευρές, πως η Κυβέρνηση έχει χάσει
εντελώς τον λογαριασµό. Εν πρώτοις, µε κριτήριο το χρέος της
γενικής κυβέρνησης που αυξήθηκε κατά 13,5 δισεκατοµµύρια το
πρώτο τρίµηνο του 2022, σε σχέση µε το αντίστοιχο του 2021
από 344,24 δισεκατοµµύρια στα 357,66 δισεκατοµµύρια. Εκτο-
ξεύθηκε, δηλαδή, στα 197% του ΑΕΠ µας του 2021, ύψους περί-
που 181 δισεκατοµµύρια, γεγονός που ασφαλώς, είναι
εξαιρετικά ανησυχητικό. 

Ακόµη χειρότερα, το χρέος του κεντρικού κράτους, το οποίο
είναι αυτό που χρεωνόµαστε µε τόκους, συνέχισε την ανοδική
του πορεία προς τα 400 δισεκατοµµύρια. Πρόσφατα, στα 397 δι-
σεκατοµµύρια ή στο 217% του ΑΕΠ. Θυµάµαι εδώ ότι ο κ. Βενι-
ζέλος υποσχόταν το 2012 µε το PSI ότι το χρέος µας το 2020 θα
ήταν στο 120% και βγαίνει σήµερα και µιλάει. 

Εάν εδώ συµπεριλάβουµε το κρυφό χρέος από τις εγγυήσεις
του δηµοσίου, ειδικά όσον αφορά στις τράπεζες, τις εγγυήσεις
για τα προγράµµατα «ΗΡΑΚΛΗΣ» θα διαπιστώσουµε πως η κα-
τάσταση είναι εξαιρετικά επικίνδυνη. Δεν είναι δυνατόν να πι-
στεύουµε πως θα δανειζόµαστε για πάντα, έτσι ώστε να
χρηµατοδοτούµε τα ελλείµµατα του δηµοσίου λόγω της κυβερ-
νητικής κακοδιαχείρισης. 

Ανησυχούµε, επίσης, για το εµπορικό µας έλλειµµα, όπου το
πρώτο πεντάµηνο του 2022 εκτοξεύθηκε στα 14,7 δισεκατοµµύ-
ρια, γεγονός που µεταξύ άλλων σηµαίνει, ότι έχει χαθεί η αντα-
γωνιστικότητα της οικονοµίας µας, ενώ παράγουµε όλο και
λιγότερο. Πόσω µάλλον, όταν το έλλειµµα του ισοζυγίου τρεχου-
σών συναλλαγών που συµπεριλαµβάνει τον τουρισµό εκτινά-
χτηκε στα 10,1 δισεκατοµµύρια εις βάρος, φυσικά, του εξωτε-
ρικού µας χρέους που έχει υπερβεί ήδη το θηριώδες ποσόν των
560 δισεκατοµµυρίων ευρώ, 560 δισεκατοµµύρια έναντι ΑΕΠ 181
δισεκατοµµύρια. Καταλαβαίνει κανείς που έχουµε πάει. 

Εν προκειµένω, τεκµηριώνεται αυτό που έχουµε πει πολλές
φορές, χωρίς δυστυχώς να δίνει την απαιτούµενη σηµασία η Κυ-
βέρνηση, το ότι, όσο πιο ψηλός είναι ο ρυθµός ανάπτυξης, τόσο
µεγαλύτερα είναι τα ελλείµµατα στα ισοζύγιά µας λόγω της απο-
ψίλωσης του παραγωγικού ιστού και της ανόδου των εισαγωγών. 

Τι νόηµα έχει, αλήθεια, να αναπτύσσεται η οικονοµία µας, όταν
παράγει, ταυτόχρονα υψηλότερα ελλείµµατα και χρέη; Για να
γίνει πιο κατανοητό, µοιάζει µε µία επιχείρηση που, όσο αυξάνε-
ται ο τζίρος της, τόσο αυξάνονται οι ζηµίες και τα χρέη. Δεν το
κάνει κανένας επιχειρηµατίας, δεν είναι κανένας ευχαριστηµένος
µε κάτι τέτοιο. Ποιος, λοιπόν, επιχειρηµατίας θα επιθυµούσε την
αύξηση του τζίρου του υπό αυτές τις προϋποθέσεις; Κατ’ επα-
κόλουθο, γιατί θριαµβολογεί η Κυβέρνηση µε µια τέτοιου είδους
ανάπτυξη, αντί να ανησυχεί, όπως όλοι εµείς; 

Υπενθυµίζουµε εδώ, πως µια αντίστοιχη ανάπτυξη βασισµένη
στην κατανάλωση µε δανεικά βιώσαµε την δεκαετία πριν το 2009
µε τη γνωστή σε όλους µας κατάληξη. Υπενθυµίζουµε, επίσης,
πως ο Υπουργός Οικονοµικών το 2018 -ο τότε Υπουργός Οικο-
νοµικών- διαβεβαίωνε τους πάντες ότι η οικονοµία µας τότε ήταν
οχυρωµένη, όπως δυστυχώς συµβαίνει και σήµερα. Ακριβώς τα
ίδια, η ιστορία επαναλαµβάνεται. 

Έχει κατανοήσει αλήθεια η Κυβέρνηση πως εισερχόµαστε σε
µία εποχή υψηλών επιτοκίων µε ένα µη βιώσιµο δηµόσιο χρέος,
καθώς επίσης, µε ένα εκτός ελέγχου κόκκινο ιδιωτικό; Έχει κα-
ταλάβει πως το έκτακτο εργαλείο που ανακοίνωσε η Ευρωπαϊκή
Κεντρική Τράπεζα για τον έλεγχο των επιτοκίων απαιτεί αίτηµα
της χώρας µας, της χώρας εκείνης που θα το χρησιµοποιήσει και
εποµένως, πως θα είναι συνώνυµο µε ένα 5ο Μνηµόνιο; Θυµί-
ζουµε, επίσης, πως η Κυβέρνηση οφείλει να ολοκληρώσει ακόµη
είκοσι δύο προαπαιτούµενα της ενισχυµένης εποπτείας, όπως
ονοµάζεται το τέταρτο µνηµόνιο. 

Συνεχίζοντας, ανησυχούµε επίσης για το ύψος του πληθωρι-
σµού στο 12,% τον Ιούνιο, του δείκτη τιµών καταναλωτή, ενώ
εξοργιζόµαστε όταν ακούµε την Κυβέρνηση να ισχυρίζεται πως
µείωσε τους φόρους. Εξοργιζόµαστε επειδή όλοι γνωρίζουµε
πως ο πληθωρισµός είναι φόρος και µάλιστα ο πιο άδικος, αφού
είναι οριζόντιος. Εν προκειµένω, φορολογούνται οι πάντες σή-
µερα µε 12,1%, ακόµη και οι καταθέτες, που δεν το γνωρίζουν,
αλλά θα χάσουν πάνω από 17 δισεκατοµµύρια από τις αποταµι-
εύσεις τους µόνο το 2022. 
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Περαιτέρω, ανησυχούµε, επειδή διαπιστώνουµε πως επιταχύ-
νεται η αλλαγή του ιδιοκτησιακού καθεστώτος της χώρας µας,
όπως είχαµε επισηµάνει πολλά χρόνια πριν, µε το ξεπούληµα της
δηµόσιας περιουσίας και µε την κατάσχεση της ιδιωτικής. Με-
ταξύ άλλων, περί τα ογδόντα τρεις χιλιάδες σπίτια µας πλειστη-
ριάζονται τώρα ηλεκτρονικά, κάτι που δεν έχει συµβεί ποτέ και
σε καµµία άλλη χώρα. Πουθενά αλλού δεν επιτρέπονται οι ηλε-
κτρονικοί πλειστηριασµοί µε τις διαδικασίες που δροµολογούνται
σήµερα στην Ελλάδα. Δυστυχώς, όµως, βρίσκει η Κυβέρνηση και
τα κάνει, αφού σε οποιοδήποτε άλλο κράτος θα είχαν επαναστα-
τήσει οι πολίτες. 

Εν σχέσει τώρα µε τις επενδύσεις, για τις οποίες επίσης θριαµ-
βολογεί η Κυβέρνηση, δεν βλέπει πως ο σχηµατισµός παγίου κε-
φαλαίου παραµένει στο 50% της εποχής προ των µνηµονίων; Ότι
δεν καλύπτει ούτε καν τις αποσβέσεις των παγίων µας; Πόσω
µάλλον, όταν το σωρευτικό επενδυτικό κενό της χώρας µας είναι
τεράστιο, της τάξης των 200 δισεκατοµµυρίων ευρώ; Γιατί ανα-
φέρεται µόνο στις ξένες επενδύσεις στην Ελλάδα, όταν χιλιάδες
ελληνικές µικροµεσαίες επιχειρήσεις έχουν εγκαταλείψει τη
χώρα µας για να επιβιώσουν στα Βαλκάνια; Όταν αρκετές µεγά-
λες επιχειρήσεις επίσης επιλέγουν την Κεντρική Ευρώπη; Δεν θα
έπρεπε να τις αφαιρεί, εάν ήταν έντιµη; Είναι δυνατόν, λοιπόν,
να µην ανησυχούµε διαπιστώνοντας αυτές τις εξελίξεις; Είναι δυ-
νατόν να επιλυθεί ποτέ ένα πρόβληµα, όταν δεν το αντιµετωπίζει
κανείς ως πρόβληµα και αεροβατεί όπως η Κυβέρνηση;

Συνεχίζοντας, ανησυχούµε για την διεθνή µας πολιτική, διαπι-
στώνοντας πως καταφέραµε το ακατόρθωτο να έχουµε ως εχ-
θρούς, τόσο τη Ρωσία όσο και την Ουκρανία, παρά το ότι
στείλαµε στην τελευταία όπλα αξίας άνω των 300 εκατοµµυρίων
ευρώ, περισσότερα δηλαδή, ακόµη και από τη Γαλλία. Πάνω από
300 εκατοµµύρια, όπως όµως ενηµερωθήκαµε από τον διεθνή
Τύπο, αφού η Κυβέρνηση ούτε ρώτησε ούτε ενηµέρωσε κανέ-
ναν.

Ανησυχούµε, φυσικά, για το δηµογραφικό, διαπιστώνοντας
πως ο πληθυσµός της Ελλάδας µειώθηκε κατά τετρακόσιες χι-
λιάδες άτοµα περίπου, παρά τις µεταναστευτικές εισροές, γεγο-
νός που σηµαίνει ότι οι Έλληνες έγιναν κατά πολύ λιγότεροι.

Ανησυχούµε εδώ ιδιαίτερα επειδή δεν λαµβάνονται καθόλου
µέτρα, όλο θεωρίες, ούτε καν για να σταµατήσουν να φεύγουν
οι νέοι µας, αφού οι επτακόσιες χιλιάδες που εγκατέλειψαν την
Ελλάδα δεν πρόκειται δυστυχώς ποτέ να γυρίσουν πίσω. Δεν
πρόκειται να γυρίσουν πίσω µε κριτήριο την κατάρρευση της οι-
κονοµίας µας που όλοι τη βλέπουν. 

Τέλος, ανησυχούµε για την επάρκεια και για τις τιµές της ενέρ-
γειας στην χώρα µας, έτσι όπως θα διαµορφωθεί η κατάσταση
τον χειµώνα. Εν προκειµένω, είναι αδύνατον να καταλάβουµε
γιατί η Κυβέρνηση δεν διορθώνει τα λάθη του ενεργειακού χρη-
µατιστηρίου, του χρηµατιστηρίου της αισχροκέρδειας του κ. Χα-
τζηδάκη, καθώς επίσης γιατί επιτρέπει στο καρτέλ των
τεσσάρων-πέντε εταιρειών να κερδοσκοπεί τόσο καιρό και σε
τόσο βαθµό. 

Ειδικά όσον αφορά τους λιγνίτες, µετά την ανεύθυνη εγκατά-
λειψη εργοστασίων και ορυχείων, είναι ασφαλώς εξαιρετικά δύ-
σκολο να λειτουργήσουν σωστά, ενώ, δεν διαθέτουµε καν χώρο
αποθήκευσης φυσικού αερίου, παρά το ότι υπάρχουν δυνατότη-
τες στην Καβάλα και οι συζητήσεις είχαν ξεκινήσει από το 2011.
Εµείς έχουµε υποβάλει στην αντίστοιχη επιτροπή πρόταση για
εξαγορά από την ΔΕΗ των λιγνιτικών µονάδων της Ελλάδας.
Είναι κάτι πολύ σηµαντικό. Μπορούµε να το κάνουµε και πρέπει
να το κάνουµε. 

Τι να πει, όµως, κανείς όταν το φράγµα της Μεσοχώρας ξεκί-
νησε το 2001 και ακόµη δεν λειτουργεί; Όταν δεν εκµεταλλευό-
µαστε τη βιοθερµία ή τη βιοµάζα, ενώ δεν έχουµε ξεκινήσει
ακόµη τις εξορύξεις; Αλήθεια, πώς θα παράγει πλούτο η Ελλάδα,
όταν δεν χρησιµοποιεί τον ορυκτό της πλούτο; Όταν εισάγει ανε-
µογεννήτριες και φωτοβολταϊκά καταστρέφοντας την φύση και
τον αγροδιατροφικό της τοµέα; Όταν ξεπουλάει τα πάντα τους
ξένους;

Από τον τουρισµό θα παράγουµε πλούτο; Οι ξένοι έρχονται µε
δικά τους αεροπλάνα, προσγειώνονται σε δικά τους αεροδρόµια
και καταναλώνουν τα δικά τους προϊόντα. Μένουν ακόµη και σε

δικά τους ξενοδοχεία, ενώ εµείς νοικιάζουµε µόνο δωµάτια σε
ξένους tour operators. Έτσι θα παραγάγουµε πλούτο, όταν οι
tour operators εισπράττουν τη µερίδα του λέοντος, αφού οι ξε-
νοδόχοι µας τα πουλούν µε 15 έως 20 ευρώ all inclusive; Είναι
δυνατόν; 

Κλείνοντας, όλα αυτά δεν σηµαίνουν πως η Ελλάδα δεν µπορεί
να καταφέρει να ευηµερήσει, αφού είναι µια πάµπλουτη, πολλα-
πλά προικισµένη χώρα. Σηµαίνουν µόνο πως θα οδηγείται από
το κακό στο χειρότερο όσο κυβερνάται µε τον λανθασµένο
τρόπο, ειδικά από την σηµερινή Κυβέρνηση, που θεωρούµε πως
δεν είναι απλά ανίκανη όσον αφορά στην οικονοµία, την ενέργεια
και πολλά άλλα, αλλά -πολύ χειρότερα- εξαιρετικά επικίνδυνη,
χωρίς καµµία διάθεση υπερβολής. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο θα λάβει ο κ.

Υψηλάντης από τη Νέα Δηµοκρατία και ακολουθεί ο κ. Κόνσολας
από τη Νέα Δηµοκρατία.

Ορίστε, κύριε Υψηλάντη.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, ένα

ακόµα νοµοσχέδιο του Υπουργείου Δικαιοσύνης µετά από την
επεξεργασία που είχαµε στην αρµόδια επιτροπή έρχεται προς
ψήφιση, το οποίο επιδιώκει να εκσυγχρονίσει αλλά και να αντι-
µετωπίσει εµφανείς πρακτικές δυσχέρειες και δυσλειτουργίες
στον χώρο της δικαιοσύνης. Με την εισαγωγή του θεσµού της
Δικαστικής Αστυνοµίας στο ελληνικό δικαστικό σύστηµα καθή-
κοντα που ασκούντο από το προσωπικό της ΕΛ.ΑΣ. και ιδιώτες
ανατίθενται πλέον σε εξειδικευµένο προσωπικό του Υπουργείου
Δικαιοσύνης. Είναι καθήκοντα αστυνοµικής φύσης αλλά και κα-
θήκοντα που απαιτούν εξειδικευµένες επιστηµονικές γνώσεις. 

Με τις διατάξεις του νοµοσχεδίου µπαίνουν οι προϋποθέσεις
για να µπορέσει να υπάρξει ουσιαστική και αποτελεσµατική
άσκηση των καθηκόντων του προσωπικού που θα στελεχώσει η
λειτουργική κατανοµή των αρµοδιοτήτων µεταξύ των τοµέων
της, η ύπαρξη της αναγκαίας υπηρεσιακής συνοχής για την εκ-
πλήρωση των σκοπών της. Συνολικά δε επιδιώκεται, όχι µόνον η
βελτίωση των συνθηκών και του περιβάλλοντος για καλύτερη,
ποιοτικότερη και αποτελεσµατικότερη απονοµή δικαιοσύνης
αλλά και η ύπαρξη µεγαλύτερης ταχύτητας στην απονοµή της
δικαιοσύνης. 

Η δοµή της Δικαστικής Αστυνοµίας διαρθρώνεται κεντρικά στο
Υπουργείο Δικαιοσύνης µε τη σύσταση της Υπηρεσίας Δικαστι-
κής Αστυνοµίας που αποτελείται από δύο τοµείς, τον πολιτικό
και τον αστυνοµικό τοµέα. Η Υπηρεσία Δικαστικής Αστυνοµίας
αποτελείται από τη Διεύθυνση Δικαστικής Αστυνοµίας µε έδρα
το Υπουργείο Δικαιοσύνης υπαγόµενη στη Γενική Γραµµατεία Δι-
καιοσύνης και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων και διαιρείται σε Τµήµα
Πολιτικού Τοµέα και Τµήµα Αστυνοµικού Τοµέα, τις περιφερει-
ακές υπηρεσίες που εδρεύουν σε δικαστήριο ή Γενική Επιτρο-
πεία και οι οποίες διαιρούνται επίσης σε πολιτικό και αστυνοµικό
τοµέα. 

Στον πολιτικό τοµέα εντάσσονται αρµοδιότητες προκαταρκτι-
κών, προανακριτικών και ανακριτικών πράξεων, παροχή επιστη-
µονικής και τεχνικής συνδροµής στους δικαστικούς και
εισαγγελικούς λειτουργούς και στην εκτέλεση αιτηµάτων δικα-
στικής συνδροµής. Στον αστυνοµικό τοµέα η αρµοδιότητα περι-
λαµβάνει την επίδοση δικογράφων και διαδικαστικών εγγράφων,
την εκτέλεση αποφάσεων, την ευταξία και τη φύλαξη των δικα-
στικών καταστηµάτων, τη δικαστική συνδροµή, όπου υπάρχει
ανάγκη για τη φύλαξη δικαστικών και εισαγγελικών λειτουργών. 

Η Δικαστική Αστυνοµία για πολλά χρόνια ήταν ένα ζητούµενο.
Συζητήσεις εγένοντο µετά τη Μεταπολίτευση, στις αρχές του ’90,
στα µέσα της δεκαετίας του 2000, το 2010 και την περίοδο της
διακυβέρνησης από ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ µε τη σύσταση νοµοπαρα-
σκευαστικής επιτροπής και την κατάθεση νοµικού κειµένου το
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οποίο ελήφθη υπ’ όψιν ως βάση συζήτησης για το σηµερινό νο-
µοσχέδιο. Συνεπώς, διαπιστώνεται ότι και στη χώρα µας υπήρχε
µια συνέπεια χρονική και ένα αιτούµενο µεγάλο το οποίο υλοποι-
είται σήµερα. 

Η Δικαστική Αστυνοµία έρχεται όχι µόνον, λοιπόν, ως διαχρο-
νικό αίτηµα, αλλά και ως µια ανάγκη της σηµερινής πραγµατικό-
τητας για να δεχτεί αρµοδιότητες οι οποίες στην πραγµατικότητα
έπρεπε να ανήκουν στον χώρο της δικαιοσύνης, αλλά ρυθµίζον-
ται µέχρι σήµερα από το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη.

Το νοµοθέτηµα που ψηφίζουµε είναι ένα ακόµα µεγάλο βήµα
που γίνεται από την ηγεσία του Υπουργείου Δικαιοσύνης, από
εσάς κύριε Υπουργέ και κύριε Υφυπουργέ και την Κυβέρνηση
του Κυριάκου Μητσοτάκη για την υλοποίηση του στόχου µε
σκοπό τη βελτίωση των συνθηκών και την επιτάχυνση της δικαιο-
σύνης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το νοµοσχέδιο του Υπουρ-
γείου Δικαιοσύνης υιοθετούνται στο εθνικό δικαστικό σύστηµα
οι βέλτιστες πρακτικές που σήµερα, αλλά και εδώ και πολλά χρό-
νια, αντιµετωπίζονται σε άλλες χώρες της Ευρώπης.

Θα ήθελα επίσης να επισηµάνω ένα θέµα το οποίο έχει θέσει
η Επιστηµονική Επιτροπή της Βουλής που ξεκαθαρίζει το ζήτηµα
αυτό για την αναγκαιότητα. Λέει, λοιπόν, η Επιστηµονική Επι-
τροπή της Βουλής ότι από οργανική άποψη δεν υφίσταται µέχρι
τώρα στη χώρα µας διάκριση µεταξύ διοικητικής και Δικαστικής
Αστυνοµίας και εποµένως δεν υφίσταται και ιδιαίτερο σώµα Δι-
καστικής Αστυνοµίας. Το έργο της τελευταίας ασκείται από τους
γενικούς και ειδικούς ανακριτικούς υπαλλήλους. Να µην τους
λέω και να µην κάνουµε εδώ µαθήµατα Νοµικής.

Λέει η Επιστηµονική Επιτροπή ότι έχει ασκηθεί κριτική προς
δύο κατευθύνσεις. Αφ’ ενός, υποστηρίζεται ότι η δηµιουργία
υπηρεσίας Δικαστικής Αστυνοµίας θα εισφέρει εξ απόψεως εξει-
δίκευσης και ταχύτητας, δοθέντος ότι θα στελεχωθεί από όρ-
γανα µε ειδικές επιστηµονικές γνώσεις τα οποία θα επιτελούν
απερίσπαστα το έργο τους. Αφ’ ετέρου, κριτική, λέει η ίδια η επι-
τροπή, ασκείται από το ότι τα όργανα που ασκούν καθήκοντα Δι-
καστικής Αστυνοµίας υπάγονται οργανικά στην εκτελεστική και
όχι στη δικαστική λειτουργία µε αποτέλεσµα να γεννώνται ζητή-
µατα τόσο πρακτικής όσο και θεωρητικής φύσεως. Επίσης, επι-
σηµαίνει η επιτροπή ότι από το 1939 -ηµεροµηνία γεννήσεως του
µακαρίτη του πατέρα µου δηλαδή- η Διεθνής Εταιρεία Ποινικού
Δικαίου, κύριε Υπουργέ, στο πλαίσιο συζήτησης αναφορικά µε
τους κανόνες για την πρόληψη των βιαιοτήτων ή άλλων εξαναγ-
κασµών που ασκούνται κατά του προσώπου των µαρτύρων και
των κατηγορουµένων εισηγήθηκε στην Κοινωνία των Εθνών την
ανάθεση σε ιδιαίτερο σώµα της Αστυνοµίας καθηκόντων έρευ-
νας και σύλληψης των φερόµενων ως δραστών εγκληµάτων.

Ιδού, λοιπόν, πόσο αναλυτικά και γλαφυρά η Επιστηµονική Επι-
τροπή της Βουλής θέτει την αναγκαιότητα του ζητήµατος για το
οποίο εµείς καλούµαστε σήµερα να ψηφίσουµε.

Δηλώνω, επίσης, ότι προς αυτή την κατεύθυνση εγώ θα υπερ-
ψηφίσω.

Κύριε Υπουργέ και κύριε Υφυπουργέ, επιτρέψτε µου, µιας που
σήµερα είναι η τελευταία συζήτηση στην Ολοµέλεια για νοµοθέ-
τηµα του Υπουργείου Δικαιοσύνης πριν από τις διακοπές και µιας
και κλείνουµε τις εργασίες, να σας παρακαλέσω θερµά για τα Δι-
καστικά Μέγαρα στη Ρόδο και στην Κω.

Θα ήθελα επειδή βλέπουµε µε ανησυχία ότι υπάρχουν προ-
βλήµατα και στον χώρο του Διοικητικού Πρωτοδικείου της
Ρόδου, αλλά υπάρχουν ζητήµατα και στο Δικαστικό Μέγαρο της
Ρόδου και βεβαίως υπάρχει και η εκκρεµότητα για το Δικαστικό
Μέγαρο της Κω να εγκύψουµε στα ζητήµατα αυτά και µε το καλό
τον Σεπτέµβρη να έχουµε ήδη οδηγηθεί σε βιώσιµες λύσεις που
έχει ανάγκη η κοινωνία, αυτή που σήµερα δίνει πάρα πολλά χρή-
µατα, κύριε Υπουργέ, στην εθνική οικονοµία µέσα από µια εκπλη-
κτική τουριστική περίοδο η οποία δηµιουργείται και η οποία όµως
για να λειτουργεί έχει ανάγκη στήριξης και των δοµών ανάπτυ-
ξης, που είναι και τα δικαστικά µέγαρα, και που είναι και η απο-
νοµή της δικαιοσύνης.

Με αυτή την έννοια, λοιπόν, θα ήθελα να σας παρακαλέσω
θερµά να δούµε αυτό το ζήτηµα και να το προχωρήσουµε άµεσα.

Σας ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Κόνσολας από τη Νέα Δηµοκρατία και ακο-

λουθεί ο κ. Μπούµπας από την Ελληνική Λύση.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευ-

τές, θέλω να εκφράσω από την πρώτη στιγµή την ικανοποίησή
µου γιατί, παρά τις διαφορετικές ενδεχόµενα αντιλήψεις που κα-
τατέθηκαν για το νοµοσχέδιο αυτό από διαφορετικές πτέρυγες
της Βουλής, εν τούτοις υπάρχουν σηµεία σύγκλισης. Πρόκειται
για σηµεία τα οποία είναι πολύ σηµαντικά για την αναπτυξιακή
πορεία της χώρας.

Πολύ σωστά ο κ. Υψηλάντης είπε ότι, ναι, τα δικαστήρια και η
απονοµή της δικαιοσύνης είναι και ένας αναπτυξιακός συντελε-
στής.

Συζητάµε σήµερα για πρώτη φορά στη χώρα ένα νοµοσχέδιο
για µεταρρυθµιστικά ζητήµατα.

Εσείς, κύριε Υπουργέ, ταυτίζεστε µε ένα µεγάλο µεταρρυθµι-
στικό σχέδιο σε ό,τι αφορά τη διαδικασία και τα λειτουργικά ζη-
τήµατα της δικαιοσύνης και συγκεκριµένα τον θεσµό της
Δικαστικής Αστυνοµίας που υφίσταται και λειτουργεί εδώ και
χρόνια στις περισσότερες χώρες της Ευρώπης και ο οποίος έρ-
χεται και στην Ελλάδα.

Ο κ. Πάτσης πολύ εύστοχα έχει διατυπώσει ότι αυτό είναι ένα
µεγάλο µεταρρυθµιστικό νοµοσχέδιο γιατί δίνει τη δυνατότητα
και την ώθηση σε ολόκληρη την επικράτεια προκειµένου να απο-
συµφορήσει την Ελληνική Αστυνοµία από µια σειρά γραφειοκρα-
τικών και διεκπεραιωτικών εργασιών µε τις οποίες ήταν
επιφορτισµένη, αλλά και για να παράσχει µια σειρά από υποστη-
ρικτικές υπηρεσίες προς τη δικαιοσύνη.

Εποµένως, και µόνο αυτή η ανάγνωση αν το δούµε είναι ένα
πολύ σηµαντικό θετικό πρόσηµο σε αυτή την πορεία και όπως
ανέφερα πριν πρόκειται για έναν νέο θεσµό ο οποίος στο επίπεδο
της νοµοθέτησης µπορεί και πρέπει να αποτελέσει προϊόν σύγ-
κλισης και συνεργασίας.

Η πρόθεση ευρείας συναίνεσης εκφράστηκε έµπρακτα και από
τον κύριο Υφυπουργό που έκανε λόγο για νοµοτεχνικές βελτιώ-
σεις λίγο πριν στην Εθνική Αντιπροσωπεία και µάλιστα βελτιώ-
σεις και αλλαγές στο νοµοσχέδιο από τη στιγµή που όλοι
αποδέχονται και αναγνωρίζουν την αναγκαιότητα αυτής της µε-
ταρρύθµισης ιδιαίτερα της ίδρυσης και λειτουργίας της Δικαστι-
κής Αστυνοµίας. 

Θέλω επίσης να εκφράσω την ικανοποίησή µου για τη δέ-
σµευση του Υπουργού σύµφωνα µε την οποία µετά τις 15 Σε-
πτεµβρίου θα παρουσιαστεί και θα δοθεί προς διαβούλευση το
νοµοσχέδιο για τη Νέα Εθνική Σχολή Δικαστικών Υπαλλήλων.

Και αυτό, κύριε Υπουργέ, θα σας δώσει ένα πρόσηµο πολύ ση-
µαντικό στη θητεία σας, αφού είναι µια εξέλιξη που ευελπιστούµε
ότι θα δώσει λύση στο πρόβληµα των κενών θέσεων δικαστικών
υπαλλήλων στις υπηρεσίες του Υπουργείου Δικαιοσύνης και ει-
δικά στις νησιωτικές περιοχές όπου είναι ιδιαίτερα οξυµένο.

Γνωρίζω πολλές φορές, από τη συνεργασία που είχαµε στο
προηγούµενο διάστηµα, ότι έχετε την ευαισθησία και την πρό-
θεση να στελεχώσετε τις υπηρεσίες αυτές.

Ωστόσο, αυτό το νοµοσχέδιο από τον Σεπτέµβριο και µετά
θεωρώ ότι είναι ένα ορόσηµο για τη στελέχωση αυτών των πολύ
σηµαντικών κενών θέσεων δικαστικών υπαλλήλων στα νησιά.

Σε ό,τι αφορά τώρα το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο, είναι ευδιά-
κριτο το θετικό πρόσηµο διατάξεων. Επιτρέψτε µου να ανα-
φερθώ σε µερικές από αυτές:

Η σύσταση της Δικαστικής Αστυνοµίας ως αυτοτελούς σώµα-
τος, που θα υπάγεται στο Υπουργείο Δικαιοσύνης, θα στεγάζεται
στις κατά τόπους δικαστικές υπηρεσίες και θα υπάγεται στις δι-
οικήσεις των δικαστηρίων. Καταλαβαίνετε λοιπόν τι αποκεντρω-
µένη ισχύ θα έχει αυτός ο θεσµός. Άρα, αυτή η µεταρρύθµιση
θα έχει έναν ουσιαστικό βραχίονα που θα είναι άρρηκτα συνδε-
δεµένος µε τη διοίκηση των δικαστηρίων. Εποµένως, θα υπάρχει
και ουσιαστική παρέµβαση σε ό,τι αφορά την αποτελεσµατικό-
τητα της λειτουργίας των δικαστηρίων.

Το δεύτερο σηµείο στο οποίο επιτρέψτε µου να αναφερθώ
είναι η Δικαστική Αστυνοµία η οποία θα στελεχώνεται τόσο από
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ένστολο όσο και από πολιτικό και επιστηµονικό προσωπικό. Είναι
καλό να εντοπίζουµε αυτή τη διαφοροποίηση, γιατί το ένστολο
τµήµα της Δικαστικής Αστυνοµίας θα είναι επιφορτισµένο µε τα
καθήκοντα φύλαξης των δικαστικών µεγάρων και των δικαστικών
αιθουσών, την εκτέλεση εκκρεµών ποινικών αποφάσεων και την
επίδοση δικογράφων. Όπως όλοι αντιλαµβάνονται µε αυτή την
εξέλιξη απελευθερώνονται δυνάµεις από την Ελληνική Αστυνο-
µία σε όλη την επικράτεια που εύρυθµα θα µπορεί να λειτουρ-
γήσει, αλλά να έχει και παρεµβατικό ρόλο στον τοµέα της
αστυνόµευσης και στην ασφάλεια των πολιτών.

Καταλαβαίνετε πόσο πιο σηµαντική είναι η απελευθέρωση
αυτών των δυνάµεων σε ζητήµατα που αφορούν την οδική ασφά-
λεια, η οποία αυτήν την περίοδο, ιδιαίτερα µε τον τουρισµό, δη-
µιουργεί συµφόρηση στους οδικούς άξονες της χώρας και πόσο
σηµαντική είναι η απελευθέρωση του προσωπικού για να µπο-
ρούν να στελεχώσουν όλες εκείνες τις δοµές της Ελληνικής
Αστυνοµίας που σε όλη την επικράτεια χρειάζεται η ενίσχυσή
τους.

Ένα σηµείο στο οποίο πρέπει να αναφερθούµε και να δώ-
σουµε έµφαση είναι το ειδικό πολιτικό και επιστηµονικό προσω-
πικό της Δικαστικής Αστυνοµίας. Στο πεδίο καθηκόντων του θα
έχει επίσης τη συνδροµή των δικαστικών και εισαγγελικών αρχών
πάνω σε εξειδικευµένα θέµατα, όπως οικονοµικά ζητήµατα, χρη-
µατιστηριακές συναλλαγές, περιβαλλοντικά θέµατα, ηλεκτρονικό
έγκληµα. Πόσο σηµαντική είναι αυτή η αρωγή από το επιστηµο-
νικό και πολιτικό προσωπικό στα δικαστήρια, στη δικαστική λει-
τουργία; 

Στα καθήκοντα του πολιτικού και επιστηµονικού προσωπικού
εντάσσεται επίσης το προανακριτικό έργο και η διενέργεια προ-
καταρκτικών εξετάσεων, όπως για τη σύνταξη επιστηµονικών και
τεχνικών εκθέσεων, που σχετίζονται µε συγκεκριµένες υποθέσεις
που αποτελούν προϊόν έρευνας και δικαιοσύνης και επίσης η µε-
ταρρύθµιση σε ό,τι αφορά τη µετάφραση, την ερµηνεία, αλλά και
τη διερµηνεία από και προς την ελληνική γλώσσα εγγράφων, δι-
κογράφων ή ακόµα και διερµηνείας στο πλαίσιο της προφορικής
διαδικασίας των δικών. Αυτά εντάσσονται επίσης στις αρµοδιό-
τητες του πολιτικού και επιστηµονικού προσωπικού. 

Ουσιαστικά µε αυτό τον τρόπο καλύπτεται µια διαχρονική αδυ-
ναµία και ένα µεγάλο κενό που έχει καταγραφεί στον τοµέα της
δικαιοσύνης. Επιτρέψτε µου, αναφέροµαι στην εξουσία εξειδι-
κευµένου επιστηµονικού προσωπικού στα δικαστήρια, που θα
µπορεί να συµβάλει στη δικαστική έρευνα και κρίση. 

Καταλαβαίνει κανείς διαβάζοντας τον ηµερήσιο Τύπο, σε το-
πικό, υπερτοπικό, περιφερειακό, αλλά και κεντρικό επίπεδο, ότι
αυτή η παράµετρος είναι πάρα πολύ σηµαντική στις µέρες µας,
αφού υπάρχουν τόσα σύνθετα προβλήµατα που η συνδροµή των
ειδικών επιστηµόνων είναι αναγκαία πλέον στην απονοµή της δι-
καιοσύνης, κυρίως σε ό,τι αφορά τη συντόµευση των τεκµηρίων
για να µπορέσει να αποδοθεί δικαιοσύνη έγκαιρα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Το αδιάβλητο πλαίσιο που θεσπίζεται, αναφορικά µε τα κριτή-
ρια και τις προϋποθέσεις για τη στελέχωση της Δικαστικής Αστυ-
νοµίας, είναι ένα στοιχείο το οποίο πρέπει να τονιστεί, αφού,
κύριε Υπουργέ, δεν είναι συχνό το φαινόµενο να µπορεί να προ-
βλέπεται ο προγραµµατισµός για την πλήρωση κενών θέσεων
λαµβάνοντας χώρα στελέχη από το Ανώτατο Δικαστήριο, από
τον Γενικό Επίτροπο Επικρατείας, από το Ελεγκτικό Συνέδριο,
από τον Γενικό Επίτροπο της Επικρατείας των Τακτικών Διοικη-
τικών Δικαστηρίων και του Διευθυντή της Δικαστικής Αστυνο-
µίας. Άρα, αυτή η παράµετρος της αντικειµενικότητας και της
πλήρωσης των θέσεων µε αξιοκρατικά κριτήρια δεν αµφισβητεί-
ται. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Κύριε Πρόεδρε, σε ένα λεπτό τελειώνω.
Η προκήρυξη και ο διαγωνισµός για την πλήρωση των θέσεων

αυτών τελούνται υπό την αιγίδα και την εποπτεία του ΑΣΕΠ. Άρα,
είναι άλλη µια δικλίδα ασφαλείας σε ό,τι αφορά την πρόσληψη
του προσωπικού. 

Αξιοσηµείωτη είναι επίσης και η αναφορά στα ψυχοτεχνικά

τεστ του νοµοσχεδίου, τις υγειονοµικές εξετάσεις και τις αθλη-
τικές δοκιµασίες που αποτελούν το πρώτο επίπεδο σε ό,τι αφορά
την πρόσληψη του προσωπικού, αλλά και σε δεύτερο επίπεδο
την εξέταση περιεχοµένου η οποία καθορίζεται από την επτα-
µελή επιτροπή του διαγωνισµού. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι διαχρονική η απαίτηση των
δικαστικών λειτουργών και δικαστικών υπαλλήλων, του νοµικού
κόσµου της χώρας. Εξάλλου η αντιπροσώπευση του νοµικού κό-
σµου της χώρας εδώ, από όλες τις πτέρυγες, ήταν εµφανής,
όπως και της ίδιας της ελληνικής κοινωνίας. 

Νοµίζω ότι αυτό το νοµοσχέδιο συµβάλλει στην ταχύτητα,
αλλά και στην αναβάθµιση των διαδικασιών απονοµής της δικαιο-
σύνης, όπως επιθυµεί όλος ο κόσµος, όλοι οι πολίτες, αλλά και
ο δικαστικός κόσµος, αφού ο συγκεκριµένος θεσµός της Δικα-
στικής Αστυνοµίας συνδέεται µε βέλτιστες πρακτικές που έχουν
υιοθετηθεί εδώ και πολλά χρόνια σε άλλες προηγµένες χώρες. 

Πιστεύω ότι η Ολοµέλεια της Εθνικής Αντιπροσωπείας θα κρί-
νει θετικά αυτή την πρόθεση του Υπουργείου Δικαιοσύνης και γι’
αυτό σας καλώ κι εγώ να υπερψηφίσετε αυτή την πολύ σηµαν-
τική µεταρρύθµιση που φέρνει ο κύριος Υπουργός και τα στε-
λέχη του. 

Επιτρέψτε µου, κύριε Υπουργέ, για άλλη µια φορά να σας συγ-
χαρώ για αυτή την πρωτοβουλία. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει η Κοι-
νοβουλευτική Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ.
Γιαννακοπούλου Νάντια. 

Κυρία Γιαννακοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η µηνυτήρια

αναφορά του Προέδρου του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής για
την απόπειρα παρακολούθησης του κινητού του, έφερε στην επι-
φάνεια ένα µείζον θέµα διαφάνειας και δηµοκρατίας. Είναι αδια-
νόητο, είναι κυριολεκτικά αδιανόητο να συζητάµε σήµερα, εν έτει
2022, το ενδεχόµενο παρακολούθησης του τηλεφώνου οποιου-
δήποτε πολίτη, πολύ περισσότερο του Προέδρου του τρίτου κόµ-
µατος στην ελληνική Βουλή. 

Τα γεγονότα είναι σαφή. Το θέµα της απόπειρας παρακολού-
θησης του τηλεφώνου του Νίκου Ανδρουλάκη έχει προκύψει από
τις 21 Σεπτεµβρίου, ενώ βρισκόταν στην Ελλάδα και όχι στην Ευ-
ρωβουλή. Αυτό το λογισµικό που ανιχνεύτηκε πιθανόν να µην
είναι το µοναδικό και να έχουν γίνει και άλλες προσπάθειες πα-
ρακολούθησης του Προέδρου µας. 

Υπάρχει ειδική Επιτροπή Ασφαλείας που µπορεί να ελέγξει τα
σχετικά µε αυτή τη διαδικασία. Υπάρχει η έκθεση του Ευρωπαϊ-
κού Κοινοβουλίου. Αυτό το θέµα πρέπει να το διερευνήσει η ελ-
ληνική δικαιοσύνη, οι αρµόδιες αρχές του κράτους, η Κυβέρνηση
µέχρι τέλους. Πρέπει να δοθούν πλήρεις και πειστικές εξηγήσεις.
Πρέπει να ελεγχθεί ποιος έβαλε το παράνοµο λογισµικό στον Αρ-
χηγό του τρίτου κόµµατος της χώρας. Πρέπει να διερευνηθεί η
αλήθεια, να δούµε ποιες είναι αυτές οι σκοτεινές δυνάµεις, οι
οποίες χρησιµοποίησαν παρακρατικές µεθόδους για να τον πα-
ρακολουθήσουν. 

Εµείς ζητάµε από τη δικαιοσύνη και ζητούµε και από την Κυ-
βέρνηση για κάθε τέτοια περίπτωση, αλλά και για όλους τους
Έλληνες πολίτες, να υπάρχει προστασία από τέτοιες µεθόδους.
Εδώ τίθεται κυριολεκτικά θέµα λειτουργίας της δηµοκρατίας
µας. Μας αφορά όλους. Αφορά τους πολίτες, τον κάθε πολίτη,
την ανεξαρτησία του πολιτικού µας συστήµατος. 

Οι Έλληνες πολίτες πρέπει να είναι σίγουροι ότι η Κυβέρνηση
διασφαλίζει, όπως οφείλει, την προστασία των προσωπικών δε-
δοµένων τους. Θα φανεί πολύ σύντοµα αν η Κυβέρνηση έχει τη
διάθεση να λήξει αυτό το θέµα µε διαφάνεια, όπως οφείλει. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζη-
τούµε το παρόν σχέδιο νόµου το οποίο αποσκοπεί να ρυθµίσει
κυρίως το ζήτηµα της συγκρότησης, στελέχωσης και λειτουργίας
της Δικαστικής Αστυνοµίας. Όπως προκύπτει από το κείµενο του
νοµοσχεδίου, πρόκειται για τη θεσµοθέτηση µιας εξειδικευµένης
υπηρεσίας του Υπουργείου Δικαιοσύνης, που σκοπό θα έχει την
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αποτελεσµατική υποβοήθηση του έργου των δικαστικών και ει-
σαγγελικών αρχών και τη διασφάλιση της εύρυθµης λειτουργίας
των δικαστικών υπηρεσιών. 

Προσπάθειες συγκρότησης υπηρεσίας Δικαστικής Αστυνοµίας
έχουν γίνει στην Ελλάδα ήδη από το 1836. Αναφορά δε του όρου
«Δικαστική Αστυνοµία» υπήρχε ήδη σε προεδρικό διάταγµα στις
31-12-1836, κατά το οποίο το έργο της Δικαστικής Αστυνοµίας
διενεργείται από δηµάρχους, προέδρους ή αστυνόµους και σκο-
πός της, όπως έγραφε, είναι να εξετάζει τα εγκλήµατα και τα
πληµµελήµατα, να συλλέγει τις αποδείξεις και ενδείξεις, να εξα-
κριβώνει τις περιστάσεις και να καταστρώνει τακτικά πρωτό-
κολλα για τους αυτουργούς. 

Σε πολλές ευρωπαϊκές χώρες αυτός ο θεσµός ήδη λειτουργεί.
Στη Γαλλία, κύριε Υπουργέ, έχει ήδη ιδρυθεί Δικαστική Αστυνο-
µία από το 1907, µε πρωτοβουλία του Κλεµανσώ, ο οποίος ήταν
εκείνη την εποχή Πρωθυπουργός της Γαλλίας και Υπουργός
Εσωτερικών και ο οποίος είχε δηµιουργήσει τη Δικαστική Αστυ-
νοµία ως µια Αστυνοµία η οποία θα συνόδευε στο έργο της τη
δικαστική εξουσία, για να καταπολεµήσει το µεγάλο έγκληµα το
οποίο εκείνη την εποχή στη Γαλλία είχε πάρει µάλιστα πρωτό-
γνωρη διάσταση και η οποία υπερέβαινε κατά πολύ τα όσα συ-
νέβαιναν σε διάφορες περιοχές της Γαλλίας. 

Είναι σηµαντικό επίσης να τονίσουµε ότι η σύσταση, η συγκρό-
τηση Σώµατος Δικαστικής Αστυνοµίας αποτελεί ένα διαχρονικό
αίτηµα σύσσωµου του νοµικού κόσµου, των δικηγόρων, των δι-
καστών, των εισαγγελέων και υποστηρίχθηκε από διαφορετικές
πολιτικές δυνάµεις όλα τα προηγούµενα χρόνια, κατά τις χρονι-
κές περιόδους που επιχειρήθηκε η υλοποίησή της. 

Αναφέροµαι µάλιστα συγκεκριµένα στο άρθρο 36 του ν.2145/
93, που είχε προβλέψει, κατόπιν έκδοσης προεδρικού διατάγµα-
τος, την ίδρυση υπηρεσίας Δικαστικής Αστυνοµίας στις Εισαγγε-
λίες Πρωτοδικών της χώρας, σκοπός της οποίας ήταν η
υποβοήθηση του έργου του Εισαγγελέα Πρωτοδικών στα καθή-
κοντά του, µε τη διενέργεια προανακριτικών πράξεων και προκα-
ταρκτικών εξετάσεων, τη συλλογή αναγκαίων αποδεικτικών
στοιχείων για τη βεβαίωση τέλεσης εγκλήµατος και ανακάλυψης
του δράστη, καθώς επίσης και την εκτέλεση δικαστικών αποφά-
σεων, ενταλµάτων σύλληψης, προσωρινής κράτησης και βίαιης
προσαγωγής, καθώς και κάθε άλλης διαδικαστικής πράξης της
ποινικής διαδικασίας κατά την κρίση του αρµόδιου εισαγγελέα.

Όµως, και την περίοδο του 2010 - 2011 δεν επετράπη, δυστυ-
χώς, να συνεχιστεί αυτό το εγχείρηµα, καθώς το έλλειµµα είχε
εκτοξευθεί στο τέλος της περιόδου 2004 - 2009 -µην τα ξεχνάµε
αυτά, όπως και τις ευθύνες της τότε Κυβέρνησης- στα 36 δισε-
κατοµµύρια ευρώ και είχαν επιβληθεί τα µέτρα για τη µείωση των
δαπανών. 

Εποµένως, καθώς ο σκοπός του νοµοσχεδίου φαίνεται να εξυ-
πηρετεί την καλύτερη λειτουργία του δικαστικού συστήµατος, η
πρωτοβουλία αυτή του Υπουργείου Δικαιοσύνης µας βρίσκει επί
της αρχής σύµφωνους. Παρ’ όλα αυτά, έχετε την ευκαιρία σε
αυτό το σχέδιο νόµου, το τελευταίο για το Υπουργείο σας πριν
κλείσει η Βουλή για τις θερινές διακοπές, να λάβετε υπ’ όψιν σας
σοβαρά τα όσα ακούστηκαν στις προηγούµενες συνεδριάσεις
της επιτροπής και από τους συναδέλφους της Αντιπολίτευσης,
αλλά βεβαίως και κυρίως από τους ίδιους τους φορείς. Και νο-
µίζω ότι µόνο προς όφελος του παρόντος νοµοθετήµατος θα
είναι και εχέγγυο, αν θέλετε, κύριε Υπουργέ, προκειµένου να
µπορέσει να εφαρµοστεί µε επιτυχία. Αφορά ειδικότερα ζητή-
µατα ουσιαστικής, αλλά και νοµοτεχνικής φύσης τα οποία χρή-
ζουν προσοχής και ενδεχόµενης τροποποίησης, καθώς οι
προτεινόµενες σχετικές ρυθµίσεις σαφώς δεν µας βρίσκουν σύµ-
φωνους. Μάλιστα, ο ειδικός αγορητής µας κ. Καστανίδης νοµίζω
ότι ανέλυσε πάρα πολύ διεξοδικά τα σηµεία στα οποία έχουµε
ενστάσεις. 

Πιο συγκεκριµένα, δηµιουργείται µια ασάφεια σχετικά µε την
αρµοδιότητα στην οποία θα υπάγεται η συγκεκριµένη υπηρεσία,
καθώς από τον συνδυασµό των παραγράφων 2 και 4 του άρθρου
3 δεν διασαφηνίζεται αν η εν λόγω υπηρεσία θα υπάγεται στην
αρµοδιότητα της Εισαγγελίας Πρωτοδικών ή στην αρµοδιότητα
της Εισαγγελίας Εφετών. Ορθό, κατά την άποψή µας, όπως δια-
τυπώθηκε από τον κ. Καστανίδη, είναι η εποπτεύουσα αρχή να

καθορίζεται αναλόγως προς την καθ’ ύλην αρµοδιότητα. Εφόσον,
δηλαδή, αρµόδια για τη διενέργεια ανακριτικών πράξεων είναι η
Εισαγγελία Πληµµελειοδικών, αρµόδιος να είναι ο εισαγγελέας
του Πρωτοδικείου, ενώ αντίστοιχα για θέµατα της αρµοδιότητας
της Εισαγγελίας Εφετών αρµόδιος να είναι ο Εισαγγελέας Εφε-
τών. 

Εδώ, βέβαια, είναι πάρα πολύ σηµαντικό να λάβετε υπ’ όψιν
και τους σοβαρούς προβληµατισµούς τους οποίους εξέφρασε,
νοµίζω, η Πρόεδρος της Ένωσης Δικαστών και Εισαγγελέων για
τα ζητήµατα τα οποία δηµιουργούνται σχετικά µε την εποπτεία
των περιφερειακών υπηρεσιών, ώστε να µπορέσετε να βρείτε µία
λύση καλύπτοντας, πείθοντας και δίνοντας, θα έλεγα, µια πει-
στική απάντηση και στα εύλογα, νοµίζω, ζητήµατα τα οποία
έθεσε η Ένωση Δικαστών και Εισαγγελέων.

Δεύτερον, η αποκλειστική αρµοδιότητα του Υπουργού Δικαιο-
σύνης να επιλέξει κατά τη διακριτική του ευχέρεια τον προϊστά-
µενο της Διεύθυνσης της Δικαστικής Αστυνοµίας, ο οποίος
µάλιστα θα πρέπει να είναι συνταξιούχος δικαστικός λειτουργός,
για να το πω πάρα πολύ ευγενικά µας δηµιουργεί ιδιαίτερα έν-
τονο προβληµατισµό. Και νοµίζω ότι αυτός ο προβληµατισµός
είναι απολύτως εύλογος, κύριε Υπουργέ, καθώς συνίσταται τόσο
στην απευθείας επιλογή από τον εκάστοτε Υπουργό Δικαιοσύ-
νης, χωρίς δηλαδή να υφίσταται ένα αντικειµενικό σύστηµα αξιο-
λόγησης, όσο βεβαίως και στον περιορισµό των υποψηφίων µόνο
µεταξύ συνταξιούχων δικαστικών λειτουργών αποκλείοντας άλ-
λους υποψηφίους, οι οποίοι έχουν βεβαίως τις απαιτούµενες νο-
µικές γνώσεις και την απαιτούµενη νοµική παιδεία.

Ο πρόεδρος της ολοµέλειας των προέδρων των δικηγορικών
συλλόγων Ελλάδος κατά την ακρόαση των φορέων εξέφρασε
την άποψη του δικηγορικού σώµατος ότι οι συνταξιούχοι δικα-
στικοί λειτουργοί δεν πρέπει να τοποθετούνται σε θέσεις οι
οποίες είναι κρατικές, διοικητικές, δηµόσιες ή τουλάχιστον εάν
τοποθετούνται, θα πρέπει να παρέλθει ένα ικανό χρονικό διά-
στηµα από τον χρόνο που συνταξιοδοτούνται. Η αλήθεια, κύριε
Υπουργέ, είναι ότι η συγκεκριµένη διάταξη µε τον τρόπο που την
εισάγετε φαίνεται να µην συνάδει µε τις αρχές και τα στοιχεία
ενός αντικειµενικού και αξιοκρατικού συστήµατος επιλογής προ-
σώπων για καίριες θέσεις. 

Η πρόταση του ΠΑΣΟΚ περιλαµβάνει την πρόβλεψη πρότα-
σης-πρόσκλησης δηµόσιου ενδιαφέροντος, προκειµένου να υπο-
βάλουν υποψηφιότητα όσοι έχουν τα τυπικά προσόντα για την
ανάληψη της εν λόγω θέσης, όπως για παράδειγµα, πτυχίο Νο-
µικής, µεταπτυχιακό, ειδίκευση στο Ποινικό Δίκαιο, ταυτόχρονα
µε τη συγκρότηση ειδικής επιτροπής αξιολόγησης, η οποία θα
καταλήγει σε πρόταση µε τους τρεις καλύτερους υποψηφίους
από τους οποίους θα µπορεί να γίνει η εν λόγω επιλογή.

Στα επιµέρους σηµεία των άρθρων και των βελτιώσεων που
αυτά χρήζουν έχει αναφερθεί, νοµίζω, µε πάρα πολύ µεγάλη λε-
πτοµέρεια και µε συγκεκριµένες αντιπροτάσεις ο ειδικός αγορη-
τής µας και επιµένουµε και αναµένουµε να τα λάβετε υπ’ όψιν
σας. 

Πριν κλείσω, θα ήθελα να αναφερθώ στο άρθρο 50 του νοµο-
σχεδίου και να τονίσω τη σπουδαιότητα του γεγονότος ότι πολύ
σωστά αναλαµβάνετε να νοµοθετήσετε την επίλυση του θέµατος
το οποίο είχε δηµιουργηθεί µε δύο αντιφατικές αποφάσεις του
Α’ και του Β’ Τµήµατος του Αρείου Πάγου για το διάστηµα της
καραντίνας, µε αποτέλεσµα να έχει δηµιουργηθεί µια τεράστια
ανασφάλεια στους Έλληνες πολίτες, οι οποίοι θεωρούσαν ότι το
διάστηµα αυτό δεν αθροίζεται στους χρόνους παραγραφής των
καταχρηστικών προθεσµιών άσκησης έφεσης και αναίρεσης. Μά-
λιστα, έχει δηµιουργηθεί και προκληθεί τέτοια αναστάτωση σχε-
τικά µε το ζήτηµα της αναστολής ή µη των καταχρηστικών
προθεσµιών άσκησης ενδίκων µέσων κατά τα διαστήµατα της
αναστολής των εργασιών των δικαστηρίων λόγω του COVID και
σοβαρότατο θέµα απώλειας τέτοιων προθεσµιών σε πληθώρα
υποθέσεων που χειρίζονται συνάδελφοι δικηγόροι, αλλά και
στους Έλληνες πολίτες. Είναι, λοιπόν, σηµαντικό και ευχάριστο
το γεγονός ότι υιοθετήθηκε η πρόταση της ολοµέλειας των δι-
κηγορικών συλλόγων, όπως επίσης σηµαντικό είναι και το ότι η
τροπολογία που εισάγεται ρυθµίζει θέµατα νοµικής βοήθειας, τα
οποία ήταν ένα πάρα πολύ µεγάλο πρόβληµα και τα οποία είχαµε
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επισηµάνει πολλές φορές και στις επιτροπές. Είναι σηµαντικό,
λοιπόν, ότι εισάγεται µια λύση για τα ζητήµατα τα οποία είχαν
συσσωρευτεί.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι ευελπι-
στώντας ότι η ψήφιση του σηµερινού νοµοσχεδίου µε τις απα-
ραίτητες τροποποιήσεις και διορθώσεις τις οποίες σας έχουµε
επισηµάνει και στις οποίες επιµένουµε και ζητούµε να λάβετε υπ’
όψιν σας θα αποτελέσει ένα στάδιο βελτίωσης στη λειτουργία
και στην απονοµή της δικαιοσύνης, κάτι το οποίο επιζητούµε
διαρκώς και αγωνιζόµαστε γι’ αυτό.

Σας ευχαριστώ θερµά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει
ο Βουλευτής της Ελληνικής Λύσης κ. Κωνσταντίνος Μπούµπας. 

Ορίστε, κύριε Μπούµπα, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Σας ευχαριστώ θερµά, κύριε

Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, Δικαστική Αστυνοµία-Δικαιοσύνη, ένα θέµα πολύ σοβαρό.
Για µία ακόµη φορά πρέπει να µιλήσουµε διεξοδικά για τη «Θέ-
µιδα» και απέναντι στις αδικίες προς τον ελληνικό λαό.

Πριν πάµε σ’ αυτό, όσον αφορά το θέµα των τηλεφωνικών υπο-
κλοπών, ως Ελληνική Λύση σας είχαµε προειδοποιήσει εδώ και
µήνες για ένα θέµα που η έκθεση της Ευρώπης, η έκθεση
«GRECO» µιλάει για τη διαφθορά στην ελληνική δικαιοσύνη,
αλλά και για τα όσα συµβαίνουν γύρω από τις υποκλοπές. Είναι
δυνατόν να µην παρακολουθούνται τα τηλέφωνα λόγω know-
how;

Και ρωτάω το εξής: Θα µας πει η Νέα Δηµοκρατία και ο
Υπουργός για την τροπολογία που ψήφισαν στις 31 Μαρτίου
2022 µε την οποία απαλλάσσουν την ΑΑΔΕ από την ευθύνη να
λέει στον πολίτη αν παρακολουθείται ή όχι; Είναι η υπόθεση του
Θανάση Κουκάκη. Δεν ξέρετε εσείς ποιος κρύβεται πίσω από τις
υποκλοπές του Θανάση Κουκάκη; 

Ως Ελληνική Λύση σας είχαµε πει για τα συµφέροντα ενός Ισ-
ραηλινού, του Στάινµετς από την εταιρεία «FENI» και «UNICO»
στην αγοραπωλησία της «ΛΑΡΚΟ». Δεν έχουµε κάτι µε το Ισραήλ.
Και στο Ισραήλ επικηρυγµένος είναι ο Στάινµετς. Το Ισραήλ είναι
ένα κράτος παραδειγµατισµού και θαυµασµού σε πάρα πολλά
σηµεία. 

Πίσω από τις υποκλοπές, λοιπόν, των τηλεφώνων µε αυτά τα
περίεργα µατιασµένα, µολυσµένα λογισµικά κρύβεται ο Ταλ Ντί-
λιαν. Δεν τον ξέρετε; Δεν τον έχετε ακούσει; Δεν έχετε ακούσει
γι’ αυτόν που έχει την εταιρεία «CYTROX» µε το λογισµικό που
έχει βάλει και στη χώρα µας; Και πού είναι η έδρα του; Στα Σκό-
πια, παρακαλώ, εκεί που είναι και η έδρα «FENI» του Στάινµετς.
Τίποτα δεν είναι τυχαίο! Η Ελληνική Λύση τα µελετά, τα ερευνά
και θα σας τα λέει. Ο Ταλ Ντίλιαν είναι πίσω από το λογισµικό
της «CYTROX» που εδρεύει στα Σκόπια. 

Και επειδή εδώ υπάρχουν άνθρωποι, όπως ο κ. Καστανίδης,
που έκανε αυτή την πρόταση και, όπως είπε και ο εισηγητής µας
κ. Χήτας, συµφωνούµε, αλλά εµείς τα λέγαµε, θα ήθελα να θυ-
µίσω για την ιστορία ότι όταν ο Ανδρέας Παπανδρέου ανέλαβε
την εξουσία το 1981 ήθελε να απαλλαγεί από την τότε ΕΥΠ και
έβαλε τον Γεώργιο Πολίτη, τον Αντιστράτηγο και φίλο του τότε
αείµνηστου Αντιστράτηγου Βουλευτή και Υπουργού Αντώνιου
Δροσογιάννη. 

Εκτός από τον Γεώργιο Πολίτη έβαλε και τον Βασίλη Τσάγρα.
Γιατί το έκανε αυτό ο Ανδρέας Παπανδρέου; Για να φύγει από
την Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών και να µην ελέγχεται. Ξεχά-
σαµε την ιστορία της ΕΥΠ; Και φυσικά πρέπει να έρθει ο διοικη-
τής της ΕΥΠ και στην Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας. Εδώ
έχουν γίνει σηµεία και τέρατα. Έχουν γίνει αυτή τη στιγµή αστο-
χίες από πλευράς της Εθνικής Υπηρεσίας Πληροφοριών. Γιατί το
έκανε τότε αυτό, λοιπόν, ο Ανδρέας Παπανδρέου όταν η ιστορία
της ΕΥΠ, της ΚΥΠ κ.λπ. από το 1949 ελεγχόταν από τη CIA;
Ακόµα και οι υπάλληλοι της ΚΥΠ τότε απευθείας χρηµατοδοτούν-
ταν από τους Αµερικανούς. Είναι παλιά η αµαρτία παρακολού-
θησης τηλεφωνικών συνδιαλέξεων. Δεν το ξέρετε; Το γνωρίζετε.
Είχαµε προειδοποιήσει. Τι να λέµε τώρα; Για τις αστοχίες εδώ;
Λαθροεισβολείς. Περνούσε το καράβι από τη Τζιά, ξεφόρτωνε

εκατόν ενενήντα έξι. Εδώ υπήρχε χειροδικία εναντίον συµβούλου
του Υπουργείου Δικαιοσύνης και έµεινε ανεξιχνίαστο δεκαεπτά
µήνες. Η υπόθεση Καραϊβάζ που είναι; Κλεµµένες µοτοσυκλέτες
βρέθηκαν στον κτήριο της ΕΥΠ και η ΕΥΠ δεν ήξερε τίποτα. Δεν
θέλω να επικεντρωθώ στο πρόσωπο του Διοικητή Κοντολέων και
όλα αυτά που ακούστηκαν τότε µε τις φωτογραφικές διατάξεις. 

Να πάµε στη Δικαστική Αστυνοµία. Σας τα είπε αναλυτικά ο
οµοϊδεάτης µου, κ. Χήτας. Όλα µε ανθρώπινους πόρους γίνονται.
Τα δικαστήρια των Σερρών έχουν µεγάλο πρόβληµα στατικότη-
τας. Η πατρίδα του Πολυζωγόπουλου -από το Μελένικο- και του
Τερτσέτη. Υπάρχουν αδέκαστοι δικαστές σήµερα; Ευτυχώς και
υπάρχουν. Η πρόταση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, κύριε
Υπουργέ µου, στο «GRECO» τι λέει; Εδώ ήµασταν που το συζη-
τούσαµε και θα το επαναλάβω. Ως Ελληνική Λύση το επιβεβαι-
ώσατε για τις σχολές δικαστών τότε, για το περιβόητο κείµενο
επιµόρφωσης. Τι λέει η έκθεση «GRECO»; Οι ανώτατοι δικαστικοί
λειτουργοί από ποιους αποφασίζονται; Από το Υπουργικό Συµ-
βούλιο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Είναι
συνταγµατικό θέµα. Το ξέρετε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Μπράβο. Πρέπει να πάµε σε
Αναθεώρηση του Συντάγµατος. Σωστό. Αυτό λέει η έκθεση
«GRECO». 

Φωνάζουµε για τον συνήγορο του διαβόλου της δικαιοσύνης.
Ποιος είναι; Το συνταγµατικό δικαστήριο. Αυτός είναι ο συνήγο-
ρος του διαβόλου. Φωνάζει η Ελληνική Λύση για συνταγµατικό
δικαστήριο; Ούτε αυτό µπορεί να γίνει. Χωρίς συνταγµατικό δι-
καστήριο µπορούµε να υπερασπίσουµε τα ιδεώδη και τα δίκαια
του ελληνικού λαού; Δεν γίνεται; 

Σε ό,τι αφορά τώρα τη Δικαστική Αστυνοµία, σίγουρα µπορεί
να εγγυηθεί µια πιο εύρυθµη λειτουργία των δικαστηρίων. Η έκ-
θεση «GRECO» τι λέει; Και για διαφθορά µιλάει στα οικονοµικά
εγκλήµατα, σε εµπορικές υποθέσεις αλλά και τις δικογραφίες οι
οποίες συσσωρεύονται. Με αποτέλεσµα να έχουµε και απώλεια
δηµόσιων εσόδων επ’ αυτού. Αυτό είναι µια αλήθεια. 

Οι νοµικοί ξέρετε ότι τρία είναι τα συστατικά της δικαιοσύνης:
ανδρεία, αρετή και σωφροσύνη. Αλλά όχι µόνο να ξέρουµε την
πολιτική δικονοµία. Πρέπει σε ένα ευρύ φάσµα να γνωρίζουµε
το δίκαιο. Γενικότερα. Γιατί µετά το δίκαιο θα είναι «το του κρείτ-
τονος συµφέρον». Διαχρονικό θα είναι το ρητό. Υπάρχει δικα-
στική, εκτελεστική και νοµοθετική εξουσία. Πρέπει να αλλάξουν
πολλά πράγµατα για να κερδίσει ξανά την εµπιστοσύνη του ο ελ-
ληνικός λαός. Την έχει χάσει. Πώς να το κάνουµε, δηλαδή; Δεν
λέµε ότι αυτή τη στιγµή δεν υπάρχουν αδέκαστοι, αµερόληπτοι,
αντικειµενικοί εκπρόσωποι της Θέµιδας ως δικαστικοί. Αλλά σί-
γουρα η Δικαστική Αστυνοµία θα βοηθήσει. 

Αυτή η πρεµούρα τώρα µε κάτι συνταξιούχους πρέπει να στα-
µατήσει, κύριε Υπουργέ. Πρέπει να βάλετε τους εν ενεργεία.
Έτσι θα δηµιουργούνται θέσεις εργασίας επιστηµονικής φύσεως
για να έρθουν τα παιδιά µας πίσω. Βάζουµε αυτούς τους τίτλους
τώρα τους περιβόητους τους αγγλοσαξωνικούς: brain drain και
τα full brain και γενικότερα το administration στην Ελλάδα. Αλλά
πού; Δεν γίνεται έτσι µε συνταξιούχους. Έχουµε νέους επιστή-
µονες, έχουµε φυτώρια, έχουµε ικανά παιδιά µε ταλέντο και γνώ-
σεις. Πρέπει να επιµεληθούν επί του θέµατος. 

Κλείνω µιλώντας για τις φυλακές. Δεν είναι της δικής σας αρ-
µοδιότητας. Ένα κοµµάτι του παζλ στη δικαιοσύνη είναι τα σω-
φρονιστικά καταστήµατα. Μόνο σωφρονισµός δεν υπάρχει εκεί.
Παράδειγµα οι φυλακές της Νιγρίτας. Άλλα λόγια να αγαπιόµα-
στε. Ούτε κριτήριο εντοπιότητας µπήκε σε φυλακές υψίστης
ασφαλείας. Θα έπρεπε να έχουν εξακόσιους κρατούµενους κι
έχουν επτακόσιους πενήντα. Η εξωτερική φρουρά έπρεπε να έχει
ενενήντα έξι άτοµα και δεν έχει ούτε εξήντα πέντε. Έτσι λειτουρ-
γία δεν γίνεται. Θα πρέπει τα Υπουργεία να συντονιστούν, να
υπάρχει µια συνέργεια, µία συνισταµένη να τα βελτιώσουµε όλα
αυτά. Δεν µπορούµε σήµερα να µιλούµε για δικαιοσύνη, για Πτω-
χευτικό Κώδικα και να υπάρχει κείµενο επιµόρφωσης -κύριε Κα-
στανίδη, είστε νοµικός- από τη Σχολή Δικαστών στους
εκκολαπτόµενους δικαστές «τώρα που θα βγείτε να στηρίξετε
τις τράπεζες και να βγάλετε ενδεχόµενο δόλο στα υποκείµενα»,
δηλαδή τους δανειολήπτες. 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΓ’ - 27 ΙΟΥΛΙΟΥ 2022 18483



Εδώ δεν έχει σηµασία αν το είπε η Ελληνική Λύση, κύριοι. Εδώ
βιάζεται η δηµοκρατία. Εδώ έπρεπε να πάρετε θέση. Κανένα
κόµµα δεν πήρε θέση να το καταδικάσει. Όχι να παρέµβει. Είναι
σωστό αυτό που λέει ο κ. Τσιάρας. Δεν θα παρέµβει. Θα το κα-
ταδικάσει. Θα το καταδικάσει απέναντι στα λαϊκά στρώµατα, απέ-
ναντι στον νέο Πτωχευτικό Κώδικα. Δεν έχει χάσει την
εµπιστοσύνη του ο κόσµος απέναντι στην απονοµή δικαιοσύνης;
Ο Τσάµπερλεν τι έλεγε κάποτε; Τι είναι δικαιοσύνη; Η δίκαιη κα-
τανοµή της αδικίας. Γιατί το κρύβουµε, δηλαδή; Γι’ αυτό λέµε ότι
είναι πολύ σοβαρό το ζήτηµα της οργάνωσης και της Δικαστικής
Αστυνοµίας προκειµένου να είναι αρωγός για να βοηθήσει τους
εισαγγελείς και τους δικαστές. 

Αλλά πρέπει να επιλυθούν πολύ σηµαντικά ζητήµατα, όπως
επισηµάναµε και µέσω του κ. Χήτα, σε ό,τι αφορά οργανογράµ-
µατα ψηφιοποίηση, στέγαση των κτηρίων προκειµένου στο ανά-
λογο περιβάλλον να µπορέσει ο εκπρόσωπος και όχι ο αντιπρό-
σωπος -έχει τη σηµασία του- της Θέµιδος να λειτουργήσει µαζί
µε τη Δικαστική Αστυνοµία. 

Έχετε δηµιουργήσει την αστυνοµία της µάσκας, την αστυνο-
µία του τσιγάρου, την πανεπιστηµιακή αστυνοµία, τώρα τη Δικα-
στική Αστυνοµία. Είναι καλό. Με τι προσόντα όµως και πώς θα
λειτουργήσει για να υπάρχει όλο το παζλ για να µπορέσουν όλα
αυτά τα κοµµάτια να συνδεθούν για να έρθει ένα απτό, οµαλό,
λειτουργικό αποτέλεσµα.

Πάνω απ’ όλα αξιοποίηση ανθρώπινων πόρων. Το διαχρονικό
ρητό του Αγάθωνα «τον άρχοντα τριών δει µέµνησθαι ότι ανθρώ-
πων άρχει, ότι κατά νόµους άρχει και ότι ουκ αεί άρχει» πρέπει
να είναι µέσα µας. Γιατί Δικαστική Αστυνοµία, δικαστής, Θέµιδα
έχουν να κάνουν µε τον άνθρωπο. Τον άνθρωπο πρέπει να δούµε
και τον απλό πολίτη που δυστυχώς έχει χάσει την εµπιστοσύνη
του απέναντι στο πώς λειτουργεί η δικαιοσύνη. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει

ο κ. Καππάτος από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν χωράει

αµφιβολία ότι στη σηµερινή συνεδρίαση έχει επιτευχθεί ήδη ένας
σηµαντικός βαθµός συναίνεσης και αν όχι συναίνεσης σίγουρα
κατανόησης. Κατανόησης της βαρύτητας του αντικειµένου που
επεξεργαζόµαστε, του επείγοντος χαρακτήρα της προτεινόµε-
νης ρύθµισης και της αναγκαιότητας σύστασης ενός σώµατος
όπως εκείνο της Δικαστικής Αστυνοµίας. Ανέτρεξα προκειµένου
να στοιχειοθετήσω το αληθές των όσων ανέφερα στα Πρακτικά
της συνεδρίασης των φορέων, των εκπροσώπων, δηλαδή των
ενώσεων και θεσµών που έχουν ιδιαίτερο ενδιαφέρον για το πε-
ριεχόµενο του νοµοθετήµατος. Γιατί τους αφορά αφού επηρεά-
ζει τον τρόπο εργασίας τους. Τι µας είπε η Ένωση Δικαστών και
Εισαγγελέων; Ότι υλοποιούµε ένα πάγιο αίτηµά τους. Η Ένωση
Εισαγγελέων Ελλάδος οµοίως. Αλλά και ο Δικηγορικός Σύλλογος
Αθηνών επιβεβαίωσε πως το σχέδιο που σήµερα ψηφίζουµε ενι-
σχύει την ποιότητα αλλά και την ταχύτητα του δικαστικού έργου. 

Τα αναφέρω αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να χαι-
ρετίσω την καταρχήν συµφωνία στο ότι µιλάµε για ένα σηµαντικό
και αναγκαίο σχέδιο νόµου. Και όταν αυτό το σχέδιο τυγχάνει της
θερµής υποδοχής από την κοινότητα στην οποία απευθύνεται η
σηµερινή ψήφισή του έχει πολλαπλασιαστική ισχύ. 

Αντικείµενο του νοµοσχεδίου αποτελεί η σύσταση της δικαστι-
κής αστυνοµίας η οποία και καταλαµβάνει το µεγαλύτερο µέρος
του υπό συζήτηση κειµένου. Πρόκειται για εξειδικευµένη υπηρε-
σία του Υπουργείου Δικαιοσύνης η θέσπιση της οποίας αποτελεί
πάγιο αίτηµα των λειτουργών της δικαιοσύνης. 

Με τις ρυθµίσεις που εισάγουµε, επιδιώκουµε την άσκηση των
καθηκόντων του προσωπικού που πρόκειται να στελεχώσει την
υπηρεσία µε τρόπο αποτελεσµατικό, την κατανοµή αρµοδιοτή-
των µεταξύ των τοµέων που τη συναποτελούν µε τρόπο λειτουρ-
γικό και τη διασφάλιση της απαραίτητης υπηρεσιακής συνοχής
για την εκπλήρωση των σκοπών της. 

Η επιτάχυνση των διαδικασιών απονοµής δικαιοσύνης αποτε-
λεί βασική προτεραιότητα του παρόντος σχεδίου νόµου. Για την
αντιµετώπιση των ζητηµάτων αυτών, η Δικαστική Αστυνοµία δι-
αιρείται σε πολιτικό και αστυνοµικό τοµέα. Βασικά καθήκοντα

του αστυνοµικού τοµέα αποτελούν η φύλαξη των δικαστικών µε-
γάρων και αιθουσών, η εκτέλεση εκκρεµών ποινικών αποφάσεων
και η επίδοση δικογράφων. Το τµήµα στελεχώνεται από µόνιµα
ένστολα και ένοπλα στελέχη, τοποθετηµένα στις κατά τόπους δι-
καστικές υπηρεσίες που θα υπάγονται στις άµεσες οδηγίες των
αρµόδιων δικαστικών λειτουργών.

Αναφορικά µε το πολιτικό προσωπικό, η παροχή επιστηµονι-
κών συµβουλών και υπηρεσιών αποτελεί το βασικό αντικείµενο
της απασχόλησής τους. Με τις εξειδικευµένες γνώσεις τους, θα
κληθούν να συνδράµουν τους δικαστικούς και εισαγγελικούς λει-
τουργούς στο έργο τους. Ζητήµατα σύνθετα στον οικονοµικό ή
τραπεζικό τοµέα, ηλεκτρονικές απάτες, περιβαλλοντικά και ια-
τρικά θέµατα είναι λίγα µόνο πεδία που απαιτούν τεχνική συν-
δροµή. Αυτά τα πεδία θα έρθει να καλύψει το πολιτικό προσω-
πικό της Δικαστικής Αστυνοµίας.

Σε καµµία περίπτωση, βεβαίως, δεν ισχυριζόµαστε ότι ανακα-
λύπτουµε τον τροχό. Αντίθετα, εκείνο που επιχειρούµε είναι να
ενσωµατώνουµε στο εθνικό δικαστικό σύστηµα βέλτιστες πρα-
κτικές. Πρακτικές που εφαρµόζονται επιτυχώς σε προηγµένα δι-
καστικά συστήµατα. Αντίστοιχα, άλλωστε, Σώµατα λειτουργούν
ήδη στη Γαλλία, την Ισπανία και το Βέλγιο. Εκείνο, λοιπόν, που
πρακτικά αντιµετωπίζουµε είναι το ζήτηµα της εκτέλεσης δικα-
στικών αποφάσεων, της ευταξίας των δικαστικών συνεδριάσεων,
αλλά και της υποστήριξης των δικαστικών και εισαγγελικών λει-
τουργών κατά τη διενέργεια ανακριτικών πράξεων.

Ιδιαίτερη αναφορά αξίζει στη διαγωνιστική διαδικασία για την
είσοδο στο Σώµα. Πιο αναλυτικά, η προκήρυξη καταρτίζεται από
το Υπουργείο Δικαιοσύνης και εγκρίνεται από την ολοµέλεια του
ΑΣΕΠ. Περιλαµβάνει δύο στάδια: Προκαταρκτικές δοκιµασίες και
εξέταση γραπτή και προφορική. Με το περιεχόµενο της διαδικα-
σίας να καθορίζεται µε απόφαση της επταµελούς επιτροπής του
διαγωνισµού, γίνονται αντιληπτές οι δικλείδες ασφαλείας για τον
αδιάβλητο χαρακτήρα της. Η πρόβλεψη, άλλωστε, της συµµετο-
χής του ΑΣΕΠ είναι η καλύτερη απόδειξη για του λόγου το αλη-
θές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η µοίρα το έφερε έτσι ώστε το
νοµοσχέδιο να ψηφίζεται σήµερα που είναι η ηµέρα γέννησης
του Μιχάλη Στασινόπουλου. Ο σπουδαίος νοµικός, δικαστικός,
πανεπιστηµιακός και πρώτος Πρόεδρος της τρίτης Ελληνικής
Δηµοκρατίας γεννήθηκε σαν σήµερα το 1903. Συνέδεσε τη ζωή
του µε τη δηµοκρατία, τη δικαιοσύνη, τη νοµική επιστήµη και το
πανεπιστήµιο. Ένας Έλληνας µε διεθνή εµβέλεια, το έργο του
οποίου άφησε ισχυρή παρακαταθήκη ιδιαίτερα στο Δηµόσιο Δί-
καιο. Η ψήφιση του σηµερινού σχεδίου νόµου είναι ένα πολύ
καλό βήµα, συµβατό µε τη διδασκαλία και το παράδειγµα του.
Δικαιοσύνη αποτελεσµατική, δικαιοσύνη ταχεία και ανεξάρτητη. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε για την οικονοµία του χρόνου.

Τώρα θα πάµε σε µια διαδικασία δευτερολογιών των ειδικών
αγορητών και των εισηγητών.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µπορούσα
να λάβω τον λόγο επί της διαδικασίας;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να

παρακαλέσω, επειδή ο Υπουργός ήδη έχει διανείµει ένα κείµενο
νοµοτεχνικών βελτιώσεων και καταλαβαίνω ότι ίσως θέλει να
προσθέσει και κάτι ακόµη, να ακούσουµε τον Υπουργό και αµέ-
σως µετά να δευτερολογήσουµε, γιατί πιστεύω ότι θα βοηθήσει
το τελικό συµπέρασµα της συζήτησης.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Βε-
βαίως. Δεν έχω καµµία αντίρρηση να κινηθούµε µε αυτή ακριβώς
τη λογική. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Αφού το δέχεται ο
Υπουργός, τον καλώ στο Βήµα προκειµένου να τοποθετηθεί για
το σχέδιο νόµου το οποίο προτείνει. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Ευχα-
ριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Θέλω και εγώ να ξεκινήσω µε το θέµα το οποίο εθίγη, κατά κά-
ποιο τρόπο, απ’ όλους τους συναδέλφους που ήταν στο Βήµα
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και που αφορά στο πολύ σηµαντικό ζήτηµα το οποίο αναδείχθηκε
από τον Πρόεδρο του ΠΑΣΟΚ, µε το θέµα της παρακολούθησης
του τηλεφώνου του και την καταγγελία και την µηνυτήρια ανα-
φορά την οποία κατέθεσε στον εισαγγελέα του Αρείου Πάγου. 

Προφανώς είναι αδιανόητο να δεχθεί κανείς ότι σε µια δηµο-
κρατική κοινωνία και σε µια σύγχρονη ευρωπαϊκή χώρα, τέτοιες
µέθοδοι µπορεί να καταγράφονται ή παρακολουθήσεις αυτού
του τύπου µπορεί να λαµβάνουν χώρο και βεβαίως να δηµιουρ-
γούν τα πλείστα όσα. Υπάρχει ήδη η δήλωση του Κυβερνητικού
Εκπροσώπου που σε µια πολύ συγκεκριµένη λογική βάζει, αφ’
ενός µεν µπροστά τη διαδικασία που η ίδια η δικαιοσύνη οφείλει
να ακολουθήσει, αλλά αφ’ ετέρου και την κυβερνητική συνδροµή
προς όποια κατεύθυνση αφορά η διαλεύκανση του συγκεκριµέ-
νου ζητήµατος. 

Ειρήσθω εν παρόδω, να σας πω ότι υπάρχει ήδη σε εξέλιξη,
απ’ όσο τουλάχιστον θυµάµαι και γνωρίζω, η προκαταρκτική
έρευνα που διέταξε η προϊσταµένη της Εισαγγελίας Αθηνών όταν
είχαµε ένα αντίστοιχο φαινόµενο πριν κάποιο χρονικό διάστηµα.
Βεβαίως, νοµίζω ότι η δικαιοσύνη σε τέτοιου είδους ζητήµατα κι-
νείται άµεσα και σταθερά, χωρίς να αφήνει κανένα περιθώριο
ούτε αµφισβήτησης, ούτε πολύ περισσότερο συζήτησης, σε θέ-
µατα και ζητήµατα τα οποία δεν έχουν καµµία σχέση σε µια σύγ-
χρονη δηµοκρατική κοινωνία, παρά αφήνουν περιθώριο ανοχής
ή πολύ περισσότερο συγκάλυψης τέτοιου είδους γεγονότων. 

Νοµίζω ότι υπάρχει µια ξεκάθαρη θέση. Από την πλευρά του
Υπουργείου Δικαιοσύνης, η δυνατότητα λίγο-πολύ γνωρίζετε
ποια είναι. Η δικαιοσύνη µόνη της, ανεξάρτητη, µε µια διαδικασία
η οποία µέσα από την ίδια την λειτουργία της προβλέπεται, ου-
σιαστικά επιλαµβάνεται όλων αυτών των ζητηµάτων και κινεί όλες
αυτές τις διαδικασίες προκειµένου να διαλευκανθούν και προφα-
νώς να µην υπάρχουν σκιές.

Πάµε, όµως, από κει και πέρα να συζητήσουµε για τα θέµατα
και τα ζητήµατα τα οποία σε ένα πολύ µεγάλο βαθµό αφορούν
στο ίδιο το νοµοσχέδιο. Η µόλις κατελθούσα του Βήµατος Κοι-
νοβουλευτική Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ κ. Γιαννακοπούλου, αλλά
και πολλοί συνάδελφοι κατά τη διάρκεια της συζήτησης στην αρ-
µόδια κοινοβουλευτική επιτροπή, αναφέρθηκαν στο ιστορικό της
ίδρυσης της Δικαστικής Αστυνοµίας. Είναι κάτι το οποίο σκέ-
φτηκε η σηµερινή Κυβέρνηση και είναι µια επιλογή η οποία υπα-
γορεύεται, γιατί όπως κάποιοι είπαν η σηµερινή Κυβέρνηση, η
Νέα Δηµοκρατία θέλει να δηµιουργήσει πολλές περισσότερες
«αστυνοµικές δοµές»; 

Η απάντηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι γνωστή. Και
είναι γνωστή σε όλους. Είναι στην πραγµατικότητα µια αναφορά,
ένα ζητούµενο, ένα αίτηµα του ίδιου του δικαστικού συστήµατος,
της ίδιας της ελληνικής πολιτείας, λίγα χρόνια µετά τη σύσταση
του νεότερου ελληνικού κράτους. Και η προσπάθεια πολλών
προηγούµενων κυβερνήσεων να ιδρύσουν και να συστήσουν τη
Δικαστική Αστυνοµία, νοµίζω ότι αποδεικνύει ότι το εγχείρηµα
δεν ήταν καθόλου εύκολο. Και αν ήταν εύκολο, η Δικαστική Αστυ-
νοµία µε βάση και εξαγγελίες, αλλά πολύ περισσότερο και προ-
σπάθειες οι οποίες έγιναν σε προηγούµενο χρόνο, προφανώς θα
ήταν µια πραγµατικότητα στο ελληνικό δικαστικό σύστηµα. 

Έγινε µεγάλη προσπάθεια από τον Εθνάρχη Κωνσταντίνο Κα-
ραµανλή. Υπήρξε νοµοθετική ρύθµιση του αείµνηστου Κωνσταν-
τίνου Μητσοτάκη. Υπήρχε προσπάθεια στις νεότερες κυβερνή-
σεις. Υπήρχε προσπάθεια του µεταξύ ηµών παριστάµενου πρώην
Υπουργού Δικαιοσύνης κ. Καστανίδη να συστήσει τη Δικαστική
Αστυνοµία. Η προηγούµενη κυβέρνηση συνέστησε νοµοπαρα-
σκευαστική επιτροπή, αλλά το αποτέλεσµα δεν ήρθε. 

Ερχόµαστε, λοιπόν, σήµερα, µέσα από µια συγκεκριµένη δια-
δικασία και µέσα από µια πολύ συγκεκριµένη λογική, ουσιαστικά
να προτείνουµε προς την Ελληνική Αντιπροσωπεία το νοµοσχέ-
διο που αφορά τη σύσταση και την ίδρυση και τη λειτουργία, βε-
βαίως, της δικαστικής αστυνοµίας. 

Διατυπώθηκαν πολλές ενστάσεις, πολλά ερωτήµατα από τους
αξιότιµους κυρίους συναδέλφους, πολλά θέµατα αναδείχθηκαν
κατά τη διάρκεια των συζητήσεων στην αρµόδια κοινοβουλευτική
επιτροπή. Κι επειδή επαναλαµβάνω µια σταθερή µου θέση, προ-
σωπικά πιστεύω ότι τα νοµοσχέδια του Υπουργείου Δικαιοσύνης
δίνουν την ευκαιρία µιας εξαιρετικής κοινοβουλευτικής άσκησης,

νοµίζω ότι για άλλη µια φορά αποδεικνύουµε ότι µε συζήτηση και
µε προσπάθειες συνεύρεσης ενός κοινού τόπου συνεννόησης
κάναµε τα απαραίτητα βήµατα και σε αυτό το νοµοσχέδιο, προ-
κειµένου οι πραγµατικά σωστές παρατηρήσεις οι οποίες διατυ-
πώθηκαν από τους συναδέλφους σε ένα πολύ µεγάλο ποσοστό
να ενσωµατωθούν στις νοµοτεχνικές βελτιώσεις που ήδη έχουν
κατατεθεί. Εκκρεµεί η συγκεκριµένη που αφορά στο άρθρο 3. 

Ακούστηκαν απόψεις οι οποίες για µένα προσωπικά ήταν απο-
λύτως αιρετικές. Ακούστηκε, παραδείγµατος χάριν, ότι δεν φέρ-
νει τίποτα νέο η Δικαστική Αστυνοµία. Μα, αν δεν φέρνει τίποτα
νέο η Δικαστική Αστυνοµία, προφανώς δεν θα ήταν µία επιλογή
την οποία έχουν υιοθετήσει στο δικαιικό τους σύστηµα σχεδόν
το σύνολο των θα έλεγα «εξελιγµένων» ευρωπαϊκών χωρών. Επί-
σης, αν δεν έφερνε τίποτα νέο, δεν θα ήταν το µόνιµο σταθερό
ζητούµενο όλων των εµπλεκοµένων µε τη δικαιοσύνη φορέων.
Και προφανώς, δεν θα ήταν και µια σταθερά θετική άποψη όπως
αυτή διατυπώθηκε κατά την ακρόαση των φορέων απ’ όλους
τους φορείς οι οποίοι εµπλέκονται µε την ίδια τη δικαιοσύνη. 

Νοµίζω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι ο ρόλος της Δικα-
στικής Αστυνοµίας είναι απολύτως ξεκαθαρισµένος και στην
πραγµατικότητα περιχαρακώνει τον τρόπο µε τον οποίον η ίδια
η δικαιοσύνη µπορεί ουσιαστικά να προσδιορίζει το δικό της «αν-
τικείµενο», τις δικές της αρµοδιότητες αλλά βεβαίως και τη δική
της ευθύνη. Το λέω αυτό διότι µε τον διαχωρισµό των δύο κα-
τευθύνσεων, µε το ένστολο τµήµα το οποίο θα έχει ως βασική
αρµοδιότητα τη φύλαξη των χώρων των δικαστηρίων, την εκτέ-
λεση των δικαστικών αποφάσεων και σε κάποιες περιπτώσεις
ακόµη και την επίδοση των κλήσεων ή όλων αυτών των ζητηµά-
των τα οποία αναφέραµε σε προηγούµενο χρόνο και από την
άλλη πλευρά η κατεύθυνση του πολιτικού - επιστηµονικού προ-
σωπικού το οποίο θα µπορεί να συµβάλει ουσιαστικά µε τον ρόλο
του, µε τις γνώσεις του, µε τη δική του δυνατότητα στην προανα-
κριτική διαδικασία, απαντούν σε ζητήµατα τα οποία κατά γενική
οµολογία δηµιουργούσαν ένα γενικό, µεγάλο και θα έλεγα σο-
βαρό προβληµατισµό κατά τη λειτουργία της δικαιοσύνης. 

Δεν ερχόµαστε να πούµε ότι φέρνουµε κάτι το οποίο είναι και-
νοτόµο ή είναι µοναδικό. Φέρνουµε µια πρακτική, φέρνουµε µια
υπηρεσία η οποία υπάρχει σχεδόν σε όλα τα δικαστικά συστή-
µατα της Ευρώπης. Νοµίζω ότι το γεγονός ότι η πλειοψηφία των
πολιτικών κοµµάτων έχουν τοποθετηθεί, τουλάχιστον επί της
αρχής, θετικά απέναντι σε αυτή την πρωτοβουλία, αποδεικνύει
ότι τουλάχιστον και η κοινοβουλευτική άσκηση θα έλεγα λογικά
είναι σχετικά επιτυχής, αλλά πολύ περισσότερο το γεγονός ότι
µε την κοινή λογική µπορούµε να υιοθετήσουµε από κοινού κά-
ποια θέµατα και να υποστηρίξουµε κάποιες επιλογές, οι οποίες
νοµίζω ότι θα βοηθήσουν γενικότερα και το πολιτικό µας σύ-
στηµα, αλλά πολύ περισσότερο εν προκειµένω, µιας και περί
αυτής γίνεται η συζήτηση και ο λόγος, τη λειτουργία της δικαιο-
σύνης στην πατρίδα µας. 

Υπάρχουν ζητήµατα τα οποία ακόµη δεν έχουν επιλυθεί; Προ-
φανώς υπάρχουν. Η συζήτηση η οποία έγινε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, είχε αν θέλετε µια εκτενή διάσταση, διότι έπρεπε
προφανώς να διαβουλευτούµε µε το Υπουργείο Προστασίας του
Πολίτη, µε το Υπουργείο Εσωτερικών, να βρούµε τον τρόπο µε
τον οποίον σιγά σιγά θα γίνει η αποδέσµευση των στελεχών της
Ελληνικής Αστυνοµίας ούτως ώστε ένα κοµµάτι του ρόλου και
της δικής τους αρµοδιότητας να το αναλάβει η Δικαστική Αστυ-
νοµία, αλλά βεβαίως και να προγραµµατίσουµε θέµατα και ζητή-
µατα που αφορούν στις προσλήψεις, τις άµεσες ή τις
µελλοντικές, µιας και όλοι ξέρουµε ότι υπάρχουν ακόµη δηµο-
σιονοµικές δυσκολίες και όλοι ξέρουµε ότι τα βήµατα τα οποία
πρέπει να γίνουν θα είναι λελογισµένα, θα είναι µετρηµένα, θα
είναι σοβαρά, θα είναι προσεκτικά, χωρίς να δηµιουργήσουµε
κανένα περαιτέρω πρόβληµα. Γι’ αυτό σας είπα νωρίτερα ότι όλο
το προηγούµενο χρονικό διάστηµα ήταν ένα διάστηµα στο οποίο
έπρεπε να προσπαθήσουµε όλοι µας πολύ για να φτάσουµε στο
σηµερινό αποτέλεσµα. 

Η λογική, όµως, του να λέει κανείς ότι έχουµε άλλα προβλή-
µατα και δεν χρειαζόµαστε τη Δικαστική Αστυνοµία νοµίζω ότι
δεν τιµά κανέναν µας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Είναι σαν
να λέµε ότι δεν θέλουµε να υπάρξει πρόοδος, δεν θέλουµε να
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αντιµετωπίσουµε προβλήµατα που έρχονται από το παρελθόν,
δεν θέλουµε να υλοποιήσουµε έναν προγραµµατισµό ο οποίος
ξέρουµε πολύ καλά ότι τουλάχιστον στο κοµµάτι των µεταρρυθ-
µίσεων θα βοηθήσει τη λειτουργία της ελληνικής δικαιοσύνης,
που σε µικρό χρονικό διάστηµα από σήµερα να βρίσκεται σε ένα
άλλο επίπεδο και να αντιµετωπίζει προβλήµατα και παθογένειες
που έρχονται από το παρελθόν και προφανώς, υιοθετούµε µια
απλά αντιπολιτευτική ρητορική η οποία νοµίζω ότι ειδικά για τον
χώρο της δικαιοσύνης δεν θα έπρεπε να επαναλαµβάνεται µε
αυτόν τον στερεότυπο τρόπο.

Έγινε µία κριτική κυρίως από το Κοµµουνιστικό Κόµµα για τα
άρθρα της τροπολογίας και θα φτάσω και στο επίµαχο για το
οποίο θα έλεγα ότι έγινε µια µεγαλύτερη συζήτηση. Πραγµατικά
εγώ δεν µπορώ να αντιληφθώ αν όντως όλα αυτά τα οποία προ-
τείνονται από τα άρθρα της τροπολογίας δεν είναι ζητήµατα τα
οποία πρέπει να απαντηθούν το συντοµότερο δυνατό για την κα-
λύτερη λειτουργία της δικαιοσύνης.

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: … (Δεν ακούστηκε)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Είναι

σεβαστή η κριτική. Δεν µπαίνω σε αυτή τη λογική, αλλά είµαι
υποχρεωµένος πολιτικά να απαντήσω σε κάποια ζητήµατα. 

Η θεσµοθέτηση, κατά κάποιον τρόπο, του Εκπροσώπου Τύπου
για τα δικαστήρια δεν είναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µια
ανάγκη που προκύπτει από τη σύγχρονη κοινωνική πραγµατικό-
τητα; Δεν υπάρχουν θέµατα που κάποια στιγµή πρέπει να ξεκα-
θαρίζονται µε έναν επίσηµο τρόπο, αντί να αφήνονται ως θέµατα
συζήτησης σε εντελώς διαφορετικούς ή µακρινούς χώρους από
αυτούς που εν πάση περιπτώσει πρεσβεύει η δικαιοσύνη; 

Δεν βλέπουµε τι γίνεται γύρω µας πολλές φορές µε την «παρε-
ξηγηµένη» κατανόηση των όποιων δικαστικών αποφάσεων ή των
ζητηµάτων που αφορούν στη λειτουργία της δικαιοσύνης; Δεν
πρέπει να κάνουµε ένα βήµα να ενηµερωθεί σωστά η ελληνική κοι-
νωνία µέσα από τους αρµόδιους ανθρώπους που υπηρετούν τη
δικαιοσύνη; Πραγµατικά, δεν καταλαβαίνω πώς µια τέτοια ρύθµιση
δεν θα µπορούσε να τυγχάνει της γενικής θετικής αποδοχής. 

Το πρόβληµα µε τη µεταφραστική υπηρεσία έχει προκύψει µετά
την κατάργηση της µεταφραστικής υπηρεσίας του Υπουργείου
Εξωτερικών και θέλω να γνωρίζετε ότι υπάρχει τεράστιο πρό-
βληµα στον χώρο της απονοµής δικαιοσύνης. Προσπαθούµε µε
την τροπολογία να λύσουµε αυτό το πρόβληµα. Δεν προσπαθούµε
να κάνουµε ούτε µια καινούργια δοµή ούτε να δηµιουργήσουµε
άλλου είδους ζητήµατα. Προσπαθούµε να απαντήσουµε σε ένα
πρόβληµα το οποίο ξέρουµε κατά γενική θα έλεγα παραδοχή ότι
υπάρχει και δηµιουργεί ζητήµατα. 

Το θέµα της νοµικής βοήθειας είναι ζήτηµα το οποίο το έχουµε
συζητήσει δεκάδες φορές σε αυτή την Αίθουσα και όλοι σας ήρ-
θατε µε έναν -σωστά- επικριτικό τρόπο να µου πείτε γιατί δεν
έχουµε λύσει αυτό το ζήτηµα. Λες κι αυτό το ζήτηµα είναι σηµε-
ρινό ή δεν το είχε αντιµετωπίσει και η προηγούµενη κυβέρνηση
ή δεν ήταν ακριβώς η ίδια πραγµατικότητα που είναι και σήµερα. 

Ερχόµαστε, λοιπόν, µε συµφωνία, µε µεγάλη προσπάθεια συµ-
φωνίας, µε την ολοµέλεια των δικηγορικών συλλόγων, µε το Γε-
νικό Λογιστήριο του Κράτους να αντιµετωπίσουµε ένα ζήτηµα το
οποίο αν µη τι άλλο δηµιουργούσε ένα πραγµατικό θέµα θα
έλεγα στο κράτος δικαίου. Διότι, αν όλοι αυτοί οι οποίοι δικαιούν-
ται νοµική βοήθεια δεν έχουν απέναντί τους δικηγόρους οι οποίοι
να αισθάνονται ικανοποιηµένοι από τη δουλειά την οποία κάνουν,
µε βάση την ανταπόκριση της πολιτείας και συγκεκριµένα του
Υπουργείου Δικαιοσύνης, αντιλαµβάνεστε ότι υπάρχει ένα ζή-
τηµα. Δεν έπρεπε να το αντιµετωπίσουµε αυτό το θέµα; Να το
αφήσουµε κι αυτό σε εκκρεµότητα; Σας επαναλαµβάνω, όµως,
ότι όλα αυτά είναι θέµατα και ζητήµατα τα οποία θα έπρεπε κα-
νείς να τα βλέπει µέσα από µια διαφορετική λογική.

Βεβαίως, η εκκρεµότητα –νοµίζω πάλι η κ. Γιαννακοπούλου το
επεσήµανε πάρα πολύ σωστά- που δηµιουργήθηκε µέσα από κά-
ποια αντίφαση σε σχέση µε αποφάσεις διαφορετικών τµηµάτων
του Αρείου Πάγου, σε σχέση µε την αναστολή των προθεσµιών
κατά τη διάρκεια της πανδηµίας, νοµίζω ότι κι αυτό απαντάται
µέσα από τη συγκεκριµένη τροπολογία, η οποία και σε αυτή την
περίπτωση δίνει την απάντηση και λήγει οποιοδήποτε ζήτηµα το
οποίο θα µπορούσε να µας απασχολεί.

Το άρθρο 48. Το έθεσε ο κ. Χήτας κατά τη διάρκεια της συζή-
τησης των επιτροπών, το έθεσε ο κ. Καστανίδης σήµερα. Είχα
απαντήσει στον κ. Χήτα και νοµίζω ότι µάλλον χρειάζεται να επα-
ναλάβω την απάντηση και από το Βήµα της Ολοµέλειας του ελ-
ληνικού Κοινοβουλίου. Θέλω να ξεκαθαρίσω ότι µε το άρθρο 48
του νοµοσχεδίου δεν υποκρύπτεται τίποτα άδηλο ή αδιαφανές.
Απλά ξεκαθαρίζεται το αυτονόητο. Αποσαφηνίζεται, δηλαδή, ότι
ένα νοµικό πρόσωπο στο οποίο πλέον το δηµόσιο δεν ασκεί δε-
σµευτική επιρροή, ούτε άµεσα ούτε έµµεσα, δεν θεωρείται πια
πρόσωπο εξοµοιούµενο µε το δηµόσιο και γι’ αυτόν τον λόγο οι
συµβάσεις που συνάπτει δεν υπάγονται πλέον στον προσυµβα-
τικό έλεγχο του Ελεγκτικού Συνεδρίου, αφού δεν γίνεται λόγος
για δηµόσιο χρήµα. Αυτή είναι η συζήτηση.

Θα σας έλεγα µάλιστα ότι ο παραδοσιακά προαναφερόµενος
άµεσος ή έµµεσος έλεγχος από το δηµόσιο, είχε στην πραγµα-
τικότητα κατά κανόνα δύο τρόπους έκφρασης. Ο πρώτος τρόπος
αφορούσε τον άµεσο ή έµµεσο έλεγχο της πλειοψηφίας του µε-
τοχικού κεφαλαίου του νοµικού προσώπου, δηλαδή η περιουσία
του νοµικού προσώπου που προερχόταν από δηµόσιο χρήµα και
ο δεύτερος τον άµεσο ή έµµεσο έλεγχο της πλειοψηφίας των
µελών της διοίκησης του νοµικού προσώπου, ώστε το δηµόσιο
κατ’ ουσίαν να ελέγχει και την λήψη των αποφάσεων του νοµικού
προσώπου. Όλα αυτά προφανώς οδηγούσαν στην εξοµοίωση
του νοµικού προσώπου µε το δηµόσιο, άρα ήταν αυτονόητη η
υπαγωγή των συµβάσεών του στον προσυµβατικό έλεγχο του
Ελεγκτικού Συνεδρίου. 

Ακριβώς µε την ίδια λογική, αλλά αναλόγως αντίστροφα, λει-
τουργεί και η συγκεκριµένη ρύθµιση του άρθρου 48, δηλαδή τα
νοµικά πρόσωπα στα οποία πλέον το δηµόσιο δεν ελέγχει άµεσα
ή έµµεσα ούτε την πλειοψηφία του µετοχικού κεφαλαίου ούτε
την πλειοψηφία των µελών της διοίκησης, δεν µπορούν πια να
θεωρούνται εξοµοιωµένα µε το δηµόσιο, ούτε φυσικά εκταµιεύε-
ται από αυτά δηµόσιο χρήµα, άρα δεν υπάρχει ο λόγος της υπα-
γωγής των συµβάσεων τους στον προσυµβατικό έλεγχο του
Ελεγκτικού Συνεδρίου. 

Θα συµπληρώσω την επιχειρηµατολογία σε σχέση µε αυτό, µε
βάση την αναφορά στον ν.4412/2016 για τις δηµόσιες συµβάσεις.
Όπου στο άρθρο 2 παράγραφος 1 περίπτωση 4 για την έννοια του
Οργανισµού Δηµοσίου Δικαίου, δηλαδή για τον φορέα που µπορεί
να είναι αναθέτουσα αρχή και άρα να υπάγεται στις διατάξεις για
προσυµβατικό έλεγχο του Ελεγκτικού Συνεδρίου, ως οργανισµοί
δηµοσίου δκαίου νοούνται οι οργανισµοί που έχουν τα εξής τρία
χαρακτηριστικά: Έχουν συσταθεί για τον συγκεκριµένο σκοπό της
κάλυψης των αναγκών γενικού συµφέροντος που δεν έχουν βιο-
µηχανικό ή εµπορικό χαρακτήρα. Δεύτερο χαρακτηριστικό είναι
ότι έχουν νοµική προσωπικότητα και τρίτον χρηµατοδοτούνται
κατά το µεγαλύτερο µέρος από τις κρατικές αρχές, τις αρχές το-
πικής αυτοδιοίκησης κι άλλους οργανισµούς δηµοσίου δικαίου, η
διαχείριση των οποίων υπόκειται σε έλεγχο ασκούµενο από τους
οργανισµούς αυτούς ή έχουν διοικητικό διευθυντικό ή εποπτικό
συµβούλιο, του οποίου περισσότερο από το ήµισυ των µελών διο-
ρίζεται από τις κρατικές αρχές, τις αρχές τοπικής αυτοδιοίκησης
ή από άλλους οργανισµούς δηµοσίου δικαίου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από την απλή ανάγνωση αυτής
της διάταξης σε σχέση µε το άρθρο 48 του νοµοσχεδίου, απο-
δεικνύεται αυτό που από την αρχή προσπαθώ να εξηγήσω, δη-
λαδή τα νοµικά πρόσωπα που πλέον δεν πληρούν κανένα από τα
παραπάνω κριτήρια, δεν χαρακτηρίζονται πια ως οργανισµοί δη-
µοσίου δικαίου και άρα οι συµβάσεις τους δεν υπάγονται σε προ-
συµβατικό έλεγχο από το Ελεγκτικό Συνέδριο. Δεν νοµίζω ότι
υπάρχει πιο καθαρή -θα σας έλεγα- εξήγηση σε σχέση µε το
άρθρο 48 για το οποίο διατυπώθηκαν κάποιες αντιρρήσεις και
κάποιες ενστάσεις. 

Νοµίζω όµως ότι όλα αυτά µπορεί κανείς σωστά να τα δει και
να τα εκτιµήσει µε πολλούς και διαφορετικούς τρόπους και
εκτιµώ ότι οι εξηγήσεις οι οποίες δίνονται αυτή τη στιγµή είναι
σε ένα µεγάλο βαθµό, δεν θα έλεγα τη λέξη ικανοποιητικές, αλλά
απαντούν στα συγκεκριµένα ζητήµατα. 

Για το άρθρο 3 θέλω να ξεκαθαρίσουµε το θέµα το οποίο προ-
έκυψε, που αφορά στην επιλογή του ανωτάτου, κατά κάποιο
τρόπο προσώπου, το οποίο θα ελέγχει την Δικαστική Αστυνοµία.

18486 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Εγώ άκουσα ,πραγµατικά, µε πολύ µεγάλο ενδιαφέρον και µε
πολύ µεγάλη προσοχή τις ενστάσεις οι οποίες κατ’ αρχάς διατυ-
πώθηκαν από τον κ. Καστανίδη, ήταν σωστές και το είπα εκ των
προτέρων, γιατί όντως θα έπρεπε να υπάρχει ένας -θα έλεγα- πε-
ρισσότερο αντικειµενικός τρόπος επιλογής - αξιολόγησης όλων
αυτών που θα µπορούσαν να είναι υποψήφιοι. Γι’ αυτό και µε τη
νοµοτεχνική βελτίωση που θα έχετε σε πολύ λίγο στα χέρια σας,
πλέον η περίπτωση της επιλογής προσδιορίζεται µε µια εντελώς
διαφορετική λογική. Θα υπάρχει πρόσκληση ενδιαφέροντος από
το Υπουργείο Δικαιοσύνης, τα πρόσωπα τα οποία θα υποβάλουν
αίτηση κατά την πρόσκληση ενδιαφέροντος θα κληθούν µέσα
από διαδικασία που θα ακολουθήσει η Επιτροπή Θεσµών και Δια-
φάνειας κι από εκεί και πέρα θα υπάρχει η δυνατότητα της επι-
λογής του συγκεκριµένου προσώπου, ο οποίος θα προΐσταται
της Δικαστικής Αστυνοµίας. Νοµίζω ότι µε αυτό τον τρόπο απαν-
τούµε σε ένα ερώτηµα ανησυχία που -κατά τη γνώµη µου- δικαιο-
λογηµένα είχε διατυπωθεί και δηµιουργούµε πλέον µια εντελώς
διαφορετική λογική για ένα ζήτηµα το οποίο προφανώς θα
έπρεπε να είναι µέσα σε ένα πλαίσιο γενικότερης συναίνεσης. 

Θέλω να κλείσω µε δυο συγκεκριµένες αναφορές. Για τη µία,
την αφορµή µου τη δίνει ο κ. Ραγκούσης, κύριε Αυλωνίτη. Ο κ.
Ραγκούσης, ο οποίος κατά τη γνωστή τακτική του έρχεται και δη-
µιουργεί ουσιαστικά ένα κλίµα έντασης µέσα από αναφορές ή
αν θέλετε µέσα από αναφορές στοιχείων που κάποια στιγµή πρέ-
πει να αποδειχθούν και αληθινά. Ήρθε ο κ. Ραγκούσης και µίλησε
για το πού βρίσκεται σήµερα η διαφθορά στην Ελλάδα, µε βάση
το Ευρωβαρόµετρο. 

Τον ρώτησα να µου πει αν ήξερε, αν γνώριζε, ποια ήταν η
πραγµατικότητα επί των ηµερών της κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ κι
αν έχουν γίνει κάποια βήµατα προς αυτή την κατεύθυνση. Αν η
διαφορά, το ποσοστό µεταξύ του 2008 και του 2022 είναι 1% µε
2%, φαντάζοµαι ότι δεν χρειάζεται να συζητάµε. Εν τω µεταξύ
έχουν προκύψει πολλά στοιχεία τα οποία δεν είναι δικά µου, είναι
δηµοσιευµένα, όπως παραδείγµατος χάριν η άνοδος της θέσης
της Ελλάδας στον δείκτη αντίληψης διαφθοράς για το 2021 ή
όπως επίσης, το γεγονός ότι ήδη από το 2018 υπήρχαν δηµοσι-
εύµατα για το τι πιστεύουν οι Έλληνες πολίτες σε σχέση µε την
ελληνική πολιτεία. 

Εγώ, όµως, δεν θα µείνω σε αυτό. Και θα µείνω σε ένα πραγ-
µατικά θετικό γεγονός το οποίο αφορά στην µόλις προ λίγων
ηµερών εκδοθείσα έκθεση από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή για το
κράτος δικαίου στην Ελλάδα. Ίσως είναι η πρώτη φορά που
έχουµε µια τόσο καλή έκθεση για το κράτος δικαίου στην Ελ-
λάδα. Με πέντε µόνο παρατηρήσεις, µία εκ των οποίων θα έλεγα
ότι αφορά στο Υπουργείο Δικαιοσύνης και είναι αυτή που ο κ.
Μπούµπας νωρίτερα παρατήρησε -για να είµαστε ειλικρινείς-
αφορά στο γεγονός του τρόπου επιλογής των ανώτατων δικα-
στικών, αν και όλοι οι παροικούντες την Ιερουσαλήµ νοµίζω ότι
γνωρίζουν πάρα πολύ καλά ότι αφορά σε µια συνταγµατική κα-
θαρά επιταγή κι όχι σε κάτι που ενδεχοµένως νοµοθετικά θα µπο-
ρούσε να αλλάξει µια Κυβέρνηση ή εν προκειµένω το Υπουργείο
Δικαιοσύνης. 

Όµως, το πιο σηµαντικό είναι ότι ειδικά για τα θέµατα της δια-
φθοράς, στα οποία αναφέρθηκε ο κ. Ραγκούσης, υπάρχουν συγ-
κεκριµένες παρατηρήσεις, θετικά σηµεία από την έκθεση.
Εγκρίθηκε το νέο εθνικό σχέδιο δράσης για την καταπολέµηση
της διαφθοράς για την περίοδο 2022 - 2025. Με τις νοµοθετικές
πρωτοβουλίες αυτής της Κυβέρνησης, ενισχύθηκε ο ορισµός της
ενεργητικής και παθητικής δωροδοκίας. Φαντάζοµαι δεν τα ξε-
χάσαµε αυτά. Εσείς δεν αναφερθήκατε, κύριε Μπούµπα, στην
«GRECO»; Δεν είναι έτσι τα πράγµατα; Η «GRECO» και ο ΟΟΣΑ
ήταν ουσιαστικά οι δύο οργανισµοί, οι οποίοι µε δική τους -θα
έλεγα- «απόλυτη παρέµβαση», φρόντισαν να κάνουν γνωστό
λίγες µέρες µετά τη νοµοθέτηση του ποινικού κώδικα στις 11 Ιου-
νίου του 2019, λίγες µέρες πριν κλείσει η Βουλή, ότι η Ελλάδα
είχε αρχίσει να δηµιουργεί ένα τεράστιο ζήτηµα και ένα τεράστιο
ερώτηµα σε σχέση µε το πώς αντιµετωπίζει τα ζητήµατα διαφθο-
ράς. Εγώ προσπαθώ να τα ξεχάσω, και ο κ. Ραγκούσης θα µου
τα θυµίζει. Δεν πειράζει θα τα επαναλαµβάνουµε. 

Στα θετικά, λοιπόν, σηµεία τα οποία αφορούν στην έκθεση για
τη διαφθορά, αναφέρεται η ανάπτυξη συνεργασίας µεταξύ των

φορέων κατά της διαφθοράς και φορέων από τον ιδιωτικό και
τον δηµόσιο τοµέα. Η έγκριση των διατάξεων για τη ρύθµιση
δραστηριοτήτων λόµπι, η διεξαγωγή τακτικών ελέγχων για τον
εντοπισµό και την πρόληψη της διαφθοράς, η ανάληψη ειδικών
δράσεων για την αντιµετώπιση του κινδύνου διαφθοράς επί της
πανδηµίας. 

Όλα αυτά είναι πρωτοβουλίες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
οι οποίες ανελήφθησαν επί των ηµερών αυτής της Κυβέρνησης
όχι της προηγούµενης. Γι’ αυτόν τον λόγο και µετά από πολλά
χρόνια έχουµε µια θετική έκθεση -και δεν είναι η µοναδική- για
το κράτος δικαίου στην Ελλάδα µε πέντε µόνο παρατηρήσεις,
όταν σχεδόν το σύνολο των ευρωπαϊκών χωρών έχουν περισσό-
τερες από έξι παρατηρήσεις. Και σας επαναλαµβάνω, εξ αυτών,
η µοναδική η οποία αφορά στο Υπουργείο Δικαιοσύνης αµιγώς -
µιλάµε για το κράτος δικαίου όχι για τη δικαιοσύνη- είναι αυτή
που αφορά στον τρόπο επιλογής των ανώτατων δικαστικών, µε
άλλα λόγια είναι ένα θέµα απολύτως συνταγµατικό. 

Κλείνω µε τις θετικές απόψεις που εξέφρασε ο Επίτροπος Δι-
καιοσύνης κ. Ρέιντερς για τις µεταρρυθµίσεις που γίνονται το τε-
λευταίο χρονικό διάστηµα στην Ελλάδα. Ξέρετε πάρα πολύ καλά
ότι η προσπάθεια, η οποία γίνεται -και το έχω πει πολλές φορές
και από αυτό το Βήµα και στις συζητήσεις στις επιτροπές- είναι
µια προσπάθεια που υπηρετεί ένα πραγµατικά οργανωµένο σχέ-
διο µεταρρυθµίσεων για να µπορέσουµε βήµα - βήµα να δώ-
σουµε και τα απαραίτητα εργαλεία στους δικαστές και να
δηµιουργήσουµε ένα διαφορετικό σύγχρονο περιβάλλον ψηφιο-
ποιηµένης δικαιοσύνης, αλλά βεβαίως και να αναβαθµίσουµε σε
ένα πολύ µεγάλο βαθµό τις υποδοµές, εκεί που πραγµατικά φαί-
νεται ότι υπάρχει απόλυτη ανάγκη και εκεί που πραγµατικά υπάρ-
χει δυνατότητα. 

Και αυτή την προσπάθεια την κάνουµε σ’ αυτά τα διαφορετικά
επίπεδα -επαναλαµβάνω- µε µία, θα έλεγα, ευλαβική προσήλωση
ακριβώς για να στηρίξουµε και το έργο των Ελλήνων δικαστών,
των λειτουργών της δικαιοσύνης, αλλά κυρίως για να δηµιουρ-
γήσουµε την αίσθηση της ασφάλειας στον Έλληνα πολίτη. 

Σε αυτή, λοιπόν, την προσπάθεια ο ίδιος ο Ευρωπαίος Επίτρο-
πος Δικαιοσύνης επαινεί το έργο το οποίο γίνεται, κάνοντας συγ-
κεκριµένες αναφορές και στις αλλαγές που κάναµε στην Εθνική
Σχολή Δικαστών µε την καθιέρωση των σεµιναρίων επιµόρφωσης
για τους δικαστές και στο γεγονός ότι υπάρχει µια προσπάθεια
βελτίωσης της ποιότητας της δικαιοσύνης µε τα νοµοσχέδια τα
οποία έχουµε ψηφίσει µέχρι τώρα, αλλά και µε συγκεκριµένη
αναφορά στη νέα εθνική σχολή δικαστικών υπαλλήλων που πρό-
κειται να ψηφίσουµε µετά τα µέσα Σεπτεµβρίου, όπως ήδη σας
έχω προαναγγείλει.

Το γεγονός ότι η ψηφιοποίηση στην Ελλάδα έχει προχωρήσει
και το γεγονός ότι υπάρχει µια µεταρρυθµιστική διάθεση στη δι-
καιοσύνη που θα απαντήσει σε αυτά τα χρόνια προβλήµατα και
τις µεγάλες παθογένειες, νοµίζω ότι είναι κάτι το οποίο, πλέον,
αναγνωρίζεται σε πολλά επίπεδα, από πολλούς που παρακολου-
θούν το τι γίνεται στην Ελλάδα και µε ποιον τρόπο, ουσιαστικά,
η σηµερινή Κυβέρνηση ή το Υπουργείο Δικαιοσύνης προσπαθεί
να κάνει συγκεκριµένες επιλογές και να υποστηρίξει συγκεκρι-
µένες µεταρρυθµίσεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι σε αυτή την προσπά-
θεια δεν θα έπρεπε κανείς να µένει µόνο στην κυβερνητική επι-
λογή ούτε στις επιλογές του Υπουργείου, γιατί είναι µια
προσπάθεια που θα έπρεπε να την κάνουµε όλοι από κοινού. 

Το έχω πει πάρα πολλές φορές, η δικαιοσύνη δεν είναι ο
χώρος που προσφέρεται για την µικροπολιτική αντιπαράθεση. Η
δικαιοσύνη είναι ο βασικός θεσµός, πυλώνας, της δηµοκρατίας
και της κοινωνίας. Η δικαιοσύνη είναι πάντα κατ’ αρχάς, υπέρ των
αδυνάτων, αδυνάµων συµπολιτών µας. 

Γι’ αυτόν τον λόγο, τουλάχιστον η συµφωνία σε βασικά σηµεία
του πολιτικού συστήµατος και των πολιτικών κοµµάτων θα ήταν
ένα σοβαρό παιδαγωγικό µήνυµα, το οποίο θα βοηθούσε την πα-
τρίδα µας να κάνει τα απαραίτητα βήµατα σε αυτή την ακόµα δύ-
σκολη περίοδο την οποία διανύουµε και, βεβαίως, να
µπορέσουµε σιγά-σιγά και ως πολιτικό σύστηµα, να ανακτή-
σουµε την εµπιστοσύνη της κοινωνίας, να ανακτήσουµε την εµ-
πιστοσύνη των Ελλήνων πολιτών. 
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Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς σας ευχα-
ριστούµε, κύριε Υπουργέ.

Θα πάµε τώρα σε έναν κύκλο δευτερολογιών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Με συγ-

χωρείτε, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ, κύριε

Υπουργέ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Να κα-

ταθέσουµε και τη νοµοτεχνική βελτίωση που αφορά στο άρθρο
3, όπως είχαµε υποσχεθεί. 

Το ξέρω και το κατανοώ, είναι καθυστερηµένη όλη αυτή η δια-
δικασία. Νοµίζω, ότι γνωρίζετε όλοι ότι είναι µια προσπάθεια συ-
νεννόησης, για να βρούµε τον κοινό τόπο και να κάνουµε το
καλύτερο δυνατό. 

Την καταθέτω, για να είναι σε γνώση το Σώµα.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Δικαιοσύνης κ. Κωνσταντίνος

Τσιάρας καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµο-
τεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:

18488 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ, να φωτο-
τυπηθεί και να διανεµηθεί στους συναδέλφους.

Θα ξεκινήσουµε τώρα τις δευτερολογίες αρχίζοντας από τα
µικρότερα κοινοβουλευτικά κόµµατα. Προτείνω να δοθεί ο χρό-
νος των πέντε λεπτών, ήδη έχετε πάρει αρκετό χρόνο στις πρω-
τολογίες. 

Ξεκινάµε µε την ειδική αγορήτρια του ΜέΡΑ25, την κ. Μαρία
Απατζίδη.

ΜΑΡΙΑ ΑΠΑΤΖΙΔΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν και ο κύριος

Υπουργός έκανε τη µέγιστη δυνατή προσπάθεια για να µας πεί-
σει, νοµίζω, ότι όσοι είµαστε εδώ, τουλάχιστον για το σηµαντικό
αυτό άρθρο 3 που αναφέρθηκε, δεν µας κάλυψε. Διότι, όταν
έχεις την Πλειοψηφία, µπορείς να ορίζεις και πώς θα γίνει και
πώς θα έρθει το αποτέλεσµα το οποίο επιθυµείς. 

Γι’ αυτόν τον λόγο εµείς ως ΜέΡΑ25 είµαστε εξαιρετικά κριτι-
κοί προς το νοµοσχέδιο, αλλά και προς την τροπολογία, διότι,
φέρνετε µεταρρυθµίσεις πάνω σε αυτό µε έναν στρεβλό τρόπο. 

Επιπλέον, όµως, το σηµαντικό -γιατί η επικαιρότητα τρέχει-
είναι ότι η κοινωνία ουσιαστικά βρίσκεται στα όριά της. Είχαµε
χθες τις ανακοινώσεις για τον Αύγουστο για τις τιµές της κιλο-
βατώρας και, φυσικά, αυτό δεν έπαιξε πουθενά στα µέσα µαζικής
εξαπάτησης, όπως συνηθίζουµε να λέµε ως ΜέΡΑ25, που στηρί-
ζουν φυσικά την Κυβέρνησή σας. 

Λένε ότι καταργήθηκε η ρήτρα αναπροσαρµογής. Ποια είναι,
όµως, η πραγµατικότητα: Η αλήθεια είναι ότι αυτή η ρήτρα εν-
σωµατώθηκε µέσα σε ένα ενιαίο τιµολόγιο, το οποίο µάλιστα
είναι χειρότερο από πριν που πληρώναµε τη ρήτρα αναπροσαρ-
µογής, διότι αυτή τη στιγµή έχουν φτάσει στα 50 λεπτά. Είναι δυ-
νατόν; Στο 0,50 ευρώ την KWh και για να έχουµε ένα µέτρο
σύγκρισης, την ίδια εποχή πέρυσι που είχαµε 8 µε 10 λεπτά. 

Για να δούµε, λοιπόν, τι τιµές ανακοίνωσαν οι εταιρίες: Η ΔΕΗ
-η οποία δεν είναι σε καµµία των περιπτώσεων δηµόσια εταιρεία,
αλλά η CVC που είναι ένα αρπακτικό ταµείο και το οποίο ανακοί-
νωσε 0,486 ευρώ. Στα 0,495 είναι το τιµολόγιο της «ΗΡΩΝ». Η
«ΗΡΩΝ» θυµίζουµε ότι είναι η «ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ» –Γεραπετρίτης, αν
σας λέει κάτι, Περιστέρης. Στα 0,549 περίπου είναι κιλοβατώρα
της «PROTERGIA», δηλαδή, Μυτιληναίος. Στα 0,495 είναι κιλο-
βατώρα της «ELPEDISON», δηλαδή, ο κ. Λάτσης. 

Αυτό δεν είναι ανταγωνισµός, δεν είναι καπιταλισµός. Αυτό
είναι καφενείο ολιγαρχών που κάνουν ό,τι θέλουν, κάνουν το παι-
χνίδι µόνοι τους. Το κακό, όµως, είναι ότι ο φτωχός ελληνικός
λαός τα πληρώνει όλα αυτά. Με λίγα λόγια η κατάσταση θα είναι
πολύ χειρότερη σε σχέση µε αυτό που λέγαµε όταν είχαµε ρήτρα
αναπροσαρµογής. Απλώς τώρα δεν θα το αναφέρουµε, αλλά οι
λογαριασµοί θα είναι ακόµη πιο τσουχτεροί, ειδικά για τους αδύ-
ναµους. 

Καµµία επιδότηση πραγµατικά δεν µπορεί να µας σώσει. Επι-
δότηση σηµαίνει ότι χρεώνονται τα παιδιά και τα εγγόνια µε δα-
νεικά, για να καταλήξουν παράλογα υπερκέρδη στα παντελόνια
των ολιγαρχών. Ούτως ή άλλως είναι πρακτικά αδύνατο να συ-
νεχιστούν οι επιδοτήσεις για πάντα. Δηλαδή τον χειµώνα έτσι θα
τον βγάλουµε; Για πόσους µήνες να κρατήσουν πια; 

Τον µήνα Αύγουστο µετά την επιδότηση το ρεύµα έπεσε στα
15 µε 21 λεπτά η κιλοβατώρα, δηλαδή, διπλάσια από την περ-
σινή. Μετά µας λέτε ότι θα υπερφορολόγησετε τα κέρδη. Αυτό
το µόνο που σηµαίνει είναι ότι θα επιστρατεύσουν κάποιοι λογι-
στές -γιατί είναι καλοί λογιστές και είναι αλήθεια αυτό- να καλύ-
ψουν τα υπερκέρδη των ολιγαρχών. 

Κύριοι της Κυβέρνησης, εάν δεν θέλετε να κάνετε κάτι ουσια-
στικό, κάτι ριζοσπαστικό, γιατί δεν ακολουθείτε απλώς το παρά-
δειγµα της Γερµανίας; Είναι τόσο απλό. Έγινε κρατικοποίηση το
30% των εταιρειών ενέργειας που έφτασαν να χρεοκοπήσουν.
Στην Ελλάδα τι βλέπουµε; Αντιθέτως, η αισχροκέρδεια θεωρείται
ιερό δικαίωµα κάποιων τεσσάρων ολιγαρχών. 

Η λύση είναι µόνο µία, να καταργηθεί το Χρηµατιστήριο Ενέρ-
γειας που θέσπισε ο ΣΥΡΙΖΑ. Η κρατικοποίηση της ΔΕΗ και η επι-
βολή διπλού πλαφόν ανά µονάδα παραγωγής, για να σταµατήσει
επιτέλους η αισχροκέρδεια που εκτοξεύει τους λογαριασµούς
µε πρόσχηµα τον πόλεµο στην Ουκρανία. Αυτό θα σήµαινε µια
πραγµατική νέα αποκατάσταση της δηµοκρατίας. 

Αυτή τη στιγµή δεν έχουµε δηµοκρατία, έχουµε ολιγαρχία. Μια
ολιγαρχία που λεηλατεί τον φτωχό ελληνικό λαό, την ίδια ώρα
που είναι έξω δολοφόνοι και βιαστές και διώκονται δηµοσιογρά-
φοι και νέοι. Με αυτό δεν µπορούµε να συνεχίσουµε. Μια πραγ-
µατική ρήξη µε την ολιγαρχία, µπορεί να φέρει και τη δηµο-
κρατία. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει

η ειδική αγορήτρια του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας η κ.
Μαρία Κοµνηνάκα. 

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Δεν θα µιλήσω καθόλου για το νοµοσχέ-
διο. Για έναν και µόνο λόγο θα κάνω χρήση της δευτερολογίας,
για να απευθυνθώ δι’ ηµών, κύριε Υπουργέ, στην Κυβέρνηση για
άλλη µια φορά. 

Η φωτιά στη Λέσβο παίρνει ξανά επικίνδυνες διαστάσεις λόγω
της αναζωπύρωσης καίγοντας και άκαυτες περιοχές. Οι ίδιες οι
Πυροσβεστικές Αρχές λένε ότι η κατάσταση είναι ιδιαίτερα δύ-
σκολη. Εκκενώνεται ξανά η Βρίσα που µόλις σήµερα το πρωί δό-
θηκε εντολή να επιστρέψει ο κόσµος στα σπίτια του και, µάλιστα,
µε ιδιαίτερες δυσκολίες. Ακόµα και το ίδιο το προσωπικό του
ΕΚΑΒ λέει πόσο δυσκολεύονται λόγω της έλλειψης προσωπικού
να µεταφέρουν και τους ανήµπορους έξω από το χωριό. 

Δεν το κάνατε µέχρι τώρα. Σας το λέµε ξανά, στείλτε τώρα ενι-
σχύσεις. Είναι πέµπτη µέρα που το ίδιο προσωπικό, οι ίδιοι πυ-
ροσβέστες δίνουν τη µάχη εξαντληµένοι πραγµατικά.
Αποδείχτηκε µέχρι τώρα το έργο τους εξαιρετικό, όµως, έχουν
ξεπεράσει κάθε ανθρώπινο όριο. Δεν είναι δυνατόν να µπορέ-
σουν να δώσουν µε αποτελεσµατικότητα τη µάχη για να σταµα-
τήσουν επιτέλους αυτό τον όλεθρο που βιώνουµε εδώ και πέντε
µέρες στη Λέσβο και καταλαβαίνετε ότι θέτεται σε κίνδυνο και η
ίδια η ακεραιότητά τους, η ασφάλειά τους, καθώς, βέβαια, και η
αποτελεσµατικότητα του έργου τους. 

Δεν αρκούν µόνο τα εναέρια µέσα και αυτά να φτάνουν µε κα-
θυστέρηση. Αρχικά, πρέπει για το διάστηµα αυτό να παραµένουν
εγκατεστηµένα µόνιµα εκεί, γιατί ο χρόνος που µεσολαβεί µέχρι
να έρθουν τα εναέρια µέσα από την Αθήνα είναι καθοριστικός,
αν όχι µοιραίος, για την αποτελεσµατικότητα της κατάσβεσης
και πολύ περισσότερο πρέπει όλο αυτό το διάστηµα, τουλάχι-
στον όσο πνέουν άνεµοι, όσο είναι η κατάσταση κρίσιµη, να
υπάρχουν µόνιµα εγκατεστηµένες και ενισχύσεις µε πυροσβεστι-
κές δυνάµεις και µέσα.

Όταν θέλατε, κύριε Υπουργέ, να καταστείλετε τις κινητοποι-
ήσεις των νησιωτών, µέσα σε µια νύχτα οργανώσατε ολόκληρη
επιχείρηση, µεταφέρατε «αύρες», µεταφέρατε ΜΑΤ χωρίς να
πάρει µυρωδιά κανένας. Τώρα εδώ και πέντε µέρες κάνουν έκ-
κληση οι ίδιοι οι πυροσβέστες µέσω των εκπροσώπων τους για
ενισχύσεις και ενισχύσεις δεν βλέπουν. Είκοσι άτοµα ήταν όλες
κι όλες οι ενισχύσεις εδώ και πέντε µέρες. 

Σας ζητούµε να σταµατήσετε τον εφησυχασµό και τις επικοι-
νωνιακές φιέστες και περιοδείες, να στείλετε ενισχύσεις για να
σταµατήσει αυτή η κατάσταση πριν να είναι πολύ αργά. Υπάρχει
και λαϊκή κινητοποίηση που συµβάλλει όσο µπορεί στην προσπά-
θεια των πυροσβεστών, όµως αυτή δεν είναι αρκετή. Για τελευ-
ταία φορά, σας καλούµε πραγµατικά να δώσετε ένα τέλος σε µια
κατάσταση και άλλη ώρα θα µιλήσουµε για το ποιος είχε τις ευ-
θύνες, για το πώς δηµιουργήθηκε αυτή η κατάσταση. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τώρα τον λόγο έχει

ο κ. Καστανίδης, ειδικός αγορητής από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλ-
λαγής. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, οι επιλεκτικές αναφορές στην έκθεση της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής για το κράτος δικαίου στην Ελλάδα δεν
βοηθούν στη συναγωγή των καταλλήλων συµπερασµάτων. Θα
συστήσω να γίνεται µια πιο εκτενής αναφορά από οποιονδήποτε
ενδιαφερόµενο συνάδελφο Βουλευτή ή Υπουργό, διότι δυστυ-
χώς η έκθεση για το κράτος δικαίου της Ευρωπαϊκής Επιτροπής
περιλαµβάνει σοβαρότατες κατηγορίες για τη σηµερινή Κυβέρ-
νηση και την αδυναµία της να αντιµετωπίσει θεσµικά κοινωνικά
και νοµικά θέµατα, όπως επίσης περιλαµβάνονται σοβαρές κα-
τηγορίες για τη διαχείριση των µέσων µαζικής ενηµέρωσης.
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Τώρα επί του νοµοσχεδίου, κύριε Υπουργέ. Επιφέρετε ορισµέ-
νες τροποποιήσεις που είναι θετικές και άλλες οι οποίες µου είναι
ακατανόητες. Θα ξεκινήσω µε το άρθρο 3. Επιµένετε στην υπο-
ψηφιότητα ανώτερων ή ανώτατων δικαστικών λειτουργών που
είναι συνταξιούχοι. Ας υποθέσουµε ότι είναι ισχυρό το επιχεί-
ρηµά σας ότι ο συνταξιούχος δικαστικός λειτουργός γνωρίζει κα-
λύτερα τη λειτουργία των δικαστηρίων. Δεν συµµερίζοµαι την
άποψη σας, αλλά ας υποθέσουµε ότι αυτός είναι ο λόγος που
σας οδηγεί σε αυτή την µονοθεµατική προσέγγιση, συνταξιούχοι
δικαστικοί λειτουργοί.

Τι τη θέλετε την Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας; Για να είναι
διακοσµητικό στοιχείο στην όλη διαδικασία; Διότι στη νοµοτε-
χνική σας «βελτίωση» προτείνετε η Επιτροπή Θεσµών και Διαφά-
νειας να έχει τον κατάλογο των υποψηφιοτήτων και να διατυ-
πώσει γνώµη προς εσάς κατά τα οριζόµενα στον Κανονισµό της
Βουλής, δηλαδή διά της απλής πλειοψηφίας των Βουλευτών της
Νέας Δηµοκρατίας. Δεν υπάρχει λόγος να γίνεται συµµέτοχος
σε τέτοιες επιλογές της εκτελεστικής εξουσίας το Κοινοβούλιο.
Δεν υπάρχει λόγος. Και όταν λέω το Κοινοβούλιο, εννοώ η Πλει-
οψηφία. Ποίαν χρείαν έχετε; Έχετε διαγνώσει ποτέ από τη µέχρι
τώρα κοινοβουλευτική σας εµπειρία ότι οι συνάδελφοί σας της
Νέας Δηµοκρατίας µπορούν να προκαλέσουν κύµα αντιρρήσεων
κατά των εισηγήσεων των Υπουργών; Ξέρετε, υπήρχαν άνθρωποι
σε άλλα κόµµατα και υπάρχουν, αλλά στο κόµµα σας δεν έχω
διαγνώσει την πολιτική λεβεντιά να εκφραστεί επίσηµη διαφωνία
σε επιλογές που κάνετε, στην Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας
τουλάχιστον. 

Λοιπόν, θα είχε νόηµα να εµπλέξετε στη διαδικασία επιλογής
του διευθύνοντος τη Δικαστική Αστυνοµία την Επιτροπή Θεσµών
και Διαφάνειας αν ορίζατε τη διατύπωση γνώµης που θα στηρί-
ζεται σε πλειοψηφία τουλάχιστον των τριών πέµπτων. Δεν το κά-
νετε. Διαφωνούµε. Απορρίπτουµε την εισήγηση, αφού δεν
αποδεχθήκατε την πολύ, κατά την άποψή µας, καλύτερη πρό-
ταση να γίνεται η επιλογή µετά από πρόσκληση ενδιαφέροντος,
υποβολή υποψηφιοτήτων από περισσότερες κατηγορίες νοµικών
και κρίση από επιτροπή που παρέχει υψηλές εγγυήσεις αξιοκρα-
τικής και αντικειµενικής κρίσης. 

Δεύτερον. Αναθεωρείτε συνεχώς διατάξεις σας, όχι µόνο
εσείς, όλη η Κυβέρνηση, που έχετε ψηφίσει την προηγούµενη
µέρα. Να τελειώνουµε µε τις γονατογραφίες. Όταν λέτε ότι κατά
το άρθρο 17 παράγραφος 7 και άρθρο 18 του ν.4938 επιλέγετε
τους δικαστικούς λειτουργούς που θα συµµετέχουν στις συνθέ-
σεις των εξεταστικών επιτροπών, γίνεται ένα λάθος. Το άρθρο
17 και το άρθρο 18 του ν.4938, δηλαδή του Κώδικα Οργανισµού
Δικαστηρίων, µπορεί να ισχύσει µόνο για τους δικαστικούς λει-
τουργούς των πρωτοβάθµιων δικαστηρίων ή των εφετείων, αλλά
όχι για τον αρεοπαγίτη, τον αντεισαγγελέα του Αρείου Πάγου ή
τον Σύµβουλο Επικρατείας που πρέπει να προτείνονται µε από-
φαση του Ανωτάτου Δικαστικού Συµβουλίου. Το άρθρο 17 και το
άρθρο 18 αφορούν τη διεύθυνση των δικαστηρίων πρώτου και
δευτέρου βαθµού. Αυτός που διευθύνει το πρωτοδικείο µπορεί
να σας προτείνει τον πρωτοδίκη. Αυτός που διευθύνει το εφετείο
µπορεί να σας προτείνει τον εφέτη, αλλά τον Σύµβουλο Επικρα-
τείας και τον αρεοπαγίτη θα σας τον προτείνει το Ανώτατο Δικα-
στικό Συµβούλιο για να επιλέξετε. 

Λοιπόν, για το άρθρο 48, η επίκληση του 4412 δεν είναι εύ-
στοχη, κύριε Υπουργέ, γιατί υπάρχει διατυπωµένη νοµολογία και
µάλιστα της ολοµέλειας του Ελεγκτικού Συνεδρίου, σύµφωνα µε
την οποία δεν έχει µόνο σηµασία ο έλεγχος του µετοχικού κεφα-
λαίου ή ο ορισµός από το δηµόσιο της πλειοψηφίας των µελών
του διοικητικού συµβουλίου ενός νοµικού προσώπου δηµοσίου
ή ιδιωτικού δικαίου. Έχουν µεγάλη σηµασία και άλλες παράµε-
τροι και άλλα κριτήρια, όπως είναι, παραδείγµατος χάριν, η εξυ-
πηρέτηση δηµοσίου σκοπού. Και σας υποδεικνύει να υπάρχει
ευελιξία του Ελεγκτικού Συνεδρίου, να κρίνει εξατοµικευµένα,
κατά περίπτωση, αν θα εξαιρεθεί ένας δηµόσιος οργανισµός ή
δηµόσια επιχείρηση από τον προσυµβατικό έλεγχο.

Σας τα επισηµαίνει σε εκτενές κείµενο το Επιστηµονικό Συµ-
βούλιο της Βουλής, αν δεν θέλετε να ακούσετε εµάς, αλλά δεν
ακούτε ούτε την Επιστηµονική Υπηρεσία. Εντάξει, θα καταψηφί-
σουµε το άρθρο 48.

Τέλος, κύριε Πρόεδρε -είναι και άλλα, αλλά δεν έχω δυστυχώς
τον χρόνο- στο άρθρο 4 σε ό,τι αφορά τη Διεύθυνση των Περι-
φερειακών Υπηρεσιών της Δικαστικής Αστυνοµίας, η νέα πρό-
ταση είναι σαφέστερη µε τη νοµοτεχνική βελτίωση του
Υπουργού. Ορθά επιλέγετε ο εισαγγελέας να διευθύνει τις περι-
φερειακές υπηρεσίες και όταν δεν υπάρχει εισαγγελέας σε δι-
καστικά µέγαρα όπου στεγάζονται περισσότερες δικαστικές
υπηρεσίες να διευθύνει ο αρχαιότερος.

Θα προτιµούσα, βέβαια, πιο σαφή τη διατύπωση. Ο εισαγγε-
λικός λειτουργός που διευθύνει την Εισαγγελία Πρωτοδικών ή
την Εισαγγελία Εφετών ή και την Εισαγγελία του Αρείου Πάγου,
θα µπορούσαµε να προσθέσουµε, έχει αντιστοίχως την ευθύνη
και την εποπτεία και σε περίπτωση ελλείψεως εισαγγελικού λει-
τουργού, στις περιπτώσεις των συγκεντρωµένων δικαστικών
υπηρεσιών σε ένα δικαστικό µέγαρο, την ευθύνη αναλαµβάνει ο
αρχαιότερος από τους διευθύνοντες δικαστικούς λειτουργούς.
Θα προτιµούσα τη ρητή αυτή διατύπωση, χωρίς να σηµαίνει ότι
δεν συνάγεται το συµπέρασµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει τώρα ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία κ. Αυλωνίτης.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, δεν

ζούµε σε έναν κόσµο αγγελικά πλασµένο και δεν ζούµε και µέσα
στη Βουλή σε έναν κόσµο αγγελικά πλασµένο. Και γενικά το πο-
λιτικό µας σύστηµα δεν είναι µια εκκλησία. Υπάρχουν αντιπαρα-
θέσεις, ιδεολογικές διαφορές, εντάσεις, οξύνσεις, διάλογος
µέσα σε αντιπολιτευτικούς όρους.

Γνωρίζετε ότι στις τέσσερις ηµέρες που κράτησε η συζήτηση
στην επιτροπή και µία ηµέρα σήµερα ο πυρήνας της διαφορο-
ποίησης του κόµµατός µας ήταν κυρίως τα άρθρα 3 και 4. Στην
τοποθέτησή σας δεν γνωρίζαµε τι ακριβώς βελτίωση θα κάνετε
στα δύο αυτά άρθρα. Φυσικά, θα µπορούσε κάποιος να εκλάβει
ότι µέσα από τη συζήτηση που κάναµε υπήρξαν αµοιβαίες υπο-
χωρήσεις κ.λπ., και καταλήξαµε σε αυτές τις νοµοτεχνικές βελ-
τιώσεις. Κάτι τέτοιο δεν βλέπουµε.

Να σας πω χαρακτηριστικά, γνωρίζετε ότι επανειληµµένα εγώ
σας ανέφερα ότι διαφωνούµε καθέτως, οριζόντιος και διαγωνίως
µε την επιλογή του Υπουργού Δικαιοσύνης να βάλει στην Κεν-
τρική Διεύθυνση της Δικαστικής Αστυνοµίας συνταξιούχο ανώ-
τερο ή ανώτατο δικαστικό.

Η νοµοθετική αυτή βελτίωση που φέρατε ουσιαστικά τι λέει;
Το είπε πάρα πολύ χαρακτηριστικά ο κ. Καστανίδης. Πάλι εµµέ-
νετε στον συνταξιούχο δικαστικό και επιπλέον θολώνετε τα νερά
βάζοντας να καταθέτουν τα χαρτιά στην Επιτροπή Θεσµών και
Διαφάνειας τη γνώµη της οποίας θα λάβετε υπ’ όψιν ως Υπουρ-
γός Δικαιοσύνης για να διορίσετε διευθυντή. Δεν γράφετε καν
«µε τη σύµφωνη γνώµη» για να καθίσουµε ουσιαστικά να κουβεν-
τιάσουµε. Πώς είναι δυνατόν;

Η σύµφωνη γνώµη, κύριε Υπουργέ, είναι δεσµευτική για τον
Υπουργό Δικαιοσύνης ο όποιος έχει τη µόνη διακριτική ευχέρεια
να µην τη δεχτεί ή αν τη δεχθεί να αποδεχθεί την απόφαση της
Επιτροπής Θεσµών και Διαφάνειας. Κατά συνέπεια, η νοµοτε-
χνική αυτή βελτίωση µάς βρίσκει αντίθετους και δεν θα την ψη-
φίσουµε.

Κύριε Υπουργέ, κάνατε µια βελτίωση στο άρθρο 4 µε τον
προσδιορισµό του δικαστικού λειτουργού στα επίπεδα της Ει-
σαγγελίας Πρωτοδικών και Εφετών. Νοµίζω ότι αυτή η επισή-
µανση µπορεί κάλλιστα να µας οδηγήσει στο να ψηφίσουµε αυτή
τη διάταξη.

Θέλω επίσης να τονίσω το εξής σχετικά µε την τροπολογία. Ο
νεωτερισµός που εισάγετε, δηλαδή η ολοµέλεια των δικαστών
σε κάθε δικαστήριο, ειδικά στα µεγάλα δικαστήρια, να ορίζει Εκ-
πρόσωπο Τύπου για να απαντάει κάθε φορά στον Τύπο ή να εκ-
δίδει δελτία Τύπου ή να βγαίνει κάποιος δικαστής στην
τηλεόραση ή στα άλλα µέσα µαζικής ενηµέρωσης για να δικαιο-
λογεί πράγµατα ή καταστάσεις ή για να ενηµερώνει για το περιε-
χόµενο αποφάσεων ή για να µπαίνει µέσα στη διελκυστίνδα των
διαφορών που θα προκύψουν µε τα κόµµατα ή σε κάθε περί-
πτωση µε την εικόνα που σήµερα παρατηρούµε, θα βάλει στο
παιγνίδι της κοµµατικής και πολιτικής αντιπαράθεσης και του πο-
λιτικού συστήµατος τη δικαιοσύνη.

18492 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Γιατί;
Δεν έχει καµµία σχέση.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Η επιφύλαξή µας
είναι σοβαρότατη. Κατά συνέπεια, όχι ότι δεν θα την ψηφίσουµε,
διότι έχουµε λόγους για να ψηφίσουµε την τροπολογία, αλλά εξ
αντικειµένου δεν µπορούµε να εξαιρέσουµε αυτή τη διάταξη.
Όµως, σας παρακαλώ πάρα πολύ να το ξαναδείτε, διότι θεσµο-
θετείτε κάτι καινούριο εξαιτίας του γεγονότος ότι στο µάτι του
κυκλώνα έχει περιπέσει, θα έλεγα, η δικαιοσύνη.

Η δικαιοσύνη µελετάει υποθέσεις και εκδίδει αποφάσεις οι
οποίες κρίνονται από τον ελληνικό λαό και εφαρµόζονται στο
όνοµα του ελληνικού λαού από την εκτελεστική εξουσία. Αν δεν
το δούµε έτσι και βάλουµε τη δικαιοσύνη σ’ αυτό το λούκι, θα
δείτε ότι θα υπάρχει µεγάλο πρόβληµα.

Κύριε Υπουργέ, και τελειώνω, σχετικά µε το άρθρο 48 θα πρέ-
πει να σας τονίσουµε ότι δεν έχετε διευκρινίσει για ποια νοµικά
πρόσωπα λέτε. Μάλιστα, λέτε χαρακτηριστικά στον νόµο: «Κατά
την αληθή έννοια του νόµου ή της διάταξης». Θα συµφωνήσω µε
κάτι που είπε ο κ. Καστανίδης σε κάποια στιγµή που τοποθετή-
θηκε. Σχετικά µε το «κατά την αληθή έννοια του νόµου», αφήστε
το δικαστήριο να κρίνει πώς ψηφίσατε πριν από λίγο καιρό τη
συγκεκριµένη διάταξη. Δεν έρχεται κάθε φορά ο νοµοθέτης, εν
προκειµένω η Βουλή, για να ερµηνεύει την προηγούµενη διάταξη
µε άλλη διάταξη. Είναι νοµοτεχνικό λάθος και δεν έχει καµµία
σχέση µε το πώς πρέπει να σκέπτεται ο νοµοθέτης ή ο εφαρµό-
ζων τον νόµο δικαστής.

Είµαστε αντίθετοι µε το άρθρο αυτό. Όµως, είµαστε και στην
ουσία αντίθετοι µε την εξής έννοια, διαβλέπω ότι έτσι όπως δια-
τυπώνεται ουσιαστικά υποκρύπτεται αναδροµική ισχύ της διάτα-
ξης αυτής υπό την έννοια ότι εξαιρείτε αυτούς που υπηρετούν
σήµερα από τη στιγµή κατά την οποία προσδιορίζεται για µία θη-
τεία συµµετοχή στο όργανο αυτό και εκλογή τους. Δηλαδή αυτοί
που υπηρετούν σήµερα δεν θα έχουν δικαίωµα να συµµετάσχουν
στην επόµενη διαδικασία. Εκεί έχω την ένσταση. Σ’ αυτό το ση-
µείο έχω την αίσθηση ότι εµπεριέχεται, και ουσιαστικά υποκρύ-
πτεται, η αναδροµική ισχύς αυτής της διάταξης.

Όσον αφορά επίσης τη διάταξη του άρθρου 48 σχετικά µε τον
προσυµβατικό έλεγχο συµφωνώ µε τους προλαλήσαντες συνα-
δέλφους µου για τον εξής λόγο: Το πότε γίνεται προσυµβατικός
έλεγχος προσδιορίζεται από τον νόµο. Υπό αυτήν λοιπόν την έν-
νοια, δεν χρειαζόταν διάταξη µε την οποία να λέτε ότι αν το ελ-
ληνικό δηµόσιο χάσει την πλειοψηφία των µετοχών σε µια
εταιρεία, άρα χάνει τον δηµόσιο χαρακτήρα το συγκεκριµένο νο-
µικό πρόσωπο, άρα, δεν υπάγεται στον προσυµβατικό έλεγχο.
Δεν αντιλαµβάνοµαι γιατί το κάνετε αυτό. Ουσιαστικά δεν έχουν
απαντηθεί ερωτήµατα αυτού του περιεχοµένου, δηλαδή ποιος
σας επέβαλε και ποιος σας πίεσε να νοµοθετήσετε τη στιγµή
κατά την οποία ο νόµος ήδη προβλέπει πότε και πώς γίνεται ο
προσυµβατικός έλεγχος και σε ποια νοµικά πρόσωπα γίνεται ο
προσυµβατικός έλεγχος και ποια νοµικά πρόσωπα έχουν δηµό-
σιο χαρακτήρα που εξυπηρετούν το δηµόσιο συµφέρον, ανεξάρ-
τητα εάν η πλειοψηφία των µετόχων είναι σε άλλο φυσικό ή σε
άλλο νοµικό πρόσωπο.

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, και σας ευχαριστώ πάρα πολύ που
µου δώσατε αυτήν τη δυνατότητα.

Θέλω να τονίσω κάτι σε σχέση µε την περιρρέουσα ατµόσφαιρα
αυτών των ηµερών. Τόνισα, γιατί το θεωρώ µείζον θέµα -και ανα-
φέρθηκε και ο κ. Ραγκούσης πάνω σε αυτό- το γεγονός ότι πρέπει
–και εκεί είναι ο πυρήνας της ένστασής µας- ο ίδιος ο Πρωθυπουρ-
γός, ο έχων την αρµοδιότητα της ΕΥΠ, που όρισε τον επικεφαλής
της ΕΥΠ, όταν η ΕΥΠ κατά αρµοδιότητα πρέπει να προστατεύει
το πολιτικό µας σύστηµα, να προστατεύει τους ανθρώπους που
διακονούν είτε σε νοµοθετικό επίπεδο είτε σε εκτελεστικό είτε σε
δικαστικό, αλλά ακόµα και σε επιχειρηµατικό επίπεδο, έχει την
υποχρέωση να έρθει στη Βουλή, να συµµετάσχει στην Επιτροπή
Θεσµών και Διαφάνειας και όλοι οι επικεφαλής των εκ του νόµου
αρµοδίων υπηρεσιών να έρθουν στην Επιτροπή Θεσµών, ακόµα
και στη Βουλή εκ των υστέρων, για να δικαιολογήσουν τις ενέρ-
γειες, να προσδιορίσουν τις αρµοδιότητες και τις ευθύνες τους,
έτσι ώστε αυτή η σαπίλα του πολιτικού συστήµατος να παταχθεί
πάση θυσία και η δικαιοσύνη να επιληφθεί. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώνουµε τις

δευτερολογίες των εισηγητών και ειδικών αγορητών µε τον ειση-
γητή της Νέας Δηµοκρατίας, τον κ. Ανδρέα Πάτση. 

Κύριε Πάτση, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΤΣΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα είµαι ιδιαίτερα σύντοµος. Θα σταθώ µόνο σε δύο τρία ση-

µεία. Καταρχήν στον κύριο συνάδελφο, τον κ. Αυλωνίτη ο οποίος
αναφέρθηκε στο ότι οι δικαστικές αποφάσεις κρίνονται από το
λαό…

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Στο όνοµά του είπα.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΤΣΗΣ: Και κρίνονται από τον λαό. 
Επειδή αυτό, λοιπόν, είναι κάτι αόριστο, τελείως αόριστο, καλό

είναι να προσδιορίσουµε κάθε φορά πώς κρίνονται και ποιο είναι
το κριτήριο για να πούµε αν µια απόφαση είναι καλή ή δεν είναι
καλή. 

Ο δικαστής, κύριοι συνάδελφοι, οφείλει να εφαρµόζει τον νόµο
σε συγκεκριµένη περίπτωση και σε συγκεκριµένα δεδοµένα. Δεν
είναι το ζητούµενο αν µας αρέσει ή δεν µας αρέσει µια δικαστική
απόφαση. 

Δεύτερον. Νοµίζω εν τη ρύµη του λόγου του ο κ. Καστανίδης
είπε ότι δεν έχει διαγνώσει στους Βουλευτές πολιτική λεβεντιά.
Πρώτα από όλα, δεν ξέρω σε ποια κόµµατα έχει διαγνώσει αυτού
του είδους τη λεβεντιά, για την οποία µιλάει ο κ. Καστανίδης. Θα
ήθελα να τον διαβεβαιώσω πάντως ότι οι Βουλευτές της Νέας
Δηµοκρατίας είναι και αυτόφωτοι και µε γνώµη και µε άποψη και
µε γνώση και µε απόλυτη αξιοπρέπεια. Τον χαρακτηρισµό για πο-
λιτική λεβεντιά ας τον απευθύνει στο κόµµα του και στα υπό-
λοιπα κόµµατα. Για µας δεν είναι ανεκτό. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα θα

δώσω στον Υπουργό για να κλείσει η σηµερινή πολύωρη διαδι-
κασία. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Νοµίζω
ότι µετά από τις τέσσερις συνεδριάσεις στην αρµόδια κοινοβου-
λευτική επιτροπή και τη συζήτηση σήµερα στην Ολοµέλεια, εύ-
κολα µπορούµε να καταλήξουµε σε κάποια συµπεράσµατα,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.

Το γεγονός ότι η Δικαστική Αστυνοµία, θα έλεγα, εκτιµάται
από την πλειοψηφία των πολιτικών κοµµάτων ως µια επιλογή η
οποία θα βοηθήσει το δικαστικό µας σύστηµα να κάνει τα απα-
ραίτητα δικά του βήµατα, µέσα από µια µεταρρύθµιση η ανάγκη
της οποίας έχει διατυπωθεί εδώ και πάρα πάρα πολλά χρόνια,
νοµίζω ότι είναι µια κοινή παραδοχή. 

Εκτιµώ ότι το πλέον κρίσιµο θέµα της αντιπαράθεσής µας ήταν
το θέµα της επιλογής του προσώπου που θα προΐσταται της Δι-
καστικής Αστυνοµίας. Αυτό αντιλαµβάνοµαι και από τις τοποθε-
τήσεις του κ. Αυλωνίτη και του κ. Καστανίδη, αλλά και από τη
γενικότερη συζήτηση την οποία κάναµε. 

Ήταν ένα θέµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που µας προ-
βληµάτισε πάρα πολύ από την πρώτη στιγµή και δεν σας κρύβω
ότι η πρώτη συζήτηση αφορούσε και σε εν ενεργεία δικαστικό
λειτουργό. Επειδή όµως το ζήτηµα είναι ότι εκεί ετίθετο ένα θέµα
συνταγµατικότητας, µιας και η συγκεκριµένη θέση διατυπώθηκε
κατά τη διάρκεια της συζήτησης και της ακρόασης των φορέων,
νοµίζω ότι δεν θα µπορούσαµε να κινηθούµε σε αυτή την κατεύ-
θυνση. 

Από την άλλη πλευρά η δυνατότητα ή η προϋπόθεση -για να
το πω καλύτερα- της απόλυτης γνώσης του χώρου και της λει-
τουργίας των δικαστηρίων από το πρόσωπο το οποίο θα µπο-
ρούσε να επιλεγεί, νοµίζω ότι φάνταζε απολύτως αναγκαία και
γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο, τουλάχιστον στο επίπεδο των επιλο-
γών, η τελική ουσιαστικά νοµοθετική ρύθµιση αφορά σε επιτί-
µους ανώτατους δικαστικούς λειτουργούς, µε τη διαδικασία της
πρόσκλησης ενδιαφέροντος και µε τη διαδικασία ουσιαστικά της
ακρόασης µέσα από την Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας, ακρι-
βώς για να υπάρχουν όλες αυτές οι διαδικασίες οι οποίες δίνουν
τη δυνατότητα µιας, θα έλεγα, διαφανούς διαδικασίας και όχι
µιας επιλογής, όπως αρχικά είχε διατυπωθεί από τον Υπουργό
Δικαιοσύνης. 

Το έχω πει πάρα πολλές φορές, ότι η προσπάθεια που γίνεται
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είναι ακριβώς να εξαντλήσουµε ή ενδεχοµένως να διασκεδά-
σουµε κάθε πιθανότητα ή κάθε υποψία που µπορεί να υπάρχει
και νοµίζω ότι η προσπάθεια η οποία καταβάλλεται από το
Υπουργείο Δικαιοσύνης σε αυτή την κατεύθυνση είναι περισσό-
τερο από εµφανής. 

Εγώ προσωπικά εκτιµώ ότι παρά τις δυσκολίες που υπήρξαν,
τόσο στη συνολική διατύπωση του νοµοσχεδίου, όσο βεβαίως
και στις µεγάλες προκλήσεις που υπάρχουν µπροστά, µετά την
επόµενη µέρα, δηλαδή µετά από αύριο, για τη δροµολόγηση της
λειτουργίας της Δικαστικής Αστυνοµίας, δηµιουργείται για όλους
µας µια ευθύνη να καταφέρουµε να δηµιουργήσουµε έναν ακόµη
θεσµό, µια ακόµη υπηρεσία µέσα στον δικαστικό χώρο, που στο
τέλος -νοµίζω το έχουµε δεχθεί όλοι- θα βοηθήσει τη δικαιοσύνη
να λειτουργήσει µε ακόµη καλύτερο τρόπο, αντιµετωπίζοντας
προβλήµατα και παθογένειες, αλλά κυρίως θα βοηθήσει τους
Έλληνες πολίτες να αισθάνονται ότι η δικαιοσύνη από τη δική
της πλευρά κάνει τα απαραίτητα δικά της βήµατα για να αισθά-
νονται περισσότερο ασφαλείς. 

Θέλω να ευχαριστήσω τις κυρίες και τους κυρίους συναδέλ-
φους. Επαναλαµβάνω η κοινοβουλευτική άσκηση κατά βάση στο
Υπουργείο Δικαιοσύνης -ανεξάρτητα από τη διαφορά απόψεων,
είναι λογικό να υπάρχουν διαφορετικές απόψεις- νοµίζω ότι τις
περισσότερες φορές είναι επιτυχής και θεωρώ ότι ειδικά το συγ-
κεκριµένο νοµοσχέδιο µάς έδωσε µια ακόµα ευκαιρία να µεί-
νουµε και να κινηθούµε όλοι σε αυτή την κατεύθυνση. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και της τροπολογίας του σχε-
δίου νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης: «Σύσταση Δικαστικής
Αστυνοµίας και λοιπές επείγουσες διατάξεις του Υπουργείου Δι-
καιοσύνης». 

Εισερχόµαστε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, της
τροπολογίας και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωρι-
στά. 

Θέλω να επισηµάνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
του νοµοσχεδίου, πενήντα τέσσερα άρθρα, µια τροπολογία, το
ακροτελεύτιο άρθρο, καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου. Να
σας επισηµάνω όµως ότι έχει διαγραφεί το άρθρο 39 του σχε-
δίου νόµου. Το λέω για να µην το ψάχνετε. Τα λοιπά άρθρα δια-
τηρούν την αρχική αρίθµηση για να διευκολυνθείτε. Το άρθρο 39
έχει διαγραφεί, αλλά τα υπόλοιπα άρθρα διατηρούν την αρίθ-
µηση που είχαν.

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ να κλείσει

το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Οι θέσεις των κοµµά-

των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:



Σύσταση Δικαστικής Αστυνοµίας και λοιπές επείγουσες δια-
τάξεις του Υπουργείου Δικαιοσύνης

Επί της Αρχής      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 1      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 2      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 3      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 4      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 5      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 6  ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 7      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 8      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 9      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 10      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 11      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 12      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 13      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 14      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 15      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 16      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 17      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
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Άρθρο 18      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 19      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 20      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 21      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 22      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 23      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 24      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 25      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 26      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 27      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 28      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 29      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 30      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 31   ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 32      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 33      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 34      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 35      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 36      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 37     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI
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Άρθρο 38      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 40      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 41      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 42      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 43      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 44      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 45      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 46      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 47      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 48      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 49      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 50      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 51      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 52      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 53      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 54      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 55      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
ΥΠ.ΤΡΟΠ. 1397/115      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Ακροτελεύτιο άρθρο      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI
Επί του συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: OXI
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης: «Σύσταση Δικαστικής Αστυ-
νοµίας και λοιπές επείγουσες διατάξεις του Υπουργείου Δικαιο-
σύνης» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της
αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Σύσταση Δικαστικής Αστυνοµίας και λοιπές επείγουσες δια-
τάξεις του Υπουργείου Δικαιοσύνης

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
ΜΕΡΟΣ ΠΡΩΤΟ: ΓΕΝΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’: ΣΚΟΠΟΣ - ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ
Άρθρο 1: Σκοπός
Άρθρο 2: Αντικείµενο  
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’: ΣΥΣΤΑΣΗ - ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΕΣ ΔΙΚΑΣΤΙΚΗΣ ΑΣΤΥ-

ΝΟΜΙΑΣ
Άρθρο 3: Σύσταση - Εποπτεία - Διεύθυνση
Άρθρο 4: Αρµοδιότητες Διεύθυνσης και περιφερειακών υπηρε-

σιών Δικαστικής Αστυνοµίας 
ΜΕΡΟΣ ΔΕΥΤΕΡΟ: ΠΡΟΫΠΟΘΕΣΕΙΣ ΔΙΟΡΙΣΜΟΥ ΠΡΟΣΩΠΙ-

ΚΟΥ ΔΙΚΑΣΤΙΚΗΣ ΑΣΤΥΝΟΜΙΑΣ
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’: ΣΤΕΛΕΧΩΣΗ
Άρθρο 5: Στελέχωση Δικαστικής Αστυνοµίας
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’: ΠΡΟΣΟΝΤΑ ΚΑΙ ΚΩΛΥΜΑΤΑ ΔΙΟΡΙΣΜΟΥ
Άρθρο 6: Ιθαγένεια
Άρθρο 7: Ηλικία διορισµού
Άρθρο 8: Εκπλήρωση στρατιωτικών υποχρεώσεων
Άρθρο 9: Υγεία 
Άρθρο 10: Σωµατικά προσόντα - Ύψος
Άρθρο 11: Ποινική καταδίκη και υποδικία
Άρθρο 12: Δικαστική συµπαράσταση
Άρθρο 13: Απόλυση από άλλη θέση για πειθαρχικούς λόγους
Άρθρο 14: Χρόνος συνδροµής προϋποθέσεων διορισµού
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’: ΠΛΗΡΩΣΗ ΘΕΣΕΩΝ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΥ ΔΙΚΑΣΤΙΚΗΣ

ΑΣΤΥΝΟΜΙΑΣ 
Άρθρο 15: Πλήρωση θέσεων
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’: ΟΡΓΑΝΙΚΕΣ ΘΕΣΕΙΣ - ΒΑΘΜΟΙ - ΚΑΘΗΚΟΝΤΑ
Άρθρο 16: Σύσταση οργανικών θέσεων
Άρθρο 17: Βαθµοί υπαλλήλων πολιτικού τοµέα της Δικαστικής

Αστυνοµίας 
Άρθρο 18: Βαθµοί υπαλλήλων αστυνοµικού τοµέα της Δικαστι-

κής Αστυνοµίας 
Άρθρο 19: Θέσεις ανά κατηγορία - Τυπικά προσόντα 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’: ΔΙΑΓΩΝΙΣΜΟΣ
Άρθρο 20: Προκήρυξη του διαγωνισµού
Άρθρο 21: Αιτήσεις συµµετοχής - Έλεγχος δικαιολογητικών
Άρθρο 22: Επιτροπές του διαγωνισµού 
Άρθρο 23: Διεξαγωγή του διαγωνισµού
Άρθρο 24: Βαθµολόγηση υποψηφίων στη γραπτή και προφο-

ρική εξέταση
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’: ΔΙΟΡΙΣΜΟΣ
Άρθρο 25: Υποχρέωση διορισµού
Άρθρο 26: Πράξη διορισµού
Άρθρο 27: Κοινοποίηση της πράξης διορισµού
Άρθρο 28: Κατάρτιση υπαλληλικής σχέσης
Άρθρο 29: Ορκωµοσία - Ανάληψη υπηρεσίας
Άρθρο 30: Ανάκληση διορισµού
Άρθρο 31: Αναδιορισµός
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ζ’: ΔΟΚΙΜΑΣΤΙΚΗ ΥΠΗΡΕΣΙΑ
Άρθρο 32: Δοκιµαστική υπηρεσία
Άρθρο 33: Εισαγωγική εκπαίδευση και επιµόρφωση
ΚΕΦΑΛΑIΟ Η’: ΕΞΕΛΙΞΗ - ΠΡΟΑΓΩΓΗ - ΕΠΙΛΟΓΗ ΠΡΟΪΣΤΑΜΕ-

ΝΩΝ
Άρθρο 34: Βαθµολογική εξέλιξη
Άρθρο 35: Διαδικασία προαγωγών
Άρθρο 36: Επιλογή προϊσταµένων οργανικών µονάδων
Άρθρο 37: Θητεία, αναπλήρωση και παύση προϊσταµένων
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Θ’: ΥΠΗΡΕΣΙΑΚΕΣ ΜΕΤΑΒΟΛΕΣ
Άρθρο 38: Κατανοµή
Άρθρο   39: Λόγοι και διαδικασία µεταθέσεων
Άρθρο 40: Απόσπαση 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ι’: ΣΥΛΛΟΓΙΚΑ ΟΡΓΑΝΑ - ΥΠΗΡΕΣΙΑΚΑ ΣΥΜΒΟΥΛΙΑ
Άρθρο 41: Υπηρεσιακά συµβούλια
Άρθρο 42: Κανονισµός λειτουργίας
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΙΑ’: ΛΟΙΠΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗ ΔΙΚΑΣΤΙΚΗ ΑΣΤΥ-

ΝΟΜΙΑ 
Άρθρο 43: Ρυθµίσεις λοιπών θεµάτων Δικαστικής Αστυνοµίας -

Αναλογική εφαρµογή διατάξεων
ΜΕΡΟΣ ΤΡΙΤΟ: ΛΟΙΠΕΣ ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡ-

ΓΕΙΟΥ ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ 
Άρθρο 44: Διόρθωση παροραµάτων - Τροποποίηση άρθρου 86

ν. 4938/2022
Άρθρο 45: Πεδίο εφαρµογής της δυνατότητας αµοιβαίας µετά-

ταξης µεταξύ παρέδρου του πρωτοδικείου και παρέδρου της ει-
σαγγελίας - Προσθήκη παρ. 10 στο άρθρο 129 ν. 4938/2022

Άρθρο 46: Αληθής έννοια των διατάξεων σχετικά µε τη δυνατό-
τητα άσκησης καθηκόντων διεύθυνσης στα δικαστήρια και στις ει-
σαγγελίες

Άρθρο 47: Πεδίο εφαρµογής προσυµβατικού ελέγχου Ελεγκτι-
κού Συνεδρίου - Προσθήκη παρ. 7 στο άρθρο 324 ν. 4700/2020

Άρθρο 48: Δυνατότητα εξ αποστάσεως συµµετοχής στις δίκες
των Τµηµάτων του Ελεγκτικού Συνεδρίου - Προσθήκη παρ. 2 στο
άρθρο 343 ν. 4700/2020

Άρθρο  49: Πεδίο εφαρµογής της αναστολής των προθεσµιών
που εισήχθησαν µε το πρώτο και δεύτερο εδάφιο της παρ. 1 του
άρθρου 74 του ν. 4690/2020 και την παρ.1 του άρθρου 83 του ν.
4790/2021

Άρθρο 50: Αναστολή προθεσµιών κατά τον µήνα Αύγουστο -
Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 147 ΚΠολΔ

Άρθρο 51: Καταχώριση των πληρεξουσίων και λοιπών νοµιµο-
ποιητικών εγγράφων - Προσθήκη παρ. 7 στο άρθρο 28 ν.
2717/1999

Άρθρο  52: Εκπρόσωπος τύπου δικαστηρίων και Γενικής Επι-
τροπείας της Επικρατείας - Προσθήκη παρ. 7Α στο άρθρο 15 ν.
4938/2022

Άρθρο 53: Εκπρόσωπος τύπου εισαγγελιών - Προσθήκη παρ.
5Α στο άρθρο 16 ν. 4938/2022

Άρθρο 54: Συγκρότηση του δικαστικού σχηµατισµού της διαδι-
κασίας σε συµβούλιο - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 91 ν.
4700/2020

Άρθρο 55: Πίνακας µεταφραστών Υπουργείου Δικαιοσύνης
Άρθρο 56: Άµεση εκκαθάριση των ανεκκαθάριστων υποθέσεων

και καταβολή των οφειλόµενων αποζηµιώσεων σε δικηγόρους από
την παροχή νοµικής βοήθειας - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 14
και προσθήκη άρθρου 15Α στον ν. 3226/2004

Άρθρο 57: Πόροι της Ολοµέλειας των Προέδρων των Δικηγο-
ρικών Συλλόγων Ελλάδας - Τροποποίηση παρ. 7 άρθρου 133 ν.
4194/2013

Άρθρο 58: Καταργούµενες διατάξεις
ΜΕΡΟΣ ΤΕΤΑΡΤΟ: ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ, ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ ΚΑΙ ΚΑ-

ΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 59: Εξουσιοδοτικές διατάξεις 
Άρθρο 60: Μεταβατικές διατάξεις 
Άρθρο 61: Καταργούµενες διατάξεις
ΜΕΡΟΣ ΠΕΜΠΤΟ: ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ
Άρθρο 62: Έναρξη ισχύος 

ΜΕΡΟΣ ΠΡΩΤΟ
ΓΕΝΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΣΚΟΠΟΣ - ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ

Άρθρο 1
Σκοπός

1. Σκοπός του παρόντος είναι, κυρίως, η υποβοήθηση του
έργου των δικαστικών και εισαγγελικών αρχών και η διασφάλιση
της εύρυθµης λειτουργίας των δικαστικών υπηρεσιών µε την ανά-
θεση σε εξειδικευµένο προσωπικό του Υπουργείου Δικαιοσύνης
αστυνοµικών καθηκόντων, καθώς και καθηκόντων που απαιτούν
ειδικές επιστηµονικές γνώσεις, τα οποία, κατά το υφιστάµενο κα-
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νονιστικό πλαίσιο, ασκούνται από το προσωπικό της Ελληνικής
Αστυνοµίας (ΕΛ.ΑΣ.) και ιδιώτες, αντιστοίχως, µε αποτέλεσµα την
εµφάνιση πρακτικών δυσχερειών ή δυσλειτουργιών και την καθυ-
στέρηση στην απονοµή της δικαιοσύνης. Με τη σύσταση της Δι-
καστικής Αστυνοµίας, ως µιας εξειδικευµένης υπηρεσίας του
Υπουργείου Δικαιοσύνης, επιδιώκονται η αποτελεσµατική άσκηση
των καθηκόντων του προσωπικού που πρόκειται να τη στελεχώσει,
η λειτουργική κατανοµή των αρµο- διοτήτων µεταξύ των τοµέων
της, η ύπαρξη της αναγκαίας υπηρεσιακής συνοχής για την εκ-
πλήρωση των σκοπών της και η επιτάχυνση των διαδικασιών απο-
νοµής της δικαιοσύνης. 

2. Mε τις λοιπές διατάξεις του παρόντος επιδιώκεται να αντιµε-
τωπιστούν επείγοντα προβλήµατα στη λειτουργία των δικαστη-
ρίων, προς τον σκοπό αποτελεσµατικής απονοµής της
δικαιοσύνης.

Άρθρο 2
Αντικείµενο

Αντικείµενο του παρόντος είναι:
α) η εισαγωγή του θεσµού της Δικαστικής Αστυνοµίας στο ελ-

ληνικό δικαστικό σύστηµα και η ρύθµιση κάθε ζητήµατος σχετικού
µε την οργάνωση, τη λειτουργία και τις αρµοδιότητές του,

β) η διόρθωση προφανών σφαλµάτων που εµφιλοχώρησαν
κατά την ψήφιση του άρθρου 86 του ν. 4938/2022 (Α’ 109), 

γ) ο καθορισµός του πεδίου εφαρµογής της δυνατότητας αµοι-
βαίας µετάταξης µεταξύ παρέδρου του πρωτοδικείου και παρέ-
δρου της εισαγγελίας, 

δ) η διευκρίνιση της αληθούς έννοιας του τρίτου εδάφιου της
παρ. 5, του δευτέρου εδαφίου της παρ. 10 του άρθρου 17 και του
τρίτου εδαφίου της παρ. 3 του άρθρου 18 του ν. 4938/2022, 

ε) η αποσαφήνιση του πεδίου εφαρµογής του προσυµβατικού
ελέγχου του Ελεγκτικού Συνεδρίου, που προβλέπεται στο άρθρο
324 του ν. 4700/2020 (Α’ 127),

στ) η πρόβλεψη της δυνατότητας των παραγόντων της δίκης
στα Τµήµατα του Ελεγκτικού Συνεδρίου να συµµετέχουν εξ απο-
στάσεως µέσω συστήµατος τηλεµατικής, 

ζ) η διευκρίνιση της αληθούς έννοιας της παρ. 1 του άρθρου 74
του ν. 4690/2020 (Α’ 104) ως προς την αναστολή των καταχρηστι-
κών προθεσµιών ασκήσεως ενδίκων µέσων του Κώδικα Πολιτικής
Δικονοµίας [π.δ. 503/1985, (Α’ 182), ΚΠολΔ], 

η) η προσθήκη στην παρ. 2 του άρθρου 147 ΚπολΔ προθεσµιών,
οι οποίες αναστέλλονται κατά το χρονικό διάστηµα 1-31 Αυγού-
στου και αφορούν στη διαδικασία των µικροδιαφορών και στη δυ-
νατότητα σχολιασµού της πραγµατογνωµοσύνης, και 

θ) η υποχρέωση καταχώρισης των πληρεξουσίων και λοιπών νο-
µιµοποιητικών εγγράφων που υποβάλλονται στα τακτικά διοικη-
τικά δικαστήρια µε αριθµό πρωτοκόλλου στο Ολοκληρωµένο
Σύστηµα Διαχείρισης Δικαστικών Υποθέσεων για τη Διοικητική Δι-
καιοσύνη (ΟΣΔΔΥ-ΔΔ). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΣΥΣΤΑΣΗ - ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΕΣ 
ΔΙΚΑΣΤΙΚΗΣ ΑΣΤΥΝΟΜΙΑΣ

Άρθρο 3 
Σύσταση - Εποπτεία - Διεύθυνση

1. Στο Υπουργείο Δικαιοσύνης συστήνεται «Υπηρεσία Δικαστι-
κής Αστυνοµίας», η οποία διαιρείται σε πολιτικό και αστυνοµικό
τοµέα. 

2. Η Υπηρεσία Δικαστικής Αστυνοµίας αποτελείται από:
α) τη Διεύθυνση Δικαστικής Αστυνοµίας, η οποία εδρεύει στο

Υπουργείο Δικαιοσύνης, υπάγεται στη Γενική Γραµµατεία Δικαιο-
σύνης και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων και διαιρείται σε Τµήµα Πο-
λιτικού Τοµέα και Τµήµα Αστυνοµικού Τοµέα,

β) τις περιφερειακές υπηρεσίες Δικαστικής Αστυνοµίας πολιτι-
κού τοµέα που οργανώνονται σε επίπεδο τµήµατος και εδρεύουν
σε δικαστήριο, εισαγγελία ή γενική επιτροπεία. Οι ως άνω περιφε-
ρειακές υπηρεσίες δύνανται να εδρεύουν και σε δικαστικά µέγαρα
όπου στεγάζονται περισσότερα δικαστήρια, εισαγγελίες και γενι-

κές επιτροπείες,
γ) τις περιφερειακές υπηρεσίες Δικαστικής Αστυνοµίας αστυ-

νοµικού τοµέα που οργανώνονται σε επίπεδο τµήµατος και
εδρεύουν σε δικαστήριο, εισαγγελία ή γενική επιτροπεία. Οι ως
άνω περιφερειακές υπηρεσίες δύνανται να εδρεύουν και σε δικα-
στικά µέγαρα όπου στεγάζονται περισσότερα δικαστήρια, εισαγ-
γελίες και γενικές επιτροπείες.

3. Της Διεύθυνσης Δικαστικής Αστυνοµίας προΐσταται συνταξι-
ούχος ανώτατος ή ανώτερος δικαστικός λειτουργός. Για την επι-
λογή του Διευθυντή της Δικαστικής Αστυνοµίας δηµοσιεύεται από
τον Υπουργό Δικαιοσύνης, δηµόσια πρόσκληση υποβολής αιτή-
σεων εκδήλωσης ενδιαφέροντος (υποψηφιότητας) από τους εν-
διαφερόµενους. Η πρόσκληση δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της
Κυβερνήσεως και αναρτάται στην ιστοσελίδα του Υπουργείου Δι-
καιοσύνης. Οι αιτήσεις υποβάλλονται στο Υπουργείο Δικαιοσύνης,
εντός είκοσι (20) ηµερών από τη δηµοσίευση της πρόσκλησης,
µαζί µε τα δικαιολογητικά που ορίζονται σε αυτή. Κατάλογος των
υποψηφίων υποβάλλεται στην Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας,
εντός δέκα (10) ηµερών από τη λήξη της προθεσµίας εκδήλωσης
ενδιαφέροντος, µε µέριµνα του Υπουργού Δικαιοσύνης. Ο Διευ-
θυντής της Δικαστικής Αστυνοµίας διορίζεται µε απόφαση του
Υπουργού Δικαιοσύνης, η οποία εκδίδεται ύστερα από γνώµη της
Επιτροπής Θεσµών και Διαφάνειας της Βουλής, που παρέχεται
σύµφωνα µε  όσα προβλέπονται στον Κανονισµό της Βουλής, για
θητεία τριών (3) ετών που µπορεί να ανανεωθεί άπαξ.

4. Ο  εισαγγελικός λειτουργός που διευθύνει την εισαγγελία: α)
προΐσταται των αντίστοιχων περιφερειακών υπηρεσιών της Δικα-
στικής Αστυνοµίας  πολιτικού και αστυνοµικού τοµέα, β) εποπτεύει
το έργο τους και γ) δίνει τις αναγκαίες οδηγίες για την εύρυθµη
και αποτελεσµατική λειτουργία τους, µεριµνώντας ώστε το προ-
σωπικό του πολιτικού και αστυνοµικού τοµέα να κατανέµεται µε
τέτοιο τρόπο για να καλύπτονται οι ανάγκες όλων των δικαστικών
υπηρεσιών. Αν οι περιφερειακές υπηρεσίες της Δικαστικής Αστυ-
νοµίας πολιτικού και αστυνοµικού τοµέα εδρεύουν σε δικαστικό
µέγαρο, όπου δεν υπάρχει εισαγγελία, τις ως άνω αρµοδιότητες
ασκεί το όργανο διεύθυνσης του δικαστηρίου ή της γενικής επι-
τροπείας και εφόσον υπάρχουν περισσότερα όργανα διεύθυνσης,
τις ως άνω αρµοδιότητες ασκεί ο αρχαιότερος από τους διευθύ-
νοντες δικαστικούς λειτουργούς.

5. Οι προϊστάµενοι των περιφερειακών υπηρεσιών της Δικαστι-
κής Αστυνοµίας πολιτικού και αστυνοµικού τοµέα, ακολουθώντας
τις οδηγίες του δικαστικού ή εισαγγελικού λειτουργού, που προ-
ΐσταται των υπηρεσιών αυτών κατά τα οριζόµενα στην παρ. 4: α)
διευθύνουν τις αντίστοιχες υπηρεσίες, β) συντονίζουν τις εργασίες
τους και γ) δίνουν τις αναγκαίες οδηγίες στο προσωπικό τους.

Άρθρο 4
Αρµοδιότητες Διεύθυνσης και περιφερειακών 

υπηρεσιών Δικαστικής Αστυνοµίας 

1. Η Διεύθυνση Δικαστικής Αστυνοµίας είναι αρµόδια για τη χά-
ραξη των γενικών κατευθύνσεων της Δικαστικής Αστυνοµίας και
τη διοικητική και οικονοµική υποστήριξη των περιφερειακών υπη-
ρεσιών.

2. Με προεδρικό διάταγµα που εκδίδεται µετά από πρόταση των
Υπουργών Δικαιοσύνης και Προστασίας του Πολίτη, καθορίζονται
οι αρµοδιότητες των περιφερειακών υπηρεσιών της Δικαστικής
Αστυνοµίας, οι οποίες συνίστανται, ιδίως:

α. Για τις περιφερειακές υπηρεσίες Δικαστικής Αστυνοµίας πο-
λιτικού τοµέα:

αα) στη διενέργεια προκαταρκτικής εξέτασης, προανάκρισης
και ανακριτικών πράξεων, κατόπιν εισαγγελικής παραγγελίας ή
παραγγελίας του ανακριτή,

αβ) στην παροχή επιστηµονικής και τεχνικής συνδροµής στους
δικαστικούς και εισαγγελικούς λειτουργούς επί θεµάτων των
οποίων η µελέτη και ανάλυση απαιτούν ειδικές γνώσεις.  Ειδικό-
τερα, κατόπιν σχετικών γραπτών αιτηµάτων από δικαστικές ή ει-
σαγγελικές αρχές ή προδικαστικών αποφάσεων ή διατάξεων
δικαστηρίων, οι υπάλληλοι του πολιτικού τοµέα της Δικαστικής
Αστυνοµίας συντάσσουν γραπτές εκθέσεις επί επιστηµονικών ή
τεχνικών θεµάτων. Αναφορικά µε τη φύση τους και την αποδει-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΓ’ - 27 ΙΟΥΛΙΟΥ 2022 18499



κτική τους δύναµη, οι εκθέσεις του προηγουµένου εδαφίου απο-
τελούν, ανάλογα µε τη φύση των διαφορών, αποδεικτικά µέσα
κατά την έννοια των άρθρων 178 ΚΠΔ, 339 του Κώδικα Πολιτικής
Δικονοµίας [π.δ. 503/1985, (Α’ 182), ΚΠολΔ] και 147 του Κώδικα
Διοικητικής Δικονοµίας [ν. 2717/1999, (Α’ 97),ΚΔΔ], τα οποία εκτι-
µώνται ελεύθερα. Οι δικαστικές και εισαγγελικές αρχές δύνανται
να διατάξουν, είτε κατόπιν αιτήµατος των διαδίκων είτε αυτεπάγ-
γελτα, τη διενέργεια πραγµατογνωµοσύνης επί των επιστηµονικών
ή τεχνικών θεµάτων, για τα οποία προηγήθηκε γραπτή επιστηµο-
νική ή τεχνική έκθεση της Δικαστικής Αστυνοµίας. Οι εκθέσεις που
συντάσσονται από υπαλλήλους του πολιτικού τοµέα της Δικαστι-
κής Αστυνοµίας είναι πλήρως αιτιολογηµένες.

αγ) στην υποβοήθηση των αρµοδίων δικαστικών και εισαγγελι-
κών αρχών στην εκτέλεση αιτηµάτων δικαστικής συνδροµής.

β. Για τις περιφερειακές υπηρεσίες Δικαστικής Αστυνοµίας
αστυνοµικού τοµέα:

βα) στην επίδοση δικογράφων και διαδικαστικών εγγράφων,
ββ) στην εκτέλεση των αποφάσεων των ποινικών δικαστηρίων

και
βγ) στην ευταξία των δικαστικών συνεδριάσεων και τη φύλαξη

των δικαστικών καταστηµάτων.
γ) Οι υπηρετούντες στις περιφερειακές υπηρεσίες παρέχουν

τις υπηρεσίες τους στα δικαστήρια, τις γενικές επιτροπείες και τις
εισαγγελίες.

3. Οι αρµοδιότητες  των περιφερειακών υπηρεσιών της Δικαστι-
κής Αστυνοµίας της παρ. 2 δεν καταργούν τις διατάξεις, που ανα-
θέτουν όµοιες ή αντίστοιχες αρµοδιότητες στην ΕΛ.ΑΣ. και στα
λοιπά δηµόσια όργανα και ρυθµίζουν τη σχέση τους µε τις δικα-
στικές ή εισαγγελικές αρχές. 

4. Οι δηµόσιες αρχές και ιδίως οι φορολογικές, ελεγκτικές και
λιµενικές, καθώς και οι ανεξάρτητες αρχές, συνδράµουν τα όρ-
γανα της Δικαστικής Αστυνοµίας, όταν αυτό ζητείται είτε από τα
ίδια είτε από τις αρµόδιες δικαστικές και εισαγγελικές Αρχές. 

Ειδικά:
α) Οι ελληνικές προξενικές αρχές συνδράµουν τη Δικαστική

Αστυνοµία, υπό τους όρους και τις προϋποθέσεις που προβλέ-
πουν οι εκάστοτε εφαρµοστέες διµερείς και πολυµερείς διεθνείς
συµβάσεις, και 

β) η ΕΛ.ΑΣ. συνδράµει επικουρικά τη Δικαστική Αστυνοµία, όταν
τούτο απαιτείται και µετά από αιτιολογηµένο αίτηµα του Διευθυντή
της Δικαστικής Αστυνοµίας, σύµφωνα µε το άρθρο 161 του π.δ.
141/1991 (Α’ 58). 

5. Κατά την εκτέλεση της υπηρεσίας του το προσωπικό του
αστυνοµικού τοµέα της Δικαστικής Αστυνοµίας φέρει στολή και
οπλισµό. 

ΜΕΡΟΣ ΔΕΥΤΕΡΟ 
ΠΡΟΫΠΟΘΕΣΕΙΣ ΔΙΟΡΙΣΜΟΥ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΥ

ΔΙΚΑΣΤΙΚΗΣ ΑΣΤΥΝΟΜΙΑΣ 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’ 
ΣΤΕΛΕΧΩΣΗ

Άρθρο 5
Στελέχωση Δικαστικής Αστυνοµίας

Η Δικαστική Αστυνοµία στελεχώνεται από το προσωπικό του πο-
λιτικού και του αστυνοµικού τοµέα που είναι πολιτικοί διοικητικοί
υπάλληλοι του κράτους κατά την έννοια του άρθρου 2 του Κώδικα
Κατάστασης Δηµοσίων Πολιτικών Διοικητικών Υπαλλήλων και
Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ. [ν. 3528/2007, (Α’26)].

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΠΡΟΣΟΝΤΑ ΚΑΙ ΚΩΛΥΜΑΤΑ ΔΙΟΡΙΣΜΟΥ

Άρθρο 6
Ιθαγένεια

1. Ως υπάλληλοι της Δικαστικής Αστυνοµίας διορίζονται Έλ-
ληνες και Ελληνίδες πολίτες. 

2. Οι πολίτες των κρατών µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης (Ε.Ε.)
επιτρέπεται να διορίζονται σε θέσεις οι οποίες δεν εµπίπτουν στην
εξαίρεση της παρ. 4 του άρθρου 45 της Συνθήκης για τη Λειτουρ-
γία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, σύµφωνα µε όσα προβλέπονται στις
ειδικές για αυτούς διατάξεις. 

3. Ο διορισµός πολιτών κρατών που δεν είναι µέλη της Ε.Ε. επι-
τρέπεται στις περιπτώσεις που προβλέπονται από ειδικές διατά-
ξεις.

Άρθρο 7
Ηλικία διορισµού

1. Ορίζεται ως κατώτατο όριο ηλικίας διορισµού το εικοστό
πρώτο (21ο) έτος. Για το προσωπικό του αστυνοµικού τοµέα ορί-
ζεται ανώτατο όριο ηλικίας διορισµού το τριακοστό (30ό) έτος. Ως
ηµέρα γέννησης θεωρείται η 1η Ιανουαρίου του έτους γέννησης. 

2. Η ηλικία αποδεικνύεται από το δελτίο της αστυνοµικής ταυ-
τότητας και, σε περίπτωση αµφισβήτησης, από τη ληξιαρχική
πράξη γέννησης που έχει συνταχθεί µέσα σε ενενήντα (90) ηµέρες
από τη γέννηση. Αν δεν υπάρχει τέτοια πράξη, η ηλικία αποδει-
κνύεται από τα µητρώα αρρένων για τους άνδρες και από το γε-
νικό µητρώο δηµοτών (δηµοτολόγιο) για τις γυναίκες. Εάν
υπάρχουν περισσότερες εγγραφές στο οικείο µητρώο, επικρατεί
η χρονικά πρώτη. Βεβαίωση της ηλικίας ή διόρθωση της εγγραφής
µε άλλον τρόπο δεν λαµβάνεται υπόψη.

Άρθρο 8
Εκπλήρωση στρατιωτικών υποχρεώσεων

1. Δεν διορίζονται υπάλληλοι της Δικαστικής Αστυνοµίας όσοι
δεν έχουν εκπληρώσει τις στρατιωτικές τους υποχρεώσεις και δεν
έχουν απαλλαγεί νόµιµα από αυτές.

2. Ειδικότερα, δεν διορίζονται υπάλληλοι του πολιτικού τοµέα
της Δικαστικής Αστυνοµίας όσοι έχουν αναγνωρισθεί ως αντιρρη-
σίες συνείδησης και δεν έχουν εκπληρώσει, σύµφωνα µε τις ειδι-
κές διατάξεις της στρατολογικής νοµοθεσίας, άοπλη θητεία ή
εναλλακτική πολιτική κοινωνική υπηρεσία. 

3. Δεν διορίζονται υπάλληλοι του Αστυνοµικού Τοµέα της Δικα-
στικής Αστυνοµίας όσοι δεν έχουν εκπληρώσει τις στρατιωτικές
τους υποχρεώσεις. 

Άρθρο 9
Υγεία 

Υπάλληλοι της Δικαστικής Αστυνοµίας διορίζονται όσοι έχουν
την υγεία που τους επιτρέπει να εκτελούν τα καθήκοντα της αντί-
στοιχης θέσης. Η έλλειψη φυσικών σωµατικών δεξιοτήτων δεν εµ-
ποδίζει τον διορισµό, εφόσον ο υπάλληλος, µε την κατάλληλη
τεχνική υποστήριξη, µπορεί να ασκεί τα καθήκοντα της αντίστοι-
χης θέσης. Ειδικές διατάξεις για τον διορισµό ατόµων µε αναπηρία
δεν θίγονται. 

Άρθρο 10
Σωµατικά προσόντα - Ύψος

Το προσωπικό του αστυνοµικού τοµέα της Δικαστικής Αστυνο-
µίας πρέπει να έχει ανάστηµα, το οποίο είναι τουλάχιστον ένα
µέτρο και εβδοµήντα εκατοστά (1,70 µ.) για τους άνδρες και του-
λάχιστον ένα µέτρο και εξήντα εκατοστά (1,60 µ.) για τις γυναίκες,
χωρίς υποδήµατα.

Άρθρο 11
Ποινική καταδίκη και υποδικία

1. Δεν διορίζονται υπάλληλοι της Δικαστικής Αστυνοµίας: 
α) Όσοι καταδικάστηκαν αµετάκλητα για κακούργηµα, καθώς

και σε οποιαδήποτε ποινή για κλοπή, υπεξαίρεση, απάτη, εκβίαση,
πλαστογραφία, χρήση πλαστού εγγράφου, απιστία δικηγόρου,
δωροληψία, δωροδοκία, παράνοµη βεβαίωση ή είσπραξη δικαιω-
µάτων του Δηµοσίου, απιστία κατά του νοµικού προσώπου του Ελ-
ληνικού Δηµοσίου, των νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου, ή
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των οργανισµών τοπικής αυτοδιοίκησης, παράβαση καθήκοντος,
καθώς και για οποιοδήποτε έγκληµα κατά της γενετήσιας ελευθε-
ρίας ή έγκληµα οικονοµικής εκµετάλλευσης της γενετήσιας ζωής. 

β) Όσοι καταδικάστηκαν αµετάκλητα σε ποινή στερητική της
ελευθερίας, διάρκειας µεγαλύτερης από ένα (1) έτος, για έγκληµα
που έχει τελεστεί µε δόλο.

2. Όσοι έχουν παραπεµφθεί µε τελεσίδικο βούλευµα ή µε απευ-
θείας κλήση για κακούργηµα ή για πληµµέληµα της περ. α) της
παρ. 1 µπορούν να λαµβάνουν µέρος στις διαδικασίες επιλογής,
αλλά δεν διορίζονται υπάλληλοι Δικαστικής Αστυνοµίας, εάν κατά
τον χρόνο διορισµού δεν έχει εκδοθεί αµετάκλητη αθωωτική από-
φαση ή αµετάκλητο αθωωτικό βούλευµα ή αµετάκλητο βούλευµα
ή απόφαση που παύει οριστικά την ποινική δίωξη λόγω παραγρα-
φής. 

3. Η ανικανότητα προς διορισµό αίρεται µόνο µε την έκδοση
διατάγµατος κατά την παρ. 1 του άρθρου 47 του Συντάγµατος, µε
το οποίο αίρονται οι συνέπειες της ποινής.

Άρθρο 12
Δικαστική συµπαράσταση

Δεν διορίζονται υπάλληλοι της Δικαστικής Αστυνοµίας όσοι τε-
λούν υπό καθεστώς πλήρους ή µερικής στερητικής ή επικουρικής
δικαστικής συµπαράστασης ή συνδυασµού τους, για όσο χρόνο
ισχύει η δικαστική απόφαση για τον συµπαραστατούµενο.

Άρθρο 13
Απόλυση από άλλη θέση για πειθαρχικούς λόγους

Δεν διορίζονται υπάλληλοι της Δικαστικής Αστυνοµίας όσοι
απολύθηκαν από θέσεις του Δηµοσίου ή Ο.Τ.Α. ή άλλου νοµικού
προσώπου του δηµόσιου τοµέα, όπως ορίζεται στην περ. α) της
παρ. 1 του άρθρου 14 του             ν. 4270/2014 (Α’ 143) λόγω επι-
βολής της πειθαρχικής ποινής της οριστικής παύσης ή λόγω κα-
ταγγελίας της σύµβασης εργασίας για σπουδαίο λόγο που
ανάγεται σε υπαιτιότητά τους. Για τη διαπίστωση της µη συνδρο-
µής του ανωτέρω κωλύµατος διορισµού υποβάλλεται υπεύθυνη
δήλωση του άρθρου 8 του ν. 1599/1986 (Α’ 75) από τον ενδιαφε-
ρόµενο, το αληθές περιεχόµενο της οποίας ελέγχεται αυτεπαγ-
γέλτως από την αρµόδια υπηρεσία διορισµού µε βάση τα στοιχεία
που τηρούνται στο Μητρώο Ανθρώπινου Δυναµικού του Ελληνικού
Δηµοσίου της περ. β’ της παρ. 1 του άρθρου 2 του ν. 3845/2010
(Α’ 65). 

Άρθρο 14
Χρόνος συνδροµής προϋποθέσεων διορισµού

Οι υποψήφιοι υπάλληλοι της Δικαστικής Αστυνοµίας έχουν τα
προσόντα και δεν καταλαµβάνονται από τα κωλύµατα διορισµού
τόσο κατά τον χρόνο λήξης της προθεσµίας υποβολής αιτήσεων
όσο και κατά τον χρόνο του διορισµού.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΠΛΗΡΩΣΗ ΘΕΣΕΩΝ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΥ 

ΔΙΚΑΣΤΙΚΗΣ ΑΣΤΥΝΟΜΙΑΣ

Άρθρο 15
Πλήρωση θέσεων

Ο προγραµµατισµός για την πλήρωση κενών θέσεων υπαλλή-
λων της Δικαστικής Αστυνοµίας γίνεται, σύµφωνα µε τις διατάξεις
του ν. 4622/2019 (Α’ 133), σε ετήσια βάση. Προς τον σκοπό αυτόν,
το Υπουργείο Δικαιοσύνης υποβάλλει πρόταση µέχρι την 30ή Ιου-
νίου κάθε έτους, µετά από γνώµη των Προέδρων των ανώτατων
δικαστηρίων, του Εισαγγελέα του Αρείου Πάγου, του Γενικού Επι-
τρόπου της Επικρατείας στο Ελεγκτικό Συνέδριο, του Γενικού Επι-
τρόπου της Επικρατείας των τακτικών διοικητικών δικαστηρίων και
του Διευθυντή της Δικαστικής Αστυνοµίας. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΟΡΓΑΝΙΚΕΣ ΘΕΣΕΙΣ - ΒΑΘΜΟΙ - ΚΑΘΗΚΟΝΤΑ

Άρθρο 16
Σύσταση οργανικών θέσεων

Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται µετά από πρόταση των
Υπουργών Δικαιοσύνης, Εσωτερικών, Οικονοµικών και Προστα-
σίας του Πολίτη, συστήνονται ή καταργούνται οργανικές θέσεις
Πανεπιστηµιακής Εκπαίδευσης (ΠΕ), Τεχνικής Εκπαίδευσης (ΤΕ)
και Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης (ΔΕ) για τη στελέχωση του πο-
λιτικού και αστυνοµικού τοµέα της Δικαστικής Αστυνοµίας. 

Άρθρο 17 
Βαθµοί υπαλλήλων πολιτικού τοµέα 

της Δικαστικής Αστυνοµίας

1. Οι θέσεις του προσωπικού του πολιτικού τοµέα κατατάσσον-
ται σε τέσσερις (4) βαθµούς, ως ακολούθως:

α) Βαθµός Α’,
β) Βαθµός Β’,
γ) Βαθµός Γ’,
δ) Βαθµός Δ’.
Ο κατώτερος βαθµός είναι ο Δ’ και ανώτερος ο Α’. 
2. Εισαγωγικός βαθµός είναι ο βαθµός Δ’. Ειδικά, για τους κα-

τόχους µεταπτυχιακού και διδακτορικού τίτλου σπουδών συνα-
φούς µε την ειδικότητα, εισαγωγικός βαθµός είναι ο Γ’, στον οποίο
κατατάσσονται µε διαπιστωτική πράξη του Διευθυντή της Δικαστι-
κής Αστυνοµίας. Η παραµονή στον κατά περίπτωση εισαγωγικό
βαθµό διαρκεί υποχρεωτικά τρία (3) τουλάχιστον συναπτά έτη,
ανεξαρτήτως των τυπικών προσόντων που αποκτά ο υπάλληλος
στο ενδιάµεσο διάστηµα.

3. Οι θέσεις όλων των βαθµών είναι σε κάθε κατηγορία, οργα-
νικά ενιαίες. Το προβάδισµα µεταξύ των υπαλλήλων καθορίζεται
σύµφωνα µε το άρθρο 97 του Κώδικα Κατάστασης Δηµοσίων Πο-
λιτικών Διοικητικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ. [ν.
3528/2007 (A’26)]. 

Άρθρο 18
Βαθµοί υπαλλήλων αστυνοµικού τοµέα 

της Δικαστικής Αστυνοµίας

1. Οι βαθµοί του προσωπικού του αστυνοµικού τοµέα της Δι-
καστικής Αστυνοµίας καθορίζονται ιεραρχικά, ως εξής:

α) Αστυνόµος Δικαστικής Αστυνοµίας
β) Αρχιφύλακας Δικαστικής Αστυνοµίας
γ) Υπαρχιφύλακας Δικαστικής Αστυνοµίας
δ) Φρουρός Δικαστικής Αστυνοµίας.
2. Αξιωµατικοί της Δικαστικής Αστυνοµίας είναι οι Αστυνόµοι

Δικαστικής Αστυνοµίας. Οι Αστυνόµοι Δικαστικής Αστυνοµίας
ασκούν, κυρίως, καθήκοντα Προϊσταµένου του Αστυνοµικού Τµή-
µατος της Διεύθυνσης Δικαστικής Αστυνοµίας, καθώς και Προ-
ϊσταµένου περιφερειακής υπηρεσίας Δικαστικής Αστυνοµίας
αστυνοµικού τοµέα.

3. Εισαγωγικός βαθµός του Αστυνοµικού Τοµέα της Δικαστι-
κής Αστυνοµίας είναι ο Φρουρός Δικαστικής Αστυνοµίας και κα-
ταληκτικός βαθµός είναι ο βαθµός του Αστυνόµου Δικαστικής
Αστυνοµίας. Για τους υπαλλήλους της κατηγορίας ΠΕ και ΤΕ ει-
σαγωγικός βαθµός είναι αυτός του Υπαρχιφύλακα Δικαστικής
Αστυνοµίας. Για κατόχους µεταπτυχιακού και διδακτορικού τίτ-
λου, εισαγωγικός βαθµός είναι αυτός του Αρχιφύλακα Δικαστι-
κής Αστυνοµίας, στον οποίο κατατάσσονται µε διαπιστωτική
πράξη του Διευθυντή της Δικαστικής Αστυνοµίας. Η παραµονή
στον κατά περίπτωση εισαγωγικό βαθµό διαρκεί υποχρεωτικά
τρία (3) τουλάχιστον συναπτά έτη, ανεξαρτήτως των τυπικών
προσόντων που αποκτά ο υπάλληλος στο ενδιάµεσο διάστηµα.



Άρθρο 19
Θέσεις ανά κατηγορία - Τυπικά προσόντα

1. Θέσεις της κατηγορίας ΔΕ είναι εκείνες, για τις οποίες ως
τυπικό προσόν διορισµού ορίζεται απολυτήριος τίτλος ή πτυχίο
σχολής δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης ή άλλου ισότιµου σχο-
λείου, σύµφωνα µε το άρθρο 17 του π.δ. 50/2001 (A’ 39). 

2. Θέσεις της κατηγορίας ΠΕ ή ΤΕ είναι εκείνες για τις οποίες
ως τυπικό προσόν διορισµού ορίζεται το πτυχίο ή δίπλωµα τµή-
µατος ή σχολής του πανεπιστηµιακού τοµέα της ανώτατης εκ-
παίδευσης της ηµεδαπής ή ισότιµο της αλλοδαπής, σύµφωνα µε
το άρθρο 3 του π.δ. 50/2001. 

3. Θέσεις κατηγορίας ΠΕ ή ΤΕ καλύπτονται, επίσης: α) από κα-
τόχους πτυχίων ή διπλωµάτων ανώτατης εκπαίδευσης που έχουν
αποκτηθεί σε άλλα κράτη µέλη της Ε.Ε., στους οποίους έχει χο-
ρηγηθεί πράξη αναγνώρισης επαγγελµατικής ισοτιµίας από το
Συµβούλιο Αναγνώρισης Επαγγελµατικής Ισοτιµίας Τίτλων Τρι-
τοβάθµιας Εκπαίδευσης του άρθρου 10 του π.δ. 165/2000 (Α’
149), β) κατόχους απόφασης αναγνώρισης επαγγελµατικών προ-
σόντων ανώτατης ή µεταδευτεροβάθµιας ή δευτεροβάθµιας εκ-
παίδευσης από το Συµβούλιο Αναγνώρισης Επαγγελµατικών
Προσόντων (Σ.Α.Ε.Π.) του άρθρου 55 του π.δ. 38/2010 (Α’ 78), γ)
κατόχους απόφασης αναγνώρισης επαγγελµατικής ισοδυναµίας
τίτλων τυπικής ανώτατης εκπαίδευσης από το Σ.Α.Ε.Π. ή το Αυ-
τοτελές Τµήµα Εφαρµογής της Ευρωπαϊκής Νοµοθεσίας, βάσει
της παρ. 2 του άρθρου 1 του π.δ. 38/2010, δ) κατόχους τίτλων
µεταδευτεροβάθµιας εκπαίδευσης που έχουν αποκτηθεί σε άλλα
κράτη µέλη της Ε.Ε., στους οποίους έχει αναγνωρισθεί το δι-
καίωµα άσκησης νοµοθετικά κατοχυρωµένου επαγγέλµατος,
σύµφωνα µε σχετική απόφαση αναγνώρισης επαγγελµατικής εκ-
παίδευσης που χορηγείται από το Συµβούλιο Επαγγελµατικής
Αναγνώρισης Τίτλων Εκπαίδευσης και Κατάρτισης του άρθρου
13 του π.δ. 231/1998 (Α’ 178), ε) κατόχους διπλωµάτων, πιστο-
ποιητικών και άλλων τίτλων που έχουν αποκτηθεί σε άλλα κράτη
µέλη της Ε.Ε., στους οποίους έχει χορηγηθεί, βάσει του συστή-
µατος αυτόµατης αναγνώρισης διπλωµάτων, άδεια άσκησης
επαγγέλµατος από τις αρµόδιες εθνικές αρχές, σύµφωνα µε τα
π.δ. 40/1986 (Α’ 14), 84/1986 (Α’ 31), 97/1986 (Α’ 35), 98/1986 (Α’
35), 53/2004 (Α’ 43), 40/2006 (Α’ 43) και την υπό στοιχεία
Α4/5226/1987 (Β’ 613) κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οι-
κονοµίας, Υγείας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και Εθνι-
κής Παιδείας και Θρησκευµάτων.

4. Ως πρόσθετο τυπικό προσόν διορισµού απαιτείται η γνώση
χειρισµού ηλεκτρονικών υπολογιστών στα αντικείµενα: α) επε-
ξεργασίας κειµένων, β) υπολογιστικών φύλλων, και γ) υπηρεσιών
διαδικτύου, σύµφωνα µε το άρθρο 27 του π.δ. 50/2001. 

5. Ειδικώς για την κατηγορία ΠΕ ή ΤΕ απαιτείται ως πρόσθετο
τυπικό προσόν η πολύ καλή γνώση της αγγλικής, γαλλικής, γερ-
µανικής, ισπανικής ή ιταλικής γλώσσας και για την κατηγορία ΔΕ
η καλή γνώση µίας από τις παραπάνω γλώσσες. 

6. Για την απόδειξη της απαιτούµενης στις παρ. 4 και 5 γνώσης
χειρισµού ηλεκτρονικών υπολογιστών και ξένων γλωσσών εφαρ-
µόζονται η παρ. 6 του άρθρου 26 και το άρθρο 28 του π.δ.
50/2001.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΔΙΑΓΩΝΙΣΜΟΣ

Άρθρο 20
Προκήρυξη του διαγωνισµού

1. Στην προκήρυξη ορίζονται: α) ο αριθµός των προς πλήρωση
οργανικών θέσεων για την Διεύθυνση του Υπουργείου Δικαιοσύ-
νης ή ανά περιφερειακή υπηρεσία, β) ο συνολικός αριθµός των
εισακτέων ανά τοµέα, γ) ο τόπος και ο χρόνος έναρξης του δια-
γωνισµού, δ) η προθεσµία και ο τρόπος υποβολής των αιτήσεων
συµµετοχής, η οποία δεν µπορεί να είναι µικρότερη των δεκα-
πέντε (15) ηµερών από τη δηµοσίευση της προκήρυξης, καθώς
και ε) ο κατάλογος των δικαιολογητικών που συνυποβάλλονται
µε την αίτηση συµµετοχής. 

Οι προκηρύξεις εγκρίνονται από την Ολοµέλεια του Ανώτατου

Συµβουλίου Επιλογής Προσωπικού, κατά την έννοια του άρθρου
45 του ν. 4765/2021 (Α’ 6).

2. Με αποφάσεις της επιτροπής της περ. α) του άρθρου 22,
καθορίζονται το πρόγραµµα, η διαδικασία, τα εξεταστικά κέντρα
διεξαγωγής του διαγωνισµού, ο ορισµός επιτηρητών, καθώς και
κάθε άλλη λεπτοµέρεια, η οποία αναφέρεται στους υποψηφίους,
τους όρους και τον τρόπο διεξαγωγής του διαγωνισµού. Η ηµε-
ροµηνία διεξαγωγής του διαγωνισµού δεν απέχει λιγότερο από
τέσσερις (4) µήνες από τη δηµοσίευση της προκήρυξης. 

3. Οι αποφάσεις των επιτροπών του άρθρου 22 αναρτώνται
στην ιστοσελίδα του Υπουργείου Δικαιοσύνης και δηµοσιοποι-
ούνται και µε οποιονδήποτε άλλον πρόσφορο τρόπο.

Άρθρο 21
Αιτήσεις συµµετοχής -  Έλεγχος δικαιολογητικών

1. Ο υποψήφιος υποβάλλει την αίτηση συµµετοχής του στον
διαγωνισµό στη γραµµατεία οποιουδήποτε δικαστηρίου της
χώρας, επισυνάπτοντας σε αυτή τα δικαιολογητικά, τα οποία
αποδεικνύουν τη συνδροµή των προσόντων και την έλλειψη κω-
λυµάτων. 

2. Οι γραµµατείες των δικαστηρίων αποστέλλουν αµελλητί τις
αιτήσεις συµµετοχής µε τα επισυναπτόµενα δικαιολογητικά στην
επιτροπή της περ. α) του άρθρου 22. Ο Προϊστάµενος της Διεύ-
θυνσης Προσωπικού του Υπουργείου Δικαιοσύνης ορίζει τους
υπαλλήλους του Υπουργείου Δικαιοσύνης που επικουρούν την
ως άνω επιτροπή κατά τη διενέργεια του διαγωνισµού. Η επι-
τροπή, που επικουρείται από τους ως άνω υπαλλήλους, ελέγχει
την πληρότητα των δικαιολογητικών των υποψηφίων, προβαίνει
σε αναστηµοµέτρηση όπου απαιτείται και καταρτίζει για κάθε κα-
τεύθυνση πίνακες τόσο των υποψηφίων που συµµετέχουν στο
διαγωνισµό όσο και εκείνων που αποκλείονται. Οι πίνακες αναρ-
τώνται στο Υπουργείο Δικαιοσύνης και στην ιστοσελίδα αυτού.

3. Σε περίπτωση διαπίστωσης έλλειψης φυσικών και σωµατι-
κών δεξιοτήτων του υποψηφίου που δεν τον καθιστούν ακατάλ-
ληλο για την άσκηση των καθηκόντων του, λαµβάνονται τα
αναγκαία µέτρα για τη διευκόλυνση της συµµετοχής του στον ει-
σαγωγικό διαγωνισµό. Στα µέτρα διευκόλυνσης περιλαµβάνεται
και η χορήγηση παράτασης για την ολοκλήρωση της εξέτασης.
Η παράταση αυτή δεν µπορεί να υπερβαίνει το ένα δεύτερο (1/2)
του προβλεπόµενου χρόνου για την ολοκλήρωση της εξέτασης. 

Άρθρο 22
Επιτροπές του διαγωνισµού

Για τη διεξαγωγή του διαγωνισµού συγκροτούνται µε από-
φαση του Υπουργού Δικαιοσύνης οι ακόλουθες επιτροπές: 

α) Εννεαµελής επιτροπή, η οποία αποτελείται από έναν (1)
Σύµβουλο της Επικρατείας, έναν (1) Αρεοπαγίτη, έναν (1) Αντει-
σαγγελέα του Αρείου Πάγου, έναν (1) Σύµβουλο του Ελεγκτικού
Συνεδρίου, έναν (1) Αντεπίτροπο της Επικρατείας των τακτικών
διοικητικών δικαστηρίων, που ορίζονται σύµφωνα µε την παρ. 7
του άρθρου 17 και το άρθρο 18 του ν. 4938/2022 (Α’109), έναν
(1) δικηγόρο δεκαπενταετούς τουλάχιστον υπηρεσίας που ορί-
ζεται από την Ολοµέλεια των Προέδρων των Δικηγορικών Συλ-
λόγων Ελλάδος του άρθρου 133 του ν. 4194/2013 (Α’ 208), έναν
(1) Ταξίαρχο της ΕΛ.ΑΣ., που ορίζεται από τον αρχηγό της
ΕΛ.ΑΣ., έναν (1) εκπρόσωπο του Εθνικού Κέντρου Δηµόσιας Δι-
οίκησης και Αυτοδιοίκησης (Ε.Κ.Δ.Δ.Α.) που προτείνεται από τον
πρόεδρό του και έναν (1) εκπρόσωπο του Ανωτάτου Συµβουλίου
Επιλογής Προσωπικού (Α.Σ.Ε.Π.), που προτείνεται από τον πρό-
εδρό του µε τους νόµιµους αναπληρωτές τους. Στην επιτροπή
προεδρεύει ο αρχαιότερος δικαστικός λειτουργός. Στην από-
φαση συγκρότησης ορίζονται επίσης ο γραµµατέας της επιτρο-
πής και ο αναπληρωτής του. Χρέη γραµµατέα εκτελεί υπάλληλος
της Διεύθυνσης Δικαστικής Αστυνοµίας. Κατά την πρώτη εφαρ-
µογή του παρόντος, χρέη γραµµατέα της Επιτροπής εκτελεί
υπάλληλος άλλης υπηρεσίας του Υπουργείου Δικαιοσύνης µε
βαθµό Α’ ή Β’. 

β) Τριµελείς επιτροπές για τη διενέργεια των γραπτών εξετά-
σεων για τον πολιτικό και τον αστυνοµικό τοµέα. Οι τριµελείς επι-
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τροπές που είναι αρµόδιες για τη διενέργεια των γραπτών εξε-
τάσεων του πολιτικού τοµέα αποτελούνται από έναν (1) πάρεδρο
του Συµβουλίου της Επικρατείας, έναν (1) εφέτη πολιτικών δικα-
στηρίων και ένα µέλος Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού
(Δ.Ε.Π.) Ανώτατου Εκπαιδευτικού Ιδρύµατος (Α.Ε.Ι.) γνωστικού
αντικειµένου αντιστοίχου µε το προς εξέταση αντικείµενο. Τα
µέλη που έχουν την ιδιότητα µέλους Δ.Ε.Π. ορίζονται ύστερα
από κλήρωση που διενεργείται στο Υπουργείο Δικαιοσύνης µε-
ταξύ όλων των µελών Δ.Ε.Π. των Α.Ε.Ι. της χώρας, των οποίων
το γνωστικό αντικείµενο είναι σχετικό µε τα εξεταζόµενα µαθή-
µατα. Στην επιτροπή προεδρεύει ο αρχαιότερος δικαστικός λει-
τουργός. Η τριµελής επιτροπή που είναι αρµόδια για να
διενεργήσει τις γραπτές εξετάσεις για τον αστυνοµικό τοµέα
αποτελείται από έναν (1) αντεισαγγελέα εφετών, έναν (1) εφέτη
διοικητικών δικαστηρίων και έναν (1) Αστυνοµικό Διευθυντή ή
Αστυνοµικό Υποδιευθυντή ή Αστυνόµο Α’ της ΕΛ.ΑΣ.. Στην από-
φαση συγκρότησης ορίζονται επίσης ο γραµµατέας της επιτρο-
πής και ο αναπληρωτής του. Χρέη γραµµατέα εκτελεί υπάλληλος
της Διεύθυνσης Δικαστικής Αστυνοµίας ή άλλης υπηρεσίας του
Υπουργείου Δικαιοσύνης µε βαθµό Α’ ή Β’. Τα µέλη δικαστικοί
λειτουργοί και ο εκπρόσωπος της ΕΛ.ΑΣ. µε τους νόµιµους ανα-
πληρωτές τους ορίζονται σύµφωνα µε  όσα προβλέπονται στην
περ. α’.

γ) Τριµελής επιτροπή, η οποία αποτελείται από έναν (1) παθο-
λόγο ή γενικό ιατρό διευθυντή κλινικής κρατικού ή πανεπιστη-
µιακού νοσοκοµείου, έναν (1) ψυχίατρο διευθυντή κλινικής
κρατικού ή πανεπιστηµιακού νοσοκοµείου και έναν (1) ψυχολόγο
αξιωµατικό ειδικών καθηκόντων της ΕΛ.ΑΣ. για να υποβάλουν
όλους τους υποψηφίους σε ψυχοτεχνική και υγειονοµική εξέ-
ταση. Στην επιτροπή προεδρεύει ο παθολόγος ή ο γενικός ια-
τρός. Στην απόφαση συγκρότησης ορίζονται επίσης ο
γραµµατέας της επιτροπής και ο αναπληρωτής του. Χρέη γραµ-
µατέα εκτελεί υπάλληλος της Διεύθυνσης Δικαστικής Αστυνο-
µίας ή άλλης υπηρεσίας του Υπουργείου Δικαιοσύνης µε βαθµό
Α’ ή Β’.

δ) Τριµελής επιτροπή, η οποία αποτελείται από έναν (1) Αστυ-
νοµικό Διευθυντή ή Αστυνοµικό Υποδιευθυντή ή Αστυνόµο Α’ της
ΕΛ.ΑΣ. ως Πρόεδρο και δύο (2) Αστυνόµους Α’ ή Αστυνόµους Β’
ή Υπαστυνόµους Α’ της ΕΛ.ΑΣ. ως µέλη, µε τους νόµιµους ανα-
πληρωτές τους που ορίζονται από τον αρχηγό της ΕΛ.ΑΣ., για να
υποβάλουν τους υποψηφίους του αστυνοµικού τοµέα στις ανα-
γκαίες αθλητικές δοκιµασίες. Στην απόφαση συγκρότησης ορί-
ζονται επίσης ο γραµµατέας της επιτροπής και ο αναπληρωτής
του. Χρέη γραµµατέα εκτελεί υπάλληλος της Διεύθυνσης Δικα-
στικής Αστυνοµίας ή άλλης υπηρεσίας του Υπουργείου Δικαιο-
σύνης µε βαθµό Α’ ή Β’.

Άρθρο 23
Διεξαγωγή του διαγωνισµού

1. Ο διαγωνισµός περιλαµβάνει δύο (2) στάδια: Α) τις προκα-
ταρκτικές δοκιµασίες, Β) τη γραπτή και προφορική εξέταση.

Α) Το στάδιο των προκαταρκτικών δοκιµασιών περιλαµβάνει:
α) Ψυχοτεχνική και υγειονοµική εξέταση. 
αα) Οι υποψήφιοι υποβάλλονται από την επιτροπή της περ. γ)

του άρθρου 22 σε γενικό ιατρικό και ψυχοµετρικό έλεγχο. Ειδι-
κώς, ο γενικός ιατρικός έλεγχος των υποψηφίων του αστυνοµι-
κού τοµέα της Δικαστικής Αστυνοµίας διενεργείται σύµφωνα µε
το π.δ. 584/1985 (Α’ 204) που διέπει την υγειονοµική υπηρεσία
της ΕΛ.ΑΣ. και τα άρθρα 1 έως 5 του π.δ. 11/2014 (Α’ 17). Ο ψυ-
χοµετρικός έλεγχος περιλαµβάνει ψυχοτεχνικές δοκιµασίες
(τεστ προσωπικότητας) και συνέντευξη. Με τις εξετάσεις αυτές
ερευνώνται κυρίως η κρίση, η προσαρµοστικότητα στις µεταβαλ-
λόµενες καταστάσεις και απαιτήσεις, η αυτοκυριαρχία, η συναι-
σθηµατική σταθερότητα, η σκέψη, η αντίληψη και η εν γένει
προσωπικότητα του υποψήφιου. Το ακριβές περιεχόµενο της ψυ-
χοτεχνικής και υγειονοµικής εξέτασης καθορίζεται µε απόφαση
της επιτροπής της περ. γ) του άρθρου 22, η οποία εγκρίνεται µε
απόφαση της επιτροπής της περ. α) του ίδιου άρθρου και δηµο-
σιεύεται κατά τα οριζόµενα στην παρ. 3 του άρθρου 20 σε ηµε-

ροµηνία που δεν απέχει λιγότερο από ένα (1) µήνα από την
ηµέρα διενέργειας του διαγωνισµού.

αβ) Όσοι υποψήφιοι του πολιτικού τοµέα κριθούν ικανοί στην
ψυχοτεχνική και υγειονοµική εξέταση, συνεχίζουν στο στάδιο της
γραπτής και προφορικής εξέτασης. Οι υπόλοιποι αποκλείονται
από τον διαγωνισµό.

αγ) Όσοι υποψήφιοι του αστυνοµικού τοµέα κριθούν ικανοί
στην ψυχοτεχνική και υγειονοµική εξέταση, συνεχίζουν στο στά-
διο της αθλητικής δοκιµασίας. Οι υπόλοιποι αποκλείονται από
τον διαγωνισµό.

β) Αθλητική δοκιµασία.
βα) Η επιτροπή της περ. δ) του άρθρου 22 προβαίνει, πριν από

την έναρξη των αθλητικών δοκιµασιών, σε εκ νέου αναστηµοµέ-
τρηση των υποψηφίων και όσοι υποψήφιοι δεν έχουν το προβλε-
πόµενο ανάστηµα κρίνονται αµετάκλητα µη ικανοί. 

ββ) Η επιτροπή της περ. δ) του άρθρου 22 ελέγχει την αθλη-
τική επίδοση των λοιπών υποψηφίων στα εξής αγωνίσµατα:

i. Δρόµος 100 µ. 
ii. Δρόµος 1000 µ. 
iii. Άλµα εις ύψος µε φόρα. 
iv. Άλµα εις µήκος µε φόρα. 
v. Ρίψη σφαίρας.
βγ) Το ακριβές περιεχόµενο της αθλητικής δοκιµασίας καθο-

ρίζεται µε απόφαση της επιτροπής της περ. δ) του άρθρου 22, η
οποία εγκρίνεται µε απόφαση της επιτροπής της περ. α) του
ίδιου άρθρου και δηµοσιεύεται κατά τα οριζόµενα στην παρ. 3
του άρθρου 20 σε ηµεροµηνία που δεν απέχει λιγότερο από ένα
(1) µήνα από την ηµέρα διενέργειας του διαγωνισµού.

βδ) Όσοι υποψήφιοι του αστυνοµικού τοµέα κριθούν ικανοί
στην αθλητική δοκιµασία, συνεχίζουν στο στάδιο της γραπτής
και προφορικής εξέτασης. Οι υπόλοιποι αποκλείονται από τον
διαγωνισµό.

Β) Το στάδιο της γραπτής και προφορικής εξέτασης περιλαµ-
βάνει:

α) Γραπτή εξέταση 
αα) Στο στάδιο της γραπτής εξέτασης οι υποψήφιοι υποβάλ-

λονται ανά τοµέα (πολιτικό - αστυνοµικό), κλάδο και ειδικότητα
σε δύο (2) γραπτές δοκιµασίες, η καθεµία από τις οποίες διαρκεί
τρεις (3) ώρες. Η πρώτη έχει τη µορφή ερωτήσεων πολλαπλών
επιλογών κατανόησης κειµένου ή αποφάσεων ή γνώσεων ή συν-
δυασµού των ανωτέρω, ή πρακτικών θεµάτων και η δεύτερη συ-
νίσταται στη σύνταξη ενός δοκιµίου γενικής παιδείας.  

αβ) Το ακριβές περιεχόµενο της γραπτής εξέτασης καθορίζε-
ται µε απόφαση της οικείας Επιτροπής της περ. β) του άρθρου
22, η οποία εγκρίνεται µε απόφαση της επιτροπής της περ. α)
του άρθρου 22 και δηµοσιεύεται κατά τα οριζόµενα στην παρ. 3
του άρθρου 20 σε ηµεροµηνία που δεν απέχει λιγότερο από
τρεις (3) µήνες από την ηµέρα διενέργειας του διαγωνισµού. 

αγ) Οι ενδείξεις των ατοµικών στοιχείων των διαγωνιζοµένων
στα γραπτά δοκίµια καλύπτονται µε αδιαφανές χαρτί, το οποίο
αφαιρείται ενώπιον της εξεταστικής επιτροπής µετά από την ολο-
κλήρωση της βαθµολόγησης σε κάθε στάδιο. 

αδ) Επιτυχόντες κατά το στάδιο αυτό είναι όσοι βαθµολογή-
θηκαν µε πενήντα (50) και άνω στις εκατό (100) µονάδες σε κα-
θεµία από τις δύο (2) δοκιµασίες, εκτός εάν ο αριθµός τους
υπερβαίνει το τριπλάσιο του αριθµού των θέσεων που προκηρύχ-
θηκαν. Στην περίπτωση αυτή, επιτυχόντες θεωρούνται όσοι κα-
ταλαµβάνουν στη σειρά κατάταξης θέση εντός του αριθµού
αυτού. Οι επιτυχόντες συνεχίζουν στο στάδιο της προφορικής
εξέτασης. Οι υπόλοιποι αποκλείονται από τον διαγωνισµό.

β) Προφορική εξέταση
βα) Στο στάδιο αυτό οι επιτυχόντες υποβάλλονται ανά τοµέα

(πολιτικό - αστυνοµικό), κλάδο και ειδικότητα σε προφορική συ-
νέντευξη από την επταµελή επιτροπή της περ. α) του άρθρου 22. 

ββ) Το ακριβές περιεχόµενο της προφορικής εξέτασης καθο-
ρίζεται µε απόφαση της επιτροπής της περ. α) του άρθρου 22
και δηµοσιεύεται κατά τα οριζόµενα στην παρ. 3 του άρθρου 20
σε ηµεροµηνία που δεν απέχει περισσότερο από τρεις (3) µήνες
από την ηµέρα διενέργειας του διαγωνισµού.



Άρθρο 24
Βαθµολόγηση υποψηφίων στη γραπτή 

και προφορική εξέταση

1. Η βαθµολόγηση των γραπτών δοκιµίων γίνεται για καθεµία
από τις δοκιµασίες από δύο (2) βαθµολογητές, µέλη της οικείας
επιτροπής. Η βαθµολογική κλίµακα για κάθε δοκιµασία εκτείνεται
από το µηδέν (0) έως και το εκατό (100). 

2. Η βαθµολόγηση της προφορικής συνέντευξης γίνεται από
κάθε τακτικό µέλος της επιτροπής χωριστά, µε κλίµακα που
εκτείνεται από το µηδέν (0) έως και το εκατό (100). Εάν τακτικό
µέλος κωλύεται, η εξέταση και βαθµολόγηση γίνονται από το
µέλος που έχει ορισθεί ως αναπληρωµατικό αυτού. 

3. Η τελική βαθµολογία κάθε υποψηφίου προκύπτει από το
άθροισµα της βαθµολογίας που έλαβε: α) από τον µέσο όρο που
έλαβε στις γραπτές δοκιµασίες, πολλαπλασιαζόµενο µε τον συν-
τελεστή δύο (2) και β) από τον µέσο όρο του βαθµού που έλαβε
από κάθε µέλος της επιτροπής κατά την προφορική συνέντευξη
µε συντελεστή µηδέν κόµµα πέντε δέκατα (0,5).

4. Ο πίνακας οριστικών αποτελεσµάτων κυρώνεται από την
επιτροπή της περ. α) του άρθρου 22, αποστέλλεται στο Υπουρ-
γείο Δικαιοσύνης, αναρτάται στην ιστοσελίδα του και δηµοσιεύε-
ται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’
ΔΙΟΡΙΣΜΟΣ 

Άρθρο 25
Υποχρέωση διορισµού

1. Εντός τριάντα (30) ηµερών από τη δηµοσίευση του πίνακα
οριστικών αποτελεσµάτων της παρ. 4 του άρθρου 24, οι επιτυ-
χόντες υποβάλλουν στη Διεύθυνση Δικαστικής Αστυνοµίας δή-
λωση µε τα απαιτούµενα δικαιολογητικά για τον διορισµό τους,
καθώς και µε τις προτιµήσεις τους για τις περιφερειακές υπηρε-
σίες στις οποίες επιθυµούν να διοριστούν, αν ο διαγωνισµός
αφορούσε στη στελέχωση περισσοτέρων περιφερειακών υπηρε-
σιών του ίδιου τοµέα. 

2. Η Διεύθυνση Δικαστικής Αστυνοµίας ελέγχει τα δικαιολογη-
τικά και µε βάση τη σειρά επιτυχίας στον διαγωνισµό και τις προ-
τιµήσεις των επιτυχόντων καταρτίζει, το αργότερο εντός δύο (2)
µηνών, κατάλογο βάσει του οποίου γίνονται ο διορισµός και η το-
ποθέτησή τους στη Διεύθυνση Δικαστικής Αστυνοµίας ή στους
οικείους τοµείς των περιφερειακών υπηρεσιών της Δικαστικής
Αστυνοµίας. 

3. Οι επιτυχόντες διορίζονται ως δόκιµοι υπάλληλοι Δικαστικής
Αστυνοµίας σύµφωνα µε το άρθρο 32. 

Άρθρο 26
Πράξη διορισµού

Οι υπάλληλοι της Δικαστικής Αστυνοµίας διορίζονται µε από-
φαση του Διευθυντή Δικαστικής Αστυνοµίας του Υπουργείου Δι-
καιοσύνης, η οποία δηµοσιεύεται, σε περίληψη, στην Εφηµερίδα
της Κυβερνήσεως. Με την ίδια απόφαση ο διοριζόµενος τοποθε-
τείται στη Διεύθυνση Δικαστικής Αστυνοµίας ή σε περιφερειακή
της υπηρεσία.  

Άρθρο 27
Κοινοποίηση της πράξης διορισµού

1. Η πράξη διορισµού κοινοποιείται στον διοριζόµενο το αρ-
γότερο εντός τριάντα (30) ηµερών από τη δηµοσίευση της περί-
ληψής της στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. 

2. Η κοινοποίηση γίνεται µε έγγραφο του Διευθυντή Δικαστι-
κής Αστυνοµίας του Υπουργείου Δικαιοσύνης, στο οποίο ανα-
γράφεται ο αριθµός του Φύλλου της Εφηµερίδας της
Κυβερνήσεως όπου δηµοσιεύθηκε η περίληψη της πράξης διο-
ρισµού και το οποίο επιδίδεται µε απόδειξη στην κατοικία του
διοριζοµένου είτε στον ίδιο είτε σε πρόσωπο που συνοικεί µε
αυτόν. Με το έγγραφο αυτό τάσσεται προθεσµία από δέκα (10)

έως τριάντα (30) ηµέρες για ορκωµοσία του διοριζοµένου και
ανάληψη υπηρεσίας. Αν δεν καθορίζεται τέτοια προθεσµία, θε-
ωρείται ότι έχει ταχθεί προθεσµία τριάντα (30) ηµερών. Η προ-
θεσµία µπορεί να παραταθεί έως τρεις (3) µήνες ακόµη, µόνο µία
(1) φορά, για εξαιρετικούς λόγους. 

3. Αν παρέλθει άπρακτη η προθεσµία της παρ. 1, η πράξη διο-
ρισµού θεωρείται ότι έχει κοινοποιηθεί την τριακοστή (30ή)
ηµέρα από τη δηµοσίευση και από την εποµένη αρχίζει η τρια-
κονθήµερη προθεσµία για ορκωµοσία του διοριζοµένου και ανά-
ληψη υπηρεσίας. 

4. Η µη εµπρόθεσµη προσέλευση του διοριζοµένου για ορκω-
µοσία και ανάληψη υπηρεσίας θεωρείται µη αποδοχή του διορι-
σµού.

Άρθρο 28
Κατάρτιση υπαλληλικής σχέσης

Η υπαλληλική σχέση καταρτίζεται µε τον διορισµό και την απο-
δοχή του. Η αποδοχή δηλώνεται µε την ορκωµοσία.

Άρθρο 29
Ορκωµοσία - Ανάληψη υπηρεσίας

1. Οι υπάλληλοι της Διεύθυνσης της Δικαστικής Αστυνοµίας
ορκίζονται ενώπιον του Πρωτοδικείου Αθηνών. Οι υπάλληλοι των
περιφερειακών υπηρεσιών της Δικαστικής Αστυνοµίας ορκίζον-
ται ενώπιον του δικαστηρίου στο οποίο διορίζονται. Οι υπάλληλοι
των περιφερειακών υπηρεσιών της Δικαστικής Αστυνοµίας που
υπηρετούν στη Γενική Επιτροπεία του Ελεγκτικού Συνεδρίου, ορ-
κίζονται ενώπιον του Ελεγκτικού Συνεδρίου. Οι υπάλληλοι της Δι-
καστικής Αστυνοµίας που υπηρετούν στη Γενική Επιτροπεία των
τακτικών Διοικητικών Δικαστηρίων, ορκίζονται ενώπιον του Διοι-
κητικού Πρωτοδικείου Αθηνών. Οι υπάλληλοι των περιφερειακών
υπηρεσιών της Δικαστικής Αστυνοµίας που εδρεύουν σε δικα-
στικό µέγαρο, ορκίζονται σε δηµόσια συνεδρίαση ενός εκ των δι-
καστηρίων που στεγάζονται σε αυτό. Οι υπάλληλοι ορκίζονται σε
δηµόσια συνεδρίαση.

2. Ο όρκος των ηµεδαπών έχει ως εξής: «Ορκίζοµαι ότι θα φυ-
λάττω πίστη στην πατρίδα, υπακοή στο Σύνταγµα και τους νό-
µους και ότι θα εκπληρώνω τα καθήκοντά µου τίµια και
ευσυνείδητα». Ο όρκος των αλλοδαπών έχει ως εξής: «Ορκίζοµαι
ότι θα φυλάττω πίστη στην Ελλάδα, υπακοή στο Σύνταγµα και
τους νόµους της και ότι θα εκπληρώνω τα καθήκοντά µου τίµια
και ευσυνείδητα». 

3. Η ορκωµοσία βεβαιώνεται µε πρακτικό. Η ανάληψη υπηρε-
σίας πιστοποιείται µε έκθεση που συντάσσει o γραµµατέας του
δικαστηρίου ή της εισαγγελίας ή ο προϊστάµενος της υπηρεσίας
στην οποία τοποθετείται ο υπάλληλος της Δικαστικής Αστυνο-
µίας. Η έκθεση φέρει αριθµό πρωτοκόλλου της ηµεροµηνίας
ανάληψης καθηκόντων. 

4. Αφετηρία υπολογισµού του χρόνου υπηρεσίας των υπαλλή-
λων αποτελεί η ηµεροµηνία δηµοσίευσης στην Εφηµερίδα της
Κυβερνήσεως της περίληψης της πράξης διορισµού, µε την προ-
ϋπόθεση ότι η ανάληψη υπηρεσίας γίνεται µέσα σε τριάντα (30)
ηµέρες από την κοινοποίηση της πράξης διορισµού, αλλιώς η
ηµεροµηνία ανάληψης υπηρεσίας.

Άρθρο 30
Ανάκληση διορισµού

1. Η πράξη διορισµού ανακαλείται υποχρεωτικά, εάν ο διορι-
σθείς δεν αποδεχθεί τον διορισµό του ρητώς ή σιωπηρώς. 

2. Η πράξη διορισµού που έγινε κατά παράβαση νόµου ανα-
καλείται εντός δύο (2) ετών από τη δηµοσίευση της περίληψής
της. Μετά από την παρέλευση της προθεσµίας αυτής η πράξη
διορισµού ανακαλείται εάν αυτός που διορίστηκε προκάλεσε δο-
λίως ή υποβοήθησε την παρανοµία ή εάν ο διορισµός του έγινε
κατά παράβαση των άρθρων 6, 7, 8, 11 και 12 . 

3. Ο υπάλληλος του οποίου η πράξη διορισµού ανακλήθηκε
κατά την παρ. 2 υπέχει τις ευθύνες του υπαλλήλου της Δικαστι-
κής Αστυνοµίας για τον χρόνο κατά τον οποίο άσκησε τα καθή-
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κοντά του. Η ανάκληση του διορισµού του δεν επιδρά στο κύρος
των πράξεών του. 

4. Η απαγόρευση ανάκλησης της πράξης διορισµού µετά την
πάροδο διετίας, σύµφωνα µε την παρ. 2, δεν εφαρµόζεται όταν
η πράξη διορισµού ακυρώνεται δικαστικώς.

Άρθρο 31
Αναδιορισµός

1. Υπάλληλος της Δικαστικής Αστυνοµίας ο οποίος απολύθηκε
λόγω σωµατικής ή νοητικής αναπηρίας, αναδιορίζεται εφόσον:
α) υποβάλλει αίτηση αναδιορισµού µέσα σε αποκλειστική προ-
θεσµία πέντε (5) ετών από την απόλυση, β) είχε τουλάχιστον
τριετή ευδόκιµη υπηρεσία, και γ) έχει όλα τα τυπικά προσόντα
που απαιτούνται για την κατάληψη της θέσης κατά τον χρόνο του
αναδιορισµού. 

2. Ο υπάλληλος αναδιορίζεται µετά από γνωµοδότηση της
δευτεροβάθµιας υγειονοµικής επιτροπής του άρθρου 165 του
Κώδικα Κατάστασης Δηµοσίων Πολιτικών Διοικητικών Υπαλλή-
λων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ. [ν. 3528/2007 (A’ 26)], µε την οποία
διαπιστώνεται ότι αποκαταστάθηκε η σωµατική ή πνευµατική του
ικανότητα, σε βαθµό που του επιτρέπει να ασκεί τα καθήκοντά
του. Ο υπάλληλος παραπέµπεται στην επιτροπή µέσα σε προθε-
σµία ενός (1) µηνός από την ηµεροµηνία υποβολής της αίτησης
αναδιορισµού και η επιτροπή αποφαίνεται το συντοµότερο δυ-
νατό. 

3. Επιτρέπεται, επίσης, ο αναδιορισµός υπαλλήλου, του
οποίου ανακλήθηκε ο διορισµός για παράβαση της περ. β’ της
παρ. 1 του άρθρου 11, εφόσον µετά από την ανάκληση ο υπάλ-
ληλος αυτός απαλλάχτηκε από την κατηγορία µε αµετάκλητη
απόφαση ή µε αµετάκλητο βούλευµα. Ο αναδιορισµός στην πε-
ρίπτωση αυτή γίνεται ύστερα από αίτηση του υπαλλήλου, που
υποβάλλεται µέσα σε αποκλειστική προθεσµία ενός (1) έτους
από τότε που καθίσταται αµετάκλητη η απόφαση του δικαστη-
ρίου ή το βούλευµα. 

4. Για τον αναδιορισµό αποφασίζει το υπηρεσιακό συµβούλιο
του άρθρου 41. Ο υπάλληλος αναδιορίζεται µε τον βαθµό που
έφερε κατά τον χρόνο της απόλυσης ή της ανάκλησης του διο-
ρισµού του. Αν δεν υπάρχει κατά τον χρόνο του αναδιορισµού
κενή θέση, µε την απόφαση αναδιορισµού συστήνεται προσωπο-
παγής θέση. Ο αναδιοριζόµενος σε προσωποπαγή θέση κατα-
λαµβάνει την πρώτη θέση που κενώνεται στον ίδιο τοµέα και
βαθµό. 

5. Τα άρθρα που αναφέρονται στον διορισµό, ισχύουν και για
τον αναδιορισµό.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ζ’
ΔΟΚΙΜΑΣΤΙΚΗ ΥΠΗΡΕΣΙΑ

Άρθρο 32
Δοκιµαστική υπηρεσία

1. Οι υπάλληλοι της Δικαστικής Αστυνοµίας µετά από τον διο-
ρισµό τους διανύουν διετή δοκιµαστική υπηρεσία. Κατά τη διάρ-
κεια της υπηρεσίας αυτής επιτρέπεται να απολυθούν, µόνο για
λόγους που ανάγονται στην υπηρεσία τους µετά από απόφαση
του υπηρεσιακού συµβουλίου του άρθρου 41.

2. Μέσα σε έναν (1) µήνα από τη συµπλήρωση της δοκιµαστι-
κής υπηρεσίας, το αρµόδιο υπηρεσιακό συµβούλιο του άρθρου
41 αποφασίζει αν ο δόκιµος υπάλληλος είναι κατάλληλος για µο-
νιµοποίηση, µετά από έκθεση που υποβάλλει ο εποπτεύων δικα-
στικός λειτουργός στις περιπτώσεις των περιφερειακών
υπηρεσιών, ή ο Διευθυντής της Δικαστικής Αστυνοµίας όταν ο
υπάλληλος υπηρετεί στη Διεύθυνση Δικαστικής Αστυνοµίας. Αν
κριθεί κατάλληλος, o υπάλληλος µονιµοποιείται µε πράξη του ορ-
γάνου που είναι αρµόδιο για τον διορισµό. Με πράξη του ίδιου
οργάνου απολύεται ο υπάλληλος που κρίνεται ακατάλληλος.

3. Αν η συµπλήρωση του χρόνου δοκιµαστικής υπηρεσίας πα-
ρατείνεται λόγω άδειας συνεπεία ασθένειας, κύησης, λοχείας ή
ανατροφής τέκνου, η εκ των υστέρων µονιµοποίηση του υπαλ-
λήλου ενεργεί αναδροµικά ως προς όλες τις συνέπειες. 

4. Το υπηρεσιακό συµβούλιο του άρθρου 41 δύναται, µε αιτιο-
λογηµένη απόφασή του, να παρατείνει τον χρόνο δοκιµαστικής
υπηρεσίας για ένα (1) ακόµη έτος, εφόσον δεν µπορεί να σχη-
µατίσει σαφή γνώµη για την καταλληλότητα του δόκιµου υπαλ-
λήλου της Δικαστικής Αστυνοµίας για µονιµοποίηση.

Άρθρο 33
Εισαγωγική εκπαίδευση και επιµόρφωση

1. Το προσωπικό της Δικαστικής Αστυνοµίας, αµέσως µετά
από την ανάληψη υπηρεσίας, σύµφωνα µε το άρθρο 29, παρα-
κολουθεί ειδική εισαγωγική εκπαίδευση για κάθε τοµέα της Δι-
καστικής Αστυνοµίας τουλάχιστον τετράµηνης διάρκειας.

2. Η ΕΛ.ΑΣ., το Ε.Κ.Δ.Δ.Α. και οι λοιπές υπηρεσίες του Δηµο-
σίου παρέχουν το αναγκαίο προσωπικό και την υλικοτεχνική υπο-
στήριξη για την υλοποίηση της εισαγωγικής εκπαίδευσης. Ειδικά
η εκπαίδευση του προσωπικού του αστυνοµικού τοµέα της Δικα-
στικής Αστυνοµίας στην «Οπλοτεχνική - Σκοποβολή» πραγµατο-
ποιείται από την ΕΛ.ΑΣ., σύµφωνα µε την παρ. 1 του άρθρου 5
του                             ν. 3169/2003 (Α’ 189).

3. Τα έξοδα της εισαγωγικής εκπαίδευσης του προσωπικού
της Δικαστικής Αστυνοµίας καλύπτονται από πιστώσεις του προ-
ϋπολογισµού του Υπουργείου Δικαιοσύνης.

4. Η Δικαστική Αστυνοµία υποχρεούται να µεριµνά για την επι-
µόρφωση και την τακτική επανεκπαίδευση των υπαλλήλων της
σε όλη τη διάρκεια της σταδιοδροµίας τους ανεξάρτητα από την
κατηγορία, τον κλάδο, την ειδικότητα και τον βαθµό τους. Η επι-
µόρφωση µπορεί να είναι γενική ή να έχει τη µορφή εξειδίκευσης
σε αντικείµενα της υπηρεσίας του υπαλλήλου. Με απόφαση του
Διευθυντή της Δικαστικής Αστυνοµίας η συµµετοχή του προσω-
πικού σε προγράµµατα επιµόρφωσης µπορεί να ορίζεται και ως
υποχρεωτική.

ΚΕΦΑΛΑIΟ Η’
ΕΞΕΛΙΞΗ - ΠΡΟΑΓΩΓΗ - ΕΠΙΛΟΓΗ ΠΡΟΪΣΤΑΜΕΝΩΝ

Άρθρο 34
Βαθµολογική εξέλιξη

1. Για την προαγωγή από βαθµό σε βαθµό για το προσωπικό
του πολιτικού τοµέα της Δικαστικής Αστυνοµίας απαιτείται: 

α) από τον βαθµό Δ’ στον βαθµό Γ’ τριετής υπηρεσία στον
βαθµό Δ’, 

β) από τον βαθµό Γ’ στον βαθµό Β’ πενταετής υπηρεσία στον
βαθµό Γ’, και

γ) από τον βαθµό Β’ στον βαθµό Α’ επταετής υπηρεσία στον
βαθµό Β’. 

Τα δύο (2) πρώτα έτη που διανύονται στον εισαγωγικό βαθµό
όλων των κατηγοριών, αποτελούν δοκιµαστική υπηρεσία, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 32. Η κρίση για την προαγωγή στον επόµενο
βαθµό γίνεται από το αρµόδιο υπηρεσιακό συµβούλιο του άρ-
θρου 42.

2. Για το προσωπικό του αστυνοµικού τοµέα της Δικαστικής
Αστυνοµίας τηρείται επετηρίδα. Η αρχαιότητα του προσωπικού
σε κάθε βαθµό προσδιορίζεται από τη χρονολογία κτήσεως του
βαθµού. Η κρίση για την προαγωγή στον επόµενο βαθµό γίνεται
από το αρµόδιο υπηρεσιακό συµβούλιο του άρθρου 41. Οι προσ-
λαµβανόµενοι ως φρουροί προάγονται µέχρι και τον βαθµό του
Αστυνόµου. Αυτοί προάγονται στο βαθµό του Υπαρχιφύλακα, Αρ-
χιφύλακα και Αστυνόµου µε τη συµπλήρωση τουλάχιστον δέκα
(10), δεκατεσσάρων (14) και είκοσι τεσσάρων (24) ετών πραγµα-
τικής υπηρεσίας από την πρόσληψή τους, αντίστοιχα. Οι προσ-
λαµβανόµενοι ως Υπαρχιφύλακες προάγονται στον βαθµό του
Αρχιφύλακα και του Αστυνόµου µε τη συµπλήρωση τουλάχιστον
τεσσάρων (4) και οκτώ (8) ετών πραγµατικής υπηρεσίας από την
πρόσληψή τους, αντίστοιχα. Οι προσλαµβανόµενοι ως Αρχιφύ-
λακες προάγονται στον βαθµό του Αστυνόµου µε τη συµπλή-
ρωση τουλάχιστον τεσσάρων (4) ετών πραγµατικής υπηρεσίας
από τη πρόσληψή τους. 
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Άρθρο 35
Διαδικασία προαγωγών

1. Οι προαγωγές διενεργούνται ύστερα από απόφαση του
υπηρεσιακού συµβουλίου του άρθρου 41. Οι υπάλληλοι της Δι-
καστικής Αστυνοµίας προάγονται στον αµέσως επόµενο βαθµό
εφόσον έχουν συµπληρώσει τον απαιτούµενο χρόνο στον βαθµό
που κατέχουν, σύµφωνα µε το άρθρο 34 και χαρακτηρίζονται
τουλάχιστον καλοί ως προς τα ουσιαστικά προσόντα. Ειδικά για
την προαγωγή στον βαθµό Α’ των υπαλλήλων του πολιτικού
τοµέα της Δικαστικής Αστυνοµίας, καθώς και στον βαθµό του
Αστυνόµου, οι υπάλληλοι πρέπει να χαρακτηρίζονται τουλάχι-
στον πολύ καλοί ως προς τα ανωτέρω προσόντα. 

2. Το υπηρεσιακό συµβούλιο του άρθρου 41, για να διαπιστώ-
σει τη συνδροµή των ουσιαστικών στοιχείων, λαµβάνει υπόψη
όλα τα στοιχεία του προσωπικού µητρώου του υπαλλήλου από
τα οποία προκύπτουν η δραστηριότητά του στην υπηρεσία, η
επαγγελµατική του επάρκεια, η πρωτοβουλία και η αποτελεσµα-
τικότητά του. Για τον σχηµατισµό της κρίσης του, λαµβάνει
υπόψη του, ιδίως, τις εκθέσεις αξιολόγησης της τελευταίας πεν-
ταετίας. 

3. Τον Μάρτιο και τον Σεπτέµβριο κάθε έτους αποστέλλονται
από την αρµόδια υπηρεσία στα οικεία υπηρεσιακά συµβούλια
του άρθρου 41 τα ερωτήµατα για κρίση προς προαγωγή των
υπαλλήλων που συµπληρώνουν τον απαιτούµενο για προαγωγή
στον επόµενο βαθµό χρόνο υπηρεσίας έως τις 31 Μαρτίου ή έως
τις 30 Σεπτεµβρίου, αντίστοιχα. Με βάση τα ερωτήµατα αυτά τα
υπηρεσιακά συµβούλια επιλαµβάνονται, αντίστοιχα, έως τις 30
Απριλίου ή έως τις 31 Οκτωβρίου του ίδιου έτους. 

4. Οι υπάλληλοι που κρίνονται προακτέοι κατά τις παρ. 1 έως
3 προάγονται υποχρεωτικά, µε πράξη του Διευθυντή της Δικα-
στικής Αστυνοµίας, η οποία εκδίδεται µέσα σε δεκαπέντε (15)
ηµέρες από την περιέλευση της απόφασης του υπηρεσιακού
συµβουλίου στο Υπουργείο Δικαιοσύνης. Η προαγωγή ανατρέχει
υποχρεωτικά στον χρόνο, κατά τον οποίο ο υπάλληλος συµπλή-
ρωσε τον απαιτούµενο χρόνο υπηρεσίας. 

5. Για τη συµπλήρωση του χρόνου που απαιτείται για την κρίση
προς προαγωγή δεν υπολογίζονται: 

α) ο χρόνος της διαθεσιµότητας, 
β) ο χρόνος της αργίας που επιβλήθηκε είτε εξαιτίας ποινικής

δίωξης που κατέληξε σε οποιαδήποτε καταδίκη είτε εξαιτίας πει-
θαρχικής δίωξης που κατέληξε σε πειθαρχική ποινή τουλάχιστον
προστίµου αποδοχών τριών (3) µηνών, 

γ) ο χρόνος της αδικαιολόγητης αποχής από τα καθήκοντα, 
δ) ο χρόνος της προσωρινής παύσης, 
ε) ο χρόνος άδειας χωρίς αποδοχές που δεν αποτελεί χρόνο

πραγµατικής δηµόσιας υπηρεσίας, 
στ) ο χρόνος αναστολής άσκησης καθηκόντων, εφόσον το

υπηρεσιακό συµβούλιο του άρθρου 41 αποφάσισε να θέσει τον
υπάλληλο σε αργία, σύµφωνα µε το ίδιο άρθρο.

Άρθρο 36
Επιλογή προϊστάµενων οργανικών µονάδων

1. Προϊστάµενοι των οργανικών µονάδων τοποθετούνται υπάλ-
ληλοι της Δικαστικής Αστυνοµίας. Ως οργανικές µονάδες ορίζον-
ται η Διεύθυνση Δικαστικής Αστυνοµίας, τα Τµήµατα Πολιτικού
Τοµέα και Αστυνοµικού Τοµέα της Διεύθυνσης Δικαστικής Αστυ-
νοµίας, οι Περιφερειακές Υπηρεσίες Δικαστικής Αστυνοµίας Πο-
λιτικού Τοµέα και οι Περιφερειακές Υπηρεσίες Δικαστικής
Αστυνοµίας Αστυνοµικού Τοµέα που οργανώνονται σε επίπεδο
τµήµατος, σύµφωνα µε όσα ορίζονται στις περ. β’ και γ’ της παρ.
2 του άρθρου 3.

2. Προϊστάµενος της Διεύθυνσης Δικαστικής Αστυνοµίας είναι
ο Διευθυντής της Δικαστικής Αστυνοµίας, σύµφωνα µε την παρ.
3 του άρθρου 3.

3. Ως προϊστάµενοι Τµήµατος Πολιτικού και Αστυνοµικού
Τοµέα επιλέγονται υπάλληλοι κλάδου ΠΕ, ΤΕ ή ΔΕ του οικείου
τοµέα, κατά το προβάδισµα που προβλέπεται στο άρθρο 97 του
ν. 3528/2007, οι οποίοι έχουν τουλάχιστον πενταετή υπηρεσία ως
υπάλληλοι, εφόσον: α) κατέχουν τον βαθµό Α’ ή τον βαθµό Αστυ-

νόµου ή β) έχουν ασκήσει για τουλάχιστον ένα (1) έτος καθή-
κοντα προϊσταµένου τµήµατος. 

4. Η επιλογή προϊσταµένου οργανικής µονάδας γίνεται ύστερα
από αίτηση υποψηφιότητας, δυνάµει προκήρυξης που εκδίδεται
από τη Διεύθυνση Δικαστικής Αστυνοµίας, η οποία υποβάλλεται
σε αυτόν που εποπτεύει τη περιφερειακή υπηρεσία στην οποία
υπηρετεί ο αιτών ή στον Διευθυντή Δικαστικής Αστυνοµίας, όταν
ο αιτών υπηρετεί στη Διεύθυνση Δικαστικής Αστυνοµίας, µέσα
σε αποκλειστική προθεσµία που τάσσεται µε πράξη του Υπουρ-
γού Δικαιοσύνης και δεν µπορεί να είναι µικρότερη από δέκα (10)
ηµέρες. Η προθεσµία αυτή αρχίζει από την ηµεροµηνία κατά την
οποία ο ενδιαφερόµενος έλαβε γνώση της προκήρυξης µε επι-
µέλεια του οικείου εποπτεύοντος ή του Διευθυντή Δικαστικής
Αστυνοµίας, αντιστοίχως. Ο οικείος εποπτεύων ή ο Διευθυντής
Δικαστικής Αστυνοµίας αντιστοίχως, αποστέλλει την αίτηση στο
αρµόδιο υπηρεσιακό συµβούλιο του άρθρου 41 µέσα σε δύο (2)
ηµέρες από την υποβολή της και την κοινοποιεί στο Υπουργείο
Δικαιοσύνης. 

5. Για την επιλογή προϊσταµένου τµήµατος ο αριθµός των κρι-
νόµενων υπαλλήλων είναι τουλάχιστον διπλάσιος του αριθµού
των κενών θέσεων τις οποίες αφορά η κρίση. Εφόσον δεν συµ-
πληρώνεται ο αριθµός αυτός από υπαλλήλους που έχουν τα τυ-
πικά προσόντα που προβλέπονται στην παρ. 4 και έχουν
υποβάλει αίτηση υποψηφιότητας, ο πίνακας των υπαλλήλων που
κρίνονται για προϊστάµενοι τµήµατος συµπληρώνεται από κατό-
χους βαθµού Α’ ή Αστυνόµου µε πλεονάζοντα χρόνο τουλάχιστον
πέντε (5) έτη και έχουν υποβάλει αίτηση. Εάν δεν υπάρχουν
υπάλληλοι µε βαθµό Α’ ή Αστυνόµου ή ο αριθµός δεν επαρκεί, ο
πίνακας των υπαλλήλων που κρίνονται για προϊστάµενοι τµήµα-
τος, συµπληρώνεται από κατόχους βαθµού Β’ ή Αρχιφύλακα µε
πλεονάζοντα χρόνο τουλάχιστον πέντε (5) έτη και έχουν υποβά-
λει αίτηση υποψηφιότητας. Εάν και τη φορά αυτή δεν συµπλη-
ρώνεται ο απαιτούµενος αριθµός, κρίνονται οι υπάλληλοι που
έχουν τον βαθµό Α’ ή Β’, Αστυνόµοι ή Αρχιφύλακες, αντίστοιχα,
και έχουν υποβάλει αίτηση. Εάν ούτε τότε συµπληρώνεται ο
απαιτούµενος αριθµός, το αρµόδιο υπηρεσιακό συµβούλιο του
άρθρου 41, εκτιµώντας τις ανάγκες της υπηρεσίας, µπορεί, κατ’
εξαίρεση, να επιλέξει ως προϊστάµενο και χωρίς αίτηση, υπάλ-
ληλο που έχει τα τυπικά προσόντα κατά την ανωτέρω σειρά. 

6. Δεν επιτρέπεται να είναι υποψήφιος για επιλογή σε θέση
προϊσταµένου υπάλληλος που αποχωρεί αυτοδικαίως από την
υπηρεσία εντός ενός (1) έτους από την ηµεροµηνία λήξης της
προθεσµίας υποβολής των υποψηφιοτήτων. 

7. Δεν επιτρέπεται να είναι υποψήφιος για επιλογή σε θέση
προϊσταµένου ούτε να τοποθετηθεί προϊστάµενος υπάλληλος ο
οποίος τελεί σε διαθεσιµότητα ή αργία ή έχει παραπεµφθεί µε
τελεσίδικο βούλευµα ή απευθείας κλήση για κακούργηµα ή µε
τελεσίδικο βούλευµα για πληµµέληµα από τα αναφερόµενα στην
παρ. 1 του άρθρου 11 ή του έχει επιβληθεί τελεσίδικα οποιαδή-
ποτε πειθαρχική ποινή ανώτερη του προστίµου ύψους ίσου µε
τις αποδοχές τεσσάρων (4) µηνών για οποιοδήποτε πειθαρχικό
παράπτωµα µέχρι τη διαγραφή της ποινής. 

8. Οι προϋποθέσεις και τα προσόντα επιλογής συντρέχουν
κατά την ηµεροµηνία λήξης της προθεσµίας υποβολής αιτήσεων
υποψηφιότητας.

Άρθρο 37
Θητεία, αναπλήρωση και παύση προϊσταµένων

1. Όσοι επιλέγονται ως προϊστάµενοι, σύµφωνα µε το άρθρο
36, τοποθετούνται µε πράξη του Διευθυντή της Δικαστικής Αστυ-
νοµίας, ύστερα από απόφαση του υπηρεσιακού συµβουλίου του
άρθρου 41, ως προϊστάµενοι οργανικής µονάδας, για τρία (3)
έτη. 

2. Με απόφαση του υπηρεσιακού συµβουλίου του άρθρου 41 ο
προϊστάµενος απαλλάσσεται από τα καθήκοντά του και πριν από
τη λήξη της τριετίας για σοβαρό λόγο που ανάγεται σε πληµµελή
άσκηση των υπηρεσιακών του καθηκόντων. Ο προϊστάµενος µπο-
ρεί, επίσης, να απαλλάσσεται από τα καθήκοντά του µε αίτησή
του, ύστερα από απόφαση του υπηρεσιακού συµβουλίου του άρ-
θρου 41, εκτός αν συντρέχουν σοβαρές υπηρεσιακές ανάγκες. 
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3. Αν κενωθεί ή συσταθεί θέση προϊσταµένου πριν από τη λήξη
της τριετίας, το υπηρεσιακό συµβούλιο του άρθρου 41 επιλέγει
προϊστάµενο για το χρονικό διάστηµα που αποµένει έως τη συµ-
πλήρωση της τριετίας. Αν το χρονικό αυτό διάστηµα είναι µικρό-
τερο από έξι (6) µήνες, δεν επιλέγεται προϊστάµενος και
εφαρµόζεται η παρ. 4. 

4. Σε περίπτωση απουσίας ή κωλύµατος προϊσταµένου οργα-
νικής µονάδας, τον προϊστάµενο που απουσιάζει ή κωλύεται ανα-
πληρώνει ο ανώτερος κατά βαθµό προϊστάµενος των
υποκειµένων οργανικών µονάδων και, αν υπάρχουν περισσότεροι
οµοιόβαθµοι, ο προϊστάµενος που έχει τον περισσότερο χρόνο
υπηρεσίας στον βαθµό. Αν δεν υπάρχει υποκείµενη οργανική µο-
νάδα, τον προϊστάµενο αναπληρώνει ο ανώτερος κατά βαθµό
υπάλληλος που υπηρετεί στην ίδια οργανική µονάδα τουλάχι-
στον έξι (6) µήνες και, εφόσον υπηρετούν περισσότεροι υπάλλη-
λοι µε τον ίδιο βαθµό, εκείνος που έχει τον περισσότερο χρόνο
πραγµατικής υπηρεσίας στον βαθµό αυτόν. Αν το κώλυµα ή η
απουσία διαρκεί για διάστηµα µεγαλύτερο των έξι (6) µηνών, το
οικείο υπηρεσιακό συµβούλιο του άρθρου 41 ορίζει αναπληρωτή
προϊστάµενο για όσο χρόνο διαρκεί το κώλυµα ή η απουσία. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Θ’
ΥΠΗΡΕΣΙΑΚΕΣ ΜΕΤΑΒΟΛΕΣ 

Άρθρο 38
Κατανοµή

Οι υπάλληλοι της Δικαστικής Αστυνοµίας, πολιτικού και αστυ-
νοµικού τοµέα, µετά από τον διορισµό και τη τοποθέτησή τους,
κατανέµονται περαιτέρω σε θέση οργανικής µονάδας, µε από-
φαση του Διευθυντή της Δικαστικής Αστυνοµίας ή του επο-
πτεύοντος την περιφερειακή υπηρεσία, κατά λόγο
αρµοδιότητας. 

Άρθρο 39
Λόγοι και διαδικασία µεταθέσεων

1. Μετάθεση εντός του ίδιου τοµέα επιτρέπεται µετά από αί-
τηση του υπαλλήλου, µόνον όταν υπάρχει κενή θέση: α) για λό-
γους υγείας, β) για συνυπηρέτηση και γ) για αµοιβαία µετάθεση. 

2. Κατ’ εξαίρεση επιτρέπεται µετάθεση χωρίς σχετική αίτηση,
αν έχουν δηµιουργηθεί από µέρους του υπαλλήλου συνθήκες, οι
οποίες προκαλούν σοβαρά προβλήµατα στη λειτουργία της υπη-
ρεσίας ή καθιστούν δυσχερή την εκπλήρωση των καθηκόντων
του. Στην περίπτωση αυτή απαιτείται ειδική αιτιολογία για τη µε-
τάθεση. 

3. Η µετάθεση διενεργείται µε απόφαση του Διευθυντή της Δι-
καστικής Αστυνοµίας, ύστερα από σύµφωνη γνώµη του οικείου
υπηρεσιακού συµβουλίου του άρθρου 41. Κατά τους µήνες Απρί-
λιο και Νοέµβριο κάθε έτους αποστέλλονται από την αρµόδια
υπηρεσία στα οικεία υπηρεσιακά συµβούλια τα ερωτήµατα περί
µεταθέσεων. Με βάση τα ερωτήµατα αυτά, τα υπηρεσιακά συµ-
βούλια επιλαµβάνονται, έως τις 31 Μαΐου και έως τις 31 Δεκεµ-
βρίου του ιδίου έτους. 

4. Με το έγγραφο µε το οποίο ανακοινώνεται στον υπάλληλο
Δικαστικής Αστυνοµίας η µετάθεσή του τάσσεται σε αυτόν, ανά-
λογα µε την απόσταση και τα διαθέσιµα µέσα συγκοινωνίας, η
αναγκαία προθεσµία για τη µετάβαση στη νέα του θέση. Η προ-
θεσµία µπορεί να διαρκεί από δεκαπέντε (15) ηµέρες έως έναν
(1) µήνα. 

5. Οι υπάλληλοι δεν µετατίθενται πριν συµπληρώσουν διετία
στην υπηρεσία στην οποία τοποθετήθηκαν κατά τον διορισµό
τους. 

6. Κατ’ εξαίρεση επιτρέπεται, µε απόφαση υπηρεσιακού συµ-
βουλίου του άρθρου 41, µετάθεση, πριν από την παρέλευση του
ανωτέρω χρονικού διαστήµατος, είτε σε περίπτωση αµοιβαίας
µετάθεσης υπαλλήλων είτε για σοβαρούς λόγους, υπηρεσιακούς
ή υγείας. 

Άρθρο 40
Απόσπαση 

1. Η απόσπαση, δηλαδή η αποµάκρυνση µόνιµου υπαλλήλου
για ορισµένο χρονικό διάστηµα από την υπηρεσία στην οποία ανή-
κει η οργανική θέση που κατέχει και η ανάθεση σε αυτόν καθη-
κόντων σε άλλη περιφερειακή υπηρεσία ή στη Διεύθυνση
Δικαστικής Αστυνοµίας του οικείου τοµέα, διενεργείται για την κά-
λυψη εξαιρετικών υπηρεσιακών αναγκών προσωρινού χαρακτήρα
και αφορά στην άσκηση καθηκόντων τοµέα για τον οποίο ο υπάλ-
ληλος διαθέτει τα απαιτούµενα τυπικά και ουσιαστικά προσόντα.
Απόσπαση για σοβαρούς προσωπικούς λόγους είναι δυνατή κατ’
εξαίρεση και εφόσον οι ανάγκες της υπηρεσίας το επιτρέπουν. 

2. Η απόσπαση διενεργείται µε απόφαση του αρµόδιου οργά-
νου του Υπουργείου Δικαιοσύνης, µετά από σύµφωνη γνώµη του
υπηρεσιακού συµβουλίου του άρθρου 41, στην αρµοδιότητα του
οποίου ανήκει ο υπάλληλος. 

3. Η διάρκεια της απόσπασης δεν µπορεί να υπερβεί το ένα (1)
έτος. Παράταση επιτρέπεται µόνο για ένα (1) έτος ακόµη, µε την
ίδια διαδικασία. Ο χρόνος της απόσπασης λογίζεται για κάθε συ-
νέπεια ως χρόνος πραγµατικής υπηρεσίας στη θέση στην οποία
ο υπάλληλος ανήκει οργανικά. 

4. Νέα απόσπαση του ίδιου υπαλλήλου δεν επιτρέπεται πριν πα-
ρέλθει τριετία από τη λήξη της προηγούµενης. 

5. Για την απόσπαση συνεκτιµώνται από το υπηρεσιακό συµ-
βούλιο του άρθρου 41 η αίτηση του υπαλλήλου, ο τόπος της κα-
τοικίας του, η κατάσταση της υγείας του, η προσωπική και
οικογενειακή του κατάσταση και η συνυπηρέτηση µε τον ή τη σύ-
ζυγο ή το έτερο µέρος συµφώνου συµβίωσης. 

6. Μετά από τη λήξη της διάρκειας της απόσπασης ο υπάλλη-
λος επανέρχεται αυτοδικαίως και υποχρεωτικώς στην οργανική
του θέση. 

7. Η απόσπαση µπορεί να παύσει οποτεδήποτε πριν από τη λήξη
του χρονικού ορίου της παρ. 3 για λόγους που ανάγονται στην
υπηρεσία. 

8. Δεν επιτρέπεται η απόσπαση υπαλλήλου πριν από τη µονιµο-
ποίησή του.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ι’
ΣΥΛΛΟΓΙΚΑ ΟΡΓΑΝΑ - ΥΠΗΡΕΣΙΑΚΑ ΣΥΜΒΟΥΛΙΑ

Άρθρο 41
Υπηρεσιακά Συµβούλια

Υπηρεσιακά συµβούλια για τους υπαλλήλους της Δικαστικής
Αστυνοµίας είναι τα υπηρεσιακά συµβούλια του Υπουργείου Δι-
καιοσύνης που προβλέπονται στο άρθρο 159 του Κώδικα Κατά-
στασης Δηµοσίων Πολιτικών Διοικητικών Υπαλλήλων και
Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ.            [ν. 3528/2007 (A’ 26)]. Ως αιρετά µέλη
στο Συµβούλιο αυτό, όταν εξετάζονται θέµατα του τοµέα υπαλ-
λήλων Δικαστικής Αστυνοµίας, λαµβάνουν µέρος εκπρόσωποι
των υπαλλήλων του αντίστοιχου τοµέα. 

Άρθρο 42
Κανονισµός Λειτουργίας

Η Δικαστική Αστυνοµία λειτουργεί µε βάση τον Κανονισµό Λει-
τουργίας της. Ο Κανονισµός ρυθµίζει τα ειδικότερα θέµατα λει-
τουργίας της Δικαστικής Αστυνοµίας. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΙΑ’
ΛΟΙΠΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗ ΔΙΚΑΣΤΙΚΗ ΑΣΤΥΝΟΜΙΑ 

Άρθρο 43
Ρυθµίσεις λοιπών θεµάτων Δικαστικής Αστυνοµίας - 

Αναλογική εφαρµογή διατάξεων

1. Για όσα θέµατα δεν ρυθµίζονται από τον παρόντα, εφαρµό-
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ζεται αναλογικά ο Κώδικας Κατάστασης Δηµοσίων Πολιτικών Δι-
οικητικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ. [ν. 3528/2007 (A’
26)]. 

2. Ειδικώς, για τα θέµατα οπλοκατοχής, οπλοφορίας και χρή-
σης όπλων, κατά την εκτέλεση της υπηρεσίας, του προσωπικού
του αστυνοµικού τοµέα της Δικαστικής Αστυνοµίας εφαρµόζεται
αναλογικά ο ν. 3169/2003      (Α’ 189).

3. Ειδικώς για τα δικαιώµατα και τις υποχρεώσεις του προσω-
πικού του αστυνοµικού τοµέα της Δικαστικής Αστυνοµίας ως
προς: α) τις συνθήκες εργασίας, β) την ελευθερία της έκφρασης
και τη συνδικαλιστική ελευθερία και γ) την απεργία, εφαρµόζεται
αναλογικά το π.δ. 394/2001 (Α’ 274) και ο ν. 1264/1982 (Α’ 79). 

4. Ειδικώς για τα πειθαρχικά παραπτώµατα και τις πειθαρχικές
ποινές του προσωπικού του αστυνοµικού τοµέα της Δικαστικής
Αστυνοµίας εφαρµόζεται αναλογικά το π.δ. 120/2008 (Α’ 182). Οι
αποφάσεις των Πειθαρχικών Συµβουλίων προσβάλλονται µε προ-
σφυγή ουσίας στο αρµόδιο Διοικητικό Εφετείο. Ειδικότερα, όταν,
µε τις αποφάσεις των ως άνω Πειθαρχικών Συµβουλίων επιβάλ-
λονται οι πειθαρχικές ποινές της οριστικής παύσης και του υπο-
βιβασµού, αυτές προσβάλλονται µε προσφυγή ουσίας στο
Συµβούλιο της Επικρατείας.

ΜΕΡΟΣ ΤΡΙΤΟ
ΛΟΙΠΕΣ ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ 
ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ

Άρθρο 44
Διόρθωση παροραµάτων - Τροποποίηση άρθρου 86 

ν. 4938/2022

Στο πρώτο εδάφιο του άρθρου 86 του ν. 4938/2022   (Α’ 109)
µετά από τις λέξεις «υπηρεσιακές µεταβολές» διαγράφονται οι
λέξεις «της παρ. 1 του άρθρου 85» και οι λέξεις «ως προς τις λοι-
πές» αντικαθίστανται από τις λέξεις «δύο (2) τουλάχιστον ψή-
φους» και το άρθρο 86 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 86
Αποφάσεις Ανώτατου Δικαστικού Συµβουλίου 

του Ελεγκτικού Συνεδρίου - Διαφωνία - Προσφυγή

Προσφυγή στην Ολοµέλεια του Ελεγκτικού Συνεδρίου κατά
της απόφασης του Ανώτατου Δικαστικού Συµβουλίου, που
αφορά στις υπηρεσιακές µεταβολές, έχει δικαίωµα να ασκήσει
και αυτός τον οποίο αφορά η κρίση, εφόσον όµως έλαβε δύο (2)
τουλάχιστον ψήφους. Στην Ολοµέλεια ως δευτεροβάθµιο Ανώ-
τατο Δικαστικό Συµβούλιο µετέχει ο Γενικός Επίτροπος της Επι-
κρατείας ή ο νόµιµος αναπληρωτής του. Για την ύπαρξη
απαρτίας εφαρµόζεται το άρθρο 18 του ν. 4820/2021 (Α’ 130).
Κατά τα λοιπά εφαρµόζεται αναλόγως το άρθρο 81, όπου δε
στην παρ. 4 αυτού γίνεται παραποµπή, στις παρ. 2 και 3 του άρ-
θρου 34 του π.δ. 18/1989 (Α’ 8) νοείται παραποµπή στην παρ. 2
του άρθρου 21 του ν. 4820/2021.»

Άρθρο 45
Πεδίο εφαρµογής της δυνατότητας αµοιβαίας 

µετάταξης µεταξύ παρέδρου του πρωτοδικείου 
και παρέδρου της εισαγγελίας - Προσθήκη παρ. 10 

στο άρθρο 129 ν. 4938/2022 

Στο άρθρο 129 του ν. 4938/2022 (A’ 109) προστίθεται παρ. 10
ως εξής:

«10. Η δυνατότητα αµοιβαίας µετάταξης µεταξύ παρέδρου του
πρωτοδικείου και παρέδρου της εισαγγελίας, που προβλέπεται
στα εδάφια πρώτο και δεύτερο της παρ. 2 του άρθρου 87, κατα-
λαµβάνει τους παρέδρους πρωτοδικείου και εισαγγελίας που
πρόκειται να διοριστούν από την ΚΘ’ εκπαιδευτική σειρά της
Εθνικής Σχολής Δικαστικών Λειτουργών και εντεύθεν.» 

Άρθρο 46
Αληθής έννοια των διατάξεων σχετικά 

µε τη δυνατότητα άσκησης καθηκόντων διεύθυνσης 
στα δικαστήρια και στις εισαγγελίες

1. Κατά την αληθή έννοια του τρίτου εδαφίου της παρ. 5 του
άρθρου 17 και του τρίτου εδαφίου της παρ. 3 του άρθρου 18 του
ν. 4938/2022 (Α’ 109), η απαγόρευση επανεκλογής του ιδίου προ-
σώπου ως προέδρου ή τακτικού µέλους συµβουλίου διεύθυνσης
στον ίδιο βαθµό ιεραρχίας αφορά και στις θητείες όσων είχαν
εκλεγεί στον ίδιο βαθµό ιεραρχίας πριν την έναρξη ισχύος των
ως άνω διατάξεων.

2. Κατά την αληθή έννοια του δεύτερου εδαφίου της παρ. 10
του άρθρου 17 του ν. 4938/2022, στην τετραετία, πέραν της
οποίας δεν µπορεί να ασκήσει καθήκοντα διεύθυνσης ο ίδιος δι-
καστικός λειτουργός, συνυπολογίζεται και ο προγενέστερος της
ενάρξεως ισχύος της ως άνω διατάξεως χρόνος διεύθυνσης στο
ίδιο δικαστήριο. 

Άρθρο 47
Πεδίο εφαρµογής προσυµβατικού ελέγχου Ελεγκτικού 

Συνεδρίου - Προσθήκη παρ. 7 στο άρθρο 324
ν. 4700/2020

Στο άρθρο 324 του ν. 4700/2020 (Α’ 127) προστίθεται νέα παρ.
7, ως εξής:

«7. Νοµικά πρόσωπα στα οποία το Ελληνικό Δηµόσιο έπαψε
να ελέγχει άµεσα ή έµµεσα την πλειοψηφία του µετοχικού κεφα-
λαίου τους και δεν ορίζει ούτε ελέγχει άµεσα ή έµµεσα την πλει-
οψηφία των µελών της διοίκησής τους, δεν υπάγονται στον
προσυµβατικό έλεγχο του παρόντος.»

Άρθρο 48
Δυνατότητα εξ αποστάσεως συµµετοχής στις δίκες 

των Τµηµάτων του Ελεγκτικού Συνεδρίου - 
Προσθήκη παρ. 2 στο άρθρο 343 ν. 4700/2020

Στο άρθρο 343 του ν. 4700/2020 (Α’ 127) προστίθεται παρ. 2,
η υφιστάµενη παράγραφος αριθµείται ως παρ. 1  και το άρθρο
343 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 343
Εξ αποστάσεως πρόσβαση

1. Το Δικαστήριο παρέχει στους διαδίκους, µε ασφαλή σύν-
δεση και χρήση διαπιστευτηρίων πρόσβασης σε ηλεκτρονική
εφαρµογή, τη δυνατότητα εξ αποστάσεως πρόσβασης στα δικό-
γραφα ή έγγραφα που έχουν υποβληθεί ή που έχουν επιδοθεί µε
µέσα Τ.Π.Ε. ή ψηφιοποιηθεί. Η ανωτέρω ηλεκτρονική εφαρµογή
είναι προσβάσιµη µέσω της Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης της Δηµό-
σιας Διοίκησης (gov.gr-ΕΨΠ). Από την εφαρµογή του πρώτου
εδαφίου εξαιρούνται τα δικόγραφα ή έγγραφα στα οποία έχει
κριθεί από τον πρόεδρο του αρµόδιου δικαστικού σχηµατισµού,
ότι δεν επιτρέπεται η πρόσβαση, διότι παραβλάπτεται απόρρητο,
που προβλέπεται από ειδικές διατάξεις. Η πρόσβαση στα δικό-
γραφα και στα έγγραφα κάθε υπόθεσης τα οποία έχουν υποβλη-
θεί ή επιδοθεί µε µέσα Τ.Π.Ε. ή ψηφιοποιηθεί, είναι δυνατή µέχρι
τη συµπλήρωση πέντε (5) µηνών από την ηµεροµηνία της από-
φασης ή πράξης µε την οποία περατώνεται η υπόθεση αυτή ενώ-
πιον του οικείου δικαστικού σχηµατισµού.

2. Είναι δυνατή η παράσταση ή η παρουσία παραγόντων της
δίκης στα Τµήµατα του Ελεγκτικού Συνεδρίου µε τη χρήση τε-
χνολογιών αποµακρυσµένης σύνδεσης (εφαρµογή τηλεµατικής).
Για τον σκοπό αυτόν υποβάλλεται, προς τον Πρόεδρο του Δικα-
στηρίου ή του Τµήµατος, τουλάχιστον τρεις (3) ηµέρες πριν από
τη δικάσιµο, ηλεκτρονικά, αίτηση από τους πληρεξούσιους δικη-
γόρους, διαδίκους ή άλλους παράγοντες της δίκης, εφόσον



εδρεύουν ή κατοικούν εκτός της Περιφέρειας Αττικής. Με από-
φαση της Ολοµέλειας του Ελεγκτικού Συνεδρίου καθορίζονται ο
χρόνος έναρξης της σχετικής εφαρµογής τηλεµατικής, οι λεπτο-
µέρειες για τον τρόπο επαλήθευσης της ταυτότητας και επιβε-
βαίωσης της ιδιότητας των παραγόντων της δίκης, τα ειδικότερα
ζητήµατα λειτουργίας και ασφάλειας της εφαρµογής, τα κατάλ-
ληλα τεχνικά και οργανωτικά µέτρα ασφαλείας, καθώς και κάθε
αναγκαία τεχνική ή άλλη λεπτοµέρεια για την εφαρµογή του συ-
στήµατος τηλεµατικής. Με προεδρικό διάταγµα που εκδίδεται µε
πρόταση του Υπουργού Δικαιοσύνης ύστερα από εισήγηση της
Ολοµέλειας του Ελεγκτικού Συνεδρίου, η δυνατότητα αποµακρυ-
σµένης σύνδεσης µπορεί να επεκταθεί και σε άλλες κατηγορίες
προσώπων.»

Άρθρο 49
Πεδίο εφαρµογής της αναστολής των προθεσµιών 
που εισήχθησαν µε το πρώτο και δεύτερο εδάφιο 

της παρ. 1 του άρθρου 74 του ν. 4690/2020 
και την παρ. 1 του άρθρου 83 του ν. 4790/2021

1. Κατά την αληθή έννοια του πρώτου εδαφίου της παρ. 1 του
άρθρου 74 του ν. 4690/2020 (Α’ 104) και του πρώτου εδάφιου
της περ. α’ της παρ. 1 του άρθρου 83 του ν. 4790/2021 (Α’48)  ως
προθεσµίες άσκησης ενδίκων βοηθηµάτων και µέσων που ανε-
στάλησαν κατά το διάστηµα από 13.3.2020 ως 31.5.2020 και από
7.11.2020 έως 5.4.2021, νοούνται και οι προθεσµίες της παρ. 2
του άρθρου 518, της παρ. 5 του άρθρου 545 και της παρ. 3 του
άρθρου 564 του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας [π.δ. 503/1985, (Α’
182), ΚΠολΔ]. 

2. Κατά την αληθή έννοια του τρίτου εδαφίου της παρ. 1 του
άρθρου 74 του ν. 4690/2020 και του τρίτου εδαφίου της περ. α’
της παρ. 1 του άρθρου 83 του                       ν. 4790/2021 ως προ-
θεσµίες άσκησης ενδίκων µέσων των οποίων παρατείνεται η λήξη
νοούνται και οι προθεσµίες της παρ. 2 του άρθρου 518, της παρ.
5 του άρθρου 545 και της παρ. 3 του άρθρου 564 ΚΠολΔ.

Άρθρο 50
Αναστολή προθεσµιών κατά τον µήνα Αύγουστο -

Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 147 ΚΠολΔ

Η παρ. 2 του άρθρου 147 του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας
[π.δ. 503/1985, (Α’182), ΚΠολΔ] τροποποιείται µε την προσθήκη
στις αναστελλόµενες κατά το διάστηµα από 1 έως 31 Αυγούστου
προθεσµίες και αυτών που προβλέπονται στις παρ. 3 και 9 του
άρθρου 237, στην παρ. 2 του άρθρου 260, στην παρ. 1 και στα
εδάφια πρώτο και τρίτο της παρ. 2 του άρθρου 468 και η παρ. 2
του άρθρου 147 του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας διαµορφώνε-
ται ως εξής:

«2. Το χρονικό διάστηµα από 1 έως 31 Αυγούστου δεν υπολο-
γίζεται για τις προθεσµίες των άρθρων 503, 518 παρ. 1, 545
παρ.1 και 2, 564 παρ.1 και 2, καθώς και των άρθρων 153, 215
παρ. 2, 237  παρ. 1, 2, 3 και 9 και 238 παρ. 1, 260 παρ. 2, 468
παρ. 1 και 2 εδάφια πρώτο και τρίτο, 598, 632 παρ. 2, 633 παρ.
2, 642, 715 παρ. 5, 729 παρ. 5, 847 παρ. 1, 926 παρ. 2, 934 παρ.
1 στοιχ. α’ και β’, 943 παρ. 4, 955, 966 παρ. 2 και 3, 971 παρ. 1,
972 παρ. 1 στοιχ. β’, 973, 974, 979 παρ. 2, 985 παρ.1, 986, 988
παρ. 1, 995 και 997 παρ. 2.»

Άρθρο 51
Καταχώριση των πληρεξουσίων και λοιπών

νοµιµοποιητικών εγγράφων - Προσθήκη παρ. 7 
στο άρθρο 28 ν. 2717/1999 

Στο άρθρο 28 του Κώδικα Διοικητικής Δικονοµίας [ν.
2717/1999, (Α’ 97), ΚΔΔ] προστίθεται παρ. 7 και το άρθρο 28 δια-
µορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 28
Νοµιµοποίηση δικαστικών πληρεξουσίων

1. Για τις πράξεις της Προδικασίας θεωρείται ότι υπάρχει η

πληρεξουσιότητα, εφόσον είτε επακολουθήσει η νοµιµοποίηση
δικαστικού πληρεξουσίου είτε εµφανιστεί στο ακροατήριο ο διά-
δικος ή ο νόµιµος αντιπρόσωπος ή ο εκπρόσωπός του και δηλώ-
νει ότι εγκρίνει τη διενέργειά τους.

2. Αν, ως την πρώτη συζήτηση, δεν έχουν υποβληθεί τα στοι-
χεία της νοµιµοποίησης ή αυτά που έχουν υποβληθεί δεν είναι
πλήρη, το δικαστήριο, ύστερα από αίτηση του διαδίκου ή του νό-
µιµου αντιπροσώπου ή του εκπροσώπου ή του εµφανιζόµενου
ως δικαστικού πληρεξουσίου του, είτε αναβάλλει τη συζήτηση
είτε προχωρεί σε αυτή χορηγώντας εύλογη προθεσµία για την
υποβολή τους.

3. Αν, κατά τη διάσκεψη, διαπιστωθεί ότι τα κατά νόµο στοι-
χεία της νοµιµοποίησης έχουν µεν υποβληθεί όλα, είτε εξαρχής
είτε ύστερα από τη χορήγηση της κατά την προηγούµενη παρά-
γραφο προθεσµίας, πλην αυτά παρουσιάζουν ελλείψεις, ο πρό-
εδρος του δικαστηρίου ή του οικείου τµήµατος, µε πράξη του,
καλεί τον εµφανιζόµενο ως δικαστικό πληρεξούσιο να τα συµ-
πληρώσει, µέσα σε τασσόµενη από αυτόν ανατρεπτική προθε-
σµία.

4. Τα στοιχεία της νοµιµοποίησης που υποβάλλονται σύµφωνα
µε τις προηγούµενες παραγράφους, µπορούν να είναι και µετα-
γενέστερα από την ηµεροµηνία της συζήτησης.

5. Αν ο δικαστικός πληρεξούσιος του διαδίκου τελικώς δεν νο-
µιµοποιηθεί, οι διαδικαστικές πράξεις που διενεργήθηκαν από
αυτόν είναι αυτοδικαίως άκυρες και το σχετικό ένδικο βοήθηµα
ή µέσο απορρίπτεται.

6. Αν, ωσότου υποβληθούν τα στοιχεία της νοµιµοποίησης,
υπάρξει κίνδυνος για τα συµφέροντα διαδίκου, ο πρόεδρος του
δικαστηρίου ή του οικείου τµήµατος µπορεί, µε πράξη του, να
επιτρέψει τη διενέργεια των διαδικαστικών πράξεων που είναι
απαραίτητες για την αποτροπή του κινδύνου.

7. Τα πληρεξούσια και τα λοιπά νοµιµοποιητικά έγγραφα που
υποβάλλονται στο δικαστήριο πριν, κατά ή µετά την επ’ ακροα-
τηρίου συζήτηση, καταχωρίζονται υποχρεωτικά µε αριθµό πρω-
τοκόλλου στο Ολοκληρωµένο Σύστηµα Διαχείρισης Δικαστικών
Υποθέσεων Διοικητικής Δικαιοσύνης (ΟΣΔΔΥ-ΔΔ), κατά τη σειρά
καταθέσεως ή περιελεύσεως στο δικαστήριο.»

Άρθρο  52
Εκπρόσωπος τύπου δικαστηρίων και Γενικής 

Επιτροπείας της Επικρατείας - Προσθήκη παρ. 7Α 
στο άρθρο 15 ν. 4938/2022

Στο άρθρο 15 του ν. 4938/2022 (Α’ 109) προστίθεται παρ. 7Α,
ως εξής:

«7Α. Με απόφαση της ολοµέλειας των ανώτατων δικαστηρίων,
της Γενικής Επιτροπείας της Επικρατείας, των τακτικών διοικη-
τικών δικαστηρίων, των πρωτοδικείων και εφετείων Αθηνών, Θεσ-
σαλονίκης και Πειραιώς και των διοικητικών πρωτοδικείων και
εφετείων Αθηνών, Θεσσαλονίκης και Πειραιώς: α) ορίζεται ανά
τριετία ένας δικαστικός λειτουργός ως εκπρόσωπος τύπου του
οικείου δικαστηρίου ή της Γενικής Επιτροπείας και β) τίθεται το
πλαίσιο άσκησης των καθηκόντων του. Ο εκπρόσωπος τύπου επι-
κουρείται στο έργο του από έναν (1) δικαστικό υπάλληλο, κατά
προτίµηση του κλάδου ΠΕ Δικαστικής Επικοινωνίας και Διεθνών
Σχέσεων.»

Άρθρο 53
Εκπρόσωπος τύπου εισαγγελιών - Προσθήκη παρ. 5Α 

στο άρθρο 16 ν. 4938/2022

Στο άρθρο 16 του ν. 4938/2022 (Α’ 109) προστίθεται παρ. 5Α,
ως εξής:

«5Α. Με απόφαση της ολοµέλειας της Εισαγγελίας του Αρείου
Πάγου και των εισαγγελιών πρωτοδικών και εφετών Αθηνών,
Θεσσαλονίκης και Πειραιώς: α) ορίζεται ανά τριετία ένας εισαγ-
γελικός λειτουργός ως εκπρόσωπος τύπου της εισαγγελίας και
β) τίθεται το πλαίσιο άσκησης των καθηκόντων του. Ο εκπρόσω-
πος τύπου επικουρείται στο έργο του από έναν (1) δικαστικό
υπάλληλο, κατά προτίµηση του κλάδου ΠΕ Δικαστικής Επικοινω-
νίας και Διεθνών Σχέσεων.»
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Άρθρο 54
Συγκρότηση του δικαστικού σχηµατισµού 

της διαδικασίας σε συµβούλιο - Τροποποίηση 
παρ. 1 άρθρου 91 ν. 4700/2020

Στην παρ. 1 του άρθρου 91 του ν. 4700/2020 (Α’ 127) προστί-
θεται νέο δεύτερο εδάφιο και η παρ. 1 του άρθρου 91 διαµορ-
φώνεται ως εξής:

«1. Προφανώς απαράδεκτες ή προφανώς αβάσιµες, καθώς και
προφανώς βάσιµες αιτήσεις δικαστικής προστασίας µπορεί να
απορρίπτονται ή, αντίστοιχα, να γίνονται δεκτές µε οµόφωνη
απόφαση δικαστικού σχηµατισµού που λαµβάνεται σε συµβού-
λιο, το οποίο συγκροτείται από τον Πρόεδρο του Δικαστηρίου
και απαρτίζεται από τον ίδιο ή τον νόµιµο αναπληρωτή του, τον
πρώτο κατά σειρά αρχαιότητας Σύµβουλο που υπηρετεί στο Δι-
καστήριο ή τον νόµιµο αναπληρωτή του και τον δικαστή που ορί-
σθηκε από τον Πρόεδρο ως εισηγητής της υπόθεσης. Επί
υποθέσεων που εκκρεµούν στην Ολοµέλεια, αντί του πρώτου
κατά σειρά αρχαιότητας Συµβούλου, συµµετέχει ο πρώτος κατά
σειρά αρχαιότερος Αντιπρόεδρος. Επί υποθέσεων που εκκρε-
µούν σε Τµήµα, µέλη του σχηµατισµού µπορεί να ορισθούν και
Πάρεδροι που συµµετέχουν µε αποφασιστική ψήφο.»

Άρθρο 55
Πίνακας µεταφραστών Υπουργείου Δικαιοσύνης

1. Η ανάθεση της επίσηµης µετάφρασης εγγράφων κατόπιν αι-
τήµατος των δικαστικών υπηρεσιών και της κεντρικής υπηρεσίας
του Υπουργείου Δικαιοσύνης γίνεται από πίνακα, που καταρτίζεται
από το Υπουργείο Δικαιοσύνης και στον οποίο µπορούν να εγγρά-
φονται οι µεταφραστές που είναι εγγεγραµµένοι στο µητρώο του
άρθρου 147 του ν. 4781/2021 (Α’ 31).

2. Ο πίνακας καταρτίζεται µε απόφαση του αρµοδίου οργάνου
του Υπουργείου Δικαιοσύνης και ισχύει για ένα (1) ηµερολογιακό
έτος. Αν για οποιονδήποτε λόγο δεν καταστεί εφικτό να ολοκλη-
ρωθεί η διαδικασία κατάρτισής του µέχρι την έναρξη του ηµερο-
λογιακού έτους, η ισχύς του πίνακα του προηγούµενου έτους
παρατείνεται αυτοδικαίως και για διάστηµα που δεν δύναται να
υπερβαίνει τους δύο (2) µήνες από την παρέλευση του ηµερολο-
γιακού έτους.

3. Ο πίνακας καταρτίζεται κατόπιν έκδοσης πρόσκλησης εκδή-
λωσης ενδιαφέροντος που αναρτάται στην ιστοσελίδα του Υπουρ-
γείου Δικαιοσύνης, στην οποία αναφέρονται οι όροι υπό τους
οποίους παρέχεται το µεταφραστικό έργο, και ορίζονται, ιδίως, η
αµοιβή, µε κριτήρια την κατηγορία των προς µετάφραση εγγρά-
φων σύµφωνα µε την παρ. 1 του άρθρου 148 του ν. 4781/2021 και
το επείγον ή µη της µετάφρασης, καθώς και ο αριθµός των σελί-
δων µετάφρασης µέχρι του οποίου ο µεταφραστής, που ορίζεται,
δεν έχει δικαίωµα να αρνηθεί να διενεργήσει τη µετάφραση.

4. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Δικαιοσύνης και Οικονοµι-
κών ορίζονται τα στοιχεία που εγγράφονται στον πίνακα, η διαδι-
κασία κατάρτισής του, οι περιπτώσεις διαγραφής µεταφραστών
από τον πίνακα και οι συνέπειές της, οι προϋποθέσεις προσωρινής
απαλλαγής των µεταφραστών από τα καθήκοντά τους, η διαδικα-
σία ανάθεσης κάθε επιµέρους µετάφρασης, ο τρόπος σύναψης
της σχετικής σύµβασης, για την οποία µπορεί να προβλέπεται ότι
δεν απαιτείται η υπογραφή σχετικού συµβατικού κειµένου, οι όροι
διενέργειας των µεταφράσεων, οι υποχρεώσεις των µεταφρα-
στών, ο τρόπος αποστολής των προς µετάφραση κειµένων και των
µεταφράσεων, η µορφοποίηση των µεταφράσεων, οι περιπτώσεις
κατά τις οποίες µπορεί να τροποποιηθεί η σχετικώς συναφθείσα
σύµβαση, οι λόγοι κήρυξης ως έκπτωτου του µεταφραστή και οι
συνέπειες της έκπτωσης, η διαδικασία παραλαβής της µετάφρα-
σης, οι διαδικασίες εκκαθάρισης και πληρωµής της σχετικής δα-
πάνης, οι παρεκκλίσεις που εισάγονται σε περιπτώσεις
επείγουσας ανάγκης όσον αφορά τον τρόπο διενέργειας της ανά-
θεσης, της ανάληψης της σχετικής δαπάνης και της παραλαβής
της µετάφρασης, και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για την
εφαρµογή του παρόντος.

Άρθρο 56
Άµεση εκκαθάριση των ανεκκαθάριστων υποθέσεων 

και καταβολή των οφειλόµενων αποζηµιώσεων 
σε δικηγόρους από την παροχή νοµικής βοήθειας
- Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 14 και προσθήκη 

άρθρου 15Α στον ν. 3226/2004

1. Στην παρ. 1 του άρθρου 14 του ν. 3226/2004 (Α’ 24) προστί-
θεται νέα περ. γ’ ως εξής: 

«γ) Οι δικηγόροι που παρέχουν υπηρεσίες στο πλαίσιο της πα-
ροχής νοµικής βοήθειας, δικαιούνται πρόσθετης αποζηµίωσης για
έξοδα που αποδεδειγµένα πραγµατοποιήσαν για την διεκπεραί-
ωση της υπόθεσης, που τους ανατέθηκε. Προκειµένου να λάβουν
την πρόσθετη αποζηµίωση του πρώτου εδαφίου οφείλουν να προ-
σκοµίσουν στο ΤΑ.Χ.ΔΙ.Κ. τα σχετικά λογιστικά στοιχεία (παραστα-
τικά) που αποδεικνύουν την πραγµατοποίηση της δαπάνης.»

2. Μετά το άρθρο 15 του ν. 3226/2004 προστίθεται άρθρο 15Α
ως εξής:

«Άρθρο 15Α
Σύναψη προγραµµατικών συµβάσεων

1. Με προγραµµατική σύµβαση που συνάπτεται µεταξύ του
Υπουργείου Δικαιοσύνης, του ΤΑ.Χ.ΔΙ.Κ. και της Ολοµέλειας των
Προέδρων των Δικηγορικών Συλλόγων Ελλάδος του άρθρου 133
του ν. 4194/2013 (Α’ 208), δύναται να ανατίθενται από το ΤΑ.Χ.ΔΙ.Κ.
σε υπαλλήλους δικηγορικών συλλόγων ή δικηγόρους, κατ’ εξαί-
ρεση των κείµενων διατάξεων, εντολές για την επεξεργασία των
ανεκκαθάριστων υποθέσεων νοµικής βοήθειας και την καταβολή
του τµήµατος της αποζηµίωσης που καταβάλλεται στον δικαιούχο
δικηγόρο από την παροχή υπηρεσιών νοµικής βοήθειας προ της
οριστικής εκκαθάρισης, σύµφωνα µε το δεύτερο εδάφιο της παρ.
1 του άρθρου 15. Το ποσό που αναλογεί στην ανά υπόθεση αµοιβή
των υπαλλήλων των δικηγορικών συλλόγων ή των δικηγόρων,
στους οποίους ανατίθενται οι ως άνω εντολές από το ΤΑ.Χ.ΔΙ.Κ.,
καταβάλλεται από αυτό στην Ολοµέλεια των Προέδρων Δικηγο-
ρικών Συλλόγων Ελλάδος και αποτελεί τον προϋπολογισµό της
προγραµµατικής σύµβασης του πρώτου εδαφίου. Δεν επιτρέπεται
η ανάθεση εντολής κατά το πρώτο εδάφιο σε δικηγόρο που συµ-
µετέχει στους καταλόγους νοµικής βοήθειας.  

2. Η ανάθεση της εντολής του πρώτου εδαφίου της παρ. 1
στους υπαλλήλους ή δικηγόρους, µέσω της προγραµµατικής σύµ-
βασης της παρ. 1, διενεργείται µε την υπογραφή σχετικής σύµβα-
σης µεταξύ αυτών και του ΤΑ.Χ.ΔΙ.Κ.. Με την ολοκλήρωση του
ανατιθέµενου έργου οι συµβάσεις των υπαλλήλων ή δικηγόρων
λήγουν αυτοδικαίως.

3. Η ψηφιοποίηση των στοιχείων των εκκρεµών υποθέσεων γί-
νεται µε δαπάνη και ευθύνη του ΤΑ.Χ.ΔΙ.Κ. και µε τις διαδικασίες
ανάθεσης που προβλέπονται στον    ν. 4412/2016 (Α’ 147).

4. Οι υπάλληλοι και δικηγόροι της παρ. 1: α) ελέγχουν τη συν-
δροµή των νοµίµων προϋποθέσεων για την καταβολή του τµήµα-
τος της αποζηµίωσης που καταβάλλεται στον δικαιούχο δικηγόρο,
προ της οριστικής εκκαθάρισης σύµφωνα µε το δεύτερο εδάφιο
της παρ. 1 του άρθρου 15 και β) εφόσον συντρέχουν, εκδίδουν εν-
τολή πληρωµής του αναλογούντος ποσού. Η πράξη του πρώτου
εδαφίου παράγει πλήρη απόδειξη ως προς τα στοιχεία που εµπε-
ριέχονται σε αυτήν. Η καταβολή του τµήµατος της αποζηµίωσης
στους δικαιούχους νοµικής βοήθειας πραγµατοποιείται αµελλητί
µετά από την έκδοση της εντολής πληρωµής του πρώτου εδα-
φίου. 

5. Με απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου (Δ.Σ.) του
ΤΑ.Χ.ΔΙ.Κ. πραγµατοποιείται κάθε µήνα από υπαλλήλους του, τυ-
χαίος δειγµατοληπτικός έλεγχος σε ποσοστό τουλάχιστον δέκα
τοις εκατό (10%) των πράξεων της παρ. 4. Εάν από τον έλεγχο
προκύψει ότι πράξεις της παρ. 4, µε βάση τις οποίες χορηγήθηκε
αποζηµίωση, είναι εσφαλµένες ή ελλιπείς, οι σχετικές πράξεις,
κατά περίπτωση, ανακαλούνται ή µεταρρυθµίζονται µε απόφαση
των αρµοδίων υπαλλήλων του ΤΑ.Χ.ΔΙ.Κ., λόγω πλάνης περί τα
πράγµατα και αχρεωστήτως καταβληθέντα ποσά αναζητούνται
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από εκείνον που τα έλαβε βάσει του Κώδικα Είσπραξης Δηµοσίων
Εσόδων (ν.δ. 356/ 1974, Α’ 90), εντόκως. Εάν το σφάλµα ή οι ελ-
λείψεις οφείλονται σε βαρεία αµέλεια ή δόλο του προσώπου που
εξέδωσε την πράξη της παρ. 4, το πρόσωπο αυτό ευθύνεται εις
ολόκληρον µε τον αχρεωστήτως λαβόντα για την επιστροφή
ποσών που καταβλήθηκαν αχρεωστήτως εξαιτίας του σφάλµατος
ή της έλλειψης.

6. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Δικαιοσύνης και Οικονοµι-
κών κατόπιν εισήγησης του Δ.Σ. του ΤΑ.Χ.ΔΙ.Κ., ρυθµίζονται ο τρό-
πος επιλογής και αµοιβής των προσώπων που παρέχουν τις
υπηρεσίες του παρόντος, εξειδικεύεται η διαδικασία ανάθεσης και
καθορίζεται κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή
του παρόντος.»

Άρθρο 57
Πόροι της Ολοµέλειας των Προέδρων των Δικηγορικών Συλ-

λόγων Ελλάδας - Τροποποίηση παρ. 7 
άρθρου 133 ν. 4194/2013

To πρώτο εδάφιο της παρ. 7 του άρθρου 133 του  ν. 4194/2013
(Α’ 208) τροποποιείται, προκειµένου να προστεθούν ως πόροι της
Ολοµέλειας των Προέδρων των Δικηγορικών Συλλόγων Ελλάδος
και τα ποσά από προγραµµατικές συµβάσεις µε φορείς του δηµο-
σίου τοµέα, καθώς και από ειδικές διατάξεις και η παρ. 7 του άρ-
θρου 133 διαµορφώνεται ως εξής: 

«7. Πόροι της Ολοµέλειας είναι : α) η ετήσια συνδροµή κάθε δι-
κηγορικού συλλόγου, η οποία και καθορίζεται µε απόφαση της
Ολοµέλειας, β) ποσά που καταβάλλονται στο πλαίσιο προγραµ-
µατικών συµβάσεων της Ολοµέλειας µε φορείς του δηµοσίου
τοµέα, κατά την έννοια της περ. α’ της παρ. 1 του άρθρου 14 του
ν. 4270/2014         (Α’ 143), γ) κάθε άλλος πόρος που προβλέπεται
από ειδική διάταξη. Με κανονισµό, ο οποίος καταρτίζεται από
επταµελή επιτροπή και εγκρίνεται από την Ολοµέλεια µε πλειοψη-
φία των µελών της, ρυθµίζονται θέµατα λειτουργίας αυτής.»

Άρθρο 58
Καταργούµενες διατάξεις 

Το άρθρο 470 του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας [π.δ. 503/1985,
(Α’ 182), ΚΠολΔ] περί συζητήσεως στις υποθέσεις των µικροδια-
φορών και το άρθρο 471 ΚΠολΔ περί της δηµοσίευσης των απο-
φάσεων για τις υποθέσεις των µικροδιαφορών καταργούνται. 

ΜΕΡΟΣ ΤΕΤΑΡΤΟ
ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ, ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ 
ΚΑΙ ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 59
Εξουσιοδοτικές διατάξεις 

1. Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται µετά από πρόταση
των Υπουργών Δικαιοσύνης, Οικονοµικών και Εσωτερικών, συστή-
νονται ή καταργούνται οι περιφερειακές υπηρεσίες της Δικαστικής
Αστυνοµίας των περ. β’ και γ’ της παρ. 2 του άρθρου 3 και καθο-
ρίζεται η έδρα τους.

2. α. Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται µετά από πρόταση
των Υπουργών Δικαιοσύνης και Προστασίας του Πολίτη, καθορί-
ζονται οι αρµοδιότητες των περιφερειακών υπηρεσιών της Δικα-
στικής Αστυνοµίας του άρθρου 4. 

β. Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται µετά από πρόταση
των Υπουργών Δικαιοσύνης και Προστασίας του Πολίτη, καθορί-
ζονται οι λεπτοµέρειες σχετικά µε τη στολή και τον οπλισµό της
παρ. 7 του άρθρου 4, που φέρει το προσωπικό του αστυνοµικού
τοµέα της Δικαστικής Αστυνοµίας. 

3. Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται µετά από πρόταση
των Υπουργών Προστασίας του Πολίτη, Δικαιοσύνης και Εσωτε-
ρικών, τίθενται οι ουσιαστικές και διαδικαστικές ρυθµίσεις για την
πλήρωση των θέσεων υπαλλήλων της Δικαστικής Αστυνοµίας του
άρθρου 15 και, κατά παρέκκλιση από τις διατάξεις που αφορούν
στους δηµόσιους διοικητικούς υπαλλήλους, καθορίζονται ειδικά
προσόντα και προϋποθέσεις για την πρόσληψη του αστυνοµικού

προσωπικού της Δικαστικής Αστυνοµίας, καθώς και κάθε άλλο
σχετικό θέµα για την εφαρµογή του άρθρου 15. 

4. α. Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται µετά από πρόταση
του Υπουργού Δικαιοσύνης, οι θέσεις του άρθρου 16 κατανέµον-
ται στη Διεύθυνση Δικαστικής Αστυνοµίας και στις περιφερειακές
υπηρεσίες. 

β. Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται µετά από πρόταση
των Υπουργών Δικαιοσύνης, Οικονοµικών, Προστασίας του Πολίτη
και Εσωτερικών, δύνανται να συστήνονται και να καταργούνται ορ-
γανικές θέσεις του άρθρου 16, καθώς και να ανακα- τανέµονται
ανά κατηγορία και κλάδο.

5. α. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Δικαιοσύνης, Οικονοµι-
κών, Προστασίας του Πολίτη και Εσωτερικών, η οποία εκδίδεται
µετά από πρόταση, κατά λόγον αρµοδιότητας, ενός ή περισσοτέ-
ρων εκ των Προέδρων των ανώτατων δικαστηρίων, του Γενικού
Επιτρόπου της Επικρατείας στο Ελεγκτικό Συνέδριο και του Γενι-
κού Επιτρόπου της Επικρατείας των τακτικών διοικητικών δικαστη-
ρίων και δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως,
προκηρύσσεται ο διαγωνισµός του άρθρου 20 για τη πλήρωση
των κενών οργανικών θέσεων των υπαλλήλων των περιφερειακών
υπηρεσιών της Δικαστικής Αστυνοµίας. 

β. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Δικαιοσύνης, Οικονοµικών,
Προστασίας του Πολίτη και Εσωτερικών, προκηρύσσεται διαγω-
νισµός για τη πλήρωση των κενών οργανικών θέσεων των υπαλ-
λήλων της Διεύθυνσης Δικαστικής Αστυνοµίας του άρθρου 20. 

6. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Δικαιοσύ-
νης, ρυθµίζονται τα θέµατα που σχετίζονται µε τις αποδοχές των
µελών των Επιτροπών του άρθρου 22, των εξεταστών, των επιτη-
ρητών και των γραµµατέων των επιτροπών διαγωνισµού και τη δια-
δικασία καταβολής τους, καθώς και κάθε άλλο σχετικό θέµα για
την εφαρµογή του άρθρου 22.

7. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Προστασίας του Πολίτη,
Δικαιοσύνης και Εσωτερικών, καθορίζονται ο τόπος και ο τρόπος
διενέργειας, καθώς και το περιεχόµενο της εισαγωγικής εκπαίδευ-
σης του άρθρου 33, το εκπαιδευτικό προσωπικό, οι χώροι και οι
εγκαταστάσεις που χρησιµοποιούνται για την εκπαιδευτική διαδι-
κασία και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή του
άρθρου 33. Με την ίδια απόφαση ορίζεται ένας ανώτατος ή ανώ-
τερος δικαστικός λειτουργός που υπηρετεί σε δικαστήριο της
Αθήνας ως υπεύθυνος εκπαίδευσης για την εισαγωγική εκπαί-
δευση του πολιτικού προσωπικού της Δικαστικής Αστυνοµίας και
ένας Αστυνοµικός Διευθυντής ή Αστυνοµικός Υποδιευθυντής ή
Αστυνόµος Α’ της ΕΛ.ΑΣ., ως υπεύθυνος εκπαίδευσης για την ει-
σαγωγική εκπαίδευση του προσωπικού του αστυνοµικού τοµέα
της Δικαστικής Αστυνοµίας που επιλέγεται �ε διαταγή της Διεύ-
θυνσης Εκπαίδευσης και Ανάπτυξης Ανθρωπίνων Πόρων του Αρ-
χηγείου της ΕΛ.ΑΣ.. 

8. Με προεδρικό διάταγµα, κατόπιν πρότασης των Υπουργών
Δικαιοσύνης, Οικονοµικών και Εσωτερικών, καταρτίζεται ο Κανο-
νισµός Λειτουργίας της Δικαστικής Αστυνοµίας του άρθρου 42.    

Άρθρο 60
Μεταβατικές διατάξεις 

1. Για την κάλυψη των άµεσων αναγκών των υπηρεσιών του πο-
λιτικού τοµέα της Δικαστικής Αστυνοµίας κατά τα τρία (3) πρώτα
έτη εφαρµογής του παρόντος, οι οργανικές θέσεις που πρόκειται
να συσταθούν µε το προεδρικό διάταγµα του άρθρου 16 δύνανται
να πληρούνται µε αποσπάσεις ή µετατάξεις προσωπικού, σύµ-
φωνα µε τα άρθρα 31 και 35 του ν. 4873/2021 (Α’ 248) και την παρ.
1 του άρθρου 177 του ν. 4876/2021 (Α’ 251).

2. Ελλείψει υπαλλήλων της Δικαστικής Αστυνοµίας που πλη-
ρούν τα κριτήρια επιλεξιµότητας, που ορίζονται στο άρθρο 36 και
µέχρι την πρώτη εφαρµογή της εν λόγω διαδικασίας, για την επι-
λογή προϊσταµένων των τµηµάτων της Διεύθυνσης Δικαστικής
Αστυνοµίας επιλέγονται υπάλληλοι του Υπουργείου Δικαιοσύνης
που πληρούν τα κριτήρια επιλεξιµότητας του άρθρου αυτού. Στις
περιφερειακές υπηρεσίες, καθήκοντα προϊσταµένου των τµηµά-
των του πολιτικού τοµέα, ασκούν οι υπάλληλοι του πολιτικού
τοµέα απόφοιτοι ΠΕ Νοµικών Τµηµάτων ή Νοµικών Σχολών, που
διαθέτουν τα περισσότερα τυπικά προσόντα και καθήκοντα προ-
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ϊσταµένων των τµηµάτων του αστυνοµικού τοµέα ασκούν οι
υπάλληλοι του αστυνοµικού τοµέα απόφοιτοι ΠΕ που διαθέτουν
τα περισσότερα τυπικά προσόντα. Η επιλογή αυτή γίνεται από
το υπηρεσιακό συµβούλιο του Υπουργείου Δικαιοσύνης.  

3. Μέχρι τη στελέχωση της Δικαστικής Αστυνοµίας µε το προ-
σωπικό του αστυνοµικού τοµέα και πάντως όχι πέραν της
31ης.12.2023, το προσωπικό της ΕΛ.ΑΣ. συνεχίζει να ασκεί τα κα-
θήκοντά του που σχετίζονται µε τις δικαστικές υπηρεσίες.

Άρθρο 61
Καταργούµενες διατάξεις

Το άρθρο 36 του ν. 2145/1993 (Α’ 88) περί της δυνατότητας
ίδρυσης υπηρεσίας Δικαστικής Αστυνοµίας καταργείται. 

ΜΕΡΟΣ ΠΕΜΠΤΟ
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ

Άρθρο 62
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν ορίζεται διαφορετικά
στις επιµέρους διατάξεις.

Αθήνα,............................2022

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 18.51’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Πέµπτη 28 Ιουλίου 2022 και ώρα 9.00’, µε αντικείµενο εργασιών
του Σώµατος, νοµοθετική εργασία: µόνη συζήτηση και ψήφιση
επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου
του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας: «Διατάξεις για
την απλοποίηση της περιβαλλοντικής αδειοδότησης, θέσπιση
πλαισίου για την ανάπτυξη των Υπεράκτιων Αιολικών Πάρκων,
την αντιµετώπιση της ενεργειακής κρίσης, την προστασία του
περιβάλλοντος και λοιπές διατάξεις», σύµφωνα µε τη συµπλη-
ρωµατική ηµερήσια διάταξη που θα διανεµηθεί.

1. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

3. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

5. ΕΡΓΑΣΙΑΣ
ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ

ΥΠΟΘΕΣΕΩΝ

2. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ
ΚΑΙ ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ

4. ΠΑΙΔΕΙΑΣ
ΚΑΙ ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

6. ΥΓΕΙΑΣ

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                     ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ

15. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ». 

7. ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ
ΤΟΥ ΠΟΛΙΤΗ

9. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

11. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ

13. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

8. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ

10. ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ
ΚΑΙ ΝΗΣΙΩΤΙΚΗΣ

ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

12. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ

14. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ 


